
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθή-

τριες και µαθητές και συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 18ο Γυ-
µνάσιο Αθήνας, το 4ο Γυµνάσιο Παλαιού Φαλήρου, το Δηµο-
τικό Σχολείο «Εκπαιδευτήρια Θεοµήτωρ», από το Γυµνάσιο
Λιµεναρίων Θάσου, το Γυµνάσιο Μονεµβασιάς, το 2ο Γενικό
Λύκειο Καρδίτσας,  το 37ο  Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου Κρή-
της, το Δηµοτικό Σχολείο Γερανίου Ρεθύµνου, το 2ο Γυµνάσιο
Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης Ιωαννίνων, το 1ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Πρέβεζας και απο το 2ο Γυµνάσιο Καβάλας., σελ. 9136,
9140, 9142, 9145, 9161, 9168, 9183, 9200, 9202, 9209 

2. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:
Συνέχιση της συζήτησης επί της προτάσεως δυσπιστίας

κατά της Κυβέρνησης, που υπέβαλαν οι Πρόεδροι των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής», κ. Νικό-
λαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία», κ.
Σωκράτης Φάµελλος, «Νέα Αριστερά», κ. Αλέξανδρος (Αλέ-
ξης) Χαρίτσης, «Πλεύση Ελευθερίας - Ζωή Κωνσταντοπού-
λου», κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, οι Βουλευτές των Κοινο-
βουλευτικών τους Οµάδων και εννέα Ανεξάρτητοι Βουλευτές,
σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του Κα-
νονισµού της Βουλής., σελ. 9127 - 9258 

3. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 9156, 9199, 9216, 9230 
4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9127, 9130, 9136, 9140,

9142, 9149, 9152, 9153, 9154, 9155, 9156, 9157, 9158, 9159,
9160, 9161, 9162, 9163, 9164, 9167, 9168, 9170, 9171, 9172,
9173, 9174, 9179, 9181, 9191, 9193, 9194, 9195, 9196, 9197,
9198, 9199, 9200, 9201, 9205, 9208, 9211, 9212, 9214, 9215,
9219, 9222, 9230, 9231, 9232, 9233, 9243, 9244, 9246, 9258 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 9148 - 9168
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 9202 - 9217
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 9184 - 9202
ΚΒΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 9233 - 9258
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9217 - 9233
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 9168 - 9184
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9127- 9148

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 9174
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 9214, 9249
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 9131, 9149, 9155, 9163, 

9164
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 9219, 9227, 9228, 9232, 
9241, 9242

ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 9190, 9192, 9193
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 9188
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 9183
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 9151, 9169
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 9154
ΒΛΑΣΗΣ Κ. , σελ. 9145
ΒΛΑΧΑΚΟΣ Ν. , σελ. 9227

ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 9255
ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 9177
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 9222, 9225
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ. , σελ. 9129, 9130, 9133, 9134, 

9135
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 9200, 9214
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 9227, 9228, 9229, 9232, 

9233
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 9212, 9230, 9231, 9232, 

9243, 9244
ΓΙΩΡΓΟΣ Ι. , σελ. 9128
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 9182
ΓΚΟΛΙΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 9213
ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ Β. , σελ. 9238
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 9240, 9241
ΔΕΛΗΚΑΡΗ Α. , σελ. 9176
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 9140
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 9159, 9168
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 9168, 9233
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9159, 9179, 9180, 9205
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 9132, 9152, 9170
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 9157, 9167, 9197, 9198, 

9214, 9216
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 9181
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 9169, 9179, 9181
ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ Κ. , σελ. 9253
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 9137, 9143
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 9146, 9156, 9159
ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ Κ. , σελ. 9196, 9215, 9219, 9220
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 9142
ΚΕΦΑΛΑ Γ. , σελ. 9137, 9138
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 9187
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 9133, 9224, 9225
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 9203
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 9257
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 9239
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 9210
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 9192, 9193, 9194, 9195, 
9196, 9198, 9199, 9200, 
9214, 9215, 9216

ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 9251
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 9225
ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ Ι. , σελ. 9253
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9168, 9237
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 9202, 9205
ΜΑΝΟΥΣΟΣ Γ. , σελ. 9216
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 9234
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 9150, 9153, 9158, 9159, 

9167, 9168, 9171
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 9252
ΜΑΡΙΝΟΣ Γ. , σελ. 9222
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ., σελ. 9218
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 9164
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 9185
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ. , σελ. 9172
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ  Θ. , σελ. 9153, 954, 9155, 9192, 9197, 

9199, 9200
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ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 9246
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 9207, 9208
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 9159
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , 

σελ. 9212
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 9202
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 9250
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 9235
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 9136
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν. , σελ. 9242, 9243, 9244, 9257
ΠΑΠΑΣ Θ. , σελ. 9205
ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ Δ., σελ. 9189
ΠΑΠΠΑΣ Ι. , σελ. 9198, 9199, 9215, 9242, 

9243, 9247, 9248
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 9131, 9134, 9135, 9153, 

9157
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 9226
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 9208
ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ Κ. , σελ. 9138
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 9247
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 9254
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 9245, 9246
ΣΚΕΡΤΣΟΣ Χ., σελ. 9146, 9152, 9153, 9154, 

9158
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 9184
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 9244
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 9148, 9156, 9157, 9165, 

9167, 9170, 9171, 9172
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 9249
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 9234
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 9127, 9128
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 9220, 9222
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 9164, 9206
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 9154, 9173
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 9135, 9153
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 9175
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 9146, 9147, 9148, 9149, 

9150, 9152, 9153, 9154, 
9155, 9156, 9157

ΦΛΩΡΙΔΗΣ Γ., σελ. 9191, 9122, 9193
ΦΛΩΡΟΣ Κ. , σελ. 9256, 9257
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 9140
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 9161, 9162
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 9210, 9211, 9212
ΧΑΤΖΗΙΩΑΝΝΙΔΟΥ Μ. , σελ. 9217
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 9131, 9132, 9134, 9150, 

9196
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 9231
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 9144
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 9186
ΧΡΥΣΟΧΟΐΔΗΣ Μ. , σελ. 9178, 9180, 9181
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 9160, 9161

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 9930
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 9199
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 9216
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ  Θ. , σελ. 9156

Γ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 9156, 9158, 9230
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 9173

ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 9158
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 9149, 9152, 9153, 9154, 

9155, 9156, 9157, 9158, 
9159, 9160, 9161, 9162, 
9163, 9164, 9167

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 9205, 9280, 9211, 9214, 
9215

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 9191, 9193, 9194, 9195, 
9196, 9197, 9198, 9199, 
9200, 9201

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 9215
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 9196, 9200, 9211, 9212, 

9230, 9233, 9243
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 9158, 9159
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9158
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 9158
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 9243, 9244, 9246, 9258
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 9191, 9193, 9194, 9195, 
9196, 9197, 9198, 9199

ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 9215
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9219 9222, 9230, 9232, 9233
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 9157, 9158
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ  Θ. , σελ. 9155, 9156, 9158, 9198
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 9231
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 9168, 9170, 9171, 9172, 

9173, 9174, 9179, 9181
ΠΑΠΠΑΣ Ι. , σελ. 9243
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9127, 9136, 9140, 9142
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 9156
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 9230
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 9160

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 9163, 9199, 9225
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 9163
ΚΑΙΡΙΔΗΣ Δ. , σελ. 9195
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 9180
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9163
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 9231
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 9225, 9229
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 9199                                                                                                     
OΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 9194



Αθήνα, σήµερα στις 6 Μαρτίου 2025, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.01’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Καλή σας ηµέρα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συνέχιση της συζήτησης επί της προτάσεως δυσπιστίας κατά
της Κυβέρνησης, που υπέβαλαν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής», κ. Νικόλαος Ανδρου-
λάκης, «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία», κ. Σωκράτης Φάµελ-
λος, «Νέα Αριστερά», κ. Αλέξανδρος (Αλέξης) Χαρίτσης, «Πλεύση
Ελευθερίας - Ζωή Κωνσταντοπούλου», κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου,
οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών τους Οµάδων και εννέα ανε-
ξάρτητοι Βουλευτές, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος
και 142 του Κανονισµού της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στον κατάλογο
των οµιλητών. 

Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Καληµέρα. Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Χθες και πάλι πληµµύρισε το Σύνταγµα από δεκάδες χιλιάδες
λαού. Σε όλη τη χώρα, σε κάθε πόλη και µια διαδήλωση. Ο λαός,
όπως και η νεολαία, δεν θα σας αφήσει σε χλωρό κλαρί. 

Το νέο ραντεβού είναι και πάλι την ερχόµενη Παρασκευή στο
Σύνταγµα και σε όλες τις πόλεις της χώρας. Στη θέση της αγα-
νάκτησης και της οργής µπήκε η οργάνωση και ο αγώνας. Αυτή
είναι η µεγάλη δύναµη του λαού που πολεµάει για το δίκιο του,
για τους νεκρούς του, για µια κοινωνία όπου στο επίκεντρο θα
είναι οι ανάγκες του και όχι τα κέρδη των καπιταλιστών. Γι’ αυτό
και η Κυβέρνηση κατέφυγε και πάλι στην άγρια καταστολή. Αστυ-
νοµικοί µε κουκούλες µέσα στα µπλοκ των χούλιγκαν επιχειρού-
σαν χθες µαζί µε τους οπαδικούς στρατούς για τη διάλυση του
συλλαλητηρίου στο Σύνταγµα, όπως και την προηγούµενη Πα-
ρασκευή. 

Είναι αποκαλυπτικά τα στοιχεία που φέρνει σήµερα στο φως
της δηµοσιότητας ο «Ριζοσπάστης», το όργανο της Κεντρικής
Επιτροπής του ΚΚΕ, για το πώς έδρασαν συντεταγµένα και µε
σχέδιο οι οµάδες των κουκουλοφόρων στο µεγαλειώδες απερ-
γιακό συλλαλητήριο της Παρασκευής στο Σύνταγµα. Θα το κα-
ταθέσουµε στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι αλήθεια ότι σας έχει ενοχλήσει αφάνταστα το ότι πάνω
από ενάµισι εκατοµµύριο διαδηλωτές, εργατοϋπάλληλοι, επαγ-
γελµατίες αγρότες, νέοι άνθρωποι, γονείς µε τα παιδιά τους, άν-
θρωποι της τέχνης, των γραµµάτων, του πολιτισµού, του αθλη-
τισµού και πολλοί άλλοι, πληµµύρισαν τις πλατείες σε όλη τη
χώρα και το εξωτερικό. 

Σας ενόχλησε ότι µίλησε ο λαός και επιτέλους «έβγαλαν τον
σκασµό» οι ρήτορες της Κυβέρνησης και του αστικού κράτους.
Εκεί βρέθηκε, εκεί βρίσκεται το ΚΚΕ, ασκώντας πραγµατική λαϊκή
αντιπολίτευση, πρωτοπόρος, οργανωτής και εµψυχωτής των
αγώνων του λαού µας. 

Κυρίες και κύριοι, το ΚΚΕ θα ψηφίσει την πρόταση δυσπιστίας,
όχι γιατί θα µας το πει το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Αριστερά, ή
η Πλεύση Ελευθερίας, αλλά γιατί η µοµφή του ΚΚΕ προς την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι δεδοµένη, είναι διαρκής
και δεν εξαιρεί ούτε τον ΣΥΡΙΖΑ ούτε το ΠΑΣΟΚ, τα άλλα κόµ-
µατα που υπηρετούν την ίδια βάρβαρη αντιλαϊκή πολιτική. 

Άλλωστε, κανείς από εσάς δεν είναι αθώος του αίµατος. Διότι
το έγκληµα στα Τέµπη έχει ιστορία. Το έγκληµα στα Τέµπη δεν
οφείλεται στην απόκλιση από το θεσµικό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως θέλουν να πείσουν τον λαό, αλλά ακριβώς το αντί-
θετο, γιατί εφάρµοσαν και εφαρµόζουν µε προσήλωση τη στρα-
τηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης της απελευθέρωσης των σιδη-
ροδρόµων, το δόγµα κόστος - όφελος, όπου τα κέρδη είναι πάνω
από την ανθρώπινη ζωή. 

Αυτοί είστε, βέβαια. Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ είστε
«το ένα χέρι νίβει το άλλο και τα δυο το πρόσωπο» και όση σκόνη
αντιπαράθεσης και εάν σηκώνετε, τα ράµµατα για τη γούνα σας
είναι πολλά. Η ίδια πολιτική που τσακίζει τις ζωές της συντριπτι-
κής πλειοψηφίας του λαού και δεν µπορεί να αναπνεύσει, είναι
εκείνη που στραγγαλίζει το οικογενειακό εισόδηµα και από τις
δηµοτικές αρχές της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, των δήθεν ακοµµάτιστων, θυσιάζοντας τα αναγκαία για τον
λαό έργα, υπηρεσίες και υποδοµές στον βωµό της προτεραι-
ότητας του κεφαλαίου, των µατωµένων πλεονασµάτων, των να-
τοϊκών πολεµικών εγκληµάτων. 

Η πολιτική της υποχρηµατοδότησης, της υποστελέχωσης, της
ανταποδοτικότητας σε όλες σχεδόν τις παρεχόµενες υπηρεσίες
των δήµων, το κυνήγι είσπραξης φόρων και τελών από τους δη-
µότες, η παράδοση της διαχείρισης του νερού σε επιχειρηµατικά
συµφέροντα µε τις συγχωνεύσεις των ΔΕΥΑ και την κατάργηση
των ΤΟΕΒ, ΓΟΕΒ στα πρότυπα της ενέργειας, των σιδηροδρό-
µων και άλλων υποδοµών, εκτινάσσοντας τα τιµολόγια στα ύψη,
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το τέλος ταφής στην αποκοµιδή των απορριµµάτων και την πα-
ράδοσή τους στους εργολάβους, τα τροφεία στους παιδικούς
σταθµούς, άλλες εισφορές για έργα και υπηρεσίες και µε τη λο-
γική του «τίποτα δεν µπορεί να γίνει», καλλιεργείται ως µονόδρο-
µος από τις δυνάµεις της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ, για να προωθήσουν ανεµπόδιστα τη στρατηγική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης ότι όλα πωλούνται και όλα αγοράζονται. Όλα
στη λογική κόστους - οφέλους. 

Τελικά, τα λαϊκά στρώµατα αντιµετωπίζουν καθηµερινό γολ-
γοθά φοροεπίθεσης, εκτός από το κεντρικό κράτος και από το
τοπικό. Πληρώνουν και ξαναπληρώνουν για υπηρεσίες υποδεέ-
στερες των αναγκαίων, ενώ θα έπρεπε να είναι δωρεάν, αφού το
95% των φορολογικών εσόδων του κεντρικού κράτους προέρχο-
νται από τους µισθωτούς, τους συνταξιούχους, τους αυτοαπα-
σχολούµενους, τη φτωχή αγροτιά. 

Ποτέ µα ποτέ κανένας δήµαρχος, όπως και κανένας περιφε-
ρειάρχης ή δηµοτικές αρχές που ανήκουν στα δικά σας τα κόµ-
µατα ή όποιας απόχρωσής του δεν πήρε ποτέ κανένα µέτρο
ανακούφισης για τον λαό. Ποτέ δεν άγγιξαν τα κεκτηµένα των µε-
γάλων επιχειρηµατικών οµίλων. Αντιθέτως, πίνουν νερό στο όνο-
µα της πράσινης ή της ψηφιακής ανάπτυξης, της στήριξης της
επιχειρηµατικότητας. Επικαλούνται αναγκαίες θυσίες για να κα-
λυφθούν οι τρύπες στους προϋπολογισµούς από το ενεργειακό
κόστος, τα ευρωενωσιακά πράσινα χαράτσια, στην κούρσα τιµών
σε αγαθά πρώτης ανάγκης. 

Η µοναδική τους έγνοια είναι να µην ξεπέσει στα µάτια του
λαού το αφήγηµα των δήθεν βιώσιµων και ισχυρών δήµων που
γίνονται ο δούρειος ίππος στην πραγµατικότητα για την φοροε-
πιβολή και φοροείσπραξη σε βάρος των λαϊκών νοικοκυριών, την
εµπορευµατοποίηση υπηρεσιών και αγαθών, όπως η υγεία, η παι-
δεία, το νερό και η ενέργεια. Έτσι εξηγούνται και οι διαδοχικές
τροποποιήσεις νόµων που παρέχουν και στην τοπική διοίκηση τα
ίδια εργαλεία που έχουν οι τράπεζες, τα funds και η εφορία και
το κυνήγι των µικροοφειλετών. 

Είναι ένας εισπρακτικός µηχανισµός που δεν αντιµετωπίζει
όλους τους οφειλέτες το ίδιο, όταν από τη µία δεσµεύει λογαρια-
σµούς για χρέη των πενήντα ευρώ και από την άλλη, οι µεγαλύ-
τεροι οφειλέτες που -κατά κύριο λόγο, αφορούν µεγάλους επι-
χειρηµατικούς οµίλους που έχουν κλείσει- καλύπτονται είτε από
το νοµοθετικό πλαίσιο που έχουν διαµορφώσει διαχρονικά οι κυ-
βερνήσεις σας είτε από την υποστελέχωση των υπηρεσιών, µε
ευθύνη των ίδιων µαζί µε τις δηµοτικές αρχές. 

Μόνο να σας πω ένα παράδειγµα. Στον Δήµο Ηρακλείου µόνο
είκοσι ΑΦΜ είχαν οφειλές πάνω από 50 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ
ταυτόχρονα ο κρατικός µηχανισµός για να εξασφαλίσει ότι δεν
θα χάσει ούτε ένα ευρώ απειλεί τους δηµοτικούς υπαλλήλους για
προσωπικό καταλογισµό, εάν δεν προχωρήσουν σε αναγκαστικά
µέτρα είσπραξης κατά των οφειλετών. Δηλαδή, να πληρώσουν οι
ίδιοι από την τσέπη τους ό,τι δεν µπόρεσαν να εισπράξουν.

Η δε εφαρµογή των δεσµεύσεων από τις τράπεζες γίνεται
χωρίς έλεγχο για το αν πρόκειται για συνδικαιούχους, για ακατά-
σχετους λογαριασµούς, επίδοµα ανεργίας, προνοιακά επιδόµατα
κ.ο.κ. µε δέσµευση του λογαριασµού και όχι του συγκεκριµένου
οφειλόµενου ποσού. Όπου και αν γίνεται ρύθµιση του χρέους,
το ποσό παραµένει δεσµευµένο µέχρι την πλήρη αποπληρωµή
του. Αυτά έχουν, βέβαια, ως αποτέλεσµα χιλιάδες νοικοκυριά να
είναι χωρίς πρόσβαση στο εισόδηµά τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Η ιστορική, κυρίες και κύριοι,
απεργιακή συµµετοχή στις πρωτοφανείς και µεγαλειώδεις κινη-
τοποιήσεις του λαού για τα Τέµπη αφήνει πολύτιµη παρακατα-
θήκη, όπως και τα µπλόκα της αγροτιάς, οι εργάτες, οι εργάτριες
µπροστά στις πύλες των εργοστασίων, στα ξενοδοχεία σε αυτά
τα σύγχρονα κάτεργα, ο τίµιος αγώνας των εργαζοµένων της
ΛΑΡΚΟ, µαζί µε υγειονοµικούς ενάντια στη διάλυση και ιδιωτικο-
ποίηση της δηµόσιας υγείας, στα σχολειά, στις σχολές, µαζί µε
µαθητές, φοιτητές, κόντρα στην εµπορευµατοποίηση της γνώ-
σης, την κατηγοριοποίηση σχολείων, ένας αγώνας πραγµατικά
διαρκής που αµφισβητεί την καπιταλιστική βαρβαρότητα, αµφι-
σβητεί την Ευρωπαϊκή Ένωση, αυτό τον λάκκο των λεόντων, τη

φυλακή των λαών της Ευρώπης. 
Γι’ αυτό -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε-, η δυσπιστία του

λαού και της νεολαίας απέναντι στην Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας µπορεί να µετατραπεί σε απόφαση οργανωµένου και
ανυποχώρητου αγώνα σε συµπόρευση µε το ΚΚΕ. Εκεί βρίσκεται
η πραγµατική δικαίωση και η πραγµατική ελπίδα.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Συντυχάκη. 
Θα δώσω τον λόγο στον κ. Ιωάννη Γιώργο και στη συνέχεια θα

πάρει τον λόγο ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Γεώργιος Γεραπετρί-
της. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έξι µέρες µετά τις µεγαλειώδεις

συγκεντρώσεις όπου εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες κατέκλυσαν
τις πλατείες των πόλεων µας, δεν θα µπορούσα να µην ξεκινήσω
τη σηµερινή µου οµιλία από αυτό το γεγονός.

Είµαι βέβαιος, όπως και όλοι οι ορθώς σκεπτόµενοι πολίτες,
πως, όπως είπε και Πρωθυπουργός, ο κόσµος που συµµετείχε
στις συγκεντρώσεις το έκανε στην πλειοψηφία του µε καλές προ-
θέσεις. Επιθυµεί καλά και κυρίως ασφαλή δηµόσια αγαθά, δυσα-
νασχετεί µε την αργοπορία και την αποτελεσµατικότητα της
δικαιοσύνης και θεωρεί πως το πολιτικό προσωπικό και ιδίως η
Κυβέρνηση δεν ανταποκρίνονται σε αυτές τις επιθυµίες. 

Νοµιµότητα, διαφάνεια και λογοδοσία χρειάζεται ο τόπος δια-
κήρυξαν σε κάθε τόνο οι χιλιάδες διαδηλωτές. Η λογοδοσία είναι
µια υποχρέωση, βέβαια υποχρέωση είναι και η σεµνότητα, η τα-
πεινότητα στον λόγο, η αναγνώριση του δικαιώµατος του άλλου,
η αναγνώριση του πολιτικού αντιπάλου, η ισοτιµία, αν θέλετε, στη
σύγκρουση και κυρίως η επιλογή δια του διαλόγου, που λείπει
αυτή τη στιγµή. Αυτό που συµβαίνει στη χώρα και είναι πολιτικά
σηµαντικό είναι ότι έχει πια µπροστά µας διαµορφωθεί ένα µε-
γάλο χάσµα µεταξύ του κοινωνικού και πολιτικού σώµατος και
των αντιπροσώπων του στο σύνολό τους.

Αυτό το χάσµα γίνεται ακόµα µεγαλύτερο µεταξύ των πολιτι-
κών παρατάξεων του Κοινοβουλίου. Αυτοί, που θα έπρεπε κανο-
νικά να βαδίσουν ενωµένοι για να λύσουν τα χρόνια προβλήµατα
και τις παθογένειες του παρελθόντος, αυτοί διχάστηκαν, εξαιτίας
της πόλωσης που κάποιοι επιδίωξαν µε την εργαλειοποίηση του
θέµατος των Τεµπών και την αµφισβήτηση της δικαιοσύνης. Αντί
η συµφορά των Τεµπών να αποτελέσει την αφορµή να διορθώ-
σουµε το κάθε τι που µας πληγώνει, µε το ψέµα, τη συκοφαντία
και τη διαπόµπευση από την πλευρά της Αντιπολίτευσης των πο-
λιτικών της αντιπάλων επιθυµεί η Αντιπολίτευση να οδηγήσει τη
χώρα σε ένα πολιτικό κενό, στην πραγµατικότητα σε µια κρίση
πολιτικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, έχει καιρό
τώρα που σε κάποιους από εσάς τα µάτια σας στάζουν αίµα και
τα χείλη σας χολή. Ούτε δολοφόνος είµαι, ούτε τα χέρια µου έχω
βουτήξει στο αίµα. Δεν το έκανα και δεν θα το κάνω ποτέ ούτε
εγώ ούτε και κανείς άλλος από την κυβερνώσα παράταξη. Ξέ-
ρετε, δεν µας το επιτρέπει ο αξιακός µας κώδικας. Υπηρέτησα
τους συµπολίτες µου για τριάντα συναπτά έτη από θέσεις ευθύ-
νης, προσπαθώντας να είµαι ειλικρινής και αληθινός µαζί τους
και έτσι θα πορευθώ και από τη θέση του Βουλευτή. Ο δρόµος
είναι δύσκολος, ειδικά αν απέναντι έχεις πολιτικούς, οι οποίοι δεν
κατάλαβαν ότι η εποχή των πλατειών και του διχασµού έφεραν
τη χώρα στο χείλος του γκρεµού. Δεν κατανόησαν ότι αυτή η
εποχή έχει πεθάνει, έχει εξαντληθεί. Όποιος θέλει να ζήσει την
παλιά εποχή είναι ελεύθερος να ζήσει την παλιά εποχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινωνία απλά σας ξεπέρασε.
Γνωρίζει πως οι πολιτικές δυνάµεις του παρελθόντος, ο ΣΥΡΙΖΑ,
το ΠΑΣΟΚ και οι δορυφόροι τους είναι εναγκαλισµένες µε το πα-
ρελθόν. Δεν έχουν τίποτα να προσφέρουν, καµιά καινοτοµία,
καµία πρόταση και βεβαίως, καµιά δυνατότητα αµφισβήτησης
του εαυτού τους. Είναι σαν να κοµίζουν την ιστορική αλήθεια από
το παρελθόν. Όµως, όπως λέει και µια ανατολίτικη παροιµία, δεν
µπορείς µε τον χθεσινό ήλιο να στεγνώσεις σηµερινά ρούχα. 

Τα κόµµατα αυτά έχουν εκπνεύσει, δεν έχουν καµιά δυνατό-
τητα πολιτικής δηµιουργίας, σε αντίθεση µε τη µεγάλη δηµοκρα-
τική παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας, που έχοντας καθοδηγητή
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τον Κυριάκο Μητσοτάκη απέδειξε ότι µπορεί. Από το «112» µέχρι
το gov.gr, από την εξυγίανση του ΕΦΚΑ µέχρι το νέο Κτηµατολό-
γιο, από την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής µέχρι τις προλη-
πτικές ιατρικές εξετάσεις, από την ψήφο των Ελλήνων του εξω-
τερικού µέχρι τα µη κρατικά πανεπιστήµια, από την ηλεκτρονική
κάρτα εργασίας µέχρι τον εκσυγχρονισµό των δοµών υγείας, η
Ελλάδα ηµέρα µε την ηµέρα αλλάζει.

Αλλάζει όµως και ο κόσµος γύρω µας. Όπως έγραψε και κά-
ποιος φίλος, την ώρα που η άλλη πλευρά του ατλαντικού επανα-
προσδιορίζει τη στάση της απέναντι στους συµµάχους της, η
αρκούδα δείχνει τα δόντια της στη νωθρή αλλά πολιτισµένη Ευ-
ρώπη, η Ευρασία σείεται, οι δράκοι λουφάζουν στην Κίνα και κρύ-
βονται οι ινδικοί ελέφαντες, κάποιοι όχι στο σύνολό τους αγαθοί
ούτε απαραίτητα καλών προθέσεων, είναι φανερό ότι επιδιώκουν
την ακυβερνησία και την επικράτηση των άκρων και των ακραίων.
Δεν είναι πρωτότυπα. Το επιχείρησαν και το έκαναν και σε άλλες
χώρες της Ευρώπης. Τα αποτελέσµατα είναι γνωστά, καθότι τα
βλέπουµε καθηµερινά.

Σε όλους αυτούς, λοιπόν, που επενδύουν στο χάος γιατί δεν
έχουν πρόγραµµα, σε όλους αυτούς που θέλουν να θέσουν σε
κίνδυνο όσα µε κόπο κατέκτησε ελληνικός λαός, σε αυτούς που
επιθυµούν να διχάσουν, επειδή δεν µπορούν να ενώσουν και
επειδή δεν προτείνουν κάτι που να ενώνει, η κοινωνία θα τους γυ-
ρίσει την πλάτη, γιατί το διακύβευµα είναι πολύ µεγάλο για την
οικονοµία και την κοινωνία για να χωρέσει τις µικροκοµµατικές
λογικές.

Η Ελλάδα προχωρά µπροστά µε πρόγραµµα, ισχυρή Κυβέρ-
νηση και σαφή λαϊκή εντολή απέναντι στις κινδυνολογίες και κα-
ταστροφολογίες της Αντιπολίτευσης, µε έναν Πρωθυπουργό που
χαίρει σεβασµού και εκτίµησης από το σύνολο των ηγετών της
Ευρώπης και όχι µόνο.

Κλείνοντας, δεν µπορώ µην να κάνω µία αναφορά στον κατ’
εξοχήν πολιτικό του διχασµού, τον πρώην Πρωθυπουργό, που
αποφάσισε να παρέµβει στον δηµόσιο διάλογο, επιβεβαιώνοντας
ότι όλα τριγύρω αλλάζουν και όλα τα ίδια µένουν. Μίλησε και δι-
χασµό, έχοντας ανέβει στην εξουσία µε το πλέον διχαστικό σύν-
θηµα «ή εµείς ή αυτοί» και υιοθετώντας πρακτικές του τύπου «ή
µαζί µας ή εχθροί µας». Όµως, θα πάρει την απάντηση εκ νέου
από τους Έλληνες πολίτες που δεν ξεχνούν τεσσεράµισι χρόνια
2015 – 2019.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι απλοί πολίτες που διεκδικούν,
που δίδαξαν ενότητα και όχι διχόνοια, οι πολίτες που έχουν αιτή-
µατα, ζητούν δικαιοσύνη αλλά δεν δέχονται κανένα κοµµατικό
«καπέλο», πολίτες περήφανοι κάθε ηλικίας, παιδιά, νέοι, ηλικιω-
µένοι, οικογενειάρχες, συνταξιούχοι, εργαζόµενοι, πολίτες που
αγαπούν αυτή τη χώρα θέλουν να µην θρηνήσουµε ξανά θύµατα.
Θέλουν να σκύψουµε το κεφάλι να σεβαστούµε αυτούς που έφυ-
γαν, αφήνοντας στην άκρη τις πολιτικές µας διαφορές, αναζητώ-
ντας τη δικαιοσύνη.

Ας αφήσουµε, λοιπόν, τη δικαιοσύνη, την καθ’ ύλην αρµόδια,
να αποφασίσει. Γι’ αυτόν τον λόγο δίνω ψήφο εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, γιατί
µπορεί να ικανοποιήσει το αίτηµα της κοινωνίας για αλήθεια και
δικαιοσύνη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γιώργο και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Γεώργιος Γεραπετρί-
της.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κυρίες

και κύριοι Βουλευτές, η πρόταση δυσπιστίας αποτελεί το ύψιστο
µέσο κοινοβουλευτικού ελέγχου σε ένα κοινοβουλευτικό πολί-
τευµα και εξ αυτού του λόγου είναι υποχρέωση της Κυβέρνησης
να ενηµερώσει το Σώµα για όλα όσα έχουν συµβεί στο πλαίσιο
της άσκησης κυβερνητικής πολιτικής και όσα προβλέπονται να
καθοριστούν.

Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ τόσο στα ζητήµατα εξωτερικής
πολιτικής όσο και στο µείζον ζήτηµα το οποίο προκάλεσε την πρό-
ταση δυσπιστίας και αφορά το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών.

Σε ό,τι αφορά την άσκηση της εξωτερικής πολιτικής, η πρα-
γµατικότητα είναι ότι µέσα στις τεράστιες ανακατατάξεις που
συµβαίνουν στο διεθνές διπλωµατικό πεδίο η Ελλάδα έχει µπρο-
στά της µείζονες προκλήσεις, αλλά δεν έχει µεγάλα ανοικτά µέ-
τωπα και αυτό είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Έχει ένα καίριο και
ουσιαστικό διεθνές κεφάλαιο. Είµαστε παντού ενεργώς δρώντες
και αξιόπιστοι συνοµιλητές. Ενώνουµε τον βορρά µε τον νότο,
την ανατολή µε τη δύση.

Θα προτεραιοποιήσω το ζήτηµα της Κύπρου. Στις 17 και 18 θα
υπάρξει πενταµερής διευρυµένης σύνθεσης συνεδρίαση υπό τον
Γενικό Γραµµατέα του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών για την
επανεκκίνηση των συνοµιλιών για το Κυπριακό. Πρόκειται για µία
εξαιρετικά σηµαντική εξέλιξη. Το Κυπριακό βρίσκεται αυτή τη στι-
γµή στην κορυφή της ατζέντας του Γενικού Γραµµατέα του Ορ-
γανισµού Ηνωµένων Εθνών και αυτό αποτελεί από µόνο του µια
εξαιρετικά σηµαντική εξέλιξη για το ζήτηµα του Κυπριακού. Βε-
βαίως, το Κυπριακό εξελίσσεται σε ένα διεθνές γεωπολιτικό πε-
ριβάλλον το οποίο είναι εξαιρετικά ρευστό. 

Η Ευρώπη βρίσκεται µπροστά σε τεράστιες προκλήσεις. Σή-
µερα έχουµε το έκτακτο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο στο οποίο θα συ-
ζητηθεί το ζήτηµα της Ουκρανίας, καθώς επίσης και της ενιαίας
αµυντικής θωράκισης της Ευρώπης. Είναι προφανές ότι κινού-
µεθα από µία οικονοµική Ευρώπη τη δεκαετία του 1950 σε µια
πολιτική Ευρώπη της δεκαετίας του 1980 και 1990. Και σήµερα
πλέον, κινούµεθα στην ανάγκη να διαµορφωθεί ένα πλαίσιο γεω-
πολιτικής Ευρώπης µε έµφαση την κοινή ευρωπαϊκή άµυνα, που
είναι η αναγκαία εξέλιξη των πραγµάτων.

Όπως γνωρίζετε, την προηγούµενη εβδοµάδα βρέθηκα στις
Ηνωµένες Πολιτείες µε την ευκαιρία, αφενός, της συνεδρίασης
του Συµβουλίου Ασφαλείας για την Ουκρανία και τη Μέση Ανα-
τολή, καθώς επίσης και στην Ουάσιγκτον όπου είχα την ευκαιρία
να συζητήσω µε τη νέα αµερικανική διοίκηση, αλλά και µε τους
προέδρους των Επιτροπών Εξωτερικών Υποθέσεων Βουλής και
Γερουσίας, καθώς και µε άλλα σηµαίνοντα στελέχη της διοίκησης
και της Βουλής. 

Αυτό το οποίο προκύπτει είναι µια σηµαντική αλλαγή στον
τρόπο µε τον οποίο αντιλαµβάνεται η νέα αµερικανική διοίκηση
τα διεθνή πράγµατα και εξ αυτού του λόγου είναι σηµαντική η
ανάπτυξη διαύλων, έτσι ώστε να µπορεί να διατηρηθεί σε ένα ικα-
νοποιητικό επίπεδο και η διµερής σχέση η οποία βρίσκεται στο
βέλτιστο επίπεδο στο οποίο έχει υπάρξει ανέκαθεν, καθώς επίσης
να υπάρχουν και οι αναγκαίες «γέφυρες» για να µπορέσει να συ-
ντηρηθεί µία ικανοποιητική διπλωµατική σχέση µεταξύ Ευρώπης
και Ηνωµένων Πολιτειών. 

Η διατλαντική σχέση, η οποία έχει αναπτυχθεί επί δεκαετίες
και αποτέλεσε την βάση της διεθνούς αρχιτεκτονικής ασφαλείας,
είναι ιδιαιτέρως κρίσιµο να παραµείνει ενεργή και να µπορέσει
να εξασφαλίσει ασφάλεια, ειρήνη και ευηµερία. Αυτό ειδικά ανα-
φέρεται στο ζήτηµα της Ουκρανίας. 

Η Ελλάδα τοποθετήθηκε εξαρχής ότι η ρωσική εισβολή στην
Ουκρανία αποτελεί παραβίαση του Διεθνούς Δικαίου. Και για τον
λόγο αυτό, η όποια λύση σήµερα θα πρέπει να είναι δίκαιη και
βιώσιµη για τον ουκρανικό λαό και βεβαίως να περιλαµβάνει την
ίδια την Ουκρανία στην όποια συζήτηση για την επόµενη ηµέρα. 

Ιδιαιτέρως θέλω να κάνω αναφορά στο ζήτηµα της Μέσης Ανα-
τολής και της ευρύτερης περιοχής. Με την ευκαιρία της επίσκε-
ψής µου προ δύο εβδοµάδων σε όλες τις χώρες της περιοχής,
θα ήθελα να αναδείξω το γεγονός ότι η Ελλάδα αποτελεί έναν
στρατηγικό εταίρο τόσο του Ισραήλ όσο και παραδοσιακό ιστο-
ρικό φίλο όλων των αραβικών χωρών της περιοχής. 

Αποτελεί ένα τεράστιο κεφάλαιο για την ελληνική διπλωµατία,
η οποία έχει καταφέρει να µπορέσει να είναι αξιόπιστος και ου-
σιαστικός συνοµιλητής όλων των µερών. Εξού και είχα την ευκαι-
ρία να συναντηθώ µε αρχηγούς κρατών και κυβερνήσεων στην
περιοχή, µεταξύ των οποίων και τον Βασιλιά της Ιορδανίας, τους
Πρωθυπουργούς της Παλαιστινιακής Αρχής και του Κατάρ και
βεβαίως Υπουργούς Εξωτερικών. Εκείνο το οποίο προκύπτει είναι
ότι οι δύο εκεχειρίες οι οποίες έχουν υπάρξει τόσο στον Λίβανο
όσο και στη Γάζα είναι αναγκαίο να συντηρηθούν. 

Θα πρέπει να υπάρξει προσπάθεια εκ µέρους της διεθνούς κοι-
νότητας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι ώστε να περάσουµε
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στη δεύτερη φάση της εκεχειρίας στη Γάζα, η οποία αφορά την
αναχώρηση όλων των ισραηλινών στρατευµάτων και την απελευ-
θέρωση όλων των οµήρων, έτσι ώστε να αρχίσει η ουσιαστική συ-
ζήτηση η οποία αφορά την επόµενη ηµέρα της Γάζας, βεβαίως
µε όραµα τη δηµιουργία ανεξάρτητου παλαιστινιακού κράτους
στο πλαίσιο των αποφάσεων του Συµβουλίου Ασφαλείας. 

Θα ήθελα να κάνω µια ειδική αναφορά στην προσπάθεια που
έχει καταβάλει η ελληνική πλευρά στο πλαίσιο της ανθρωπιστικής
βοήθειας. Με πρωτοβουλία δική µου στο Συµβούλιο Εξωτερικών
Υποθέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υπήρξε απόφαση έτσι
ώστε οι ευρωπαϊκές χώρες να αναλάβουν τη θεραπεία, την απο-
κατάσταση, παιδιών που έχουν τραυµατιστεί ή είναι ασθενή από
τη Γάζα. 

Στο πλαίσιο αυτό, µε ειδική πτήση, η οποία ήρθε την περα-
σµένη εβδοµάδα, ήρθαν στην Ελλάδα δέκα τραυµατισµένα και
ασθενή παιδιά από τη Γάζα µε τα αδέλφια τους και τις µητέρες
τους και ήδη τους παρέχεται ιατρική περίθαλψη σε νοσηλευτικά
ιδρύµατα της Αθήνας. Είναι µια ελάχιστη υποχρέωση την οποία
οφείλουµε να τηρούµε απέναντι στο ανθρωπιστικό δράµα το
οποίο βιώνει ο παλαιστινιακός λαός. 

Ειδικά για τη Συρία, για την οποία υπάρχει ένα εύλογο ενδια-
φέρον εκ µέρους της ελληνικής πολιτείας, θα ήθελα να επιση-
µάνω ότι, µετά τη συνάντηση την οποία είχα µε τον µεταβατικό
πρόεδρο και τον Υπουργό Εξωτερικών, προκύπτει η εκφρασµένη
βούληση εκ µέρους της νέας ηγεσίας έτσι ώστε να υπάρξουν θε-
σµοί οι οποίοι θα είναι συµπεριληπτικοί, θα περιλαµβάνουν όλες
τις εθνικές και θρησκευτικές κοινότητες στη διαµόρφωση της
νέας πολιτείας και, βεβαίως, να υπάρξει ένα πλαίσιο το οποίο θα
είναι νέων θεσµών χωρίς εξωτερικές επιρροές. 

Αυτή τη στιγµή είναι κρίσιµο την ιδιοκτησία του νέου προγράµ-
µατος για την αναδιάταξη των θεσµών στη Συρία να την έχει η
Συρία και όχι εξωτερικώς δρώντες. Για τον λόγο αυτό, η Ελλάδα
έχει συναινέσει στην σταδιακή άρση των κυρώσεων, έτσι ώστε
να µην πλήττεται ο συριακός λαός, που βεβαίως θα γίνεται υπό
τους όρους τήρησης του Διεθνούς Δικαίου και ιδίως του Διε-
θνούς Δικαίου της Θάλασσας και των όρων συµπεριληπτικότη-
τας. Και βεβαίως, θα είναι αναστρέψιµες. 

Σε σχέση µε την Τουρκία, θα ήθελα να αναφέρω ότι εξακολου-
θεί να βρίσκεται σε εξέλιξη η επιχείρηση να υπάρχει ένας συ-
γκροτηµένος και δοµηµένος διάλογος, ο οποίος έχει ήδη παρα-
γάγει σηµαντικά, κατά την άποψή µου, αποτελέσµατα σε ό,τι
αφορά τη θετική ατζέντα: Σειρά συµφωνιών οι οποίες αφορούν
το διµερές εµπόριο, αφορούν τον τουρισµό, τον πολιτισµό, τον
συντονισµό για τη διαχείριση της παράτυπης µετανάστευσης και,
βεβαίως, τον ουσιαστικό µηδενισµό των παραβιάσεων του εθνι-
κού εναέριου χώρου. 

Βρισκόµαστε ακόµη µακριά από το να µπορέσουµε να έχουµε
ένα κοινό πλαίσιο για να εκκινήσει η συζήτηση σε σχέση µε την
οριοθέτηση των θαλασσίων ζωνών. Θεωρώ όµως σηµαντικό το
γεγονός ότι σε ένα τέτοιο κρίσιµο γεωπολιτικό περιβάλλον αυτή
τη στιγµή βρισκόµαστε σε µια κατάσταση συζήτησης µε την
Τουρκία έτσι ώστε να µην προκαλούνται κρίσεις σε ένα εξαιρε-
τικά ευάλωτο διεθνές περιβάλλον. 

Θα κλείσω µε το Συµβούλιο Ασφαλείας. Η Ελλάδα έχει την τιµή
να υπηρετεί ως εκλεγµένο µέλος του Συµβουλίου Ασφαλείας του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ τρία λεπτά ακόµη, µε την άδειά
σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Είναι
ιδιαίτερα σηµαντικό την περίοδο αυτή η Ελλάδα να τιµά τον ρόλο
της στο Συµβούλιο Ασφαλείας. Πρόκειται για την πιο σύνθετη γε-
ωπολιτικά περίοδο µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, σε µια πε-
ρίοδο που οι διεθνείς παραδοχές, εκείνες οι οποίες οδήγησαν
στη διεθνή αρχιτεκτονική ασφαλείας µεταπολεµικά, κλυδωνίζο-
νται και βάλλονται. 

Η Ελλάδα έχει έναν ουσιαστικό ρόλο να επιτελέσει. Η εκλογή
της σχεδόν οµόφωνα από εκατό ογδόντα δύο χώρες σε σύνολο

εκατό ογδόντα οκτώ ψηφισάντων αναδεικνύει ακριβώς αυτή τη
σύγκλιση σε ό,τι αφορά την κοινή αποδοχή της Ελλάδας και τη
µεγάλη της υποχρέωση. 

Οι προτεραιότητες που έχει θέσει η Ελλάδα και αφορούν κατ’
εξοχήν την ειρηνική επίλυση των διαφορών, την προστασία των
ευάλωτων κατηγοριών πολιτών, µεταξύ των οποίων των παιδιών
σε ένοπλες συρράξεις, την κλιµατική κρίση, την ασφάλεια των
θαλασσίων µεταφορών, είναι η ένδειξη για το πώς θα κινηθούµε. 

Η Ελλάδα θα έχει την προεδρία του Συµβουλίου Ασφαλείας
τον Μάιο και θα υπάρξουν σειρά δράσεων και πρωτοβουλιών εκ
µέρους της Ελληνικής Κυβέρνησης. 

Σε σύνοψη, εν µέσω σηµαντικών αλλαγών στο διεθνές υπόδει-
γµα άσκησης διπλωµατίας, δεν πρέπει µε κανέναν τρόπο να δια-
κινδυνεύσουµε την πολιτική σταθερότητα και το διεθνές κεφά-
λαιο της χώρας. 

Θα µου επιτρέψετε µια αναφορά στο θέµα του δυστυχήµατος
των Τεµπών. Με ιδιαίτερη συγκίνηση και σεβασµό προς τις οικο-
γένειες των θυµάτων και αποδίδοντας τον αναγκαίο φόρο τιµής
στα θύµατα, µε σεβασµό όµως και σε όλους εκείνους οι οποίοι
θέλησαν να εκφράσουν το αίτηµά τους για διαφάνεια και δικαιο-
σύνη, ένα αίτηµα το οποίο είναι πάνδηµο και οφείλει να γίνει σε-
βαστό, άκουσα στο πλαίσιο της διαδικασίας για την προ ηµερη-
σίας συζήτηση σχετικά µε το θέµα, αλλά επίσης και σε σχέση µε
το αίτηµα για τη συγκρότηση της προανακριτικής επιτροπής, τα
περί συγκάλυψης. 

Με κάθε σεβασµό στο Σώµα θα µου επιτρέψετε να πω ότι ο
όρος δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα ούτε σε ό,τι συ-
νέβη στο πεδίο κατά τον χρόνο του δυστυχήµατος ούτε σε ό,τι
ακολούθησε στη συνέχεια.

Σε ό,τι αφορά το πεδίο, το σιδηροδροµικό δυστύχηµα αντιµε-
τωπίστηκε ως τέτοιο, ως χώρος δυστυχήµατος. Αυτή ήταν η πρω-
ταρχική, το πρωταρχικό µέληµα της πολιτείας. Το πρωτεύον ήταν
να απεγκλωβιστούν οι επιζώντες εφόσον υπήρχαν -αυτό ήταν το
βασικό µέληµα- και να τους παρασχεθεί ιατρική συνδροµή. Τι θα
συνέβαινε, αλήθεια, αν υπήρχαν επιζώντες εκείνο το βράδυ κάτω
από τα συντρίµµια των βαγονιών; Ποια θα ήταν η υποχρέωση της
πολιτείας, αν αποδεικνυόταν ότι εκεί ακόµα βρίσκονταν ζωντανοί
άνθρωποι; Η πρωταρχική υποχρέωση είναι η διασφάλιση της
ζωής. Κάθε λεπτό τη στιγµή εκείνη είχε ιδιαίτερη αξία και γι’ αυτό
θα πρέπει να αντιλαµβανόµαστε ότι ο χώρος ήταν πρωτίστως ένα
πεδίο δυστυχήµατος και υποχρέωση της πολιτείας ήταν να ανα-
ζητήσει τους όποιους επιζώντες µπορεί να υπήρχαν.

Όµως, και στη συνέχεια για ποια συγκάλυψη στα αλήθεια µι-
λάµε όταν υπήρξαν τέτοιου τύπου και έκτασης ενέργειες οι
οποίες έφεραν στο φως όλα όσα συνέβησαν την κρίσιµη εκείνη
ηµέρα, αλλά και όσα προηγήθηκαν και όσα ακολούθησαν; 

Εγώ υπό την ιδιότητά µου ως Υπουργού Επικρατείας αρµόδιου
για θέµατα µεταφορών επισκέφθηκα 21 Μαρτίου τις Βρυξέλλες
και είχα τη συνάντηση µε την αρµόδια Επίτροπο Μεταφορών κ.
Βαλεάν, όπως επίσης και µε την Επίτροπο Συνοχής κ. Φερέιρα
και µε το γραφείο της Προέδρου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Φον
ντερ Λάιεν. Εγώ ήµουν εκείνος ο οποίος ζήτησα να εµπλακεί ο
Ευρωπαϊκός Οργανισµός Σιδηροδρόµων, η πλέον αµερόληπτη
και διεθνώς αναγνωρισµένη αρχή, έτσι ώστε να µπορέσουµε να
έχουµε ένα όσο το δυνατόν πιο αντικειµενικό πόρισµα. 

Επί τη βάσει αυτού εκδόθηκε το πόρισµα του ΕΡΑ, το οποίο
σήµερα αποτελεί στοιχείο της δικογραφίας και αµέσως και διαρ-
κώς ενηµέρωσα το νοµοθετικό σώµα σε σχέση µε τις εξελίξεις
αυτές. 

Αµέσως µετά το δυστύχηµα συγκροτήθηκε µε δική µου πρω-
τοβουλία τριµελής επιτροπή εµπειρογνωµόνων, η οποία τριµελής
επιτροπή εµπειρογνωµόνων εξέδωσε ένα πόρισµα σε ενάµιση
µήνα, σε έναν χρόνο κατά τον οποίο ουδείς πίστευε ότι θα µπο-
ρούσε να εκδοθεί ένα πόρισµα και το οποίο πόρισµα σήµερα επι-
καλείται και η Αντιπολίτευση. Γιατί; Διότι δεν ήθελα και δεν
θέλαµε να υπάρξει καµία απολύτως σκοτεινή πλευρά στο ζήτηµα
αυτό, καµία απολύτως συγκάλυψη. 

Και στη συνέχεια υπήρξε η συγκρότηση εξεταστικής και τώρα
προανακριτικής επιτροπής, όπως, βεβαίως, και το πόρισµα του
ΕΟΔΑΣΑΑΜ.

Όλες αυτές οι ενέργειες µε τα πολλαπλά πορίσµατα, µε τον
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εκτενή κοινοβουλευτικό έλεγχο δεν παραπέµπουν σε συγκάλυψη
και έγιναν µε κινήσεις οι οποίες ήταν πρωτοβουλία της ίδιας της
Κυβέρνησης. 

Σε µια συντεταγµένη πολιτεία, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
εκείνο το οποίο πρέπει να υπάρχει και είναι υπαρξιακή ανάγκη
είναι η εµπιστοσύνη στους θεσµούς και πέρα από την εµπιστο-
σύνη που µπορεί να υπάρχει στην Κυβέρνηση και η οποία σήµερα
ακριβώς βρίσκεται στο πλαίσιο της πρότασης δυσπιστίας, οφεί-
λουµε να αποδίδουµε, αν µη τι άλλο, εµπιστοσύνη στη Βουλή και
να µην προεξοφλούµε τα της προανακριτικής επιτροπής, όπως
επίσης να αποδίδουµε εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη. Θεωρώ ότι
σε µια δοµηµένη πολιτεία είναι απολύτως αδιανόητο να υπάρχει
όχι κριτική, αλλά να υπάρχει δοµική αµφισβήτηση της δικαιοσύ-
νης και δη να υπάρχει προληπτική αµφισβήτηση της δικαιοσύνης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µπορούµε να διαφωνούµε σε
πολλά, αλλά τουλάχιστον ας συµφωνήσουµε σε τρία:

Το πρώτο είναι ότι σε µια κοινωνία τα αιτήµατα για διαφάνεια,
τα αιτήµατα για δικαιοσύνη, τα οποία πράγµατι εκφράστηκαν από
τον λαό µε έναν ηχηρό τρόπο δεν είναι ιδιοκτησία κανενός ούτε
πολιτικού κόµµατος ούτε πολιτικού φορέα. Διαφορετικά θα πρό-
κειται για πολιτική καπηλεία. 

Σε ένα συντεταγµένο κοινοβουλευτικό πολίτευµα η νοµιµοποί-
ηση της Κυβέρνησης προκύπτει από την εµπιστοσύνη της Βου-
λής και όχι από τους αφορισµούς οι οποίοι µπορεί να ακούγονται
χωρίς να παραπέµπουν σε αποδείξεις και τεκµήρια. Διαφορετικά
δεν υπάρχει πολιτεία.

Και, τέλος, σε ένα κράτος δικαίου οι άνθρωποι δεν καταδικά-
ζονται πριν δικαστούν, διότι διαφορετικά αυτό παραπέµπει σε
έναν νοµικό µεσαίωνα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό.

Έχουν ζητήσει τον λόγο ο κ. Παππάς, ο κ. Χήτας και ο κ. Καζα-
µίας.

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αντιλαµβάνεστε, κύριε Πρόεδρε, ότι οι εξελίξεις σε σχέση µε

το δυστύχηµα των Τεµπών τρέχουν και βεβαίως απολύτως λογικά
το ζήτηµα αυτό καταλαµβάνει ένα µεγάλο µέρος της αιτιολόγη-
σης για την πρόταση δυσπιστίας. 

Σήµερα υπάρχει ένα δηµοσίευµα, το οποίο εάν επιβεβαιωθεί,
αλλάζει ραγδαία τα πράγµατα και απευθύνω την ερώτηση προς
την Κυβέρνηση: Έλεγε ψέµατα χθες ο κ. Τριαντόπουλος ότι ήταν
παρατηρητής στο σηµείο; Έλεγε ψέµατα ο κ. Μητσοτάκης όταν
έλεγε ότι τα στελέχη της Κυβέρνησης πήγαν εκεί ως παρατηρη-
τές;

Υπάρχει δηµοσίευµα σηµερινό της εφηµερίδας «Εστία» -φα-
ντάζοµαι δεν θα την κατατάξετε στις εφηµερίδες οι οποίες είναι
φίλα προσκείµενα στον ΣΥΡΙΖΑ-, που λέει ότι ο κ. Τριαντόπουλος
έστειλε µήνυµα ηλεκτρονικού ταχυδροµείου και ζητούσε από την
περιφέρεια κοστολόγια για την αρωγή, που µας είπε χθες ότι
είναι αρµοδιότητά του, αλλά και για το µπάζωµα, που µας είπε
χθες ότι δεν ήταν αρµοδιότητά του.

Το δηµοσίευµα αυτό το καταθέτω στα Πρακτικά. Τα τινά είναι
δύο: Είτε το διαψεύδετε και ενδεχοµένως για να υπερασπιστείτε
το αληθές των ισχυρισµών σας, του κ. Τριαντόπουλου και του κ.
Μητσοτάκη, θα κινηθείτε και νοµικά απέναντι στην εφηµερίδα
είτε καταρρέει σα χάρτινος πύργος το ευάλωτο ούτως ή άλλως
επιχείρηµα ότι τα κυβερνητικά στελέχη µε τον κ. Τριαντόπουλο
ήταν εκεί ως παρατηρητές. 

Το δηµοσίευµα θα το καταθέσω στα Πρακτικά µόλις ολοκλη-
ρωθεί η τοποθέτησή µου. 

Υπάρχει και άλλο ένα ενδιαφέρον ερώτηµα σε σχέση µε όσα
έχει καταγράψει το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Κάναµε και εµείς
αναφορά. Επανέλαβε το πόρισµα -επανέλαβε εννοώ σε σχέση µε
τα προηγούµενα πορίσµατα που παρείχαν οι εµπειρογνώµονες
των συγγενών- ότι βρέθηκαν ίχνη ξυλολίου και ότι η παρέµβαση
στο πεδίο δυσκόλεψε, έκανε δυσχερή την ανακάλυψη των απο-
δεικτικών στοιχείων. 

Γι’ αυτό κατηγορείστε, κύριοι της Κυβέρνησης, όχι επειδή

πήγαν εκεί στην αρχή µηχανήµατα να µετακινήσουν τις λάσπες
και να δουν αν υπήρχαν επιζώντες. 

Το δεύτερο στάδιο ήταν το στάδιο της εκχέρσωσης και του
µπαζώµατος, το οποίο το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ λέει ότι κά-
λυψε αποδεικτικά στοιχεία. Ακούσαµε και τον κύριο Πρωθυ-
πουργό να λέει: Μα, το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ λέει ότι εκεί τα
κυβερνητικά στελέχη δεν είχαν συντονιστικό ρόλο, ήταν παρατη-
ρητές. Μάλιστα, προκύπτει το ερώτηµα, επειδή µε επιστηµονικό
τρόπο φαντάζοµαι έχει παραχθεί αυτό το συµπέρασµα, ότι δύο
είναι οι τρόποι: Είτε έχει οπτικοακουστικό υλικό ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ
από τις συσκέψεις τις κυβερνητικές -δεν νοµίζουµε ότι συµβαίνει
κάτι τέτοιο, δεν είχε καµία κάµερα να παρακολουθεί τι διηµείφθη
µεταξύ των παρόντων Υπουργών- είτε έχει καταγράψει αυτό το
πράγµα µόνο κατά τις µαρτυρίες των συµµετεχόντων. Δηλαδή,
ρώτησε τον κ. Τριαντόπουλο και του είπε: Τι κάνατε εκεί κ. Τρια-
ντόπουλε; Ο κ. Τριαντόπουλος είπε ότι ήταν παρατηρητής. Ευ-
χαριστούµε πάρα πολύ. Το περνάµε στα συµπεράσµατα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ογδόντα συνεντεύξεις για αυτό το θέµα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μάλιστα. Μιλάµε για τους συµµετέχο-

ντες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Όχι διακοπές παρα-

καλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δύο σηµεία και κλείνω και ευχαριστώ για

την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι της Κυβέρνησης -χαίροµαι που είναι εδώ και ο κ.  Σκέρ-

τσος γιατί τον έχει το δηµοσίευµα, τον συµπεριλαµβάνει και θα
µας διαφωτίσει και µε την τοποθέτησή του- η χώρα µας δύο χρό-
νια µετά το δυστύχηµα παραπέµπεται επί παραβάσει για την
ασφάλεια των σιδηροδρόµων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Κουβέντα
δεν είπε χθες ο κ. Μητσοτάκης. Κουβέντα δεν είπε.

Και όταν ο Σωκράτης Φάµελλος του ζήτησε να θέσει εαυτόν
στη διάθεση της προανακριτικής επιτροπής, αναστατώθηκε και
δεν δεσµεύτηκε ότι θα έρθει. Δεν θεωρείτε κι εσείς, στη βάση
όλων αυτών των αποκαλύψεων, ότι θα ήταν κρίσιµη η συνεισ-
φορά του κ. Μητσοτάκη στην προανακριτική επιτροπή; 

Τέλος, κύριε Γεραπετρίτη, για την εµπιστοσύνη στη δικαιο-
σύνη, το πολίτευµά µας έχει δικαστική εξουσία ανεξάρτητη και
προσδιορισµένη απολύτως από το Σύνταγµα. Η δικαιοσύνη είναι
κάτι που οφείλει να αποδίδει η δικαστική εξουσία και καµιά εξου-
σία -και αλίµονό µας!- στο πολίτευµά µας το δηµοκρατικό δεν
είναι ανέλεγκτη και δεν είναι υπεράνω δηµόσιας κριτικής. 

Εσάς δεν σας ανησυχεί, όταν συγγενείς των θυµάτων διαµαρ-
τύρονται διότι δεν έχει ληφθεί υπ’ όψιν τεράστιος όγκος οπτικοα-
κουστικού υλικού κατά τη διάρκεια της ανάκρισης; Εµάς µας
ανησυχεί. Μας ανησυχεί ειλικρινώς. Δεν σας ανησυχεί που θα
πάνε επιτόπου εµπειρογνώµονες -δύο χρόνια µετά!- στην τοπο-
θεσία Κουλούρι για να δουν τι ακριβώς; Αξιώνετε από την αντι-
πολίτευση να σιωπά; Δεν είναι έτσι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω και συνοψίζω. 
Το δηµοσίευµα αυτό ή το διαψεύδουν και οι διαψεύσεις θα κα-

ταχωρηθούν στα Πρακτικά και θα αποτελέσουν και πρώτη ύλη
για την προανακριτική επιτροπή ή το επιβεβαιώνουν και καταρ-
ρέει αυτή τη στιγµή όλο το επιχείρηµα το οποίο έχουν κοµίσει
στη δηµόσια συζήτηση.

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παππά. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Κωνσταντίνος Χήτας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ. 
Τέµπη και εξωτερική πολιτική, θα σας απασχολήσω και µε τα

δύο αυτά ζητήµατα. Είπατε ότι σήκωσαν τα βαγόνια, για να δουν
αν υπάρχουν επιζώντες. Το πόρισµα αναφέρει ότι υπήρχαν επι-
ζώντες και κάηκαν πέντε έως επτά άνθρωποι από την έκρηξη και
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από την πυρόσφαιρα, κάηκαν ζωντανοί. 
Κάνετε λόγο για εµπιστοσύνη, να υπάρχει εµπιστοσύνη στη δι-

καιοσύνη και στη Βουλή. Θέλω να σας πω, κύριε Γεραπετρίτη,
ότι δυστυχώς δεν υπάρχει καµία εµπιστοσύνη από τον κόσµο στη
δικαιοσύνη και στη Βουλή γιατί γίνεται όλη η συζήτηση για το τι
λένε τα κόµµατα για τη δικαιοσύνη, αν υπάρχει, αν εµπιστευόµα-
στε τη δικαιοσύνη, αλλά δυστυχώς δεν την εµπιστεύονται οι Έλ-
ληνες πολίτες. 

Χτες κυκλοφόρησε το βράδυ µια δηµοσκόπηση, στην οποία
ζητά για πρώτη φορά συντριπτικά ο κόσµος πρόωρες εκλογές.
Η δηµοσκόπηση αναφέρει ότι η συντριπτική πλειοψηφία, το 71%,
πιστεύει ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί να συγκαλύψει την υπό-
θεση. Είναι τεράστια τα νούµερα, κύριε Υπουργέ. Είναι η πρώτη
φορά που λένε ότι η Κυβέρνηση έχει χάσει τη λαϊκή νοµιµοποίηση
κοντά στο 70%. Είναι επτά στους δέκα Έλληνες, δηλαδή µέσα
σε αυτούς είναι πολλοί νεοδηµοκράτες, άνθρωποι που ψήφισαν
Νέα Δηµοκρατία. Δηλαδή τα νούµερα είναι απίστευτα και τα στοι-
χεία δεν µπορεί να µείνουν ασχολίαστα. 

Στο δε ερώτηµα αν υπάρχει ευθύνη της Κυβέρνησης στο δυ-
στύχηµα των Τεµπών, το 85% απαντά «ναι». Και είναι η πρώτη
φορά που το 70% λέει ότι θέλει πρόωρες εκλογές. Δεν µπορεί να
περνάνε αυτά τα πράγµατα απαρατήρητα. Είναι πολύ σηµαντικά,
πάρα πολύ σηµαντικά. 

Είπατε πριν ότι θα γίνει προανακριτική και προχθές ο εισηγη-
τής της Νέας Δηµοκρατίας είπε -εδώ ήµασταν- ότι δεν προκύπτει
παράβαση καθήκοντος για τον κ. Τριαντόπουλο. Δηλαδή ο άν-
θρωπος αυτός έβγαλε ήδη πόρισµα µόνος του. Καταλάβατε γιατί
δεν έχει καµία εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση; Καµία απολύτως,
δυστυχώς. 

Τώρα βγαίνει στην επιφάνεια πάλι η υπόθεση µε το Κουλούρι
και τη µεταφορά των µπάζων και των ανθρώπινων κοµµατιών εκεί.
Θυµάµαι σαν τώρα, κύριε Γεραπετρίτη, όταν µια µέρα -πριν από
ενάµισι-δύο χρόνια- το αποκάλυπτε ο Πρόεδρός µας εδώ, ξέρετε
τι έγινε στη Βουλή, τι του λέγανε; «Τι είναι αυτά που λες! Δεν
ντρέπεσαι λίγο; Που µεταφέρθηκαν πτώµατα ή κοµµάτια ανθρώ-
πων; Είναι δυνατόν να λες τέτοια πράγµατα; Είσαι επικίνδυνος!»
Πυρ οµαδόν και από την Κυβέρνηση και από κάποια κόµµατα της
Αντιπολίτευσης. 

Τώρα; Τι έχουµε να πούµε τώρα; Και βλέπετε ότι προσπαθούµε
να διατηρούµε πολύ χαµηλούς τόνους. 

Πάµε λίγο στα θέµατα εξωτερικής πολιτικής, κύριε Υπουργέ,
γιατί τα πράγµατα είναι πολύ σοβαρά. Τα δικά µας µάτια βλέπουν
ότι η Ελλάδα είναι αποµονωµένη, ότι είµαστε στη λάθος πλευρά
της ιστορίας και ότι πραγµατικά δεν πάµε καλά. Εµείς θα περι-
µέναµε να µας πείτε σήµερα, µετά το ταξίδι σας στην Αµερική,
ότι επανεκκινείται άµεσα ο αγωγός EastMed που συµφέρει και
Ελλάδα και Κύπρο. Στον ΟΗΕ το ψήφισµα στην Ουκρανία το κα-
ταψήφισαν οι Ηνωµένες Πολιτείες και το Ισραήλ. Το υπερψηφί-
σαµε όµως εµείς, η Ελλάδα, και η Τουρκία. 

Ερώτηση: Με ποιον τελικά είµαστε; Γιατί έχουµε µπερδευτεί.
Το Ισραήλ πλέον ανοιχτά συγκρούεται διπλωµατικά σε όλα τα
επίπεδα µε την Τουρκία, σε όλα. Δεν µπορεί να είµαστε και µε
την Τουρκία, να είµαστε και µε το Ισραήλ. 

Και επειδή υπάρχουν πολύ σηµαντικές εξελίξεις, ξέρετε, κύριε
Γεραπετρίτη, και στην Ευρώπη το γερµανικό χρηµατιστήριο από
χθες -αν το έχετε παρακολουθήσει- πανηγυρίζει µε νέα, µε συ-
νεχή υψηλά, συνεχή υψηλά! Από την ώρα που ανακοίνωσε η κ.
Φον ντερ Λάιεν ότι τα 800 δισεκατοµµύρια θα δαπανηθούν για
πολεµικούς εξοπλισµούς, το γερµανικό χρηµατιστήριο είναι σε
ιστορικό υψηλό. Γιατί πολύ απλά η βιοµηχανία της Γερµανίας, τα
εξοπλιστικά της θα αρχίσουν και πάλι να δουλεύουν. 

Δεν έχουµε µάθει τίποτα από την Ιστορία µας και θα επιτρέ-
ψουµε ξανά τον εξοπλισµό της Γερµανίας, µια χώρα που είναι
υπεύθυνη για δύο παγκόσµιους πολέµους, κύριε Γεραπετρίτη.
Το δήλωσε η κ. Φον ντερ Λάιεν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και σίγουρα δεν είµαστε ως Ελλάδα στη σωστή πλευρά της

ιστορίας, αλλά στο περιθώριο έχοντας αποµονωθεί και από τις
Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής και από τη Ρωσία και από την Ευ-

ρώπη γιατί δεν κληθήκαµε ούτε στη διάσκεψη του Παρισιού ούτε
σε αυτή του Λονδίνου. Είναι αυτός ο ρόλος που αξίζει στην Ελ-
λάδα; Να µην καλείται πλέον στα µεγάλα φόρουµ, στις διασκέ-
ψεις; Να έχει κάνει εχθρό της τη Ρωσία; Να έχει κηρύξει ο
Πρωθυπουργός τον πόλεµο στη Ρωσία από µόνος του και να µας
έχει πλέον µπλοκάρει -στο στόχαστρο- και η Αµερική γιατί πή-
ραµε µονόπλευρα τη θέση υπέρ της Καµάλα Χάρις πριν τις εκλο-
γές;

Αυτά είναι κάποια ερωτήµατα που θα πρέπει να µας απαντή-
σετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Χήτα. 

Τον λόγο ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος από την Πλεύση Ελευθερίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Γεραπετρίτη, µας εκθέσατε τις διαστάσεις της ελληνικής

εξωτερικής πολιτικής νωρίτερα, αλλά παρατηρήσαµε εκ µέρους
της Πλεύσης Ελευθερίας για µία ακόµη φορά ότι ο τρόπος µε
τον οποίο η Κυβέρνηση προσεγγίζει τα κρίσιµα εθνικά θέµατα,
διέπεται από χάσµατα. 

Υπάρχει ένα χάσµα ανάµεσα στις διακηρύξεις που σχετίζονται
µε την υπεράσπιση του Διεθνούς Δικαίου αφενός και στην εφαρ-
µογή η οποία κάνει τα στραβά µάτια, όταν πρόκειται για ζωτικά
θέµατα Διεθνούς Δικαίου. Υπάρχει η διακήρυξη σχετικά µε τη ση-
µασία της διπλωµατίας, αλλά από την άλλη βλέπουµε ότι στην
πράξη -όπως µας είπατε και τώρα- έχουµε µία πολιτική που θα
ακολουθήσει τελικά και τις επιταγές του Προέδρου Τραµπ και τις
επιταγές της κ. Φον ντερ Λάιεν για αύξηση εξόδων στην άµυνα.
Και όσο αυξάνονται τα έξοδα στην άµυνα, αυτό σηµατοδοτεί
αποτυχία διπλωµατίας. Γιατί η διπλωµατία είναι ένας ειρηνικός
τρόπος αντιµετώπισης των προβληµάτων. Οι εξοπλισµοί είναι
ένας άλλος τρόπος αντιµετώπισης των προβληµάτων. 

Και έρχοµαι επί του συγκεκριµένου. Στο παλαιστινιακό, κύριε
Υπουργέ, για παραπάνω από έναν χρόνο, σχεδόν πλέον ενάµιση
χρόνο, συντελείται γενοκτονία στη Γάζα. Η ελληνική Κυβέρνηση
ποτέ δεν καταδίκασε αυτή τη γενοκτονία. Και όπως γνωρίζετε και
οι εκπρόσωποι του ΟΗΕ στο πεδίο, η κ. Αλµπανέζε, έχει χαρα-
κτηρίσει αυτό που συνέβη τον τελευταίο ενάµιση χρόνο στη Γάζα
ως γενοκτονία, αλλά εµείς δεν είπαµε τίποτα. 

Υπήρχαν και ψηφίσµατα του ΟΗΕ. Στις 19 Δεκεµβρίου, κύριε
Υπουργέ, υπήρχε ψήφισµα του ΟΗΕ, της Γενικής Συνέλευσης,
για την επιβεβαίωση της διέλευσης ανθρωπιστικής βοήθειας στη
Γάζα, τους ανθρώπους που σφάζονταν από τον ισραηλινό στρα-
τό, και η Κυβέρνησή µας ήταν µία από είκοσι δύο χώρες η οποία
απείχε από την ψηφοφορία, αντί να ψηφίσει «υπέρ». Ήταν θέµα
ανθρωπιστικής βοήθειας και οι χώρες που ψήφισαν «υπέρ» ήταν
εκατόν τριάντα επτά, περιλαµβανοµένων και των περισσότερων
δυτικών συµµάχων µας. 

Βλέπετε, υπάρχει µεγάλη αναντιστοιχία και βεβαίως υπάρχει
αναντιστοιχία, όσον αφορά και τον ίδιο τον κ. Νετανιάχου. Το Διε-
θνές Ποινικό Δικαστήριο τον καταζητεί κι εσείς µας είπατε τώρα
στην οµιλία σας ότι το Ισραήλ του Νετανιάχου είναι στρατηγικός
µας σύµµαχος. Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος όταν ρωτήθηκε τις
προάλλες για το αν θα συλληφθεί ή θα εκδοθεί ένταλµα σύλλη-
ψης του κ. Νετανιάχου αν έρθει στην Ελλάδα, κατ’ αρχάς η Κυ-
βέρνηση δεν απαντούσε για µερικές µέρες γιατί ήταν σε σύγχυση
λόγω της αναντιστοιχίας λόγων και πράξεων και τελικά είπε ότι
δεν θα κάνει τίποτα. Αυτά, κύριε Υπουργέ, είναι προβληµατικά. 

Το ίδιο συµβαίνει και στο θέµα της Ουκρανίας. Στο θέµα της
Ουκρανίας υιοθετήσαµε µία εσφαλµένη πολιτική και τώρα µας
λέτε και σε συνεντεύξεις που δώσατε πρόσφατα ότι η Ευρώπη
πρέπει να βρει έναν τρόπο να εµπλακεί, αφού τελικά ο Ντόναλντ
Τραµπ την απέµπλεξε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπάρχουν ζητήµατα τα οποία αφορούν επίσης και τη σχέση
που έχουµε µε τις Ηνωµένες Πολιτείες. Έχουµε µια σχέση εξάρ-
τησης. Ο Ντόναλντ Τραµπ είναι ένας Πρόεδρος ο οποίος ανα-
τρέπει πολλές από τις αρχές της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής
και αντί η Κυβέρνηση να σταθεί µε κριτικό τρόπο απέναντι σε ορι-
σµένα από τα τροµακτικά πράγµατα που βλέπουµε, όπως για πα-
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ράδειγµα τον Ίλον Μασκ ο οποίος έκανε σχεδόν ναζιστικούς χαι-
ρετισµούς και οι οποίοι δεν καταδικάστηκαν ποτέ από τη χώρα
µας, προσπαθούµε τώρα να βρούµε έναν τρόπο συγκερασµού
των διακηρύξεών µας υπέρ του Διεθνούς Δικαίου µε αυτά που
κάνει ο Ντόναλντ Τραµπ. Είναι δύσκολα αυτά και το αποτέλεσµα
αυτής της αναντιστοιχίας -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε-
είναι ότι στο µεταξύ αναβαθµίζεται ο ρόλος της Τουρκίας.

Η Τουρκία είναι εµπλεκόµενη στις συζητήσεις που γίνονται για
το ουκρανικό, ενώ η χώρα µας βρίσκεται εκτοπισµένη λόγω
κακών επιλογών στο παρελθόν. Η Τουρκία είναι αναβαθµισµένη
στη Μέση Ανατολή και ιδίως µε τις πρόσφατες εξελίξεις στη
Συρία και εµείς λαχανιάζουµε λόγω της κακής µας πολιτικής µε
το Ισραήλ να βρούµε έναν τρόπο να επηρεάσουµε τις εξελίξεις
εκεί.

Και βεβαίως, πρέπει να πω ότι πρόσφατο αποτέλεσµα είναι το
γεγονός ότι η Τουρκία θα αγοράσει πυραύλους Meteor και η ελ-
ληνική εξωτερική πολιτική προσπαθεί µαταίως να ακυρώσει
αυτές τις αγορές, αλλά από ό,τι φαίνεται τελικά θα γίνουν, διότι
η Τουρκία έχει καταφέρει να έχει ερείσµατα και στην Ευρώπη και
µεταξύ των συµµάχων µας, τη στιγµή που η Ελλάδα θα έπρεπε
να είχε φροντίσει ούτως ώστε αυτά να µην υπάρχουν.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Καζαµία.
Και θα κλείσουµε µε τον κ. Κόντη, Κοινοβουλευτικό Εκπρό-

σωπο από τους Σπαρτιάτες.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εγώ θα πω ότι συµµετέχουµε σε µία προσχη-

µατική συζήτηση τριών ηµερών, κάτι που επιβεβαίωσε χθες όλως
παραδόξως ο Γραµµατέας του ΠΑΣΟΚ, της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας η οποία έκανε την πρόταση δυσπιστίας. Ο ίδιος λέει ότι
είναι γραφικοί όσοι περιµένουν να πέσει η Κυβέρνηση έτσι.
Οπότε αποκαλεί δηλαδή και την ίδια την οµάδα αυτή που δηµι-
ούργησε αυτή την πρόταση γραφική. Εγώ δεν θα πω ότι είναι
γραφικοί οι άνθρωποι, θα πω ότι είναι υπερβολικά αισιόδοξοι.
Όπως και να έχει, δεν πρόκειται να συµβεί αυτό και συζητάµε για
να συζητάµε εδώ. Θα έπρεπε να συζητάµε πιο συγκεκριµένα θέ-
µατα για περαιτέρω ανάπτυξη που περιµένουν οι Έλληνες.

Να πω, λοιπόν, ότι το θέµα της αµφισβήτησης της δικαιοσύνης,
κύριε Υπουργέ, το έχετε θέσει όλα τα κόµµατα κατά καιρούς,
όταν δεν κυβερνάτε. Και η Νέα Δηµοκρατία την εποχή που κυ-
βερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ αµφισβητούσε τη δικαιοσύνη, αν θυµάµαι
καλά, σε όποια θέµατα προέκυψαν -δεν ξέρω αν είχαν δίκιο ή όχι-
και τότε και µε την κ. Τουλουπάκη και σε άλλες περιπτώσεις. Είναι
ίδιον των κοµµάτων όταν δεν κυβερνούν να αµφισβητούν τη δι-
καιοσύνη. Κάποτε πρέπει να σταµατήσει αυτό, εάν πραγµατικά
θέλετε να υπάρχει αυτό που ζητάτε, να µην αµφισβητείται η δι-
καιοσύνη.

Να πάµε τώρα, όµως, στον τοµέα σας που είναι η εξωτερική
πολιτική. Εγώ δεν θα σας ρωτήσω για τα Τέµπη, γιατί δεν είναι
δικό σας το θέµα, άσχετα αν είστε στην Κυβέρνηση. Θέλω να ρω-
τήσω το εξής και βασικά δεν περιµένω να µου απαντήσετε, γιατί
δεν κάνουµε συζήτηση για απάντηση, δεν είναι επίκαιρες ερωτή-
σεις: Γεγονός είναι ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση µετά τον Β’ Παγκό-
σµιο Πόλεµο -ή µάλλον οι χώρες της Ευρώπης και µετά η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση- ήταν καλώς ή κακώς πάντα υπό τη σκέπη της
Αµερικής, τελείωσε. Έµαθε να ζει υπό τη σκέπη της Αµερικής,
δεν είχε στρατούς, δεν φρόντισε τη δική της άµυνα, τα περίµενε
όλα από την Αµερική. Και γνωρίζουµε ότι έχουν µεγάλες βάσεις
στη Φρανκφούρτη, σε όλη την Ευρώπη οι Ηνωµένες Πολιτείες
της Αµερικής.

Ξαφνικά βλέπουµε τώρα µία Επιτροπή Σοφών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης υπό την κ. Φον ντερ Λάιεν να µας λένε ότι παρά τις εξαγ-
γελίες της Αµερικής για ειρήνη, αυτοί οι ίδιοι αρχικά είπαν ότι θα
συνεχίσουν τον πόλεµο, κάτι τελείως γελοίο, γιατί είναι αδύνατο
να το κάνουν αυτό και δεύτερον, ότι θα φτιάξουν µία στρατιωτική
βιοµηχανία στο Δουβλίνο, από ό,τι µας είπε ο κ. Στάρµερ και θα
πρέπει να επενδύσουν οι χώρες της Ευρώπης 800 δισεκατοµµύ-
ρια σε τέσσερα χρόνια ή σε τρία, εκ των οποίων τα 650 θα βγουν
από τους ισολογισµούς των χωρών, µε µία διευκόλυνση 1,5% που
θα είναι έκπτωση από αυτά, αλλά θα είναι χρήµατα των πολιτών

της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και τα 150 δισεκατοµµύρια θα βγουν
από δανεισµούς, για τους οποίους θα βγει η Ευρωπαϊκή Ένωση
στον κόσµο -έτσι δεν είναι;- να πάρει δανεικά και να τα δώσει εκεί.
Είναι τελείως ουτοπικό όλο αυτό και επιβαρυντικό για τις χώρες
της Ευρώπης και δεν πιστεύουµε ότι πρέπει να το στηρίξετε.
Όταν συζητάτε και θέλετε να δείξετε ότι έχετε θέση, δεν πρέπει
να ταυτιζόµαστε πάντα µε ό,τι πει η κ. Φον ντερ Λάιεν, µήπως µας
τραβήξει το αυτί, αλλά να έχουµε και τις δικές µας απόψεις.

Και πρέπει να πούµε -τέλος πάντων- ότι καλώς ή κακώς -κακώς
για σας, καλώς για άλλους- ο κόσµος αλλάζει. Αυτοί που κουνάνε
την µπαγκέτα και παίζουν µουσική -η Αµερική- αλλάζουν τα πρά-
γµατα. Θα πρέπει να είµαστε αποκοµµένοι και τελείως αντίθετοι
συνέχεια από την Αµερική και τον Τραµπ, επειδή έχουµε εδώ τη
µανία ότι ο Τραµπ δεν είναι σωστός, δεν είναι καλός, δεν είναι
έτσι, ή να εναρµονιστούµε µε κάποια πράγµατα στα οποία στο
τέλος θα επικρατήσουν οι απόψεις του Τραµπ; Δεν ξέρω αν θα
επικρατήσουν στην Ευρώπη, θα επικρατήσουν παγκόσµια. Ήδη
προχθές αγόρασε το Κριστοµπάλ και την Μπαλµπόα, τα δύο κε-
ντρικά σηµεία εισόδου του Παναµά. Ο Παναµάς πέρασε ήδη στα
χέρια του, το κανάλι του Παναµά, αν δεν το ξέρει ο κόσµος. Το
ίδιο θα γίνει και σε όλα τα άλλα που εξαγγέλλει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ήδη έβαλε φόρους σε προϊόντα τα οποία
έρχονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και από άλλες χώρες.

Εµείς, λοιπόν, θα πρέπει να πηγαίνουµε κόντρα σε ό,τι λέει ο
Τραµπ, επειδή το λένε κάποιοι που έχουν συµφέροντα, κύριε
Υπουργέ; Το δικό µας συµφέρον θα το κοιτάξουµε κάποτε;

Και τέλος, η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν πήρε θέση ποτέ για την
Κύπρο, ποτέ! Έβγαλε δύο ανακοινώσεις.

Πενήντα ένα χρόνια κατοχής έχουµε, κύριε Υπουργέ, η Ευρω-
παϊκή Ένωση αντί να µεριµνά πρώτα για την Ουκρανία ας µερι-
µνήσει για την Κύπρο µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κόντη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ όλους τους Βουλευ-
τές που τοποθετήθηκαν για το ζήτηµα αυτό. Θα επιχειρήσω να
απαντήσω ευσύνοπτα σε όσα ετέθησαν τόσο για τα ζητήµατα
εξωτερικής πολιτικής όσο και για τα ζητήµατα τα οποία αναφέ-
ρονται στην πρόταση δυσπιστίας.

Σε ό,τι αφορά την εξωτερική πολιτική, κύριε Χήτα, ξεκινώντας
από την Ουκρανία, θα θέλατε να έχουµε ενεργό εµπλοκή στο ζή-
τηµα της Ουκρανίας, ή όχι; Δεν έχω αντιληφθεί τη θέση σας. Τη
µία µας λέτε ότι δεν πρέπει να εµπλακόµεθα για να µην χαλά-
σουµε τη θέση µας µε τη Ρωσία και την άλλη µας λέτε γιατί δεν
κληθήκαµε να συµµετέχουµε στη Διάσκεψη του Λονδίνου όπου
ήταν επιλεκτικώς ορισµένες χώρες, οι οποίες εξ ορισµού είναι
εκείνες οι οποίες παρέχουν τη µεγαλύτερη βοήθεια και είναι δια-
τεθειµένες να εµπλακούν ενεργά στη συνέχεια στην Ουκρανία.
Άρα, θα ήθελα λίγο να αποσαφηνίσετε τη θέση σας εάν θέλετε
να είµαστε ενεργώς εµπλεκόµενοι ή όχι.

Δεύτερο ζήτηµα, οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, το
οποίο ετέθη και από τον κ. Κόντη. Η Ελλάδα είναι µία από τις
λίγες χώρες οι οποίες εξακολουθούν να συνοµιλούν µε τις Ηνω-
µένες Πολιτείες, αντιλαµβανόµενη όλα τα ζητήµατα τα οποία
έχουν ανακύψει. Εγώ ήµουν ανάµεσα στους τρεις, τέσσερις
Υπουργούς που έχει δει ο Υπουργός Εξωτερικών των Ηνωµένων
Πολιτειών και σας παραπέµπω στις ανακοινώσεις του ίδιου του
Στέιτ Ντιπάρτµεντ µετά από τη συζήτηση που είχα µε τον κ.
Μάρκο Ρούµπιο, που ήταν ακριβώς η επιβεβαίωση της συνέχειας
µίας δοµικής σχέσης µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, η οποία δεν κλυ-
δωνίζεται. Βεβαίως και διατηρούµε τη σχέση µε τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, χωρίς, όµως και να έχουµε την οποιαδήποτε σχέση
εξάρτησης και βεβαίως, συντασσόµενοι, όποτε απαιτείται, µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση.

Κύριε Καζαµία, στο πλαίσιο της γενικής συνέλευσης για το ου-
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κρανικό η Ελλάδα ήταν επισπεύδουσα χώρα, έτσι ώστε να υπάρ-
ξουν τροποποιήσεις στο ψήφισµα το οποίο ετέθη και στη Γενική
Συνέλευση και στο Συµβούλιο Ασφαλείας, για να περιληφθεί µια
δίκαιη αποτύπωση των πραγµάτων, η οποία θα έλεγε ότι πρώτα
από όλα θα πρέπει να εφαρµόζεται το Διεθνές Δίκαιο στο οποίο
αναφερθήκατε, βεβαίως, η εδαφική ακεραιότητα και κυριαρχία
της Ουκρανίας και η συµπερίληψη της Ουκρανίας στις συζητή-
σεις που υπάρχουν. Αυτή ήταν η κοινή ευρωπαϊκή θέση µε πρω-
τοβουλία και της Ελλάδος. Δεν παραπέµπει σε εξάρτηση αυτό,
αντιθέτως η Ελλάδα έχει µία αυτόνοµη, όχι ετερόφωτη θέση.
Υποστηρίζουµε πάντοτε το Διεθνές Δίκαιο και θα συνεχίσουµε να
το πράττουµε. Αυτό δεν αναιρεί το γεγονός ότι οφείλουµε να
έχουµε διαύλους επικοινωνίας µε όλους και βεβαίως, κατ’ εξοχήν
και µε τις Ηνωµένες Πολιτείες.

Επανέρχοµαι στον κ. Χήτα. Αισθάνεστε, αλήθεια, κύριε Χήτα,
ότι η Ελλάδα σήµερα είναι αποµονωµένη;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μάλι-

στα.
Η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα η οποία συνοµιλεί µε όλα τα κράτη

του κόσµου. Θέλω να µου πείτε µία χώρα του κόσµου η οποία να
συνοµιλεί µε το Ισραήλ, µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, να συνοµιλεί
µε όλο τον αραβικό κόσµο, ο οποίος αραβικός κόσµος αποδίδει
τα εύσηµα στην Ελλάδα για τη συνέπειά της σε σχέση µε το ζή-
τηµα του παλαιστινιακού και συνοµιλεί µε όλο τον Παγκόσµιο
Νότο. Σας προκαλώ να µου βρείτε µία χώρα η οποία να έχει πε-
ρισσότερους διαύλους σε όλο τον κόσµο.

Ωστόσο, θέλω να σας πω και κάτι ακόµα. Ξέρετε, σε µία τέτοια
µεταβατική και ρευστή διεθνή αρένα το να µπορείς να συνοµιλείς
µε όλους και να έχεις καλούς διαύλους και ισχυρές διπλωµατικές
σχέσεις σε διασφαλίζει από το να έχεις αναταραχές, κάτι που
είναι εξαιρετικά σηµαντικό.

Και να σας πω και το ακόλουθο, διότι µε κάθε σεβασµό αισθά-
νοµαι ότι δεν απηχούν την πραγµατικότητα τα όσα αναφέρατε
για το χρηµατιστήριο στη Γερµανία ή εν πάση περιπτώσει ήταν
µια εντελώς µονοσήµαντη οικονοµική ανάλυση. Παρακολουθή-
σατε καθόλου το ζήτηµα του κόστους δανεισµού στη Γερµανία;
Μόλις ανακοινώθηκε το ζήτηµα των εξοπλισµών, αλλά και γενι-
κότερα η ρευστότητα που παρατηρείται στο διεθνές περιβάλλον
-και µιλάµε για τη Γερµανία, την ισχυρότερη οικονοµία της Ευ-
ρώπης-, ανέβηκε αµέσως τριάντα µονάδες βάσης το κόστος δα-
νεισµού της Γερµανίας. Μιλάµε για τριάντα µονάδες βάσης! Αυτό
σηµαίνει προφανώς ότι αναµένουµε πως θα έχουµε αύξηση επι-
τοκίων και κλυδωνισµούς σε ό,τι αφορά τη γερµανική οικονοµία.

Αντιθέτως η ελληνική οικονοµία είναι θωρακισµένη και δεν επη-
ρεάζεται, κύριε Καζαµία και κύριε Κόντη, από το ζήτηµα της αύ-
ξησης των ευρωπαϊκών δαπανών για την άµυνα. Και τούτο, διότι
ούτως ή άλλως η Ελλάδα έχει ένα σχετικώς υψηλό ποσοστό που
δαπανά για την άµυνα της, εκτός αν έχουµε διαφορά και δεν θέ-
λουµε να δαπανούµε. Και θα απαντήσω και στον κ. Καζαµία γι’
αυτό. Άρα, η Ελλάδα δεν πρόκειται να πληγεί. Αντιθέτως, το γε-
γονός ότι όπως διαφαίνεται θα ενεργοποιηθεί η ρήτρα διαφυγής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι ώστε οι υπερβάλλουσες δαπάνες
για τους εξοπλισµούς να µην προσµετρώνται στο όριο δαπανών,
αυτό σηµαίνει αυτοµάτως ότι υπάρχει µία ελάφρυνση της θέσης
της Ελλάδος, κάτι που δηµοσιονοµικά είναι προς όφελός της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Εξάλλου, η µείζονα συνεισφορά θα προέλθει από έναν ιδιωτικό
δανεισµό, άρα νέο χρήµα για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Εµείς δεν
συµφωνούµε στο να περιέλθουν πόροι από την κοινωνική συνοχή
στην άµυνα. Θεωρούµε πως σε κάθε περίπτωση θα πρέπει να
υπάρχει νέος οικονοµικός πόρος για το ζήτηµα αυτό.

Κύριε Καζαµία, µπορεί να έχουµε την οποιαδήποτε δοµική
θέση σε σχέση µε την ευρωπαϊκή άµυνα. Θεωρείτε ότι είναι απο-
τυχία το γεγονός ότι προσφεύγουµε σε ένα νέο κονδύλι για την
ευρωπαϊκή άµυνα. Αµφιβάλλετε, όµως, ότι οι καιροί είναι τέτοιοι
που επιβάλλουν µία αυτοδύναµη Ευρώπη; Θεωρείτε ότι η Ευ-
ρώπη θα πρέπει να εγκαταλείψει το ζήτηµα της γεωπολιτικής
απεξάρτησής της; Θεωρείτε ότι η Ευρώπη θα πρέπει να εξαρτά-
ται πάντοτε από άλλους σε ό,τι αφορά την αυτοδύναµη θέση της;

Η απάντηση τουλάχιστον της ελληνικής Κυβέρνησης ήταν πάντα
αυτή. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είχε θέσει το ζήτηµα προ τριε-
τίας: Θα πρέπει να ενισχυθεί η γεωπολιτική θέση της Ευρώπης
µε έναν τρόπο αυτοδύναµο, κάτι που δεν µπορεί να γίνει παρά
µόνο µε την ενίσχυση της ευρωπαϊκής άµυνας. 

Αναφερθήκατε στα ψηφίσµατα του ΟΗΕ. Γνωρίζετε καλύτερα
από τον καθέναν σε αυτή την Αίθουσα και νοµίζω ότι αντιλαµβά-
νεστε ποια θα είναι η απάντηση. Η Ελλάδα ουδέποτε καταψήφισε
το οποιοδήποτε σχέδιο ψηφίσµατος για το παλαιστινιακό. Αντι-
θέτως, υπερψήφισε τέσσερα ψηφίσµατα για το παλαιστινιακό.
Ενίοτε, σε πολύ µεµονωµένες περιπτώσεις, απείχε, δεν είχε καµία
καταψήφιση. Η θέση µας είναι θέση αρχής και την επαναλαµ-
βάνω από το Βήµα αυτό. Η Ελλάδα είναι αναφανδόν υπέρ της αν-
θρωπιστικής βοήθειας. Δεν σας άκουσα να κάνετε αναφορά στο
ζήτηµα της πρωτοβουλίας της Ελλάδας να αναλάβει τραυµατι-
σµένα παιδιά από τη Γάζα. Ελληνική πρωτοβουλία ήταν. Εµείς
υποδεχθήκαµε εδώ τα παιδιά, κάτι που είναι το ελάχιστο που µπο-
ρούµε να κάνουµε. Όµως, σας παρακαλώ να µην αναφέρετε ότι
δεν κάνουµε αρκετά για την ανθρωπιστική βοήθεια προς την Πα-
λαιστίνη.

Και επιτρέψτε µου µία µικρή αντίφαση. Η τουρκική προσπάθεια
για να αναλάβει τους πυραύλους Meteor είναι ένα εξοπλιστικό
θέµα. Εσείς µας λέτε ότι οι εξοπλισµοί δεν έχουν τόση αξία και
ότι θα πρέπει να αποδίδουµε έµφαση στην ειρήνη. Ας αποφασί-
σουµε. Είµαστε υπέρ της προσέγγισης µε την Τουρκία στο πλαί-
σιο ενός δοµηµένου διαλόγου ή όχι; Διότι σε πολλές περιπτώσεις
ακούω µια επαµφοτερίζουσα θέση για το ζήτηµα αυτό.

Κλείνοντας, θα σας πω το ακόλουθο σε ό,τι αφορά τη διπλω-
µατία µας. Η ελληνική διπλωµατία είναι πάρα πολύ ισχυρή, είναι
πάρα πολύ αυτοδύναµη και έχουµε έχει ένα πάρα πολύ ισχυρό
διεθνές αποτύπωµα, κάτι που λέω µετά λόγου γνώσεως και όχι
επειδή σήµερα ηγούµαι συγκυριακά της εξωτερικής πολιτικής
της χώρας. Η Ελλάδα είναι στον σκληρό πυρήνα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, είναι στο Συµβούλιο Ασφαλείας και συνοµιλεί µε όλους.
Είµαστε από τους ελάχιστους που έχουµε καταφέρει να έχουµε
διαύλους µε όλες τις κυβερνήσεις και όλες τις χώρες, έχουµε
στρατηγικές συµµαχίες οι οποίες διασφαλίζουν τα εθνικά συµ-
φέροντα, κάτι που θα εξακολουθούµε να πράττουµε.

Πάνω απ’ όλα, επίσης, φροντίζουµε για την Κύπρο. Η Ελληνική
Κυβέρνηση ανέλαβε την πρωτοβουλία από την πρώτη στιγµή να
επανέλθει το Κυπριακό στην ατζέντα όχι µόνο του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών, στον οποίο έχουµε σήµερα την κατάσταση που
γνωρίζετε, αλλά και να έχει ήδη υπάρξει απευθείας συνοµιλία του
Προέδρου Χριστοδουλίδη µε τον Τουρκοκύπριο ηγέτη Τατάρ,
αλλά και σε λίγες µέρες να έχουµε και την πενταµερή, αλλά και
στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κύριε Κόντη, επιτρέψτε µου να σας διορθώσω. Υπάρχουν δύο
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου τον Ιούνιο του 2023 και
τον Απρίλιο του 2024 που λένε στην πραγµατικότητα ότι η πρό-
οδος των ευρωτουρκικών σχέσεων εξαρτάται από την πρόοδο
του Κυπριακού. Αυτό λέει η µία απόφαση. Η άλλη λέει ότι η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση εµπλέκεται σε όλα τα στάδια επίλυσης του Κυ-
πριακού. Με κάθε σεβασµό θα σας πω ότι αυτό αποτελεί µια
σηµαντική αποτύπωση της άµεσης ενεργοποίησης της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης στο Κυπριακό.

Και θα κλείσω -και ζητώ προκαταβολικά συγγνώµη, κύριε Πρό-
εδρε- µε τα θέµατα του σιδηροδρόµου.

Κύριε Παππά, το mail στο οποίο αναφέρεστε δεν αναφέρει οτι-
δήποτε για εντολή. Το αντιλαµβάνεστε! Είναι το ζήτηµα της εκ
των υστέρων χρηµατοδότησης των όσων κατέβαλε η περιφέρεια
για να υπάρξει ό,τι υπάρξει. Θα σας δοθεί µία απάντηση η οποία
θα είναι πάρα πολύ συγκεκριµένη. Ουδέποτε υπήρξε ή τουλάχι-
στον δεν αναφέρεται στην αλληλογραφία την οποία επικαλείστε
ζήτηµα εντολής. Αντιλαµβανόµαστε, βεβαίως, επειδή υπάρχει και
το ζήτηµα της κρατικής αρωγής που αναφέρατε στο mail, ότι
αυτό πρέπει να καλυφθεί από κάποιους πόρους. Οι πόροι είναι
το ζητούµενο της αλληλογραφίας και όχι η εντολή η οποία δεν
προκύπτει από οπουδήποτε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτοβούλως δηλαδή, κύριε Υπουργέ,
έδρασε ο κ. Αγοραστός;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας
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επαναλαµβάνω ότι στην αλληλογραφία την οποία επικαλείστε δεν
υπάρχει καµία απολύτως αναφορά σε εντολή. Υπάρχει αναφορά
σε εκ των υστέρων κάλυψη των εξόδων. Εκτός αν διαφωνείτε στο
ότι θα έπρεπε να υπάρξει κάλυψη για την κρατική αρωγή όσων
εθίγησαν. Αν διαφωνούµε και σε αυτό, να το συζητήσουµε. Ή
εκτός αν θεωρείτε ότι δεν θα έπρεπε να καλυφθούν τα έξοδα για
την αποκατάσταση της σιδηροδροµικής γραµµής.

Δεύτερο ζήτηµα. Για να έχουµε µια συντεταγµένη συζήτηση,
θα παρακαλούσα πολύ να αποδεχθούµε επί της αρχής ότι τα πο-
ρίσµατα και οι εκθέσεις έχουν µία πλήρη ισχύ. Δεν µπορούµε να
θεωρούµε ότι σε ορισµένα σηµεία είναι καλά και σε ορισµένα αρ-
νητικά αναλόγως του τι µας συµφέρει. Διότι άκουσα σήµερα…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Οι γραφές είναι τα πορίσµατα, κύριε
Υπουργέ; Τι λέτε; Λες και είναι γραφές!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Άκουσα
σήµερα, αλλά και διαχρονικά ότι σε ορισµένες περιπτώσεις συµ-
φωνούµε µε το πόρισµα και σε ορισµένες διαφωνούµε. Και κάτι
ακόµα περισσότερο, κύριε Παππά. Μας κατηγορείτε για συγκά-
λυψη και επικαλείστε τα πορίσµατα τα οποία εµείς προκαλέσαµε.
Εµείς προκαλέσαµε την επιτροπή εµπειρογνωµόνων αµέσως
µετά το δυστύχηµα που σε χρόνο ρεκόρ, σε ενάµιση µήνα,
έβγαλε πόρισµα το οποίο σήµερα εσείς επικαλείστε, εµείς προ-
καλέσαµε την έκθεση του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, έτσι ώστε να υπάρξει
αυτό το πόρισµα εγκαίρως, όπως προβλέπεται µέσα σε δύο χρό-
νια, εµείς προκαλέσαµε και το πόρισµα του ERA από τις επισκέ-
ψεις που κάναµε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Άρα, έρχεστε και
µας λέτε ότι συγκαλύψαµε και επικαλείστε τα πορίσµατα από
αυτά που υποτίθεται ότι εµείς συγκαλύψαµε. Αποφασίστε: είτε
συγκαλύψαµε είτε προκαλέσαµε τα πορίσµατα, τα ευρήµατα των
οποίων επικαλείστε σήµερα. Ας αποφασίσουµε τι από τα δύο
ισχύει.

Και τρίτον, επαναλαµβάνω -ξέρω ότι είναι κάτι που δεν περνάει
πάρα πολύ εύκολα- ότι εκείνες τις κρίσιµες ώρες, κύριε Παππά,
έχουµε έναν τόπο ανείπωτου δυστυχήµατος. Ποιο είναι το πρω-
τεύον, κύριε Παππά; Ποιο είναι αλήθεια το πρωτεύον; Τη νύχτα
εκείνη που δεν γνωρίζει κανείς εάν κάτω από τα συντρίµµια υπάρ-
χουν ζωντανοί, υπάρχει κάποιος σε αυτή την Αίθουσα που δεν θα
έλεγε ότι πρέπει να αναζητήσουµε τους ζωντανούς; Αλίµονο! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ποιος το είπε αυτό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αυτό

είναι το αυτονόητο. Οφείλουµε να αντιµετωπίζουµε τη σκηνή ως
τόπο δυστυχήµατος, όπως συµβαίνει σε κάθε δυστύχηµα και για
τον λόγο αυτόν οι όποιες ενέργειες έγιναν έγιναν ακριβώς γι’
αυτό, για να αποκλείσουµε το ενδεχόµενο να υπάρχουν άνθρω-
ποι οι οποίοι είναι ζωντανοί κάτω από τα συντρίµµια.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί ειλικρινά υπερέβαλα.
Στο ζήτηµα της δικαιοσύνης, και πάλι από όλους τους οµιλητές

-θα µου επιτρέψετε να το πω- άκουσα µία επιλεκτική εµπιστοσύνη
στη δικαιοσύνη. Ναι, εµπιστευόµαστε τη δικαιοσύνη, αλλά δεν
λαµβάνει υπ’ όψιν όλα τα στοιχεία. Ναι, εµπιστευόµαστε τη δι-
καιοσύνη, αλλά κάνει ανακριτικές πράξεις δύο χρόνια µετά. Ναι,
εµπιστευόµαστε τη δικαιοσύνη, αλλά θα πρέπει να ακούει τους
συγγενείς. 

Όχι, κύριε Παππά! Όχι, κύριε Κόντη! Τη δικαιοσύνη ή την εµπι-
στευόµαστε ή δεν την εµπιστευόµαστε. Εάν θέλετε να καταθέ-
σετε στον ιερό χώρο του Κοινοβουλίου ότι δεν υπάρχει εµπιστο-
σύνη σε µία από τις τρεις λειτουργίες του κράτους, να έχετε την
ευθύτητα να το πείτε. Διαφορετικά θα πρέπει όλοι εδώ να δηλώ-
σουµε ότι θα περιµένουµε τα πορίσµατα της δικαιοσύνης και θα
συνταχθούµε µε αυτά, διότι σε µία ευνοµούµενη πολιτεία ή έχεις
δικαιοσύνη ή δεν έχεις κράτος δικαίου. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Επανερχόµενοι τώρα στον κατάλογο των οµιλητών, θα δώσω
τον λόγο στον κ. Τσακαλώτο και µετά κατά σειρά είναι ο κ. Πα-
παθανάσης, η κ. Κεφαλά και µετά ο Υπουργός κ. Πιερρακάκης. 

Ορίστε, κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συνήθως, στην πολιτική η ηθική δεν παίζει πάρα πολύ µεγάλο

ρόλο. Συνήθως είναι συµφέροντα, ιδεολογίες, αντιπαραθέσεις,
αλλά κάποια στιγµή στην ιστορία η ηθική µπαίνει στο κέντρο,
γιατί οι άνθρωποι είναι ηθικά δρώντα. Και τι σηµαίνει αυτό; Σκέ-
φτονται τι είναι το δίκαιο για τους ίδιους και ανθρώπους σαν αυ-
τούς. Το σκέφτονται. Πολλές φορές αισθάνονται ότι δεν µπορούν
να βρουν το δίκαιο, δεν µπορούν να παρέµβουν και, άρα, δεν
βγαίνει στην επιφάνεια. Όµως, κάποια στιγµή, κάποιες στιγµές,
βγαίνει στην επιφάνεια. 

Αυτό, λοιπόν, έγινε στο Σύνταγµα. Στο Σύνταγµα, όχι µε την
έννοια της ηθικολογίας, αλλά µε το βαθύ νόηµα της ηθικής,
βγήκε στην επιφάνεια ότι κάτι σάπιο υπάρχει σ’ αυτή τη χώρα,
ότι σε αυτή τη χώρα το δίκαιο δεν µπορεί να βρεθεί, ότι οι άν-
θρωποι αισθάνονται ότι η ζωή τους συνεχίζεται, δεν ακούγεται η
φωνή τους, δεν µπορούν να βρουν τη δικαιοσύνη, δεν έχουν εµπι-
στοσύνη στη δικαιοσύνη, δεν έχουν εµπιστοσύνη σε αυτήν την
Κυβέρνηση. 

Και έρχεται ο κύριος Πρωθυπουργός και ποιο µας λέει ότι ήταν
το νόηµα του Συντάγµατος; Όχι αυτό, δηλαδή ότι ήρθε η ώρα
της ηθικής και να µπορέσουµε να ανταποκριθούµε σε αυτό το αί-
σθηµα, αλλά ότι το νόηµα ήταν ότι πρέπει να κάνουµε µεγαλύτε-
ρες προσπάθειες, ότι πάει καλά η Κυβέρνηση και θα προσπα-
θήσει να πάει ακόµα καλύτερα. 

Αυτό καταλάβατε; Πραγµατικά, αυτό καταλάβατε ότι ήταν το
µήνυµα εκατοντάδων χιλιάδων ανθρώπων που βγήκαν στον
δρόµο για να πουν ότι τώρα είναι η στιγµή της ηθικής; Και ήρθε
ο Πρωθυπουργός να απαντήσει σε ερωτήµατα που δεν έχουν
τεθεί, ότι δήθεν η Αντιπολίτευση θέλει να καθυστερήσει τη δι-
καιοσύνη και τη δίκη και να µην απαντήσει σε ερωτήµατα που
έχουν τεθεί. Διότι έχουν τεθεί ερωτήµατα, γιατί ο κύριος Πρωθυ-
πουργός είπε ότι δεν υπήρχε κανένα µπάζωµα. Δεν το είπε; Το
είπε. Και τώρα έρχεται η επιτροπή και το πόρισµα και λέει ότι χά-
θηκαν βασικά στοιχεία και για να µην υπάρχουν τέτοια ατυχήµατα
στο µέλλον, αλλά και για υλικό προκειµένου να µάθουµε τι ακρι-
βώς έγινε.

Δεν είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι δεν υπήρχε εύφλεκτο
υλικό; Δεν το ακούσατε εσείς; Εσείς, οι Υπουργοί εδώ πέρα, δεν
το ακούσατε; Μόνο η Αντιπολίτευση το άκουσε; Και έρχεται το
πόρισµα και λέει ότι δεν µπορεί αυτό το µανιτάρι που είδαµε να
ήταν, αν δεν υπήρχε εύφλεκτο υλικό. 

Δεν είχε άδικο ο Πρωθυπουργός όταν είπε ότι η εξεταστική δεν
ήταν η καλύτερη στιγµή, όταν δεν ήρθαν βασικοί µάρτυρες;
Έχετε απαντήσει γιατί δεν ήρθαν οι µάρτυρες που έλεγαν ότι κάτι
σάπιο υπάρχει στον σιδηρόδροµο; Από τους συνδικαλιστές, από
τους υπευθύνους του σιδηροδρόµου, το λέγανε. 

Και να σας ρωτήσω εσάς που χειροκροτούσατε τον κ. Καρα-
µανλή, αυτά τα πορίσµατα τα είχε διαβάσει ο κ. Καραµανλής; Τα
είχε δώσει σε κάποιον άλλον να τα διαβάσει εκ µέρους του; Το
ξέρετε εσείς που λέτε ότι δεν έγινε συγκάλυψη; Ξέρετε την απά-
ντηση σ’ αυτό; Και δεν µου λέτε, έχετε απαντήσει εσείς αν έχετε
διαβάσει αυτό το πόρισµα; Εκ των υστέρων τώρα, αυτά που ήταν
στα πορίσµατα πριν από τα Τέµπη και έλεγαν ότι κάτι δεν πάει
καθόλου καλά, αν είχαν εφαρµοστεί κάποια από αυτά που λέγανε
οι συνδικαλιστές, κάποια από αυτά που έλεγαν οι άνθρωποι του
σιδηροδρόµου, θα µπορούσε να είχε αποφευχθεί; 

Αυτά είναι τα ερωτήµατα τα ηθικά. Και µας λέτε ότι δεν υπήρχε
συγκάλυψη, κύριε Γεραπετρίτη; Πραγµατικά; Θεωρείτε, δηλαδή,
ότι έκανε η Κυβέρνηση τα πάντα, επειδή πέρασε µια Οδηγία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης να υπάρχει αυτή η επιτροπή; Θεωρείτε ότι
έκανε τα πάντα; Θεωρείτε ότι ο κόσµος πιστεύει ότι η εξεταστική
επιτροπή έκανε τα πάντα, για να βγουν στην επιφάνεια;

Εδώ ακόµα δεν ξέρουµε γιατί σας παρακολούθησε ο κύριος
Πρωθυπουργός. Ακόµα δεν το ξέρουµε. Εσείς το ξέρετε; Γιατί
κάνετε αυτή την γκριµάτσα; Ξέρετε εσείς; Μπορείτε να µου απα-
ντήσετε τώρα ότι παρακολουθούσαν τον Στρατό και πολιτικούς
γι’ αυτόν και γι’ αυτόν τον λόγο; Μπορείτε να βγείτε και να µου
το πείτε; Αλλιώς, µην κάνετε γκριµάτσα! Αν έχετε απάντηση, να
σηκωθείτε και να πείτε ότι το µάθαµε, ότι ο ελληνικός λαός το
ξέρει. 

Επιτρέψτε µου και κάτι άλλο που αφορά την ηθική για την Πα-
λαιστίνη. Ήσασταν µαζί µε τη γενοκτονία. Δεν σας πιστεύω όταν
λέτε ότι υποστηρίζετε τον ουκρανικό λαό. Δεν σας πιστεύω. Όταν
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η Αντιπολίτευση το λέει, τους πιστεύω, γιατί την ίδια στιγµή που
το λένε αυτό, λένε για τη γενοκτονία. Δεν κάνουν διαχωρισµό να
δακρύζουν για την Ουκρανία και την επιβολή εκεί που έγινε και
να λένε να κάνουν τίποτα για την Παλαιστίνη. Γενοκτονία έγινε
εκεί και εσείς ήσασταν που την αρνηθήκατε αυτή τη γενοκτονία,
που λέγατε ότι έχει άµυνα. Αλήθεια; Κατοχή δεν υπάρχει στην
Παλαιστίνη; Δεν υπάρχει κατοχή; Οι Παλαιστίνιοι δεν δικαιούνται
να παλέψουν ενάντια σ’ αυτή την κατοχή; 

Αυτή η ηθική στιγµή είναι γιατί πολλοί θεσµοί δεν γίνονται. Και
στην κρίση της ηθικής και στην κρίση του συστήµατος, παρ’ όλο
που από κάτω είναι τα οικονοµικά και τα κοινωνικά, ο µισθός, τα
νοσοκοµεία, πολλές φορές η κρίση ηγεµονίας δεν έρχεται από
τα οικονοµικά. Έρχεται από κάτι που µάλλον δεν είναι πολιτική
για τους πιο πολλούς ανθρώπους. Και αυτό είναι τα Τέµπη τώρα.
Τα Τέµπη είναι η κρίση σας που βγήκε σε µη οικονοµικό πράγµα,
γιατί είναι θέµα αξιοπιστίας ολόκληρου του συστήµατος που δεν
µπορεί να ανταποκριθεί στις οικονοµικές ανάγκες, στις κοινωνι-
κές ανάγκες, στις ανάγκες για αξιοπρέπεια στα νοσοκοµεία. Και
γι’ αυτό έχετε µια κρίση, γιατί δεν µπορείτε να ανταποκριθείτε
ούτε σε ένα στοιχειώδες µικρό κοµµάτι των εργαζοµένων, ένα
µικρό κοµµάτι των µεσαίων τάξεων. Και παρ’ όλο που η κρίση έρ-
χεται για τα Τέµπη, θα σας επηρεάσει σε όλα. Τώρα θα έρθουν
στην επιφάνεια και τα νοσοκοµεία µε περισσότερη δύναµη ή
στους µισθούς. 

Η µόνη απάντηση είναι µια κυβέρνηση που ενδιαφέρεται για
το δηµόσιο συµφέρον, που καταλαβαίνει ότι πρέπει να αρχίσουµε
από τα θεµέλια της κοινωνικής πολιτικής και να αντιµετωπίσουµε
την ανισότητα, που καταλαβαίνει ότι το αναπτυξιακό κράτος δεν
µπορεί να µοιράζει χατίρια σε άλλους, αλλά πρέπει να αντιµετω-
πίσει την κλιµατική κρίση, την ερήµωση της χώρας, το δηµογρα-
φικό. 

Δηλαδή, µιλάµε για µοµφή για όλα αυτά! Σωστά τα τέσσερα
κόµµατα κάνουν µοµφή, γιατί έχετε αποτύχει στην οικονοµία,
στην κοινωνία. Έχετε αποτύχει στην αξιοπρέπεια των ανθρώπων.
Έχετε χάσει την αξιοπιστία σας ότι µπορείτε να απαντήσετε σε
οτιδήποτε, οποιαδήποτε και να είναι η ερώτηση. Γι’ αυτό, θα
έρθει η στιγµή που θα υπάρχει αντιπολίτευση, που θα δώσουµε
πολιτική απάντηση σε αυτά που γίνονται, πολιτική απάντηση που
θα απαντάει στα πραγµατικά προβλήµατα των ανθρώπων. Και µε
αυτή την αίσθηση της δικαιοσύνης θα µπορέσουµε να ανταπο-
κριθούµε σε αυτό που θεωρούµε δίκαιο για τους ίδιους, για τις
οικογένειές τους και για άλλους ανθρώπους σαν αυτούς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Τσακαλώτο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», σαράντα τέσσερις
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
18ο Γυµνάσιο Αθήνας.  

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Παπαθανάσης από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, σήµερα έχουµε µπροστά µας µια κρίσιµη κοινοβουλευτική
στιγµή, αλλά και µια πρωτόγνωρη πρόταση δυσπιστίας στα κοι-
νοβουλευτικά χρονικά, η οποία είχε προαναγγελθεί εδώ και έναν
µήνα περίπου και τελικά κατατέθηκε εν µέσω της προ ηµερησίας
διατάξεως συζήτησης, µη επιτρέποντας στον Πρωθυπουργό να
δευτεροµιλήσει και να απαντήσει στα ερωτήµατα που ετέθησαν
από τους πολιτικούς Αρχηγούς στην πρωτοµιλία τους, ενώ ανα-
δείχθηκε η ετερόκλητη συµµαχία των προθύµων που χρειάστη-
καν ένα µήνα για να κατορθώσουν να συνεννοηθούν µεταξύ τους. 

Το δε ΠΑΣΟΚ επιβεβαίωσε µετά την ανακοίνωση προσχώρη-
σης και του κ. Πέτρου Παππά ότι αποτελεί κόµµα «σουπερµάρ-
κετ». Και βέβαια, καµία αναστολή δεν είχε να συνεργαστεί µε τις
δυνάµεις της δραχµής. 

Οµιλώ από αυτό το Βήµα όχι µόνο ως µέρος της κυβερνητικής
πλειοψηφίας, αλλά κυρίως ως µέλος µιας ιστορικής παράταξης
που εργάζεται αδιάκοπα για το καλό της χώρας µας τα τελευταία
πενήντα χρόνια. Η Κυβέρνησή µας ανέλαβε τον δύσκολο ρόλο
να ανατάξει την οικονοµία, να επιλύσει βαθιά κοινωνικά ζητήµατα
και βέβαια να διαχειριστεί κρίσεις που απαιτούν ταχύτητα και
υπευθυνότητα. 

Σήµερα και εν µέσω έντονης πολιτικής πόλωσης, µε φόντο τις
µεγάλες διαδηλώσεις σε ολόκληρη τη χώρα την προηγούµενη
εβδοµάδα για την εθνική τραγωδία των Τεµπών, θα ήθελα να
κάνω και εγώ από µεριάς µου µια αναφορά στο πόρισµα του ΕΟ-
ΔΑΣΑΑΜ, που τόσο έχει πυροδοτήσει την πολιτική αντιπαράθεση.
Το πόρισµα αναλύει παράγοντες που οδήγησαν στο τραγικό δυ-
στύχηµα των Τεµπών. Καταγράφει τις χρόνιες παθογένειες του
σιδηροδροµικού συστήµατος της χώρας, αναδεικνύει τα πρό-
σθετα προβλήµατα που προέκυψαν από την οικονοµική κρίση της
προηγούµενης δεκαετίας. Καταδεικνύει την ανάγκη ενίσχυσης
και βελτίωση της ποιότητας του ανθρώπινου κεφαλαίου. Παρα-
θέτει τις ορθές πρωτοβουλίες που έχουν πραγµατοποιηθεί, δρο-
µολογηθεί και υλοποιούνται από την Κυβέρνηση για την ενίσχυση
της ασφάλειας των µεταφορών. Προχωρά σε συστάσεις για τη
βελτίωση των δοµών και της λειτουργίας τους. 

Η διασπορά προσβλητικών σεναρίων από την Αντιπολίτευση
επιδιώκει τον διχασµό. Να σηµειωθεί εδώ, ότι τον περασµένο
µήνα το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, µε πόρισµα που συνέταξε
ύστερα από εισαγγελική παραγγελία, έκρινε ότι όλες οι ηχητικές
συνοµιλίες τη βραδιά της σύγκρουσης βρίσκονταν εξαρχής στα
χέρια της δικαιοσύνης και ότι τα αρχεία ήταν γνήσια και πλήρη.
Κι όµως, το ΠΑΣΟΚ πριν έναν χρόνο µε fake news είχε προκαλέ-
σει ξανά πρόταση δυσπιστίας µε δήθεν µονταζιέρα, προτάσσο-
ντας και πάλι τις µικροκοµµατικές του σκοπιµότητες από την
αλήθεια, µε µοναδικό σκοπό να εργαλειοποιήσει τον ανθρώπινο
πόνο από την τραγωδία των Τεµπών. 

Την ίδια ακριβώς εργαλειοποίηση εφαρµόζει το ΠΑΣΟΚ και
τώρα, µαζί µε τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, που συνυ-
πογράφουν την πρόταση δυσπιστίας. Το ΠΑΣΟΚ υποστηρίζει ότι
κατέθεσε πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης υπό το πρί-
σµα των νέων δεδοµένων από το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, ενός
φορέα που εµείς θεσµοθετήσαµε και ενισχύσαµε µε πόρους και
αρµοδιότητες, προκειµένου να επιτελέσει µε απόλυτη ανεξαρτη-
σία την αποστολή του. 

Υπενθυµίζουµε ότι το ΠΑΣΟΚ που παριστάνει ότι κόπτεται για
την ανεξάρτητη διερεύνηση των συνθηκών τραγωδίας των Τε-
µπών και υιοθετεί σήµερα το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, δεν υπερ-
ψήφισε στη Βουλή τη συγκρότηση του ΕΟΔΑΣΑΑΜ και σε δεύ-
τερο χρόνο καταψήφισε άρθρο για την περαιτέρω ενίσχυση του
οργανισµού, µε επιπλέον προσωπικό. Όσο για τον ΣΥΡΙΖΑ, είχε
καταψηφίσει τη δηµιουργία του Εθνικού Οργανισµού Διερεύνη-
σης Ατυχηµάτων από την αρχή.

Στον αντίποδα εµείς, µε οδηγό τα κρίσιµα συµπεράσµατα του
πορίσµατος, προχωράµε σε εκσυγχρονισµό των σιδηροδρόµων
µέχρι το 2027, όπως δήλωσε και ο Πρωθυπουργός. Και φέρνει,
επίσης, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός την πρόταση για συνταγµατική
καθιέρωση της αξιολόγησης στο δηµόσιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν στιγµές στη ζωή του
Κοινοβουλίου που απαιτούν την αλήθεια και την ευθύνη, ακόµα
και σε εκείνες συγκυρίες της πολιτικής ζωής του τόπου που
αυτές οι χάνονται µέσα στην πολιτική σύγχυση και το χάος. Η
ισχυρή φωνή των συλλαλητηρίων εξακολουθεί να ακούγεται.
Μπορούµε να συµφωνήσουµε ότι ζήτησαν αλήθεια, δικαιοσύνη
και αποκατάσταση των θυµάτων, καθώς και ασφαλείς σιδηρό-
δροµους. Οι περισσότεροι διαδηλωτές, όµως, ζήτησαν η Ελλάδα
να προχωρήσει µπροστά. 

Το πόρισµα, κυρίες και κύριοι, εντοπίζει λανθασµένους χειρι-
σµούς από σταθµάρχη και µηχανοδηγό. Θέτει τις χρόνιες ελλεί-
ψεις των σιδηροδρόµων και αναδεικνύει την κρατική κινητο-
ποίηση µε τα προβλήµατα συντονισµού της. Δυστυχώς, εκείνη τη
νύχτα συνέβησαν ανθρώπινα λάθη, παράλληλα µε διαχρονικές
ελλείψεις του κράτους. Απορρίπτεται κατηγορηµατικά, όµως, η
ανυπόστατη θεωρία συγκάλυψης που προωθεί η Αντιπολίτευση.
Είµαστε από την πρώτη στιγµή συγκλονισµένοι µε τον χαµό νέων
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ανθρώπων και των συγγενών τους. Παρά τα προκλητικά και απα-
ράδεκτα σενάρια που διατυπώθηκαν από µερίδα της Αντιπολί-
τευσης, σεβόµαστε τον πόνο των συγγενών και µόνο µας µέληµα
είναι η  αποκάλυψη της αλήθειας και η απονοµή δικαιοσύνης. Ερ-
γαστήκαµε σκληρά για την ολοκλήρωση της 717 που έφτασε στο
80% υλοποίησής της από το 1% που την αναλάβαµε το 2019
λόγω του κατεστραµµένου κοµµατιού που προκάλεσε η φυσική
καταστροφή του «Daniel». 

Μόνο η δικαιοσύνη µπορεί να ρίξει φως στην υπόθεση. Αν όχι
η δικαιοσύνη, συνάδελφοι, τότε ποιος; Τα λαϊκά δικαστήρια; Προ-
γραφές πολιτικών αντιπάλων, δηλώσεις για αυτοδικία. 

Υπονοείτε ότι καθυστερεί η δίκη για συγκάλυψη ενόχων. Αυτό
είναι µεγάλο ψέµα όχι µόνο γιατί πλησιάζει η ώρα της δίκης, αλλά
γιατί άλλες αντίστοιχες δίκες -βλέπε Μάτι- δεν έχουν τελεσιδική-
σει. Και αυτό, διότι η ποινική δικονοµία προβλέπει τα αιτήµατα
της πολιτικής αγωγής καθ’ όλες τις φάσεις της ποινικής διαδικα-
σίας. Προδιαδικασία, ακροαµατική διαδικασία. Όλα τα αιτήµατα
των οικογενειών έγιναν δεκτά και έχουν απαγγελθεί κατηγορίες
κατά σαράντα τριών ατόµων. Αναρωτιόµαστε: Ποιος θέλει να ξε-
κινήσει η δίκη και ποιος την καθυστερεί; 

Εµείς, κατόπιν αιτήµατος της δικαιοσύνης, προχωρήσαµε στην
άρση του απορρήτου των επικοινωνιών. Συγκροτήσαµε τον ΕΟ-
ΔΑΣΑΑΜ. Με τροπολογία παρακάµπτεται το δικαστικό συµβού-
λιο. Βρήκαµε αίθουσα για τη δίκη, θυµίζοντας και την περίπτωση
της Χρυσής Αυγής, όπου πέντε χρόνια αναµονής έγιναν µόνο για
την αίθουσα. Ποια καθυστέρηση και συγκάλυψη, λοιπόν, αναφέ-
ρετε; 

Ο ΣΥΡΙΖΑ ζητώντας µέσω του αρχηγού του ταχύτητα στη δι-
καιοσύνη, τι υπονοεί; Προσφέρει υπηρεσίες προς την αλήθεια ή
προς τη συγκάλυψη. Ο ΣΥΡΙΖΑ υπό τον κ. Παππά και τον κ. Πα-
παγγελόπουλο µιλά για δικαιοσύνη; Ο ΣΥΡΙΖΑ του 13-0 καταδι-
κασµένων πρώην υπουργών και του παρα-υπουργείου δικαιο-
σύνης στο Μαξίµου προκαλεί όταν αντιπαρατίθενται µε τη δικαιο-
σύνη. Η εµπιστοσύνη αποτελεί θεµέλιο για σταθερότητα και η
σταθερότητα είναι προϋπόθεση για την πρόοδο. Υπάρχουν κόµ-
µατα που αναζητούν λόγο ύπαρξης µέσα από αυτή την τραγωδία,
καθώς έχουν καταρρεύσει δηµοσκοπικά. Άλλωστε, το έχουν πει
και δηµόσια στον ελληνικό λαό, ότι για αυτούς ευκαιρία δεν απο-
τελεί η κανονικότητα, θέλουν το χάος.

Η Ελλάδα τα τελευταία χρόνια έχει κάνει σηµαντικά βήµατα σε
όλους τους τοµείς, προκειµένου να καλυφθεί το χαµένο έδαφος
της κρίσης. Το διπλωµατικό και αµυντικό κεφάλαιο της χώρας
είναι ισχυρότερο από ποτέ, µέσα από στρατηγικές συνεργασίες
και αναβάθµιση του αµυντικού µας εξοπλισµού. Από το 2019
έχουν δηµιουργηθεί πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις
εργασίας και η ανεργία που ήταν το µεγαλύτερο κοινωνικό πρό-
βληµα της περασµένης δεκαετίας έχει µειωθεί σε µονοψήφια πο-
σοστά. Τον Ιανουάριο, µάλιστα, διαµορφώθηκε σε προ οικονο-
µικής κρίσης επίπεδα, σε 8,7%, ενώ την παραλάβαµε πάνω από
το 18%. 

Η ανάπτυξη στην Ελλάδα είναι υπερδιπλάσια σε σχέση µε τους
ρυθµούς της υπόλοιπης Ευρώπης και τα εισοδήµατα αυξάνονται
σε επίπεδα υψηλότερα από τον µέσο πληθωρισµό. Ο βασικός µι-
σθός έχει αυξηθεί από τα 650 ευρώ που ήταν το 2019 στα 830
ευρώ και τους επόµενους µήνες θα υπάρξει νέα αύξηση. Η δέ-
σµευσή µας για κατώτατο µισθό στα 950 ευρώ και µέσο µισθό
στα 1.500 από το 2027 ισχύει στο ακέραιο. 

Στην υγεία, την οποία υπηρετώ εδώ και τριάντα χρόνια, υλο-
ποιείται το µεγαλύτερο πρόγραµµα ανακαίνισης των νοσοκο-
µείων και των κέντρων υγείας της χώρας από την έναρξη
λειτουργίας του ΕΣΥ µε χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. Το προσωπικό του ΕΣΥ έχει αυξηθεί κατά 10%, σε σχέση µε
το 2019, ενώ η Κυβέρνηση έχει λάβει µέτρα για την αύξηση των
αποδοχών των ιατρών και των εργαζοµένων και την παροχή κι-
νήτρων για τη στελέχωση των µονάδων υγείας σε αποµακρυσµέ-
νες περιοχές της χώρας. Παράλληλα, εφαρµόζουµε πρωτοπο-
ριακά προγράµµατα προληπτικής ιατρικής για τον καρκίνο του
µαστού, του τραχήλου της µήτρας, του παχέος εντέρου και των
καρδιαγγειακών νοσηµάτων, ενώ δηµιουργήσαµε τις κινητές µο-
νάδες υγείας, προκειµένου όλοι οι πολίτες σε χωριά και αποµα-
κρυσµένες περιοχές να έχουν ιατρική παρακολούθηση στον τόπο

της κατοικίας τους. 
Σε όλους όσους αµφισβητούν τις προθέσεις µας, απαντάµε και

θα απαντήσουµε ξανά µε έργα και όχι µε λόγια.  
H πολιτική µας δεν είναι η δηµιουργία ενός επικοινωνιακού πυ-

ροτεχνήµατος, αλλά η ουσιαστική αλλαγή του τρόπου µε τον
οποίο λειτουργεί το κράτος. Μέσα από δοµικές αλλαγές ερχόµα-
στε συνέχεια σε σύγκρουση µε τις αντιστάσεις του παρελθόντος,
που χάνει έδαφος. Οικοδοµούµε την Ελλάδα τού αύριο. Το πολι-
τικό µας ήθος µας υπαγορεύει να προχωρήσουµε γρηγορότερα,
µε αποφασιστικότητα σε αυτό που λέµε καθηµερινά: να νική-
σουµε τις χρόνιες παθογένειες του κράτους µας και ποτέ ξανά
να µην ζήσουµε ανάλογη τραγωδία στη χώρα µας. 

Πιστεύω ακράδαντα ότι η πολιτική ωριµότητα και ο σεβασµός
των δηµοκρατικών αρχών είναι ακρογωνιαίοι λίθοι ενός υγιούς
πολιτικού συστήµατος. Αυτό ισχύει και για τη συντριπτική πλει-
οψηφία του ελληνικού λαού. Κοιτάµε µπροστά. Συνεχίζουµε να
εργαζόµαστε σκληρά. Παραµένουµε προσηλωµένοι στην πρα-
γµάτωση του οράµατός µας για µια ισχυρή, ασφαλή και περή-
φανη Ελλάδα. Οι πολίτες µάς παρακολουθούν. Δεν θα τους
διαψεύσουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Παπαθανάση.

Το λόγο έχει η κ. Γεωργία Κεφαλά. 
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Προφανώς το πρόβληµά µας είναι ότι βλέπουµε από µια τε-

λείως διαφορετική οπτική γωνία τα πράγµατα. Αυτός ήταν και
διαπληκτισµός µας εχθές εδώ στη Βουλή. Κάποιοι από εσάς βλέ-
πατε τους διαδηλωτές ως επικίνδυνους κουκουλοφόρους. Εγώ
έβλεπα τα παιδιά -ήταν και τα παιδιά µου εκεί, αλλά και όλους
τους νέους της χώρας τούς θεωρούµε παιδιά µας, όπως λέτε και
εσείς- καθισµένα στον δρόµο µε τα χέρια ψηλά και απέναντι ήταν
οι δυνάµεις των ΜΑΤ, που έριχναν δακρυγόνα στα παιδιά, χωρίς
καµία απειλή, χωρίς κανέναν λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Τις µολότοφ δεν τις είδατε;
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Τις είδατε τις σκηνές; Υπάρ-

χουν φωτογραφίες παντού.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Τις µολότοφ τις είδατε;
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Για τις µολότοφ από πού έρ-

χονται και µε ποιον τρόπο έρχονται, το συζητήσαµε και χθες. Ας
µην την ξεκινήσουµε πάλι αυτή τη συζήτηση. Είπαµε ότι τα βλέ-
πουµε διαφορετικά τα πράγµατα.

Μας ρωτάνε όλοι έξω «θα πέσει η Κυβέρνηση;». Δεν ξέρω να
είναι εκεί το θέµα. Το θέµα είναι ότι επιτέλους ξεκινάµε να συζη-
τάµε κάποια πράγµατα που είναι θεµελιακά κατά τη γνώµη µου
για τον τρόπο που έχουµε χτίσει εδώ και πενήντα χρόνια τη χώρα
µας και επιτέλους αρχίζουν να καταλαβαίνουν και έξω τι ακριβώς
συµβαίνει. Δυστυχώς κάτι πρέπει να συµβεί πολύ σηµαντικό για
να καταλήξουµε να συζητάµε.

Κύριε Γεραπετρίτη, µιλάτε για τον τόπο του δυστυχήµατος.
Δεν είναι εδώ ο κ. Γεραπετρίτης. Ελπίζω να το µάθει.

Μας λέτε ότι «προσπαθούσαµε να βγάλουµε ανθρώπους από
τα συντρίµµια, έπρεπε να είµαστε σίγουροι ότι είναι όλοι». Μα
δεν υπάρχει καµία επιχειρησιακή επιτυχία πουθενά και όχι µόνο
στο να βγάλουµε ανθρώπους. Εµείς δεν ήµασταν εκεί. Υπάρχουν
µαρτυρίες όµως ανθρώπων, υπάρχουν µαρτυρίες της Πυροσβε-
στικής, που έλεγε για την Ιφιγένεια, για παράδειγµα, που ήταν
για ώρες εγκλωβισµένη ότι δεν µπορούσαν να χρησιµοποιήσουν
τον τροχό που κόβει τα µέταλλα γιατί οποιοσδήποτε σπινθήρας
µπορεί να πυροδοτούσε µια έκρηξη. Υπάρχουν µαρτυρίες αν-
θρώπων που µε αίµατα στα κεφάλια και ανοιχτούς φακούς στα
κινητά πήγαιναν σε χωµατόδροµους για να συναντήσουν το
ΕΚΑΒ που ήταν κάπου εκεί. Οι ίδιοι οι τραυµατίες δηλαδή περ-
πατούσαν. Για ποια επιχείρηση µιλάµε; Δεν ξέρουµε τι συµβαίνει
κάθε φορά, πώς να αντιµετωπίσουµε επιχειρησιακά ένα ατύχηµα
και τολµάµε να µιλάµε ακόµα.

Ο κύριος Πρωθυπουργός τι είπε; Ότι είναι περήφανος που
έφτιαξε το «112». Μετά το «112» τι γίνεται, κύριε Πρωθυπουργέ
και κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης; Επιχειρησιακά πώς ακρι-
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βώς καλύπτουµε το γεγονός µετά το «112». Οι τηλεφωνητές τι
ακριβώς λένε; Είναι εκπαιδευµένοι; Όχι βέβαια. Το ξέρετε όλοι
σας.

Τι λέµε, λοιπόν, τώρα; Ότι βγήκε το «112» και σωθήκαµε, η
κουλτούρα εκκένωσης που έλεγε ο Πρωθυπουργός;

Κύριε Σκέρτσο, µιας και είστε εδώ, ξέρετε πάρα πολύ καλά το
θέµα του Ερµή. Ο Ερµής µε ένα χέρι σώο, γιατί όλα τα άλλα είχαν
σπάσει, πόδια, χέρια τα πάντα, κατάφερε να στείλει µήνυµα στο
«112». Τι έγινε µετά; Ένα επιχειρησιακό χάος για πέντε ώρες. Κα-
νείς δεν µπόρεσε να προσεγγίσει τον άνθρωπο που αιµορρα-
γούσε στο βουνό. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά. Γι’ αυτό τι έχουµε
κάνει; Αντί να ντρεπόµαστε που ό,τι έχουµε φτιάξει, απλά δεν λει-
τουργεί, ερχόµαστε εδώ να τσακωθούµε πολιτικά. 

Ο Ερµής Θεοχαρόπουλος, λοιπόν, έστειλε αυτό το σήµα. Το
σήµα δεν το πήρατε ποτέ όµως ούτε το µήνυµα το λάβατε ποτέ.
Αυτό είναι το µεγάλο και διαχρονικό αίσχος µας, δικό σας και
όποιων έχουν κυβερνήσει.

Το πλεονέκτηµα της Πλεύσης Ελευθερίας είναι ότι δεν έχει κυ-
βερνήσει. Γι’ αυτό την ακούνε οι πολίτες. Καµία εργαλειοποίηση
δεν έχουµε κάνει και δεν έχουµε παραγγείλει καµία δηµοσκό-
πηση που να λέει τα ποσοστά µας, δεν έχουµε αναφέρει τίποτα.
Οι Υπουργοί σας το έκαναν αυτό στις τηλεοράσεις. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι είστε διαχρονικά ένοχοι. Στηρίζεστε στο
βαρύ πένθος, ελπίζετε στον συντριπτικό πόνο και προσεύχεστε,
προτρέποντας και τους συγγενείς να κάνουν το ίδιο, µην τυχόν
και τους πιάσει καµία τρέλα και κάνουν καµία µήνυση, γιατί ξέ-
ρετε ότι έχετε ευθύνη. Ξέρετε επίσης ότι αυτήν τη φορά έχετε
πέσει σε τρελούς, τρελούς από πόνο και αποφασισµένους. Την
τακτική την ξέρουµε. Αµέσως µετά από το συµβάν αρχίζουν οι
υποσχέσεις: «Θα φτιάξουµε το τρένο», «θα φτιάξουµε ολυµπιακό
αναρριχητικό κέντρο», «θα φτιάξουµε βάσεις µε ελικόπτερα».
«Θα», «θα», «θα» µέχρι να ξεχαστεί το θέµα. Μας προτρέπετε να
το δούµε σαν θυσία για να σωθούν οι υπόλοιποι. Αυτά λέτε και
κάποιοι ελπίζουν, µε περίσσευµα ψυχής, ότι κάτι θα αλλάξει κρα-
τώντας τις φωτογραφίες των παιδιών τους στην αγκαλιά.

Αυτά έχουν τελειώσει. Αυτό το είδος της πολιτικής πέθανε,
αλλά δεν το έχετε καταλάβει ακόµα. Στα εσωτερικά των υπηρε-
σιών εκτυλίσσονται µάχες για υψηλά αξιώµατα, για διαπλοκές,
πολιτικά µέσα για προαγωγές, ελάχιστες επιτελικές γνώσεις βέ-
βαια, αλλοίωση στοιχείων σε έρευνες και σε λάθη, διάλυση της
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας µε διαδοχικές αλλαγές στην ηγεσία.
Ούτε η «Τόλµη και γοητεία» δεν έχει τέτοιο ενδιαφέρον, κυρίες
και κύριοι, για το ποιος θα πάρει την καρέκλα! Αυτά κάνατε. Αυτά
κάνατε και στο Μάτι. Και όταν έρχεται η στιγµή της ανάγκης, ση-
κώνετε τα χέρια ψηλά, όχι οι µάχιµοι, οι πυροσβέστες που πέ-
φτουν στις φλόγες, οι άλλοι που είναι σε υψηλές θέσεις και όταν
έρθει η ώρα να βρουν ποιος φταίει δείχνουν ο ένας τον άλλον.
Πλήρης ατιµωρησία εδώ και πενήντα χρόνια, στα Τέµπη, στον
Ερµή, στο Μάτι, στις φωτιές, στις πληµµύρες, παντού. Επιχειρη-
σιακή ανικανότητα. Μόνο και µόνο γι’ αυτό θα έπρεπε να παραι-
τείται ο πολιτικά υπεύθυνος και όχι µόνο αυτός.

Υπάρχει ποινική δίωξη στον κ. Παπαγεωργίου, που παραιτή-
θηκε, για αλλοίωση και αυθαίρετη παρέµβαση στον χώρο του
«δυστυχήµατος», όπως το λέτε εσείς, των Τεµπών, µε συµπλη-
ρωµατική µήνυση των συγγενών των θυµάτων κατά όσων συµµε-
τείχαν στις έκτακτες συνεδριάσεις του Συντονιστικού Οργάνου
Πολιτικής Προστασίας. Το λεγόµενο ΣΟΠΠ. Σαν σαπουνάκι ακού-
γεται για ξέπλυµα! Για τη διαχείριση του σιδηροδροµικού εγκλή-
µατος, όπως το λέµε εµείς, των Τεµπών που κατατέθηκε τον
Ιούλιο του 2024 πότε έγινε η παραίτηση; Τώρα, για να διευκολυν-
θεί η δικαιοσύνη!

Ο κ. Παπαγεωργίου το 2013 έγινε αρχηγός της Πυροσβεστικής
Υπηρεσίας µετά από αιφνίδια παραίτηση του κ. Σωτήρη Γεωργα-
κόπουλου και το 2019 έγινε γενικός διοικητής Πολιτικής Προστα-
σίας και µάλιστα µε περηφάνια συµπεριέλαβε στο βιογραφικό
του την κατάσβεση πυρκαγιάς στο χηµικό εργοστάσιο του Λαυ-
ρίου το 2006, που, όπως ξέρουµε όλοι, ήταν µια αποτυχία, διότι
τρεις ώρες καιγόταν το χηµικό εργοστάσιο, η Πυροσβεστική δεν
είχε τους κατάλληλους αφρούς να το σβήσει και µετά από δέκα
ώρες ειδοποιήθηκε ο κόσµος ότι υπάρχουν τοξικά νέφη. Γιατί;
Διότι επιχειρησιακά αυτοί είµαστε. Και δεν µιλάµε για τους

απλούς πυροσβέστες, επαναλαµβάνω, αλλά γι’ αυτούς που είναι
υπεύθυνοι και καταλήγουν να είναι ανεύθυνοι. 

Το ειδικό σχέδιο διαχείρισης ανθρώπινων απωλειών, που όσοι
βρίσκονταν στο πεδίο των Τεµπών πίστευαν πως έχει τεθεί σε
εφαρµογή, διαψεύδεται από τον κ. Παπαγεωργίου. Πείτε µας τε-
λικά τι ακριβώς έγινε. Ποιος θα µας πει; Η Πυροσβεστική λέει σε
δελτίο τύπου πως ήταν σε λειτουργία. Ο κ. Παπαγεωργίου λέει
«όχι». Ποιος µάζεψε ό,τι απέµεινε; Οι οικογένειες και οι πραγµα-
τογνώµονες. «Καµία ευθύνη δεν είχα» λέει «ως προς τις τυχόν
επιχειρησιακές πράξεις ή παραλείψεις που αφορούν το πεδίο του
δυστυχήµατος. Δεν είχα καµία αρµοδιότητα στον χώρο». Αυτά ο
κ. Τριαντόπουλος και ο κ. Παπαγεωργίου. Σε άλλο χρόνο σε ερώ-
τηση του ανακριτή κατά την απολογία του είπε πως υψηλόβαθµο
κυβερνητικό στέλεχος έδωσε εντολή να καθαριστούν όλα αµέ-
σως γιατί µέχρι την Κυριακή πρέπει να είναι «λαµπίκο». Είµαστε
και νοικοκύρηδες! 

Την ώρα της επιχείρησης κανείς δεν ξέρει τι κάνει, κανείς δεν
έχει ευθύνη και ξέρουµε όλοι γιατί, διότι όλοι είναι διορισµένοι,
είναι άνθρωποι που δεν ξέρουν τι πρέπει να κάνουν, είναι δικά
σας παιδιά, όπως έγινε και στον Ερµή, που ήταν πέντε ώρες
εγκαταλελειµµένος. Ούτε η ΕΜΑΚ, ούτε το ΕΚΑΒ, ούτε η Αστυ-
νοµία µπορούσαν να κάνουν κάτι. 

Ο κ. Φαλάρας, ο Γενικός Επιθεωρητής Πυροσβεστικού Σώµα-
τος Βορείου Ελλάδας και Θεσσαλίας, που ήταν συντονιστής των
πυροσβεστικών υπηρεσιών όταν συνέβη το έγκληµα στα Τέµπη
και ακόµα τρία στελέχη του Πυροσβεστικού Σώµατος που σε
βάρος τους εξελίσσεται ένορκη διοικητική εξέταση µετακινήθη-
καν από τη θέση τους και εντωµεταξύ ο κ. Φαλάρας προήχθη σε
Αντιστράτηγο και αποστρατεύτηκε το 2025. 

Τον Μάρτη του 2024 ο κ. Τριαντόπουλος είπε πως η διαµόρ-
φωση του χώρου έγινε µε αίτηµα της Πυροσβεστικής. Ο κ. Φα-
λάρας το αρνήθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κλείστε παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ναι, δεν θα συνεχίσω. Τα ξέ-

ρουµε όλοι. Τα έχουµε ξαναπεί χίλιες φορές. Μην µας λέτε όµως
ότι είµαστε παράλογοι όταν µιλάµε για συγκάλυψη. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Κεφαλά.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-

τισµού, ο κ. Κυριάκος Πιερρακάκης.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα εδώ για

να συζητήσουµε πάνω στην κατάθεση πρότασης δυσπιστίας από
µεριάς της Αντιπολίτευσης µε αφορµή πτυχές της τραγωδίας των
Τεµπών, έναν χρόνο µετά από µια αντίστοιχη συζήτηση πρότασης
µοµφής, η οποία είχε το ίδιο αποτέλεσµα το οποίο θα έχει και
αυτή αύριο. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι γενικά µια συζήτηση πρότασης δυ-
σπιστίας είναι µια αφορµή γενικά για µια Κυβέρνηση και να απα-
ντήσει στο συγκεκριµένο ζήτηµα, αλλά και να τοποθετηθεί σε
σχέση µε το πού πηγαίνει η χώρα, ποιο είναι το πλαίσιο συµφρα-
ζοµένων, ποιες είναι οι πολιτικές οι οποίες γίνονται, µια ευρύτερη
αφορµή για να µιλήσει για το σύνολο της πολιτικής της. Νοµίζω
ότι αυτό έχει νόηµα να το κάνουµε και ο κάθε αρµόδιος Υπουρ-
γός, αλλά θα µου επιτρέψετε πρώτα να ξεκινήσω από το επίµαχο
και να ξεκινήσω από τα γεγονότα των τελευταίων ηµερών. 

Νοµίζω ότι όλοι θα συµφωνήσουµε ότι το µήνυµα των πολιτών
ήταν δυνατό και ήταν τόσο δυνατό που το ακούσαµε όλοι σε
αυτήν την Αίθουσα. Η διαφορά µας από την Αντιπολίτευση είναι
η εξής. Η Αντιπολίτευση προσπαθεί να καπηλευτεί αυτό το µή-
νυµα και να το εκµεταλλευτεί πολιτικά. Εµείς προσπαθούµε να
ερµηνεύσουµε και να το µεταβολίσουµε σε κυβερνητική πολιτική,
σε αλλαγές, σε πράξεις. Το µήνυµα αυτό αφορά πρωτίστως εµάς
ως Κυβέρνηση, αλλά, επιτρέψτε µου να πω, έχω την εντύπωση
ότι αφορά και όλους όσοι κυβέρνησαν, όλους όσοι θήτευσαν σε
θέσεις ευθύνης κατά το παρελθόν και έρχονται σήµερα να υπο-
δυθούν ευκαιριακά τους αγανακτισµένους. 

Χιλιάδες πολίτες εξέφρασαν τον απέραντο σεβασµό τους
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στους συγγενείς των θυµάτων της σιδηροδροµικής τραγωδίας
των Τεµπών, µας είπαν ότι ζητούν δικαιοσύνη και µας είπαν ότι
ζητούν και ένα κράτος το οποίο προστατεύει τους πολίτες του,
που είναι πάντα δίπλα τους και όχι απέναντι. Και σε αυτό συµφω-
νούµε. Είµαστε δίπλα, δεν είµαστε απέναντι. 

Η δικαιοσύνη κάνει, για να απαντήσω στο πρώτο σκέλος, απε-
ρίσπαστα τη δουλειά της. Προφανώς και έχουµε απόλυτη εµπι-
στοσύνη στον θεσµό της δικαιοσύνης. Αυτό, αν θέλετε, είναι και
το αυτονόητο καθήκον µας σε αυτή την ιερή Αίθουσα, γιατί δια-
φορετικά θα πρέπει κανείς να θέσει το εξής ρητορικό ερώτηµα.
Αν όχι η δικαιοσύνη, τι; Αν όχι η δικαιοσύνη, ποιος; Αν όχι η δι-
καιοσύνη, πώς;

Πενήντα χρόνια µετά τη Μεταπολίτευση και τη θεµελίωση της
Γ’ Ελληνικής Δηµοκρατίας το να τίθεται η δικαιοσύνη και η εµπι-
στοσύνη σε αυτήν υπό αµφισβήτηση προσβάλλει την ίδια τη
φύση του πολιτεύµατος και της Γ’ Ελληνικής Δηµοκρατίας. Ταυ-
τόχρονα δεν νοµίζω ότι µπορεί ο οποιοσδήποτε πολιτικός Αρχη-
γός αυτό να έρχεται και να το αµφισβητήσει σήµερα στη Βουλή. 

Το χρέος µας, επίσης, σε ό,τι αφορά το κράτος απέναντι σε
αυτή την ετερόκλητη αντιπολιτευτική συµµαχία πολιτικής επιβίω-
σης η οποία έρχεται να καταθέσει την πρόταση δυσπιστίας, είναι
να απαντήσουµε επί του συγκεκριµένου, γιατί ο κόσµος από εµάς
περιµένει τη λύση στο πρόβληµα. Αν πρέπει κανείς πάλι να προ-
σπαθήσει να ερµηνεύσει το µήνυµα το οποίο λαµβάνουµε, το µή-
νυµα είναι «Τρέξτε γρηγορότερα, λύστε προβλήµατα». Είναι αυτή
η στάση της αντιπολίτευσης στη Βουλή; 

Απέναντι σε όποια µεγάλη αλλαγή προσπαθεί αυτή η Κυβέρ-
νηση να κάνει στο κράτος είτε λέγεται αξιολόγηση είτε λέγεται
επιτάχυνση διαδικασιών η στάση της Αντιπολίτευσης στη συντρι-
πτική πλειοψηφία των περιπτώσεων είναι να είναι θιασώτες της
ακινησίας και απολογητές του χθες. Εµείς ερµηνεύουµε και µε-
ταβολίζουµε το µήνυµα ότι πρέπει να τρέξουµε πολύ γρηγορό-
τερα και να κάνουµε ακόµη περισσότερες αλλαγές. Η Αντιπο-
λίτευση τι κάνει σε αυτό και τι λέει γι’ αυτό; 

Το αίτηµα είναι πάνω στο τραπέζι και αφορά τη ριζική αλλαγή
του κράτους, είναι η εντολή την οποία λάβαµε ως Κυβέρνηση µε
πρώτο τον Πρωθυπουργό το 2019 «Φτιάξτε κράτος». Έχει επι-
τευχθεί αυτό; Το ανέφερε εκτενώς χθες ο Πρωθυπουργός. Υπάρ-
χουν πτυχές του κράτους όπου έχουµε έρθει στον 21ο αιώνα, όχι
µόνο ηµερολογιακά, επί της ουσίας. 

Το «112» το οποίο εγώ θα σας πω, ως κάποιος που συµµετείχε
ως αρµόδιος Υπουργός στην τελική του υλοποίηση, δεν είναι πα-
νάκεια, αλλά αν υπήρχε το «112» στο Μάτι, θα είχε σωθεί έστω
και µια ζωή παραπάνω. Είναι πάρα πολύ αδόκιµο αυτό να ερχό-
µαστε εδώ και να το υποτιµούµε. Είναι µια πάρα πολύ σπουδαία
συνεισφορά ότι αυτό πλέον υπάρχει και ότι αυτή κουλτούρα εκ-
κένωσης υπάρχει. Γιατί πρέπει να µπορούµε να συµφωνήσουµε
στα βασικά. 

Όλα αυτά είναι προίκα µας. Δεν είναι προίκα µόνο µιας Κυβέρ-
νησης. Είναι προίκα του κράτους και του έθνους. Το ότι υπάρχει
το gov.gr είναι πάρα πολύ θετικό. Το ότι στον εθνικό εµβολιασµό
καταφέραµε και χτίσαµε ένα από τα καλύτερα συστήµατα σή-
µαινε ότι κερδήθηκαν ζωές µέσα από αυτό. Όλα αυτά είναι προ-
ίκα του κράτους. 

Ταυτόχρονα όµως η ειλικρινής αποτύπωση είναι ότι ναι, δεν
καταφέραµε σε όλα να φέρουµε το κράτος τον 21ο αιώνα και
αυτό είναι που πρέπει να κατακτηθεί και να πετύχουµε. Ο µόνος
τρόπος για να το πετύχουµε είναι ειλικρίνεια, ειλικρίνεια, ειλικρί-
νεια, δουλειά, δουλειά, δουλειά και σίγουρα όχι εγκλωβισµός στις
αποτυχηµένες νοοτροπίες του χθες. 

Πρέπει συνολικότερα και το θεσµικό λογισµικό, εγώ θα σας πω
όχι της χώρας, αλλά της Ευρωπαϊκής Ένωσης να έρθει στον 21ο

αιώνα. Γιατί όταν έχεις διαγωνισµούς οι οποίοι διαρκούν -πάρτε
τα ψηφιακά έργα για παράδειγµα- πέντε χρόνια, στο µεσοδιά-
στηµα έχει αλλάξει ο κόσµος και αυτά πατάνε πάνω σε ευρωπαϊ-
κές Οδηγίες, όχι µόνο πάνω σε εθνικούς νόµους. 

Η κουλτούρα λέµε πολύ συχνά των Ολυµπιακών Αγώνων ή των
θεσµών της πανδηµίας είναι αυτό που χρειαζόµαστε για να φύ-
γουµε γρήγορα µπροστά. Συµφωνούµε και αυτό είναι που προ-
σπαθούµε να µεταβολίσουµε ανάµεσα σε άλλα. Τι έλεγε η
Αντιπολίτευση όταν ερχόταν το ειδικό θεσµικό πλαίσιο για να τρέ-

ξουν γρηγορότερα τα πράγµατα στην πανδηµία; Το κατηγο-
ρούσε. Κατηγορούσε κάτι το οποίο ήταν λύση σε ένα τέτοιου
τύπου πρόβληµα, αντί να το υποστηρίξει, µε τους δικούς της
όρους, όπως οφείλει να κάνει πάντα. 

Συνεπώς, τα πράγµατα είναι εξαιρετικά πιο πολύπλοκα και σί-
γουρα όταν ερχόµασταν να µιλήσουµε για το πώς η χώρα θα
φύγει µπροστά, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι υπάρχει µια χαµένη
δεκαετία ή σχεδόν χαµένη δεκαετία πίσω µας. Αυτή είναι και η
διεθνής αποτύπωση, ότι η Ελλάδα έπρεπε µέσα σε λίγα χρόνια
να καλύψει το χαµένο έδαφος, να αναζητήσει τον χαµένο χρόνο
και να φύγει γρήγορα µπροστά. 

Ο λόγος για τον οποίον υπήρξε αυτή η χαµένη δεκαετία ήταν
το DNA του εθνικού διχασµού, ήταν το γεγονός ότι διαφωνού-
σαµε για τα πάντα και για όλα σε αυτή την Αίθουσα και το κάναµε
µε έναν τρόπο που στην πραγµατικότητα ήταν επιβαρυντικός για
τη χώρα. Σε κάποια βασικά έπρεπε να µπορείς να συµφωνείς
έστω στα δεδοµένα και ας διαφωνούµε στη θεµελιώδη ερµηνεία
τους. Εν πάση περιπτώσει, τα δεδοµένα πρέπει να µπορούµε να
συµφωνήσουµε. Αυτό αν δεν κατακτηθεί, ο κίνδυνος είναι συνο-
λικά πολύ µεγάλος και το κόστος θα είναι συνολικό και ευρύτερο
για τη χώρα και το έθνος.

Στη συνολική διάσταση του θέµατος εγώ θα προσέθετα ότι τι
είχε να κάνει αυτή η Κυβέρνηση; Εν πολλοίς ακουµπούσε σε µια
διττή διάσταση. Από τη µια, έπρεπε να λύσει εκκρεµότητες του
χθες, ιστορικές εκκρεµότητες του χθες, έπρεπε να διασφαλίσει
ότι η χώρα θα έµπαινε σε κύκλο πολιτικής σταθερότητας, η οποία
επίσης δεν πρέπει να υποτιµάται, γιατί αν δεν είναι σταθερό το
έδαφος, δεν µπορείς να χτίσεις. Και προέκυψε και ένα τρίτο
θέµα, ότι έπρεπε να απαντήσει και σε όλες τις αναδυόµενες προ-
κλήσεις που ερχόντουσαν από το αύριο. Γιατί αν λέγαµε το 2019
τι θα µας προκύψει στην πορεία, από παγκόσµια πανδηµία µέχρι
υβριδική κρίση στα σύνορα, µέχρι πόλεµος στα ευρωπαϊκά σύ-
νορα, µέχρι ενεργειακή κρίση, µέχρι πληθωριστική κρίση, όλα
αυτά δεν θα µπορούσε κανείς να τα προβλέψει. 

Σήµερα είµαστε σε µια συγκυρία κατά την οποία ξανασχεδιά-
ζονται οι βασικές γεωπολιτικές συνιστώσες. Και πάνω σε αυτή τη
συγκυρία είναι άστοχο στην καλύτερη και στην πιο ευγενική πε-
ριγραφή του να έρχεται κανείς εδώ µέσα και να λέει ότι η σταθε-
ρότητα είναι κάτι το οποίο πρέπει να υποτιµάται ή ότι είναι µια
προσχηµατική επίκληση. Είναι η αναγκαία συνθήκη για να µπο-
ρούµε να συζητάµε και να πράττουµε και να λύνουµε όλα εκείνα
τα θέµατα τα οποία πρέπει να µπορέσουµε να λύσουµε και ως
πολιτικό σύστηµα µαζί. 

Διότι ο πυρήνας αυτού που µπορεί να µειώσει την εµπιστοσύνη
των πολιτών στο πολιτικό σύστηµα δεν είναι άλλος από την απο-
τελεσµατικότητα του ίδιου του πολιτικού συστήµατος, από το να
µπορεί να παράγει λύσεις γρήγορα σε κάθε πρόβληµα που ανα-
δύεται και ιδανικά να έχει προορατικότητα.

Στον χώρο της παιδείας όλα αυτά προσπαθούµε να τα υπηρε-
τήσουµε µε πάρα πολλές αλλαγές σε πολύ πυκνό χρόνο τα τε-
λευταία χρόνια, από την εφαρµογή της αξιολόγησης µέχρι
αλλαγές, όπως η διεθνοποίηση των ελληνικών δηµοσίων πανεπι-
στηµίων, η δηµιουργία µη κρατικών πανεπιστηµίων, οι ακαδηµίες
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης σε σύµπραξη µε
τον ιδιωτικό τοµέα -ναι, διότι αυτός είναι ο πυρήνας της επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης, να µπορεί κανείς να βρει µια πολύ καλή
δουλειά γρήγορα από τον ιδιωτικό τοµέα- και είναι βέβαια η µε-
γάλη επένδυση στο σχολείο, από τα σχολικά κτήρια και το πρό-
γραµµα «Μαριέττα Γιαννάκου», στα οποία δεν είχαν υπάρξει
επενδύσεις τις προηγούµενες δεκαετίες ή από προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. 

Τώρα ξεκινάµε µε 350 εκατοµµύρια ευρώ για το σύνολο των
σχολικών κτηρίων της χώρας, επένδυση η οποία θα επαυξάνεται
διαρκώς στην πορεία. Θυµίζω ξεκινήσαµε µε 250 εκατοµµύρια
ευρώ, είναι ήδη 350. Θα αυξάνουµε διαρκώς το ποσό για να φτά-
σουµε σε όλα τα σχολεία και στα δώδεκα χιλιάδες επτακόσια
δέκα σχολεία τα οποία έχει η χώρα. 

Αλλάζουµε τα βιβλία. Ενισχύουµε τις ψηφιακές υποδοµές µε
διαδραστικούς πίνακες. Να πω εδώ ότι έχουµε λάβει την από-
φαση, συνεχίζοντας την πολιτική εισαγωγής των διαδραστικών
πινάκων σε όλες τις σχολικές αίθουσες από πέµπτη δηµοτικού
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και πάνω, να διευρύνουµε µε τη στήριξη του Υπουργείου Οικο-
νοµικών αυτήν την πολιτική σε όλες τις τάξεις από πέµπτη δηµο-
τικού και πάνω. Να µπορέσουµε δηλαδή πραγµατικά, όπως µας
ζητούν, να βάλουµε διαδραστικό πίνακα σε κάθε σχολείο. Όλα
αυτά γίνονται, ενώ αλλάζουµε τους θεσµούς, ενώ ενισχύουµε τον
ρόλο των διευθυντών στα σχολεία, ενώ γενικά, για να το πω πάρα
πολύ απλά, προσπαθούµε να τα αλλάξουµε όλα και γρήγορα,
όπως είναι το µήνυµα που λάβαµε. Γιατί αυτό είναι το µήνυµα.

Ρωτούµε την Αντιπολίτευση: Σε αυτό το µήνυµα, το οποίο εµείς
το µεταβολίζουµε µε πράξη, θα είστε δίπλα µε εποικοδοµητικές
προτάσεις ή µε τοξικά επίθετα; Θα είστε διπλά µε σύνθεση στο
πώς ή µε αποσύνθεση για όλους, για να υπάρξουν πρόσκαιρα
πολιτικά οφέλη; Διότι η ιστορία διδάσκει ότι τα πολιτικά οφέλη
αυτά µακροπρόθεσµα όχι µόνο δεν τοκίζονται, αλλά εν τέλει κά-
νουν πάρα πολύ κακό σε εκείνους οι οποίοι ήταν οι επισπεύδο-
ντες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό και για την ακρίβεια του χρόνου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Παλαιού Φαλήρου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Χαρακόπουλο, στη συνέχεια
στον κ. Δηµητριάδη και µετά θα έχει τον λόγο η Υπουργός Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Νίκη Κεραµέως.

Παρακαλώ, κύριε Χαρακόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τραγωδία των Τεµπών δικαίως

συγκλονίζει την ελληνική κοινωνία, διότι σε αυτή χάθηκαν πενή-
ντα επτά παιδιά, εξαιτίας σειράς λαθών και συσσωρευµένων πα-
θογενειών. Δικαίως οι εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες µας, που
διαδήλωσαν ειρηνικά την προηγούµενη Παρασκευή, αλλά και
όσοι τίµησαν βουβά τη µνήµη των παιδιών, απαιτούν δικαιοσύνη,
αλλά και διόρθωση των λαθών. Γιατί είναι φανερό ότι αυτό που
συνέβη την αποφράδα εκείνη βραδιά στην κοιλάδα των Τεµπών
είχε την αιτία του σε προβληµατικές λειτουργίες ενός κράτους
που εξακολουθεί να έχει ισχυρές αντιστάσεις σε κάθε προσπά-
θεια αξιολόγησης και αξιοκρατίας. Συµπτώµατα που τα διαπιστώ-
νουµε ακόµη σε πολλές πλευρές της καθηµερινότητάς µας παρά
τα σηµαντικά βήµατα εκσυγχρονισµού που έχουν γίνει ιδιαίτερα
τα τελευταία χρόνια. 

Χρέος µας λοιπόν τόσο ως προς τη δικαίωση της µνήµης των
νεκρών του δυστυχήµατος όσο και απέναντι στην αγωνιούσα ελ-
ληνική κοινωνία είναι να ληφθούν όλα εκείνα τα µέτρα που θα
απαντήσουν στα δύο αυτά αιτήµατα της δικαιοσύνης και της
διόρθωσης, για να µην ξανασυµβεί κάτι παρόµοιο, να αποκατα-
σταθεί η εµπιστοσύνη των επιβατών στην ασφάλεια των µεταφο-
ρών και εν γένει των πολιτών προς το κράτος και τους θεσµούς.
Αυτό πρέπει να γίνει µε υπευθυνότητα και µε σχέδιο. 

Δυστυχώς, παρατηρούµε µια απαράδεκτη απόπειρα της Αντι-
πολίτευσης να εκµεταλλευθεί µικροπολιτικά το τραγικό γεγονός.
Μια Αντιπολίτευση που επιλέγει να οξύνει το πολιτικό κλίµα χάρη
µόνο πρόσκαιρων εντυπώσεων, που επιχειρεί να αποκοµίσει µι-
κροκοµµατικά οφέλη, υποδαυλίζοντας πάθη, αναµασώντας µια
έωλη επιχειρηµατολογία περί συγκάλυψης που διαψεύδεται ήδη
από το πόρισµα του Οργανισµού Διαχείρισης Αεροπορικών και
Σιδηροδροµικών Ατυχηµάτων. Μια Αντιπολίτευση που επιτίθεται
στη δικαιοσύνη πριν ακόµη αυτή ολοκληρώσει το έργο της µη
αναλογιζόµενη τη ζηµία που προκαλεί µε την υπονόµευση ενός
καίριου θεσµού για την ορθή λειτουργία της δηµοκρατίας, αλλά
και της κερκόπορτες που ανοίγει. 

Κάποιοι βέβαια σε αυτή την Αίθουσα προχώρησαν και στην υιο-
θέτηση αποτρόπαιων συκοφαντιών και ως ιεροεξεταστές εκδί-
δουν τις δικές τους αυθαίρετες ετυµηγορίες, φτάνοντας στο

σηµείο να υιοθετούν fake news, να υπονοούν ότι ο Πρωθυπουρ-
γός βρίσκεται πίσω από τον θάνατο του άτυχου γιου της εισαγ-
γελέως στη Λάρισα, διατυπώνοντας δήθεν αθώα ερωτήµατα για
διασύνδεση της εξαφάνισης και του θανάτου του τριανταεννιά-
χρονου Λαρισαίου µε την υπόθεση των Τεµπών. 

Η επικίνδυνα ανεύθυνη αυτή συµπεριφορά, που δηλητηριάζει
µε ψεύδη την κοινωνία και υποδαυλίζει πάθη, δείχνει ότι κάποιοι
δεν διδάχθηκαν τίποτα από την περιπέτεια της χώρας την προ-
ηγούµενη δεκαετία µε τους λεγόµενους «αγανακτισµένους», τα
λαϊκά δικαστήρια της «άνω» και «κάτω» πλατείας, τον άκρατο λαϊ-
κισµό και τη φτηνή δηµαγωγία, όταν η χώρα έφτασε στην άκρη
του γκρεµού και γλιτώσαµε παρά τρίχα. 

Σήµερα κάποιοι επιθυµούν να γυρίσουµε πάλι σε αυτές τις ηµέ-
ρες της αναταραχής, της αβεβαιότητας, του χάους. Τώρα, που
µε θυσίες του ελληνικού λαού, µε εργώδη προσπάθεια έχουµε
µπορέσει να σταθούµε στα πόδια µας, που η οικονοµία µας έχει
αποκτήσει αναπτυξιακούς ρυθµούς, που η ανεργία έχει µειωθεί
στα προ κρίσεως επίπεδα, που η χώρα δεν είναι το µαύρο πρό-
βατο των διεθνών αγορών, αλλά όαση σταθερότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη δηµοκρατία πρέπει πάντα
να υπάρχει µια σοβαρή εναλλακτική πρόταση διακυβέρνησης. Γι’
αυτό και είναι λυπηρό το γεγονός ότι η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, το ΠΑΣΟΚ, προσχώρησε στην έξαλλη αντιπολίτευση και
µε όχηµα το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών αξιώνει την πτώση
της Κυβέρνησης. Η κοινωνία θέλει να πέσει φως και να αποδοθεί
δικαιοσύνη για το δυστύχηµα, αλλά η Αντιπολίτευση θέλει απλά
να πέσει η Κυβέρνηση. 

Αλήθεια αν τα µεσάνυχτα της Παρασκευής πέσει η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη, ποια θα είναι η εναλλακτική διακυβέρνησης για τη
χώρα; Μια ετερόκλητη συµµαχία, όπως αυτή που συνυπέγραψε
την πρόταση µοµφής, του κ. Ανδρουλάκη µε τον κ. Φάµελλο, την
κ. Κωνσταντοπούλου και τον κ. Κασσελάκη. Ας αναλογιστούµε
πού θα οδηγούσε τη χώρα ως κυβέρνηση µια τέτοια ετερόκλητη
συµµαχία κοµµάτων που αδυνατούν να συνεννοηθούν για τα ου-
σιώδη, χωρίς συνεκτική, αξιόπιστη πρόταση διακυβέρνησης, εν
µέσω τεκτονικών αλλαγών στο παγκόσµιο επίπεδο, όταν µε κα-
τάπληξη αλλά και αγωνία παρακολουθούµε ένα πρωτοφανώς
ρευστό διεθνές περιβάλλον όπου η ισχύς εµφανίζεται και πάλι
ως ο καθοριστικός παράγων των διεθνών σχέσεων, οι ανακατα-
τάξεις είναι απρόβλεπτες και συνεχείς, η Ευρώπη προσπαθεί να
βρει έναν βηµατισµό και όλα αυτά την ώρα που πάντα παραµο-
νεύει ο απειλητικός τουρκικός αναθεωρητισµός. Ποιος, άραγε,
θα έχει όφελος από µία νέα περίοδο αστάθειας και πολιτικών
αναταράξεων στη χώρα; 

Κύριε Πρόεδρε, οι πολίτες απαιτούν να τελειώνουµε µε επίµο-
νες παθογένειες του παρελθόντος. Απαιτούν ένα κράτος που θα
παρέχει ασφάλεια παντού. Αυτό είναι το πραγµατικό στοίχηµα
για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Εκεί θα κριθεί όχι
µόνο το αύριο της πολιτικής ζωής, αλλά πρωτίστως η πορεία της
χώρας. Από τα µέτρα που θα ληφθούν, από τις παθογένειες που
θα εξαλειφθούν, από τις ελλείψεις που θα καλυφθούν θα επανα-
κάµψει η εµπιστοσύνη στους θεσµούς, θα αποκατασταθεί το
τρωθέν κύρος τους. Τώρα είναι η ώρα των πράξεων και όχι των
πολλών λόγων και σίγουρα όχι των λόγων εντυπωσιασµού και
ακόµη περισσότερο αυτών της βλαπτικής και διαβρωτικής για τη
χώρα τοξικότητας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Χαρακόπουλο.

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον κ. Πέτρο Δηµητριάδη από τους
Σπαρτιάτες.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συ-

ζήτηση για την πρόταση δυσπιστίας µού θυµίζει, ξέρετε, µια ται-
νία. Λεγόταν «Η ηµέρα της µαρµότας». Ο ήρωας της ταινίας ήταν
ένας δηµοσιογράφος και πήγαινε σε µια επαρχιακή πόλη του
αµερικανικού νότου για ένα έθιµο. Και κάθε µέρα που ξυπνούσε
βίωνε την ίδια µέρα. Το ίδιο κάνουµε και εµείς σήµερα. Ένα έτος
µετά τα ίδια ακριβώς κόµµατα µε αφορµή το έγκληµα των Τε-
µπών καταθέτουν µια πρόταση δυσπιστίας η οποία θα αποτύχει.
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Και δεν το λέω εγώ αυτό. Το έχει πει ο Γραµµατέας του ΠΑΣΟΚ,
ο οποίος δήλωσε ότι είναι γραφικοί όσοι πιστεύουν ότι θα πέσει
η Κυβέρνηση και θα πάµε σε εκλογές. Δεν το λέω εγώ. Το λένε
αυτοί εδώ που κατέθεσαν την πρόταση.

Είχα πει λοιπόν τότε, και το λέω και τώρα και δεν αλλάζω
άποψη ούτε µια γραµµή, ότι η πρόταση δυσπιστίας είναι ένα
όπλο στα χέρια της Αντιπολίτευσης. Όταν όµως δεν το χρησιµο-
ποιείς σωστά, τότε αυτό το όπλο γυρνάει µπούµερανγκ εναντίον
σου και αντί να αποδυναµώσει την Κυβέρνηση, όπως πιστεύουν
κάποιοι να πέσει, ενισχύεις την κυβέρνηση, της κάνεις δώρο. Την
Παρασκευή, λοιπόν, το βράδυ θα πανηγυρίσει πάλι η Κυβέρνηση.
Τα είχα πει και πέρσι και µου είχαν πει κάποιοι ότι «είστε φιλοκυ-
βερνητικός». Όχι, απλώς λέω την αλήθεια. Γιατί πρέπει να στα-
µατήσουµε την κοροϊδία εδώ µέσα. Όταν δεν σου βγαίνουν οι
ψήφοι δεν κάνεις πρόταση δυσπιστίας.

Πιστεύω ότι ο κ. Μητσοτάκης -δεν είµαι στο µυαλό του- στο
µυαλό του ξέρετε τι θα λέει; «Τι ωραία, επιτέλους κάνανε πρό-
ταση δυσπιστίας, πάλι θα επαληθεύσω την κυριαρχία µου στο
Κοινοβούλιο, ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριοι της Αντιπολίτευσης,
που το κάνατε». Αυτό θα πει.

Δεύτερον, αναφορικά µε το έγκληµα των Τεµπών, ναι, πρά-
γµατι, το έχουµε πει και εµείς πολλές φορές ότι η Κυβέρνηση
έχει ευθύνες. Το έχουµε παραδεχθεί. Το παραδέχθηκε ο κ. Χα-
τζηδάκης. Όταν ερωτήθηκε από εµάς στην εξεταστική είπε «ναι,
στον ΟΣΕ αποτύχαµε». Δεν είναι όµως µόνο η σηµερινή κυβέρ-
νηση που έχει ευθύνες. Έχουν και άλλα κόµµατα. Δεν το λέω εγώ
αυτό. Το έχει πει το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Τι είπε; «Μη υλο-
ποίηση της σύµβασης 717». Ποιοι ήταν; ΣΥΡΙΖΑ από το 2014 και
µετά και η Νέα Δηµοκρατία η οποία την ολοκλήρωσε τον Σεπτέµ-
βριο του 2023.

Μάλιστα να επισηµάνω, κύριε Υπουργέ -σας έχω κάνει και µια
ερώτηση- ένα 20% στην περιοχή του «Daniel», εκατό χιλιόµετρα
ακόµα δεν έχουν συστήµατα ασφάλειας. Είναι σοβαρό το θέµα.
Το έχω κάνει ερώτηση στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών
και περιµένουµε να δούµε τι θα γίνει. Να επισπευσθεί, γιατί θα
έχουµε πρόβληµα. Το λέω ενηµερωτικά. 

Επίσης δεν είπε µόνο αυτό όµως. Είπε και κάτι άλλο που το ξέ-
χασαν πολλοί. Μίλησε και για µνηµόνια. Και τα µνηµόνια, λέει, ευ-
θύνονταν. Ποιοι υπέγραψαν µνηµόνια στην Αίθουσα; Μήπως να
ψάξουµε να τους βρούµε; Μήπως φταίνε και κάποιοι που τώρα
µας κουνάνε το δάχτυλο;

Και επειδή µιλάµε για πτώση της Κυβέρνησης, ξέρετε η µονα-
δική φορά που η Κυβέρνηση ήταν εκτεθειµένη, είχε εσωτερικό
θέµα, ήταν µε τον γάµο των οµοφυλοφίλων. Είναι η µοναδική
φορά. Τι έκανε λοιπόν τότε η «προοδευτική Αντιπολίτευση»; Μά-
λιστα θέλω να πω και κάτι. Δεν είναι προοδευτική, είναι κεντροα-
ριστερή ή αριστερή. Ξέρετε γιατί; Ο προοδευτισµός δεν µετριέ-
ται µόνο από το αν πιστεύεις ότι τα φύλα είναι εξήντα δύο ή αν
θα πρέπει να παντρεύονται οι οµοφυλόφιλοι. Η πρόοδος για εµάς
προσωπικά είναι συνισταµένη πολλών παραγόντων. 

Πρόοδος για εµάς πραγµατική είναι να ευηµερεί ο λαός, να
σταµατήσουν οι πλειστηριασµοί πρώτης κατοικίας, που αυτή τη
στιγµή τα funds και οι servicers τούς έχουν αυξήσει, να σταµατή-
σουν να φεύγουν στο εξωτερικό, να έχουµε σύστηµα υγείας ορ-
γανωµένο, να έχουµε σιδηρόδροµο οργανωµένο και κυρίως να
πηγαίνει καλά οικονοµία και να µην έχουµε εγκληµατικότητα και
πολλά άλλα. Και κυρίως τα παιδιά να θέλουν να µείνουν στη χώρα
τους και όχι να ακούω το θλιβερό, που το ακούω από πάρα πολλά
παιδιά συναδέλφων και γνωστών µου, ότι «εµείς θα φύγουµε από
την Ελλάδα», όπως και οι νέοι επιστήµονες. Αυτό είναι το πιο θλι-
βερό. Αυτό πρέπει να σταµατήσουµε. Αυτό για µένα είναι πρό-
οδος. 

Και να πω και κάτι. Τι έκανε, λοιπόν, τότε η προοδευτική Αντι-
πολίτευση; Αντί όταν είχε φέρει η Κυβέρνηση τον νόµο περί του
γάµου των οµοφυλοφίλων, που είχε ρήγµα, αντί να τον καταψη-
φίσει και να υποστεί η Κυβέρνηση πολιτική ήττα το υπερψήφισε.
Ήρθαν ως σανίδα βοηθείας, ήρθαν ως σωσίβιο και είπανε «Μην
ανησυχείτε, κύριε Μητσοτάκη. Έχετε πρόβληµα; Θα το λύσουµε
εµείς. Εδώ τα καλά παιδιά. Θα σας βοηθήσουµε». Και σήµερα,
µετά από ένα έτος, λένε «να πέσει η Κυβέρνηση». Μα, εσείς δεν
κάνατε τίποτα πέρυσι και τώρα µας λέτε να πέσει η Κυβέρνηση;

Και πώς θα πέσει η Κυβέρνηση όταν οι Βουλευτές θα την υπερ-
ψηφίσουν; Πιστεύετε σοβαρά ότι αυτή τη στιγµή θα υπάρξει Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας που θα καταψηφίσει την Κυβέρ-
νηση; Πότε έγινε αυτό; Πότε έπεσε κυβέρνηση από πρόταση δυ-
σπιστίας; Πείτε µια φορά. 

Το λέω για να σταµατήσει επιτέλους το δούλεµα εδώ µέσα. Να
πούµε και µερικές αλήθειες. Είναι πολύ ωραίο επικοινωνιακά να
λέµε «θα κάνουµε πρόταση, θα ρίξουµε την κυβέρνηση», αλλά να
πούµε στον ελληνικό λαό επιτέλους τι συµβαίνει εδώ µέσα, ποια
είναι η πραγµατικότητα. 

Άκουσα, επίσης, για τα προβλήµατα στον σιδηρόδροµο και τα
προβλήµατα. Ναι, ξέρετε όµως κάτι; Και οι κυβερνήσεις που πέ-
ρασαν; Ξέρετε εγώ είµαι παθών ως δικηγόρος από όλες τις κυ-
βερνήσεις. Έχω υποστεί φορολογία από όλες τις κυβερνήσεις,
από τη σηµερινή κυβέρνηση έχω υποστεί τεκµήριο, έχουµε υπο-
στεί αυξήσεις στις ασφαλιστικές εισφορές. Γενικώς εγώ είµαι
παθών απ’ όλους και µπορώ να µιλήσω αντικειµενικά για όλους.
Έχουµε υποστεί λοιπόν από όλες τις κυβερνήσεις αφαίµαξη είτε
φορολογικά είτε µε ασφαλιστικές εισφορές. 

Θέλω να πω και κάτι άλλο περί δικαιοσύνης, επειδή βλέπω συ-
νεχώς να επιτίθεστε στη δικαιοσύνη. Ακούστε λίγο. Εγώ ως δικη-
γόρος, γιατί είµαι και συλλειτουργός της δικαιοσύνης, δεν µπορώ
να γυρίσω και να πω ότι η δικαιοσύνη στο σύνολό της είναι που-
ληµένη ούτε να την ακυρώσω. Ξέρετε γιατί; Ακυρώνω και τον
εαυτό µου µετά. Και δίνω και το σύνθηµα στους πολίτες και ως
Βουλευτής και ως δικηγόρος ότι «Κοιτάξτε, έχετε κάποιο πρό-
βληµα; Μην πάτε στη δικαιοσύνη. Πάρτε µια καραµπίνα, πάρτε
ένα ρόπαλο και πηγαίνετε να λύσετε µόνοι σας τη διαφορά», αυ-
τοδικία δηλαδή, πράγµα το οποίο για µένα είναι απαράδεκτο.
Όταν ξέρετε ακυρώνουµε στο σύνολο τη δικαιοσύνη δίνουµε
στους πολλούς το µήνυµα ότι «Κοιτάξτε, µην πάτε στα δικαστή-
ρια. Πάτε καταπλακωθείτε στο ξύλο, πάτε σκοτώστε ο ένας τον
άλλον για να λύσετε τις διαφορές σας. Αυτό το νόηµα αφήνουµε.
Εγώ, λοιπόν, δεν µπορώ να το πω αυτό και δεν µπορώ να λαϊκίσω.
Ξέρετε για ποιον λόγο; Εγώ είµαι Αντιπολίτευση, αλλά δεν µου
αρέσει να λέω εύπεπτα συνθήµατα. 

Και κάτι ακόµα, όλοι όσοι διαµαρτύρονται για τη δικαιοσύνη
σήµερα και λένε για την κ. Αδειλίνη, «η κ. Αδειλίνη, που είναι διο-
ρισµένη» όταν παρέπεµψε εµάς, όµως, εκεί τι είχε γίνει, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι; Δεν άκουσα να µιλάτε. Ήταν καλή τότε
και κακή µετά; Ανάλογα µε την υπόθεση έχουµε ευαισθησία; Κά-
ποτε πρέπει να τα πούµε αυτά. Δεν µπορούµε να έχουµε αλά
καρτ ευαισθησία στις αποφάσεις της δικαιοσύνης. Ναι, πράγµατι
κάποιες αποφάσεις της δικαιοσύνης είναι σωστές, κάποιες είναι
λάθος, όµως δεν σηµαίνει ότι τα ακυρώνουµε όλα. Και ούτε ση-
µαίνει ότι θα βγαίνουµε και θα λέµε σε όλους «κοίταξε, όλοι οι δι-
καστές τα αρπάζουν, όλοι οι δικαστές είναι διεφθαρµένοι, όλοι
οι δικαστές είναι για τα πανηγύρια». Ε, δεν γίνεται έτσι, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. 

Αν θέλουµε να οικοδοµήσουµε ένα ευνοµούµενο κράτος δεν
µπορούµε να το οικοδοµήσουµε µε αυτά τα συνθήµατα. Ασχέτως
αν εγώ κάποιες αποφάσεις της δικαιοσύνης τις θεωρώ λάθος.
Έχω ασχοληθεί µε κόκκινα δάνεια. Κάποιες αποφάσεις τις θεωρώ
σωστές και κάποιες λάθος. Όµως δεν µπορούµε να πάµε έτσι.
Δεν είναι σωστός βηµατισµός. 

Τέλος θα πω και το εξής: Είναι ξέρετε πάρα πολύ ωραίο να
µιλάς για πτώση της Κυβέρνησης, όµως θα πρέπει λίγο να µας
λένε και τα κόµµατα τα οποία θα έρθουνε τι θα κάνουνε. Εγώ από
τα κόµµατα που έκαναν πρόταση δυσπιστίας δεν έχω ακούσει κά-
ποια πρόταση. Εµείς έχουµε προτάσεις. Είµαστε µικρό κόµµα,
αλλά έχουµε προτάσεις. Να µας πείτε µια πρόταση. Ναι, θέλετε
να πέσει η Κυβέρνηση. Εσείς τι θα κάνετε; Γιατί κάποιοι από εσάς
κυβερνήσατε και δεν τα κάνατε και καλύτερα. 

Και µάλιστα θα πω και κάτι και εδώ τελειώνω. Επειδή κάποια
κόµµατα ανήκουν στον λεγόµενο προοδευτικό χώρο και µιλάνε
για άνοδο της ακροδεξιάς και τείχος στην ακροδεξιά, κοιτάξτε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν κυβερνήσαµε εµείς τη χώρα
τα τελευταία πενήντα ένα χρόνια. Άλλοι κυβερνήσανε, άλλοι τα
έκαναν θάλασσα. Ας µην τα κάνατε, λοιπόν, θάλασσα να µην ανέ-
βαιναν τα ποσοστά τα δικά µας. Και στην τελική, για να ρωτήσω:
Εµείς διαλύσαµε τη χώρα; Εµείς τη χρεοκοπήσαµε; Εµείς την
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υποθηκεύσαµε; Κάποτε πρέπει να τα πούµε αυτά τα πράγµατα.
Εµάς φοβάστε; Αν θέλετε, λοιπόν, να βρείτε κάποιον ένοχο ή κά-
ποιον υπαίτιο, γιατί εµείς µπήκαµε στη Βουλή και γιατί ανεβαί-
νουν τα ποσοστά µας, δείτε στον καθρέφτη και κάντε αυτοκριτι-
κή. 

Αυτά λοιπόν είχα να πω. Ευχαριστώ πάρα πολύ και την επόµε-
νη φορά ελπίζω να µην ξαναζήσουµε πάλι το ίδιο έργο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Δηµητριάδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο «Εκπαιδευτήρια Θεοµή-
τωρ». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην Υπουργό Εργασίας και Κοινωνι-
κής Ασφάλισης, την κ. Νίκη Κεραµέως. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο χρόνια µετά την τραγωδία
των Τεµπών οι πολίτες επανέλαβαν µε εµφατικό τρόπο το καθο-
λικό αίτηµα να αποδοθεί δικαιοσύνη, αίτηµα και απαίτηση την
οποία αντιλαµβανόµαστε πλήρως, συµµεριζόµαστε όλες και όλοι. 

Ο σεβασµός στους γονείς και τις οικογένειες που έχασαν αγα-
πηµένα πρόσωπα, ο σεβασµός στους τραυµατίες και τις δικές
τους οικογένειες, ο σεβασµός σε κάθε πολίτη επιβάλλει να απα-
ντηθεί κάθε ερώτηµα, κάθε «γιατί» αυτής της εθνικής τραγωδίας.
Να απαντηθεί όµως θεσµικά µέσα από την ολοκλήρωση της ανα-
κριτικής διαδικασίας και την απονοµή της δικαιοσύνης. 

Δεν µπορώ να µην παρατηρήσω ότι η πρόταση δυσπιστίας που
συζητούµε προεξοφλεί, θα έλεγα, αποφάσεις της δικαιοσύνης.
Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης που την υπογράφουν έχουν βγά-
λει ήδη τη δική τους ετυµηγορία χωρίς να περιµένουν την ετυµη-
γορία των δικαστικών αρχών, που έχουν τη συνταγµατική, τη
θεσµική αρµοδιότητα να ερευνούν και να καταλογίζουν ευθύνες. 

Μετά τις αλλεπάλληλες δηλώσεις, λοιπόν, για έλλειψη εµπι-
στοσύνης στη δικαιοσύνη, έρχεται τώρα επισήµως και η έµπρα-
κτη αµφισβήτησή της. Όχι γιατί κατατέθηκε η πρόταση δυσ-
πιστίας. Αυτό αποτελεί προνόµιο και θεσµική δυνατότητα της
εκάστοτε αντιπολίτευσης, αλλά γιατί όλη αυτή η πρόταση, εάν
τη διαβάσει κανείς, δοµείται πάνω σε πραγµατικά περιστατικά,
τα οποία ακριβώς αυτά είναι τα οποία διερευνά αυτή τη στιγµή η
δικαιοσύνη. Άρα, η πρόταση δυσπιστίας επί της ουσίας παρακά-
µπτει τη δικαιοσύνη, αγνοεί τη θεσµική λειτουργία της δικαιοσύ-
νης. 

Και θα έλεγα ότι παρακάµπτει και αγνοεί ακόµη και την προ-
ανακριτική επιτροπή που µε δική σας πρόταση, συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης, αποφασίστηκε προχθές, αφού ακριβώς για να
µην υπάρχουν και αναπάντητα ερωτήµατα και εµείς, ως Πλει-
οψηφία, δεχτήκαµε τη σύστασή της. 

Κύριε Πρόεδρε, θα αντισταθώ στον πειρασµό να επαναλάβω
σηµείο προς σηµείο, όσα έχουν ήδη αναφέρει συνάδελφοί µου,
καταδεικνύοντας το άτοπο της πρότασης δυσπιστίας. Θα σταθώ
απολύτως επιγραµµατικά σε τέσσερα σηµεία. 

Σηµείο πρώτο: Όσα έγιναν τις επόµενες µέρες στον τόπο του
δυστυχήµατος αποτελούν αντικείµενο έρευνας από την ελληνική
δικαιοσύνη. 

Σηµείο δεύτερο: Η Κυβέρνηση αυτή έχει διευκολύνει το έργο
της δικαιοσύνης µε σειρά πρωτοβουλιών: για παράδειγµα, µε την
άρση απορρήτου των επικοινωνιών, µε την επίσπευση της διαδι-
κασίας σε περίπτωση σιδηροδροµικών ατυχηµάτων µε παρά-
καµψη των δικαστικών συµβουλίων. Αυτές ήταν προτάσεις της
Κυβέρνησης που ήρθαν προς ψήφιση στη Βουλή των Ελλήνων. 

Σηµείο τρίτο: Υπήρξε έµπρακτη ανάληψη πολιτικής ευθύνης µε
την άµεση παραίτηση του τότε αρµόδιου Υπουργού, πράξη αυ-

τονόητη, την οποία όµως δεν είδαµε σε άλλες τραγικές περιπτώ-
σεις. 

Σηµείο τέταρτο: Καταβάλλεται µια συστηµατική προσπάθεια
να διορθωθούν παθογένειες δεκαετιών του ελληνικού σιδηρο-
δρόµου και του ΟΣΕ. Όσα είχαν γίνει δεν ήταν αρκετά. Είναι
πολλά που πρέπει να γίνουν ακόµη και πιο γρήγορα. 

Σύµφωνα µε το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, βρίσκεται σε εξέλιξη
εκτεταµένη σειρά παρεµβάσεων, όπως η ανακατασκευή της ση-
µατοδότησης και της τηλεδιοίκησης, η εγκατάσταση αυτόµατου
συστήµατος προστασίας αµαξοστοιχίας. Έχουν προστεθεί νέα
κέντρα ελέγχου κυκλοφορίας και κέντρα ελέγχου σηράγγων.
Έχει αυξηθεί η ετήσια χρηµατοδότηση από τα 45 εκατοµµύρια
ευρώ στα 75 εκατοµµύρια ευρώ και έχουν γίνει κινήσεις για τη
σηµαντική αύξηση του προσωπικού από χίλια ενενήντα έξι άτοµα
στα χίλια τριακόσια δεκαεπτά άτοµα. 

Ζητάτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, να
καταψηφιστεί αυτή η Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση που επανέφερε
την πατρίδα µας σε πορεία ανάπτυξης που ξεπερνά κατά πολύ
τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Η Κυβέρνηση που υψώνει διαρκώς
προστατευτικά τείχη υπέρ της κοινωνίας στις παγκόσµιες κρίσεις
που αντιµετωπίσαµε και αντιµετωπίζουµε, από τις συνέπειες ενός
πολέµου έως τη συγκράτηση επιθέσεων της ακρίβειας. Η Κυβέρ-
νηση που έχει ενισχύσει όσο καµία άλλη την αποτρεπτική ικανό-
τητα της πατρίδας µας και έχει καταστήσει την Ελλάδα ισχυρό
εταίρο στην Ευρώπη. Η Κυβέρνηση που προωθεί ισχυρό µέρισµα
της ανάπτυξης στην πραγµατική οικονοµία µε πολιτικές και δρά-
σεις, όπως αυτές που υλοποιούµε στο Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, δράσεις χρήσιµες για τους πολίτες και
πολιτικές που ενισχύουν την απασχόληση και στηρίζουν την κοι-
νωνία. 

Θυµίζω ενδεικτικά: Δηµιουργία πεντακοσίων χιλιάδων νέων θέ-
σεων εργασίας τα τελευταία πέντε χρόνια. Αυτή την εβδοµάδα,
κυρίες και κύριοι, πριν από δύο µέρες ανακοίνωσε η ΕΛΣΤΑΤ ότι
έχουµε το χαµηλότερο ποσοστό ανεργίας δεκαεπτά χρόνων. Εί-
µαστε στο 8,7% και έχουµε να δούµε τέτοιο ποσοστό από τον Δε-
κέµβριο του 2008. Ο κατώτατος µισθός έχει αυξηθεί ήδη κατά
28% από τα 650 ευρώ στα 830 ευρώ που είναι σήµερα και εντός
του µήνα αναµένεται νέα αύξηση του κατώτατου µισθού, αρχής
γενοµένης από τον Απρίλιο. Ο κατώτατος µισθός για πρώτη φορά
στη χώρα µας θα προστατεύει από φέτος, όχι µόνο τους εργα-
ζόµενους του ιδιωτικού τοµέα, αλλά και τους εργαζόµενους στο
δηµόσιο. Αύξηση του µέσου µισθού κατά 28% από το 2019. Ο
µέσος µισθός πλήρους και µερικής απασχόλησης είναι σήµερα
στα 1.342 ευρώ. Ο µέσος µισθός πλήρους απασχόλησης είναι
στα  1.478 ευρώ. 

Όµως, αλλάζει και ο χάρτης της αγοράς εργασίας. Γιατί; Διότι
πλέον πάνω από τρεις στους τέσσερις Έλληνες που εργάζονται
σήµερα, είναι πλήρους απασχόλησης. Αυτό πρώτη φορά συµβαί-
νει από όταν τηρούµε τα στοιχεία αυτά από το 2013, για πρώτη
φορά πάνω από τρεις στους τέσσερις Έλληνες έχουν δουλειές
πλήρους απασχόλησης. 

Ταυτόχρονα, µε την προσπάθεια για συστηµατική αύξηση µι-
σθών, έχουµε και τη συστηµατική προσπάθεια για µείωση βαρών
και µείωση ασφαλιστικών εισφορών. Ήδη έχει γίνει µείωση κατά
5,4 ποσοστιαίες µονάδες, επίκειται άλλη µισή µονάδα το 2027 και
µόλις αυτή την εβδοµάδα που µας πέρασε, µειώσαµε για πρώτη
φορά ασφαλιστικές εισφορές σε υπερεργασία, υπερωρίες, νυ-
χτερινά και αργίες. Ποιος κερδίζει; Ο εργαζόµενος, η επιχείρηση,
το κράτος. Όλοι κερδίζουν από µια τέτοια ρύθµιση. 

Η δε Ψηφιακή Κάρτα Εργασίας από 1η του µηνός έχει επεκτα-
θεί πλέον και στον τουρισµό και στην εστίαση µε καθολική εφαρ-
µογή. Έχει αποτέλεσµα αυτό το µέτρο; Το µετρήσαµε. Τι βρή-
καµε; Ότι στους κλάδους που έχει εφαρµοστεί η Ψηφιακή Κάρτα
Εργασίας έχουµε οκτακόσιες δεκαπέντε χιλιάδες παραπάνω υπε-
ρωρίες που δηλώνονται, σε σχέση µε πριν την χρήση της κάρτας.
Άρα, πολύ πιο έντονη προστασία, θα έλεγα, των εργαζοµένων και
του υγιούς ανταγωνισµού. 

Δουλειές: Σαράντα ηµέρες καριέρας. Οι ηµέρες καριέρας -τις
οποίες οργανώνει το Υπουργείο Εργασίας και η Δηµόσια Υπηρε-
σία Απασχόλησης- φέρνουν πιο κοντά υποψήφιους εργαζόµε-
νους µε επιχειρήσεις που αναζητούν προσωπικό. Έχει αποτέ-
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λεσµα; Οκτώµισι χιλιάδες τουλάχιστον συµπολίτες µας -που ξέ-
ρουµε εµείς- έχουν βρει δουλειά µέσα από αυτές τις ηµέρες κα-
ριέρας. Ανάλογες δράσεις γίνονται στο εξωτερικό. Από την
Ολλανδία, τη Γερµανία, την Αγγλία, πάνω από δύο χιλιάδες επτα-
κόσιες συµπατριώτες µας έχουν έρθει σε αυτές τις δράσεις.
Γιατί; Για να γνωρίσουν επαγγελµατικές ευκαιρίες που προσφέ-
ρει πλέον η χώρα µας, για να φέρουµε πίσω αυτά τα λαµπρά
µυαλά που έφυγαν, κυρίως στα δύσκολα χρόνια της κρίσης. 

Η αύξηση των συντάξεων ανέβηκε στο 13,6.% τα τελευταία
τρία χρόνια. Επίσης, πραγµατοποιήθηκε επιτάχυνση του ρυθµού
απονοµής συντάξεων. Έπαιρνε περίπου πεντακόσιες ηµέρες για
να εκδοθεί µια σύνταξη. Σήµερα παίρνει κάτω από πενήντα
µέρες, κατά µέσο όρο, για να εκδοθεί µια σύνταξη. 

Προχωράµε σε διαρκώς βελτιωµένη εξυπηρέτηση πελατών
µας µε αναπηρία, µε νέες δοµές, µε περίπου διπλασιασµό των
γιατρών που εξυπηρετούν τους συµπολίτες µας µε αναπηρία, µε
διεύρυνση της λίστας των µη αναστρέψιµων παθήσεων, µε ψη-
φιοποίηση διαδικασιών και µε τέλος στο δίληµµα που υπήρχε ερ-
γασία ή στήριξη από το κράτος για τους συµπολίτες µας µε
αναπηρία. Πλέον δεν είναι προϋπόθεση για να λάβεις σύνταξη
αναπηρίας το να έχεις διακόψει προηγουµένως την εργασία σου. 

Προχωρήσαµε στην επέκταση της ειδικής άδειας και στην πα-
ροχή προστασίας της µητρότητας σε όλες τις µισθωτές ασφαλι-
σµένες του e-ΕΦΚΑ µε την ένταξη εργαζόµενων µητέρων σε
ΔΕΚΟ, τράπεζες, µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα από τα ζη-
τούµενα των πολιτών στις πολυπληθείς πρόσφατες συγκεντρώ-
σεις, ήταν να επιταχύνουµε τις προσπάθειες για να αλλάξουν όσα
µας κρατούν πίσω, να ενισχύσουµε την ασφάλεια των συγκοινω-
νιών, ώστε να µην ξανασυµβεί ποτέ τέτοια τραγωδία, να λειτουρ-
γεί το κράτος µας πιο αποτελεσµατικά, να ανταποκρίνεται ολοένα
και περισσότερο στις προτεραιότητες και τα ζητούµενα των πο-
λιτών. Σε αυτά τα µεγάλα ζητούµενα η Αντιπολίτευση δεν έχει
απάντηση, δεν δίνει καµία απάντηση, πόσω µάλλον πειστική απά-
ντηση. 

Απάντηση δίνει και µπορεί να δώσει µόνο η Νέα Δηµοκρατία.
Με καθυστερήσεις ενίοτε; Με καθυστερήσεις ενίοτε. Με κάποιες
αστοχίες; Με κάποιες αστοχίες. Όµως, δίνει απαντήσεις µε απτά
αποτελέσµατα, µε απτά οφέλη για κάθε πολίτη αυτής της χώρας.
Κάθε ψήφος υπέρ της πρότασης δυσπιστίας είναι ψήφος παρά-
καµψης και υποκατάστασης της δικαιοσύνης, ψήφος αµφισβή-
τησης θετικής πορείας της πατρίδας µας, ψήφος επιστροφής σε
πολιτικές που στοίχισαν ακριβά σε κάθε Ελληνίδα και σε κάθε
Έλληνα. 

Σας καλώ, λοιπόν, να απορρίψουµε την πρόταση δυσπιστίας.
Θα συνεχίσουµε µπροστά τη σκληρή δουλειά, την υλοποίηση των
εξαγγελιών της Νέας Δηµοκρατίας, για την οποία υλοποίηση θα
κριθούµε στο τέλος αυτής της θητείας από τους πολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστώ πολύ την
κυρία Υπουργό. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Καράογλου, στη συνέχεια
στην κ. Ραλλία Χρηστίδου, στον κ. Βλάση και µετά θα πάρει τον
λόγο ο Υπουργός Επικρατείας κ. Σκέρτσος. 

Παρακαλώ, κύριε Καράογλου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Επίσης ευχαριστώ και τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης,

τη συµµαχία των προθύµων, τη συµµαχία των τεσσάρων ετερό-
κλητων πολιτικών δυνάµεων που καταθέτοντας την πρόταση δυ-
σπιστίας δίνουν τη δυνατότητα στους Υπουργούς µας να πα-
ρουσιάσουν το έργο τους και βεβαίως δίνουν την δυνατότητα σε
εµάς τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να διατρανώσουµε
για µια ακόµη φορά την εµπιστοσύνη στην κυβερνώσα παράταξη,
την παράταξή µας, τη Νέα Δηµοκρατία, και στον Πρόεδρό µας
και Πρωθυπουργό της χώρας, τον Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε
σε ένα σηµείο όπου τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης δεν κρατούν
πλέον ούτε τα προσχήµατα. Παραφράζοντας µια γνωστή έκ-
φραση, θα έλεγα ότι θέλει η µαταιοδοξία τους να κρυφτεί και η
πολιτική σκοπιµότητα δεν τους αφήνει. Γιατί; Διότι χρησιµοποιούν
µια εθνική πληγή, όπως είναι η τραγωδία των Τεµπών, για να επα-

ναφέρουν στο προσκήνιο τον λαϊκισµό την ακραία πόλωση και
τον διχασµό. Γιατί δεν τους ενδιαφέρει ούτε η αλήθεια ούτε η δι-
καιοσύνη. Αναζητούν απλώς και µόνο πολιτικό οξυγόνο, για να
διασφαλίσουν την πολιτική τους επιβίωση και στο πλαίσιο αυτό
δεν διστάζουν να προκαλέσουν ακόµα και εθνική αναταραχή.

Προτάσσουν τους πενήντα επτά νεκρούς των Τεµπών και τους
συγγενείς τους, επιδιώκοντας την εθνική αποσταθεροποίηση.
Ευελπιστούν να µας οδηγήσουν στο χάος, µόνο και µόνο για να
εξασφαλίσουν δηµοσκοπικά οφέλη. Θέλουν να αναβιώσουν τους
«αγανακτισµένους», γιατί αδυνατούν να εκφέρουν σύγχρονο πο-
λιτικό λόγο. Διαδίδουν θεωρίες συνωµοσίας και σπέρνουν fake
news, θέλοντας να φθείρουν την αξιοπιστία των θεσµών. Επιδει-
κνύουν µια ανεξήγητη εµµονή και είναι έτοιµοι να παίξουν εκ νέου
τη χώρα στα ζάρια εν µέσω γεωπολιτικών και οικονοµικών ανα-
κατατάξεων. Με λίγα λόγια επιθυµούν να συνθλίψουν την Ελλάδα
της αξιοπρέπειας και της αξιοπιστίας στις συµπληγάδες του
ακραίου λαϊκισµού. 

Ζητούν εκδίκηση για την πολιτική ήττα που υπέστησαν πριν
από έξι χρόνια εργαλειοποιώντας την τραγωδία των Τεµπών. Με
τα troll τους µας αποκαλούν καθηµερινά δολοφόνους, παιδόφι-
λους, βιαστές, εγκληµατίες και όταν τους απαντούµε µε επιχει-
ρήµατα, µας χρεώνουν ότι δηµιουργούµε πολιτική τοξικότητα.
Ποιοι; Εκείνοι που εκτρέφουν το τέρας του λαϊκισµού, εκείνοι που
παριστάνουν τους τηλεδικαστές και τους εισαγγελείς, γιατί πι-
στεύουν ότι ο δικός τους µικροκοµµατικός σκοπός αγιάζει τα
µέσα. Εκείνοι που βρίσκονται σε µία από τις πιο αδύναµες φάσεις
της πολιτικής τους ιστορίας και αναζητούν απεγνωσµένα σανίδα
πολιτικής σωτηρίας. 

Μέχρι και ο πρώην Πρωθυπουργός της χώρας ο κ. Αλέξης Τσί-
πρας εµφανίστηκε και µίλησε για κράτος δικαίου και δικαιοσύνης.
Ποιος; Ο πρώην Πρωθυπουργός, τον οποίο κατήγγειλε ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης της κυβέρνησής του, ο κ. Κοντονής, ότι είχε στή-
σει παραϋπουργείο Δικαιοσύνης.

Να µην ξεχάσω -τώρα, βέβαια, δεν είναι εδώ, ήταν προηγου-
µένως-, εµφανίστηκε και ο καταδικασµένος µε 13 – 0 από το Ει-
δικό Δικαστήριο κ. Νίκος Παππάς, απειλώντας την παραµονή των
συλλαλητηρίων της περασµένης Παρασκευής ότι θα δούµε τι θα
συµβεί σε όλη τη χώρα, την ίδια ώρα που ο κ. Φάµελλος ισχυρι-
ζόταν πως η συµµετοχή στις διαδηλώσεις δεν είχε κοµµατικά δια-
κριτικά. 

Το µόνο, λοιπόν, που σας ενδιαφέρει, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι της Αντιπολίτευσης, είναι να παρουσιάσετε όσες και
όσους συµµετείχαν στα συλλαλητήρια ως πολιτικούς αντιπάλους
της Κυβέρνησής µας, της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
και του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Ας έρθουµε, όµως, στα συλλαλητήρια της 28ης Φεβρουαρίου,
της προηγούµενης Παρασκευής. Πράγµατι, η συµµετοχή του κό-
σµου ήταν εντυπωσιακή. Όµως, η συντριπτική πλειοψηφία των
ανθρώπων αυτών πήγαν για να τιµήσουν τα θύµατα της τραγω-
δίας και να συµπαρασταθούν στους γονείς και τους συγγενείς
τους.

Γι’ αυτό, λοιπόν και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, παίρ-
νοντας το µήνυµα, συνεχίζει µε νέες µεταρρυθµιστικές παρεµβά-
σεις να κάνει αδιάκοπα αυτό που υποσχέθηκε στον ελληνικό λαό,
να αλλάξει δηλαδή συθέµελα τη χώρα. Προβαίνουµε σε ουσια-
στικές αλλαγές στη δικαιοσύνη, στη δηµόσια διοίκηση, στην
υγεία στην παιδεία. Αυτή είναι η πολιτική παρακαταθήκη που
αφήνουµε στις επόµενες γενιές, µια καλύτερη Ελλάδα για να
διεκδικήσουν τα όνειρά τους. Δηλαδή, τους δίνουµε το οξυγόνο
για να υλοποιήσουν τα όνειρά τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ώρα που τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης έχουν ξεκινήσει µια εκστρατεία µίσους, η Νέα Δη-
µοκρατία, η παράταξή µας, προτάσσει και υπερασπίζεται την
αλήθεια και τη διαφάνεια. Δεν υπάρχει ούτε ένας συµπατριώτης
µας που δεν απαιτεί να χυθεί άπλετο φως στα αίτια της τραγω-
δίας και να οδηγηθούν ενώπιον της δικαιοσύνης όσοι αποδειχθεί
ότι έχουν ευθύνες. Αυτό, όµως, θα το κρίνουν οι καθ’ ύλην αρµό-
διοι, που είναι οι δικαστές, κανένας άλλος. 

Όσον αφορά στα λαϊκά δικαστήρια που επιθυµούν να στήσουν
ορισµένοι στις πλατείες, τους υπενθυµίζω ότι µε την απαράδεκτη
στάση τους και την επικίνδυνη συµπεριφορά τους, απλά τραυµα-
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τίζουν τη δηµοκρατία. Ο λαϊκισµός, η στοχοποίηση και η ανθρω-
ποφαγία δεν οδηγούν πουθενά ούτε εκφράζουν τις κοινωνικές
αγωνίες. Όµως, δυστυχώς, αυτή η παρατήρησή µου είναι ψιλά
γράµµατα για όσους εργαλειοποιούν τον ανθρώπινο πόνο και τον
κάνουν µέρος του πολιτικού παιχνιδιού τους. 

Να σας πω και κάτι ακόµα. Εάν θέλετε να σταθείτε στο ύψος
των περιστάσεων και να συµπεριφερθείτε υπεύθυνα ως προς τα
γεγονότα, διοχετεύστε τη µαχητικότητά σας στο να διορθώσουµε
τα κακώς κείµενα στην πατρίδα µας. Με το να υπηρετείτε προ-
σωπικές ατζέντες, δεν προσφέρετε καλές υπηρεσίες στην πα-
τρίδα, γιατί αποδεδειγµένα είστε οι κύριοι εκφραστές του
δόγµατος «εµπρός όλοι µαζί προς τα πίσω». 

Όµως, βάλτε το καλά στο µυαλό σας, το ποτάµι της προόδου
που ξεκίνησε τον Ιούλιο του 2019, κυλά µόνο µπροστά και το
2027 θα γίνει χείµαρρος προόδου για κάθε Έλληνα και για κάθε
Ελληνίδα. Γι’ αυτό όταν έρθει η στιγµή να µετρηθούµε στην
εθνική κάλπη, οι συµπατριώτες µας θα δώσουν εκ νέου ισχυρή
ψήφο εµπιστοσύνης στη Νέα Δηµοκρατία, γιατί είναι η µόνη πο-
λιτική δύναµη που οδηγεί την Ελλάδα υπεύθυνα µπροστά. 

Όλες και όλοι αναγνωρίζουν ότι από το 2010 έως σήµερα στη
χώρα επανήλθε η κανονικότητα. Από παράδειγµα προς αποφυγή
για την Ευρώπη, γίναµε παράδειγµα προς µίµηση παγκόσµια. Τα
δηµόσια οικονοµικά µας είναι σε τάξη. Μειώσαµε δραστικά τη φο-
ροδιαφυγή. Αυξήσαµε την απασχόληση. Μειώσαµε την ανεργία
στο 8,7%, αναφέρθηκε προηγουµένως η κυρία Υπουργός. Χρη-
µατοδοτούµε µε περισσότερους πόρους τη δηµόσια υγεία. Ανα-
βαθµίζουµε τη δηµόσια παιδεία. Θωρακίζουµε την εθνική µας
άµυνα. Έχουµε καλύτερα, ποιοτικότερα µέσα µαζικής µεταφο-
ράς. Αγωνιζόµαστε για ένα καλύτερο εισόδηµα για όλους τους
συµπατριώτες µας.

Αυτή είναι η Ελλάδα του 2025, µια Ελλάδα που δεν έχει καµία
σχέση µε την Ελλάδα που παραλάβαµε το 2019, µια Ελλάδα του
2019 γεωπολιτικά απαξιωµένη, διεθνώς αποµονωµένη, µε τσακι-
σµένη οικονοµία και πολίτες στα όρια της εθνικής κατάθλιψης.

Πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λαός δεν ξεχνά
τι σηµαίνει Αριστερά! Το βίωσε και το πλήρωσε ακριβά. Γι’ αυτόν
τον λόγο ο λαός µας αλλά και η κοινωνία θα στηρίξουν για µία
ακόµα φορά τη Νέα Δηµοκρατία, γιατί η Νέα Δηµοκρατία εγγυά-
ται την ασφάλεια του εθνικού µας µέλλοντος. Γιατί απέναντι στις
ξεπερασµένες αντίληψη του χθες εµείς εκφράζουµε το αύριο,
εµείς υπηρετούµε το εθνικό συµφέρον.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Καράογλου.

Τον λόγο έχει η κ. Ραλλία Χρηστίδου.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά τα µαθήµατα του ορθού τρόπου αντιπολίτευσης, σωστής

αντιπολίτευσης από τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας,
συνεχίζουµε την πολυήµερη συζήτησή µας, όπως αρµόζει σε ένα
έγκληµα τέτοιου µεγέθους, όχι απλώς για να εξετάσουµε µία
πρόταση σύστασης προανακριτικής επιτροπής ή µία πρόταση
µοµφής, αλλά για να δώσουµε φωνή στην οργή µιας ολόκληρης
κοινωνίας. Για να σταθούµε απέναντι στην πιο προκλητική και
απροκάλυπτη επιχείρηση συγκάλυψης που έχει γνωρίσει ποτέ η
µεταπολιτευτική Ελλάδα.

Το έγκληµα των Τεµπών δεν ήταν ατύχηµα. Ήταν µία προαναγ-
γελθείσα τραγωδία, αποτέλεσµα της κυβερνητικής αδιαφορίας
και ενός διεφθαρµένου κράτους που λειτουργεί για τους λίγους
σε βάρος των πολλών.

Πενήντα επτά συµπολίτες µας -πενήντα επτά!- έχασαν τη ζωή
τους, επειδή η Κυβέρνηση άφησε τον σιδηρόδροµο να γίνει πα-
γίδα θανάτου, επειδή οι αρµόδιοι Υπουργοί δεν έκαναν το καθή-
κον τους, επειδή οι προειδοποιήσεις των εργαζοµένων αγνοήθη-
καν, επειδή η Κυβέρνηση θυσίασε την ασφάλεια στον βωµό του
κέρδους και των συµφερόντων.

Από το 2019, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εργαζόµενοι του
σιδηρόδροµου είχαν προειδοποιήσει µε επίσηµες αναφορές, επι-
στολές καταγγελίες για τις τραγικές ελλείψεις ασφαλείας. Το δί-
κτυο ήταν σε άθλια κατάσταση. Η τηλεδιοίκηση δεν λειτουρ-
γούσε. Τι έκανε η Κυβέρνηση; Αγνόησε τις προειδοποιήσεις.

Σήµερα είχαµε και άλλο ατύχηµα -και άλλο ατύχηµα!-, στην
Ηµαθία. Τρένο παρέσυρε µαθητή. Σήµερα και µετά την τραγωδία
αντί να αναλαµβάνουν τις ευθύνες τους, τι συνέβη ακριβώς;
Έστησαν ένα αφήγηµα περί ανθρώπινου λάθους, για να φορτώ-
σουν όλη την ευθύνη σε ένα σταθµάρχη, έσπευσαν να καταστρέ-
ψουν τον τόπο του εγκλήµατος, εξαφανίζοντας κρίσιµα στοιχεία. 

Οι εργασίες του µπαζώµατος έγιναν µε εντολή του Πρωθυ-
πουργού, όπως έχει παραδεχτεί ο κ. Τριαντόπουλος, ο οποίος
προΐστατο των εργασιών, αγνοώντας τις αντιρρήσεις της Αστυ-
νοµίας που ζητούσε άδεια των ανακριτικών αρχών. 

Οι νεκροί βεβηλώθηκαν, καθώς βιολογικό υλικό και προσωπικά
αντικείµενα πετάχτηκαν στα σκουπίδια. 

Οι φωνές των παιδιών για οξυγόνο, που συγκλόνισαν τη χώρα
-και έχετε το θράσος να κάνετε και χιούµορ εδώ µέσα-, χαρακτη-
ρίστηκαν «ακατάληπτοι ήχοι». 

Η Κυβέρνηση δεν επέτρεψε στην εξεταστική επιτροπή της
Βουλής να καλέσει κρίσιµους µάρτυρες. 

Οι ιατροδικαστές δεν έκαναν τοξικολογικές εξετάσεις και η δι-
καιοσύνη δεν επέτρεψε την εκταφή των σορών για να πραγµατο-
ποιηθούν, έστω και εκ των υστέρων. 

Το αίτηµα των συγγενών για άρση του τηλεφωνικού απορρή-
του των εµπλεκοµένων απορρίφθηκε. Εξακόσιες σαράντα εννέα
χιλιάδες ηχητικά αρχεία και βίντεο δεν συµπεριλήφθηκαν στη δι-
κογραφία. 

Αυτά είναι τα γεγονότα. 
Στις 28 Φεβρουαρίου εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες, ίσως και

ένα εκατοµµύριο, πληµµύρισαν τους δρόµους φωνάζοντας τι;
«Δικαιοσύνη για τα Τέµπη!». Και πρώτα από όλους εσείς, όχι η
Αντιπολίτευση, θα έπρεπε να προστατεύσετε αυτά τα συλλαλη-
τήρια. Εσείς! Ήταν η µεγαλύτερη λαϊκή κινητοποίηση που έχει
δει ποτέ η χώρα, ένα ξεκάθαρο µήνυµα ότι η συγκάλυψη δεν πρό-
κειται να περάσει. 

Και τι κάνατε; Προσπαθήσατε να τροµοκρατήσετε την κοινω-
νία, να τη φιµώσετε. Αποτύχατε. Γιατί; Γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι
ο λαός γνωρίζει ποιος εµποδίζει τη δικαιοσύνη και δείχνει εσάς
ως υπεύθυνους. Το 80% των δηµοσκοπήσεων αυτό το πράγµα
λένε, ότι έχετε ευθύνη. 

Η Κυβέρνηση όµως, όπως αποδεικνύουν οι τελευταίες τοπο-
θετήσεις των στελεχών της Κυβέρνησης, ήδη από χθες κωφεύει
στη φωνή του λαού. Γυρνά την πλάτη στο ηχηρό µήνυµα των µα-
ζικών διαδηλώσεων της 28ης Φεβρουαρίου. Αντί να αντιληφθεί το
αίτηµα για δικαιοσύνη, επέστρεψε στην ίδια αυταρχική στάση
που είχε από την πρώτη στιγµή, ακολουθώντας τη γνωστή τα-
κτική κάθε εξουσίας που φοβάται τη λαϊκή οργή: Σκληρότητα,
αδιαλλαξία, υπεκφυγές, εργαλειοποίηση της Αστυνοµίας. Αυτά
τα τέσσερα! 

Αποδέχθηκε προσχηµατικά τη σύσταση προανακριτικής επι-
τροπής για την παραποµπή του κ. Τριαντόπουλου, όχι για να απο-
καλυφθεί η αλήθεια -µην γελιόµαστε εδώ µέσα-, αλλά για να
καλλιεργήσει την ψευδαίσθηση της διαλεύκανσης. 

Την ίδια στιγµή, µας είπαν ότι, αν και αποδέχονται την έρευνα,
δεν υπάρχουν στοιχεία για την παραποµπή του κ. Τριαντόπου-
λου. Με προφανή προκλητικότητα, ο κ. Βορίδης, κάνοντας µαθή-
µατα εδώ µέσα νοµικής δεύτερου εξαµήνου περί εγκληµάτων
υπερχειλούς υποκειµενικής υπόστασης, αναρωτήθηκε στη Βουλή
ποιον καλύπτει ο κ. Τριαντόπουλος, ποια συµφέροντα εξυπηρε-
τεί, ποιες είναι οι αποδείξεις της ενοχής του. 

Είναι πραγµατικά θράσος να ζητάτε αποδείξεις, όταν εσείς οι
ίδιοι τις έχετε εξαφανίσει. Ποιος µπάζωσε τον τόπο του εγκλή-
µατος; 

Ο Πρωθυπουργός, δε, επανερχόµενος στη σκληρή επικοινω-
νιακή γραµµή, δεν βρήκε ούτε µία λέξη µετάνοιας και συγγνώµης
να πει, πέρα από το ότι µετανιώνει που δεν αντιµετώπισε πιο σθε-
ναρά τις θεωρίες συνωµοσίας. Ακόµα και σήµερα! 

Θεωρίες συνωµοσίας, δηλαδή, είναι οι καταγγελίες των συγ-
γενών των θυµάτων! 

Ακόµα και το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ επιχείρησε να διαστρε-
βλώσει ο Πρωθυπουργός, τονίζοντας ότι ο ίδιος το διάβασε ολό-
κληρο. Μόνο που στην οµιλία του το ανέγνωσε πολύ επιλεκτικά,
αναφέροντας µόνο το σηµείο που τον εξυπηρετούσε και που
έλεγε ότι η Κυβέρνηση δεν παρενέβη στο έργο των αρχών. Δεν
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διάβασε, όµως, το χωρίο του πορίσµατος που έλεγε ότι το πεδίο
του εγκλήµατος καταστράφηκε ολοσχερώς και ότι τα απαραίτητα
στοιχεία για την έρευνα εξαφανίστηκαν. Δεν διάβασε το σηµείο
που έλεγε ότι υπήρχε κάποιο άγνωστο καύσιµο που προκάλεσε
την πυρόσφαιρα που κατέκαψε τους επιζώντες της σύγκρουσης.
Και ας µην ξεχνάµε ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός επέµενε από τις
πρώτες µέρες ότι όσα ακούγονται περί ύπαρξης άλλου καυσίµου
είναι τερατουργήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κ. Μητσοτάκης µάς έλεγε ότι το αίτηµα των διαδηλώσεων

ήταν να γίνει καλύτερη η Κυβέρνηση. 
Όχι, κύριε Πρωθυπουργέ, το αίτηµα είναι ένα και εσείς το

εµποδίζετε. Και αυτό είναι «δικαιοσύνη». Δικαιοσύνη!
Οι ανεξάρτητοι Βουλευτές που συνυπέγραψαν και για την πρό-

ταση µοµφής και για την πρόταση για τη συγκρότηση προανα-
κριτικής επιτροπής, που έχουµε ενταχθεί στο Κίνηµα Δηµοκρα-
τίας, για τη διερεύνηση των ενεργειών και των παραλείψεων δέκα
πολιτικών προσώπων, ανάµεσά τους τον τότε Υπουργό Μεταφο-
ρών, αλλά και τους προκατόχους του, και κάθε άλλου προσώπου
που τυχόν εµπλέκεται τόσο στη µη αποτροπή του δυστυχήµατος
των Τεµπών όσο και στη συστηµατική προσπάθεια αποσιώπησης
και συγκάλυψης των ευθυνών, ζητάµε την εξέταση και του ίδιου
του Πρωθυπουργού, ο οποίος µε τον νόµο για το επιτελικό κρά-
τος έχει την ευθύνη της συνολικής εποπτείας όλων των κρίσιµων
Υπουργών και όλων των αποφάσεων που οδήγησαν στην τραγω-
δία των Τεµπών και στη συγκάλυψη που ακολούθησε. Στηρίζουµε
την πρόταση µοµφής, γιατί δεν ανεχόµαστε άλλο τη συγκάλυψη,
την ατιµωρησία και την περιφρόνηση της κοινωνίας. Η κοινωνία
ζητά αλήθεια, δικαιοσύνη, απόδοση ευθυνών. 

Πολύ σωστά είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι η εµπιστοσύνη
στη Δικαιοσύνη είναι απαραίτητη για τη δηµοκρατία και την κοι-
νωνία µας. 

Γι’ αυτό ο λαός ζητάει την παραίτησή σας, γιατί µόνον έτσι η
Δικαιοσύνη µπορεί να ξανακερδίσει την εµπιστοσύνη των πολι-
τών. Και µην καυχάστε πολύ για το 41%, που έχει γίνει 28% -και
ποιος ξέρει τι άλλο θα γίνει-, διότι πολύ εύκολα, µε το κλείσιµο
ενός µατιού, οι έσχατοι έσονται πρώτοι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

Χρηστίδου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Βλάσης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα
εδώ λίγες µέρες µετά τη συµπλήρωση δύο ετών από το τραγικό
δυστύχηµα των Τεµπών, µέσα σε ένα κλίµα έντονης συγκινησια-
κής φόρτισης, για να συζητήσουµε την πρόταση δυσπιστίας που
κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ και την
οποία συνυπέγραψαν αρκετά κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Η θλιβερή αυτή επέτειος µάς γεµίζει πόνο, αλλά µας υπενθυ-
µίζει και την τεράστια ευθύνη που φέρουµε προκειµένου να κά-
νουµε ό,τι περνά από το χέρι µας για να µη βιώσει ποτέ ξανά η
χώρα µας µια τέτοια τραγωδία. Σκύβουµε το κεφάλι µπροστά
στους γονείς και τους συγγενείς των θυµάτων και ακούµε µε ευ-
λάβεια τα µηνύµατα που έστειλαν όλοι οι Έλληνες πολίτες, είτε
συµµετέχοντας στις µαζικές συγκεντρώσεις της προηγούµενης
Παρασκευής είτε όχι. 

Η απαίτηση για δικαιοσύνη, για αλήθεια και για τις απαραίτητες
αλλαγές που θα διασφαλίσουν την εύρυθµη και ασφαλή λειτουρ-
γία των δηµόσιων µεταφορών δεν είναι απλώς σεβαστή, αλλά αυ-
τονόητη και επιτακτική, για µια Ελλάδα όπως την ονειρευόµαστε
και όπως αξίζει να παραδώσουµε στα παιδιά µας. 

Ακριβώς γι’ αυτό τον λόγο, µε πρωτοβουλία του Πρωθυπουρ-
γού Κυριάκου Μητσοτάκη, αµέσως µετά από αυτή τη µεγάλη
τραγωδία συστήθηκε ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ, ένας Οργανισµός στελεχω-
µένος από τους πλέον καταξιωµένους Έλληνες και ξένους επι-
στήµονες. 

Χρειάστηκαν δύο χρόνια συστηµατικής έρευνας για να κατα-
λήξει στα χέρια µας ένα πόρισµα που εν πολλοίς επιβεβαιώνει

αυτά που οι περισσότεροι υποθέταµε, πως στα Τέµπη συναντή-
θηκαν µοιραία ανθρώπινα λάθη µε χρόνιες παθογένειες και ελ-
λείψεις του εθνικού σιδηροδροµικού συστήµατος, για τα οποία
σαφώς και ευθύνεται η ελληνική πολιτεία διαχρονικά. 

Επίσης, το εν λόγω πόρισµα, σε αντίθεση µε την ερµηνεία που
η Αντιπολίτευση προσπαθεί να του δώσει, καταρρίπτει τα περί
συγκάλυψης και δόλιου µπαζώµατος, αναγνωρίζοντας ότι ποτέ
δεν δόθηκε από κυβερνητικά στελέχη µια τέτοια εντολή. 

Και η λέξη «συγκάλυψη», που τόσο εύκολα εκστοµίζετε αρκε-
τοί από εσάς της Αντιπολίτευσης, είναι το ίδιο απεχθής µε τις λέ-
ξεις «λαϊκισµός» και «πολιτική εκµετάλλευση». Ο νοών νοείτω! 

Όσο για το σενάριο της µεταφοράς εύφλεκτων υλικών από την
εµπορική αµαξοστοιχία, το πόρισµα αφήνει το ενδεχόµενο αυτό
ανοικτό, τονίζοντας ότι απαιτείται περαιτέρω διερεύνησή του. 

Σχετικά µε τη σύµβαση 717, υπογραµµίζεται το προφανές, ότι
θα έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί και πως για την µη ολοκλήρωσή
της σαφώς και υπάρχουν διαχρονικές πολιτικές ευθύνες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσωπικά ποτέ δεν έχω ισχυ-
ριστεί ότι δεν υπήρχαν λάθη και παραλείψεις τόσο σε σχέση µε
τα αίτια που οδήγησαν στο τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών όσο
και σχετικά µε τη διαχείριση του συµβάντος αυτή καθαυτήν. Και
αν κάποιος µε ρωτήσει αν ήµασταν έτοιµοι για τη διαχείριση µιας
τέτοιας καταστροφής, η απάντηση είναι σαφώς όχι. Αν πάλι µε
ρωτήσει αν κάναµε κάτι για να θωρακίσουµε την Ελλάδα µας και
τους νέους µας, η απάντηση είναι, ναι, κάναµε και θα κάνουµε
ακόµη περισσότερα για να κερδίσουµε το εθνικό στοίχηµα. 

Και λυπάµαι πραγµατικά που πολλοί από εσάς λειτουργούν δι-
χαστικά σπέρνοντας θεωρίες συνωµοσίας µε στόχο τα πρό-
σκαιρα µικροπολιτικά οφέλη, γιατί η απόσταση που χωρίζει το
λάθος από τον δόλο είναι χαώδης. Αυτό, λοιπόν, που λέµε από
την πρώτη στιγµή και που αποτελεί πάγια θέση µας είναι πως
πρέπει να αφήσουµε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της, να
διερευνήσει διεξοδικά όσα συνέβησαν και να αποδώσει τις ευθύ-
νες σε εκείνους που τους βαραίνουν. Έχουµε διαχρονικά από-
λυτη εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη και θέλουµε να λειτουργήσει
µε ακόµα µεγαλύτερη ταχύτητα για να δώσει απαντήσεις σε
όλους τους Έλληνες και ιδιαίτερα στους γονείς των θυµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς τις τελευταίες δεκαε-
τίες έχουµε βιώσει πολλά γεγονότα που έχουν πληγώσει τη συλ-
λογική µνήµη των Ελλήνων, που έχουν τραυµατίσει τις ψυχές των
πολιτών, που τους έχουν κάνει να αγανακτήσουν και έχουν φέρει
καίριο πλήγµα στην εµπιστοσύνη τους προς το κράτος. 

Στη µνήµη µας έχουν χαραχτεί βαθιά µεγάλες καταστροφές
και τραγωδίες. Εκατοντάδες αθώες ψυχές έχουν χαθεί: 81 άν-
θρωποι στο ναυάγιο του Εξπρές Σάµινα το 2000, 21 παιδιά στα
Τέµπη το 2003, 84 στις φονικές πυρκαγιές της Ηλείας το 2007,
25 στις πληµµύρες της Μάνδρας το 2017, 104 στην πυρκαγιά στο
Μάτι το 2018, 57 άνθρωποι στα Τέµπη το 2023. 

Αναρωτιέµαι τι άλλο πρέπει να γίνει, κύριοι της Αντιπολίτευσης,
για να καταλάβουµε επιτέλους όλοι µας ότι το βαρύ πένθος, ει-
δικά των γονέων, δεν είναι ούτε κόκκινο ούτε πράσινο ούτε ροζ
ούτε µπλε, είναι απλώς µαύρο. Και όταν κάποιοι προσπαθούν να
το χρωµατίσουν, απλά το κάνουν ακόµα πιο µαύρο. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έθεσε από το 2019 κιό-
λας ως πρώτη προτεραιότητα την αντιµετώπιση των χρόνιων πα-
θογενειών του ελληνικού κράτους που µας στερούν σε µεγάλο
βαθµό τη χώρα που θα θέλαµε. Παρότι έχουν γίνει σηµαντικά βή-
µατα προόδου, η αλήθεια είναι ότι πολλά πρέπει να κάνουµε
ακόµη για να γίνουν οι δηµόσιες µεταφορές απόλυτα ασφαλείς,
για να βελτιώσουµε τις υποδοµές, για να µπορεί η δικαιοσύνη να
κινείται µε πιο γοργούς ρυθµούς, για να έχουµε την παιδεία που
αξίζει στα παιδιά µας και ένα δηµόσιο σύστηµα υγείας που θα
φροντίζει για κάθε Έλληνα. 

Μέσα από αυτές τις µεταρρυθµίσεις περνάει και ο δρόµος για
το «Ποτέ ξανά» που βροντοφώναξαν οι Έλληνες και το οποίο
αποτελεί για καθέναν από εµάς ιερή υποχρέωση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βλάση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
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από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», σαράντα οκτώ µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυ-
µνάσιο Λιµεναρίων Θάσου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Άκης Σκέρτσος. 
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινώ την οµιλία µου εκφράζο-

ντας και πάλι ειλικρινή συγγνώµη -δεν θα σταµατήσω να το λέω-
προς όλους και όλες, προς τους συγγενείς των θυµάτων, προς
τους επιβάτες και τους τραυµατίες -µην τους ξεχνάµε-, προς
κάθε ελληνική οικογένεια που είδε στα παιδιά που χάθηκαν τα
δικά της παιδιά, προς όσους χάθηκαν. Έχουµε πάντα στη µνήµη
µας βέβαια και στη σκέψη τα θύµατα, τους συγγενείς στο Μάτι,
στη Μάνδρα, που κάποιοι δυστυχώς έχουν ξεχάσει. 

Ο σεβασµός στους νεκρούς, η τιµή στη µνήµη τους είναι µέρος
της παράδοσής µας, είναι κοµµάτι του συλλογικού µας εαυτού,
της κοινής µας µνήµης και κληρονοµιάς. Θα κουβαλάµε πάντα
την ευθύνη πάνω απ’ όλα στη συνείδησή µας γι’ αυτό που έγινε
και ταυτόχρονα την υποχρέωση να αλλάξουµε τα πράγµατα προς
το καλύτερο, ώστε να ηρεµήσουν κάπως οι ψυχές των ανθρώ-
πων. 

Και, όµως, θεωρώ ότι ειδικά την περασµένη εβδοµάδα, που ση-
µάδεψε τη δεύτερη επέτειο από το τραγικό δυστύχηµα, είµαστε
πλέον πιο κοντά στην αλήθεια που ζητά σύσσωµη η κοινωνία,
αλλά και πιο κοντά στην αλήθεια που αναζητά η δικαιοσύνη. Γι’
αυτό και κρίνουµε πως τελικά αυτή η πρόταση είναι καλοδεχού-
µενη, καθώς µας δίνει τη δυνατότητα να εστιάσουµε, να συνοψί-
σουµε και να αναδείξουµε τα ουσιώδη.

Γιατί βρισκόµαστε πλέον πιο κοντά στην αλήθεια; Διότι πλέον
έχουµε επιτέλους στα χέρια µας το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, του
Οργανισµού για τη Διερεύνηση Σιδηροδροµικών και Αεροπορι-
κών Δυστυχηµάτων, που επαναφέρει τη συζήτηση στις πραγµα-
τικές της διαστάσεις από τη σφαίρα της µυθοπλασίας, το πό-
ρισµα του οργανισµού που όφειλαν ως ευρωπαϊκή επιταγή δια-
δοχικές κυβερνήσεις από το 2004 ως το 2023, δηλαδή οι κυβερ-
νήσεις όλων των κοµµάτων που υποβάλλουν σήµερα πρόταση
δυσπιστίας, να έχουν φτιάξει, αλλά αµέλησαν, το πόρισµα του
οργανισµού που αν είχε συγκροτηθεί νωρίτερα, θα είχε µεριµνή-
σει µαζί µε τη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων να καλυφθούν µε
ειδικά πρωτόκολλα πολλά από τα κενά ασφαλείας, τυποποίησης
διαδικασιών, εσωτερικού ελέγχου και λογοδοσίας που διαπιστώ-
νουµε σήµερα µε οργή και θλίψη ότι προηγήθηκαν, οδήγησαν και
ακολούθησαν αυτό το δυστύχηµα. 

Το πόρισµα αυτό είναι ο συλλογικός µας καθρέφτης. Μας µε-
ταφέρει από τη σφαίρα των προσωπικών απόψεων και των αυ-
θαίρετων ερµηνειών στην επικράτεια της δοµηµένης γνώσης, της
επιστηµονικής έρευνας, της αντικειµενικής µέτρησης και σύγκλι-
σης µε τις διεθνείς πρακτικές και εµπειρίες. 

Η σύσταση του ΕΟΔΑΣΑΑΜ και το πόρισµά του αποτελούν µια
θεσµική κατάκτηση. Είναι ο τρόπος που κάθε δηµοκρατία ερευνά
αντίστοιχα δυστυχήµατα για να πάρει µετά τη σκυτάλη η δικαιο-
σύνη, είναι η µέθοδος για να φτάσουµε στον πυρήνα της αλή-
θειας. 

Δεν µας αρέσει αυτό που βλέπουµε µέσα σε αυτό το πόρισµα.
Όµως, πρέπει να κοιταχτούµε όλοι σε αυτόν τον συλλογικό κα-
θρέφτη, όσο σκληρά κι αν είναι αυτά που καταγράφει για όλους
µας, πρέπει να το διαβάσουµε ολόκληρο και όχι επιλεκτικά, διότι
µέσα του θα βρούµε τις απαντήσεις σε όλα σχεδόν τα ερωτή-
µατα. 

Συµπέρασµα, εποµένως, πρώτο και βασικό: Κατηγορείται για
συγκάλυψη η Κυβέρνηση που δηµιούργησε µαζί µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση, µαζί µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, τον φορέα της
αποκάλυψης της αλήθειας. Δεν υπάρχει µεγαλύτερη λογική και
πολιτική αντίφαση σε αυτό. Μα, αν θέλαµε να συγκαλύψουµε
κάτι, θα απευθυνόµασταν για τεχνική βοήθεια στη διερεύνηση
των αιτιών του δυστυχήµατος στον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Σιδη-

ροδρόµων, που στελέχωσε τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ µε τους πλέον έµπει-
ρους Ευρωπαίους πραγµατογνώµονες; Διότι αυτό κάναµε. Εµείς
υιοθετούµε αυτούσιο το πόρισµα παρά τη σκληρή κριτική που
ασκεί και σε δικά µας πεπραγµένα. Για ποια συγκάλυψη, εποµέ-
νως, µιλάτε εσείς που το διαβάζετε µόνο επιλεκτικά; Η Κυβέρ-
νηση είναι φορέας αποκάλυψης, είναι φορέας διαφάνειας.
Φορείς συγκάλυψης και συσκότισης είναι µόνο όσοι προτρέχουν
να βγάλουν συµπεράσµατα, όσοι αρνούνται να διαβάσουν και κυ-
ρίως να κατανοήσουν το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, το οποίο πρέ-
πει, επαναλαµβάνω, να αποτελέσει µια βίβλο εθνικής αυτο-
γνωσίας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Για όνοµα του Θεού! Τι άλλο θα ακούσουµε;

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Γιατί; Διότι µιλάει για διαδικασίες, µιλάει για τυποποίηση, µιλάει
για ατοµική ευθύνη, µιλάει για εσωτερικό έλεγχο, για αξιολόγηση,
για µέτρηση, για στοχοθεσία, για πειθαρχικό έλεγχο, για αυστη-
ρές αρµοδιότητες, για ειδική εκπαίδευση και επανεκπαίδευση
προσωπικού, για πρωτόκολλα ασφαλείας, για εκτίµηση κινδύνου. 

Το είπαµε εξαρχής. Στα Τέµπη συναντήθηκαν τα ανθρώπινα
λάθη µε βαθιές διαχρονικές αστοχίες και ελλείψεις του ελληνικού
κράτους και επιβεβαιώνεται από ενδελεχή µελέτη που έκανε ο
ΕΟΔΑΣΑΑΜ αυτά τα δύο χρόνια.

Είναι όσα λείπουν διαχρονικά και από συστάσεώς της από τη
δηµόσια διοίκηση και προσπαθούµε να επιβάλουµε από το 2019
έως σήµερα στη λειτουργία της ως µια νέα φιλοσοφία και αντί-
ληψη, ένα καθόλου εύκολο έργο µε πάρα πολλές αντιστάσεις. 

Το πυκνό πέπλο της δυσπιστίας που έχει χτιστεί γύρω από όσα
έγιναν πριν και µετά το δυστύχηµα στα Τέµπη οφείλεται στην
εθνική καχυποψία και απαξίωση που συστηµατικά δείχνουµε στις
διαδικασίες, στα πρωτόκολλα, σε αυτό που λέγαµε παλιά «το
µπλοκάκι του Σηµίτη» και σήµερα «το Excel του Μητσοτάκη».

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Το Excel της συγκάλυψης;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Έλεος! Ντροπή!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-
καλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Χρειαζόµαστε, λοιπόν, περισσότερο Excel, χρειαζόµαστε περισ-
σότερες τυποποιηµένες διαδικασίες, για να πάµε µπροστά και όχι
λιγότερες. Αυτό είναι το µήνυµα των Τεµπών. Αυτή είναι η µεγάλη
και διαρκής µάχη: το να κάνουµε τα πάντα µε περισσότερη τυπι-
κότητα, µε περισσότερη γνώση, περισσότερη ευθύνη και προσή-
λωση στη λεπτοµέρεια, αντί να είµαστε η χώρα του χύµα. 

Με πονάει προσωπικά, όταν ακούω ότι είµαστε η χώρα του
«πάµε και όπου βγει». Δεν θέλω να είναι αυτή η χώρα µας και σε
αυτή την Κυβέρνηση µπήκα γιατί ο Κυριάκος Μητσοτάκης δίνει
τη µάχη, αγωνίζεται και ηγείται για να πάψει να είναι έτσι η πα-
τρίδα µας. Αν τα είχαµε κάνει όλα αυτά, κανείς δεν θα αυτοσχε-
δίαζε πριν και µετά το δυστύχηµα. 

Τι µας διδάσκει, λοιπόν, αυτό το πόρισµα; Το βασικό που µας
µαθαίνει είναι ότι χρειαζόµαστε περισσότερες διαδικασίες, πε-
ρισσότερη έµφαση στα ειδικά πρωτόκολλα ασφαλείας, περισσό-
τερο εσωτερικό έλεγχο, περισσότερη αξιολόγηση. Πολύ απλά, ο
καθένας να κάνει τη δουλειά του όσο καλύτερα µπορεί, µε βάση
αυστηρά ελεγµένα πρωτόκολλα, να ελέγχεται γι’ αυτήν, να εκ-
παιδεύεται κατάλληλα γι’ αυτήν, να λογοδοτεί γι’ αυτήν, να κάνει
ασκήσεις και να συνεργάζεται µε τους συναρµόδιους φορείς, να
επιβραβεύεται όταν κάνει καλά τη δουλειά του ή καλύτερα του
αναµενοµένου, αλλά και να τιµωρείται όταν δεν την κάνει καλά. 

Το πόρισµα λέει ότι η πολιτεία αντιµετώπισε τα Τέµπη αποκλει-
στικά ως χώρο ενός πρωτοφανούς δυστυχήµατος και όχι ως
τόπο ενός οιονεί εγκλήµατος. Οι αρµόδιες υπηρεσίες έκριναν ότι
δεν είχαν να κάνουν µε ένα φόνο ή µε µια τροµοκρατική ενέργεια.
Προτάχθηκε -θυµίζω µέσα σε ένα κλίµα µεγάλης οδύνης και εύ-
λογης πίεσης αλλά και θεωριών για πολύ περισσότερους επιβαί-
νοντες και νεκρούς από την πραγµατικότητα- η διάσωση τραυ-
µατιών, η ταυτοποίηση νεκρών, η αναζήτηση και ο εντοπισµός
αγνοουµένων κάτω από συντρίµµια και στη συνέχεια η αποκατά-
σταση της σιδηροδροµικής σύνδεσης και η ασφάλεια του δι-
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κτύου φυσικού αερίου που διέρχεται κάτω από τη γραµµή. 
Υπήρξε εντολή από τη δικαιοσύνη για να γίνει κάτι διαφορε-

τικό, την οποία δεν ακολούθησαν οι υπηρεσιακοί παράγοντες;
Δεν έχουµε ενηµερωθεί για κάτι τέτοιο. 

Ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ µάς λέει ωστόσο ότι έπρεπε να διαχειριστούµε
µε διαφορετικό πρωτόκολλο αυτό το πρωτοφανές δυστύχηµα,
το οποίο ειδικό πρωτόκολλο για ένα πολύνεκρο σιδηροδροµικό
δυστύχηµα δυστυχώς δεν υπήρχε τότε και οφείλουµε να το δη-
µιουργήσουµε. 

Όµως, για να συνεννοηθούµε, είναι εντελώς διαφορετικό να
κατηγορείσαι και να αναλαµβάνεις το πολιτικό κόστος διότι δεν
µερίµνησες να σχεδιάσεις και να εφαρµόσεις µια διαδικασία και
εντελώς, µα εντελώς, διαφορετικό να κατηγορείσαι για δόλο, ότι
καταστρατήγησες διαδικασίες που δεν υπήρχαν. Για να κάνεις τι;
Για να εξυπηρετήσεις κάποιο σκοτεινό σχέδιο ή κάποια αόρατα
συµφέροντα που πολλοί επικαλούνται, αλλά κανείς τελικά δεν κα-
τονοµάζει και ούτε το πόρισµα τελικά εντοπίζει;

Ωστόσο η τραγωδία των Τεµπών «κυοφορούνταν» δυστυχώς
επί πολλά χρόνια. Είχε να κάνει µε την υπερδεκαετή υποχρηµα-
τοδότηση, υποστελέχωση και εγκατάλειψη του σιδηροδρόµου
στα δύσκολα χρόνια της κρίσης, αλλά και από µία ακόµα χειρό-
τερη εσωτερική κουλτούρα πληµµελούς ελέγχου και αξιολόγη-
σης, που οδήγησε σε ένα αδιάφορο κράτος εν κράτει. Έχουµε
δηµιουργήσει µε συλλογική πολιτική και ατοµική ευθύνη του κα-
θενός, δυστυχώς, ένα κράτος που βρισκόταν επί δεκαετίες στον
αντίποδα όλων αυτών των αυτονόητων εννοιών. Η προσπάθεια
ανάταξής του, µαζί µε την ανάταξη της οικονοµίας, ξεκίνησε το
2019. Μεσολάβησε ωστόσο η πανδηµία του COVID που φρέναρε
πολλές κρίσιµες λειτουργίες και παρεµβάσεις σε όλο το κράτος
για περίπου δύο χρόνια. 

Το ερώτηµα είναι ένα: Είστε έτοιµοι, κυρίες και κύριοι της Αντι-
πολίτευσης, να τα βάλετε σήµερα µε το κράτος που δεν λογοδο-
τεί και δεν αξιολογείται; Διότι εµείς είµαστε και το εφαρµόζουµε.
Εφαρµόζουµε ήδη ένα φιλόδοξο σχέδιο σε συνεργασία µε τους
Ευρωπαίους εταίρους µας, για να αποκτήσουµε ασφαλέστερους,
πιο σύγχρονους, πιο ευρωπαϊκούς σιδηροδρόµους έως το 2027.
Ήδη σήµερα οι σιδηρόδροµοι είναι χάρη στις παρεµβάσεις του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών ασφαλέστεροι από το
2023. 

Αντιθέτως, δεν ακούµε καµία απολύτως πρόταση από τη δική
σας πλευρά για το πώς µπορούµε να αποκτήσουµε καλύτερα
τρένα. Είστε έτοιµοι να υποστηρίξετε όλα αυτά τα απολύτως αυ-
τονόητα, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης;

Η κοινοβουλευτική παρουσία, όπως καταγράφεται σε σειρά νο-
µοθετηµάτων, δείχνει πως όχι. Εδώ µέσα στη Βουλή τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης έχουν συστηµατικά σταθεί απέναντι σε κάθε
νοµοθετική προσπάθεια των τελευταίων χρόνων για την αξιολό-
γηση του κράτους, των υπηρεσιών που παρέχει, αλλά και των
υπαλλήλων του. Τουλάχιστον έντεκα νόµους έχουµε φέρει µέσω
του Υπουργείου Εσωτερικών και άλλων φορέων της Κυβέρνησης
για το σύνολο των λειτουργιών του κράτους: από την ακοµµάτι-
στη επιλογή των διοικήσεων κρίσιµων οργανισµών µέσω του
ΑΣΕΠ, την επιτάχυνση στις προσλήψεις, την τοποθέτηση του κα-
τάλληλου ανθρώπους στην κατάλληλη θέση, την ανάπτυξη, την
αξιολόγηση, τον πειθαρχικό έλεγχο του ανθρώπινου δυναµικού,
τον εξορθολογισµό δοµών και διαδικασιών. Τα έχετε καταψηφίσει
όλα! Θέλετε ή δεν θέλετε να γίνουµε Ευρώπη; Εµείς θέλουµε και
το προσπαθούµε και θέλουµε τη βοήθειά σας, αλλά δεν θέλουµε
µια υποκριτική στάση. 

Τελικό συµπέρασµα, για να το πούµε απλά. Το πόρισµα µάς
υποχρεώνει να επιστρέψουµε στο µείζον. Το µείζον είναι ότι τις
ζωές των πενήντα επτά ανθρώπων δεν τις στέρησε το λεγόµενο
µπάζωµα. Τις ζωές των πενήντα επτά ανθρώπων τις πήρε η κουλ-
τούρα της ανευθυνότητας που διατρέχει δυστυχώς κάθετα και
οριζόντια ακόµη και σήµερα ένα µέρος της δηµόσιας διοίκησης.
Αυτή πρέπει να ξεριζώσουµε για να µη ζήσουµε ξανά Τέµπη. 

Όµως, το ελληνικό κράτος δεν είναι µόνο τα Τέµπη. Είναι και
οι ευσυνείδητοι υγειονοµικοί του, είναι οι πυροσβέστες µας, είναι
οι λιµενικοί µας, οι αστυνοµικοί, οι στρατιωτικοί που φυλάνε σύ-
νορα. Είναι ο νέος ΕΦΚΑ. Είναι τα νέα τµήµατα της Ελληνικής
Αστυνοµίας για την προστασία των κακοποιηµένων γυναικών.

Είναι η ραγδαία ψηφιοποίηση των δηµοσίων υπηρεσιών. Είναι το
δωρεάν δηµόσιο ψηφιακό φροντιστήριο που φτάνει σε κάθε
γωνιά της χώρας. Είναι οι κινητές µονάδες υγείας που συντρέ-
χουν τους ηλικιωµένους σε χωριά ορεινά και νησιά. Είναι το νέο
ψηφιακό Κτηµατολόγιο. Είναι ο «Προσωπικός Βοηθός» για τα
άτοµα µε αναπηρία. Είναι η νέα ΔΕΗ και σύντοµα θα είναι ο νέος
ΟΣΕ. 

Είµαστε από την ίδια πλευρά µε τους πολίτες που θέλουν και
απαιτούν ένα σύγχρονο κράτος, που φροντίζει, που προστατεύει,
που ενδυναµώνει, που κάνει απλούστερη, ασφαλέστερη, ευκο-
λότερη τη ζωή των ανθρώπων. Είµαστε ακόµη στη µέση αυτής
της προσπάθειας, δεν έχουµε φτάσει στον προορισµό µας. Χά-
σαµε µια µεγάλη µάχη στα Τέµπη, µε ανεπανόρθωτο κόστος για
πενήντα επτά οικογένειες. Όµως έχουµε βάλει στόχο να κερδί-
σουµε αυτόν τον πόλεµο µε το αδιάφορο και εχθρικό κράτος, να
δηµιουργήσουµε ένα περιβάλλον όπου η νεότερη γενιά θα ζει
ξανά, καλύτερα και µε µεγαλύτερη ασφάλεια από τις προηγού-
µενες. Αυτό είναι το δικό µας όραµα και σχέδιο. 

Στεκόµαστε λοιπόν δίπλα στους ανθρώπους που πονούν και
µατώνουν καθηµερινά για όσους έχασαν. Δεν τους χρησιµοποι-
ούµε σαν πολεµοφόδια. Έχουν δικαίωµα να λένε ό,τι θέλουν και
ό,τι νιώθουν. Όµως τους καλώ να εµπιστευθούν τη δικαιοσύνη,
διότι η αλήθεια είναι σπανίως απλή και ποτέ δεν είναι µονοσήµα-
ντη. Και µόνο η δικαιοσύνη σε µια δηµοκρατία έχει την αποκλει-
στική αρµοδιότητα να έχει πρόσβαση σε όλα τα στοιχεία, σε όλες
τις µαρτυρίες που θα οδηγήσουν τελικά στην αλήθεια. Και, ναι,
είµαστε πιο κοντά πλέον στην αλήθεια, αλλά και στην απόδοση
ευθυνών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κύριο Υπουργό.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σωκράτης Φάµελλος. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ενώ εξελίσσεται

η συζήτηση της πρότασης δυσπιστίας που έχουµε καταθέσει
κατά της Κυβέρνησης, διαπιστώνουµε -και θεωρούµε ότι αυτό
είναι προσβολή και για το Κοινοβούλιο αλλά και για την κοινωνία
που διαµαρτύρεται έξω στους δρόµους µε πρωτοφανή µαζικό-
τητα και µεγάλη αντίδραση για την απόκρυψη της αλήθειας και
την υποβάθµιση δικαιοσύνης- ότι υπάρχει µία εξαιρετική υποκρι-
σία από τη µεριά της Κυβέρνησης. 

Πήρα τον λόγο µετά τον κ. Σκέρτσο και την ακραία υποκριτική
τοποθέτησή του, για να σας πω ότι αυτό δεν θα περάσει. Έχουµε
πει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα είναι η φωνή
της δικαιοσύνης και της κοινωνίας στη Βουλή και στην προκα-
ταρκτική επιτροπή.

Κύριε Σκέρτσο, είναι ατόπηµα κατά της κοινωνίας που αγωνιά
για την αλήθεια, να προσπαθείτε εδώ να παραποιήσετε την πρα-
γµατικότητα και να παραπλανήσετε και το Κοινοβούλιο και την
κοινωνία εκµεταλλευόµενος την κοινοβουλευτική πλειοψηφία που
έχετε. 

Δεν σας τα είπανε καλά, κύριε Σκέρτσο. Εδώ έχετε έρθει, για
να απολογηθείτε. Η Κυβέρνηση είναι απολογούµενη γιατί έχει
οδηγήσει την Ελλάδα στην τελευταία θέση της Ευρώπης και για
τη δηµοκρατία και για την οικονοµία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Δεν θα αλλάξετε τα πράγµατα, θα απολογηθείτε. Και πρέπει
να αναλάβετε την αυτοκριτική σας, για να συµβάλουµε στη δη-
µοκρατία. Θέλουµε να συµβάλουµε στη δηµοκρατία και στη δια-
λεύκανση της αλήθειας. Πρέπει η Κυβέρνηση να λογοδοτήσει.
Αυτό είναι δηµοκρατία. Δηµοκρατία είναι να έρχεται η Κυβέρνηση
και να λέει τι έχει κάνει και τι δεν έχει κάνει. 

Θα τα πάρουµε λοιπόν µε τη σειρά και έχετε το δικαίωµα -αυτό
είναι δηµοκρατία- να απαντήσετε κι εσείς και ο κ. Σταϊκούρας. Θα
σας θέσω, λοιπόν, εγώ τα ερωτήµατα της δυσπιστίας και είστε
εδώ για να απαντήσετε. Παρακαλώ µη φύγετε. 
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Κύριε Σκέρτσο και κύριε Σταϊκούρα, είναι αλήθεια ή όχι ότι η
Ευρωπαϊκή Ένωση, εν αντιθέσει µε αυτά που είπε ψευδώς ο κ.
Σκέρτσος, έχει κάνει κριτική στη χώρα γιατί δεν έχει υλοποιήσει
δύο οδηγίες και πέντε κανονισµούς για τα θέµατα ασφάλειας σι-
δηροδρόµων; Είναι αλήθεια ή όχι, κύριε Σκέρτσο; Πείτε µου. Είναι
αλήθεια;

Κύριε Σταϊκούρα, είναι αλήθεια; Πήρατε επιστολή τον Δεκέµ-
βριο; Πήρατε επιστολή το Δεκέµβριο, κύριε Σταϊκούρα;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα απαντήσω, έχω οµιλία. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπήρχε επιστολή
στην οποία απάντησε τελευταία ηµέρα ο κ. Σταϊκούρας, επιστολή
επί παραβάσει της χώρας για τα θέµατα ασφάλειας των σιδηρο-
δρόµων. 

Άρα, καµία σχέση, απολύτως ψευδές αυτό που είπε ο κ. Σκέρ-
τσος, ότι µαζί µε την Ευρωπαϊκή Ένωση συνετάχθη ένα πόρισµα
από τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ.

Κύριε Σκέρτσο, µε καθυστέρηση έγινε και ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ και το
πόρισµα. Θέµατα ανεξαρτησίας βάζει η Ευρωπαϊκή Ένωση και
θα δουλέψουµε εδώ µε τροπολογίες για να πετύχουµε αυτό που
θέλει η Ευρώπη. Τι είναι αυτά που λέτε; Έχει στοιχεία το πόρι-
σµα, τα αξιοποιούµε, αλλά τι είναι αυτά που λέτε; Τι παραποίηση
της αλήθειας είναι αυτή; Αυτό είναι η δυνατότητα να συνεχίσουµε
σε µία Βουλή, στην οποία θα λέτε απολύτως αντίθετα από αυτά
που συµβαίνουν;

Υπάρχει, λοιπόν, επιστολή επί παραβάσει προς τη χώρα µας
από την Ευρώπη. Αυτή είναι η αλήθεια. Άρα, η Ευρώπη λέει ότι
είστε σχεδόν έξι χρόνια Κυβέρνηση και έχετε σοβαρά θέµατα
ασφάλειας στους σιδηροδρόµους. Είναι ψέµα αυτό; Μα, το πα-
ραδέχτηκε και ο κύριος Πρωθυπουργός, ο οποίος ήρθε στη
Βουλή και είπε ότι µετά από λίγα χρόνια θα έχουµε ασφαλείς σι-
δηροδρόµους, όταν ο κ. Καραµανλής εδώ απαντώντας σε κοινο-
βουλευτική ερώτηση του κ. Μεϊκόπουλου είπε ότι «είναι ντροπή
και πρέπει να ντρέπεστε γιατί βάζετε θέµατα ασφάλειας».

Να βάλουµε τα πράγµατα στη σωστή τους διάσταση; Το
σωστό θα ήταν να έρθετε, κύριε Σκέρτσο, και να πείτε «ναι,
έχουµε αποτύχει στα θέµατα ασφάλειας των σιδηροδρόµων και
κάνουµε την αυτοκριτική µας και πρέπει να τα διορθώσουµε».
Έστω, θα βρίσκαµε µία βάση για να δούµε µετά και τις ευθύνες
των Υπουργών της Νέας Δηµοκρατίας γιατί καθυστέρησαν και
τις προσωπικές και τις πολιτικές και τη διερεύνηση άλλων ευθυ-
νών µε βάση τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Εδώ, λοιπόν,
υπάρχει, πρώτον, ένα µεγάλο ατόπηµα του κ. Σκέρτσου.

Δεύτερο ζήτηµα: Προκύπτει, κύριε Σκέρτσο, για εσάς σήµερα
στη δηµοσιότητα ένα σηµαντικό στοιχείο. Μπορεί να είναι ψευ-
δές. Ωραία, µπορεί. Μπορεί να είναι αληθές. Δεν πρέπει να απα-
ντήσετε; Δηλαδή ήρθατε εδώ και µιλήσατε χωρίς να πείτε τίποτα
για ένα δηµοσίευµα που σας εµπλέκει σε µία διαδικασία αλληλο-
γραφίας µε e-mail, όπου είναι και το όνοµά σας µέσα και έχει να
κάνει µε το µπάζωµα; Λέει το δηµοσίευµα -και θα το καταθέσω-
«E-mail-βόµβα Τριαντόπουλου προς Γεραπετρίτη και Σκέρτσο».
Έχετε τη δυνατότητα να πάρετε τον λόγο και να απαντήσετε.
Προσέξτε τώρα τι προκύπτει: Προκύπτει ότι κυβερνητικά στελέχη
γνώριζαν, ενηµερώνονταν, συµµετείχαν σε συσκέψεις που αφο-
ρούσαν το µπάζωµα. Ωραία, το καταθέτω κατ’ αρχάς αυτό εδώ,
για να µην υπάρχει κανένα θέµα και αφορά διαδικασία πληρω-
µής.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Πρώτο ζήτηµα, λοιπόν, διαδικασία πληρωµής, για να κλείνουµε
τους φακέλους.

Κακουργηµατική απιστία: Έχει έρθει ήδη συµπληρωµατική δι-
κογραφία στη Βουλή. Ένα ζήτηµα, λοιπόν, είναι ότι πρέπει να δι-
ευρυνθεί µε βάση το δηµοσίευµα και η συµµετοχή του κ. Σκέρ-
τσου. Γνώριζε, µπορεί να µην πήρε την απόφαση, γνώριζε. Τι ση-

µαίνει «γνώριζε»; Γιατί σήµερα προσπάθησε ο κ. Γεραπετρίτης
να πει ότι δεν συµµετείχαν στην απόφαση. Ωραία. Υπάρχει επι-
στολή προς τη Βουλή της Εισαγγελίας Εφετών που λέει ότι το
µπάζωµα έγινε κατά παράβαση νοµοθεσίας;

Βγήκατε και είπατε σήµερα, κύριε Σκέρτσο, ότι κανείς δεν είχε
ενηµερώσει εκ των προτέρων ότι είναι παράνοµη πράξη; Είναι
δυνατόν; Έρχεται η Εισαγγελία Εφετών και ενηµερώνει τη Βουλή
ότι είναι παράνοµη πράξη κατά παράβαση της διαδικασίας ανά-
κρισης και δεν το γνώριζε ο εισαγγελέας εφετών και εσείς λέτε
ότι δεν σας ενηµέρωσε κάποιος εκ των προτέρων; Να δείτε τα
Πρακτικά, κύριε Σκέρτσο, τι είπατε σήµερα. Άρα εν γνώσει σας
συνέβαινε αυτή η παράνοµη πράξη, την οποία είχε βεβαιώσει στη
Βουλή η Εισαγγελία Εφετών.

Ένα ερώτηµα: Ακόµα και αν δεν συµµετείχατε σε απόφαση,
δεν θα έπρεπε να µας απαντήσετε αν γνωρίζατε την παράνοµη
πράξη κατά την εκτέλεσή της; Μπορεί να µη συµµετείχατε σε
απόφαση, µπορεί, θα το βρει η δικαιοσύνη, ή η αντίστοιχη προ-
καταρκτική επιτροπή, γιατί έχουµε πει ότι µόνο την πρώτη συζη-
τήσαµε.

Δεύτερο ζήτηµα: Εκτελέστηκε παράνοµη πράξη εν γνώσει
Υπουργών. Τι παράνοµη πράξη; Καταστροφή πειστηρίων εγκλή-
µατος, ασέβεια νεκρού, υπόθαλψη εγκληµατία, παράβαση καθή-
κοντος και ποιος ξέρει πόσα ακόµα, κύριε Σκέρτσο. Τα γνωρί-
ζατε; Πείτε µας, τα γνωρίζατε; Έστω εν εξελίξει τους τα γνωρί-
ζατε; Δεν είναι ανάγκη να γνωρίζετε την επιστολή της Εισαγγε-
λίας Εφετών εκ των προτέρων, διότι η άγνοια δικαίου δεν είναι
αποδεκτή στην Ελλάδα, κύριε Σκέρτσο, ιδιαίτερα όταν έχετε ορ-
κιστεί να είστε Υπουργός Ελληνικής Δηµοκρατίας. Ιδιαίτερα όταν
έχετε ορκιστεί να είστε Υπουργός Ελληνικής Δηµοκρατίας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Πάµε να δούµε λίγο τα υπόλοιπα. Υπάρχουν ή όχι τελικά e-mail
και επικοινωνίες που συνδέονται, πρώτον, µε το µπάζωµα και,
δεύτερον, µε την απιστία, την πληρωµή του µπαζώµατος; Δεν
είναι ερώτηµα; Γι’ αυτό δεν συγκροτείται η δυσπιστία, επειδή
προέκυψε από την κοινωνική και πολιτική συζήτηση των Τεµπών
ότι υπάρχει σοβαρότατο πρόβληµα αξιοπιστίας της Κυβέρνησης;

Ελπίζω να µην το αµφισβητείτε αυτό, ότι δεν σας εµπιστεύεται
η ελληνική κοινωνία. Το ξέρετε, το ξέρετε ότι είστε αναξιόπιστοι,
ότι είστε απονοµιµοποιηµένοι. Στην ελληνική κοινωνία είστε όλη
η Κυβέρνηση απονοµιµοποιηµένη και η Βουλή συζητάει αν είστε
απονοµιµοποιηµένοι και στη Βουλή. Αυτό συζητάµε σήµερα, δεν
συζητάµε κάτι άλλο. Δεν κάνετε απολογισµό έργου, για το πόσο
απονοµιµοποιηµένοι είστε και το αν θα αντιµετωπίσουν την ιστο-
ρική τους ευθύνη οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης να σας κρί-
νουν απονοµιµοποιηµένους, γιατί εµείς σας έχουµε κρίνει ότι
είστε απονοµιµοποιηµένοι. Σας το λέµε εκ των προτέρων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Έρχεστε, λοιπόν, εδώ και µας λέτε ότι υπάρχει ένα θέµα αλή-
θειας και δικαίου. Ωραία, έχουµε κάνει µια απλή πρόταση. Η δεύ-
τερη απάντηση που πρέπει να δώσετε σήµερα, πέρα από το αν
γνωρίζατε την εκτέλεση παράνοµης πράξης µε όλα αυτά τα πι-
θανά αδικήµατα προς έλεγχο -είµαι πολύ προσεκτικός σε αυτά
που λέω- είναι το αν θα δεχθείτε, κύριε Σκέρτσο, να έρθετε και
εσείς στην προκαταρκτική επιτροπή για τον κ. Τριαντόπουλο και
το ερώτηµα είναι συγκεκριµένο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία)

Θέλω µία απάντηση τώρα -θέλουµε µία απάντηση τώρα- για το
αν θα έρθουν στην προκαταρκτική επιτροπή ο κ. Μητσοτάκης, ο
κ. Γεραπετρίτης και ο κ. Σκέρτσος, διότι η αλήθεια θα λάµψει, η
αλήθεια θα αποκαλυφθεί και εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ έχουµε δεσµευτεί
να είµαστε η φωνή της αλήθειας µέσα στη Βουλή. Εσείς δεν
είστε! Εσείς δεν είστε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι αυτό. Πάρτε τον λόγο τώρα µόλις
µιλήσω και απαντήστε. Δεσµευόµαστε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα υποβάλει
στην προκαταρκτική επιτροπή αίτηµα να έρθετε, εξάλλου υπάρ-
χει συµπληρωµατικό στοιχείο το οποίο έχει βγει στη δηµοσιότητα
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σήµερα. Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι αν θα δεχθείτε να έρθετε στην
προκαταρκτική επιτροπή. Δύο ερωτήµατα.

Τρίτο ερώτηµα: Γιατί δεν είναι στη δικογραφία για το µπάζωµα
όλα αυτά τα στοιχεία; Γιατί δεν είναι στη δικογραφία; Τα γνωρίζει
η δικαιοσύνη; Εφόσον προκύπτουν µε έναν τρόπο δηµόσιο σή-
µερα, νοµίζω ότι πρέπει και η δικαιοσύνη να κάνει την έρευνά της,
την οποία έρευνα εµείς αναµένουµε. Είναι στοιχείο του κράτους
δικαίου. Η δικαιοσύνη θα έχει την πρωτοβουλία. Εξάλλου, σε όσα
ζητήµατα έχουµε θέσει ζητάµε απαντήσεις από τη δικαιοσύνη,
γιατί εµείς θέλουµε να έχουµε µια εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη,
γιατί σεβόµαστε τον θεσµό και θέλουµε οι πράξεις της ηγεσίας
της δικαιοσύνης να µην επηρεάζουν την αξιοπιστία του θεσµού.
Αυτό θέλουµε. Γι’ αυτό κάνουµε κριτική στις πράξεις της ηγεσίας
της δικαιοσύνης. Γνωρίζει ή δεν γνωρίζει η δικαιοσύνη αυτά τα
e-mail, θα αποκαλυφθεί όταν έρθει η δικογραφία στη Βουλή. Εάν
εµπλέκει ονόµατα Υπουργών, πρέπει να έρθει.

Το ερώτηµα λοιπόν, που προκύπτει είναι το εξής: Κύριε Σκέρ-
τσο, δέχεστε να δώσετε τα e-mail σας στη δικαιοσύνη και στη
Βουλή και να αποκαλυφθεί το απόρρητο των επικοινωνιών σας
εκείνες τις ηµέρες, για να δούµε τι επικοινωνίες γίνονταν µεταξύ
κυβερνητικών στελεχών;

Τρίτο ερώτηµα, κύριε Σκέρτσο, και περιµένουµε να το απαντή-
σετε τώρα. Εφόσον συνδέεται µε αδίκηµα κακουργηµατικής απι-
στίας, νοµίζω ότι το θεσµικό πλαίσιο της χώρας προβλέπει και
άρση του απορρήτου των τηλεπικοινωνιών. Άρα εµείς το ειση-
γούµαστε από τώρα, γιατί η αλήθεια πρέπει να λάµψει. Αυτό είναι
το βασικό στοιχείο αποκατάστασης της αξιοπιστίας της πολιτικής
προς την ελληνική κοινωνία και εµείς σας το λέµε, δεν θα συµµε-
τέχουµε στον δικό σας κατήφορο. Δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Θέλετε
να κρύψετε την αλήθεια για να κρύψετε τις ευθύνες σας.

Ρωτάµε, λοιπόν, κάτι πολύ απλό: Θα δεχθείτε την άρση του
απορρήτου των τηλεφωνικών σας συνδιαλέξεων και των e-mail
που ανταλλάξατε προς την ελληνική δικαιοσύνη; Εµείς σεβόµα-
στε τον έλεγχο.

Δέχεστε, κύριε Σκέρτσο, -και είναι το τρίτο ερώτηµα που έχω
θέσει- να αποκαλυφθεί αυτό το απόρρητο, να αρθεί αυτό το
απόρρητο και να ελεγχθείτε αυτοβούλως; Επειδή γνωρίζω ότι κα-
θαρός ουρανός αστραπές δεν φοβάται, ας γίνει µία έρευνα, για
να µην υπάρχει καµία σκιά, γιατί µπορεί να µην έχει στοιχεία το
δηµοσίευµα. Μπορεί. Ευχαρίστως, εµείς αυτά τα ερωτήµατα τα
θέτουµε δηµόσια και είµαστε εδώ για να κριθούµε, αλλά δεν µπο-
ρεί να µένει τέτοια σκιά επάνω στην πολιτική σκηνή της χώρας
και η σκιά αυτή µένει µε επιλογή και ευθύνες της Κυβέρνησης.

Ο κ. Μητσοτάκης δεν απάντησε χθες για το αν θα έρθει στην
προκαταρκτική επιτροπή. Προσέξτε, δεν απάντησε για το αν θα
έρθει σε µία προκαταρκτική επιτροπή που ψήφισε η Νέα Δηµο-
κρατία και µάλιστα προκαταρκτική επιτροπή για Υπουργό που
ήταν µόνο στην αποκλειστική επίβλεψη του κ. Μητσοτάκη. Δη-
λαδή, ο εντέλλων και επιβλέπων τον Υφυπουργό που ελέγχεται
δεν απάντησε για το αν θα έρθει στην προκαταρκτική επιτροπή.
Και τότε τι έλεγχος θα γίνει;

Εµείς το βασικό ερώτηµα που θέλουµε να θέσουµε είναι -όχι
τον ελεγχόµενο που µπορεί να αποκαλυφθεί η απολογία του σε
µία δίκη, αλλά αυτόν που τον επιβλέπει- εάν τα ήξερε όλα αυτά.

Είναι παράλογο, κύριε Σκέρτσο, να ρωτήσουµε τον κ. Μητσο-
τάκη εάν τα ήξερε, όπως και εσάς που υπηρετείτε στο Μαξίµου
για το αν τα ξέρατε όλα αυτά; Δεν πρέπει να µας απαντήσετε,
κύριε Σκέρτσο και εσείς εάν τα ξέρατε όλα αυτά;

Άρα το ερώτηµα είναι πολύ απλό. Περιµένουµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, θα

πρέπει να ολοκληρώσετε, σας παρακαλώ. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Ναι, κύριε Πρόεδρε, απλά όπως καταλαβαίνετε,
τα προβλήµατα είναι πολύ µεγάλα, όπως και η αλήθεια είναι πιο
µεγάλη από εµάς, αλλά και η κοινωνία και ο ελληνικός λαός είναι
πιο µεγάλος από εµάς κι εµείς αυτόν υπηρετούµε. Και όταν ο
Πρωθυπουργός δεν σέβεται τον Κανονισµό της Βουλής και έρ-
χεται να µιλήσει στη Βουλή µετά από τριάντα πέντε µέρες, νοµίζω
ότι δικαιούµαι να έχω ένα ακόµα δίλεπτο. Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε, δεν είναι προσωπικό. 

Κύριε Σκέρτσο, δεν µπορείς να κοροϊδεύεις πολλούς για µε-

γάλο χρονικό διάστηµα. Επειδή είχατε µία επικοινωνιακή υπερο-
πλία και κάνατε κουµάντο ως Κυβέρνηση µε το σύστηµα της οι-
κονοµικής εξουσίας της Ελλάδας, νοµίζατε ότι µπορείτε να παρα-
βιάζετε νόµους, να παραβιάζετε διαδικασίες, να παραβιάζετε το
κράτος δικαίου και να οδηγείτε την Ελλάδα στο τελευταίο σκα-
λοπάτι της Ευρώπης. Όµως, αυτή είναι µία τραγική εξέλιξη και
την πληρώνουµε πολύ ακριβά ως χώρα. Δεν µας αξίζει αυτή η
Ελλάδα, κύριε Σκέρτσο, όσο κι αν προσπαθήσατε να ωραιοποι-
ήσετε µε την ήπια τοποθέτησή σας και µε αντίστοιχες αναφορές
στην οµιλία σας το εκσυγχρονιστικού στυλ που προσπαθείτε να
εισάγετε στο Μαξίµου και να προσδώσετε στον κ. Μητσοτάκη.
Με τους ακροδεξιούς Υπουργούς που έχετε στην Κυβέρνηση πε-
ριµένετε να έχετε εκσυγχρονιστικό στυλ; Τι κατήφορος είναι
αυτός; Πού έχετε φτάσει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τον Καµµένο τον θυµάστε; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Δεύτερο ζήτηµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μη διακόπτετε, κύριε

συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ρώτησα αν τους λείπει ο κ. Καµµένος,

κύριε Πρόεδρε!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Σας παρακαλώ!
Υπάρχει ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

µε τις δικογραφίες. 
Όπως καταλάβατε, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι Βου-

λευτές, κατά την τοποθέτησή µου έθεσα ένα ερώτηµα που έγκει-
ται στο αν αυτά τα e-mail και οποιαδήποτε επικοινωνία Υπουργών
υπάρχουν στον φάκελο της κακουργηµατικής απιστίας για τη
χρηµατοδότηση του µπαζώµατος. Επαναφέρω στην Ολοµέλεια
το προβληµατικό στοιχείο που διαπιστώσαµε εµείς και πιθανόν
κι άλλα κόµµατα και παρακαλώ και τα υπόλοιπα κόµµατα να το-
ποθετηθούν γι’ αυτό, για τη διαδικασία της Βουλής. Την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα, λοιπόν, εµείς βρήκαµε συµπληρωµατική
δικογραφία στον φάκελο του µπαζώµατος του κ. Τριαντόπουλου
που αφορά την πληρωµή του µπαζώµατος, κάτι που εµείς δεν εί-
χαµε δει µέχρι τώρα, οι Βουλευτές µας που είχαν πάει και είχαν
διαβάσει. Και δεν ήταν ένας. Άρα τη συµπληρωµατική δικογρα-
φία, ας την πω δικογραφία του Νοεµβρίου, κατά δήλωση του
Προεδρείου της Βουλής, εµείς δεν την είχαµε δει µέχρι το τέλος
Φεβρουαρίου. Υπάρχει, λοιπόν, ένα ζήτηµα για το πώς υπηρετεί
και η Βουλή τον κανόνα δικαίου. 

Εµείς, λοιπόν, θα πάρουµε µία πρωτοβουλία. Σας ενηµερώνω,
κύριε Πρόεδρε, ότι αµέσως µετά την παρέµβασή µου θα πάω κι
εγώ προσωπικά να δω τις δικογραφίες και θα καταγράψουµε
όλες τις δικογραφίες µε όλα τα συµπληρωµατικά στοιχεία και την
ηµέρα που υπεβλήθησαν και εισήχθησαν στη Βουλή, διότι πίσω
από κενά του Κανονισµού δεν ανακοινώνονται συµπληρωµατικά
στοιχεία, παρά το γεγονός ότι µπορεί να είναι και ξεχωριστές δι-
κογραφίες. Διότι η κακουργηµατική απιστία µπορεί να αποτελεί
ξεχωριστή δικογραφία και µπορεί να εισαχθεί µε ξεχωριστή προ-
καταρκτική. Διότι και η Βουλή πρέπει να υπηρετήσει την αξιοπι-
στία των θεσµών, γιατί κρινόµαστε όλοι από την κοινωνία και ό,τι
βρούµε θα αποτελέσει µία αξιόπιστη βάση δεδοµένων, έτσι ώστε
να γνωρίζουµε πότε µπαίνουν τα συµπληρωµατικά στοιχεία και
να ενηµερώνουµε και την Ολοµέλεια, γιατί δεν πάει άλλο µε
αυτήν την ιστορία. 

Δεν θα κριθούµε εµείς αρνητικά από την κοινωνία, επειδή η Κυ-
βέρνηση προσπαθεί να συγκαλύψει το έγκληµα των Τεµπών.
Διότι βλέπω τον κ. Σκέρτσο µε την τοποθέτησή του -και θα κλείσω
µε αυτό- να λέει τα εξής: «Πρέπει να αποκαλυφθεί η αλήθεια, να
καταλάβουµε ακριβώς τι έγινε πριν το δυστύχηµα, τι οδήγησε σε
αυτό και τι έχει κάνει η Κυβέρνηση από εκείνη την τραγική µέρα».
Μάλιστα! Επίσης, βλέπουµε να επικαλείται και το πόρισµα του
ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Ωραία. Ερωτώ, λοιπόν, το εξής: Το πόρισµα περι-
λαµβάνει µέσα ότι µε το µπάζωµα καταστράφηκαν στοιχεία του
εγκλήµατος; Ναι ή όχι; Είναι ευθύνη της Κυβέρνησης, ναι ή όχι;
Αν κάποια κυβερνητικά στελέχη ήταν απλοί παρατηρητές δεν
είναι και αυτό έλλειµα, παρά το γεγονός ότι υπάρχουν πλείστα
στοιχεία ότι δεν ήταν παρατηρητές. Όµως, λέω ακόµα και να
ήταν, είναι δυνατό µετά από ένα τραγικό έγκληµα που οδήγησε
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πενήντα επτά αθώες ζωές στον θάνατο, εµείς να λέµε ότι κάποιοι,
κάποια κυβερνητικά στελέχη, πήγαν απλά ως παρατηρητές; Αυτό
δεν υποβαθµίζει κι άλλο την πολιτική;

Τρίτο ζήτηµα. Περιλαµβάνει το πόρισµα στοιχεία για το άγνω-
στο καύσιµο και µια ποσοτική εκτίµηση, αλλά και για ίχνη ξυλο-
λίου; Τα περιλαµβάνει το πόρισµα; Ωραία, γι’ αυτά τα δύο στοι-
χεία, για το άγνωστο καύσιµο που δηµιούργησε την έκρηξη στην
οποία οφείλεται, δυστυχώς, επιπροσθέτως η απώλεια ζωών, αλλά
και για το µπάζωµα που κατέστρεψε στοιχεία, έχει να πει κάτι η
Κυβέρνηση; Έχει τουλάχιστον τον τρόπο να αποδοκιµάσει τις δη-
λώσεις του κ. Μητσοτάκη που είπε ότι αυτά τα δύο ήταν θεωρία
συνωµοσίας και τερατολογίες; Μπορείτε τουλάχιστον να ζητή-
σετε συγγνώµη και να τα αποσύρετε; Μπορείτε να πείτε ότι ήταν
λάθος του Πρωθυπουργού;

Ξέρετε τι θα προκύψει µετά; Πώς µπορεί ένας Πρωθυπουργός
να λέει ψέµατα, να παραπλανά και να παραµένει στη θέση του
Πρωθυπουργού; Η απάντηση της κοινωνίας είναι απλή: Δεν µπο-
ρείτε να παραµένετε στη θέση της Κυβέρνησης, πρέπει να πα-
ραιτηθείτε το συντοµότερο. Έχετε παραβιάσει κανόνες δικαίου,
έχετε προσβάλει την αλήθεια, έχετε προσβάλει την ελληνική κοι-
νωνία. Δεν σας πιστεύει κανείς και καµία! Αυτή είναι η αλήθεια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και έρχεστε σήµερα εδώ να πείτε άλλα πράγµατα για το πόρι-
σµά του ΕΟΔΑΣΑΑΜ; Αυτά λέει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ, θα πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Κύριε Σκέρτσο, υπηρετείτε κι εσείς για έξι χρόνια
την απαξίωση των σιδηροδρόµων. Δεν λέτε τίποτα για τις αιτίες
της έκρηξης, δεν λέτε τίποτα για τις αιτίες της σύγκρουσης. Και
δεν λέτε τίποτα, γιατί ο τοπικός σταθµός τηλεδιοίκησης δεν λει-
τουργούσε από το καλοκαίρι του 2019. Δεν λέτε τίποτα για την
τοποθέτηση µε µετάταξη παράνοµα ενός σταθµάρχη και την
απουσία δεύτερου. Δεν λέτε τίποτα, γιατί ο κ. Καραµανλής δεν
είχε υλοποιήσει το σύστηµα ελέγχου και ασφάλειας των σιδηρο-
δρόµων. Δεν λέτε τίποτα, γιατί ο κ. Καραµανλής ήταν στα ψηφο-
δέλτιά σας και γιατί τον χειροκροτήσατε και τον αθωώσατε, ενώ
η εισαγγελία της Ευρώπης έστειλε δικογραφία. Δεν λέτε τίποτα
για όλα αυτά, κάτι που είναι δική σας ευθύνη. Έστω και τώρα,
λοιπόν, πρέπει να πείτε κάτι γι’ αυτά, επειδή εδώ ήρθατε για να
λογοδοτήσετε και όχι για να κάνετε τον έξυπνο και να παραπλα-
νήσετε. Έχετε τώρα µια τελευταία ευκαιρία. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ δίνει στη Βουλή µία τελευταία ευκαιρία αξιοπιστίας,
την οποία πρέπει να διεκδικήσουµε έναντι της ελληνικής κοινω-
νίας. Θα υπηρετήσουµε την αλήθεια και δεν θα σας κάνουµε το
χατίρι. Το καταλαβαίνετε; Την αλήθεια και µόνο την αλήθεια. Εί-
µαστε στο σκαλοπάτι του γκρεµού της αξιοπιστίας! Εµείς δεν εί-
µαστε ίδιοι! Αυτό είναι το δικό µας πιστεύω, η δική µας δήλωση,
τελεία και παύλα. Η πολιτική πρέπει να ανακτήσει την αξιοπιστία
της. Την οδηγείτε στα χαµηλότερα επίπεδα αξιοπιστίας των τε-
λευταίων χρόνων!

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φάµελλο. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΠΑΣΟΚ κ. Μάντζος και θα ακολουθήσουν ο κ. Χήτας, η κ. Αχτσιό-
γλου και ο κ. Καζαµίας. 

Ορίστε, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα µπούµε στον πειρασµό να σχολιάσουµε όλα όσα ακού-

σαµε από τον Υπουργό κ. Σκέρτσο σε σχέση µε την αξιολόγηση.
Άλλωστε, θα έχουµε πολλές ευκαιρίες να τοποθετηθούµε σε
αυτή τη διαδικασία. Ωστόσο, νοµίζω είναι πολύ εµφανές µνηµείο
θράσους να έρχεται σε αυτή τη Βουλή µία κυβέρνηση και να µι-
λάει για αξιολόγηση, όταν δεν έχει εφαρµόσει ούτε µία διάταξη
αξιολόγησης, αξιοκρατίας και διαφάνειας στο ελληνικό δηµόσιο
και ιδίως στο πεδίο πολιτικής που συζητούµε σήµερα, τους σιδη-
ροδρόµους. Άραγε αξιολόγηση είναι το «γαλάζιο» ρουσφέτι του

σταθµάρχη; Αξιολόγηση είναι η τοποθέτηση «γαλάζιων» παιδιών,
ΟΝΝΕΔιτών, νεοδηµοκρατών υποψηφίων Βουλευτών στον ΟΣΕ,
στην «ΕΡΓΟΣΕ» και στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών;
Ρουσφέτια και αδιαφανή κοµµατικά κριτήρια που σκοτώνουν
είναι.

Έρχοµαι, όµως, σε αυτό το οποίο αποτελεί και αντικείµενο της
επικαιρότητας σήµερα. Είµαι βέβαιος ότι ο κύριος Υπουργός δια-
βάζει εφηµερίδες. Εγώ, λοιπόν, ρωτώ ευθέως το εξής: Κύριε
Υπουργέ, λάβατε το e-mail του κ. Τριαντόπουλου στις 9 Μαρτίου
του 2023; Ο Υπουργός Εξωτερικών σήµερα και Υπουργός Επι-
κρατείας τότε, αρµόδιος για τις µεταφορές και υποδοµές κατά
τον κρίσιµο χρόνο, είπε πριν από λίγη ώρα ότι το έλαβε. Εσείς το
λάβατε ως Υπουργός Επικρατείας τότε; Με ποια ιδιότητα το λά-
βατε; Με ποια αρµοδιότητα το λάβατε; Με ποια αρµοδιότητα
γνωρίζατε τότε και έπρεπε να γνωρίζετε για µία παράνοµη τελικά
πράξη, όπως είναι η αλλοίωση του τόπου ενός εγκληµατικού δυ-
στυχήµατος πενήντα επτά νεκρών ερήµην της ελληνικής δικαιο-
σύνης; Με ποια αρµοδιότητα το γνωρίζατε; Ποιο είναι ο περιε-
χόµενο του e-mail αυτού; 

Και επειδή εµείς δεν δεχόµαστε η Βουλή των Ελλήνων να συ-
ζητά µε βάση διαρροές και πηγές του Μεγάρου Μαξίµου και
επειδή σε αυτό εδώ το δηµοκρατικό Σώµα αξίζει κάτι πολύ πε-
ρισσότερο από αυτό, σας καλούµε να καταθέσετε στα Πρακτικά
της Βουλής το e-mail αυτό που ήρθε από τον κ. Τριαντόπουλο
στις 9 Μαρτίου του 2023, για να µάθουµε όλοι τι είναι η κρατική
αρωγή για την Κυβέρνηση Μητσοτάκη! Είναι κρατική αρωγή -δια-
βάζω- «…η αποκατάσταση και διαµόρφωση του τόπου του δυ-
στυχήµατος…» -συµπληρώνω «του εγκληµατικού δυστυχή-
µατος»- «…πενήντα επτά νεκρών» ερήµην της ελληνικής δικαιο-
σύνης µετά από µία άτυπη σύσκεψη χωρίς Πρακτικά, στην οποία
συµµετείχε ο Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ κ. Τριαντό-
πουλος; Και αυτός είναι ο «παρατηρητής» στη Λάρισα; Εσείς τι
είστε; Ο «παρατηρητής» από την Αθήνα; Ο εξ αποστάσεως «πα-
ρατηρητής»; Πόσοι «παρατηρητές» Υπουργοί υπήρχαν γι’ αυτήν
ακριβώς την αλλοίωση του τόπου που, σύµφωνα µε την Εισαγγε-
λία, τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ και όλους τους αρµόδιους φορείς, οδήγησε
σε αλλοίωση κρίσιµων αποδεικτικών µέσων;

Κύριε Πρόεδρε, και από αυτήν την υπόθεση -και κλείνω µε
αυτό το πολιτικό σχόλιο- προκύπτει πέραν πάσης αµφιβολίας η
εµπλοκή περισσότερων Υφυπουργών και Υπουργών περί τον
Πρωθυπουργό στην υπόθεση της αλλοίωσης του τόπου του
εγκλήµατος. Υπουργοί Επικρατείας, Υφυπουργός παρά τω Πρω-
θυπουργώ βρίσκονται στον ίδιο κατάλογο λήψης ενός e-mail,
στον ίδιον διάλογο. Αυτό ξέρετε τι είναι; Είναι το επιτελικό κράτος
που λειτουργεί ως µια παρέα που προσπαθεί να κρύψει τα ίχνη
της. Και ακριβώς αυτό είναι το πιο ισχυρό αποδεικτικό µέσο του
πόσο εύστοχη και αναγκαία, τελικά, ήταν η πρωτοβουλία του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής για τη συγκρότηση της προανακρι-
τικής επιτροπής κατά του κ. Τριαντόπουλου, διότι σε αυτήν ακρι-
βώς την επιτροπή δεν θα καλυφθεί κανείς, δεν θα κρυφτεί κανείς.
Όχι όπως στην εξεταστική επιτροπή! Θα κληθούν και θα κληθείτε
όλοι να πείτε όλη την αλήθεια, όσο πικρή, δυσάρεστη, αποκρου-
στική κι αν είναι για εσάς και τον λαό µας, για να έρθει η κοινωνία
τελικά αντιµέτωπη µε την αλήθεια, όπως ακριβώς αυτή συνέβη
τις πρώτες ώρες µετά το τραγικό δυστύχηµα, για να έρθει η κοι-
νωνία µας πιο κοντά στο οξυγόνο και στη δικαιοσύνη που ζη-
τούµε όλοι.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μάντζο.
Τον λόγο έχει ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Ελληνικής Λύσης.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα απαντήσετε σε κάτι από αυτά ή

τζάµπα ρωτάµε; Απαντήστε κανονικά, ανθρώπινα, όχι πολιτικά,
γιατί οι πολιτικοί µιλάνε και δεν καταλαβαίνουµε τι λένε. Ο κό-
σµος θέλει να ακούσει απαντήσεις. Δηλαδή, γιατί δύο χρόνια δεν
λέγατε τίποτα; Να, ένα ερώτηµα. Απαντήστε «Δύο χρόνια δεν λέ-
γαµε τίποτα γι’ αυτούς τους λόγους». Απαντήστε!
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Κύριε Σκέρτσο, πρέπει να απαντήσετε, γιατί κάποια στιγµή θα
έβγαινε. Γνωρίζατε εδώ και δύο χρόνια για την παράνοµη πράξη
αλλοίωσης τόπου εγκλήµατος; Ξέρετε, κύριε Σκέρτσο, τι έγινε
εκείνο το πρωινό εδώ στη Βουλή, όταν ήρθε ο Πρόεδρός µας και
κατήγγειλε ότι έγινε το ξεµπάζωµα, ότι µεταφέρθηκαν στο Κου-
λούρι πράγµατα, ότι βρέθηκε το κόκκαλο του φίλου του επί τριά-
ντα χρόνια και άλλων θυµάτων εκείνη την ηµέρα; Ξέρετε τι έγινε
εκείνη την ηµέρα στη Βουλή; Ξέρετε τι άκουσε ο άνθρωπος
αυτός; 

Κύριε Ταχιάο, θα έρθω σε σας σε λιγάκι, τον συντοπίτη µου,
µε τις ψεκασµένες θεωρίες. Θα έρθω και σε σας τώρα. Νοµίζετε
ότι είστε στο απυρόβλητο όλοι εδώ µέσα. Εσείς δεν είστε καν
εκλεγµένος, κύριε Ταχιάο. Τοποθετηµένος είστε. Να προσέχετε
τι λέτε. Θα έρθω σε σας σε λιγάκι.

Κύριε Σκέρτσο, πρέπει λοιπόν να απαντήσετε. Και γιατί στέλ-
νετε τώρα στο Κουλούρι, δύο χρόνια µετά, την Πυροσβεστική;
Να κάνει τι; Να κάνει τι µετά από δύο χρόνια; Μα, δεν είχε συµβεί
τίποτα τότε. Ο οµόσταβλός σας κ. Φλωρίδης µας είπε «Δεν κά-
ναµε και τίποτα πριν κανένα δίµηνο. Τα πήραµε και τα πήγαµε
λίγα χιλιόµετρα παραπέρα. Πώς κάνετε, µωρέ, έτσι, υπερβολικοί,
που προσπαθείτε να καπηλευτείτε το θέµα των Τεµπών για να
έχετε κοµµατικό όφελος;». 

Αυτή είναι η καραµέλα της Κυβέρνησης προς την Αντιπολί-
τευση και συγκεκριµένα κυρίως προς εµάς, γιατί καλώς ή κακώς
-καλώς για την κοινωνία, κακώς για σας- έχουµε παίξει έναν πρω-
ταγωνιστικό ρόλο σε αυτό κι έχουµε ανοίξει δρόµους αποκάλυ-
ψης πολλών σκανδάλων και συγκάλυψης της Κυβέρνησης.

Ήρθε η ώρα, λοιπόν, να µας απαντήσετε σήµερα, αλλά να απα-
ντήσετε ότι στις 9 Μαρτίου λάβατε ένα e-mail που σας ενηµερώ-
νουν για το ξεµπάζωµα του χώρου και τη µεταφορά όλων αυτών
αλλού. Έχουµε καραµπινάτη περίπτωση πράξης αλλοίωσης του
τόπου του εγκλήµατος.

Και µετά, κύριε Σκέρτσο, αναρωτιέστε πραγµατικά. Όχι µήνυµα
δεν λαµβάνετε εσείς, αλλά έχετε κλειστό και το κινητό σας στην
Κυβέρνηση. Όχι µήνυµα δεν λαµβάνετε, αλλά ούτε µε περιστέρι
δεν έρχεται το µήνυµα σε εσάς. Το Μαξίµου είναι κλειστό! Δεν
υπάρχει Μαξίµου! Το έχετε κλείσει το µαγαζί! Μετά αναρωτιέστε
γιατί σας έχει διαγράψει η κοινωνία! Μετά έχετε το θράσος το
πολιτικό να κουνάτε το δάχτυλο στην Αντιπολίτευση και σε εµάς
και να µας λέτε ψεκασµένους! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μετά από τις εξελίξεις αυτές, πάει στα σκουπίδια ή όχι το πό-
ρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ; Κύριε Σταϊκούρα, να µιλήσουµε και για
την αξιοπιστία του ΕΟΔΑΣΑΑΜ; Εσείς, το Υπουργείο, τους διορί-
σατε, εσείς τους τοποθετήσατε. Δεν θα µπω καν εγώ στη διαδι-
κασία ότι ο Πρόεδρος κ. Δηµητριάδης είναι κολλητός της κ.
Μπακογιάννη και πνευµατικό της παιδί και ότι τη λατρεύει και έχει
έναν θαυµασµό γι’ αυτήν. Αυτά αφήστε τα, δεν πειράζει. Εγώ θα
κρίνω αυτό που λέει µέσα, ότι δηλαδή το Υπουργείο Μεταφορών
έχει πολύ µεγάλη δύναµη και τοποθετεί το ίδιο τα πρόσωπα που
απαρτίζουν τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ. 

Κύριε Σκέρτσο, κλείνω, µε κάτι. Ξέρετε, τόσο «σηµιτισµό» δεν
αντέχει αυτή η Νέα Δηµοκρατία. Από το µπλοκάκι του Σηµίτη, στο
Excel του Μητσοτάκη, ένα τσιγάρο δρόµος, κύριε Σκέρτσο. Το
λέω για σας τους «σηµιτικούς» που είστε µέσα στη Νέα Δηµο-
κρατία.

Κύριε Ταχιάο, µε ενηµερώνουν από τη Θεσσαλονίκη ότι µία
δουλεύει το µετρό, µία δεν δουλεύει. Προφανώς, άµα το βάλω κι
αυτό στις ψεκασµένες θεωρίες, πρέπει να είναι δάκτυλος του
Πούτιν λογικά που δεν δουλεύει το µετρό, έτσι; Μέρα παρά µέρα
δουλεύει. Να είστε πολύ προσεκτικός ιδίως εσείς που δεν είστε
αιρετός, που δεν σας έχει ψηφίσει ο κόσµος. Όταν µιλάτε για Αρ-
χηγούς κοµµάτων τους οποίους ψηφίζουν χιλιάδες Ελλήνων, θα
είστε πάρα πολύ προσεκτικός, ιδίως εσείς! Όταν µε το καλό κα-
ταφέρετε να εκλεγείτε κάπου είτε ως δήµαρχος, είτε ως Βουλευ-
τής, είτε οτιδήποτε άλλο, τότε θα ξανασυζητήσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χήτα.

Τον λόγο έχει η κ. Αχτσιόγλου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος
της Νέας Αριστεράς.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κύριε Σκέρτσο, ήρθατε σήµερα εδώ µετά

από όλα όσα έχουν γίνει και µετά από τα µεγαλειώδη συλλαλη-
τήρια και από όσα έχουν αποκαλυφθεί για την Κυβέρνησή σας
στο έγκληµα των Τεµπών και κάνατε µία πραγµατικά ιδιαιτέρως
προκλητική οµιλία. Είπατε ότι χάρη σε σας και στην Κυβέρνησή
σας ερχόµαστε κάθε µέρα πιο κοντά στην αλήθεια και στη γνώση.

Κύριε Σκέρτσο, σήµερα έχει έρθει στη δηµοσιότητα το γεγο-
νός ότι και εσείς λάβατε ένα e-mail, όπως ο κ. Γεραπετρίτης, από
τον κ. Τριαντόπουλο, στο οποίο e-mail στις 9 Μαρτίου του 2023
επιβεβαιώνεται ότι η Κυβέρνηση έκανε ενέργειες για την αποκα-
τάσταση του χώρου -δηλαδή, όπως έχουµε µάθει όλοι, την αφαί-
ρεση υλικών και το µπάζωµα- και αφού είχε αποφασιστεί αυτό σε
σύσκεψη στην οποία συµµετείχαν δύο Υπουργοί και ένας Γενικός
Γραµµατέας της Κυβέρνησης. Αυτό λέει το e-mail, ότι δηλαδή
αποφασίστηκε σε σύσκεψη δύο Υπουργών και ενός Γενικού
Γραµµατέα της Κυβέρνησης η αποκατάσταση του χώρου, ήτοι η
αφαίρεση υλικών, το µπάζωµα, µία παράνοµη ενέργεια καθώς
ήδη από τις 2 Μαρτίου είχε γίνει η ποινική δίωξη. Άρα, όπως γνω-
ρίζετε ή θα οφείλατε να γνωρίζετε, οποιαδήποτε παρέµβαση
στον χώρο χωρίς εισαγγελική εντολή και χωρίς την παρουσία
ανακριτή θα ήταν παράνοµη. 

Αυτήν, λοιπόν, την άκρως παράνοµη ενέργεια η οποία αφαί-
ρεσε ζωτικά στοιχεία από την έρευνα και απέτρεψε τη δυνατό-
τητα να µπορούµε να γνωρίζουµε την αλήθεια για τις συνθήκες
του δυστυχήµατος, σε αυτή τη σύσκεψη την οποία την είχε συ-
γκαλέσει και στην οποία συµµετείχαν οι Υπουργοί, εσείς ενηµε-
ρωθήκατε γι’ αυτήν και ενηµερωθήκατε επίσης και για τον τρόπο
πληρωµής που θα έπρεπε να ακολουθηθεί, για να µπορέσουν να
γίνουν οι ενέργειες του µπαζώµατος και της αφαίρεσης των υλι-
κών.

Εγώ δεν θα σας ρωτήσω αν το e-mail υπάρχει ή αν το λάβατε.
Το e-mail υπάρχει και το λάβατε. Και είναι σε γνώση σας, όπως
ήταν σε γνώση σας ήδη δεδοµένου ότι η ίδια η Κυβέρνηση
έβγαλε δελτία Τύπου µε τα οποία έλεγε ότι ολοκλήρωσε τις ενέρ-
γειες συντονισµού επί του πεδίου, συντονισµού αυτών των πα-
ράνοµων ενεργειών επί του πεδίου, για να αποκρυφθούν όλα
αυτά τα στοιχεία ζωτικής σηµασίας που θα µπορούσαν να µας
απαντήσουν στο τι συνέβη πραγµατικά και πέθαναν εκεί τόσοι
άνθρωποι. 

Άρα, η Κυβέρνηση αποφάσισε και ενέκρινε τα χρήµατα για την
πληρωµή της αλλοίωσης του χώρου του εγκλήµατος. 

Δεν ερχόµαστε, λοιπόν, χάρις σε εσάς, πιο κοντά στην αλήθεια.
Εδώ και δύο χρόνια, εξαιτίας σας, ζούµε τη συγκάλυψη, την πα-
ρανοµία και την παραβίαση κάθε έννοιας δικαιοσύνης που µπορεί
να υπάρχει στη χώρα. 

Είπατε ότι το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ σάς άσκησε σκληρή
κριτική. Όχι, κύριε Σκέρτσο, δεν σας άσκησε σκληρή κριτική το
πόρισµα. Το πόρισµα έδειξε ότι ο Πρωθυπουργός έλεγε ψέµατα.
Ο Πρωθυπουργός έλεγε ψέµατα! Αυτό απέδειξε το πόρισµα.
Έλεγε ψέµατα, όταν είπε από τις πρώτες µέρες ότι «όλα είναι
αιτία ανθρώπινου λάθους, ότι δεν υπήρχε κάποιο εύφλεκτο υλικό
σε άλλο τρένο και ότι όποιος το επικαλείται αυτό, είναι συνωµο-
σιολόγος, ψεκασµένος και παραδοξολόγος». Απέδειξε το πόρι-
σµα ότι έλεγε ψέµατα ο κύριος Πρωθυπουργός, γιατί είπε ότι
υπήρχε άλλο εύφλεκτο υλικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεύτερον, απέδειξε ότι είπε ψέµατα ο κύριος Πρωθυπουργός,
όταν είπε ότι «δεν έγινε καµία παρέµβαση στον τόπο του εγκλή-
µατος και ότι το µόνο που κάνει η Κυβέρνησή µας είναι να διευ-
κολύνει τη δικαιοσύνη». Το ακριβώς αντίθετο, λέει, το πόρισµα,
ότι υπήρξε παρέµβαση αλλοίωσης του τόπου και εξαιτίας αυτής
της αλλοίωσης, χάσαµε όλα τα στοιχεία που θα µας βοηθούσαν
να δώσουµε απαντήσεις. Άρα λέει ότι είπε ψέµατα ο Πρωθυπουρ-
γός.

Το τρίτο που λέει το πόρισµα είναι ότι είπε ψέµατα η Κυβέρ-
νησή σας, όταν έλεγε από τις πρώτες ηµέρες ότι «όλα λειτουρ-
γούν καλά στον σιδηρόδροµο και ευθύνεται µόνο ένας σταθµάρ-
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χης». Απέδειξε το πόρισµα ότι, όχι, σχεδόν τίποτα δεν λειτουργεί
και ότι ήταν τουλάχιστον µία κακοστηµένη παράσταση αυτή που
στήνατε από τις πρώτες ηµέρες της Κυβέρνησης, δείχνοντας πί-
νακες µε υποτιθέµενα φωτάκια σε live µετάδοση στα δελτία ει-
δήσεων, για να δείξετε πως όλα λειτουργούν καλά. 

Αυτά απέδειξε το πόρισµα, µεταξύ άλλων, ότι λέγατε και εξα-
κολουθείτε να λέτε ψέµατα. 

Μου κάνει εντύπωση -και προκαλεί έτι περαιτέρω η στάση σας-
γιατί επικαλείστε τα συλλαλητήρια. Το µήνυµα των συλλαλητηρίων
το παραφράζετε αισχρά. Την ίδια στιγµή, µε τις δικές σας εντολές,
διαλύσατε τα συλλαλητήρια. Η Κυβέρνηση, µε εντολές της στην
Αστυνοµία, διέλυσε τα συλλαλητήρια µε βία και µε τον πιο ακραίο
τρόπο που µπορούν να δράσουν οι δυνάµεις Ασφαλείας. 

Παραφράζετε αισχρά το µήνυµα των συλλαλητηρίων, κύριε
Σκέρτσο. Γιατί το µήνυµα των συλλαλητηρίων, µε συγχωρείτε,
αλλά δεν ήταν ότι θέλουµε περισσότερα Excel. Δεν ήταν το µή-
νυµα των συλλαλητηρίων ότι η χώρα χρειάζεται περισσότερα
Excel! Να µε συγχωρέσετε, που θα σας πω ότι δεν ήταν αυτό.  

Το µήνυµα των συλλαλητηρίων ήταν «Τέλος στη συγκάλυψη»,
«Τέλος στους υπευθύνους της συγκάλυψης» -δηλαδή, εσάς- και
«Τέλος σε αυτήν την Κυβέρνηση». Το µήνυµα των συλλαλητη-
ρίων, κύριε Σκέρτσο, ήταν να παραιτηθείτε. Αυτό είναι το µήνυµα,
όσο και αν προσπαθείτε να το αποφύγετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε την κ.

Αχτσιόγλου.
Τον λόγο έχει ο κ. Καζαµίας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Πλεύσης Ελευθερίας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Σκέρτσο, ήρθατε εδώ λίγο πριν και µας κάνατε µια οµι-

λία, στην οποία είπατε, µεταξύ άλλων, ότι δεν υπάρχει συγκά-
λυψη. 

Σε δηµοσιεύµατα, που κυκλοφόρησαν στον Τύπο λίγες ώρες
πριν, φαίνεται ότι ξέρατε πάρα πολλά και δεν έχετε πει απολύτως
τίποτα! Αναφέροµαι στο περιβόητο e-mail, που φέρεται ότι λά-
βατε από τον κ. Τριαντόπουλο, το οποίο ήρθε στις 9 Μαρτίου, δη-
λαδή λίγες ηµέρες µετά από µία πράξη, για την οποία η Κυβέρ-
νησή σας διατείνεται ότι έλαβε χώρα χωρίς κανείς να το έχει απο-
φασίσει, από µόνη της, έτσι και ότι ο κ. Τριαντόπουλος δεν συ-
ντόνιζε απολύτως τίποτα, ότι δεν έλαβε καµία απόφαση, αλλά
σας έστειλε e-mail, αµέσως µόλις ολοκληρώθηκε το «µπάζωµα»
και σας είπε «να, ο λογαριασµός». 

Ποιον νοµίζετε ότι µπορείτε να πείσετε, όταν λέτε ότι δεν
υπήρχε καµία απόφαση από τον κ. Τριαντόπουλο; Ποιον νοµίζετε
ότι µπορείτε να πείσετε, όταν λέτε ότι δεν υπάρχει συγκάλυψη
και φαίνεται ότι υπάρχουν πάρα πολλά στοιχεία, τα οποία δεν δί-
νετε στη δηµοσιότητα, διότι σας ενοχοποιούν. 

Ήρθατε και µας είπατε εδώ, επίσης, κάτι άλλα περί «της εντύ-
πωσης που η Κυβέρνηση δίνει στον λαό», είπατε ότι «σας στενα-
χωρεί, ότι σας θλίβει, όταν ακούτε τον κόσµο να λέει ότι είµαστε
η χώρα του «πάµε και όπου βγει». Κύριε Σκέρτσο, έξω ο λαός δεν
λέει ότι είµαστε η χώρα του «πάµε και όπου βγει», λέει ότι είστε
η Κυβέρνηση «του πάµε και όπου βγει»! 

Υπάρχει µια βασική διάκριση και τη διάκριση αυτή, µε τις πρά-
ξεις σας, όπως και µε το e-mail και µε πάρα πολλές άλλες, την
έχετε δηµιουργήσει εσείς και την έχετε δηµιουργήσει, γιατί λέτε
και ξελέτε, φάσκετε και αντιφάσκετε. Εσείς ο ίδιος είχατε πει -αν
θυµάστε καλά- πριν λίγες µέρες, ότι καταλαβαίνετε τον κόσµο,
που βγαίνει στους δρόµους και ότι αν δεν ήσασταν πολιτικό πρό-
σωπο, θα βγαίνατε κι εσείς, γιατί τους καταλαβαίνετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στην ίδια συνέντευξη, λίγο πιο κάτω, ξέρετε τι είπατε; Είπατε
ότι «δεν είµαι πολιτικό πρόσωπο, δεν έχω βλέψεις να γίνω Βου-
λευτής». Τότε, γιατί δεν βγήκατε; Δεν βγαίνετε, όµως, όχι επειδή
είστε πολιτικό πρόσωπο -που είπατε ότι δεν είστε- δεν βγαίνετε,
γιατί φοβάστε! Φοβάστε, διότι µε τις πράξεις σας έχετε στρέψει
όλη την κοινωνία ενάντιά σας, έχετε πλέον απονοµιµοποιηθεί στα
«µάτια» της κοινωνίας και δεν µπορείτε να κυκλοφορήσετε ανά-
µεσα στους πολίτες! 

Οπότε, όταν λέτε ότι συναισθάνεστε το τι νιώθει η κοινωνία,

όσον αφορά τους απαράδεκτους χειρισµούς σας στο έγκληµα
των Τεµπών, υποκρίνεστε και γι’ αυτό δεν σας πιστεύει κανείς. 

Επίσης, θέλω να σας πω, επειδή το θέµα της συζήτησης της
πρότασης δυσπιστίας είναι η δικαιοσύνη, ότι η δικαιοσύνη είναι
θεµέλιο κάθε δηµοκρατίας και κάνατε και δηλώσεις, τις προ-
άλλες, ότι η Ελλάδα είναι στις καλύτερες είκοσι πέντε δηµοκρα-
τίες στον κόσµο, σύµφωνα µε δηµοσίευµα του περιοδικού
«Economist».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Σκέρτσο, το περιοδικό «Economist» είναι ένα νεοφιλε-
λεύθερο περιοδικό, το οποίο είναι ιδεολογικά εστιασµένο στο να
υποστηρίζει δεξιές και νεοφιλελεύθερες κυβερνήσεις. Δεν είναι
αντικειµενικό στοιχείο αυτό. Αυτό, που πρέπει να µας πείτε, αλλά
δεν βγαίνετε να το πείτε, είναι ότι ανεξάρτητες οργανώσεις, όπως
οι «δηµοσιογράφοι χωρίς σύνορα», οι «ρεπόρτερ χωρίς σύνορα»,
οι οποίες είναι αναγνωρισµένες και συστήνονται από τον ΟΗΕ,
είχαν τη χώρα µας, -πρόπερσι, το 2023- στην εκατοστή έβδοµη
θέση, παγκοσµίως, όσον αφορά την ελευθερία της ενηµέρωσης
και του Τύπου. 

Το 2024, την είχαν στην εικοστή όγδοη θέση, κάτω από την
Ουγγαρία του Όρµπαν, κάτω από το Νίγηρα, κάτω από τη Σλο-
βακία και πολλές άλλες χώρες, οι οποίες δεν έχουν δηµοκρατικά
καθεστώτα, µε ώριµο τρόπο. Και περιγράφει την ελευθερία του
Τύπου ως «προβληµατική».

Εκεί έχετε πάει τη χώρα! Την έχετε πάει σε ένα σηµείο, όπου
η δηµοκρατία της δεν λειτουργεί, όπου η δικαιοσύνη διαρκώς πα-
ρεµποδίζεται από τις συγκαλύψεις που κάνετε εσείς και η Κυβέρ-
νησή σας και µετά υποκρίνεστε ότι είστε µε τον κόσµο. Κανένας
δεν σας πιστεύει! 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζαµία. 
Κύριε Υπουργέ, θα απαντήσετε; 
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Άκουσα όλες τις τοποθετήσεις. Θα ήθελα να ξεκινήσω από τον
κ. Φάµελλο, ο οποίος µε περισσή οίηση, αµετροέπεια -ύβρη, θα
έλεγα- τολµάει να «κουνάει το δάχτυλο» στην Κυβέρνηση, ενώ ο
ίδιος συµµετείχε, σε αυτήν εδώ, τη σύσκεψη υπό τον κ. Τσίπρα…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Καλά, δεν ντρέπεστε καθόλου;

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Κύριε Φάµελλε, δεν είµαστε ίδιοι. Γιατί εγώ δεν θα καθόµουν ποτέ
µε τον κ. Τσίπρα σε αυτό το τραπέζι για να κοροϊδέψω την κοι-
νωνία. Αυτό είναι συγκάλυψη. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Εσείς απολογείστε σήµερα.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Και αυτό το οποίο κάνετε, κύριε συνάδελφε, γιατί έχετε περισσό
θράσος… 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Δείξτε στην κοινωνία… 

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Θα µε αφήσετε να µιλήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Φάµελλε, µη
διακόπτετε, παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή, θα µε αφήσετε να µιλήσω.

Αυτό που κάνετε, ξέρετε πως λέγεται µε ψυχολογικούς όρους;
Προβολή. Προσπαθείτε να ξεπλύνετε αυτήν τη συγκάλυψη που
κάνετε σε εκατόν τέσσερις νεκρούς. Κάθεται δίπλα σας ο κ. Παπ-
πάς, ο καταδικασµένος µε 13 - 0 και έχετε θράσος, ενώ κάνατε
χειραγώγηση της δικαιοσύνης, ενώ φέρατε κατηγορούµενους
πολιτικά πρόσωπα, πρωθυπουργούς, τον διοικητή της Τράπεζας
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της Ελλάδας, και προσπαθήσατε να κοροϊδέψετε όλη την κοινω-
νία και τους ευρωπαϊκούς θεσµούς, να κουνάτε το χέρι και το δά-
χτυλο σε αυτή την παράταξη, η οποία είναι η µόνη παράταξη
πενήντα έναν χρόνια τώρα που κρατάει την Ελλάδα στην Ευ-
ρώπη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Για τα Τέµπη θα πείτε τίποτα; 
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Την έβαλε στην Ευρώπη, την κράτησε στην Ευρώπη και θα την
κάνει πιο ευρωπαϊκή. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Ποιος τη χρεοκόπησε την πατρίδα µας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Φάµελλε, κύριε
Πρόεδρε, σας παρακαλώ, αφήστε τον να ολοκληρώσει!

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Ποιος πήγε να τη βγάλει από το ευρώ; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Για το Μάτι να µας πείτε.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Και να σας πω και κάτι ακόµα; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ρωτήστε την κ. Μπακογιάννη…
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Κύριε Μάντζο, είναι πολύ θλιβερό που το ΠΑΣΟΚ έχει γίνει η
«ουρά» του ΣΥΡΙΖΑ, της Πλεύσης Ελευθερίας, του κ. Τσίπρα, της
κ. Κωνσταντοπούλου. Είναι οι ίδιοι, οι ίδιοι πολιτικοί φορείς που
σας είχαν διασύρει και σας ονόµαζαν γερµανοτσολιάδες και
τώρα βρίσκεστε µαζί τους, από την ίδια πλευρά. Γιατί; Γιατί δεν
έχετε καµία, µα καµία, εναλλακτική πολιτική πρόταση.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Πιάνεστε από µία ανθρώπινη τραγωδία, από ένα δυστύχηµα το
οποίο µας έχει πληγώσει όλους βαθιά και επειδή δεν έχετε καµία
θετική πρόταση για την Ελλάδα ταυτίζεστε µε αυτούς που σας
δίωκαν την περασµένη δεκαετία. Πρέπει να το καταλάβετε αυτό
-δυστυχώς- και τα τέσσερα κόµµατα που έχουν υποβάλει αυτή
την πρόταση δυσπιστίας. Ποια είναι η ντροπή τους; Ότι έχετε
γίνει όλοι «ουρά» του κ. Βελόπουλου, της ακροδεξιάς. Και µου
κουνάει το δάχτυλο ο κ. Φάµελλος, ο οποίος συγκυβέρνησε µε
τον κ. Καµµένο. Μα, είναι δυνατόν; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ:… (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, το

θεωρείτε ευγενικό αυτό που κάνετε να διακόπτετε; Σας διακόπτει
κανείς εσάς όταν µιλάτε; Σας παρακαλώ, αφήστε τον Υπουργό
να ολοκληρώσει. Έχει δικαίωµα, κύριε Τσακαλώτο, να ολοκλη-
ρώσει. Δεν το καταλαβαίνετε; Σας παρακαλώ! 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Αυτόν πρέπει να διακόψετε και να
του πείτε ότι του κάναµε ερωτήσεις, που πρέπει να απαντήσει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ό,τι θέλει θα απαντή-
σει, κύριε Τσακαλώτο. Σας παρακαλώ πολύ, τι τρόπος είναι
αυτός; Να µη διακόπτετε, παρακαλώ πολύ! 

Κύριε Τσακαλώτο, αυτό που κάνετε είναι εντελώς αγενές. Σας
παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Κύριε Τσακαλώτο, πριν δέκα χρόνια µάς πήγατε σε ένα δηµοψή-
φισµα - παρωδία για να µας βγάλετε από το ευρώ, εσείς και ο κ.
Βαρουφάκης. Κοροϊδέψατε την κοινωνία και έχετε φτάσει στο 6%
και στο 7%.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αφήστε τον να ολο-

κληρώσει και µετά µιλάτε αν θέλετε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Άντε φύγε από δω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τι τρόπος είναι αυτός,

κύριε Τσακαλώτο; «Άντε φύγε από δω!»; Σας παρακαλώ, δεν είναι
τρόπος αυτός.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν ντρέπεται; Δεν ντρέπεται κα-
θόλου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Τσακαλώτο…
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον η συγκυρία που γίνεται αυτή η συ-
ζήτηση και αυτή η ολοµέτωπη επίθεση. Αύριο ξέρετε πού θα βρί-
σκοµαι;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ντροπή σου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Τσακαλώτο,

αυτό που κάνετε είναι ντροπή δική σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Αύριο θα είµαι στην Ευελπίδων για να υπερασπιστώ τον Γιάννη
Στουρνάρα, ο οποίος έχει καταθέσει έγκληση κατά των ψευδο-
µαρτύρων της Novartis, γιατί πήγατε να διασύρετε πολιτικά πρό-
σωπα, χειραγωγώντας τη δικαιοσύνη και το ίδιο επιχειρείτε να
κάνετε και τώρα.

Κύριε Παππά, µην κουνάτε το κεφάλι. Είστε καταδικασµένος
για παράβαση καθήκοντος και κάθεστε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, στο
Προεδρείο να απευθύνεστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Για το Μάτι θα πείτε τίποτα; Έχετε
χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, στο
Προεδρείο να απευθύνεστε. Μη λέτε ονόµατα.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Εµείς εµπιστευόµαστε τη δικαιοσύνη, δεν επιτιθέµεθα στη δικαιο-
σύνη.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Παππά, τι θα
γίνει τώρα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, συνέχεια επιθέσεις επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το ανέφερα, κύριε
Παππά. Είπα να αναφέρεται στο Προεδρείο. Το ανέφερα ήδη.
Σας παρακαλώ, κύριε Παππά, ας µη συνεχίσουµε τώρα.

ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Σταµατήστε να βρίζετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Το ύφος του κυρίου…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Πες µας για το e-mail πρώτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καλά τι κάνετε; Όλοι

µαζί µιλάτε;
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Για το e-mail έχει απαντήσει ήδη ο κ. Γεραπετρίτης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Α, µάλιστα!
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Θα επαναλάβω ότι ο θησαυρός που επικαλείστε είναι άνθρακες
και θα πρέπει να πάρουµε εδώ ξανά την αλληλουχία των γεγονό-
των, τι συνέβη στα Τέµπη και πότε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Στην επιτροπή θα έρθετε;

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Θα µε αφήσετε να µιλήσω;

Στις 28 Φεβρουαρίου το βράδυ συνέβη το τραγικό δυστύχηµα
και αµέσως πήγαν οι αρµόδιες υπηρεσίες. Η εντολή για τα µηχα-
νήµατα, τα οποία έπρεπε να πάνε στο σηµείο για να διαχειρι-
στούν το δυστύχηµα και να επιτελέσουν το µείζον έργο της
έρευνας διάσωσης για την ανάσυρση τραυµατιών, για τη διά-
σωση των επιβατών, για την ταυτοποίηση νεκρών, για την αναζή-
τηση αγνοουµένων, ήταν αυτό το οποίο οδήγησε όλες τις απο-
φάσεις.

Έρχεστε εκ των υστέρων και ποινικοποιείτε αποφάσεις και
ενέργειες υπηρεσιακές που δεν έχουν καµία σχέση µε την πα-
ρουσία ούτε του κ. Τριαντόπουλου ούτε οποιουδήποτε άλλου µέ-
λους της Κυβέρνησης. Και αυτό καταγράφεται, επαναλαµβάνω,
από το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ.

Ο κ. Τριαντόπουλος είχε µία και µόνη αποστολή µε βάση τις
αρµοδιότητές του: Αναλάµβανε -έχει παραιτηθεί πλέον- την κρα-
τική αρωγή, δηλαδή τη στήριξη των πολιτών όταν αντιµετωπίζουν
καταστροφές από φυσικά φαινόµενα. Το µόνο το οποίο έκανε ο
κ. Τριαντόπουλος ήταν να σταθεί στο πλευρό των ανθρώπων που
είχαν πληγεί από το δυστύχηµα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Η διαµόρφωση του χώρου, κύριε

Υπουργέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ, αφήστε τον να ολοκληρώσει, µη διακόπτετε συ-
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νεχώς. Δεν γίνεται έτσι.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Το e-mail αποτελεί µία αλληλογραφία. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εσείς τώρα τι επεµ-
βαίνετε; Δεν σας καταλαβαίνω.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Επεµβαίνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί
δεν επεµβαίνετε εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ! Ντρο-
πή σας! Το βλέπετε ότι επιµένω συνεχώς. Τι λέτε τώρα; Ό,τι θέ-
λετε, λέτε; Σας παρακαλώ σταµατήστε.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Πρόκειται για µία τυπική ενηµέρωση. Δεν αφορά καµία απόφαση
-ειπώθηκε και πριν από τον κ. Γεραπετρίτη-, δεν αφορά καµία
εντολή, δεν επιβεβαιώνει κανέναν απολύτως συντονιστικό ρόλο,
παρά µόνο ένα και µόνο πράγµα: την αυτονόητη αποστολή και
µέριµνα της Κυβέρνησης σε ένα τραγικό δυστύχηµα να παράσχει
την οικονοµική συνδροµή που ζητούσε η τοπική αυτοδιοίκηση για
δύο πράγµατα: για τη συνδροµή στην κρατική αρωγή των συγ-
γενών και για την αποκατάσταση της γραµµής που είχε ήδη λη-
φθεί ως απόφαση πριν από την έλευση του κ. Τριαντόπουλου.

Εποµένως σταµατήστε να εργαλειοποιείτε τα πάντα. Η Κυβέρ-
νηση…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ αφή-

στε τον να ολοκληρώσει.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Η Κυβέρνηση είναι καθαρή, διαυγής, διαθέσιµη πάντα, διαθέσιµη
στη δικαιοσύνη, διαθέσιµη στη Βουλή. 

Είναι, κύριε Φάµελλε, αρµοδιότητα της προανακριτικής επιτρο-
πής το ποιος θα κληθεί στην επιτροπή. Προφανώς είµαστε στη
διάθεσή της. Δεν θα σας απαντήσω όµως εγώ. Η επιτροπή θα
αποφασίσει.

Από εκεί και πέρα, κάποια λόγια για το πού βρίσκεται η χώρα
σήµερα, πού ήταν το 2019 και πού θέλουµε να πάµε, γιατί εδώ
ακούµε πράγµατα τα οποία είναι εκτός πραγµατικότητας.

Είπατε ότι το «Economist» υπηρετεί νεοφιλελεύθερες ή δεξιές
κυβερνήσεις. Ξέρετε ότι δεν θεωρείται πλήρης δηµοκρατία η Ιτα-
λία που έχει µια δεξιά κυβέρνηση ή οι Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής που έχουν µια δεξιά κυβέρνηση για εσάς; Αυτά που
λέτε είναι αναντίστοιχα µε την πραγµατικότητα. 

Όσο δεν συµφωνείτε µε την πραγµατικότητα, τόσο το χειρό-
τερο για την πραγµατικότητα, κύριε Καζαµία. 

Αυτή δυστυχώς είναι η δική µας πραγµατικότητα και η πραγµα-
τικότητα που αντιλαµβάνεται όλος ο κόσµος. Η χώρα, µε τις θυ-
σίες και την προσπάθεια όλων των πολιτών και της Κυβέρνησης,
έχει επανέλθει στην κατάσταση της πλήρους δηµοκρατίας εδώ
και δύο χρόνια, χάρη σε θεσµικές παρεµβάσεις. Για την ανεξαρ-
τησία της δικαιοσύνης εµείς φέραµε αυτή τη διάταξη, εµείς
έχουµε πετύχει να επιλέγονται µε πιο ανεξάρτητο τρόπο οι ηγε-
σίες της δικαιοσύνης χάρη σε παρεµβάσεις για την επιτάχυνση
της δικαιοσύνης, για την επιτάχυνση του ανακριτικού έργου, που
ζήτησε η ίδια δικαιοσύνη για τα Τέµπη. Όλα αυτά είναι ενέργειες
που έχουν γίνει από την Κυβέρνηση. Τέλος στη συσκότιση, τέλος
στη διαστρέβλωση, τέλος στην παραπληροφόρηση. Όλα στο
φως. Όλα θα ειπωθούν στην προανακριτική επιτροπή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Έχει ζητήσει τον λόγο για µία παρέµβαση ο Πρόεδρος της Ελ-

ληνικής Λύσης και µετά ακολουθείτε εσείς, κύριε Φάµελλε. Είναι
η δεύτερη φορά που θα µιλήσετε εσείς και η πρώτη για τον κύριο
Πρόεδρο.

Κύριε Βελόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σκέρτσο, ξέρετε τι σηµαίνει e-mail; Εσείς νοµοθετήσατε

εδώ ως Κυβέρνηση το επιτελικό κράτος, το ηλεκτρονικό κράτος,
την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, που σηµαίνει ότι αν στείλει ένα
e-mail, για παράδειγµα, η εφορία και του πει «οφείλεις 20 χιλιά-

δες ευρώ» και το λάβει ο οφειλέτης, είναι βεβαιωµένη αυτή η
οφειλή. Αν πάει στα spam, πάλι βεβαιώνεται η οφειλή. Είναι σαν
να ενηµερώθηκε είτε ενηµερώθηκε είτε δεν ενηµερώθηκε ο οφει-
λέτης. Μιλάω για το κράτος τώρα.

Καταλαβαίνετε, κύριε Σκέρτσο, ότι παίζετε µε τη νοηµοσύνη
µας; Έχετε καταλάβει ότι έξω η κοινωνία αντιλαµβάνεται ότι οι
προφάσεις εν αµαρτίαις δεν είναι µια δικαιολογία απλή για ένα
λάθος που κάνατε. Πήρατε e-mail. Τελεία και παύλα. Ποιοι το πή-
ρατε; Ο Σκέρτσος και ο Γεραπετρίτης, που το αποδέχτηκε. Επί-
σης, και το Γραφείο του Πρωθυπουργού, έχει επάνω κοινοποίη-
ση. Άρα όχι µόνο εσείς και το Γραφείο του Πρωθυπουργού.
Έχουµε τρία φυσικά πρόσωπα. Άρα και οι τρεις είστε µε βάση
τον νόµο που ψηφίσατε εσείς για το επιτελικό κράτος, την ηλε-
κτρονική διακυβέρνηση, την εφορία, τους δηµοσίους φορείς,
όλοι ενήµεροι, όλοι συνυπεύθυνοι, γιατί γνωρίζατε.

Πάµε στο επόµενο. Σήµερα πραγµατικά έχετε ξεπεράσει
ακόµη και τον «Πρωτοψάλτη», τον Πορτοσάλτε. Πραγµατικά τον
έχετε ξεπεράσει όλοι σας. Άλλα αντ’ άλλων! Άλλα σάς ρωτάµε,
άλλα απαντάτε. Άλλα σας λέµε, άλλα καταλαβαίνετε.

Επαναλαµβάνω: Από τις 9 Μαρτίου λάβατε το e-mail; Κοινοποι-
ήθηκε; Ναι. Άρα είστε συνυπεύθυνοι και εσείς και πρέπει να απο-
λογηθείτε και εσείς και ο Πρωθυπουργός. Τα υπόλοιπα είναι
φθηνές δικαιολογίες για ανθρώπους που δεν αναλαµβάνουν την
ευθύνη. 

Ένας Υπουργός, κύριε Σκέρτσο, επειδή µπήκατε από το παρά-
θυρο ως ΠΑΣΟΚ, σύµβουλος του Παπανδρέου, πρέπει να έχει
την ανάληψη ευθύνης ως κορωνίδα στα όποια λάθη του. Σε αυτό
όµως το κράτος που φτιάξατε εσείς και οι υπόλοιποι δεν υπάρχει
ευθύνη, υπάρχει δικαιολογία, µια φθηνή δικαιολογία που δεν δι-
καιολογεί την ευθύνη που δεν αναλαµβάνετε.

Εγώ δεν θα πω τίποτε άλλο. Θα σας διαβάσω κάτι που είπε
ένας γονιός. Το κάνω για έναν και µόνο λόγο, γιατί ακόµα ελπίζω
ότι βαθιά µέσα σας πολλοί Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
έχετε µείνει άνθρωποι, ότι έχετε ανθρωπιά, ότι πονάτε όντως µε
αυτό που συνέβη στα Τέµπη. Θέλω να το πιστέψω. Μην µου κά-
νετε, όµως, σκέρτσα, κύριε Σκέρτσο, µε την αλήθεια. Μην παίζετε
κάνοντας σκέρτσα µε τη νοηµοσύνη µας. 

Τι λέει ο γονέας; «Το να λέτε, κύριε Πρωθυπουργέ, τι θα κά-
νατε µέχρι το 2027 για τον σιδηρόδροµο και όχι τι δεν κάνατε στα
χρόνια της πρωθυπουργίας σας, µας δείχνει πόσο ένοχοι είσαστε
για τον άδικο χαµό των συγγενών και των παιδιών µας. Εγώ τα
παιδιά µου δεν τα έφερα στον κόσµο για να γίνουν Ιφιγένειες.
Εάν θέλετε Ιφιγένειες, να βάζετε όλοι εκεί µέσα στη Βουλή τα
παιδιά σας στο τρένο και να κάνατε τώρα υπερσύγχρονο τον
ΟΣΕ. Κανένα πρόβληµα. Τώρα όµως υπάρχει ένα πρόβληµα. Ξέ-
ρετε ποιο είναι αυτό; Η ανάληψη ευθύνης που ουδέποτε έλαβε
ούτε ο Πρωθυπουργός ούτε η Κυβέρνησή σας».

Ξαναρωτώ: Λάβατε το e-mail; Το λάβατε. Εάν το λάβατε, κατά
τον νόµο που η Νέα Δηµοκρατία έφερε ότι ο πολίτης που ενηµε-
ρώνεται µε e-mail από οποιαδήποτε δηµόσια υπηρεσία είναι ενή-
µερος, είστε ενήµερος, είστε συνυπεύθυνος και εσείς και ο
Γεραπετρίτης και ο Έλληνας Πρωθυπουργός. Όλα τα υπόλοιπα
είναι φτηνές δικαιολογίες, κύριε Σκέρτσο. Μην κάνετε σκέρτσα
µε τη νοηµοσύνη µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ. Συγγνώµη, λάθος µου.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ε, εκεί ήταν.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-

τική Συµµαχία): Κυρία Μπακογιάννη, ξέρετε ότι εγώ δεν ήµουν
ποτέ ΠΑΣΟΚ, το έχουµε συζητήσει και δηµόσια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν ήταν ποτέ. Δικό
µου λάθος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε, οφείλω να καταθέσω στην Ελ-
ληνική Βουλή και όχι απευθυνόµενος στην Κυβέρνηση, η οποία
ελέγχεται και λογοδοτεί, ότι ήταν ιδιαίτερα προκλητική, αλλά και
επικίνδυνη η τοποθέτηση του κ. Σκέρτσου πριν από λίγο και πάνω
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από όλα, ήταν µια τοποθέτηση προσβλητική για τις εκατοντάδες
χιλιάδες, για να µην πω εκατοµµύρια, Έλληνες πολίτες που αγω-
νιούν για δηµοκρατία και διαφάνεια. 

Αν µια κυβέρνηση είναι σε αδύναµη θέση τόσο ισχυρή ώστε να
προσπαθεί να κάνει αντιπολίτευση στην Αντιπολίτευση και δεν
µπορεί να υπερασπιστεί το έργο της, είναι τραγική στιγµή για την
Κυβέρνηση, είναι Κυβέρνηση σε αποδροµή, γιατί πρέπει να έχει
την επάρκεια έστω να πει κάτι που έκανε, έστω. 

Όταν γυρίζει πίσω σε χυδαιότητες πενταετίας, επταετίας, ση-
µαίνει ότι υπάρχει πλήρης ανεπάρκεια και αγωνία µάλιστα, κύριε
Σκέρτσο, γιατί η ελληνική κοινωνία περιµένει από εσάς µια απά-
ντηση, η ελληνική κοινωνία ρωτάει τι έχετε κάνει εσείς και την ευ-
θύνη σας και την επίλυση του προβλήµατος µετά την τραγική
σύγκρουση και την έκρηξη. Και εσείς λέτε «Πριν από επτά χρόνια
έγινε µια σύσκεψη».

Ωραία, µην απαντήσετε στον Σωκράτη Φάµελλο. Στους πολίτες
έχετε κάτι να πείτε; Εδώ είµαστε εκπρόσωποι των πολιτών. Δεν
είστε τεχνοκράτης. Μια χαρά πολιτικό πρόσωπο είστε, γαντζω-
µένος στην εξουσία και στο παραµάγαζο της εξουσίας και στο
µπροστινό τραπέζι. Πολιτικό πρόσωπο είστε. Αν δεν είστε πολι-
τικό πρόσωπο µην καθόσαστε σε αυτά τα έδρανα. Δεν είστε τε-
χνοκράτης. 

Είστε ξεκάθαρα πολιτικό πρόσωπο που υπηρετείτε ταυτό-
χρονα διπλό σχέδιο, του κ. Μητσοτάκη και του συστήµατος οικο-
νοµικής εξουσίας στη χώρα, που τη χρεοκόπησε την πατρίδα µας
και κάποιοι βάλαµε πλάτη για να βγούµε από τη χρεοκοπία και
τώρα πάλι στα βράχια µας οδηγείτε και στα βράχια τα οικονο-
µικά, αλλά και τα σκοτεινά της έλλειψης δηµοκρατίας, κράτους
δικαίου. Μέχρι και το Ευρωκοινοβούλιο µίλησε για το κράτος δι-
καίου στην πατρίδα µας. Σας αρέσει αυτό; Εµένα καθόλου, κύριε
Σκέρτσο.

Πάµε λιγάκι όµως στο συγκεκριµένο, κύριε Πρόεδρε. Έχουµε
καταθέσει συγκεκριµένα αιτήµατα και θέλουµε απάντηση. Πρώ-
τον, ο κ. Σκέρτσος και η Πλειοψηφία θα δεχτούν να έρθουν ο κ.
Μητσοτάκης, ο κ. Γεραπετρίτης, ο κ. Σκέρτσος στην προκαταρ-
κτική επιτροπή; Μια απλή απάντηση. Την περιµένουν οι πολίτες.
Θα τη δώσετε σήµερα. Δεν θα τελειώσει η δυσπιστία αν δεν τη
δώσετε. Ένα ναι ή ένα όχι. 

Εµείς καταθέσαµε διά του δικού µου στόµατος το αίτηµα. Θα
ζητηθεί να έρθουν οι τρεις τους. Θα το δεχθείτε; Πείτε µας. Είναι
τόσο δύσκολο;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία)

Δεύτερον, τα e-mail σας και τα τηλέφωνά σας θα τα δώσετε
στον ανακριτή µε δική σας πρωτοβουλία; Εφόσον καθαρός ου-
ρανός αστραπές δεν φοβάται, εσείς σήµερα δηλώστε «Καλώ τις
ανακριτικές αρχές, που σέβοµαι, να έχουν πρόσβαση στα e-mail
µου και στο κινητό µου τηλέφωνο για να βρουν τι επικοινωνίες
έγιναν εκείνες τις µέρες». Ναι ή όχι; Ναι ή όχι, κύριε Σκέρτσο;
Μία απάντηση ζητήσαµε.

ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Καλά, σοβαρά; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-

τική Συµµαχία): Ναι ή όχι, κύριε Σκέρτσο; Μια απάντηση ζητή-
σαµε. Θέλετε ή όχι;

ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Είµαστε σοβαροί;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-

τική Συµµαχία): Πάρα πολύ σοβαροί είµαστε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, µη
διακόπτετε. Προηγουµένως είχαµε τα ίδια εδώ. Κυρία Μπακο-
γιάννη, µη διακόπτετε. Δεν γίνεται να διακόπτουµε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία): Κυρία Μπακογιάννη, δεν µπορείτε να το σώσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, να
απευθύνεστε στο Προεδρείο και ολοκληρώστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία): Δεν µπορείτε να το σώσετε, κυρία Μπακογιάννη.
Ό,τι και να κάνετε ούτε ατζέντα µπορείτε να αλλάξετε ούτε να το
σώσετε. Δεν µπορείτε να το σώσετε. Οι πολίτες είναι έξω. Περι-
µένουν απαντήσεις. Δεν είµαστε ίδιοι, κυρία Μπακογιάννη. Δεν
είµαστε ίδιοι!

ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δεν είµαστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευτυχώς.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-

τική Συµµαχία): Δεν συµµετέχουµε σε αυτό το καθεστώς εξου-
σίας. Δεν είµαστε ίδιοι. Ξεχάστε το. Βγάλτε το από το µυαλό σας.
Δεν είµαστε ίδιοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί
προσωπικού.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία): Κύριε Σκέρτσο, τρίτη ερώτηση. Ο ανακριτής θα
ψάξει για το αν συµµετείχε κυβερνητικό στέλεχος και τι εντολές
έδωσε. Δεν µπορεί ο κ. Τριαντόπουλος να λέει παντού ότι είχε
την ευθύνη εκ µέρους του Πρωθυπουργού για την αποκατά-
σταση του «χώρου» -σε εισαγωγικά, γιατί είναι ντροπή και προ-
σβολή αυτό που έγινε- και τώρα να λέτε ότι δεν ήξερε τίποτα και
ότι ήταν παρατηρητής, ότι πήγε για καφέ στα Τέµπη. Για όνοµα
του Θεού! Μιλάµε για το τραγικότερο σιδηροδροµικό δυστύ-
χηµα. 

Αλλά σας ρωτώ, επειδή η άγνοια δικαίου δεν δικαιολογείται
στην Ελλάδα -όσο γνωρίζω τουλάχιστον, µπορεί και αυτό να το
αλλάξετε, για όλα είστε ικανοί, δεν έχετε ιερό και όσιο σε όσα
έχετε κάνει- και επειδή έγινε καταστροφή πειστηρίων του εγκλή-
µατος, όπως λέει και ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ, όπως λέει και η Εισαγγελία
Εφετών και είναι παράνοµη πράξη, όπως λέει η Εισαγγελία Εφε-
τών, είσαστε εσείς ενηµερωµένοι για µια παράνοµη πράξη διά
του e-mail που λάβατε, ναι ή όχι;

Κάνατε τίποτα για να µην συµβεί παράνοµη πράξη, ναι ή όχι;
Πείτε µας, κύριε Σκέρτσο. Η Εισαγγελία Εφετών εγγράφως στη
Βουλή έχει δηλώσει ότι δεν ήταν εν γνώσει της, άρα κατά παρά-
βαση της ανακριτικής διαδικασίας και του εισαγγελικού ελέγχου,
κατά παράβαση του θεσµικού πλαισίου αλλοίωση του χώρου. Το
λέει το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Λάβατε e-mail για το ζήτηµα
αυτό. Τι κάνατε; Τι κάνατε, κύριε Σκέρτσο; Σφυρίζατε αδιάφορα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία): Διότι εδώ -εγώ έχω το πρώτο, θα καταθέσουµε
και άλλα, να είστε σίγουροι, θα πάω τώρα µέσα στη δικογραφία-
έχουµε το πρώτο ζήτηµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

Στις 6-4-2023 ο κ. Τσακίρης εγκρίνει τη χρηµατοδότηση, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν πρακτικό της συνεδρίασης επιτροπής συντο-
νισµού πολιτικής προστασίας, που απ’ όσο γνωρίζουµε ήταν ο κ.
Τριαντόπουλος, εκτός αν λέτε ότι δεν ήταν και παρών, ότι δεν
ήταν στα Τέµπη δηλαδή. Ο ίδιος έλεγε ότι ήταν εκεί παντού. Και
επίσης, βλέπω και το αίτηµα -την πρώτη σύµβαση τουλάχιστον-
του κ. Αγοραστού, 18 Μαΐου του 2023, που αναφέρεται στα πρω-
τόκολλα του συντονιστικού οργάνου πολιτικής προστασίας της
1ης/3. Δύο πρωτόκολλα. Λοιπόν εδώ είναι ξεκάθαρα αυτά. Αυτά
πρέπει να µπουν στη δικογραφία της κακουργηµατικής απιστίας
για τη χρηµατοδότηση.

Ρωτάω λοιπόν: Γι’ αυτά εσείς ήσασταν ενήµερος, κύριε Σκέρ-
τσο; Ερώτηµα είναι. Είναι ξεκάθαρο ερώτηµα. Ήσασταν ενήµε-
ροι; Πήρατε το e-mail; Εγώ δεν λέω ότι ήσασταν στη συνεδρίαση.

Και θέλω να σας καταθέσω και ένα άλλο ερώτηµα, γιατί ξε-
χνάτε τις δικές σας ευθύνες. Απ’ ό,τι διαβάζω στη δηµοσιότητα,
ο Πρόεδρος του ΟΣΕ, ο Πρόεδρος που η Κυβέρνηση όρισε, ο κ.
Σπηλιόπουλος, όταν παραιτήθηκε, έστειλε επιστολή στον Πρω-
θυπουργό. Όταν παραιτήθηκε ο Πρόεδρος του ΟΣΕ που τοπο-
θετήσατε εσείς έστειλε επιστολή στον Πρωθυπουργό. Καινούρ-
γιο ερώτηµα λοιπόν, κύριε Σκέρτσο. Εσείς στο Μαξίµου τη δια-
βάσατε αυτήν την επιστολή; Είστε ενήµερος; Γνωρίζετε εσείς ή
ο κ. Μητσοτάκης για τα προβλήµατα ασφάλειας στον σιδηρό-
δροµο που εντόπισε ο Πρόεδρος του ΟΣΕ; Δεν πρέπει να µας
απαντήσετε; Απλό ερώτηµα των πολιτών είναι. Απλά ερωτήµατα.

Γιατί ναι, δεν είµαστε ίδιοι και δεν µπορείτε να κρύψετε την
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αλήθεια. Την αλήθεια θα την αποκαλύψουµε και εµείς και οι πο-
λίτες. Γνωρίζουµε ότι είστε σε άµυνα, δεν µπορείτε να απαντάτε
µε επίθεση. Απαντήσεις θέλουµε, όχι εµείς, η ελληνική κοινωνία.
Αν συνεχίστε να την προσβάλλετε, η κοινωνική και η πολιτική
ρήξη θα είναι πολύ πιο έντονη. Εµείς θέλουµε να σεβαστούµε την
κοινωνία και τη δηµοκρατία. Εσείς θέλετε;

Βέβαια υπάρχει και ένα άλλο ερώτηµα. Μπορείτε πλέον; Μπο-
ρείτε, κύριοι και κυρία της Κυβέρνησης; Αυτό το ερώτηµα έχει η
ελληνική κοινωνία. Στον κατήφορο που έχετε επιλέξει εµείς δεν
θα συµµετέχουµε. Είναι ξεκάθαρο. Η αλήθεια θα αποκαλυφθεί
και θα αποκαλυφθεί πρώτα από όλα στην ελληνική κοινωνία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ.
Έχει ζητήσει τον λόγο επί προσωπικού η κ. Μπακογιάννη.
Αν θέλετε, να µας εξηγήσετε µόνο το προσωπικό πρώτα.
ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Θα σας εξηγήσω, κύριε Πρόεδρε.
Είµαι πάνω από τριάντα πέντε χρόνια σε αυτήν τη Βουλή και

έχω παρακολουθήσει πάρα πολλές συζητήσεις. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη δηµοκρατία η διαδικασία

δεν είναι τύπος, είναι ουσία. Όταν χθες προτείνατε προανακρι-
τική επιτροπή για τον κ. Τριαντόπουλο, η πλειοψηφία ψήφισε
υπέρ και γι’ αυτό και θα συσταθεί η προανακριτική επιτροπή. 
Όταν συσταθεί αυτή η προανακριτική επιτροπή θα προβεί στις
πράξεις και τις ενέργειες εκείνες οι οποίες είναι απαραίτητες για
να κρίνουν αν υπάρχουν οι ενδείξεις για τον κ. Τριαντόπουλο, θα
καλέσει τους µάρτυρες, όποιους θεωρεί η προανακριτική επι-
τροπή, και από εκεί και πέρα κάποια στιγµή θα καταλήξει σε ένα
πόρισµα. 

Έρχεστε σήµερα, προκαταλαµβάνοντας την οποιαδήποτε δια-
δικασία της προανακριτικής επιτροπής, να αποφασίσετε ποιους
θέλετε µάρτυρες, πώς θα γίνει, αλλά κυρίως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχετε προαποφασίσει την ενοχή. Αυτό είναι το µε-
γάλο πρόβληµα της διαδικασίας των επιτροπών. 

Όταν ένα κόµµα προσέρχεται, έχοντας προ πολλού αποφασί-
σει την ενοχή των ανθρώπων για τους οποίους θεωρητικώς η
προανακριτική συστήνεται, τότε τελείται σε πλήρη κοινοβουλευ-
τική αταξία, αλλά και, επειδή άκουσα περί ηθικής από τον κ. Τσα-
καλώτο, και σε παντελώς ανήθικη νοοτροπία. Διότι στις δηµοκρα-
τίες αποδεικνύεται η ενοχή των ανθρώπων πριν καταδικαστούν. 

Εσείς έχετε ήδη καταδικάσει, κύριε Φάµελλε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-

τική Συµµαχία): Το προσωπικό ποιο είναι, κυρία Μπακογιάννη;
ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ηρεµήστε, ηρεµήστε. Δεν χάνετε τί-

ποτα. 
Εσείς, κύριε Φάµελλε, έχετε προ πολλού καταδικάσει. 
Εµείς όταν µιλάµε για καταδικασµένους µιλάµε για καταδικα-

σµένους δικαστηρίων. Δεν µιλάµε για καταδικασµένους που ει-
κάζουµε ότι είναι ένοχοι. Άρα λίγο περισσότερη σοβαρότητα και
λίγο λιγότερες ύβρεις και χαρακτηρισµούς. Διότι, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, το επίπεδό σας όλες αυτές τις µέρες αδικεί πε-
νήντα επτά θύµατα της τραγωδίας των Τεµπών. Τα αδικείτε και
τα φέρνετε στα µέτρα σας. Είναι ντροπή, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Μπακογιάννη. Προφανώς δεν ήταν επί προσωπικού. Είπατε
επί προσωπικού.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία): Το προσωπικό ποιο ήταν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το ανέφερα, κύριε
Πρόεδρε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία): Δεν υπήρχε προσωπικό τελικά. Είναι ύβρις προς
τον Κανονισµό. Ψευδεπίγραφη επίκληση του Κανονισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ.

(Θόρυβος)
Κύριοι συνάδελφοι, το ξέρω ότι περιµένετε, το καταλαβαίνω.

Κύριε Σταϊκούρα, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πού απαντήσατε επί προσωπικού, κυρία

Μπακογιάννη;
ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Εµένα µου είπε ο κ. Φάµελλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Μπακογιάννη,

πράγµατι, έχει δίκιο. Δεν ήταν επί προσωπικού, όπως είπατε.
Αφήστε το.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Και εµείς θα µιλή-
σουµε, οι Βουλευτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε,
έχετε δίκιο, αλλά αυτός είναι ο Κανονισµός

Κύριε Σταϊκούρα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε, σε λίγο θα µιλήσω ούτως ή άλλως για το

τι έχει γίνει το ενάµισι τελευταίο έτος στους ελληνικούς σιδηρο-
δρόµους. Απλά υπάρχουν δύο αναπάντητα ερωτήµατα για τα
οποία θα ήθελα να δώσω ξεκάθαρες απαντήσεις µε ενσυναί-
σθηση, σεβασµό στην κοινωνία, σοβαρότητα και ψυχραιµία, γιατί
πράγµατι δεν είµαστε όλοι το ίδιο.

Επικαλείται η πρόταση δυσπιστίας και το επαναλάβατε, κύριε
Φάµελλε, σήµερα την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Και τι χαρακτηρι-
στικά αναφέρεται µέσα στην πρόταση δυσπιστίας; Διαβάζω: «Συ-
γκεκριµένα τον Δεκέµβριο του 2024 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
απηύθυνε προειδοποιητική επιστολή στην Ελλάδα, ζητώντας τη
συµµόρφωση της χώρας µε την ενωσιακή νοµοθεσία για την
ασφάλεια των σιδηροδρόµων». Θα µου επιτρέψετε συνεπώς να
σας δώσω όλο το κείµενο, γιατί έχει ιδιαίτερη αξία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία): Και την απάντησή σας, κύριε Σταϊκούρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Κύριοι συνάδελφοι, µην µιλάτε όλοι µαζί. Δεν γίνεται έτσι. Αφή-
στε να ολοκληρώσει ο Υπουργός.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Φάµελλε, µπορώ λίγο, σας παρακαλώ; 

Λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή: «Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποφά-
σισε να κινήσει διαδικασία επί παραβάσει µε την αποστολή προ-
ειδοποιητικής επιστολής στην Ελλάδα» -το έχει κάνει σε άλλες
είκοσι δύο περιπτώσεις στην Ευρώπη βεβαίως, αλλά δεν έχει ση-
µασία, για την Ελλάδα θα µιλήσουµε- «επειδή δεν ευθυγραµµίζε-
ται µε τις απαιτήσεις της νοµοθεσίας για την ασφάλεια των σιδη-
ροδρόµων (ΕΟ για την ασφάλεια των σιδηροδρόµων 2016/798)».

Πάµε πιο κάτω. «Η Επιτροπή θεωρεί ότι στην Ελλάδα υπάρ-
χουν µακροχρόνιες ελλείψεις στην εφαρµογή της Οδηγίας» -από
πότε λέει;- «από την έναρξη ισχύος της». Ποιος ήταν στην κυβέρ-
νηση το 2016; «Από την έναρξη ισχύος της» και συµπληρώνει
µετά ότι «η Ελληνική Κυβέρνηση για πρώτη φορά έχει ένα σχέδιο
δράσης µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το οποίο έχει ικανοποι-
ητική πρόοδο». Τα υπόλοιπα δεν τα είχατε στην πρόταση δυσπι-
στίας. Υποθέτω δεν τα ξεχάσατε, απλά δεν σας συνέφεραν.

Παρακαλώ, το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Να πάµε λίγο πιο κάτω στο ίδιο θέµα. Λέτε ότι η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή για πρώτη φορά κάνει αυτήν τη διαδικασία. Στις 10
Μαρτίου του 2023 η επιτροπή ζήτησε από τον Ευρωπαϊκό Οργα-
νισµό Σιδηροδρόµων να δει την κατάσταση του ελληνικού σιδη-
ροδρόµου. Στις 13 Οκτωβρίου 2023 υπέβαλε την έκθεση και η
Ελληνική Δηµοκρατία, το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών,
στις 3 Απριλίου του 2024 καταθέσαµε το σχέδιο δράσης συµφω-
νηµένο µε την Ευρώπη. Έκτοτε το υποβάλλουµε κάθε δύο µήνες
-πήρατε την απάντηση χθες από τον Πρωθυπουργό- καταθέτο-
ντας το τελευταίο τρίτο σχέδιο που υποβάλαµε στην Ευρώπη –
πότε;- τον Ιανουάριο του 2025. 

Συµπληρώνει δε αυτή η προειδοποιητική επιστολή: «Η επι-
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τροπή αναγνωρίζει τα σχέδια και την πρόοδο που έχει γίνει µέχρι
σήµερα, αλλά επισηµαίνει ότι χρειάζεται χρόνος». Και επειδή θε-
ωρείτε ότι κάτι θέλουµε να κρύψουµε, παρακαλώ, όλη η απά-
ντηση που έχω δώσει προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Και το
σχέδιο δράσης έχετε συνεπώς, και την απάντηση προς την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε σας παρακαλώ. Μετά από δύο οµιλητές έχετε την οµι-
λία σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ναι, αλλά έχει ενδιαφέρον. 

Προσέξτε τώρα ποιο είναι το ενδιαφέρον. Πότε είναι η Οδηγία,
κύριε Φάµελλε; Είναι το 2016 και λέει ότι από την έναρξη ισχύος
της υπάρχουν ζητήµατα ασφαλείας. Υποβάλατε χθες ένα εθνικό
στρατηγικό σχέδιο µεταφορών της Ελλάδος. Πότε; Ιούνιος 2019,
το προσυπογράφετε. Πείτε µου µία πρόταση που έχει για ασφά-
λεια εδώ µέσα. Είναι το 2019. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι από
το 2016. Οι κανόνες ασφαλείας είναι από το 2016. Δεν έχετε ούτε
ένα σηµείο εδώ µέσα που να αναφέρεται στην αναδιοργάνωση
του ελληνικού σιδηροδρόµου.

Το µόνο που λέτε -το έχω διαβάσει όλο- είναι να επεκτείνουµε
τον σιδηρόδροµο και να κάνουµε το Αλεξανδρούπολη-Ορµένιο.
Παρεµπιπτόντως εξασφαλίσαµε τώρα τα λεφτά, το 2024. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία): Έξι χρόνια κυβέρνηση;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Μα, δεν τα είχατε τα λεφτά εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ. Περιµένουν οι Βουλευτές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μα, τι λέτε; Πέρασε το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Μα, τα λεφτά είναι από το 2024. Εσείς λέτε χωρίς λεφτά. 

Δεν υπάρχει συνεπώς µία πρόταση για την αναδιοργάνωση του
ελληνικού σιδηροδρόµου και την ασφάλεια όταν από το 2016
υπάρχει η Κοινοτική Οδηγία που δεν έχει ενσωµατωθεί. 

Και κάτι ακόµα για αυτό. Μήπως σας θυµίζει κάτι η 13η Μαΐου
του 2017; Άδενδρο Θεσσαλονίκης, νεκροί και εκεί. Πόρισµα τότε,
διαβάζω: «Η ολοκλήρωση των εγκαταστάσεων των συστηµάτων,
η απρόσκοπτη λειτουργία θα συµβάλει σε τέτοια ατυχήµατα, 9-
10-2017». Και από κάτω σηµείωµα: «Οι υπερδεκαετείς καθυστε-
ρήσεις στην ολοκλήρωση των έργων αυξάνουν την επικινδυνό-
τητα του δικτύου». 

Το 2016 την Ευρωπαϊκή Οδηγία δεν την ενσωµατώσατε για την
ασφάλεια. Το 2017 δυστύχηµα, το 2019 καταθέτετε εθνικό σχέδιο
χωρίς µία γραµµή και έρχεστε σήµερα και κουνάτε το δάχτυλο; 

Εµείς έχουµε ένα σχέδιο. Το σχέδιο αυτό εδράζεται σε τέσσε-
ρις πυλώνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί
της διαδικασίας µετά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δύο λεπτά χρειάζοµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν γίνεται δύο λεπτά,
κύριε Υπουργέ. Ήδη έχουµε φτάσει τα εξίµισι λεπτά. Περιµένουν
οι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Απαντάω και εγώ στα ερωτήµατά σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, δεν
σέβεστε τους Βουλευτές, το καταλαβαίνετε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Το ένα είναι το σχέδιο δράσης, συµφωνηµένο µε την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, που έχει χρονικό ορίζοντα υλοποίησης στο
τέλος του 2026. Ξεκίνησε να εφαρµόζεται από τον Απρίλιο του
2024. 

Δεύτερον, αυτό που νοµοθετήσαµε τον Δεκέµβριο του 2024,
να υπάρχουν οι ελληνικοί σιδηρόδροµοι ώστε ΟΣΕ, ΕΡΓΟΣΕ, ΓΑΙ-
ΑΟΣΕ να είναι ένας φορέας. 

Τρίτον, αυτό που είπε χθες ο Πρωθυπουργός, να αξιοποι-
ήσουµε τις συµφωνίες που έχουµε κάνει µε τους γαλλικούς σι-
δηροδρόµους και µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων τον
Οκτώβριο του 2024 και να προχωρήσουµε σε µια µακροχρόνια
σύµβαση για τη συντήρηση, συµπληρωµατικά προς την εργασία
των ελληνικών σιδηροδρόµων, τη συντήρηση του τροχαίου υλι-
κού, αλλά και των συστηµάτων.

Και τέταρτον, να έχουµε νέο τροχαίο υλικό από τη HELLENIC
TRAIN και ήδη είµαστε σε συνεργασία µαζί τους. 

Και κλείνω, κυριολεκτικά σε µισό λεπτό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, µία

ώρα έχει να µιλήσει Βουλευτής, µία ώρα! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Θα καταθέσω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Και εσείς είσαστε στα

οκτώ λεπτά τώρα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Μα, και εγώ ήταν να µιλήσω στις 12:00.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Πρέπει να σέβεστε

τους Βουλευτές λίγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Εγώ ήταν να µιλήσω στις 12:00.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ο κόσµος περιµένει απαντήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, µην

επεµβαίνετε στη διαδικασία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Και τέλος, εάν µου επιτρέπετε, κύριε συνάδελφε, µην φύ-
γετε, µισό λεπτό.

Ο κ. Βελόπουλος υπέβαλε µια ερώτηση στις 4 Μαρτίου προς
τον Πρωθυπουργό, εµένα και τον Υπουργό Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών σχετικά µε τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Για να µην περιµένετε τις
κοινοβουλευτικές διαδικασίες, όλη την απάντηση πενήντα σελί-
δες, σας τη δίνω τώρα, στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Θα έχετε πλήρη εικόνα πώς διορίστηκαν τα µέλη στον ΕΟΔΑ-
ΣΑΑΜ, πώς µπήκαν τα µέλη στην επιτροπή. 

Υπαινίχθηκε χθες ο πρόεδρός σας ότι υπάρχει κάποια σχέση
µε τον Βέλγο. Σας δίνω ακριβώς την επιστολή του επικεφαλής
του ERA, του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Σιδηροδρόµων, ο οποίος
αυτός όρισε το συγκεκριµένο πρόσωπο. Το καταθέτω στα Πρα-
κτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει την προαναφερθείσα επιστολή,
η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και επίσης, επειδή είπατε, από πού χρηµατοδοτούνται αυτά τα
µέλη, υπάρχει e-mail και ανάλυση ακριβώς που δείχνει ότι οι Ευ-
ρωπαίοι χρηµατοδοτούν αυτά τα συγκεκριµένα πρόσωπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
πάρει όλο τον χρόνο της οµιλίας σας. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Και σε ό,τι αφορά το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, για το
οποίο µιλήσατε, χαίροµαι που συµφωνούµε επί του περιεχοµέ-
νου, άρα θα συµφωνήσετε και µε τις σελίδες 128 και 129 που
αναφέρεται στο τι συγκεκριµένο έχει γίνει για να ενισχυθεί η
ασφάλεια του σιδηροδρόµου µετά το καλοκαίρι του 2023. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα

τον λόγο επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι. Δεν θα γίνει καµία

παρέµβαση. Η διαδικασία θα κλείσει µε τον Υπουργό, κ. Σκέρτσο. 
Κύριε Σκέρτσο, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, πα-

ρακαλώ θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν υπάρχει κάτι επί

προσωπικού, δεν διέκρινα κάτι επί προσωπικού. Θα κλείσει η δια-
δικασία, µιλάµε µια ώρα. Σας παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Πείτε µου ότι θα µι-
λήσω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κυρία συνάδελφε.
Κλείνει η διαδικασία µε τον κ. Σκέρτσο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Πρέπει να υπάρχει
σεβασµός στους Βουλευτές και τις Βουλεύτριες, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορεί να σας κάνω συνεχώς σήµα ότι θέλω τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Γιατί θέλετε τον λόγο,
κυρία συνάδελφε; Είστε Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος; Δεν
είστε. Γιατί πρέπει να πάρετε τον λόγο; Προσωπικό δεν υπάρχει.
Σας παρακαλώ, αφήστε να κλείσει η διαδικασία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Τον λόγο επί της διαδικασίας, παρα-

καλώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε,

πείτε µου ότι θα µιλήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κυρία συνάδελφε,

δεν έχετε τον λόγο. Δεν έχετε τον λόγο.
Ευχαριστώ πολύ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο

επί της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μάντζο, έχετε

τον λόγο επί της διαδικασίας, που είπατε, και θα κλείσουµε µε
τον κύριο Υπουργό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ασφαλώς, όπως πρέπει. 
Επί της διαδικασίας: έχουµε διακόσιους τρεις εγγεγραµµένους

Βουλευτές. Έχουµε δεκαεπτά δηλωθέντες Υπουργούς σήµερα.
Και πριν από λίγο, ο κύριος Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών
που θα µιλήσει σε πολύ λίγο, έκανε παρέµβαση, απαντώντας στα
πάντα πριν µιλήσει, ενώ µιλάει σε πολύ λίγο. Και όταν του παρα-
τηρήσατε αυτό που λέµε τώρα, απάντησε «µισό λεπτό, έχει εν-
διαφέρον». Μα όλα έχουν ενδιαφέρον εδώ µέσα.

Εάν σηκωνόµαστε και µιλάµε όλοι για ό,τι θεωρούµε και ό,τι,
πράγµατι, έχει ενδιαφέρον, δεν θα τελειώσουµε ποτέ, κύριε Πρό-
εδρε. Δεν θα µιλήσουν οι Βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε δίκιο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Και κάτι ακόµα. Πριν από λίγο η κ.

Μπακογιάννη πήρε τον λόγο για κάτι επί προσωπικού, το οποίο
δεν είναι προσωπικό και δεν εξηγήθηκε ποτέ, κύριε Πρόεδρε, το
προσωπικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το ανέφερα, κύριε
Μάντζο. Αναφέρθηκε από το Προεδρείο.

ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Να το εξηγήσω ξανά; 
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ένα προσωπικό υπήρξε, η αναφορά

µου στην κ. Μπακογιάννη και η παράκλησή µου να ενηµερώσει
και να εξηγήσει στον κ. Σκέρτσο ποιος χρεοκόπησε τη χώρα το
2008, 2009…

ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο
επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μάντζο, τώρα
αυτό δεν είναι επί της διαδικασίας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: … και ποιοι είναι αυτοί από τη Νέα
Δηµοκρατία, οι οποίοι οδήγησαν τη χώρα εκτός Ευρώπης σχε-
δόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μάντζο, ζητήσατε
τον λόγο επί της διαδικασίας. Αυτό δεν είναι επί της διαδικασίας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Είπε η κυρία Πρόεδρος, η κ. Μπακο-

γιάννη ότι θίχτηκε. Αν λοιπόν, όλοι έχουµε προσωπικό ότι θιγό-
µαστε από τον κυνικό, αλαζονικό τρόπο µε το οποίο χειριστήκατε
αυτό το έγκληµα στα Τέµπη δεν πρόκειται να συζητήσουµε για
τίποτε άλλο παρά µόνο να µιλάµε όλοι για προσωπικά µας.

ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο
επί προσωπικού. Πρέπει να του απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κυρία Μπακο-
γιάννη. 

Κυρία Μπακογιάννη, προηγουµένως ζητήσατε τον λόγο επί
προσωπικού και δεν ήταν επί προσωπικού. Σας παρακαλώ, πρέ-
πει να κλείσει η διαδικασία, να κλείσουµε τη διαδικασία. Μία ώρα
έχει να µιλήσει Βουλευτής. 

Σας παρακαλώ.
ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λό-

γο να απαντήσω στον κ. Μάντζο, γιατί απλούστατα απευθύνθηκε
σε µένα. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Αριστε-
ράς και της Πλεύσης Ελευθερίας)

ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Γιατί σας ενοχλεί τόσο πολύ όταν
µιλάω; Δεν σας έχω απασχολήσει τόσο πολύ όσο έχετε απασχο-
λήσει εσείς. 

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τι κάνετε τώρα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Μπακογιάννη,

δεν έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Να κλείσετε το µικρόφωνο, κύριε

Πρόεδρε. 
ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Σας ενοχλεί πάρα πολύ να ακούτε

µερικές αλήθειες. Αυτή είναι η αλήθεια. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Έλεος, κύριε Πρόεδρε,

πια. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τι κάνετε τώρα; Με

αυτό που κάνετε δεν ακούει κανείς. 
Κυρία Μπακογιάννη, δεν έχετε τον λόγο. Σας το είπα. 
ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Σταµατάω αλλά θα τα ακούσετε

πάρα ταύτα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν πειράζει, κυρία

Μπακογιάννη, θα ακούσετε και εµάς παρά ταύτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον λόγο έχει ο κ.

Σκέρτσος για τρία λεπτά παρακαλώ. Έχουµε καθυστερήσει πάρα
πολύ. Μία ώρα έχει να µιλήσει Βουλευτής. 

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Δυο λόγια θα πω και θα προσπαθήσω να είµαι ήπιος και να
υπάρξει µια εκτόνωση όλης αυτής της έντασης που είδαµε τα
προηγούµενα λεπτά. 

Αυτό που θέλω να πω είναι ότι ένα και µόνο χρέος έχει αυτή
τη στιγµή και η Βουλή και η Κυβέρνηση, να υποστηρίξει χωρίς
παρεµβολές, χωρίς παρεµβάσεις το έργο του φυσικού δικαστή
που είναι ο αποκλειστικός και µόνος αρµόδιος να ερευνήσει αυτή
την υπόθεση. Κανένας πολιτικός Αρχηγός δεν είναι ούτε ντετέ-
κτιβ ούτε εισαγγελέας. Εδώ µέσα ακούµε δυστυχώς, κρίσεις και
ήδη καταδικαστικές αποφάσεις. Αυτό είναι κατάντια και κατρα-
κύλα του πολιτικού βίου και του κοινοβουλευτικού βίου µε ευθύνη
της Αντιπολίτευσης. 

Το είπα και το επαναλαµβάνω: Δυστυχώς τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης έχουν γίνει αντιπολίτευση του µακελειού, όταν απο-
καλούν την Κυβέρνηση «κυβέρνηση δολοφόνων, κυβέρνηση λαθ-
ρεµπόρων, κυβέρνηση που συγκαλύπτει» µε αρχηγό τον Πρωθυ-
πουργό της χώρας. Αυτό σηµαίνει ένδεια κάθε πολιτικής θετικής
πρότασης για τη χώρα και µια ροπή προς την απόλυτη ποινικο-
ποίηση της πολιτικής ζωής. 

Όλοι να πάµε δηλαδή, να δικαστούµε, επειδή κάποιοι δεν µπο-
ρούν να κάνουν στοιχειώδη διάκριση µεταξύ του τι σηµαίνει δυ-
στύχηµα, έγκληµα και δολοφονία. Και τα βαφτίζουν όλα δολο-
φονίες και εγκλήµατα. Δεν είναι έτσι. Όλα αυτά θα τα κρίνουν οι
δικαστές και οι εισαγγελείς, όχι εσείς. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα τον

λόγο. 

9158 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε,
έχετε δικαίωµα να µιλήσετε, αλλά σας παρακαλώ πολύ να συνε-
χίσουµε τη διαδικασία. Περιµένουν πάνω από µία ώρα οι Βουλευ-
τές. Θα ανοίξουµε νέο κύκλο διαδικασίας. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Τρία λεπτά µόνο, κύριε Πρόεδρε. Είναι η
πρώτη παρέµβασή µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε το δικαίωµα,
εντάξει. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Έχω το δικαίωµα. Εξαντλώ το δικαίωµά
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αφού δεν σέβεστε,
έχετε το δικαίωµα. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Δεν θα µακρηγορήσω, το ξέρετε. 
Συνιστώ σε αυτή την Αίθουσα να κρατήσουµε την ψυχραιµία

µας, γιατί σήµερα η κοινωνία από όλη αυτή τη διαδικασία, πρα-
γµατικά θέλει να πάρει απαντήσεις. Ας προσπαθήσουµε λοιπόν,
να είµαστε ψύχραιµοι και να έχουµε έναν πολιτικό πολιτισµό. 

Άκουσα λοιπόν, σήµερα τον πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Φάµελλο
να διατυπώνει τα ερωτήµατά του και τις θέσεις του, λες και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν κυβέρνησε ποτέ, λες και έχουν παραγραφεί οι ηµέρες
και τα έργα του ΣΥΡΙΖΑ. 

Να θυµηθούµε λίγο τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ επί διακυβέρνησής του;
Ξεπούλησε την ΤΡΑΙΝΟΣΕ έναντι πινακίου φακής 45 εκατοµµύρια
ευρώ µε µια µοναδική προσφορά που είχε στην HELLENIC
TRAIN, όταν η HELLENIC TRAIN βρήκε στα αποθεµατικά της
ΤΡΑΙΝΟΣΕ 23 εκατοµµύρια ευρώ. Και πριν από αυτό µε κοινή
υπουργική απόφαση διέγραψε τα χρέη της ΤΡΑΙΝΟΣΕ προς τον
ΟΣΕ 700 εκατοµµύρια ευρώ. 

Και µετά τι έκανε; Εξαγόρασε η HELLENIC TRAIN την ΕΕΣΣΤΥ
πάλι µε µοναδική προσφορά έναντι εξαγοράς 22 εκατοµµυρίων
ευρώ, όταν τα χρέη της ΤΡΑΙΝΟΣΕ προς την ΕΕΣΣΤΥ ήταν 37
εκατοµµύρια ευρώ. 

Μιλάµε λοιπόν, για χρηστή διοίκηση; Δεν έχετε ευθύνες εσείς
στον ΣΥΡΙΖΑ για όλα αυτά ή ξαφνικά ξεκινούν -day one- στις 8
Ιουλίου του 2019 όλα; Δεν υπάρχουν λοιπόν, χρόνιες παθογέ-
νειες; Γιατί, λοιπόν, σήµερα µας µιλάτε και µας κουνάτε το δά-
χτυλο µε αυτό τον τρόπο, όταν και εσείς κάνετε, όπως λένε οι
εργαζόµενοι -αυτούς επικαλούµαι- αποσπάσεις από την Εγνατία
Οδό στον ΟΣΕ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τι λέτε τώρα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ, τι τρόπος είναι αυτός;
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Σας παρακαλώ.  
Επίσης, σε ό,τι αφορά το ΠΑΣΟΚ -για να ξέρουµε πού είµαστε

και από πού µιλάµε σήµερα και από πού να συνεχίσουµε τη συ-
ζήτηση…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τον σταθµάρχη ποιος
τον έβαλε;

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ξέρετε ποιος τον έβαλε. Δεν θα συνεχί-
σουµε αυτή τη συζήτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ. τι θα γίνεται; Θα µιλάει όποιος θέλει; Είναι τρόπος
αυτός; Τι τρόπος είναι αυτός; Σας παρακαλώ. Κάνετε ό,τι θέλετε!

Ολοκληρώστε, κυρία Ευθυµίου. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Θα µε αφήσετε, σας παρακαλώ; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κυρία

Ευθυµίου.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Σε ό,τι αφορά το ΠΑΣΟΚ, µε τον νόµο

Ρέππα, τον ν.3891/2010, για να ξέρουµε τι λέµε, είναι αυτός και
είναι πασίδηλο γεγονός -όποιον και να ρωτήσετε θα σας το πει,
είναι πασίδηλο γεγονός, πραγµατικά-, έδιωξε δυόµισι χιλιάδες
υπαλλήλους από τον ΟΣΕ, έµπειρους υπαλλήλους. Εσείς αποξη-
λώσατε τον ΟΣΕ. Εσείς τον υποστελεχώσατε και έρχεστε τώρα
και µας µιλάτε για αυτό το θέµα;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ντροπή σας!
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Για το ΠΑΣΟΚ µιλάω, κύριε Παππά. Κυρία

Νοτοπούλου, ακούστε τι λέω. Αλλά όλοι δεν ακούτε αυτή την στι-
γµή. Δεν ακούτε, πραγµατικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε. Περιµένουν Βουλευτές. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Εσείς γιατί εξανίσαστε; Δεν καταλαβαίνω.

Αναφέροµαι στο ΠΑΣΟΚ, αλλά το ΠΑΣΟΚ µπορεί να έχει αποφα-
σίσει να γίνει «ουρά» της κ. Κωνσταντοπούλου και από κόµµα
εξουσίας, να γίνει κόµµα διαµαρτυρίας.

Απαντήστε µας, όµως, κύριε Μάντζε. Γιατί έκανε το ΠΑΣΟΚ
πρόταση δυσπιστίας; Απαντήστε µας. Γιατί κάνετε πρόταση δυ-
σπιστίας; Για να πέσει η Κυβέρνηση; Ζητάτε εκλογές;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Δεκαεννέα σελίδες είναι. Διαβάστε
τες µία προς µία.

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ζητάτε εκλογές; Απαντήστε µας, σας πα-
ρακαλώ. Δεν λέει κανένας «ζητάµε εκλογές». Τότε γιατί κάνετε
πρόταση δυσπιστίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Ευθυµίου, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Ευθυµίου.
Θα συνεχίσουµε τη διαδικασία. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ.

Μιχάλης Κατρίνης Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλλαγής.
Μέχρι να έρθει ο κ. Κατρίνης, µια ανακοίνωση στο Σώµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», πενήντα δύο µα-
θήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Γυµνάσιο Μονεµβασιάς.  

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά, και σας εύχεται καλή πρό-
οδο.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Έχετε τον λόγο, κύριε Κατρίνη. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ. 
Είναι σαφές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν µπορούµε

να πείσουµε την ελληνική κοινωνία για την ανάγκη αξιοκρατίας
και σεβασµού των κανόνων, όταν σε αυτή την Αίθουσα κάποιοι
θεωρούν ότι είναι υπεράνω Κανονισµού και ότι µπορούν να πα-
ρεµβαίνουν όποτε θέλουν και µε όποιον τρόπο επιθυµούν, χωρίς
να σέβονται τους συναδέλφους. 

(Χειροκροτήµατα)
Αυτό, κύριε Πρόεδρε, θα σας παρακαλέσω να το µεταφέρετε

στον κ. Κακλαµάνη. Ισονοµία και κανόνες για όλους. Να είναι ένα
σαφές µήνυµα. Όπως, επίσης, νοµίζω ότι είναι ειρωνικό, κύριε
Υπουργέ, να αναφέρεστε σε κανόνες ασφαλείας, όταν ο Πρωθυ-
πουργός πριν από δύο µέρες διαβεβαίωσε τους Έλληνες πολίτες
ότι ασφαλή σιδηρόδροµο θα έχουµε το 2027, όταν θα παραδοθεί
και το έργο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυσπιστίας δεν είναι
απλώς µια κοινοβουλευτική διαδικασία που κάνει η Αντιπολίτευση
για να ελέγξει την Κυβέρνηση. Είναι µια διαδικασία που έχει εκ-
κινήσει η ίδια η κοινωνία, η συντριπτική πλειοψηφία της οποίας
απαιτεί διαφάνεια και δικαιοσύνη. Κοινωνία που είναι πεπεισµένη
ότι αυτή η Κυβέρνηση συγκαλύπτει. Κοινωνία που έχει κλονιστεί
η εµπιστοσύνη στους θεσµούς, λόγω των πρακτικών και των µε-
θοδεύσεων αυτής της Κυβέρνησης. 

Δεν θα πω πώς αντέδρασε ο κ. Σκέρτσος, αλλά θα πω πώς
αντέδρασε ο κ. Μητσοτάκης στην απαίτηση των πολιτών για δια-
φάνεια και δικαιοσύνη. Με νευρικότητα, µε επιθετική ρητορική,
µε ρηχό κοµµατικό λόγο, σε µια επίδειξη πολιτικού κυνισµού.
Γιατί το ξεκάθαρο µήνυµα που έστειλαν εκατοµµύρια πολίτες τον
Ιανουάριο, τον Φεβρουάριο, στα µεγαλύτερα συλλαλητήρια που
έχουν γίνει ποτέ σε αυτή τη χώρα είναι σαφές ότι δεν το πήρε ο
κ. Μητσοτάκης, όπως δεν πήρε και το µήνυµα των ευρωεκλογών. 

Αυτή η ακραία, καθεστωτική νοοτροπία που εξέφρασε ο κ. Μη-
τσοτάκης εδώ, από το Βήµα της Βουλής, έχει ως υπερασπιστές
της ανθρώπους µε ακραίο λόγο και ακραίο παρελθόν. Αυτούς,
δηλαδή, που εξαπέλυσε ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης δύο εβδοµάδες
πριν, για να τροµοκρατήσουν και να εκβιάσουν τον κόσµο, µαζί,
βεβαίως, µε πρόθυµους γενίτσαρους νέας κοπής, που τολµούν
να χρησιµοποιούν το όνοµα του πρώην Πρωθυπουργού του
Κώστα Σηµίτη.

Βεβαίως, όλοι αυτοί πήραν την απάντηση, αλλά βλέπουµε ότι
ακόµα επιµένουν. Γιατί δεν είναι µόνο η πολιτική ανικανότητα, δεν
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είναι µόνο η συνειδητή αποσιώπηση της αλήθειας, η αλλοίωση
των στοιχείων, η προσπάθεια χειραγώγησης της δικαιοσύνης,
που προκαλούν την αντίδραση των πολιτών. Είναι το γεγονός ότι
η Κυβέρνηση έχει από καιρό µετατραπεί σε ένα καθεστώς που
διαχειρίζεται την εξουσία µε αλαζονεία, µε αδιαφάνεια, µε αυθαι-
ρεσία. Στην πρώτη γραµµή αυτού του καθεστώτος είναι το κατ’
ευφηµισµόν επιτελικό κράτος, ένα παράκεντρο που παράγει
σκάνδαλα, συντηρεί παθογένειες και οδηγεί τη χώρα σε αδιέ-
ξοδο.  

Αλήθεια, θέλω να ρωτήσω την εποµένη της τραγωδίας, την 1η

Μαρτίου 2023, γιατί το επιτελικό κράτος, γιατί το Υπουργείο Υπο-
δοµών δεν έστειλαν στον τόπο της τραγωδίας την επιτροπή, η
οποία µε βάση τον νόµο σύστασης του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, την ΕΔΑΑΠ
έπαιζε τον ρόλο αυτής της αρχής µέχρι να συγκροτηθεί. Είναι το
άρθρο 50 παράγραφος 3 του ιδρυτικού νόµου του ΕΟΔΑΣΑΑΜ,
που λέει ότι µέχρι να συγκροτηθεί αυτός ο οργανισµός, τα καθή-
κοντα του ασκεί η Επιτροπή Διερεύνησης Αεροπορικών Ατυχη-
µάτων που υπήρχε τότε, αλλά το επιτελικό κράτος δεν την
έστειλε στον τόπο της τραγωδίας για να διερευνήσει την τραγω-
δία και να περιφρουρήσει τη διαδικασία. Έστειλε τον κ. Τριαντό-
πουλο και άλλους πρόθυµους, για τους οποίους βεβαίως έχει
επιληφθεί η δικαιοσύνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έχει δηµιουργήσει
µια πρωτοφανή θεσµική κρίση, κλονίζοντας την εµπιστοσύνη των
πολιτών και στο πολιτικό σύστηµα αλλά και στο ίδιο το κράτος
δικαίου. Επειδή κάποιοι από την Κυβέρνηση έχουν το θράσος να
απευθύνουν ερωτήµατα «σταθερότητα ή χάος», το πραγµατικό
δίληµµα είναι ένα και είναι ξεκάθαρο: κράτος δικαίου ή παρακρά-
τος Μητσοτάκη;

Οι θεσµοί καταρρέουν, η δικαιοσύνη δέχεται ωµές παρεµβά-
σεις, η χώρα καταγράφει τις χαµηλότερες επιδόσεις στην Ευ-
ρώπη ως προς την ποιότητα της δηµοκρατίας. Δεν είναι, όµως,
µόνο η θεσµική κρίση που ταλανίζει τη χώρα. Η οικονοµία βρί-
σκεται σε αδιέξοδο. Η ακρίβεια τσακίζει νοικοκυριά. Τα καρτέλ
συνεχίζουν να κυβερνούν ανενόχλητα. Η Ελλάδα είναι πολύ απλά
η χώρα των χαµηλότερων µισθών και των υψηλότερων τιµών
στην Ευρώπη. Και η Κυβέρνηση αντί να παίρνει µέτρα, στηρίζει
ολιγοπώλια και τράπεζες, αδιαφορεί για τις κοινωνικές ανισότη-
τες, αφήνει το δηµόσιο σύστηµα υγείας να καταρρέει.

Η Ελλάδα περιθωριοποιείται µέσα στη δίνη µεγάλων γεωπολι-
τικών ανακατατάξεων και επιστροφής ενός επιθετικού αναθεω-
ρητισµού. Η Ελλάδα χάνει διπλωµατικές ευκαιρίες. Δεν συµµετέ-
χει ενεργά στις µεγάλες διεθνείς εξελίξεις. Δεν αναπτύσσει ου-
σιαστικές συµµαχίες.

Θα είναι πολύ αργά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν δούµε
την Τουρκία να γίνεται µέλος του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού
Ασφαλείας χωρίς να είναι µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ
η ίδια η Τουρκία απειλεί ξεκάθαρα δύο κράτη-µέλη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, την Ελλάδα και την Κύπρο.

Αν ο κ. Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία πιστεύουν ότι η Ελ-
λάδα είναι πολύ µικρή χώρα για να έχει τη δική της εξωτερική πο-
λιτική, για να αναλαµβάνει τις δικές της πρωτοβουλίας, τότε
έχουν µπερδέψει τη σωστή πλευρά της ιστορίας µε την πλευρά
της υποτέλειας και γι’ αυτό πρέπει να φύγουν.

Κύριοι της Κυβέρνησης, η Κυβέρνησή σας δεν έχει πλέον λαϊκή
νοµιµοποίηση και είναι µειοψηφική µέσα στην κοινωνία. Στηρίζε-
στε σε µια κοινοβουλευτική πλειοψηφία που δεν έχει αντιστοί-
χηση µε τις διαθέσεις της κοινωνίας -και το ξέρετε-, γιατί δεν
µπορείτε να εγγυηθείτε ούτε τη διαφάνεια ούτε την ασφάλεια
αλλά ούτε την ευηµερία των πολιτών.

Η σηµερινή διαδικασία είναι µια επιλογή µεταξύ της συγκάλυ-
ψης και της αλήθειας. Είναι µια επιλογή µεταξύ της αλαζονείας
και της κάθαρσης. Είναι µια επιλογή µεταξύ της στασιµότητας
και της αλλαγής. Αυτός ο Πρωθυπουργός, αυτή η Κυβέρνηση συ-
νιστούν πρόβληµα και αποτελούν εµπόδιο για οµαλές πολιτικές
εξελίξεις.

Όσο και αν κάποιοι έχουν συµφέρον να διατηρηθεί στην εξου-
σία αυτός ο µηχανισµός, το ΠΑΣΟΚ τραβάει µία µεγάλη κόκκινη
γραµµή και µπαίνει µπροστά. Αναλαµβάνει την πρωτοβουλία να
απαλλάξει τη χώρα από µία κυβέρνηση που δεν της αξίζει, από
µία κυβέρνηση πλήρως αποµονωµένη, που δηµιουργεί πολιτική,

οικονοµική, κοινωνική και θεσµική κρίση άνευ προηγουµένου.
Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξίζει σίγουρα κάτι

καλύτερο και βεβαίως άξιζε µια κυβέρνηση που σέβεται τη δη-
µοκρατία και τη δικαιοσύνη. Αξίζει ένα κράτος δικαίου που σέβε-
ται και προστατεύει τους πολίτες του. Μαζί, µαζί µε την κοινωνία
µπορούµε και να το καταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κατρίνη, και για την τήρηση του χρόνου. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ψυχογιός, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ

- Προοδευτική Συµµαχία και µετά θα ακολουθήσει ο Πρόεδρος
της Νέας Αριστεράς για την παρέµβασή του, ο κ. Χαρίτσης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα

πω και εγώ ότι σε αυτή την Αίθουσα δεν πρέπει να υπάρχουν
Βουλευτές δύο ταχυτήτων. Διότι η ισότητα πρέπει να αποδεικνύε-
ται στην πράξη εδώ, δεν υπάρχει ιδιοκτησιακή σχέση κανενός µε
τη Βουλή. Άρα, θα πρέπει να το διασφαλίσετε αυτό ως Προ-
εδρείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µε
συγχωρείτε για τη διακοπή, αλλά ο κ. Φάµελλος µίλησε περίπου
είκοσι λεπτά και είχε µία δεύτερη παρέµβαση για οκτώ λεπτά. Κα-
ταλαβαίνετε ότι…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ο κ. Φάµελλος µίλησε ως Πρόεδρος
κόµµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι µόνο. Καταλαβαί-
νετε ότι είναι δύσκολο να τηρηθεί έτσι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Είναι Πρόεδρος κόµµατος. Και ξέρετε
ότι...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε δίκιο. Δεν είπα
εγώ ότι δεν δικαιούται. Είπα ότι ήταν πολύς ο χρόνος…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: …(δεν ακούστηκε). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ζητώ συγγνώµη για τη

διακοπή. Μηδενίζω τον χρόνο.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν

µπορώ να µην σχολιάσω -νοµίζω ότι δεν θα παρασυρθώ για να
µπω µέσα στη λογική των fake news ή του «Μακελειού» που ανέ-
φερε ο κ. Σκέρτσος και θα απαντήσω αργότερα σε αυτό- και να
ξεκινήσω απ’ αυτό που πρέπει να ξεκινήσουµε. 

Αναφέροµαι στα µεγαλειώδη και συγκλονιστικά συλλαλητήρια
και τις συγκεντρώσεις που έγιναν και χθες και αντιµετωπίστηκαν
µε καταστολή και µε σκοπό τη διάλυσή τους. Και µάλιστα, στε-
λέχη σας είναι σαν να κάνουν και χάρη, λέγοντας ότι η δηµοκρα-
τία µας απέδειξε τη δύναµή της. Μα, είναι κεκτηµένο αυτονόητο
δικαίωµα οι συγκεντρώσεις και δεν το περιφρουρήσατε, δεν το
προστατεύσατε, ούτε το σεβαστήκατε επαρκώς για τον κόσµο. 

Ο κ. Μητσοτάκης εµφανίστηκε χτες προκλητικός, µε περισσή
αλαζονεία. Δεν κατάλαβε προφανώς τίποτα από αυτές τις συγκε-
ντρώσεις. Αναφέρθηκε στους συγγενείς ως «γρανάζι» -άκουσον
- άκουσον- σε µια προσπάθεια εργαλειοποίησης. Και αυτό είναι
προσβολή για τους συγγενείς, τον αγώνα τους και τον «σταυρό»
που κουβαλάνε όλο αυτό το διάστηµα. 

Ακούσαµε τον κ. Σκέρτσο για αντιπολίτευση του «Μακελειού».
Αλήθεια; Μήπως αυτά τα τρολς και τα bots που λέει ο κύριος
Πρωθυπουργός τα θυµάστε από το 2015 έως το 2019, όταν πα-
ραλάβαµε από εσάς µία χρεοκοπηµένη χώρα σε ανθρωπιστική
κρίση, που έκαναν διαρκώς δολοφονίες χαρακτήρων σε Υπουρ-
γούς µας και Βουλευτές; Μήπως θυµάστε τα sites, τους ψεύτι-
κους λογαριασµούς, την «Οµάδα Αλήθειας» και το 2019-2023
µεθοδικά την επίθεση στον ΣΥΡΙΖΑ και τα στελέχη του και όχι
µόνο;

Μήπως, επίσης, ξεχνάτε και αποσιωπάτε –είναι µικρό θέµα και
αυτό, όπως είπε ο κ. Βορίδης για τα Τέµπη- τις υποκλοπές, που
ήσασταν εγκέφαλοι των υποκλοπών και παρακολουθούσατε τους
πάντες, Υπουργούς, τις Ένοπλες Δυνάµεις, τον Αρχηγό του
ΠΑΣΟΚ και πάρα πολλούς άλλους, σε µια δηµοκρατία η οποία
έχει εκτεθεί πανευρωπαϊκά; 

Σε ποιους, λοιπόν, τα λέτε αυτά, όταν εµείς έχουµε αναδείξει
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έγκαιρα όλα τα προβλήµατα και όλες τις ανάγκες και του σιδη-
ροδρόµου, αλλά και αυτά τα οποία θέτει επιτακτικά η κοινωνία
για οξυγόνο, για δικαιοσύνη, για αλήθεια, για ένα κράτος δικαίου
και για ένα κοινωνικό κράτος; Διότι δεν στέκεται µόνο στα Τέµπη.
Το οξυγόνο που ζητάει είναι οξυγόνο από τη συγκάλυψη, αλλά
είναι οξυγόνο και από τις πολιτικές σας.

Μιλάτε εδώ και για παθογένειες του κράτους. Θέλει θράσος
αυτό, ενώ η Νέα Δηµοκρατία βλέπει το κράτος ως λάφυρο, ως
ιδιοκτησία της, ενώ παράλληλα, την ίδια στιγµή, ξηλώνει βασικές
υπηρεσίες του και τον κοινωνικό του ρόλο. Το µισεί, δηλαδή,
κατά τ’ άλλα. 

Η αξιολόγηση στο Δηµόσιο είναι αυτό που ο κ. Μητσοτάκης
έκανε ως Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης, απολύοντας χι-
λιάδες εργαζόµενους, που ήρθε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µετά
να τους επαναπροσλάβει και να αποκαταστήσει αυτές τις αδικίες. 

Επίσης, ο σταθµάρχης ήταν ένα ρουσφέτι δικό σας. Και γενι-
κώς, αυτό που κάνετε, η πολιτική σας, έχει επαναφέρει το ρου-
σφέτι σε όλα. Λειτουργήσατε το κράτος πολύ γρήγορα µόνο στο
µπάζωµα και µιλάτε για ασφαλείς συγκοινωνίες. Άκουσα και τον
αρµόδιο Υπουργό. Είναι ανέκδοτο να το λέτε εσείς αυτό. 

Είχατε όλες τις προειδοποιήσεις -δεν κάνατε τίποτε-, όχι µόνο
από τον ΣΥΡΙΖΑ, που είχαµε κάνει πάνω από εξήντα ερωτήσεις
και πριν το έγκληµα και µετά -και εγώ προσωπικά για τον Προ-
αστιακό Άνω Λιόσια-Κιάτο-, αλλά και από τους ίδιους τους αν-
θρώπους του πεδίου. Και δεν κάνατε τίποτα. 

Επανήλθατε στο αφήγηµα του σταθµάρχη και του µηχανοδη-
γού. Πώς όµως µπήκε ο σταθµάρχης στη θέση αυτή; Τι λέει το
πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ για την εκπαίδευση που έπρεπε να είχε
πάρει για να αναλάβει; Γιατί ήταν ένας στη βάρδια και όχι δύο; Τι
έγινε για τέσσερα χρόνια από τον Ιούλιο του 2019, όταν ο τοπικός
σταθµός τηλεδιοίκησης στη Λάρισα καταστράφηκε και δεν απο-
καταστάθηκε ποτέ; Μάλιστα, την ηµέρα του εγκλήµατος ο Πρω-
θυπουργός µετέβαινε στη Θεσσαλονίκη για να εγκαινιάσει το
σύστηµα τηλεδιοίκησης, το οποίο δεν υπήρχε στην περιοχή. Γιατί
δεν λειτουργούσε το δευτεροβάθµιο κέντρο ελέγχου στην Καρό-
λου; Γιατί χαρίσατε εκατοντάδες εκατοµµύρια, από 645 εκατοµ-
µύρια σε 62 στην εταιρεία για έργα τα οποία είχε υποχρεωθεί να
υλοποιήσει; 

Άκουσα αυτό που λέτε συνέχεια για την πώληση της ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, ανέλαβε σε µνηµόνια, όπως είπα, συµφωνίες που
είχαν γίνει από πριν, ανέλαβε σε µια εξαιρετικά δύσκολη περίοδο
όπου έβγαλε τη χώρα κρατώντας την κοινωνία όρθια. Μέσα σε
αυτά ήταν και η πώληση του σιδηροδρόµου και, µάλιστα, συνο-
λικά η ιδιωτικοποίηση του σιδηροδρόµου, όταν εµείς διατηρή-
σαµε τουλάχιστον τον δηµόσιο χαρακτήρα στις υποδοµές, το
τροχαίο υλικό και την ιδιοκτησία του ΟΣΕ. Και σε κάθε περί-
πτωση, είχαµε διασφαλίσει ότι θα υπάρξουν και έργα υποδοµής
τα οποία εσείς δεν προχωρήσατε, τους τα χαρίσατε. 

Μιλάτε λοιπόν για ανθρώπινο λάθος και διαχρονικές ευθύνες
και προβλήµατα, όταν συντρέχουν όλα αυτά που σας λέω και δεί-
χνουν τις εγκληµατικές παραλείψεις και πράξεις σας. 

Λέτε ότι «το λάθος µας ήταν ότι υποτιµήσαµε τη δύναµη των
fake news και της προπαγάνδας των αντιπάλων». 

Αλήθεια, αυτό ήταν το µόνο λάθος σας, ότι υποτιµήσατε τη δύ-
ναµη των fake news. Άλλα λέει η κοινή γνώµη και οι δηµοσκοπή-
σεις, για άλλα σας κατηγορεί. «Απονοµιµοποιηµένους» σας λέει,
ότι κάνατε συγκάλυψη σας λέει, ότι δεν υπάρχει κράτος δικαίου
σας λέει, αυτά λέει. 

Και «αν όχι η δικαιοσύνη, ποιος;» λέτε. Ναι, η δικαιοσύνη! Αλλά,
η δικαιοσύνη όταν την αφήνετε να «αναπνεύσει», όχι όταν παρεµ-
βαίνετε. Γιατί η εµπιστοσύνη των πολιτών έχει διαρραγεί και εκεί,
µε την απόκρυψη και την καταστροφή στοιχείων, µε το µπάζωµα,
µε αποκλεισµό κρίσιµων µαρτύρων στην εξεταστική, µε επιστολή
του Πρωθυπουργού για εφέτη ανακριτή στην Αθήνα αντί τη Λά-
ρισα, µε αρχική δήλωση του Πρωθυπουργού µε ύφος δέκα πρα-
γµατογνωµόνων ότι ήξερε ακριβώς τι έγινε και ότι δεν υπήρχε
µπάζωµα και ότι δεν κουβαλούσε η αµαξοστοιχία οτιδήποτε άλλο
εκτός από έλαια σιλικόνης, τα οποία αυτά οδήγησαν στο έγκλη-
µα. 

Για διχασµό της κοινωνίας λέτε, όταν εσείς οι ίδιοι επί χρόνια

επενδύετε στον κοινωνικό αυτοµατισµό, µε δηλητήριο από τη µία
κοινωνική οµάδα απέναντι στην άλλη. 

Σίγουρα, θα πρέπει να ξέρουµε ότι παρατηρητές στον χώρο
δεν νοούνται, κύριοι Υπουργοί. Γιατί από το δικό τους το πλαίσιο
αρµοδιότητας, από το γεγονός ότι είναι Υφυπουργός παρά τω
Πρωθυπουργώ, ότι υπάρχουν δελτία Τύπου - δηλώσεις και ότι
είχε αυτή την ευθύνη να είναι εκεί και το έχει πει και ο ίδιος, όπως
και η γνώση που είχαν άλλοι Υπουργοί, όπως ο κ. Σκέρτσος, από
µόνο του αρκεί για να δείξει -θα αποδειχθεί στην προανακριτική-
ότι υπάρχει σύνδεση. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι δεν µπορούµε να ενδώ-
σουµε σε καµία λογική «Μητσοτάκης ή χάος». Διότι µε όλα αυτά
στα οποία έχετε οδηγήσει τη χώρα πρέπει να προσπαθήσουµε
να ανατρέψουµε την Κυβέρνηση για να µην οδηγηθούµε στο
χάος. Και έχουν µαζευτεί πολλά. Δεν είναι µόνο το έγκληµα στα
Τέµπη. Είναι και το έγκληµα στην Πύλο, µε συνταρακτικά στοιχεία
να έρχονται στη δηµοσιότητα για το τι έγινε εκεί και για τη συ-
γκάλυψη που ακολούθησε. Είναι οι υποκλοπές και πολλά άλλα. 

Η ελληνική κοινωνία ζητάει οξυγόνο για τη συγκάλυψη, αλλά
και οξυγόνο, όπως είπα για τις πολιτικές σας, για µια ζωή µε
ασφάλεια, για ένα κοινωνικό κράτος και αξιοπρεπή διαβίωση. 

Ήρθατε εντελώς εκτός πραγµατικότητας να παρουσιάσετε ο
κάθε Υπουργός µια ευηµερία, ότι ευηµερούν οι αριθµοί. Δεν ευη-
µερούν οι άνθρωποι όµως σε καµία περίπτωση και αυτό το ξέρει
η ελληνική κοινωνία. Και ούτε τα Τέµπη είναι εφαλτήριο -ντροπή
που ακούστηκε αυτό- για έργα µέχρι το 2027.

Η κοινή πρόταση των κοµµάτων της προοδευτικής Αντιπολί-
τευσης είναι ένα σηµαντικό βήµα. Λέτε «πρωτόγνωρη για τα κοι-
νοβουλευτικά χρονικά». Είναι πρωτόγνωρα αυτά που κάνετε. Γι’
αυτό όλη η κοινοβουλευτική προοδευτική Αντιπολίτευση την κα-
ταθέτει. Είναι αυτό που φοβάστε, να µεταφέρουµε τη φωνή των
συγκεντρώσεων µέσα στη Βουλή και να πούµε δυνατά να παραι-
τηθείτε, όπως έγινε σε άλλες χώρες για πολύ λιγότερα. 

Χρειάζεται όµως να δώσουµε και µία διέξοδο στον κόσµο και
να σταθούµε κι εµείς στο ύψος των περιστάσεων, όπου πραγµα-
τικά να τους αποδείξουµε, χωρίς να καπελώνουµε, ότι µπορούµε
να εγγυηθούµε µια πολιτεία µε θεσµούς που λειτουργούν επαρ-
κώς, µε δηµοκρατία, µε ισότητα, ένα κράτος που θα προστατεύει
τους πολίτες και τα δικαιώµατά τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Δεν αξίζει, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι -και κλείνω κύριε Πρόεδρε, αµέσως και ευχαριστώ για την
ανοχή- αυτό που συµβαίνει στον ελληνικό λαό, δεν αξίζει αυτή η
σήψη, δεν αξίζει η κατάπτωση, η ύβρις στην οποία έχετε προβεί
σε έναν λαό, ο οποίος έχει περάσει πολλά τα τελευταία χρόνια,
έχει αγωνιστεί για τη δηµοκρατία, για τη δικαιοσύνη και είναι σί-
γουρο ότι σύντοµα θα πάρει αυτό που δικαιούται και αυτό που
δικαιούται είναι ανάσα από εσάς και τις πολιτικές σας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ψυχογιό.
Επόµενος οµιλητής είναι ο Πρόεδρος της Νέας Αριστεράς, ο

κ. Αλέξης Χαρίτσης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι έξι µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γε-
νικό Λύκειο Καρδίτσας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προφανώς θα τα πούµε αναλυτικά αύριο κατά την ολοκλή-
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ρωση της διαδικασίας µε τις οµιλίες για την πρόταση δυσπιστίας.
Ζήτησα, όµως, τον λόγο για να κάνω µια τοποθέτηση για τρία κρί-
σιµα ζητήµατα, τα οποία χρήζουν σχολιασµού. 

Ξεκινάω µε ένα γενικό σχόλιο σε σχέση µε όσα βιώνουµε, µε
όσα διαδραµατίζονται εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο τις τελευταίες
δύο ηµέρες, γιατί χθες κατά την προ ηµερησίας συζήτηση για το
έγκληµα στα Τέµπη είδαµε έναν Πρωθυπουργό, ο οποίος εδέησε
να εµφανιστεί στη Βουλή µετά από πολύ καιρό, έναν Πρωθυ-
πουργό όµως ο οποίος ήρθε και πραγµατικά κατάφερε -γιατί περί
κατορθώµατος πρόκειται, δεν είναι και εύκολο- να ξεπεράσει τον
ίδιο του τον εαυτό στη θρασύτητα, στην αλαζονεία, στην αµετρο-
έπεια. Είδαµε έναν Πρωθυπουργό αµετανόητο, χωρίς ίχνος εν-
συναίσθησης, χωρίς ίχνος σεβασµού, να µη ζητήσει ούτε µία
συγγνώµη για τα πενήντα επτά θύµατα και για τις οικογένειές
τους, που δίνουν όλο αυτό το µεγάλο αγώνα εδώ και δύο χρόνια.
Αυτό τον Πρωθυπουργό είδαµε χθες και, δυστυχώς, βλέπουµε -
και το βλέπουµε και σήµερα στη Βουλή- ότι αυτή η αλαζονεία,
αυτή η αµετροέπεια έχει περάσει φαίνεται σε ολόκληρη την κυ-
βερνητική παράταξη και σε όλα τα στελέχη της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Κοιτάξτε να δείτε για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους
και να είµαστε ξεκάθαροι. Δεν είστε οι νόµιµοι ιδιοκτήτες της
χώρας όσο κι αν νοµίζετε ότι εδώ είναι το τσιφλίκι σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Νόµιµοι ιδιοκτήτες της χώρας είναι οι έντεκα εκατοµµύρια Έλ-

ληνες και Ελληνίδες, τους οποίους τους προσβάλατε, τους εξα-
πατήσατε και οι οποίοι διαδηλώνουν αυτές τις µέρες εναντίον
σας. 

Είδαµε και έναν Πρωθυπουργό ο οποίος µιλούσε µια ώρα και
δεν βρήκε να πει µισή κουβέντα -µισή κουβέντα επαναλαµβάνω-
για το µπάζωµα και το ξεµπάζωµα. Είδαµε έναν Πρωθυπουργό ο
οποίος προσπάθησε να κάνει κοπτοραπτική στο πόρισµα του ΕΟ-
ΔΑΣΑΑΜ και είδαµε και έναν Πρωθυπουργό ο οποίος πραγµατικά
τι ήρθε να µας πει για τις µεγαλειώδεις συγκεντρώσεις της 28ης

Φεβρουαρίου, που όµοιές τους δεν έχει ξαναδεί η χώρα εδώ και
µισό αιώνα; Τι µας είπε λοιπόν ο κ. Μητσοτάκης; Ότι µια µικρή
µερίδα του κόσµου µπορεί να θέλει να πέσει η Κυβέρνηση, αλλά
η µεγάλη πλειοψηφία -προσέξτε του κόσµου που βγήκε στους
δρόµους, που διαδηλώνει αυτές τις µέρες- θέλει, λέει, η Κυβέρ-
νηση να ανεβάσει την Ελλάδα ψηλότερα. Εδώ όχι µία, αλλά πολ-
λές επιστήµες σηκώνουν τα χέρια ψηλά. Αυτό είναι το συµπέ-
ρασµα που έβγαλε ο κ. Μητσοτάκης από τις διαδηλώσεις;

Όµως, ο κ. Μητσοτάκης και χθες πήρε την απάντησή του και
πήρε την απάντησή του από την ίδια την κοινωνία, η οποία απά-
ντησε στο θράσος του, απάντησε στην αλαζονεία του, απάντησε
στην αµετροέπειά του µε νέες πολύ µαζικές συγκεντρώσεις και
εδώ έξω από τη Βουλή στο Σύνταγµα και στη Θεσσαλονίκη και
σε άλλες πόλεις της χώρας και στο εξωτερικό. Αυτή είναι η απά-
ντηση που έδωσε η κοινωνία µε πολύ ηχηρό τρόπο στον κ. Μη-
τσοτάκη. 

Ακριβώς, όµως, επειδή στην Κυβέρνηση γνωρίζουν πάρα πολύ
καλά και ο κ. Μητσοτάκης καλύτερα από όλους βεβαίως ότι η συ-
ντριπτική πλειοψηφία της κοινωνίας δεν διαδηλώνει για να ωθή-
σει τον κ. Μητσοτάκη να τα αλλάξει όλα και να πάει την Ελλάδα
ψηλότερα, αλλά διαδηλώνει για να τον αποδοκιµάσει. Γι’ αυτό,
λοιπόν, και χθες ο κόσµος του διαδήλωνε βίωσε άγρια κατα-
στολή. Βίωσε άγρια καταστολή. Όργιο καταστολής είχαµε και
χθες απέναντι σε νέους και σε νέες, απέναντι σε φοιτητές και σε
φοιτήτριες, απέναντι σε εργαζόµενους και σε εργαζόµενες.
Όργιο καταστολής είχαµε. Δεν µας εκπλήσσει, βεβαίως, αυτό.
Έτσι συµβαίνει µε όλες τις κυβερνήσεις που µετατρέπονται σε
καθεστώτα, που έχουν χάσει τη λαϊκή νοµιµοποίηση, καταφεύ-
γουν στη βία και στην καταστολή. 

Πλην όµως η κοινωνία είναι τόσο θυµωµένη, είναι τόσο απηυ-
δισµένη από τα ψέµατα, από την εξαπάτηση, από τη συγκάλυψη,
που δεν τη φοβίζει ούτε η καταστολή. Γι’ αυτό και χθες είδαµε
τους νέους και τις νέες να επιστρέφουν ξανά και ξανά στην πλα-
τεία Συντάγµατος, να στέκονται µε τα χέρια υψωµένα ή σε καθι-
στική διαµαρτυρία µπροστά στους άνδρες των ΜΑΤ που τους
ψέκαζαν µε τα χηµικά. Αυτές είναι οι εικόνες που αντικρίσαµε
χθες εδώ έξω από τη Βουλή. 

Και επειδή η κοινωνία είναι εξοργισµένη και επειδή το ποτάµι
δεν γυρίζει πίσω και επειδή αύριο θα έχουµε πάλι νέα συλλαλη-
τήρια εδώ στο Σύνταγµα και σε όλη την Ελλάδα, καλώ από αυτό
εδώ το Βήµα τον Πρωθυπουργό κ. Μητσοτάκη και τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη, τον κ. Χρυσοχοΐδη, να βάλουν τέλος στο
όργιο της καταστολής. 

Μην τολµήσετε να επιτεθείτε ξανά, κύριε Μητσοτάκη, στους
ειρηνικούς διαδηλωτές. Θα είστε υπόλογος εσείς και θα είναι
υπόλογος και ο κ. Χρυσοχοΐδης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα δεύτερο ζήτηµα το οποίο

θέλω να θέσω έχει να κάνει βεβαίως µε το δηµοσίευµα της εφη-
µερίδας «Εστίας», που είδαµε σήµερα, που αποκαλύπτει ένα e-
mail όπου ο ελεγχόµενος στην προανακριτική κ. Τριαντόπουλος
απέστειλε στις 9 Μαρτίου του 2023, ελάχιστες ηµέρες δηλαδή
µετά την τραγωδία και αφού είχε ολοκληρώσει τις εργασίες, βε-
βαίως, που του είχε αναθέσει ο Πρωθυπουργός. 

Σε ποιον απευθύνεται αυτό το e-mail; Στον κ. Γεραπετρίτη, ο
οποίος τότε ως Υπουργός Επικρατείας είχε αναλάβει την αρµο-
διότητα του Υπουργείου Μεταφορών, τον έτερο Υπουργό Επι-
κρατείας, τον κ. Σκέρτσο, τον γενικό Γραµµατέα Μεταφορών κ.
Ξιφαρά και τον τότε Περιφερειάρχη Θεσσαλίας κ. Αγοραστό.

Και τι λέει αυτό το µήνυµα; Λέει στον γαλάζιο Περιφερειάρχη
Θεσσαλίας -που θυµίζω ότι είναι σήµερα ποινικά υπόλογος για
το µπάζωµα και το ξεµπάζωµα- να εκτιµήσει το κόστος των εξό-
δων για δύο -δύο επαναλαµβάνω λέει, ο κ. Τριαντόπουλος το
λέει, δεν το λέω εγώ- για δύο ζητήµατα, για δύο πράγµατα: Τη
στήριξη των συγγενών και τη συλλογή και αποκατάσταση-δια-
µόρφωση του χώρου του ατυχήµατος. Αυτά λέει ο κ. Τριαντό-
πουλος. Και να το στείλει αυτό, λέει, στο Υπουργείο Μεταφορών
για να δροµολογηθεί η κάλυψή του µε γρήγορες διαδικασίες,
όπως είχε υπογραµµιστεί από τον Υπουργό. Ποιον Υπουργό; Τον
κ. Γεραπετρίτη. Και πότε το υπογράµµισε αυτό ο Υπουργός, ο κ.
Γεραπετρίτης; Σε σύσκεψη που είχε προηγηθεί στην Περιφέρεια
Θεσσαλίας µε τη συµµετοχή του. 

Ο κ. Γεραπετρίτης σήµερα το πρωί, λίγο νωρίτερα εδώ σε αυτή
την Αίθουσα, επιβεβαίωσε την ύπαρξη αυτού του ηλεκτρονικού
µηνύµατος, αλλά προσπάθησε να µας πείσει ότι αφορά αποκλει-
στικά τους πόρους, τα χρήµατα και δεν περιέχεται σε αυτό κά-
ποια εντολή. Μάλιστα.

Εγώ θέλω να ρωτήσω, λοιπόν, τον κ. Γεραπετρίτη: Αν ο κ. Τρια-
ντόπουλος δεν ήταν εκείνος Υφυπουργός παρά τω Πρωθυ-
πουργώ µε ρόλο συντονιστή για τα δύο πράγµατα που ο ίδιος
αναφέρει στο e-mail του και το περιεχόµενο του e-mail το οποίο
επιβεβαιώνει και ο κ. Γεραπετρίτης -ποια πράγµατα επαναλαµ-
βάνω; τη στήριξη των συγγενών και την αποκατάσταση-διαµόρ-
φωση του τόπου του εγκλήµατος- µε ποια ακριβώς αρµοδιότητα
τότε και µε ποιον ρόλο ζητάει εγγράφως -εγγράφως ο κ. Τρια-
ντόπουλος- από τον Περιφερειάρχη, τον κ. Αγοραστό, τότε να
στείλει κοστολόγιο και να δροµολογηθεί η κάλυψη των δαπανών,
όπως είχε, µας λέει ο ίδιος, επισηµάνει ο κ. Γεραπετρίτης στη σύ-
σκεψη στη Λάρισα;

Με ποια ιδιότητα το κάνει αυτό, αν δεν είναι εκεί κατ’ εντολή
ως ο Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ, ως ο άνθρωπος που
στέλνει στη Λάρισα ο κ. Μητσοτάκης για να κάνει το µπάζωµα και
το ξεµπάζωµα; Με ποια εντολή γίνεται αυτό και πώς θα καλυφθεί
αυτό το κόστος, αν δεν υπάρχει τέτοια εντολή; Θα µας τρελάνετε
εδώ πέρα; Είναι δυνατόν να υποτιµάτε τόσο πολύ τη νοηµοσύνη
µας και τη νοηµοσύνη µιας ολόκληρης κοινωνίας; Εκεί έχουµε
φτάσει;

Δόθηκε λοιπόν εντολή. Δόθηκε εντολή! Αυτό είναι απολύτως
ξεκάθαρο και αυτό αναφέρει και η απόφαση για τη χρηµατοδό-
τηση που υπογράφει ο τότε Υφυπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Τσακί-
ρης. Γιατί τελικά η δαπάνη καλύφθηκε από το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων. Δόθηκε λοιπόν εντολή. Η εντολή δόθηκε άνω-
θεν, από το Μέγαρο Μαξίµου, από τον προϊστάµενο του κ. Τρια-
ντόπουλου, που δεν είναι άλλος από τον κ. Μητσοτάκη. 

Όσα ψέµατα και να πείτε, η αλήθεια είναι εκεί, η αλήθεια έχει
ήδη αποκαλυφθεί. Και στην προανακριτική για τον κ. Τριαντό-
πουλο θα ζητήσουµε να κληθούν να καταθέσουν και όλοι οι απο-
δέκτες αυτού του ηλεκτρονικού µηνύµατος. Να έρθουν λοιπόν
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εκεί να δώσουν εξηγήσεις για τις εντολές, για το µπάζωµα και για
τη συγκάλυψη όλοι οι αποδέκτες του µηνύµατος. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε
µια κουβέντα και για τις διεθνείς εξελίξεις, µιας και σήµερα
έχουµε στις Βρυξέλλες και Σύνοδο Κορυφής και έχει πάει εκεί
και ο κ. Μητσοτάκης. Είναι πραγµατικά εντυπωσιακό και εξαιρε-
τικά ανησυχητικό και επικίνδυνο γιατί έχουµε µία Κυβέρνηση και
έναν Πρωθυπουργό ο οποίος όπως αλλάζει γραµµή κάθε τρεις
και λίγο για τα Τέµπη, έτσι ακριβώς αλλάζει γραµµή κάθε τρεις
και λίγο και για τις εξαιρετικά ανησυχητικές γεωπολιτικές εξελί-
ξεις του τελευταίου διαστήµατος: Μέχρι πριν από µία εβδοµάδα
φανατικά µε τον Ζελένσκι, µετά σιωπηρή αποδοχή του µπούλινγκ
που δέχτηκε ο Πρόεδρος της Ουκρανίας στον Λευκό Οίκο –µόνο
ο κ. Μητσοτάκης, η κ. Μελόνι και ο κ. Όρµπαν σε αυτή τη γραµµή,
για να µην στεναχωρήσουµε τον νέο Πλανητάρχη- και µετά πάλι
µε τον Ζελένσκι.

Έχετε χάσει την µπάλα. Δεν ξέρετε τι σας γίνεται στις διεθνείς
εξελίξεις. Αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση Μητσοτάκη σε σχέση µε
τα συµφέροντα της χώρας είναι παράγοντας αποσταθεροποί-
ησης. Η Ελλάδα είναι ουραγός των διεθνών εξελίξεων, είναι πα-
ρίας, αν όχι απούσα στα διεθνή φόρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και πότε συµβαίνει αυτό; Τώρα που βιώνουµε µία πραγµατική

κοσµογονία και οι κίνδυνοι είναι τεράστιοι, όσον αφορά τις διε-
θνείς σχέσεις. Και βεβαίως επειδή αυτή είναι η συζήτηση σήµερα
στη Σύνοδο Κορυφής, το µόνο στο οποίο φαίνεται ότι προσπαθεί
να πρωταγωνιστήσει ο κ. Μητσοτάκης, το µόνο το οποίο τον εν-
διαφέρει είναι να εµφανίζεται ότι είναι ο πρώτος πρόθυµος να
κάνει µπίζνες µε την αγαπηµένη του κυρία φον ντερ Λάιεν στους
εξοπλισµούς και την πολεµική οικονοµία. Αυτό τον ενδιαφέρει!

Ε, λοιπόν το µήνυµα είναι το εξής: Μην διανοηθείτε, κύριε Μη-
τσοτάκη, να φεσώσετε την ελληνική οικονοµία µε νέα δάνεια,
γιατί αυτό συζητείται σήµερα στις Βρυξέλλες: νέα δάνεια στην
ήδη υπερχρεωµένη ελληνική οικονοµία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Μην διανοηθείτε να υπονοµεύσετε το µέλλον των επόµενων γε-

νιών µε νέα δηµοσιονοµικά βάρη, για να κάνετε το χατίρι των
ισχυρών φίλων σας και των εµπόρων όπλων! Είστε επικίνδυνοι
για τα συµφέροντα της χώρας. Είστε επικίνδυνοι για τα συµφέ-
ροντα της κοινωνικής πλειοψηφίας και γι’ αυτό πρέπει να φύγετε
µια ώρα αρχύτερα!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Πρόεδρο της Νέας Αριστεράς. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γεώργιος Αµυράς, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Μεταξάς και µετά
ο Υπουργός, ο κ. Σταϊκούρας. 

Ορίστε, κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητέ κύριε Χαρίτση, µια που

σας διαδέχοµαι στο Βήµα, δεν µπορώ να µην σχολιάσω την τε-
λευταία αποστροφή προς την Κυβέρνηση, προς τη Νέα Δηµο-
κρατία «µη διανοηθείτε να κάνετε αυτό που λέτε, µη διανοηθείτε
το άλλο, µη το ένα, µη το άλλο». 

Εγώ θα σας έλεγα, πρώτα απ’ όλα, να κάνετε και εσείς ως κοµ-
µατικός νέος σχηµατισµός τη δική σας αυτοκριτική για τα πεπρα-
γµένα σας ως συµµετέχοντες στην κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ–Καµµένου
2015-2019. Διότι εδώ θέσατε θέµα κινδύνου δηµοσιονοµικής
εκτροπής και θέλετε να ξεχάσουµε τι έγινε το 2015, το 2016 σε
αυτή τη χώρα; Να θυµηθούµε…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Αριστε-
ράς)

Μη φωνάζετε! Μη φωνάζετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μη διακόπτετε παρα-

καλώ. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Χρεοκοπήσατε τη χώρα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Χαρίτση, σας

διέκοψε κανείς προηγουµένως; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Να θυµηθούµε τους ωραίους πειραµατι-

σµούς του κ. Βαρουφάκη που τον καταχειροκροτούσατε όλοι
εσείς εδώ –εδώ ήµασταν, στην ίδια Αίθουσα ήµασταν- και τον κ.
Τσακαλώτο που φωνάζει ακόµα περισσότερο;

Κύριε Τσακαλώτο, εσείς ειδικά γιατί φωνάζετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, στο

Προεδρείο να απευθύνεστε. Σας παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εσείς ήσασταν το alter ego του κ. Βα-

ρουφάκη. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Αριστε-

ράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Αµυρά, στο

Προεδρείο παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Οδηγήσατε αυτή τη χώρα σε µία πρα-

γµατικά κατάσταση κινδύνου, εξόδου από την Ευρώπη!
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Αριστε-

ράς)
Κάντε λοιπόν την αυτοκριτική σας και µετά ελάτε κι εµείς θα

σας ακούσουµε µε µεγάλη χαρά. 
Συζητάµε την πρόταση δυσπιστίας των τεσσάρων κοµµάτων

που θα έλεγα ότι βλέπουµε σε ζωντανή µετάδοση να πάνε να
σχηµατίσουν ένα νέο κοµµατικό, πολιτικό µόρφωµα. 

Πρώτα απ’ όλα, να πούµε ότι οποιαδήποτε συζήτηση γίνεται
εντός και εκτός της Αιθούσης πρέπει να γίνεται µε µια σεµνότητα
και µια αυτοσυγκράτηση, διότι η σκιά της εθνικής τραγωδίας των
πενήντα επτά χαµένων ψυχών είναι πάρα πολύ βαριά και είναι
πραγµατικά παντοτινή και θα παραµείνει για πάντα. Εποµένως
όλοι έχουµε ένα χρέος απέναντι στη µνήµη των πενήντα επτά νε-
κρών, στις οικογένειές τους, στους φίλους τους, στον κύκλο τους
και φυσικά στην αλήθεια και τη δικαιοσύνη. 

Τι λέει λοιπόν αυτή η συµµαχία, που διαφωνώ που άκουσα να
την χαρακτηρίζουν διάφοροι εδώ συνάδελφοι ετερόκλητη; Τελικά
δεν είναι ετερόκλητη η συµµαχία των προθύµων, δηλαδή ΠΑΣΟΚ,
ΣΥΡΙΖΑ…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Άντε πάλι! Κουράσατε! Τα ίδια και
τα ίδια! Το απαντήσατε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Να σας πω κάτι. Είστε σοβαρό κόµµα,
καταθέσατε πρόταση δυσπιστίας και δεν υπάρχει ούτε ένας Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ εδώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
είπα να απευθύνεστε στο Προεδρείο! Σας παρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Καταθέσατε πρόταση δυσπιστίας, το
ΠΑΣΟΚ, και είστε µόνος σας; Πού είναι οι υπόλοιποι Βουλευτές
του ΠΑΣΟΚ; Είναι εικόνα σοβαρού κόµµατος αυτού…

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

αφήστε τους χαρακτηρισµούς σας παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: …που καταθέτει πρόταση δυσπιστίας και

απουσιάζουν οι Βουλευτές του; Και θα µου πείτε εµένα; Σας πα-
ρακαλώ!

Αυτή λοιπόν η σύµπραξη ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέας Αριστεράς και
Πλεύσης Ελευθερίας τι µας καλεί να κάνουµε; Καλεί να ρίξουµε
τον Μητσοτάκη. Μάλιστα. Για να έρθει τι µετά; Για να έρθει ο κύ-
κλος αστάθειας που εκπροσωπείτε. 

Βέβαια, όπως είπα και στην αρχή, µόνο ανοµοιογενής και ετε-
ρόκλητη δεν είναι η συµµαχία σας. Πριν λίγο είδαµε την Κοινο-
βουλευτική µας Εκπρόσωπο, την κ. Ευθυµίου, να εγκαλεί το
ΠΑΣΟΚ για τα πεπραγµένα του στο σιδηρόδροµο και να πετάγο-
νται Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και να αντιδρούν και να σας δικαιο-
λογούν εσάς του ΠΑΣΟΚ. Είδαµε να µιλάει κάποιος Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ και να τον χειροκροτούν οι Βουλευτές της Νέας Αρι-
στεράς για άσχετο θέµα. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιο το πρόβληµα; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Άρα βρισκόµαστε ενώπιον ενός πολιτι-

κού πειράµατος, το οποίο δεν κάνει τίποτα άλλο από το να επι-
βραβεύει την προοπτική του κύκλου αστάθειας που θέλετε να
βάλετε τη χώρα. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
Ηρεµήστε παρακαλώ, ηρεµήστε, ηρεµήστε και λίγο. Ηρεµήστε. 
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Δηµοκρατία έχουµε!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Βεβαίως και έχουµε δηµοκρατία και
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θέλω να το καταλάβετε. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Αριστε-

ράς)
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Εµείς το καταλαβαίνουµε, άλλοι δεν το

καταλαβαίνουν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

διέκοψε κανείς τον Πρόεδρό σας όταν µίλησε προηγουµένως;
Σας παρακαλώ! Τι είναι αυτό που κάνετε; Το κάνετε διαρκώς σή-
µερα από το πρωί. Τι τρόπος είναι αυτός; Μπορεί να µιλά ο κα-
θένας όποτε θέλει εδώ πέρα; Δεν πρέπει να ολοκληρώσει, να πει
ό,τι θέλει ο οµιλητής; Εσείς θα του πείτε τι θα πει;

Ζητώ συγνώµη, κύριε συνάδελφε. Παρακαλώ συνεχίστε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι λέτε τώρα; Ευχαρι-

στώ. Αρκεί βέβαια να αφαιρεθεί ο χρόνος διότι από την ώρα που
άνοιξα το στόµα µου, δεν έχουν σταµατήσει από κάτω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα κρατηθεί ο χρό-
νος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ωραία. 
Πάµε να δούµε το κείµενο της πρότασης δυσπιστίας που κα-

ταθέσατε. Και τι λέτε; «Ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνησή του
έχουν αποτύχει παντελώς να εξασφαλίσουν στον λαό την αλή-
θεια και την απόδοση δικαιοσύνης». Μάλιστα. 

Αλήθεια και απόδοση δικαιοσύνης, ας τα δούµε ένα ένα.
Αλήθεια -µια αλήθεια!- πώς λέτε ότι η Κυβέρνηση συγκαλύπτει

και αποκρύπτει τάχα την αλήθεια, όταν εσείς οι ίδιοι στην πρό-
ταση δυσπιστίας και χθες όλοι οι πολιτικοί Αρχηγοί στην προ ηµε-
ρησίας διάταξη τι επικαλούσασταν; Επικαλούσασταν το πόρισµα
του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, του Εθνικού Οργανισµού Διερεύνησης Αεροπο-
ρικών Ατυχηµάτων.

Και ειδικά στο ΠΑΣΟΚ να θυµίσω, βεβαίως, ότι όχι µόνο κατα-
ψήφισε τη σύσταση, την ίδρυση, τη λειτουργία αυτού του οργα-
νισµού του ανεξάρτητου, αλλά και -µε ποιο σκεπτικό;- µε το
σκεπτικό ότι είναι ένας εξαρτώµενος οργανισµός. Και το πόρισµα
αυτού του υποτιθέµενα εξαρτώµενου οργανισµού κραδαίνετε
εσείς και πάνω σε αυτό στηρίζετε την πρόταση δυσπιστίας. Είναι
δηλαδή εξαρτώµενος, αλλά τελικά µε το πόρισµά του γίνεται ανε-
ξάρτητος αυτός ο οργανισµός; Τι έχετε να πείτε εσείς για αυτό;
Είναι µία πασοκική ιδιαιτερότητα, είναι ένα παράδοξο.

Δεύτερον, το πόρισµα δεν χαρίζεται σε κανέναν και έχει αυ-
στηρές –αυστηρότατες!- συστάσεις και προς την Κυβέρνηση. Και
βεβαίως, έχουν γίνει λάθη και έκανε λάθη και η Κυβέρνηση. Βε-
βαίως, έγιναν αστοχίες, βεβαίως, έγιναν παραλείψεις, αλλά να
δούµε λίγο και τα πράγµατα µε µία απόσταση αντικειµενική, από-
σταση ασφαλείας, έτσι ώστε να βγάλουµε σωστά και ασφαλή συ-
µπεράσµατα.

Σας θυµίζω ότι επί δεκαετίες τα τρένα σαφέστατα βρίσκονταν
σε πάρα πολύ κακή κατάσταση. Κακώς, κάκιστα, δεν το συζη-
τάµε, αλλά επί Νέας Δηµοκρατίας, επί της Κυβέρνησης και µετά
ιδιαίτερα φυσικά από την τραγωδία των Τεµπών τα πράγµατα επι-
ταχύνθηκαν. Πρέπει να γίνουν περισσότερα; Φυσικά και πρέπει
να γίνουν περισσότερα. Τι συζητάµε τώρα; Μία ευρωπαϊκή χώρα
είµαστε. Δεν είναι αυτά τα τρένα που αξίζουν σε µια ευρωπαϊκή
χώρα.

Όµως, σε σχέση µε το δεύτερο κοµµάτι της τεκµηρίωσης και
επιχειρηµατολογίας της πρότασης δυσπιστίας, δηλαδή την απο-
νοµή δικαιοσύνης, εδώ τι έχουµε να πούµε; Έχουµε να πούµε ότι
η Κυβέρνηση πρότεινε και το Κοινοβούλιο υπερψήφισε -δηλαδή
µόνο η Νέα Δηµοκρατία υπερψήφισε- όλες τις διατάξεις εκείνες
που διευκόλυναν το έργο των ανακριτών, όλες τις διατάξεις εκεί-
νες που επιτρέπουν σήµερα στους ανακριτές να κάνουν εις
βάθος έρευνα και πολύ ταχύτερα. Η άρση του τηλεφωνικού
απορρήτου για οποιονδήποτε εµπλεκόµενο στο δυστύχηµα; Η
δυνατότητα η υπόθεση να παραπεµφθεί κατευθείαν στο ακροα-
τήριο, παραλείποντας την ενδιάµεση στάση στο Δικαστικό Συµ-
βούλιο που µπορούσε να έπαιρνε οκτώ, εννιά µήνες, ίσως και
έναν χρόνο; Έως και ο χώρος, βεβαίως, όπου πρέπει να γίνει
αυτή η δίκη που θα υπάρχουν εκατοντάδες εµπλεκόµενοι;

Σας θυµίζω ότι για τη δίκη της Χρυσής Αυγής χρειάστηκαν
πέντε χρόνια για να βρεθεί χώρος για να γίνει µε ευθύνη, βέβαια,
τότε του ΣΥΡΙΖΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τώρα -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- υπάρχει το πάνδηµο

αίτηµα, η πάνδηµη απαίτηση «Ποτέ ξανά!». Ποτέ ξανά! Εποµέ-
νως, ως κοινωνία πρέπει να κάνουµε άλµατα, ως Κυβέρνηση πρέ-
πει να κάνουµε ακόµα περισσότερα, αλλά ως πολιτικό σύστηµα
πρέπει όλοι να κρατήσουµε χαµηλούς τόνους, που δεν βλέπω να
συµβαίνει από την πλευρά της Αντιπολίτευσης και να µην ξεχνάµε
ότι υπάρχουν άνθρωποι εκεί έξω που πονάνε και είναι βυθισµένοι
στην οδύνη και τον πόνο και θα είναι για όλη τους τη ζωή.

Άρα, η κοινωνία µίλησε βροντερά και µε τα συλλαλητήρια και
µε τις συγκεντρώσεις της και έδωσε -κατά τη δική µου ερµηνεία-
ένα διπλό µήνυµα προς όλους µας. Ποιο είναι αυτό το µήνυµα;
Βεβαίως, καθαρές απαντήσεις και δικαιοσύνη και φυσικά εκ του
παραλλήλου όχι στη µικροκοµµατική, αυτή τη χυδαία εκµετάλ-
λευση του πόνου των ανθρώπων. Σε καµία περίπτωση!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Γι’ αυτό, λοιπόν, η συµµαχία που συµπτύξατε ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ,

Νέα Αριστερά και Πλεύση Ελευθερίας νοµίζω ότι θα έχει βραχύ-
βιο βίο, διότι εννοείται ότι αυτή η πρόταση δυσπιστίας θα κατα-
πέσει εντός της Βουλής, αλλά κυρίως θα καταπέσει έξω στην
κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Αµυρά.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Βασίλειος Μεταξάς, Βουλευτής
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και µετά θα ακολουθήσει
ο Υπουργός Υποδοµών κ. Σταϊκούρας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, το ΚΚΕ όχι απλά ασκεί καθηµερινά µοµφή,
αλλά αντιπαλεύει µε όλες του τις δυνάµεις το εχθρικό για τον λαό
αστικό κράτος, το οποίο για τα κέρδη των µεγάλων επιχειρηµα-
τικών οµίλων δεν διστάζει να θυσιάσει τις ζωές του λαού και των
παιδιών του. Αυτό το εχθρικό για τον λαό αστικό κράτος που είναι
ικανότατο, όταν πρόκειται να υπερασπιστεί τα συµφέροντα του
κεφαλαίου, δουλεύει µόνο σε fast track ταχύτητες και πάντα βρί-
σκει λεφτόδεντρα µε εκατοµµύρια ευρώ, αλλά είναι και επιλε-
κτικά ανίκανο, όταν πρόκειται, για παράδειγµα, για την ασφάλεια
των τρένων. Εκεί θέλει έντεκα χρόνια για να υλοποιήσει µία σύµ-
βαση και δεν του περισσεύει ούτε ευρώ για να εγκαταστήσει σύγ-
χρονα συστήµατα στα βαγόνια, γιατί όπως λέει ο Ευρωπαϊκός
Οργανισµός Σιδηρόδροµων αυτό συνεπάγεται µεγάλο κόστος.

Αυτό το επιλεκτικά ανίκανο αστικό κράτος υπηρετείτε, κυρίες
και κύριοι της Κυβέρνησης, αυτό το κράτος υπηρετήσατε και
εσείς ως κυβερνήσεις, κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Και αυτές τις µέρες εδώ στη Βουλή µε αυτή την κακόγου-
στη κοκοροµαχία ανάµεσά σας, όπως αυτή που ζήσαµε λίγο πριν,
σε αυτό το σάπιο αστικό κράτος ορκίζεστε πίστη και µάλιστα
ανταγωνίζεστε µεταξύ σας για το ποιος είναι καλύτερος υπηρέ-
της του, ποιος µπορεί να είναι ο καλύτερος διαχειριστής του.

Σε αυτό το δίληµµα θέλετε και να εγκλωβίσετε τους εκατοντά-
δες χιλιάδες των διαδηλωτών της προχθεσινής απεργίας, γιατί
είναι εµφανείς οι ανησυχίες σας για την κατεύθυνση των αγώνων
που βρίσκονται σε εξέλιξη, µη τυχόν και αρχίσουν όλο και περισ-
σότεροι εργαζόµενοι, αυτοαπασχολούµενοι, νέοι και νέες να αµ-
φισβητούν τους θεσµούς αυτού του κράτους που υπηρετείτε και
υπερασπίζεστε µε ευλάβεια.

Στο κοινό κείµενο για την πρόταση δυσπιστίας που υπογρά-
φουν ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Αριστερά, Πλεύση Ελευθερίας ανα-
δύονται λυγµοί, γιατί όπως λέει ρητά, κλονίζεται η εµπιστοσύνη
των πολιτών απέναντι στους θεσµούς, τη δικαιοσύνη και στις λει-
τουργίες του κράτους, όπως αναφέρει. Τι λέτε; Και κυρίως σε
ποιον απευθύνεστε, όταν µέµφεστε τη Νέα Δηµοκρατία ότι µε τις
πρακτικές της διαµορφώνει τις συνθήκες για να κλονίζεται η εµπι-
στοσύνη των πολιτών απέναντι στους θεσµούς και στο κράτος;
Μήπως δίνετε τα διαπιστευτήριά σας ότι εσείς είστε πιο ικανοί
από τη Νέα Δηµοκρατία να κρατάτε τον λαό δεµένο µε σχέση
εµπιστοσύνης µε αυτό το σάπιο µέχρι το µεδούλι αστικό κράτος
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και τους θεσµούς του;
Όµως, κυρίες και κύριοι, έχει κυλήσει αρκετό νερό στο αυλάκι

και ο λαός έχει γευτεί αυτό το πικρό νερό του αστικού κράτους
και µπορεί να βγάλει συµπεράσµατα, όταν για παράδειγµα βλέ-
πεις τη Θεσσαλία να πνίγεται στις πληµµύρες, επειδή αυτό το
επιλεκτικά ανίκανο αστικό κράτος και ανεξάρτητα από το ποιος
ήταν στο τιµόνι της διακυβέρνησης τον άφησε απροστάτευτο,
καθώς τα αντιπληµµυρικά έργα δεν θεωρούνται επιλέξιµα γιατί
δεν φέρνουν κέρδος, θεωρούνται κόστος, όπως και η ζωή του,
όταν δύο χρόνια µετά την κακοκαιρία «Daniel» ακόµα περιµένει
να φτιαχτεί ο δρόµος έξω από το σπίτι του, το σχολείο στο χωριό
του, η γέφυρα και περνάει µέσα από το ποτάµι για να περάσει
απέναντι, όταν ακόµα δεν έχει πάρει αυτήν την κουτσουρεµένη
αποζηµίωση για να µην κοιµάται στη µούχλα και στη λάσπη στο
σπίτι του. Και όλα αυτά γιατί αυτό το κράτος έχει δηµοσιονοµι-
κούς περιορισµούς και γιατί αυτή η οικονοµία έχει συγκεκριµένες
αντοχές.

Πώς, όµως, γίνεται οι αντοχές και οι περιορισµοί να αφορούν
µόνο τις ανάγκες του λαού σε αυτό το κράτος; Με όλα αυτά και
άλλα πολλά, τα ταβάνια στα σχολεία που πέφτουν πάνω στα κε-
φάλια των παιδιών µας, τα νοσοκοµεία και τα κέντρα υγείας που
κυριολεκτικά νοσούν, οι τριακόσιοι εργάτες που έχουν δολοφο-
νηθεί στους χώρους δουλειάς τα τελευταία δύο χρόνια στα λε-
γόµενα εργατικά ατυχήµατα και κάθε πικρό ποτήρι που έχει
γευτεί η λαϊκή οικογένεια της χώρας µας, έχει κυλήσει το νερό
στο αυλάκι και έχει γίνει οργή και συµπεράσµατα.

Σας τροµάζει ότι αυτά µπορούν να µετατραπούν σε συνολική
αµφισβήτηση της υπέρτατης δύναµης και του θεού της καπιτα-
λιστικής οικονοµίας, του κέρδους. Για τον λόγο αυτόν κανένας
δεν τολµά να πει εδώ εκτός από το ΚΚΕ ανόθευτο το σύνθηµα
που συγκλονίζει τους δρόµους, «Τα κέρδη τους ή οι ζωές µας!».
Και όσο πιο κοντά έρχεται ο εργαζόµενος, η εργαζόµενη, ο νέος
και η νέα µε το πρόγραµµα εξουσίας και τις ανατρεπτικές ιδέες
του ΚΚΕ τόσο το σύστηµα θα έχει εφιάλτες, γιατί τελικά θα µπο-
ρέσει να ξεσκεπάσει τη βασική συγκάλυψη που κάνει το ίδιο το
σύστηµα και όλο το πολιτικό του προσωπικό, τη συγκάλυψη του
µηχανισµού της εκµετάλλευσης και της βαρβαρότητας που αυτή
φέρνει.

Έγραφε ο Μαρξ: «Το κεφάλαιο το τροµάζει η έλλειψη κέρδους
ή το πολύ µικρό κέρδος. Όταν το κεφάλαιο έχει το ανάλογο κέρ-
δος, γίνεται τολµηρό. Με 10% κέρδος αισθάνεται τον εαυτό του
σίγουρο και µπορεί να το χρησιµοποιήσει κανείς παντού. Με 20%
γίνεται ζωηρό, µε 50% γίνεται θετικά παράτολµο, µε 100% τσα-
λαπατάει όλους τους ανθρώπινους νόµους, µε 300% δεν υπάρχει
έγκληµα που να µην ριψοκινδυνεύσει να το πράξει». Αυτά έγραφε
ο Μαρξ. Τέτοια εγκλήµατα τα έχουµε µπροστά µας, σε κάθε
πτυχή της ζωής µας και έτοιµα να τα δικαιολογήσει, να τα συγκα-
λύψει και να τα συνεχίσει το αστικό κράτος. Εξάλλου, το έχουµε
δει να γίνεται µε κάθε απόχρωση κυβέρνησης όλα τα προηγού-
µενα χρόνια. 

Τέτοια µεγάλα εγκλήµατα προετοιµάζονται από τα αστικά
κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο πλαίσιο της πολεµικής της
προετοιµασίας που στόχο έχει τη διασφάλιση των κερδών των
οµίλων της. Και κάθε περιοχή στη χώρα που βρίσκεται στο επί-
κεντρο των στρατιωτικών εξελίξεων, όπως η Θεσσαλία, η Λάρισα
και ο Βόλος, η Αλεξανδρούπολη, η Κρήτη εξαιτίας των αµερικα-
νονατοϊκών βάσεων -να είναι καλά η προηγούµενη κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ- είναι έτοιµη να µετατραπεί σε µια τεράστια κοιλάδα
των Τεµπών, αλλά και να σπείρει Τέµπη σε άλλες περιοχές, σε
άλλους λαούς και τα παιδιά τους.

Και όλοι υπηρέτες αυτού του κράτους, αυτών των κρατών και
θεσµών, είστε αλφαδιασµένοι σε αυτόν τον στόχο. Τη σταθερό-
τητα, το δικό σας δίληµµα που θέτετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, πάει να εξασφαλίσει ο Κυριάκος Μητσοτάκης στις Βρυξέλ-
λες σήµερα συναποφασίζοντας νέες επιθετικές πολεµικές δαπά-
νες 800 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Μεγάλη σταθερότητα για τους
λαούς ο πόλεµος! Μπράβο σας!

Εκεί καταρρίπτεται και το δικό σας δίληµµα, κυρίες και κύριοι
των ΠΑΣΟΚ-ΣΥΡΙΖΑ - Νέας Αριστεράς - Πλεύσης Ελευθερίας,
αυτό που επίσης µε λυγµούς αναφέρετε στην κοινή σας πρόταση
δυσπιστίας. «Η χώρα αποµακρύνεται από το ευρωπαϊκό θεσµικό

και κοινωνικό κεκτηµένο». Αυτό γράφετε. Και µετά παρεξηγείστε
που σας λέµε «ευρωλιγούρηδες».

«Μπότες στο έδαφος και αεροπλάνα στον αέρα». Αυτό δεν είπε
ο Βρετανός Πρωθυπουργός; Αυτά δεν λέει η κ. φον ντερ Λάιεν;
«Ευρωπαϊκό θεσµικό και κοινωνικό κεκτηµένο…» -κύριε Δου-
δωνή!- «…Μπότες στο έδαφος και αεροπλάνα στον αέρα»! Να το
χαίρεστε! Είναι αυτό που αδειοδότησε να κυκλοφορούν τρένα
στη χώρα χωρίς κανένα σύστηµα ασφαλείας. Αυτό είναι το ευ-
ρωπαϊκό κεκτηµένο σας και τόσα άλλα τα οποία δεν φτάνει ο χρό-
νος να πούµε. 

Τα διλήµµατα σας, λοιπόν, το κράτος σας, οι θεσµοί σας, αρ-
χίζει να τα αµφισβητεί όλο και περισσότερος κόσµος. Και αυτή η
αµφισβήτηση µπορεί και πρέπει να φτάσει µέχρι τέλους, στην
ανατροπή του συστήµατος της εκµετάλλευσης και της βαρβαρό-
τητας. Το ΚΚΕ δίνει όλες του τις δυνάµεις σε αυτόν τον δρόµο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μεταξά.

Επόµενος οµιλητής είναι ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών κ. Χρήστος Σταϊκούρας και θα ακολουθήσουν ο κ. Τσαβδα-
ρίδης και η κ. Αθανασίου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τραγικό δυστύχηµα των Τε-

µπών ανέδειξε µε τον πλέον οδυνηρό τρόπο τα µεγάλα και δια-
χρονικά προβλήµατα µε τα οποία έχει βρεθεί αντιµέτωπος ο
ελληνικός σιδηρόδροµος. Πρόκειται για προβλήµατα που επιδει-
νώθηκαν µε την οικονοµική κρίση της προηγούµενης δεκαετίας
και για την επίλυση των οποίων απαιτείται συστηµατική, συγκρο-
τηµένη, επίµονη και πολύχρονη προσπάθεια. Αυτά επισηµαίνο-
νται τόσο στην προειδοποιητική επιστολή της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, για την οποία µίλησα διεξοδικά προηγουµένως -και
στο κείµενο συµπερασµάτων θα δείτε ότι αναφέρεται στις οδη-
γίες των τελευταίων είκοσι ετών σε αυτά που δεν ενσωµάτωσαν
οι κυβερνήσεις των τελευταίων είκοσι ετών- όσο και στο πόρισµα
του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Πρόκειται, όµως, για κείµενα τα οποία αναγνω-
ρίζουν ταυτόχρονα την πρόοδο που έχει συντελεστεί µετά την
τραγωδία των Τεµπών. Συνεπώς, καταθέτω στα Πρακτικά το κεί-
µενο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Και αφού απ’ ό,τι είδα συµφωνούµε πλέον όλα τα κόµµατα επί
του περιεχοµένου του πορίσµατος του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, καταθέτω
και τις σελίδες 128 και 129 που αναφέρεται στις σωστές πρωτο-
βουλίες που έχουν αναληφθεί το τελευταίο ενάµιση έτος.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Πρόκειται για πρόοδο την οποία µε δική µου πρωτοβουλία πα-
ρουσίασα στη Βουλή ζητώντας τη σύγκληση της αρµόδιας Διαρ-
κούς Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου στις 24 Απριλίου 2024
και στις 24 Σεπτεµβρίου 2024. Το ίδιο έπραξα και κατά την τοπο-
θέτησή µου στη Βουλή στις 19 Δεκεµβρίου 2024 επί του νοµο-
σχεδίου για την αναδιάρθρωση του σιδηροδροµικού τοµέα. Είναι
πρόοδος που οφείλω να οµολογήσω ότι αναγνωρίστηκε και από
αρκετούς συναδέλφους -και τα Πρακτικά είναι συγκεκριµένα- της
Αντιπολίτευσης κατά τη διάρκεια αυτών των συζητήσεων. Άλλο
βεβαίως απ’ ό,τι υπογράφουν σήµερα. 

Σήµερα και πάλι δεν θα ωραιοποιήσω καταστάσεις. Θα παρου-
σιάσω τις πραγµατικές εξελίξεις στον τοµέα από τον Ιούλιο του
2023, δηλαδή µέσα στους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες, ώστε να
αντιµετωπιστούν προβλήµατα δεκαετιών στον ελληνικό σιδηρό-
δροµο. Υποστηρίζω ότι κινούµαστε µε ευθύνη, καθαρότητα και
αποτελεσµατικότητα στη σωστή κατεύθυνση µε απτά και όλο κα-
λύτερα αποτελέσµατα για την ασφάλεια των µεταφορών. 

Και γίνοµαι συγκεκριµένος. Πρώτον, τον Σεπτέµβριο του 2023
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η Σύµβαση 717 για τη σηµατοδότηση και την τηλεδιοίκηση στον
άξονα Αθήνα-Θεσσαλονίκη-Προµαχώνα ολοκληρώθηκε και πα-
ραδόθηκε. Δηλαδή πριν τις καταστροφές του «Daniel» ήταν εγκα-
τεστηµένο και λειτουργικό το σύστηµα στο 100% του δικτύου.

Καταθέτω τη βεβαίωση της περάτωσης των εργασιών. Ήταν
100% εγκατεστηµένο το σύστηµα από Αθήνα-Θεσσαλονίκη-Προ-
µαχώνα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Στο τµήµα που επλήγη και προκειµένου να είναι ασφαλής η κυ-
κλοφορία, οι διασταυρώσεις των συρµών γίνονται στους σταθ-
µούς Λιανοκλαδίου και Λάρισας, οι οποίοι καλύπτονται από
σηµατοδότηση και τηλεδιοίκηση και ενδιάµεσο σταθµό ελέγχου
στο Παλαιοφάρσαλο. 

Επίσης, τον Δεκέµβριο του 2024 για το Τµήµα Τιθορέα-Δοµο-
κός ολοκληρώθηκε και εκεί η σηµατοδότηση και η τηλεδιοίκηση,
η βεβαίωση περάτωσης εργασιών µε άλλη σύµβαση. Το κατα-
θέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι υποστηρίζετε πολύ
απλά; Ότι αν υπήρχε σηµατοδότηση και τηλεδιοίκηση πριν από
τα Τέµπη, πιθανόν να είχε αποφευχθεί το δυστύχηµα. Ε, λοιπόν,
σας λέω σήµερα ότι υπάρχει σηµατοδότηση και τηλεδιοίκηση σε
όλο τον σιδηροδροµικό άξονα από Αθήνα µέχρι Θεσσαλονίκη και
στο µόνο τµήµα που δεν υπάρχει, σας έδωσα τι πρωτοβουλίες
έχουν αναληφθεί, ώστε να είναι ασφαλής η µετακίνηση.

Δεύτερον, τον Νοέµβριο του 2023 ολοκληρώθηκε η παράδοση
της σύµβασης για την εγκατάσταση συστηµάτων αυτόµατης προ-
στασίας συρµών ETCS επί της γραµµής. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τα τρία πρωτόκολλα προσωρινής πα-
ραλαβής ΣΚΑ-Οινόη, Οινόη-Τιθορέα και Λάρισα-Πλατύ του ETCS
που ολοκληρώθηκαν τους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Έχουν ολοκληρωθεί και τα άλλα τµήµατα εν πολλοίς στο πα-
ρελθόν και από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και
από προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Τρίτον, τον Μάρτιο του 2024 υπεγράφη σύµβαση µεταξύ ΓΑΙ-
ΑΟΣΕ και «Hitachi Rail» για την αποκατάσταση των συστηµάτων
ETCS σε εκατόν δεκαπέντε µονάδες επί συρµών. Καταθέτω στα
Πρακτικά τη Σύµβαση του Μαρτίου του 2024. Εννοείται ότι χωρίς
ανάταξη και χωρίς σηµατοδότηση ETCS δεν υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Έως σήµερα έχουν αναταχθεί εβδοµήντα δύο µονάδες και τον
Σεπτέµβριο του 2025 θα έχουν αναπτυχθεί και οι υπόλοιπες σα-
ράντα τρεις µονάδες.

Τέταρτον, σήµερα το σύστηµα GSM-R είναι εγκατεστηµένο
στο 78% της γραµµής Αθήνα-Θεσσαλονίκη έχοντας ανατάξει τις
ζηµιές που προκάλεσε ο «Daniel». Επίσης, είναι εγκατεστηµένες
εκατό µονάδες GSM-R επί συρµού έχοντας λάβει τον Ιούλιο του
2023 τη σχετική αδειοδότηση από τη ΡΑΣ. 

Καταθέτω στα Πρακτικά και τις σχετικές αποφάσεις και τις
σχετικές εγκαταστάσεις των συγκεκριµένων µονάδων.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Εκτιµάται ότι το αργότερο ως το τέλος του πρώτου εξαµήνου
του 2025, και το σύστηµα θα είναι πλήρως λειτουργικό επί συρ-
µού και γραµµής, πλην του τµήµατος Τιθορέα-Δοµοκός. Ακόµα
µεγαλύτερη προστασία των µεταφορών! Όχι µόνο σηµατοδό-
τηση, όχι µόνο τηλεδιοίκηση, αλλά και GSM-R και ETCS! 

Κι επειδή µπορεί να ερωτηθώ µετά για το ETCS, προσοχή, είναι
εγκατεστηµένο στο 14% του ευρωπαϊκού σιδηροδροµικού δι-
κτύου και µόνο επί γραµµής. Αν θέλετε, θα επανέλθω σε αυτό.
Τα έχω δώσει στα Πρακτικά πριν από µία εβδοµάδα. 

Πέµπτο, το διάστηµα Αύγουστος-Σεπτέµβριος του 2023 προ-
στέθηκαν δύο Κέντρα Ελέγχου Κυκλοφορίας, ανεβάζοντας τον
συνολικό αριθµό στα πέντε. Επίσης, από το 2024 λειτουργούν
τρία νέα Κέντρα Ελέγχου Σηράγγων, ανεβάζοντας τον συνολικό
αριθµό στα τέσσερα. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά από µία φωτογραφία όλων αυτών
των κέντρων. Είναι πλέον εννέα Κέντρα Ελέγχου Κυκλοφορίας
και Σηράγγων απολύτως λειτουργικά. Απολύτως λειτουργικά!

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Τέλος, το 2025 τέθηκε για πρώτη φορά σε λειτουργία σύστηµα
επικοινωνίας και επιτήρησης κυκλοφορίας συρµών στο τµήµα της
µονής γραµµής µεταξύ των σιδηροδροµικών σταθµών Αθηνών
και Αγίων Αναργύρων. 

Καταθέτω στα Πρακτικά και τη συγκεκριµένη παρέµβαση.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Έκτο, την περίοδο Σεπτεµβρίου-Δεκεµβρίου του 2023 τοποθε-
τήθηκαν τριακόσιες κάµερες για τη συνεχή παρακολούθηση των
συρµών σε σήραγγες.

Έβδοµο, το 2024, για πρώτη φορά τα τελευταία είκοσι χρόνια,
εκκινήσαµε διαγωνιστική διαδικασία για την αντικατάσταση ενε-
νήντα αυτόµατων συστηµάτων ισόπεδων διαβάσεων παλαιάς τε-
χνολογίας, µε πιστώσεις που αποφασίσαµε µε το Υπουργείο
Οικονοµικών ύψους 25 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τη σχετική διάταξη νόµου, καθώς και
τις σχετικές πιστώσεις. Ουδέποτε στο παρελθόν επί δεκαετίες
είχαν δοθεί πόροι για τουλάχιστον ενενήντα αφύλακτες ισόπεδες
διαβάσεις που έχουµε στη χώρα επί είκοσι πέντε χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Όγδοο, τον Ιούνιο του 2023, ο ΟΣΕ υπέγραψε για πρώτη φορά
σύµβαση µε το Ελληνικό Δηµόσιο πενταετούς διάρκειας, στο
πλαίσιο της οποίας αυξάνεται η ετήσια χρηµατοδότησή του από
τα 45 στα 75 εκατοµµύρια ευρώ. 

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά, για να υπάρχει και καλύ-
τερη συντήρηση του δικτύου µέχρι να πάµε στις άλλες επιλογές
που ανακοινώσαµε χθες.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Ένατο, σήµερα το προσωπικό του ΟΣΕ αριθµεί χίλια τριακόσια
δεκαεπτά (1.317) άτοµα έναντι χιλίων ενενήντα έξι (1.096) ατόµων
στο τέλος του 2023. Παράλληλα, σε έναν µήνα, µετά από ενηµέ-
ρωση που είχαµε και από τον Πρόεδρο του ΑΣΕΠ χθες, ολοκλη-
ρώνεται η πρόσληψη µέσω ΑΣΕΠ εκατόν σαράντα νέων µόνιµων
στελεχών και επιπλέον έχει εγκριθεί από το Υπουργείο Εσωτερι-
κών η αύξηση προσωπικού κατά εκατό µόνιµους υπαλλήλους.

Δέκατο, από τον Δεκέµβριο του 2024 –και χαιρετίστηκε από
πολλούς συναδέλφους και κόµµατα εδώ στο Κοινοβούλιο- ψηφί-

9166 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στηκε ο ν.5167 και δηµιουργήθηκε Ενιαίος Διαχειριστής Σιδηρο-
δροµικής Υποδοµής, η εταιρεία «Σιδηρόδροµοι Ελλάδος». Στό-
χος είναι η νέα εταιρεία να λειτουργεί µε τις βέλτιστες ευρω-
παϊκές πρακτικές, να στελεχωθεί από εξειδικευµένο προσωπικό
και να υιοθετήσει σύγχρονα εργαλεία διαχείρισης έργων και από-
δοσης.

Καταθέτω στα Πρακτικά τον σχετικό νόµο. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα χρειαστώ τρία-τέσσερα λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
ήδη µιλήσει και προηγουµένως. Το ξέρετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Επειδή απαντώ και σε ένα σηµαντικό κοµµάτι της πρότα-
σης δυσπιστίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όλα είναι πολύ σηµα-
ντικά, κύριε Υπουργέ, αλλά περιµένουν οι Βουλευτές. Κάντε ό,τι
καλύτερο µπορείτε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Μα, η πρόταση δυσπιστίας γι’ αυτό
το θέµα είναι, κύριε Πρόεδρε! Αρµοδιότητά του είναι!

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Αν είναι δυνατόν!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ενδέκατο, τον Οκτώβριο του 2024 υπεγράφη σύµβαση µε
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων για την εκπόνηση Στρατη-
γικού, Επιχειρησιακού και Επενδυτικού προγράµµατος ανάπτυ-
ξης των σιδηροδροµικών µεταφορών. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Δωδέκατο, όπως είπα και πριν, τον Απρίλιο του 2024 υποβά-
λαµε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή Σχέδιο Δράσης για την Ασφάλεια
και τη Διαλειτουργικότητα, το οποίο και καταρτίσαµε σε συνερ-
γασία µε τους ευρωπαϊκούς θεσµούς. Το σχέδιο δράσης εφαρ-
µόζεται και όπως λένε οι θεσµοί έχει ικανοποιητική πρόοδο.
Έχουµε ήδη υποβάλει τρεις αναφορές προόδου. 

Καταθέτω και εγώ το σχέδιο αυτό στα Πρακτικά της Βουλής. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Το εν λόγω σχέδιο δράσης µε ορίζοντα ολοκλήρωσης το τέλος
του 2026 περιλαµβάνει τις περισσότερες από τις συστάσεις
ασφαλείας που το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ κάνει προς τον ΟΣΕ,
τη ΡΑΣ και τη Hellenic Train. 

Τονίζεται βεβαίως –για όσους δεν έχουν διαβάσει το πόρισµα-
ότι τέσσερις από τις συστάσεις είναι προς την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Σιδηροδρόµων –όχι προς
την Κυβέρνηση- και δύο προς άλλο Υπουργείο που δεν σχετίζεται
µε τη λειτουργία του σιδηροδρόµου. 

Δέκατο τρίτο, τον Σεπτέµβριο του 2023 στελεχώθηκε ο ΕΟΔΑ-
ΣΑΑΜ –το καταθέτω στα Πρακτικά- και τον Δεκέµβριο του 2024
µε τον ν.5167 ενισχύθηκε θεσµικά τόσο η λειτουργική ανεξαρτη-
σία, όσο και οικονοµική αυτονοµία του, αυξάνοντας τις συνολικές
οργανικές θέσεις και υπερδιπλασιάζοντας τον προϋπολογισµό
του.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Δέκατο τέταρτο –και τελειώνω µ’ αυτό- υλοποιούνται επενδύ-

σεις υποδοµών ύψους 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ που πρόσφατα
εξασφάλισε η Κυβέρνηση από το ΕΣΠΑ για το πρόγραµµα «Συν-
δέοντας την Ευρώπη», δηλαδή το CEF II, και από το Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –κύριε Πρόεδρε, σε δύο λεπτά
έχω τελειώσει- αυτές είναι οι πιο σηµαντικές πρωτοβουλίες που
έχουν αναληφθεί για την ενίσχυση της ασφάλειας στον σιδηρό-
δροµο µετά τον Ιούλιο του 2023. Το έργο, όµως, που έχει γίνει
στο Υπουργείο την ίδια περίοδο εκτείνεται και σε άλλα πεδία.
Μετά από δεκαοκτώ χρόνια το µετρό Θεσσαλονίκης παραδόθηκε
στην κοινωνία και επίκειται η επέκτασή του προς την Καλαµαριά.
Μετά από δέκα χρόνια, ο αυτοκινητόδροµος Πάτρα-Πύργος θα
ολοκληρωθεί εντός του έτους. Μετά από δεκαπέντε χρόνια κυ-
κλοφορούν ήδη πεντακόσια δεκαπέντε νέα αντιρρυπαντικής τε-
χνολογίας λεωφορεία σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη και αναµέ-
νονται άλλα πεντακόσια πενήντα το επόµενο εξάµηνο. Επίσης,
µετά από είκοσι ένα χρόνια ανανεώνουµε δεκατέσσερις συρµούς
της Γραµµής 1 του ΗΣΑΠ, ώστε να έχουµε πρόσθετα δέκα τρένα
µέχρι το τέλος του 2026.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η 28η Φεβρουαρίου 2023 κατα-
γράφεται στη συνείδηση της κοινωνίας µας ως ηµέρα εθνικού
πένθους και µνήµης για τους συνανθρώπους µας που έχασαν τη
ζωή τους στην τραγωδία των Τεµπών. Οι περισσότεροι ήταν νέα
παιδιά. Το πάνδηµο κοινωνικό αίτηµα για την ανάδειξη της αλή-
θειας και την απόδοση δικαιοσύνης είναι δίκαιο και εύλογο, όπως
κατέδειξε και η µαζική και ειρηνική συµµετοχή των πολιτών στα
συλλαλητήρια. Το ίδιο και η απαίτηση των συµπολιτών µας να τε-
λειώνουµε µε τη νοοτροπία του «Πάµε κι όπου βγει». 

Σε αυτό το ανθρώπινο, εθνικό και πολιτικό καθήκον παραµέ-
νουµε προσηλωµένοι µε ενσυναίσθηση, σοβαρότητα και ψυχραι-
µία. Οι δράσεις που σας ανέπτυξα, τα έργα που έχουν ήδη
ολοκληρωθεί και αυτά που υλοποιούνται έχουν ως σκοπό τη
διαρκή ενίσχυση της ασφάλειας, τον περιορισµό των πιθανών επι-
πτώσεων του ανθρώπινου σφάλµατος και τη συγκρότηση ενός
σύγχρονου συστήµατος λειτουργίας του σιδηροδρόµου.

Καταλήγω λέγοντας ότι µαγικές λύσεις σε µακροχρόνια προ-
βλήµατα δεν υπάρχουν. Απαιτείται υποµονή, σχέδιο, εθνική συ-
νεννόηση, πείσµα και στοχοπροσήλωση. Χρειάζεται µεγάλη και
συνεχής προσπάθεια για να καλύψουµε ακόµα περισσότερο τις
αδυναµίες και τις υστερήσεις και να φέρουµε τον ελληνικό σιδη-
ρόδροµο στο επίπεδο που οραµατιζόµαστε και αξίζει στους πο-
λίτες και τη χώρα. 

Ως Κυβέρνηση συνεχίζουµε αυτήν την εθνική προσπάθεια µε
σοβαρότητα, όπως είπα, µεθοδικότητα, επιµονή και σταθερά βή-
µατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Έχει ζητήσει να κάνει µια παρέµβαση ο κ. Μάντζος, ο κ. Ζα-

µπάρας, η κ. Αχτσιόγλου.
Ορίστε, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο. Παρακαλώ, όσο µπο-

ρείτε πιο σύντοµα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, προσπαθούµε κατ’

αντιπαράσταση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών µε τον
Πρωθυπουργό, αυτές τις µέρες, να ανιχνεύσουµε και να εντοπί-
σουµε τέσσερα σηµεία, αντί πολλών.

Πρώτο σηµείο: Αξιολόγηση. Δεν είπατε κάτι, δεν είναι αρµο-
διότητά σας, αλλά στο Υπουργείο, του οποίου προΐστασθε, απο-
δείχθηκε κάτι περίτρανα και µε εγκληµατικό, πολύνεκρο αποτέ-
λεσµα, ότι η αξιολόγηση είναι κάτι πολύ περισσότερο από µία
διάταξη νόµου ή µια διάταξη Συντάγµατος, όπως µας είπε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός. 

Αξιολόγηση είναι η εφαρµογή των νόµων περί την αξιολόγηση.
Και στο δικό σας Υπουργείο, κύριε Υπουργέ, στο παρελθόν, η
αξιολόγηση παραβιάστηκε κατάφωρα. Διότι, πώς αλλιώς µπορεί
να ονοµαστεί, άραγε, η ρουσφετολογική τοποθέτηση ενός σταθ-
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µάρχη, κατά πολύ γηραιότερου και εντελώς ακατάλληλου, στον
τρίτο µεγαλύτερο σταθµό της χώρας, από την δική σας Κυβέρ-
νηση; Αξιολογήθηκε, άραγε, αυτός που τον αξιολόγησε, να είναι
σε αυτήν την θέση; Πώς αλλιώς µπορεί να θεωρηθεί, άραγε,
«αξιολόγηση», η τοποθέτηση «γαλάζιων» παιδιών, µε µόνα βιο-
γραφικά χαρακτηριστικά ότι ήταν στην ΟΝΝΕΔ, στη Νέα Δηµο-
κρατία, υποψήφιοι βουλευτές, «γαλάζια» στελέχη, στον ΟΣΕ,
στην ΕΡΓΟΣΕ, στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών; Έγιναν
όλα αυτά, επειδή η αξιολόγηση δεν ήταν συνταγµατική ρήτρα;
Αυτό θέλετε να µας πείτε;

Δεύτερο σηµείο: ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Πανηγυρίζετε, που υπάρχει ο
εθνικός οργανισµός. Αλήθεια, ποιος είναι ο υπεύθυνος που ο ΕΟ-
ΔΑΣΑΑΜ δεν υπήρχε, όταν συνέβη το πολύνεκρο, εγκληµατικό
δυστύχηµα στα Τέµπη; 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Εµείς ήµασταν, τότε; Θα µας τρελάνετε!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Δεν είναι σκανδαλώδες, κυρία Ευθυ-

µίου, κύριε Υπουργέ, ότι δεν είχαµε εθνικό οργανισµό στη θέση
του να λειτουργεί και να γίνεται η διερεύνηση, η σφράγιση του
χώρου, η δειγµατοληψία, η διάσωση αποδεικτικών µέσων, εγκαί-
ρως, ώστε να µην έχουµε απώλεια κρίσιµου αποδεικτικού υλικού;

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Από το …
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κυρία Ευθυµίου, λοιπόν, αφού θέ-

λετε να πάµε και πιο πίσω, η Οδηγία του 2016, δεν ενσωµατώθηκε
το 2019, από την Ελληνική Κυβέρνηση; Ποιος ήταν Κυβέρνηση,
τον Οκτώβριο του 2019; Ποιος έβαλε την ΕΔΙΣΑΣ, κατ’ ενσωµά-
τωση της Οδηγίας, ως Εθνικό Οργανισµό Διερεύνησης; Ποιος
δεν συγκρότησε από το 2019 έως το 2023 ούτε την ΕΔΙΣΑΣ, και
το 2023 ούτε τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ και έρχεται σήµερα να πανηγυρίσει
και να µας πει τι καλά, που τα κάναµε, ότι υπάρχει φορέας, ο
οποίος µήνες µετά το δυστύχηµα, συγκροτήθηκε, χρόνο µετά το
δυστύχηµα ξεκίνησε να ερευνά και δύο χρόνια µετά το δυστύ-
χηµα, ήρθε να µας πει τι έγινε εκείνη την αποφράδα νύχτα; 

Τρίτο σηµείο: Η Ευρώπη. Κύριε Υπουργέ, θέλει και λίγο θρά-
σος να µιλάει αυτή η Κυβέρνηση για Ευρώπη και σιδηροδρόµους.
Δεν είναι µόνο η επί παραβάσει προειδοποιητική επιστολή της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής του Δεκεµβρίου 2024, στην οποία ανα-
φερθήκατε και τα τόσα κενά ασφαλείας, που υπάρχουν στον σι-
δηρόδροµό µας. Δεν είναι µόνο οι παρατηρήσεις του ERA, εδώ
και χρόνια. Είναι και η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία, όργανο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης! 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Είναι αυτή η Κυβέρνηση, εσείς και η πλειοψηφία σας, που αρ-
χειοθετήσατε τη δικογραφία της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας, για
την πληµµελή, τη µη εκπλήρωση έγκαιρα, τελικά, της Σύµβασης
717/2014 για τηλεδιοίκηση και σηµατοδότηση, που σύµφωνα µε
όλους -όλους!- τους φορείς, από τον Πρωθυπουργό την πρώτη
µέρα, τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ, την Ευρωπαϊκή Εισαγγελία, την Ελληνική
Δικαιοσύνη, θα είχε σώσει τους πενήντα επτά συνάνθρωπους
µας! 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε τη µεγάλη εικόνα. Πράγµατι, παρε-
λαύνουν όλοι οι συνάδελφοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
και Υπουργοί και µας λένε ότι πρέπει να συµφωνήσουµε στη µε-
γάλη εικόνα. Έρχεστε κι εσείς, κύριε Υπουργέ, πολλές φορές και
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, στην Ολοµέλεια στη
Βουλή και παρουσιάζετε έγγραφα, εκθέσεις προόδου, µιλάτε για
πόρους, για προϋπολογισµούς, για δαπάνες και για την «ταµπα-
κέρα», για το βασικό ζητούµενο, που είναι η ασφάλεια των µετα-
φορών, εδώ και τώρα, έξι χρόνια τώρα στο «τιµόνι» της χώρας,
δεν λέτε τίποτα µισή κουβέντα. 

Ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ σας έδωσε δεκαεπτά συστάσεις. Δεκαεπτά συ-
στάσεις! Πενήντα επτά νεκροί ζητούν δικαίωση, γιατί σκοτώθη-
καν, επειδή ένα κράτος δεν είχε εγκαταστήσει τηλεδιοίκηση και
σηµατοδότηση στον σταθµό, στη µία γραµµή, και στον πιο κε-
ντρικό σταθµό αυτής της γραµµής, είχε αφήσει έναν άνθρωπο
µόνο του, χωρίς ασφαλιστικές δικλίδες από την Αθήνα, χωρίς
καµία εξασφάλιση ότι δεν θα συµβεί αυτό, το οποίο συνέβη και
έρχεστε εδώ και µας λέτε για «εκθέσεις προόδου»! Αλήθεια; 

Τα δύο ερωτήµατα, στα οποία καταλήγω: Με αυτήν τη σύµ-

βαση, τη «λεόντειο σύµβαση», την οποία ξεκίνησε η προηγούµενη
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και την παραλάβατε εσείς και το 2022
µια χαρά την ανανεώσατε και την παρατείνατε, σκανδαλωδώς,
συνεχίζοντας και επαυξάνοντας την προκλητική επιδότηση αυτής
της κακής ιδιωτικής εταιρείας, που χειρίζεται τους σιδηροδρό-
µους µας, ενώ την αφήσατε να υποδεκαπλασιάσει τις επενδύσεις
που πρέπει να κάνει στο δίκτυο, όλα καλά µε αυτήν τη σύµβαση; 

Όταν τον Μάιο του 2023, ο Νίκος Ανδρουλάκης σάς έλεγε ότι
«είναι µία πολύ κακή ιδιωτικοποίηση και πρέπει να επανέλθει σε
προσωρινό κρατικό έλεγχο ο σιδηρόδροµος για να ανευρεθεί
νέος στρατηγικός επενδυτής» τότε µας λέγατε κακούς «κρατι-
στές». Τώρα είναι όλα καλά ή όλα άσχηµα µε αυτήν τη «λεόντειο
σύµβαση»; 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την αδιανόητη δήλωση του Πρωθυ-
πουργού. Ζητώ από τον Υπουργό Υποδοµών να τοποθετηθεί απέ-
ναντι σε αυτήν την αδιανόητη κυνική δήλωση του Πρωθυπουρ-
γού, την Κυριακή που µας πέρασε, ότι το 2027, όταν θα έχουµε -
ω του θαύµατος!- εκ νέου εκλογές, θα αποκτήσουµε άρτιο και
ασφαλή σιδηρόδροµο. Να συνεννοηθούµε: Oι σιδηρόδροµοι δεν
είναι χάρη του κράτους προς τους πολίτες. Οι σιδηρόδροµοι -και
όλο το µεταφορικό έργο- είναι κοινωνικό αγαθό και βασική δη-
µόσια υπηρεσία.

Μπορεί αυτή η Κυβέρνηση να εγγυηθεί, σήµερα, ότι οι σιδη-
ροδροµικές µεταφορές στη χώρα µας είναι ασφαλείς ή πρέπει
να περιµένουµε να έρθουν οι επόµενες εκλογές, ώστε να ανεβαί-
νουν οι επιβάτες στα τρένα µε ασφάλεια και όχι µε τη δική τους
ατοµική ευθύνη; 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μάντζο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», τριάντα δύο µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γε-
νικό Λύκειο Καρδίτσας, το Β’ Τµήµα. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Απ’ ό,τι παρακολουθώ και βλέπω κάτω, εδώ είναι και ο Βουλευ-
τής της Καρδίτσας και Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, ο κ.
Τσιάρας, ο οποίος σας καλωσορίζει ιδιαίτερα. Μήπως είναι κανείς
άλλος από την Καρδίτσα; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Θεσσαλία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι Θεσσαλοί είναι
πολλοί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Να τους πείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να πω, αν θέλετε!
Να δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, τον κ. Ζαµπάρα, για τη δική
του παρέµβαση. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Για ένα λεπτό, θα ήθελα τον λόγο, για να πω στον κύριο
Υπουργό ορισµένα πράγµατα ως απαντήσεις. Βλέποντας, όµως,
κύριε Υπουργέ, µόνο τη µεγάλη εικόνα και επειδή έχουµε ακούσει
πάρα πολλά αυτές τις µέρες µέσα στη Βουλή, νοµίζω ότι η πιο
κυνική δήλωση, αυτή που κατά την άποψή µου δείχνει και µία
πλήρη αποτύπωση, είναι η δήλωση: «τα έργα, τα τρένα θα είναι
ασφαλή το 2027». Είναι η πιο κυνική δήλωση. Είναι ο ορισµός της
αποκτήνωσης να λέµε σήµερα έξω στον κόσµο, στην κοινωνία
που διαδηλώνει και είναι στο δρόµο, ότι τα τρένα σε αυτή τη
χώρα, µετά από το έγκληµα των Τεµπών, θα είναι ασφαλή, το
2027. 

Και επειδή αναφερθήκατε σε στοιχεία πραγµάτων που σκο-
πεύετε να κάνετε ή κάνατε, υλοποιήσατε κ.λπ., ας αναφερθούµε
και εµείς σε ορισµένα στοιχεία που αναιρούν επί της ουσίας αυτά
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που είπατε. Μέχρι σήµερα, κύριε Υπουργέ, δεν έχει αποκαταστα-
θεί η τηλεδιοίκηση και η φωτοσήµανση, µεταξύ Λάρισας και Λια-
νοκλάδι. Ισχύει ή δεν ισχύει; Δύο χρόνια µετά τα Τέµπη, δεν έχει
αποκατασταθεί η τηλεδιοίκηση και η φωτοσήµανση στον προ-
αστιακό στη γραµµή Λιόσια-Κιάτο. Τρένα δεν έχουµε αυτή τη στι-
γµή στον Βόλο, τρένα δεν έχουµε αυτή τη στιγµή στην Καλα-
µπάκα, τρένα δεν έχουµε αυτή τη στιγµή στη Φλώρινα, τρένα δεν
έχουµε αυτή τη στιγµή στη Δράµα και φυσικά, τρένα δεν έχουµε
ούτε στην ιδιαίτερη πατρίδα σας, τη Λαµία, όπου η γραµµή Στυ-
λίδα-Λιανοκλάδι είναι κλειστή εδώ και δεκαοκτώ µήνες, κύριε
Υπουργέ και έρχεστε από το Βήµα της Βουλής, µε στόµφο και
βερµπαλισµό να µας πείτε ότι λάβατε ασφαλές το µήνυµα -υπο-
τίθεται- µετά το έγκληµα των Τεµπών και προχωρήσατε γοργά
τις διαδικασίες και τα έργα, για να είναι οι πολίτες εκεί έξω στην
κοινωνία, τα παιδιά µας που παίρνουν τα τρένα, ασφαλή. Δεν
είναι ασφαλή, κύριε Υπουργέ. 

Ψεύδεστε, µάλιστα, γιατί εµείς έχουµε στη διάθεσή µας έγ-
γραφο της ΡΑΣ -και θα το καταθέσει ο αρµόδιος τοµεάρχης µας-
που λέει στον ΕΟΔΑΣΑΑΜ πριν συσταθεί, ότι µέχρι να συσταθεί
και να διενεργήσει την έρευνα, υπάρχει συγκεκριµένη επιτροπή
που θα µπορούσε να κάνει αυτή τη δουλειά, αλλά εσείς το απο-
κρύπτετε.

Και επειδή νοµίζω ότι σύσσωµη η κοινωνία έχει αντιληφθεί πλή-
ρως και το µέγεθος της υποκρισίας σας και το µέγεθος των πο-
λιτικών σας και των ευθυνών σας, εκτός από επικοινωνία, δεν
είστε τίποτα άλλο. 

Στις 13 Δεκεµβρίου του 2022 ο Κώστας Καραµανλής: «Σε εξέ-
λιξη εκατόν είκοσι πέντε πρότζεκτ 40 δισεκατοµµυρίων ευρώ
στην Ελλάδα. Στόχος τρένα υδρογόνου το 2025». Αυτά λέγατε
στον κόσµο. Αυτά λέγατε, ότι το 2025 θα έχουµε τρένα υδρογό-
νου στην Ελλάδα. Εδώ δεν είναι ασφαλή τα τρένα που δεν πάνε
ούτε 80 χιλιόµετρα την ώρα! Κοροϊδεύετε την κοινωνία. Είστε
πλήρως απονοµιµοποιηµένοι και το καλύτερο που έχετε να κά-
νετε είναι να σηκωθείτε να φύγετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η

Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς κ. Αχτσιό-
γλου.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σταϊκούρα, άκουσα για ακόµη µια φορά την προσπάθειά

σας -γνωστή και εγώ θα πω φιλότιµη- να πείτε ότι κάνετε κάποια
έργα σε όλη αυτή την πορεία στο Υπουργείο Μεταφορών. Δυ-
στυχώς, λυπάµαι που θα σας ενηµερώσω ότι σας έχει ακυρώσει
ο κ. Μητσοτάκης, σας έχει αδειάσει παταγωδώς.

Ο κ. Μητσοτάκης βγήκε και είπε ότι ασφαλή σιδηρόδροµο θα
έχουµε το 2027. Εσείς πριν από λίγο από το Βήµα της Βουλής εί-
πατε ότι η γραµµή Θεσσαλονίκη - Αθήνα αυτήν τη στιγµή καλύ-
πτεται στο µεγαλύτερο µέρος της από τηλεδιοίκηση και σηµα-
τοδότηση και ότι εκεί που δεν καλύπτεται έχετε λάβει όλες τις
µέριµνες για να έχουµε ασφαλή σιδηρόδροµο. Σας έχει αδειάσει,
σας έχει ακυρώσει µε αυτήν την απίστευτη δήλωση ότι δεν
έχουµε ασφαλή σιδηρόδροµο στη χώρα, ότι ασφαλή σιδηρό-
δροµο θα έχουµε κάποια στιγµή στο µέλλον και άρα ότι αυτήν τη
στιγµή οι πολίτες στην Ελλάδα αν και όποτε επιβιβάζονται στο
τρένο µετά από όλα όσα έχουν συµβεί το κάνουν µε ατοµική ευ-
θύνη.

Έρχοµαι στο έγκληµα των Τεµπών.
Πρώτον, θα ήθελα να µας απαντήσετε για το σύστηµα ραδιοε-

πικοινωνίας GSM-R. Αυτό είναι ένα σύστηµα το οποίο θα επέ-
τρεπε, αν λειτουργούσε την κρίσιµη εκείνη ηµέρα, να συνοµιλούν
µεταξύ τους οι σταθµάρχες και οι µηχανοδηγοί αντί να προσπα-
θούν να επικοινωνήσουν µε τα κινητά τους που δεν πιάνουν κιό-
λας µέσα στα τούνελ.

Θα ήθελα να µας απαντήσετε γιατί αυτό το σύστηµα, ενώ έχει
παραδοθεί από το 2018, δεν λειτουργούσε το 2023. Άκουσα ότι
αναφερθήκατε στο ότι πήρε πιστοποίηση κάποια στιγµή αργό-
τερα κ.λπ.. Ρωτώ γιατί µετά από πέντε χρόνια που παρελήφθη
αυτό το σύστηµα δεν λειτουργούσε το 2023 -τέσσερα χρόνια
σχεδόν κυβερνούσατε- δεν λειτουργούσε το σύστηµα και άρα

δεν µπόρεσε να προλάβει το δυστύχηµα, γιατί αν λειτουργούσε
ήταν πολύ πιθανό να είχε προληφθεί. 

Δεύτερον, είστε επικεφαλής του Υπουργείου Μεταφορών.
Μπορείτε, έστω σήµερα, να µας απαντήσετε τι έγινε µε τα κρί-
σιµα βίντεο στον ΟΣΕ; Γιατί χάθηκαν αυτά τα βίντεο; Γιατί δόθηκε
άλλο βίντεο από αυτό το οποίο είχε ζητηθεί; Γιατί ενώ είχε ζητη-
θεί από την εισαγγελία βίντεο που να αφορά τον εµπορικό
σταθµό, δόθηκε από τον επιβατικό σταθµό, µε αποτέλεσµα να
καθυστερεί η έρευνα της δικαιοσύνης, να µην υπάρχουν κρίσιµα
στοιχεία; Πού χάθηκαν αυτά; Έχετε εσείς -αφήστε τη δικαιοσύνη
στην άκρη-, η διοίκηση, η Κυβέρνηση, ως οφείλει, έλεγχο και
απαντήσεις να δώσει για τα βίντεο;

Τρίτον, µονταρισµένα ηχητικά. Τα ηχητικά των συνοµιλιών που
έγιναν, υποτίθεται, µεταξύ των σταθµαρχών δόθηκαν στη δηµο-
σιότητα τις πρώτες µέρες και τα έπαιξαν όλα τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης και τα επικαλέστηκε ο Πρωθυπουργός στο Υπουρ-
γικό Συµβούλιο για να πει για ανθρώπινο λάθος. 

Σήµερα, εσείς ως επικεφαλής του Υπουργείου Μεταφορών,
έχετε µια απάντηση να µας δώσετε για τα µονταρισµένα ηχητικά;
Τι συνέβη εκεί; Ποιος έκανε αυτή την ενέργεια; Εσείς ως επικε-
φαλής, όχι µόνο η δικαιοσύνη. 

Τέταρτο και τελευταίο, ο προκάτοχός σας, ο κ. Καραµανλής,
είχε πάρει µια σειρά από υποµνήµατα των εργαζοµένων πριν γίνει
το δυστύχηµα, τα οποία, όπως γνωρίζουµε, υποδείκνυαν προβλή-
µατα και ελλείψεις. Τα έβαλε στο συρτάρι, τα αγνόησε, τα έθαψε,
µε τις γνωστές ολέθριες συνέπειες. Εσείς σήµερα έχετε λάβει
γνώση αυτών των υποµνηµάτων; Εσείς ως επόµενος Υπουργός
τα διαβάσατε αυτά τα υποµνήµατα; Είχαν να πουν κάτι χρήσιµο;
Είχαν να πουν κάτι άξιο λόγου οι εργαζόµενοι όταν υποδείκνυαν
την έλλειψη ασφάλειας στους σιδηροδρόµους πριν το δυστύ-
χηµα; Και αν ναι, πώς έχετε ενεργήσει µε βάση τα υποµνήµατα
αυτά από εκεί και πέρα; Πώς έχετε ενεργήσει γι’ αυτά που οι ίδιοι
υποδεικνύουν ως τραγικές ελλείψεις;

Κύριε Σταϊκούρα, σήµερα ένας µαθητής στην Αλεξάνδρεια
Ηµαθίας χτυπήθηκε από ένα τρένο, επειδή δεν υπήρχε φανάρι
και µπάρα στον σιδηρόδροµο. Το γνωρίζω το σηµείο, περνάω
συχνά από εκεί. Έχουµε να δώσουµε κάποια απάντηση; Έχετε
εσείς να δώσετε κάποια απάντηση, πέρα από την προκλητική
απάντηση του κ. Μητσοτάκη ότι τα τρένα ίσως να είναι ασφαλή
το 2027;

Νοµίζω ότι ζούµε στην υπόθεση αυτή δυστυχώς ένα έγκληµα
διαρκείας και έχετε τροµακτικές ευθύνες οι οποίες ξεπερνούν το
ίδιο το γεγονός του δυστυχήµατος και του εγκλήµατος. Οι ευθύ-
νες σας επεκτείνονται -και εκεί είναι που έχετε προκαλέσει πάρα
πολύ την ελληνική κοινωνία- στο επόµενο έγκληµα, το οποίο διε-
νεργείται εδώ και δύο χρόνια, που είναι αυτό της συγκάλυψης
και των ψεµάτων. Αυτό είναι που σας καταλογίζει ηθικά η ελλη-
νική κοινωνία. Γι’ αυτό αφήστε τα ηθικά διδάγµατα στους Βου-
λευτές και κοιτάξτε να δώσετε καµία απάντηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Καραθανασόπουλος. Θα κλείσουµε τις παρεµβάσεις µε
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κα-
ζαµία.

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µιλή-

σατε για µεγάλα και διαχρονικά προβλήµατα. Φταίει κανείς, αλή-
θεια, γι’ αυτά; Ήταν ουρανοκατέβατα; Για παράδειγµα, ενώ το
GSM-R έπρεπε να είχε εγκατασταθεί το 2008, δεν υπήρχε τότε
καν διπλή γραµµή για να εγκατασταθεί. Και όµως υπήρχε σύµ-
βαση. Ενώ το ETCS έπρεπε να είχε εγκατασταθεί το 2009, δεν
υπήρχε καν διπλή γραµµή. Κι όµως υπήρχε σύµβαση. 

Γι’ αυτόν τον παραλογισµό των συµβάσεων για να εξυπηρετη-
θούν τα επιχειρηµατικά συµφέροντα και όχι η ασφάλεια των σι-
δηροδρόµων ποιοι ευθύνονται, ποιοι έκαναν συµβάσεις αυτές και
τις επόπτευαν; Ποιοι επόπτευαν αυτές τις συµβάσεις, όταν το
2018-2019 η ΓΑΙΑΟΣΕ αρνήθηκε να παραλάβει το ETCS στους
συρµούς γιατί ήταν άχρηστο; 

Φανταστείτε, σύµβαση που έτρεχε δέκα χρόνια παραδόθηκε
και ήταν άχρηστη, δεν λειτουργούσε. Τι ωραία! Και έχετε το θρά-
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σος και σηκώνετε τη φωνή όλοι εσείς που κυβερνήσατε; Δεν είναι
θράσος αυτό;

Δεύτερο ζήτηµα, λέτε ότι παίρνετε µέτρα. Και εσείς και προ-
ηγούµενοι τα ίδια έλεγαν. Η ουσία ποια ήταν; Ότι ο σιδηρόδρο-
µος δεν είναι ασφαλής και ούτε θα είναι στο επόµενο µέλλον
ασφαλής. Γιατί; Τα παραδείγµατα είναι συγκεκριµένα. Είναι δυ-
νατόν από το 2023, που είχαµε τον «Daniel», να χρειαστούν τέσ-
σερα, πέντε χρόνια για να αποκατασταθούν 100 χιλιόµετρα
γραµµής; Δηλαδή µε τι δουλεύουµε; Με τον αραµπά; Επί εποχής
Τρικούπη πιο γρήγορα έγινε η γραµµή και µάλιστα και σε δύσβα-
τες περιοχές και τώρα χρειάζονται τέσσερα, πέντε χρόνια για 100
χιλιόµετρα; Σοβαρά µιλάτε; Και δεν ντρέπεστε; Για το παρ’ ολίγον
έγκληµα στην Πιερία στον σταθµό του Κορινού; Τελευταία στιγµή
αποφεύχθηκε η σύγκρουση δύο τρένων της Intercity και του προ-
αστιακού στις 25 Νοεµβρίου του 2024. Για το σηµερινό ατύχηµα
έξω από το ΕΠΑΛ Ηµαθίας; Το ΕΠΑΛ φύτρωσε ξαφνικά σε γραµ-
µές αφύλακτες; Οι µαθητές πώς περνάνε από αυτές τις γραµµές;
Χωρίς καµία προστασία. Άρα ατοµική ευθύνη αν θα περάσεις τη
γραµµή! Δεν υπάρχει φύλαξη των γραµµών, τίποτα! Αλλεπάλλη-
λες οι καταγγελίες του Εργατικού Κέντρου Ηµαθίας. Στην Αλε-
ξάνδρεια πάλι έµειναν οι µπάρες σηκωµένες ενώ περνούσε το
τρένο.

Τι είναι όλα αυτά; Ο ασφαλής σιδηρόδροµος του 21ου αιώνα;
Και γιατί πρέπει να πιστέψουµε όλα αυτά τα οποία λέτε ότι θα αλ-
λάξει κάτι επί της ουσίας;

Και τέλος, όλο αυτό το θέατρο του παραλόγου, µάλλον αυτή
η άσχηµη παράσταση την οποία είδαµε και παρακολουθούµε
ακόµη κάποια στιγµή πρέπει να σταµατήσει. Υπάρχουν και ορι-
σµένα όρια. Διότι είπε κάποιος του ΣΥΡΙΖΑ: «Κάντε εικόνα δεκα-
τέσσερις της πλειοψηφίας της προανακριτικής να αποφασίζουν
για το ποιοι θα κληθούν µάρτυρες» ή ο κ. Φάµελλος έσκιζε τα ιµά-
τιά του, απευθύνοντας αλλεπάλληλες ερωτήσεις, αν θα έρθουν
στην εξεταστική ο Μητσοτάκης, ο Γεραπετρίτης, ο Σκέρτσος και
λοιποί. Δηλαδή ποιος ευθύνεται αν αυτοί δεν θα έρθουν; Η Νέα
Δηµοκρατία ευθύνεται;

Αυτό το πλαίσιο που µετατρέπει τη Βουλή σε εξεταστήριο ει-
σαγγελικό ποιος το έχει διαµορφώσει; Άρα στην εκάστοτε πλει-
οψηφία δίνεται το δικαίωµα να αποφασίζει αν θα έρθει ένας
Υπουργός, αν θα ασκηθεί δίωξη ή όχι σε έναν Υπουργό. Ποιος το
αποφάσισε αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο; Νέα Δηµοκρατία,
ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ. Και αυτό το θεωρείτε αστική δηµοκρατία. 

Βεβαίως εδώ το κάνετε µε κρότο, ενώ στις Ηνωµένες Πολιτείες
το κάνουν πιο έξυπνα και στα µουλωχτά, απλά χρειάζεται ένα
προεδρικό διάταγµα για να απαλλαγούν από διώξεις γνωστοί και
φίλοι του εκάστοτε Προέδρου των Ηνωµένων Πολιτειών. Εδώ δυ-
στυχώς δεν τα έχετε καταφέρει τόσο καλά, γίνεται κρότος, θό-
ρυβος επί της ουσίας. Το αποτέλεσµα είναι το ίδιο, να προστα-
τεύεται το πολιτικό προσωπικό της άρχουσας τάξης και να µην
αντιµετωπίζεται µε τον ίδιο τρόπο όπως οι υπόλοιποι. 

Άρα, το άρθρο 86 περί ευθύνης των υπουργών πρέπει να κα-
ταργηθεί. Τα υπόλοιπα είναι άλλα λόγια να αγαπιόµαστε. Και να
µην µετατρέπεται η Βουλή σε εισαγγελικό εξεταστήριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα κλείσουµε αυτόν
τον κύκλο των παρεµβάσεων των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας κ. Αλέξανδρο Καζαµία.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σταϊκούρα, οι απαντήσεις που δώσατε µέχρι τώρα στις

παρεµβάσεις που κάνατε δεν δείχνουν ότι τα τρένα είναι ασφαλή.
Η κατάθεση του εγγράφου που παρουσιάσατε λίγο πριν εδώ,
σχετικά µε τη διαδικασία επί παραβάσει που ανακίνησε η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή για την ασφάλεια των σιδηροδρόµων, είναι ένα
έγγραφο γεµάτο υποσχέσεις. 

Πρέπει να σας υπενθυµίσω σε σχέση µε πράγµατα που είπατε
πριν ότι οι παραλείψεις που παρατηρούνται χρονίζουν από την
Οδηγία του 2016 και το απευθύνατε αυτό στον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος
έχει ευθύνες και η Πλεύση Ελευθερίας το έδειξε αυτό και µε τον
τρόπο µε τον οποίο ψήφισε τον Νοέµβριο του 2023 για την προ-
ανακριτική επιτροπή την οποία αποκλείσατε εσείς. 

Το γεγονός ότι από το 2016 υπάρχουν προβλήµατα δεν µειώνει
καθόλου, µα καθόλου το γεγονός ότι κυβερνάτε επί έξι χρόνια

και ότι αυτά τα προβλήµατα θα έπρεπε να έχουν λυθεί. Δεν µπο-
ρείτε να κρύβεστε πίσω από τα τρία χρόνια από 2016 ως το 2019
για να απαλλάσσεστε των ευθυνών σας σε σχέση µε την ασφά-
λεια των σιδηροδρόµων. Αυτό κάνατε πριν και είναι πραγµατικά
απογοητευτικό να το ακούµε από τον υπεύθυνο Υπουργό Μετα-
φορών και Υποδοµών. 

Το έγγραφο που καταθέσατε στην επιτροπή είναι µια σειρά
υποσχέσεων. Θα αναφερθώ σε µια µόνο για να καταλάβουν όσοι
µας ακούν…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ποιο έγγραφο;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Αυτό που καταθέσατε λίγο νωρί-
τερα, η απάντησή σας στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Λέει, κύριε
Σταϊκούρα, αυτό το έγγραφο στη σελίδα 14, για να καταλάβουν
όσοι µας παρακολουθούν, ότι έχετε προγραµµατίσει να ξεκινήσει
ένα σχέδιο συνεχούς εκπαίδευσης στους σταθµάρχες από τον
Μάρτιο του 2025 και µε ορίζοντα ολοκλήρωσης εντός του έτους. 

Έχετε ένα αφήγηµα συγκάλυψης το οποίο αποδίδει όλες τις
ευθύνες στον µοιραίο σταθµάρχη από τον Φεβρουάριο του 2023
και ακόµη δεν έχετε ξεκινήσει, σύµφωνα µε το σχέδιο αυτό, πρό-
γραµµα εκπαίδευσης των σταθµαρχών. Γιατί; Τι κάνατε δύο χρό-
νια πριν και δεν ξεκίνησε αυτό το πρόγραµµα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αναφερθήκατε επίσης στις δύο σελίδες του πορίσµατος του
ΕΟΔΑΣΑΑΜ, σελίδες 128-129, και είπατε ότι αυτές οι δύο σελίδες
επιβεβαιώνουν ότι οι δράσεις που έχετε λάβει είναι στη σωστή
κατεύθυνση. Αυτές οι δύο σελίδες είναι ένα αντίγραφο του δικού
σας εγγράφου που καταθέσατε ως απάντηση στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. Βεβαίως θα συµφωνείτε µε αυτά. Δεν είναι κάτι που
διαπίστωσε ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Και το λέει ξεκάθαρα ότι το µεγαλύ-
τερο µέρος των δύο σελίδων είναι περίληψη του δικού σας εγ-
γράφου. Άµα παρεµβαίνετε στην έκθεση µε αυτόν τον τρόπο,
βεβαίως θα σας δικαιώσει η έκθεση. 

Πρέπει να σας πω ότι το ίδιο µέρος-τµήµα της έκθεσης του
ΕΟΔΑΣΑΑΜ λίγο πριν όµως παρατηρεί ότι συνεχίζουν να υπάρ-
χουν, λέει, ωστόσο ελλείψεις στην εφαρµογή της Οδηγίας για
την ασφάλεια των σιδηροδρόµων και ότι συνεχίζουν να επιµέ-
νουν. 

Να µην ξεχνάµε ότι ο υπεύθυνος, ο κ. Παπαδηµητρίου, τον
οποίο διόρισατε ως Πρόεδρο του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, έχει στενές σχέ-
σεις µε την κ. Μπακογιάννη, η οποία του διαφηµίζει για τα βιβλία,
και ο οποίος λέει ότι τη θαυµάζει από µικρό παιδί και ήταν και συ-
νεργάτης της, σύµφωνα µε τα λεγόµενά της. Δεν µας τα είπε
αυτά όταν έκανε παρέµβαση πριν δήθεν επί προσωπικού για ένα
λεπτό. Αυτά θα ήταν πολύ σηµαντικά να τα ακούσουµε όλοι. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, για το θέµα της ασφάλειας των σιδη-
ροδρόµων, ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι θα είναι ασφαλή το 2027.
Για σχολιάστε µας λίγο τι σηµαίνει αυτό.

Θα σας πω και κάτι άλλο. Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος κ. Μα-
ρινάκης δήλωσε προ ηµερών ότι δεν θα ήταν ήσυχος µε τη συ-
νείδησή του αν έλεγε ότι τα τρένα είναι ασφαλή. Σας το είχα
θέσει και σε επίκαιρη ερώτηση που σας έκανα για το σύστηµα
ETCS, το οποίο λέει ο κ. Μαρινάκης ότι είναι υπό ολοκλήρωση
αλλά λειτουργεί ενώ είναι υπό ολοκλήρωση.

Ήρθατε εσείς και σας ρώτησα σε επίκαιρη ερώτηση αν λει-
τουργεί και δεν µου απαντήσατε. Μου είπατε ότι είναι υπό ολο-
κλήρωση, αλλά δεν πήρα σαφή απάντηση. Λειτουργεί; Και τι
σηµαίνει αυτό ότι δεν θα ήταν ήσυχος ο Κυβερνητικός Εκπρόσω-
πος µε τη συνείδησή του, αν έλεγε ότι οι σιδηρόδροµοι είναι
ασφαλείς;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, θα

σας δώσω πέντε λεπτά, προκειµένου να απαντήσετε βέβαια και
σε πολλούς και πολλά. Τώρα φροντίστε, αν µπορείτε, γιατί, εγώ
θα το ξαναπώ, το Κοινοβούλιο είναι και για τους Βουλευτές και
πρέπει να µην είναι πινγκ-πονγκ µόνο µεταξύ Υπουργών και Κοι-
νοβουλευτικών Εκπροσώπων και Προέδρων κοµµάτων. Το λέω
αυτό µετά λόγου γνώσεως, όντας και πολλά χρόνια εδώ µέσα.

Αµέσως µετά από τη δική σας παρέµβαση, τον λόγο θα πάρουν
τρεις συνάδελφοι, µε πρώτη, για λόγους που όλοι κατανοούµε
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και γνωρίζουµε, την κ. Μιχαηλίδου, ο κ. Τσαβδαρίδης και η κ.
Αθανασίου και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Τσιάρας. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Σταϊκούρα, έχετε τον λόγο και παρα-
καλώ θερµά, αν µπορείτε, να είστε εντός του χρόνου.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Περίπου. Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ. Θα προ-
σπαθήσω να οµαδοποιήσω τις ερωτήσεις.

Σχέδιο δράσης. Σας παρουσιάσαµε πριν από λίγο ένα σχέδιο
δράσης το οποίο κατέθεσε και ο Πρωθυπουργός χθες που είναι
η τρίτη διµηνιαία επικαιροποίηση αυτού. Θα µου επιτρέψετε να
σας πω να το διαβάσετε προσεκτικά. Εάν το διαβάζατε, θα δια-
πιστώνατε ότι έχουµε υλοποιήσει τουλάχιστον πενήντα µε εξήντα
δράσεις που έχουµε συµφωνήσει µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
πριν από έξι µήνες.

Μόνος µου είπα και στην οµιλία ότι το σχέδιο δράσης έχει χρο-
νικό ορίζοντα το 2026. Θα περιµένατε να σας πω -θα ήταν ανεύ-
θυνο- προβλήµατα δεκαετιών ότι λύνονται σε ενάµιση χρόνο; 

Έρχοµαι και σας λέω µε ειλικρίνεια, και το ξαναλέω, ότι το σχέ-
διο δράσης έχει χρονικό ορίζοντα τέλος του 2026. Με αυτό επι-
διώκουµε µαζί µε την Ευρώπη µετά από το πόρισµα που
κατέθεσε η Ευρωπαϊκή Αρχή Σιδηροδρόµων τον Οκτώβριο του
2023 και συµφωνήσαµε τον Απρίλιο του 2024 να υλοποιήσουµε
συγκεκριµένες πρωτοβουλίες σε συγκεκριµένες ενότητες. Το ένα
είναι το θεσµικό πλαίσιο της ασφάλειας. Το άλλο είναι ο φορέας,
τον ψηφίσαµε. Το άλλο είναι ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ, το ψηφίσαµε και ενι-
σχύσαµε την αυτονοµία του και την αυτοτέλειά του στο τέλος του
2024. Άρα έχουν υλοποιηθεί πολλά και υπολείπονται πολύ περισ-
σότερα να γίνουν. Ήµουν και είµαι ξεκάθαρος. Προσπαθούµε να
αντιµετωπίσουµε προβλήµατα δεκαετιών.

Δεν είναι στο πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ τι δώσαµε εµείς. Υπάρ-
χει αξιολογική κρίση, κύριε συνάδελφε. Λέει ότι αν συνεχιστούν
αυτά, τότε ο ελληνικός σιδηρόδροµος θα πάρει χρόνο, αλλά θα
είναι σε πολύ καλύτερο σηµείο. 

Συστάσεις του πορίσµατος, επειδή µιλήσατε για αυτές. Έχει
δεκαεπτά συστάσεις το πόρισµα. Είπα στην ανακοίνωση που κά-
ναµε την προηγούµενη εβδοµάδα, το επαναλαµβάνω, ότι οι συ-
στάσεις που αφορούν τον ΟΣΕ, τη Hellenic Train και τη Ρυθ-
µιστική Αρχή Σιδηροδρόµων αυτές εν πολλοίς έχουν ενσωµατω-
θεί στο σχέδιο δράσης. Προς το Υπουργείο Υποδοµών και Μετα-
φορών υπάρχει µία σύσταση. Ποια; Να συνεχίσουµε να εφαρ-
µόζουµε το σχέδιο δράσης, µόνο µία. Και οι άλλες πού είναι,
κύριε συνάδελφε; Είναι δύο προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, είναι
δύο προς τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Σιδηροδρόµων και είναι και
άλλες δύο προς άλλο Υπουργείο που λέει τι; Αν ω µη γένοιτο
συµβεί κάτι στο µέλλον, εκεί που θα πάτε στο πεδίο να είναι και
ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ µαζί. Δεν έχουν να κάνουν µε την καθηµερινή λει-
τουργία και την ασφάλεια σήµερα των µετακινήσεων. Αυτά που
έχουν να κάνουν µε την ασφάλεια, και συµφωνώ µαζί σας, έχουν
ενσωµατωθεί στο σχέδιο δράσης και έχουµε ξεκινήσει να τα υλο-
ποιούµε.

Δεύτερη παρατήρηση και νοµίζω σοβαρό θέµα συζήτησης:
Πώς εννοεί ο καθένας αυτή την έννοια, την ασφάλεια των µετα-
φορών. Εγώ είµαι θιασώτης του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Σιδη-
ροδρόµων. Ο επικεφαλής έχει πει «όσο περισσότερο ενσωµα-
τώνεις αυτόµατα συστήµατα τόσο µειώνεται η πιθανότητα αν-
θρώπινου σφάλµατος». Εάν τυχόν η ασφάλεια είναι αυτό που
µπορεί να διασφαλίσει ότι δεν θα συµβεί ποτέ πουθενά τίποτα,
τότε υπάρχει θέµα ασφαλείας στο Μόναχο, που συγκρούστηκε
τρένο µε φορτηγό στις 13-2-2025, είναι στις Ηνωµένες Πολιτείες,
που συγκρούστηκε τρένο µε ένα αυτοκίνητο στις 13-2-2025, είναι
τρένα στη Βουλγαρία στις 16-1-2025. Προφανώς δεν υπάρχει
ασφάλεια στις αεροµεταφορές στις Ηνωµένες Πολιτείες µε αυτό
που έγινε στην Ουάσιγκτον. Είναι η σύγκρουση τραµ στο Στρα-
σβούργο. Άρα δεν υπάρχει ασφάλεια; Είναι στην Πολωνία στις
21-11-2024. Είναι στη Σερβία, αναδείχθηκε χθες. Είναι στην Ουα-
λία, όπου µε σύστηµα ETCS συγκρούστηκαν τρένα και είχαµε
νεκρό πρόσφατα, τον Οκτώβριο του 2024. Είναι στην Τσεχία τέσ-
σερις νεκροί από σύγκρουση τρένων στις 6-6-2024 και φυσικά
και στη Σουηδία. Αυτά είναι µόνο δέκα-δεκαπέντε περιστατικά
από όλη την Ευρώπη που σε χώρες που εσείς επικαλείστε ότι

υπάρχει απόλυτη ασφάλεια έγιναν δυστυχώς δυστυχήµατα. 
Άρα ποιος είναι ο ρόλος και η ευθύνη όλων µας; Διαρκώς να

ενισχύουµε την ασφάλεια των µεταφορών. Και αυτό πώς το κά-
νεις; Το κάνεις όχι µόνο µε τη τηλεδιοίκηση και σηµατοδότηση,
το κάνεις και µε το ETCS, το κάνεις και µε το GSM-R, το κάνεις
και µε την εκπαίδευση του προσωπικού, το κάνεις και µε την
κουλτούρα του προσωπικού, το κάνεις και µε τις προσλήψεις, το
κάνεις και µε έναν ενιαίο φορέα που θα έχει ευθύνες, όπως είναι
οι Νέοι Σιδηρόδροµοι Ελλάδος, το κάνεις και µε έναν διαγωνισµό
που θα τρέχει συντήρηση και για το δίκτυο και για τα συστήµατα.
Διότι ρωτήθηκα για αυτό και θα απαντήσω. Μα, δεν υπήρχε συ-
ντήρηση. Καταστράφηκαν όλα, θα επανέλθω σε αυτό. Άρα κά-
νουµε ό,τι µπορούµε για να ενισχύουµε διαρκώς την ασφάλεια
των µεταφορών. 

Αυτό που είπε ο Πρωθυπουργός ήταν -έχω τις δύο λέξεις που
αναφέρατε- «άρτια και ασφαλή γραµµή». Διότι για ογδόντα χιλιό-
µετρα, όπως σας έχω πει, λόγω του «Daniel» υπάρχει µονή
γραµµή και δεν υπάρχει σηµατοδότηση και τηλεδιοίκηση σε
εκείνο το κοµµάτι που καλύπτεται µε άλλον τρόπο. Τα έργα υλο-
ποιούνται και θα υλοποιηθούν πολύ περισσότερα το επόµενο διά-
στηµα, άλλωστε βρισκόµαστε στο Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Ναι, έχουµε λάβει υπ’ όψιν επιστολών των εργαζοµένων, έχουν
συνεκτιµηθεί. Τους έχουµε δει αρκετές φορές, περισσότερες ο
αρµόδιος Υφυπουργός, και πολλά από αυτά που βλέπετε στο
σχέδιο δράσης περιλαµβάνουν και αυτό.

Θα µου επιτρέψετε θέµατα που αφορούν ευαίσθητα ζητήµατα
να µην τοποθετούµαστε, αν δεν έχουµε πλήρη γνώση κάποιων
θεµάτων. Για παράδειγµα, σήµερα υπήρχε ένα περιστατικό στην
Ηµαθία. Μίλησα και µε τους δύο γονείς όχι µια φορά, πολλές
φορές. Καλό θα ήταν να ενηµερωθείτε τι γίνεται εκεί και αν υπάρ-
χει φυλασσόµενη ισόπεδη διάβαση στα διακόσια µέτρα. Δείτε
πρώτα, δείτε τις ανακοινώσεις των φορέων, και µετά ελάτε να συ-
ζητήσουµε, να δούµε τι γίνεται εκεί, ενώ υπάρχει φυλαγµένη ισό-
πεδη διάβαση στα διακόσια µέτρα. Αλλά ναι, υπάρχει κοινωνική
ευαισθησία. Και το ζήτηµα αναδείξαµε, και προσωπικά έχω µιλή-
σει µαζί µε τον συνάδελφο Βουλευτή τουλάχιστον πέντε φορές
σήµερα µε τους γονείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ, σιγά-σιγά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Για τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ έχω επιστολή από 21-7-2023, κύριε συ-
νάδελφε, από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή από την Επίτροπο. Ήταν
τότε να συστήσουµε τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ και να καλέσουµε τον ERA
και τις χώρες, που δεν δέχθηκε καµία ευρωπαϊκή χώρα, να έρθει
έτσι ώστε να συµβάλει σε αυτό. 

Μίλησα για διαχρονικά προβλήµατα. Στην προειδοποιητική επι-
στολή, κύριε συνάδελφε, δεν αναφέρεται µόνο στο 2016, αναφέ-
ρεται ότι η χώρα δεν έχει υλοποιήσει πλήρως ποιες δεσµεύσεις;
Οδηγία 2016/798, Κανονισµός 2012/1078, Εκτελεστικός Κανόνας
2013/402 -πόσα χρόνια πίσω πάµε;- 2018/761, 2016/797. Άρα εδώ
επί χρόνια είχαµε σοβαρά προβλήµατα στον ελληνικό σιδηρό-
δροµο, αλλά καµία κυβέρνηση δεν τα είχε αντιµετωπίσει ουσιω-
δώς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ποιοι; Πείτε τις δύο κυβερνήσεις.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Όλοι αυτοί εδώ, όλοι. Όλοι µας. Όλοι µας, και αν θέλετε
να µιλήσουµε για τα οικονοµικά του ΟΣΕ, πρωτίστως εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Υπουρ-
γέ. Δεν έχουµε κοινοβουλευτικό έλεγχο. Σας παρακαλώ, κλείστε.
Είναι µία διαδικασία διαφορετική.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα πω και κάτι ακόµα. Το έχω δώσει στα Πρακτικά τον Δε-
κέµβριο. Δυστυχώς έχουµε φαινόµενα σαν αυτά τα οποία
αναδεικνύετε και ορθώς αναδεικνύετε και στη Βουλή και οι δη-
µοσιογράφοι. Αλλά είχαµε πολλαπλάσια πριν τα Τέµπη και τότε
δεν ασχολούµασταν µε την ένταση που θα έπρεπε να ασχολη-
θούµε. Πενήντα οκτώ σοβαρά συµβάντα το 2013, 81 το 2014, 76
το 2015, 71 το 2016, 84 το 2017, 74 το 2018, 79 το 2019, 53 το
2020 και συνεχίζεται. Αυτή ήταν η εικόνα διαχρονικά του ελληνι-
κού σιδηροδρόµου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, κλεί-
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στε, γιατί ήδη έχετε διπλασιάσει τον χρόνο που σας έδωσα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ρώτησε η κ. Αχτσιόγλου, αλλά έφυγε, για το GSM-R. Το
GSM-R δεν ήταν λειτουργικό. Δεν είχε γίνει καµία αδειοδότηση
του GSM-R ούτε του παρατρόχιου. Το παρατρόχιο έγινε το 2022,
το επιτρόχιο έγινε το 2023. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώσατε όµως,
κύριε Υπουργέ. Δεν γίνεται άλλο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Και κλείνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν γίνεται. Είναι 42
το νούµερο που έχουν µιλήσει οι Βουλευτές και έχουν εγγραφεί
πάνω από διακόσιοι. Δεν ασκείται κοινοβουλευτικός έλεγχος σή-
µερα. Είναι πρόταση δυσπιστίας. Καθένας έχει τα επιχειρήµατά
του και τα αντεπιχειρήµατα. Λοιπόν, κλείστε, σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Και κλείνω µε το εξής. Όπως πλέον καταδεικνύουν όλα τα
πορίσµατα, όπως καταδεικνύει το παρελθόν, αλλά και η ίδια η
πραγµατικότητα, έχουµε να αντιµετωπίσουµε πολλά, µεγάλα και
διαχρονικά προβλήµατα στον ελληνικό σιδηρόδροµο. Αυτά θέ-
λουν υποµονή και επιµονή.

Έχουµε ξεκινήσει εδώ και ενάµιση χρόνο. Έδωσα συγκεκρι-
µένα πράγµατα του τι κάναµε και όχι τι θα κάνουµε. Το τι θα κά-
νουµε είναι µέσα στο σχέδιο δράσης, έτσι ώστε διαρκώς να
ενισχύουµε την ασφάλεια των µεταφορών. Και ναι, εγώ µετακι-
νούµαι µε τα τρένα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Να καλέσω τώρα στο Βήµα τη Βουλευτή της Νέας Δηµοκρα-

τίας κ. Δόµνα Μιχαηλίδου για τη δική της τοποθέτηση. 
Κυρία Μιχαηλίδου, έχετε τον λόγο. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευχαριστώ για τη βοήθεια και

την κατανόηση. Eυχαριστώ. 
Μέσα στα πενήντα χρόνια της Μεταπολίτευσης έχουν κατατε-

θεί σε αυτό το Κοινοβούλιο από κόµµατα της Αντιπολίτευσης συ-
νολικά δώδεκα προτάσεις δυσπιστίας κατά της ελληνικής
κυβέρνησης. Η πληροφορία αυτή έχει δύο ενδιαφέροντα στοι-
χεία. 

Το πρώτο είναι ότι από αυτές τις δώδεκα προτάσεις δυσπι-
στίας, οι έντεκα απορρίφθηκαν, ενώ σήµερα συζητάµε τη δωδέ-
κατη. Στη διάρκεια της Μεταπολίτευσης καµία κυβέρνηση δεν
έπεσε, επειδή το ζήτησε κάποιο κόµµα της Αντιπολίτευσης. Η
ιστορία δείχνει ότι οι κυβερνήσεις πέφτουν, όταν αµφισβητηθούν
από Βουλευτές της Συµπολίτευσης και αλλάζουµε τη λαϊκή
ψήφο. 

Το δεύτερο ενδιαφέρον στοιχείο είναι ότι οι δύο τελευταίες
προτάσεις δυσπιστίας κατατέθηκαν µέσα σε ένα χρονικό διά-
στηµα ενός χρόνου από το ίδιο κόµµα, µε τον ίδιο Αρχηγό και για
το ίδιο θέµα, την τραγωδία των Τεµπών, όταν µάλιστα, η δικα-
στική έρευνα βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη. 

Η πρόταση δυσπιστίας είναι το κορυφαίο µέσο κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου και οφείλουµε να καταφεύγουµε σε αυτό µε προ-
σοχή και σεβασµό στη δηµοκρατία και τους θεσµούς της. Οι
θεσµοί και οι εθνικές τραγωδίες δεν πρέπει να εργαλειοποιούνται
µε σκοπό την κοµµατική προβολή και βέβαια, τη δηµιουργία εντυ-
πώσεων. 

Το ΠΑΣΟΚ στις 26 Μαρτίου του 2024 κατέθεσε πρόταση δυ-
σπιστίας, µε αφορµή δηµοσίευµα για τη µονταζιέρα στα Τέµπη
που µιλούσε για παραποίηση ηχητικού ντοκουµέντου από τη
νύχτα του δυστυχήµατος, µε σκοπό να εξυπηρετήσει το αφήγηµα
του ανθρώπινου λάθους. Το γεγονός ότι όλο το υλικό που βρι-
σκόταν στα χέρια του ανακριτή ήταν γνήσιο, δεν απέτρεψε τον
πρόεδρό του, κ. Ανδρουλάκη, να καταθέσει την πρόταση δυσπι-
στίας κατηγορώντας τήν Κυβέρνηση για προσπάθεια συγκάλυ-
ψης. Εάν αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι εργαλειο-
ποίηση των θεσµών, τότε τι είναι; 

Σήµερα επαναλαµβάνεται το ίδιο σενάριο. Γιατί κύριοι της Αντι-
πολίτευσης, ανοίξατε ξανά την ίδια διαδικασία; Υπάρχει κάτι και-

νούργιο που να δικαιολογεί αυτή την πρωτοβουλία; Προσχηµα-
τικά, µιλάτε για το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, του οποίου βέβαια,
την ίδρυση τον Ιανουάριο του 2023, εσείς την καταψηφίσατε. Ο
ΕΟΔΑΣΑΑΜ -που τον καταψηφίσατε, παρ’ όλα αυτά επικαλείστε
το πόρισµα του- στελεχώθηκε  αµέσως µετά το δυστύχηµα από
την «Κυβέρνηση της συγκάλυψης», όπως λέτε, µε επιστήµονες
εγνωσµένου κύρους, µε σκοπό να ρίξει φως σε όλες τις πτυχές
της τραγωδίας. 

Και λέω «προσχηµατικά», διότι το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ,
του οποίου την τεκµηρίωση και την αλήθεια κανείς, νοµίζω, δεν
έχει αµφισβητήσει µέχρι τώρα, δεν ενίσχυσε σε καµία περίπτωση
τη θεωρία περί συγκάλυψης. Το αντίθετο. Το πόρισµα είναι ξε-
κάθαρο. Καµία πολιτική παρέµβαση δεν προκάλεσε το περίφηµο
«µπάζωµα». Ρόλο παρατηρητή δίνει στα κυβερνητικά στελέχη το
πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. 

Το πραγµατικό κίνητρο για την πρόταση δυσπιστίας φοβάµαι,
είναι οι µεγαλειώδεις συγκεντρώσεις που έγιναν σε όλη τη χώρα
και στο εξωτερικό. Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης έχουν ξεκι-
νήσει έναν αγώνα δρόµου για το ποιος θα αποκοµίσει καλύτερα
κοµµατικά οφέλη από πολίτες που γέµισαν τις πλατείες χωρίς να
κουβαλούν την κοµµατική τους ταυτότητα. Και αυτό το ξέρουµε
και το ξέρουµε όλοι πολύ καλά, γιατί όλοι µας είχαµε στελέχη,
ανθρώπους, φίλους που κατέβηκαν. Το αίτηµά τους ήταν ένα,
χωρίς κοµµατική ταυτότητα: «Ποτέ ξανά». Όµως, εάν αυτή η διεκ-
περαίωση δεν είναι εργαλειοποίηση της τραγωδίας, τότε τι είναι; 

Ένα άλλο, ας πούµε, επιχείρηµα από πλευράς Αντιπολίτευσης
που ακούγεται πολλές φορές και το άκουσα από αρκετούς συ-
ναδέλφους στην Αίθουσα αυτή, είναι η επίκληση στην ηθική, αλλά
και στην πολιτική, λέει, απονοµιµοποίηση της Κυβέρνησης. Μας
διαβεβαιώνετε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, ότι η Κυ-
βέρνηση έχει χάσει, λέει, την εµπιστοσύνη της κοινωνίας. 

Το ερώτηµά µου είναι το εξής: Από πού αντλείτε αυτή τη βε-
βαιότητα; Μήπως από τις δηµοσκοπήσεις που είναι όλες µετρή-
σεις της κοινής γνώµης που δεν συνηγορούν υπέρ αυτής; Διότι,
όπως είναι αλήθεια ότι -ναι, στις δηµοσκοπήσεις- η Νέα Δηµο-
κρατία εµφανίζεται δηµοσκοπικά αποδυναµωµένη, άλλο τόσο
είναι αλήθεια ότι εξακολουθεί να προηγείται µε µεγάλη διαφορά
από το δεύτερο κόµµα. 

Οι κυβερνήσεις δεν παίρνουν ψήφο εµπιστοσύνης από τις συ-
γκεντρώσεις, αλλά από τη Βουλή των Ελλήνων. Την εντολή µάς
την έδωσαν οι Έλληνες πολίτες µε την ψήφο τους στις τελευ-
ταίες εκλογές. Αυτή την εντολή τη σεβόµαστε και γι’ αυτό νιώ-
θουµε τον παλµό του κόσµου και των συγκεντρώσεων και
καταλαβαίνουµε και κατανοούµε την αγωνία του. 

Όµως, εσείς επενδύετε στη δυσαρέσκεια του κόσµου µόνο και
µόνο για να αποκοµίσετε πρόσκαιρα κοµµατικά και πολιτικά
οφέλη, χωρίς να σας ενδιαφέρει πραγµατικά πόσα πράγµατα θα
γίνουν καλύτερα. Έτσι, τα βλέπετε να γίνονται καλύτερα; Με την
ενίσχυση των ακραίων λαϊκιστικών κοµµάτων; Παρ’ όλα αυτά, η
πρότασή σας µας δίνει την ευκαιρία να διασταυρώσουµε επιχει-
ρήµατα και αντεπιχειρήµατα, ώστε να µας ακούσουν οι πολίτες
και να βγάλουν αυτοί τα συµπεράσµατά τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή δεν κρύ-
φτηκε ποτέ. Αναλαµβάνει τις ευθύνες της µε πρώτο τον Πρωθυ-
πουργό, αναγνωρίζει τα λάθη και τις παραλείψεις και προσπαθεί
να τα διορθώσει. Δεν εξωραΐζουµε καταστάσεις. Κοιτάµε κατά-
µατα την πραγµατικότητα και προσπαθούµε να την αλλάξουµε.
Στο δυστύχηµα των Τεµπών ξαναείδαµε τον κακό µας εαυτό,
αλλά δεν στρέψαµε, δεν στρέφουµε και δεν θα στρέψουµε αλλού
το βλέµµα. 

Από την πρώτη στιγµή η Κυβέρνηση διευκόλυνε τη δικαιοσύνη
και πήρε κάθε δυνατό µέτρο για να διευκολύνει το έργο της. Προ-
χώρησε άµεσα στη στελέχωση του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, του οποίου το
πόρισµα στηρίζετε σήµερα µε την πρόταση δυσπιστίας. Με διά-
ταξη νόµου που ο ΣΥΡΙΖΑ καταψήφισε, ανταποκριθήκαµε στο αί-
τηµα του εφέτη ανακριτή να έχει άµεση πρόσβαση σε σχετικά
ηχητικά ντοκουµέντα, στα οποία δεν είχε πρόσβαση. Για να γίνει
πιο γρήγορα η δίκη, ψηφίσαµε να παρακαµφθεί η διαδικασία των
δικαστικών συµβούλων, ώστε να πάει κατευθείαν στο ακροατήριο
-δεν το ψήφισαν ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ- φροντίσαµε να βρεθεί ο κα-
τάλληλος χώρος, όπου θα διεξαχθεί η δίκη. Ο χώρος είναι έτοι-
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µος, κατάλληλα διαµορφωµένος και πλήρως εξοπλισµένος. Υπεν-
θυµίζω ότι κάποιοι άλλοι χρειάστηκαν πάνω από τέσσερα χρόνια,
για να γίνει κάτι τέτοιο. 

Αυτή είναι η Κυβέρνηση της συγκάλυψης; Νοµίζω οι πολίτες,
οι Ελληνίδες και οι Έλληνες, θα βγάλουν τα συµπεράσµατά τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Και να καλέσω τώρα στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµο-
κρατίας, κ. Λάζαρο Τσαβδαρίδη. 

Κύριε Τσαβδαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο χρόνια και

λίγες µέρες µετά τη σιδηροδροµική τραγωδία των Τεµπών η οδυ-
νηρή πληγή στη συλλογική µας µνήµη παραµένει ανοικτή και
βαθιά. Ακόµα βαθύτερος, βέβαια, είναι ο πόνος των οικογενειών
των πενήντα επτά θυµάτων, των τραυµατιών, των επιζώντων και
των οικείων τους, οι οποίοι περιµένουν µαζί µε όλους εµάς τις
απαντήσεις της δικαιοσύνης, όχι µόνο για να αποδοθούν ποινικές
ευθύνες σε όσους τις έχουν ως ελάχιστο φόρο τιµής σε όσους
σκοτώθηκαν εκείνο το µοιραίο βράδυ, αλλά και για να έρθει επι-
τέλους η κάθαρση ως ελάχιστη παρηγοριά στους πενθούντες. 

Ασφαλώς, όµως, η απόδοση της δικαιοσύνης δεν είναι η µόνη
απαίτηση του συνόλου της κοινωνίας, όσο κι αν αυτό ήταν το κυ-
ρίαρχο σύνθηµα των µεγάλων και κυρίως, ακοµµάτιστων προ
ηµερών συγκεντρώσεων πολιτών σε όλη την επικράτεια. Γιατί
αυτό που επίσης, ζητά µετ’ επιτάσεως το σύνολο της κοινωνίας
είναι να υπάρχουν ασφαλείς και αξιόπιστες συγκοινωνίες, όπως
αξίζουν στη σύγχρονη Ελλάδα. Το ζητάει αυτό έχοντας µέσα της
δίκαιο θυµό, καθώς πέρα από τα τεράστια ανθρώπινα λάθη που
οδήγησαν στην εθνική τραγωδία των Τεµπών, υπάρχουν ακόµη
δυστυχώς, παθογένειες δεκαετιών που µένει να αντιµετωπιστούν. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από την αρχή της τρα-
γωδίας υποστήριξε αυτή την πάνδηµη απαίτηση, προσπαθώντας
να διευκολύνει το έργο της δικαιοσύνης και να διορθώσει τα
κακώς κείµενα έχοντας απόλυτο σεβασµό στον βαθύ πόνο των
οικογενειών των θυµάτων και στις επιταγές της ελληνικής κοινω-
νίας, επιταχύνοντας και διευρύνοντας σχετικές κοινοβουλευτικές
διαδικασίες, εισάγοντας νέες νοµοθετικές ρυθµίσεις και κυρίως,
κάνοντας γενναία αυτοκριτική, όπου οι πρωτοβουλίες ή οι ενέρ-
γειές της δεν είναι επαρκείς.

Αυτό, όµως, που δυστυχώς δεν κατόρθωσε να κάνει είναι να
περιορίσει τη χυδαία τοξικότητα της Αντιπολίτευσης, µια Αντιπο-
λίτευση που από την επαύριο του δυστυχήµατος µέχρι και σή-
µερα προσπαθεί µε ουρλιαχτά και συνωµοσιολογίες να αποστα-
θεροποιήσει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για πρό-
σκαιρα µικροκοµµατικά κέρδη. Γιατί αυτός είναι, πραγµατικά, ο
καηµός τους.

Και τώρα φέρνουν µια πρόταση δυσπιστίας ενάντια στην Κυ-
βέρνηση, χωρίς να έχουν καν µελετήσει τη δικογραφία και χωρίς
καν να λαµβάνουν υπ’ όψιν τους το σύνολο του πορίσµατος του
ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Μιλούν συλλήβδην για συγκάλυψη, υιοθετώντας
άκριτα κάθε µέρα και ένα φρέσκο συνωµοσιολογικό πρωτοσέ-
λιδο. Έτσι, ακούστηκαν τερατουργήµατα για µυστικές δεξαµενές
και για φορτία στρατιωτικού υλικού προς την Ουκρανία. 

Κατηγορείται η Κυβέρνηση για συγκάλυψη, όταν και εξετα-
στική επιτροπή της Βουλής αµέσως συνέστησε, συµφωνώντας
µάλιστα µε τη σχετική τότε πρόταση του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας και έτοιµη είναι ήδη η Αίθουσα για τη δίκη των Τε-
µπών, όταν στον ΣΥΡΙΖΑ, έψαχναν επί χρόνια για να βρουν
αίθουσα για το Μάτι και η ίδια συνέστησε και στελέχωσε έναν
ανεξάρτητο οργανισµό, τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ, προκειµένου να φωτι-
στούν όλες οι πτυχές του δυστυχήµατος, ο οργανισµός, που πριν
λίγες µέρες µε το πόρισµά του απάντησε κατηγορηµατικά «όχι»
στη δήθεν συγκάλυψη, τονίζοντας ότι καµία σχετική εντολή δεν
υπήρξε από κανένα κυβερνητικό στέλεχος.

Ακόµα, όµως, και στη σύσταση προανακριτικής επιτροπής που
πρότεινε το ΠΑΣΟΚ συµφωνήσαµε προχθές, γιατί δεν θέλουµε
να µένει καµία σκιά ότι δήθεν έχουµε κάτι να κρύψουµε. Παρ’ όλα
αυτά η Αντιπολίτευση συνεχίζει τις υποκριτικές απαιτήσεις για

παραίτηση του Μητσοτάκη και της Κυβέρνησης. 
Πάµε να δούµε τώρα ποιοι είναι αυτοί που ζητάνε την παραί-

τηση της Κυβέρνησης. Πρώτα-πρώτα αυτοί στον ΣΥΡΙΖΑ που
τώρα δήθεν οδύρονται, ενώ δεν παραιτήθηκαν όταν αποδείχθηκε
ότι έπαιζαν θέατρο στο Κέντρο Επιχειρήσεων της Πυροσβεστικής
για το Μάτι, ενώ δεν παραιτήθηκαν όταν έκλεισαν τις τράπεζες,
ενώ δεν ζήτησαν ούτε µία συγγνώµη όταν δύο δικοί τους Υπουρ-
γοί καταδικάστηκαν από την ελληνική δικαιοσύνη. Και ενώ δεν
παραιτηθήκατε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ακόµα και όταν η
περίφηµη Σύµβαση 717 δεν ολοκληρώθηκε ως όφειλε επί των
ηµερών σας, δηλαδή µέχρι το 2016. 

Ούτε, βεβαίως, παραιτηθήκατε όταν επί των ηµερών σας σβή-
σατε το χρέος των σχεδόν 700 εκατοµµυρίων ευρώ της πρώην
ΤΡΑΙΝΟΣΕ προς τον ΟΣΕ, φορτώνοντας το χρέος αυτό στους
Έλληνες φορολογούµενους και όταν χαρίσατε µπιρ παρά την
εταιρεία τους Ιταλούς µε το εξευτελιστικό τίµηµα των 45 εκατοµ-
µυρίων ευρώ.

Αλλά και στο ΠΑΣΟΚ και αυτοί δήθεν οδύρονται. Καµία, όµως,
παραίτηση κυβέρνησης δεν είχαµε όταν στις 26 Σεπτεµβρίου
2000 ογδόντα ένας άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους στο Ναυάγιο
του Σάµινα. Ούτε όταν στις 13 Απριλίου του 2003 είκοσι ένας µα-
θητές, από την πατρίδα µου, από το Μακροχώρι Ηµαθίας, σκο-
τώθηκαν στα Τέµπη. Ούτε, βεβαίως, όταν από το 1985 ως το 2001
εγκαταστάθηκαν συστήµατα σηµατοδότησης και τηλεδιοίκησης
στα τµήµατα της σιδηροδροµικής γραµµής από Αθήνα µέχρι
Προµαχώνα συνολικής δαπάνης 233 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία
δεν τέθηκαν ποτέ ενιαία σε λειτουργία, όπως αναδείχθηκε στο
πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής της Βουλής, λόγω πληθώ-
ρας τεχνικών προβληµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι υποκλινόµαστε µπροστά
στην οδύνη των γονέων και ζητούµε να λάµψει η αλήθεια και να
αποδοθεί δικαιοσύνη. Για να συµβεί, όµως, αυτό θα πρέπει να
δείξουµε εµπιστοσύνη στην ανεξάρτητη δικαιοσύνη, προκειµένου
να επιτελέσει το δύσκολο έργο της.

Προς αυτή την κατεύθυνση θεωρώ ως µια ιδιαιτέρως κακιά στι-
γµή για τον Πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης την προ
ολίγων ηµερών δήλωσή του ότι έχει κλονιστεί η εµπιστοσύνη του
στην ελληνική δικαιοσύνη, την οποία βέβαια µετέπειτα την ανα-
σκεύασε, αντιλαµβανόµενος το θλιβερό ατόπηµα. Γιατί δεν πρέ-
πει να αφήσουµε κανέναν χώρο σε όσους επιθυµούν να ρίξουν
δηλητήριο στους θεσµούς µας, εξυπηρετώντας µικροκοµµατικές
ατζέντες ή αλλότρια συµφέροντα και σε όσους ονειρεύονται
λαϊκά δικαστήρια.

Σε όσους φαντασιώνονται ότι η Κυβέρνηση θα «πέσει» στους
δρόµους µε ψέµατα και συνωµοσιολογίας, απαντούµε ότι η τοξι-
κότητα, η συκοφαντία και η διαστρέβλωση της αλήθειας είναι
αυτές που θα καταπέσουν στη Βουλή αλλά και στις αίθουσες των
δικαστηρίων. Γιατί αυτό που οφείλουµε στους πενήντα επτά νε-
κρούς και τις οικογένειές τους είναι να πέσει τελικά ο πέλεκυς
της δικαιοσύνης σε αυτούς που είναι πραγµατικά ένοχοι και όχι
σε αυτούς που κάποιοι στοχοποιούν χωρίς κανένα στοιχείο ως
αυτόκλητοι δηµόσιοι κατήγοροι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

Να καλέσω στο Βήµα τώρα τη Βουλευτή της Ελληνικής Λύσης
κ. Μαρία Αθανασίου. Όπως ήδη έχω αναφέρει, τον λόγο µετά θα
πάρει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Τσιά-
ρας.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Μετά, κύριε Πρόεδρε, πόσοι Βουλευ-
τές θα µιλήσουν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα σας πω. Μετά δεν
ξέρω αν θα υπάρξουν παρεµβάσεις των Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων. Βέβαια, λιγόστεψαν, γιατί υπάρχει και σε αυτά όριο.

Το έχω επισηµάνει και το ξαναλέω. Ήδη έρχονται συνάδελφοι
και µε ρωτούν πότε θα µιλήσουν. Δεν ξέρει κανείς, διότι όπως εί-
δατε, γίνονται παρεµβάσεις. Και το ξαναλέω, δεν είναι µέρα κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου. Είναι µέρα τοποθετήσεων από τη µία και
από την άλλη πλευρά ή µάλλον από τη µία πλευρά που κατέθεσε
την πρόταση δυσπιστίας και η Κυβέρνηση πάντα απαντά και διά
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των προγραµµατικών της θέσεων και διά των µελλοντικών της
σχεδίων.

Ορίστε, κυρία Αθανασίου, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, η αφορµή για την πρόταση δυσπιστίας

είναι τα Τέµπη αλλά θεωρώ ότι η αιτία δεν είναι µόνο αυτή. Μετά
τις µεγαλειώδεις, πρωτοφανείς συγκεντρώσεις στην Ελλάδα
αλλά και στην υφήλιο, ακόµα και στην Ισλανδία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να σας διακόψω λίγο,
κυρία Αθανασίου, γιατί ξέχασα µε την παρέµβαση να καλωσο-
ρίσω ένα σχολείο που έχει ώρα επάνω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, πενήντα
επτά µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 37ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου Κρήτης.

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και τώρα, κυρία Αθανασίου, έχω µηδενίσει τον χρόνο και έχετε
ξανά τον λόγο. Ορίστε.

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µετά τις µεγαλειώδεις,
λοιπόν, πρωτοφανείς συγκεντρώσεις στην Ελλάδα αλλά και στην
υφήλιο, ακόµα και στην Ισλανδία, συγκεντρώσεις στις οποίες οι
συµµετέχοντες ειρηνικά και αυθόρµητα εξέφρασαν τη δίψα για
διαφάνεια και απονοµή δικαιοσύνης, έρχεται η ώρα της περισυλ-
λογής, η ώρα της ενσυναίσθησης, της συµπαράστασης στους
γονείς, εκείνους οι οποίοι εκείνο το βράδυ έλαβαν το πιο επώ-
δυνο τηλεφώνηµα της ζωής τους, αυτό το οποίο κάθε γονιός
απεύχεται.

Καλούµαστε να αφουγκραστούµε τον πόνο τους, να συµπαρα-
σταθούµε στο αίσθηµα της άδειας αγκαλιάς τους, την ορφάνια,
την απουσία για πάντα. Ο Θεός να τους ενισχύει και να τους πα-
ρηγορεί.

Η Κυβέρνηση, δυστυχώς, αποδεικνύεται ότι δεν έχει πρόθεση
ούτε να ενισχύσει, ούτε να παρηγορήσει, ούτε να σταθεί στο πλάι
αυτών των ανθρώπων, όπως επίσης δεν κατανοεί τα πολλά προ-
βλήµατα που έχουν συσσωρευθεί. Γι’ αυτόν τον λόγο βρισκόµα-
στε εδώ σήµερα, δυστυχώς.

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε την Υφυπουργό
Υγείας που µας τόνισε πόσο καλά είναι όλα τα της υγείας, µε την
πρόληψη του καρκίνου, του µαστού του καρκίνου της µήτρας,
του εντέρου και άλλα. Εµείς, λοιπόν, θα σας υπενθυµίσουµε τα
κακώς πεπραγµένα σας. 

Η Κυβέρνηση καθ’ όλα τα χρόνια της διακυβέρνησής της έχει
επιλέξει συνειδητά να ακολουθήσει πολιτική υποβάθµισης του
συστήµατος δηµόσιας υγείας, υποστελέχωσης, υποχρηµατοδό-
τησης, απαξίωσης προσώπων και εγκαταστάσεων και ιδιωτικο-
ποίηση του δηµόσιου χαρακτήρα της δηµόσιας υγείας, µε συνέ-
πεια οι ασφαλισµένοι και οι φορολογούµενοι πολίτες να βάζουν
ολοένα το χέρι πιο βαθιά στην τσέπη για αγορά υπηρεσιών
υγείας. 

Από την πρώτη µέρα άσκησης των µνηµονιακών πολιτικών έως
και σήµερα, που δεν λύθηκαν ούτε στη διάρκεια της πανδηµίας
που ήταν µεγάλη ευκαιρία ανάταξης του συστήµατος, συνεχώς
οι δείκτες ποιότητας του δηµόσιου συστήµατος υγείας επιδεινώ-
νονται µε αιτία την υποχρηµατοδότηση. Οι δε δηµόσιες δαπάνες
υγείας παραµένουν καθηλωµένες στο 5,5% του ΑΕΠ, τη στιγµή
που ο µέσος όρος στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι
7,5% του ΑΕΠ. 

Συγκεκριµένα, η Ελλάδα εµφανίζει το πιο ιδιωτικοποιηµένο σύ-
στηµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε τις ιδιωτικές δαπάνες υγείας
να αγγίζουν το 40% των συνολικών δαπανών. Και παρότι λαµβά-
νονται µέτρα από την Κυβέρνηση, τα οποία η Κυβέρνηση τα εµ-
φανίζει ως δήθεν ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας,
στην πραγµατικότητα το οδηγούν σε συµπληρωµατικό του ιδιω-
τικού τοµέα υγείας, µε τους πολίτες να πληρώνουν εισφορές από
εισοδήµατα και φόρους που πρέπει να είναι ανταποδοτικοί και
από τους οποίους το κράτος θα πρέπει να εξασφαλίζει την
επαρκή χρηµατοδότηση της δηµόσιας υγείας. 

Ως προς τα απογευµατινά χειρουργεία επί πληρωµή, πάνω από

εκατό χιλιάδες χειρουργεία βρίσκονται σε λίστα αναµονής, εκ
των οποίων τα περίπου τριάντα χιλιάδες από ένα έτος έως και
πέντε έτη. Το 40% των ανεπτυγµένων χειρουργικών αιθουσών
των νοσοκοµείων είναι κλειστές λόγω ελλείψεως του νοσηλευτι-
κού προσωπικού και αναισθησιολόγων. Εάν προσληφθεί προσω-
πικό και ανοίξει το σύνολο των χειρουργικών αιθουσών, σε
λιγότερο του ενός έτους θα εξαφανιστούν οι λίστες αναµονής. 

Οι ασθενείς που περιµένουν χρόνια σε λίστα αναµονής δεν
έχουν χρήµατα να πληρώσουν για να χειρουργηθούν, αλλιώς θα
είχαν απευθυνθεί στον ιδιωτικό τοµέα υγείας. Για παράδειγµα,
στο Νοσοκοµείο Παπαγεωργίου υπάρχουν σε αναµονή δέκα χι-
λιάδες χειρουργεία και µέχρι τώρα, παρά τα απογευµατινά χει-
ρουργεία που έγιναν, µε τα περισσότερα εξ αυτών να είναι εκτός
λίστας αναµονής, ο αριθµός χειρουργείων σε αναµονή εξακολου-
θεί να παραµένει στις δέκα χιλιάδες. 

Η κατάργηση της πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης
των γιατρών, που είναι θεµελιώδης αρχή σύστασης του ΕΣΥ, ευ-
νοεί την περαιτέρω ιδιωτικοποίησή του και ενισχύει τις πελατει-
ακές σχέσεις, ενώ καταργείται η ισότιµη πρόσβαση. 

Η λειτουργία νοσοκοµείων που είναι υπό κατασκευή, όπως το
Παιδιατρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης, ως Νοµικά Πρόσωπα
Ιδιωτικού Δικαίου, η µετατροπή νοσοκοµείων που ήδη λειτουρ-
γούν από Νοµικά Πρόσωπα Δηµοσίου Δικαίου σε Νοµικά Πρό-
σωπα Ιδιωτικού Δικαίου, όπως της Σπάρτης, της Κοµοτηνής, το
Ογκολογικό του Παίδων «Αγίας Σοφίας», ο νόµος για την ψυχική
υγεία, δείχνουν την πρόθεση της Κυβέρνησης για περαιτέρω
ιδιωτικοποίηση του συστήµατος. 

Να σηµειωθεί επίσης ότι το Παπαγεωργίου Θεσσαλονίκης ήδη
λειτουργεί ως Νοµικό Πρόσωπο Ιδιωτικού Δικαίου, καθώς επίσης
της Σαντορίνης ως µονοµετοχική ανώνυµη εταιρεία, χωρίς να
έχουν επιλύσει τα σοβαρά προβλήµατα των ελλείψεων προσωπι-
κού που αντιµετωπίζουν. 

Την ίδια ώρα, τα νοσοκοµεία οφείλουν σε ληξιπρόθεσµες υπο-
χρεώσεις περισσότερα από 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ και αδυνα-
τούν να χρηµατοδοτήσουν τη συντήρηση και ανανέωση της
κτιριακής και υλικοτεχνικής υποδοµής τους. 

Έχουµε υπερσύγχρονο εξοπλισµό στα νοσοκοµεία, όπως µα-
γνητικούς τοµογράφους, αξονικούς τοµογράφους, ψηφιακούς
µαστογράφους, ΜΕΘ, χειρουργικές αίθουσες, που προέρχονται
από δωρεές στη διάρκεια της πανδηµίας και κοινοτικά κονδύλια,
που δεν λειτουργούν λόγω έλλειψης προσωπικού. 

Το αποτέλεσµα είναι τα µηχανήµατα να αχρηστεύονται αχρη-
σιµοποίητα, να ταλαιπωρούνται οι πολίτες σε λίστες αναµονής ή
να αναγκάζονται να προσφεύγουν στον ιδιωτικό τοµέα. 

Παράλληλα, τεράστια είναι και τα προβλήµατα της πρωτοβάθ-
µιας περίθαλψης, αφού οι πολίτες είναι υποχρεωµένοι ακόµα και
για συνταγογράφηση να πληρώνουν εξ ιδίων. 

Ο θεσµός του Προσωπικού Οικογενειακού Γιατρού δεν υφί-
σταται. Μόνο χίλιοι διακόσιοι ιδιώτες γιατροί συµµετείχαν, που
ουσιαστικά ούτε αυτοί επιτελούν το έργο τους. Γι’ αυτό η Κυβέρ-
νηση καταφεύγει στην περιφέρεια σε πλήρωση των θέσεων των
Προσωπικών Γιατρών από γιατρούς νέους, χωρίς να έχουν ακόµα
ειδικότητα, είτε από γιατρούς οι οποίοι κάνουν το αγροτικό τους
και οι οποίοι δεν διαθέτουν ούτε την εµπειρία η οποία απαιτείται
ούτε τις γνώσεις για να αναπτύξουν προσωπικές σχέσεις µε τους
ασθενείς τους τέτοιες οι οποίες θα πρέπει να διέπουν γιατρούς
και ασθενείς. 

Από την άλλη, τα ασθενοφόρα, λόγω έλλειψης διασωστών, σε
πολλές περιπτώσεις λειτουργούν µε πλήρωµα ένστολους, οι
οποίοι δεν γνωρίζουν από διάσωση ή µε πάσης φύσεως υγει-
ονοµικό προσωπικό, που δεν µπορεί να ανταπεξέλθει. 

Δεν θα αναφερθώ, λοιπόν, σε όλα τα σηµαντικά προβλήµατα
στον τοµέα της υγείας που δεν έχει επιλύσει αυτή η Κυβέρνηση
µετά από έξι χρόνια. Δεν θα αναφερθώ στην εξωτερική πολιτική,
που η Κυβέρνησή σας δήλωσε ότι είµαστε σε πόλεµο µε τη
Ρωσία. Δεν θα αναφερθώ στις κακές κριτικές σας προς το πρό-
σωπο του νυν Προέδρου της Αµερικής και µε ό,τι αυτό συνεπά-
γεται για τη χώρα µας. Δεν θα αναφερθώ στο ότι ο Πρωθυπουρ-
γός της χώρας, αντί να αναλάβει τις ευθύνες του, τις µεταθέτει
στους Υπουργούς του, όπως κάνει τώρα µε τον κ. Τριαντόπουλο. 

Θα πω, όµως -κλείνω, κύριε Πρόεδρε-, ότι είστε η Κυβέρνηση
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που στη συνείδηση των Ελλήνων έχετε ήδη καταδικαστεί. Και
αυτό είναι το σηµείο που πρέπει να σταθείτε, κύριοι, και να προ-
βληµατιστείτε εάν θα συνεχίσετε την ατιµωρησία και γι’ αυτό το
έγκληµα, όπως κάνατε όλα τα κόµµατα, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρα-
τία, ΣΥΡΙΖΑ, µε το Μάτι, τη Μάνδρα και πολλά άλλα. 

Η Ελληνική Λύση ήταν το πρώτο κόµµα που µίλησε για την
έκρηξη, για το µπάζωµα, για το ξυλόλιο από τις πρώτες κιόλας
µέρες και εµπαιχτήκαµε πολύ απ’ όλα τα κόµµατα, απ’ όλους
σας. Αλλά, όπως πάντα η αλήθεια νικάει, έτσι και τώρα η αλήθεια
θα δικαιώσει όλες αυτές τις αθώες ψυχές. 

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ και για την ανοχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.
Αθανασίου. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Κώστας Τσιάρας. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε συζήτηση που αφορά σε

µια πρόταση δυσπιστίας προφανώς αφορά σε µία κορυφαία δια-
δικασία του Ελληνικού Κοινοβουλίου. Θα έλεγα µάλιστα ότι, µαζί
µε τις επαναλαµβανόµενες κατ’ έτος συζητήσεις που αφορούν
στον προϋπολογισµό της χώρας, είναι οι λεγόµενες κορυφαίες
κοινοβουλευτικές διαδικασίες. 

Η αλήθεια είναι όµως ότι η συζήτηση που αφορά στην πρόταση
δυσπιστίας η οποία ξεκίνησε από χθες αφορά σε ένα πραγµατικά
πολύ ιδιαίτερο τραγικό συµβάν. Είναι το τραγικό δυστύχηµα των
Τεµπών. Και βεβαίως, όλες αυτές οι εκδηλώσεις οι οποίες προ-
ηγήθηκαν από τη συντριπτική πλειοψηφία της ελληνικής κοινω-
νίας πιθανόν έδωσαν τον λόγο ή την αφορµή σε έναν αριθµό
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης να καταθέσουν την πρόταση δυ-
σπιστίας. 

Δεν σας κρύβω ότι αισθάνοµαι πάρα πολύ άβολα προσωπικά
να συµµετέχω σε µια συζήτηση η οποία γίνεται στη σκιά ενός
τόσο τραγικού γεγονότος. Γιατί αυτό που οφείλουµε όλοι µας,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι να δείξουµε σεβασµό στη
µνήµη των αθώων αυτών ανθρώπων, των πενήντα επτά αθώων
παιδιών, αλλά και σεβασµό στον πόνο των δικών τους ανθρώπων.
Και αυτός ο σεβασµός θα έπρεπε να µας οδηγεί σε µια εντελώς
διαφορετική κοινοβουλευτική πρακτική. Διότι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η συζήτηση που µπορεί να αφορά σε κοµµατικά ή
µικροκοµµατικά -όπως θέλετε πείτε το- οφέλη, κέρδη ή ζηµιές,
δεν είναι µια συζήτηση η οποία µπορεί να γίνεται στην πλάτη ή,
αν θέλετε, στη λογική που υπαγορεύεται από ένα τέτοιο τραγικό
γεγονός απώλειας ανθρώπινων ζωών. 

Τα λέω αυτά, διότι θα έπρεπε κατά κάποιον τρόπο η συζήτηση
µέσα στο Ελληνικό Κοινοβούλιο ανάµεσα στα πολιτικά κόµµατα,
µετά από ένα τέτοιο τραγικό γεγονός, όπου όλοι λίγο-πολύ ξέ-
ρουµε τι µπορεί να φταίει µε την έννοια και τη λογική της περι-
γραφής συγκεκριµένων λαθών, παθογενειών, παραλείψεων, όλα
αυτά τα οποία περιγράφονται στο πόρισµα -εγώ θα δεχθώ ό,τι
άλλο κι αν µου πείτε- θα έπρεπε να γίνεται σε µια βάση, κατά τη
δική µου άποψη, συµφωνίας, συναίνεσης και οµοφωνίας των πο-
λιτικών κοµµάτων και όχι σε µια λογική αντιπαράθεσης, η οποία,
τουλάχιστον κατά τη δική µου γνώµη, σε καµία περίπτωση δεν
ελκύει ούτε την κοινή γνώµη αλλά, πολύ περισσότερο, ούτε γίνε-
ται αποδεκτή από τη συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων πολι-
τών. 

Αντί, λοιπόν, να καθόµαστε να δούµε µε σοβαρό τρόπο ποια
είναι τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν διαχρονικά στην ελλη-
νική κοινωνία και τα οποία δεν έχουν αντιµετωπιστεί, ποιοι είναι
οι κανόνες οι οποίοι θα έπρεπε να είχαν θεσπιστεί µε έναν απα-
ράβατο µοναδικό τρόπο, που ποτέ να µην καταλύονται για κανέ-
ναν απολύτως λόγο, ποιες είναι ενδεχοµένως όλες αυτές οι
κατευθύνσεις στις οποίες πρέπει να κινηθούµε για να υπάρξει η
απόλυτη ασφάλεια στους σιδηροδρόµους, στις συγκοινωνίες, σε
οτιδήποτε αφορά την κοινωνική δραστηριότητα, αναλωνόµαστε
σε µια αντιπαράθεση, µε στόχο το αν θα κερδίσει το ένα ή το
άλλο πολιτικό κόµµα. Είναι σαν να µην έχουµε διδαχθεί τίποτα
από το πρόσφατο παρελθόν µας. 

Δεν θέλω να επαναλάβω τις αναφορές ή να κάνω συγκρίσεις
µε το τι έχει συµβεί στο παρελθόν, µε τραγικά γεγονότα και τρα-
γικά δυστυχήµατα, τα οποία κόστισαν τη ζωή σε δεκάδες ή εκα-
τοντάδες συµπολίτες µας µε έναν απολύτως άδικο τρόπο, µε
έναν αδιανόητο τρόπο ούτε να επιµερίσω πολιτικές ευθύνες. 

Απευθύνοµαι, όµως, σε όλους τους συναδέλφους λέγοντας ότι
µια ακόµη ευκαιρία που θα µας έδινε τη δυνατότητα να αποδεί-
ξουµε ότι το πολιτικό µας σύστηµα έχει κινηθεί στην κατεύθυνση
της ωριµότητας και της αποδοχής ή πολύ περισσότερο της ανα-
γνώρισης των προβληµάτων που για διαφορετικούς λόγους
άφησε να επωαστούν χάνεται ακριβώς µε πρωτοβουλία των πο-
λιτικών κοµµάτων. 

Θα µπορούσα να σας µιλήσω, βεβαίως, και για το γεγονός ότι
δεν µπορεί σε καµία περίπτωση όλη αυτή η συζήτηση να γίνεται
µέσα από µια λογική του πώς ενδεχοµένως ένα, δύο, τρία ή τέσ-
σερα κόµµατα της Αντιπολίτευσης µπορεί να συνασπίζονται απλά
και µόνο για να δηµιουργήσουν ένα λόγο συζήτησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ανθρώπινος πόνος της απώ-
λειας νέων ανθρώπων, ανθρώπων όπως αυτά τα παιδιά που χά-
θηκαν στο τραγικό σιδηροδροµικό δυστύχηµα των Τεµπών, είναι
ένας πόνος που µπορεί να τον συναισθανθεί µόνον αν κάποιος
τον έχει ζήσει. Και όλοι όσοι ερχόµαστε σε αυτό το Βήµα και επι-
χειρηµατολογούµε µε µια συγκεκριµένη λογική περί όλων αυτών
νοµίζω ότι το µόνο που κάνουµε στην πραγµατικότητα είναι να
αποδείξουµε ότι δεν έχουµε καταλάβει απολύτως τίποτα.

Και λυπάµαι πραγµατικά διότι εδώ σας επαναλαµβάνω, πέραν
µιας ακόµη ευκαιρίας που χάνεται για το ίδιο το πολιτικό µας σύ-
στηµα, δηµιουργείται απαραίτητα την ίδια στιγµή και µε τον ίδιο
ακριβώς τρόπο ο λόγος για τον οποίον η πολιτική αντιπαράθεση
ή ο δρόµος που έχετε ακολουθήσει αποδεικνύει ότι δεν είναι τί-
ποτα άλλο παρά µια προσπάθεια, αφού βλέπουµε ότι δεν πάνε
καλά πολιτικά τα πράγµατα, να οικειοποιηθούµε µια πραγµατικό-
τητα -και φυσικά απευθύνοµαι στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης-
που αφορά στον ανθρώπινο πόνο, που αφορά σε ένα τραγικό δυ-
στύχηµα και που αφορά σε απώλεια ανθρώπινων ζωών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλα αυτά, βεβαίως, θα µας
κρίνει η ιστορία του µέλλοντος και αυτή είναι η αλήθεια. Όµως,
αν κάποιος νοµίζει ότι µπορεί ξανά να βρεθεί σε αυτό το κύµα ή
σε αυτό το ρεύµα το οποίο ζήσαµε πριν από δέκα, δώδεκα, δε-
κατέσσερα χρόνια, που κάποιοι άνθρωποι διαδήλωναν για έναν
συγκεκριµένο λόγο και τελικά η πατρίδα µας βρέθηκε κάπου
αλλού, είναι ενδεχοµένως µια εξέλιξη την οποία εγώ προσωπικά
πιστεύω ότι η ίδια η ελληνική κοινωνία δεν θα την αφήσει να συµ-
βεί. 

Και το λέω διότι όλη αυτή η συζήτηση θα µπορούσε να έχει
αµιγώς πολιτικά χαρακτηριστικά και προφανώς είµαι αναγκασµέ-
νος να µιλήσω και για πολιτική, διότι µια πρόταση δυσπιστίας -
και αντιλαµβάνεστε είµαι υποχρεωµένος να το κάνω, αλλάζω την
κατεύθυνση της συζήτησης- ενέχει την, αν θέλετε, αµφισβήτηση
της Κυβέρνησης από τη µία πλευρά και την υποψηφιότητα ενός
ή περισσοτέρων κοµµάτων που έχουν τη δυνατότητα να κυβερ-
νήσουν. 

Υπάρχει αυτό στο σηµερινό πολιτικό σκηνικό, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι; Και, αλήθεια, δεν αντιλαµβάνεστε όλοι εσείς, οι
οποίοι επιχειρείτε µέσω αυτής της πρότασης δυσπιστίας, που εν-
δεχοµένως εδράζεται σε αυτό το τραγικό γεγονός του συγκεκρι-
µένου δυστυχήµατος, ότι σας βρίσκει αντιµέτωπους µε την ίδια
την πραγµατικότητα που έζησε η ελληνική κοινωνία τα προηγού-
µενα χρόνια;

Οι Έλληνες πολίτες, αν φύγουµε από τη συζήτηση για το συ-
ναίσθηµα που ποτέ δεν θα πάψει να υπάρχει και θα είναι αρνη-
τικό, είναι βέβαιο ότι µπορούν να συγκρίνουν ποια ήταν η δική
τους πραγµατικότητα το 2019 και ποια είναι σήµερα, είναι βέβαιο
ότι µπορούν να καταλάβουν ότι όλα αυτά τα χρόνια η Ελλάδα
έχει αλλάξει, η Ελλάδα έπαψε να είναι ο παρίας της Ευρώπης, η
Ελλάδα είναι ο πρωταγωνιστής των εξελίξεων, η Ελλάδα έχει θω-
ρακίσει τα σύνορά της, έχει κλείσει τις πόρτες του µεγάλου µε-
ταναστευτικού ρεύµατος που δηµιουργούσε τεράστια ζητήµατα
στην ελληνική κοινωνία. 

Η Ελλάδα καταφέρνει και αξιοποιεί πόρους, οι οποίοι ξεπερ-
νούν τα 36 δισεκατοµµύρια ευρώ µέσα από το Ταµείο Ανάκαµ-
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ψης. Με προσωπική πρωτοβουλία του ίδιου του Πρωθυπουργού
είναι η µόνη χώρα που δεν βλέπει τους πόρους για την αγροτική
ανάπτυξη να µειώνονται: 19,3 δισεκατοµµύρια ευρώ µόνο για την
αγροτική ανάπτυξη µέσω ουσιαστικά του ΠΑΑ και του στρατηγι-
κού σχεδίου για την κοινή αγροτική πολιτική έρχονται στην Ελ-
λάδα και η Ελλάδα είναι µια χώρα η οποία βλέπει την ανάπτυξη
να σηµειώνει πραγµατικά εντυπωσιακή, θα έλεγα, άνοδο τα τε-
λευταία χρόνια, η χώρα να γίνεται πόλος προσέλκυσης επενδύ-
σεων, γενικότερα να αλλάζει και την παρουσία της και τη µοίρα
της, αλλά και την πορεία της για τα επόµενα χρόνια. 

Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µαζί µε τη λογική, θα
έλεγα, αναζήτηση των Ελλήνων πολιτών για δικαιοσύνη σε σχέση
µε το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών είναι προφανώς ταυτό-
χρονα την ίδια στιγµή ορατά και από το µεγάλο κοµµάτι της ελ-
ληνικής κοινωνίας και η ελληνική κοινωνία έχει την ωριµότητα να
δει, να κρίνει και να συγκρίνει. 

Και τα λέω όλα αυτά διότι αντιλαµβάνεται κανείς πάρα πολύ
εύκολα ότι η επιστροφή στο παρελθόν δεν είναι η λύση σε µια
αναζήτηση που µπορεί τα κόµµατα της Αξιωµατικής και της ευ-
ρύτερης Αντιπολίτευσης να έχουν αυτή τη στιγµή. Αντίθετα, αυτό
το οποίο ζητάµε είναι να συνεχίσει η πατρίδα µας αυτή την πο-
ρεία και σε αυτή την κατεύθυνση βλέποντας κάθε µέρα τη ζωή
των Ελλήνων πολιτών να βελτιώνεται και να γίνεται καλύτερη. 

Λύθηκαν όλα τα προβλήµατα; Όχι, δεν λύθηκαν όλα τα προ-
βλήµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αν ισχυριστεί κανείς ότι
έχει µαγικό ραβδί, να µου δείξει πού βρίσκεται για να σας απα-
ντήσω κι εγώ ότι λύνονται όλα τα προβλήµατα αµέσως. Το να
αγνοεί, όµως, κανείς ότι αυτά τα τέσσερα, πέντε, έξι χρόνια
υπάρχει µια σηµαντικότατη βελτίωση και µια άνοδος του βιοτικού
επιπέδου και της ελληνικής κοινωνίας και των Ελλήνων πολιτών
νοµίζω ότι θα συγκρουστεί µε την ίδια την πραγµατικότητα, αν
και είναι γνωστό ότι η πραγµατικότητα πολλές φορές και η ανα-
γνώρισή της δεν είναι το φόρτε ειδικά των κοµµάτων που συνυ-
πογράφουν την πρόταση µοµφής.

Θέλω να κάνω ένα επιπλέον σχόλιο και να κλείσω µε αυτό.
Υπάρχει µια συνεχής µουρµούρα-συζήτηση για την αξιολόγηση
και την αποδοχή του ρόλου της δικαιοσύνης στην ελληνική πολι-
τική πραγµατικότητα. 

Κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, αντιλαµβάνε-
στε τι κάνετε αυτή τη στιγµή διά των τοποθετήσεων των Αρχηγών
σας; Αντιλαµβάνεστε ότι για µια κοινοβουλευτική δηµοκρατία, για
την οποία εγώ είµαι ο πρώτος που θα δεχτώ ότι δόθηκαν µεγάλοι
αγώνες από το 1974 και µετά και για να εµπεδωθεί και για να κα-
θιερωθεί και να γίνει ακόµη καλύτερη, ένας από τους βασικούς
πυλώνες είναι η ίδια η δικαιοσύνη, η συνταγµατικά κατοχυρωµένη
παρουσία και λειτουργία της δικαιοσύνης; 

Αν θεωρείτε ότι µε τόσο µεγάλη ευκολία κόµµατα τα οποία
βρεθήκαµε σε κυβερνητικό ρόλο, σε κυβερνητική, θα έλεγα, θέση
ευθύνης, µπορούν να αµφισβητούν τον ρόλο και την παρουσία
της δικαιοσύνης, προφανώς µιλάµε για µια δηµοκρατία η οποία
έχει εντελώς διαφορετικά χαρακτηριστικά και θέλω να σας κα-
λέσω όλοι µαζί να δούµε και να κατανοήσουµε ότι ο ρόλος και η
παρουσία της δικαιοσύνης όχι µόνο αυταπόδεικτα είναι εξόχως
σηµαντικός για τη λειτουργία της δηµοκρατίας, αλλά πολύ πε-
ρισσότερο προϋποθέτει και την προσπάθεια όλων µας για να βελ-
τιωθεί και να ενισχυθεί. Σε µια δηµοκρατία ο ρόλος και η ευθύνη
της δικαιοσύνης είναι πραγµατικά σε πολύ υψηλό βαθµό και σε
πολύ υψηλό επίπεδο και αυτό είναι που πρέπει να ζητάµε.

Τώρα στη λογική της αντιπαράθεσης για το πώς ήταν η Ελ-
λάδα, ποιες είναι οι εκθέσεις των διεθνών και ευρωπαϊκών οργα-
νισµών, πόσο έχει εξελιχθεί µια πραγµατικότητα την οποία µπο-
ρούµε να τη δούµε, να την εκτιµήσουµε και να τη συγκρίνουµε
από το παρελθόν και πού έχει φτάσει σήµερα, νοµίζω ότι η ίδια η
πραγµατικότητα είναι αυτή η οποία, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θα σας βάλει σε πολύ άβολη θέση. 

Κλείνω λέγοντας το εξής: Πάντα οι συζητήσεις που αφορούν
σε πρόταση δυσπιστίας είναι µια ευκαιρία για να ακουστούν και
να ειπωθούν πολλά πράγµατα. Οι συµψηφισµοί, οι οποίοι κατά
καιρούς επιχειρούνται, προφανώς δεν είναι ούτε ο λόγος ούτε,
αν θέλετε, η πραγµατική, από την άλλη πλευρά, αφορµή για να
µπορέσει να δώσει επιχειρήµατα στην πολιτική αντιπαράθεση. 

Αντίθετα, αν θέλουµε να κρατήσουµε την ελάχιστη ευθύνη για
τον εαυτό µας, θα είναι η αναζήτηση µιας κατεύθυνσης, ώστε
τραγικά γεγονότα, όπως αυτό που αφορά στο δυστύχηµα των
Τεµπών και σειρά άλλων του πρόσφατου και του παρελθόντος,
δεν πρέπει να αφήσουµε να συµβούν ξανά και αυτό είναι ευθύνη
όλων µας, ναι, είναι ευθύνη και της σηµερινής Κυβέρνησης, είναι
ευθύνη όλου του πολιτικού συστήµατος, είναι ευθύνη ακόµη και
της ίδιας της κοινωνίας που συµµετέχει και αν το πολιτικό σύ-
στηµα δεν είναι το παιδαγωγικό παράδειγµα προς αυτή την κα-
τεύθυνση, προφανώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο τέλος
της ηµέρας όλοι θα ξέρουµε τι θα έχει φταίξει γι’ αυτό. 

Ωστόσο, νοµίζω ότι τα πράγµατα δεν είναι εκεί που προσπα-
θείτε να κατευθύνετε. Η Κυβέρνηση έχει παράξει ένα πραγµατικά
σπουδαίο έργο, η Κυβέρνηση έχει δηµιουργήσει µια σταθερό-
τητα στη χώρα που έλειπε εδώ και πάρα πολλά χρόνια, κυριολε-
κτικά πάρα πολλά χρόνια, έχει δηµιουργήσει µια διαφορετική
εικόνα και ένα διαφορετικό αποτύπωµα της πατρίδας µας στο ευ-
ρωπαϊκό και το παγκόσµιο γίγνεσθαι και αυτό είναι κάτι που ανα-
γνωρίζουν και οι Έλληνες πολίτες, αλλά και η ελληνική κοινωνία.

Γι’ αυτό άλλωστε και αύριο το βράδυ σύσσωµη η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας θα δώσει την απάντηση που
ενδεχοµένως όλη η ελληνική κοινωνία περιµένει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
τον κύριο Υπουργό. 

Καλείται τώρα στο Βήµα η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Αγγελική Δεληκάρη. 

Ορίστε, κυρία Δεληκάρη, έχετε τον λόγο.  
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τραγικό δυ-

στύχηµα στα Τέµπη στις 28 Φεβρουαρίου του 2023, µε την απώ-
λεια πενήντα επτά συνανθρώπων µας, σηµάδεψε τις ζωές όλων
των Ελλήνων. Οι κραυγές και ο θρήνος των συγγενών ηχούν στα
αυτιά µας και η θλίψη τους είναι και δική µας θλίψη. Στη θέση
των ανθρώπων που τόσο άδικα χάθηκαν, θα µπορούσαµε να εί-
µαστε εµείς και δικά µας πρόσωπα, σύζυγοι, αδέλφια, παιδιά,
φίλοι, που χρησιµοποιούµε το τρένο για τις µετακινήσεις µας. 

Το αίτηµα της κοινωνίας για απονοµή δικαιοσύνης για διερεύ-
νηση των αιτίων του δυστυχήµατος είναι και δικό µας αίτηµα.
Υπάρχει κάποιος µέσα σε αυτή την Αίθουσα που δεν έχει ως πρω-
ταρχικό του µέληµα την αναζήτηση της αλήθειας, τη διόρθωση
των διαχρονικών παθογενειών του ελληνικού σιδηροδρόµου;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τραύµα αυτό της τραγωδίας
των Τεµπών παραµένει ανοικτό. Χρέος της συντεταγµένης πολι-
τείας είναι να φροντίσει για την ταχεία θεραπεία του, πριν οδη-
γηθούµε στη σήψη και τη γάγγραινα µε οδυνηρά αποτελέσµατα.
Και όταν µιλώ για σήψη, αναφέροµαι στις απόπειρες καπηλείας
του ανθρώπινου πόνου, στη διακίνηση θεωριών συνωµοσίας,
στην υποκατάσταση του κράτους δικαίου από λαϊκά δικαστήρια. 

Η πρόσφατη παρουσίαση του πορίσµατος του Εθνικού Οργα-
νισµού Διερεύνησης Αεροπορικών και Σιδηροδροµικών Ατυχηµά-
των και Ασφάλειας Μεταφορών ήταν κοµβική στη διαδικασία της
κατανόησης των αιτίων του δυστυχήµατος άµεσων και έµµεσων,
ένας οργανισµός που συστάθηκε από την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. Ο Εθνικός Οργανισµός λειτούργησε µε επαγγελ-
µατισµό και απόλυτη ανεξαρτησία και αυτό φαίνεται από τις σα-
φείς κρίσεις του πορίσµατος δίχως στρογγυλεύσεις στην ανά-
δειξη των χρόνιων προβληµάτων του ελληνικού σιδηροδρόµου,
στα λάθη που οδήγησαν στο δυστύχηµα, καθώς και στις παρα-
λείψεις που παρατήρησε κατά τη διαχείριση του περιστατικού επί
του πεδίου.

Η Αντιπολίτευση επέλεξε να αξιοποιήσει µε διάθεση διαστρέ-
βλωσης τα σηµεία του πορίσµατος που εστιάζουν σε χρόνιες πα-
θογένειες, όπως η Σύµβαση 717 και η στελέχωση του ΟΣΕ κατά
τη µνηµονιακή περίοδο αλλά και αργότερα. Επιµένει στις θεωρίες
περί συγκάλυψης και συνάγει συµπεράσµατα µε βάση την υπο-
θετική ύπαρξη άγνωστου καυσίµου στην εµπορική αµαξοστοιχία.
Οποιοδήποτε πόρισµα δεν συνάδει µε τα πολιτικά αυτά αφηγή-
µατα, τα οποία έχουν ως απώτερο στόχο την πτώση της -αυτό
ακούγεται συνεχώς ως επωδός και σύνθηµα-, οποιοδήποτε στοι-
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χείο δεν ταιριάζει µε τις θεωρίες συνωµοσίας και τη βεβαιότητα
για οργανωµένο σχέδιο αλλοίωσης του χώρου του δυστυχήµα-
τος, απαξιώνεται και απορρίπτεται. 

Μιλάµε όλοι για δικαιοσύνη. Ποια δικαιοσύνη όµως; Αυτή που
δεν εµπιστεύεστε; Αυτήν για την οποία προτρέπετε τον κόσµο να
µην εµπιστεύεται; Δεν επιτρέπεται να αµφισβητείται η διαδικασία
πριν καν ξεκινήσει η δίκη, πριν κλείσει η δικογραφία. Η δικαιο-
σύνη, παρότι θα πρέπει να λειτουργεί µε γρήγορους ρυθµούς,
δεν µπορεί να απονέµεται µε όρους fast track. 

Όλα στο φως! Αυτό φώναξαν τα πλήθη του κόσµου που βγή-
καν στους δρόµους την προηγούµενη Παρασκευή. Όλα στο φως!
Αυτό ζητούν οι συγγενείς των θυµάτων. Όλα στο φως! Αυτή είναι
και η θέση του Πρωθυπουργού µας, του Κυριάκου Μητσοτάκη,
να µη µείνει καµία σκιά στους τάφους των ανθρώπων που έφυγαν
άδικα. Γιατί η απονοµή δικαιοσύνης είναι η ελάχιστη ένδειξη σε-
βασµού στη µνήµη τους, είναι η µόνη παρηγοριά στους τραυµα-
τίες που ζουν µε την ανάµνηση εκείνης της µοιραίας νύχτας,
στους συγγενείς των νεκρών που κουβαλούν τον αβάσταχτο
πόνο της απώλειας, δίχως λαϊκισµούς, δίχως κραυγές, δίχως
λαϊκά δικαστήρια, µε τον µόνο τρόπο που αρµόζει: µέσα από
τους θεσµούς, µέσα από τη δικαιοσύνη, για να διορθωθούν τα
λάθη και να βεβαιωθούµε πως δεν θα υπάρξει στο µέλλον άλλη
τέτοια τραγωδία. 

Η Κυβέρνηση έχει λάβει το µήνυµα, θα προωθήσει τις λύσεις.
Και αυτή η πορεία δεν µπορεί να ανακοπεί από µικροκοµµατικούς
τακτικισµούς. 

Για όλα τα παραπάνω καταψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας. 
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

και για την οικονοµία του χρόνου την κ. Δεληκάρη. 
Καλείται τώρα στο Βήµα ο Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Νίκης κ. Ανδρέας Βορύλλας. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν τοποθετηθούµε για την

πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης που κατατέθηκε µε
πρωτοβουλία του ΠΑΣΟΚ, θα θέλαµε να αναφερθούµε στις µε-
γαλειώδεις συγκεντρώσεις που πραγµατοποιήθηκαν στις 28 Φε-
βρουαρίου σε δεκάδες πόλεις της χώρας µας αλλά και από
Έλληνες της διασποράς του εξωτερικού. Οι συγκεντρώσεις την
Παρασκευή για τα Τέµπη ήταν από εκείνες τις µαζικές κινητοποι-
ήσεις που η Ελλάδα θα θυµάται για πολλά χρόνια. Ο λαός µας
περίτρανα µε την παρουσία του ζητά την άµεση απόδοση δικαιο-
σύνης για το έγκληµα των Τεµπών, όλοι οι ένοχοι να λογοδοτή-
σουν για τα εγκλήµατά τους όσο ψηλά κι αν βρίσκονται. 

Ταυτόχρονα, το πολιτικό µας σύστηµα οφείλει να εκφράσει το
λαϊκό αίτηµα περί απονοµής της δικαιοσύνης, χωρίς να προσπα-
θεί να αποκοµίσει µικροκοµµατικά οφέλη ή να συγκαλύψει την
αλήθεια, ενώ ιερή υποχρέωση µας είναι να σταθούµε στο ύψος
των περιστάσεων και να διαφυλάξουµε τη λειτουργία της δηµο-
κρατίας µας. Αν σε αυτά συµπεριλάβουµε και τις δηµοσκοπήσεις
που δείχνουν ότι επτά στους δέκα Έλληνες θεωρούν ότι συντε-
λέστηκε απροκάλυπτα συγκάλυψη στην τραγωδία των Τεµπών,
µπορούµε εύκολα να καταλάβουµε ότι αυτό το βουβό ποτάµι της
οργής που εµφανίστηκε την Παρασκευή ζητά δύο πράγµατα απο-
λύτως κοµβικά για κάθε κοινωνία: δικαιοσύνη και δηµοκρατία. 

Με δηµοσιεύµατα της η εφηµερίδα «ΕΣΤΙΑ» επικαλείται φερό-
µενο email διά χειρός Χρήστου Τριαντόπουλου, στο οποίο -σύµ-
φωνα µε το έντυπο- ο τότε Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ
οµολογεί ουσιαστικά τον ρόλο του στο µπάζωµα στα Τέµπη.
Όπως ισχυρίζεται η εφηµερίδα, το email φέρεται να απέστειλε ο
Χρήστος Τριαντόπουλος λίγες ηµέρες µετά το δυστύχηµα στον
τότε Υπουργό Επικρατείας Γιώργο Γεραπετρίτη, στον τότε Υφυ-
πουργό Άκη Σκέρτσο, στον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου
Μεταφορών Γιάννη Ξιφαρά και στον Περιφερειάρχη Θεσσαλίας
Κώστα Αγοραστό.

Ακόµα, η εφηµερίδα διατείνεται πως στο email -που φέρει ηµε-
ροµηνία «9 Μαρτίου 2023»- ο κ. Τριαντόπουλος εµφανίζεται να
επιβεβαιώνει ότι µετείχε σε σύσκεψη υπό τον Γιώργο Γεραπε-
τρίτη στην Περιφέρεια Θεσσαλίας, κάτι που δεν ανέφερε χθες

στη Βουλή, ενώ αναφέρει ως θέµα της σύσκεψης «Συλλογή και
αποκατάσταση, διαµόρφωση χώρου δυστυχήµατος». Η «ΕΣΤΙΑ»
αντιπαραβάλει όσα φέρεται να έχει γράψει ο κ. Τριαντόπουλος
στο email µε το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, που τον πλαισιώνει ως
απλό παρατηρητή του µπαζώµατος. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι έως τώρα στα ανελέητα σφυροκοπή-
µατα της Αντιπολίτευσης στα δηµοσιεύµατα, κανένας από τους
άµεσα εµπλεκόµενους της Κυβέρνησης δεν έχει τοποθετηθεί. 

Στο πόρισµα του Εθνικού Οργανισµού Διερεύνησης Αεροπο-
ρικών και Σιδηροδροµικών Ατυχηµάτων, που δόθηκε στη δηµο-
σιότητα µόλις µία µέρα πριν τη συµπλήρωση δύο ετών από το
τραγικό δυστύχηµα, καταγράφονται µια σειρά από αιτίες που δεν
επιτρέπουν στην Κυβέρνηση να παρουσιάζει ως βασική αιτία τα
ανθρώπινα λάθη. 

Στο εν λόγω πόρισµα καταγράφεται ότι ελληνικός σιδηρόδρο-
µος υπέφερε πολύ από τις οικονοµικές κρίσεις που ξεκίνησαν στα
τέλη του 2009 και κορυφώθηκαν το 2010. Αυτό είχε ως αποτέλε-
σµα την κακή συντήρηση και την όλο και πιο υποβαθµισµένη υπο-
δοµή και µια διαρθρωτική έλλειψη προσωπικού, απαραίτητο για
να συνεχίσει να παρέχει τις συνήθεις υπηρεσίες. 

Όλες οι προσοµοιώσεις θεωρούν πιθανή παρουσία ενός άγνω-
στου µέχρι στιγµής καυσίµου που προκάλεσε την πυρόσφαιρα.
Το πώς βρέθηκε άγνωστο καύσιµο µη δηλωµένο στην εµπορική
αµαξοστοιχία αφήνει σοβαρές ενδείξεις για κύκλωµα λαθρεµπο-
ρίας µε τη συµµετοχή υπαλλήλων του ΟΣΕ, της Hellenic Train και
τελωνειακών υπαλλήλων. 

Για όλα τα παραπάνω ευθύνες έχουν και οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις τού τότε ενιαίου ΣΥΡΙΖΑ, αλλά ακόµα και παλαιότερα
του ΠΑΣΟΚ, που άφησαν τον ελληνικό σιδηρόδροµο να απαξιώ-
νεται. 

Για εµάς, µε το που έγινε το έγκληµα θα έπρεπε η Κυβέρνηση
αµέσως να αναλάβει τις ευθύνες της και να προτείνει τη σύσταση
προανακριτικής επιτροπής, για να διερευνηθούν ενδεχόµενες
ποινικές ευθύνες των πρώην Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, των κυρίων Κωνσταντίνου Καραµανλή και Χρήστου Σπίρτζη,
των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ αντί-
στοιχα για τα φερόµενα ποινικά αδικήµατα που αφορούν την πα-
ράβαση καθήκοντος που διαπράχθηκε από τον πρώην Υπουργό
Χρήστο Σπίρτζη και την υπεξαίρεση κατά των οικονοµικών συµ-
φερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Ελληνικού Δηµοσίου
που διαπράχθηκε από τον πρώην Υπουργό Κωνσταντίνο Καρα-
µανλή.

Τα παραπάνω ποινικά αδικήµατα πρότεινε και η Ευρωπαϊκή Ει-
σαγγελία, ωστόσο η Ελλάδα αρνήθηκε να αναλάβει δράση σχε-
τικά µε την πιθανή ποινική ευθύνη των δύο πρώην Υπουργών
Μεταφορών. Σε επιστολή που απέστειλε η εισαγγελέας της Ευ-
ρωπαϊκής Εισαγγελίας κ. Πόπη Παπανδρέου στις 2 Ιουνίου 2024
σηµείωνε ότι κατά τη διάρκεια της έρευνας για το δυστύχηµα
προέκυψαν υποψίες σχετικά µε τα εν λόγω φερόµενα ποινικά αδι-
κήµατα που διαπράχθηκαν από πρώην µέλη της Ελληνικής Κυ-
βέρνησης. Αυτό που δεν είναι ευρέως γνωστό είναι ότι η
Κυβέρνηση αρνήθηκε να εξετάσει τη δικογραφία της Ευρωπαϊ-
κής Εισαγγελίας και απλά την αρχειοθέτησε, προκειµένου να
προστατεύσει τους δύο Υπουργούς. Η άρνηση της Κυβέρνησης
αποδεικνύει ότι τελικά δεν πρόκειται για τραγικό ατύχηµα αλλά
για έγκληµα. Το γεγονός και µόνο της αρχειοθέτησης της δικο-
γραφίας της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας µαρτυρά την προσπάθεια
της Κυβέρνησης να µην αποδοθεί δικαιοσύνη για το έγκληµα των
Τεµπών.

Επίσης, το κίνηµά µας υποστηρίζει ότι υπάρχουν σοβαρές εν-
δείξεις για ποινικές ευθύνες των πρώην Υπουργών, σύµφωνα µε
το άρθρο 306 του Ποινικού Κώδικα, οι οποίοι παρέλειψαν εν γνώ-
σει τους να προβούν στην ολοκλήρωση της Σύµβασης 717. Με
απλά λόγια, αν λειτουργούσε η τηλεδιοίκηση, δεν θα υπήρχε πε-
ρίπτωση δύο αµαξοστοιχίες µε διαφορετική κατεύθυνση να τε-
θούν στην ίδια γραµµή ταυτόχρονα. Με τη µη ολοκλήρωση της
Σύµβασης 717 εξέθεταν σε διαρκή κίνδυνο τους επιβαίνοντες και
δεν λάµβαναν επί σειρά πολλών ετών, παρά το ότι είχαν ιδιαίτερη
νοµική υποχρέωση, τα κατάλληλα µέτρα αποτροπής του κινδύ-
νου.

Σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος, µόνο η Βουλή έχει

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΗ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025 9177



την αρµοδιότητα να ασκεί δίωξη κατά όσων διατελούν ή διετέλε-
σαν µέλη της Κυβέρνησης ή Υφυπουργοί για ποινικά αδικήµατα
που τέλεσαν κατά την άσκηση των καθηκόντων τους.

Η αµφισβήτηση των Ελλήνων πολιτών, όπως διατυπώνεται στις
δηµοσκοπήσεις, κορυφώνεται µε τη διαπίστωση ότι η δικαιοσύνη
συνδιαλέγεται µε την εκτελεστική εξουσία, ενώ η ίδια η εκτελε-
στική εξουσία έχει εξασφαλίσει το ακαταδίωκτο µέσω του άρ-
θρου 86 του Συντάγµατος. Αυτό δηµιουργεί µείζον πρόβληµα στη
δηµοκρατία, πράγµα που σηµαίνει ότι ανοίγουν κερκόπορτες για
κύκλους ανωµαλίας και σε ακραίους. Αυτό θα µπορούσε να δη-
µιουργήσει καταστάσεις που όλοι απευχόµαστε, αλλά και αφήνει
πρόσφορο έδαφος σε συµµάχους και εχθρούς µας να µας επι-
βάλουν τη δική τους πολιτική.

Το κίνηµά µας υποστηρίζει ότι το άρθρο 86 του Συντάγµατος
θα πρέπει να αλλάξει άµεσα, πολιτικά πρόσωπα που πιθανόν τε-
λούν ποινικά αδικήµατα να ελέγχονται απευθείας από τη δικαιο-
σύνη. Χρέος των ηγετών είναι να κυβερνούν και να ανοίγουν
δρόµους που οδηγούν την κοινωνία σε σύµπνοια, ακόµα και µε
προσωπικό κόστος.

Τέλος, θα θέλαµε να αναφερθούµε στην πορεία της οικονοµίας
µας που µπορεί η Κυβέρνηση να θεωρεί ότι είναι το δυνατό της
σηµείο. Το έλλειµµα του εµπορικού ισοζυγίου διευρύνθηκε ακόµα
περισσότερο, αφού το ενδεκάµηνο του 2024 ανήλθε σε 31,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Το χρέος το 2019, όπου ανέλαβε για πρώτη
φορά η Νέα Δηµοκρατία την κυβέρνηση, ανερχόταν σε 331,14
δισεκατοµµύρια ευρώ, µε εκτίµηση για το χρέος σε 365 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ στο τέλος του 2024. Η Κυβέρνηση µάς φόρτωσε
µε νέο χρέος 34 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου.

Πέραν όλων των παραπάνω, ο πρωτογενής τοµέας συρρικνώ-
νεται δραµατικά, η υπογεννητικότητα απειλεί µε ερήµωση την
επαρχία µας, ενώ ο πληθυσµός της χώρας µας θα µειώνεται συ-
νεχώς, αν δεν λάβουµε σοβαρά µέτρα. Η ακρίβεια αδειάζει τα
πορτοφόλια πριν το τέλος του µήνα, ενώ η Κυβέρνηση αρνείται
πεισµατικά τη µείωση του ΦΠΑ έστω στα βασικά τρόφιµα. Στην
εξωτερική πολιτική ακολουθούµε µια πολιτική ήρεµων νερών και
το λέµε επιτυχία, τη στιγµή που η Τουρκία ξεκάθαρα επιβουλεύε-
ται νησιά στο Αιγαίο. Στον πόλεµο Ουκρανίας-Ρωσίας πήραµε
λάθος θέση, χωρίς να εξασφαλίσουµε σοβαρά αντισταθµιστικά
οφέλη, ενώ ταυτόχρονα τερµατίσαµε τις οικονοµικές µας σχέ-
σεις, σπάζοντας ιστορικούς δεσµούς µε τη Ρωσία. Κατά τα άλλα,
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι αναντικατάστατη.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Και τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη,

ο κ. Μιχάλης Χρυσοχοΐδης.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο θρήνος για τα θύµατα, τα παι-

διά που χάθηκαν, τις πενήντα επτά ψυχές, στο δυστύχηµα, το
τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, µεταξύ των άλλων είναι και µια
ευκαιρία να αναστοχαστούµε όλοι µας εδώ και όλος ο ελληνικός
λαός πόσο κρίσιµο ζήτηµα αποτελεί η ασφάλεια, η οποία πρέπει
να αποτελεί και τον κυρίαρχο στόχο κάθε διακυβέρνησης.

Η ασφάλεια είναι κοινωνικό αγαθό, είναι ατοµικό δικαίωµα και
είναι η προϋπόθεση για τη σταθερότητα και για την ελευθερία
και τη λειτουργία της δηµοκρατίας σε µια χώρα. Και επειδή, δυ-
στυχώς ή ευτυχώς, οι κοινωνίες διαρκώς αλλάζουν και µετασχη-
µατίζονται, διαρκώς τίθενται νέα ζητήµατα, διαρκώς γεννώνται
νέες προκλήσεις και άρα, λοιπόν, διαρκώς απαιτείται η µεταρ-
ρύθµιση των πολιτικών ασφάλειας στη χώρα.

Καθήκον µας, λοιπόν, αποτελεί η αντιµετώπιση, η διαχείριση
του θέµατος της ασφάλειας και ταυτόχρονα -κατά το δυνατόν- η
αποτροπή δυσάρεστων συµβάντων, δυσάρεστων γεγονότων.

Εγώ θέλω να σας περιγράψω πολύ γρήγορα, πολύ σύντοµα µε
αφορµή τη σηµερινή πρόταση δυσπιστίας που κατατέθηκε από
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης ορισµένες από τις δράσεις ακρι-
βώς που έχουν και τα δύο χαρακτηριστικά, δηλαδή αποτελούν

και τον πυλώνα της ασφάλειας που τόσο είναι αναγκαίος για τη
ζωή των πολιτών, αλλά ταυτόχρονα νέες πολιτικές ασφάλειας οι
οποίες γεννώνται από τις ανάγκες της κοινωνικής εξέλιξης.

Θα σας πω, λοιπόν, ότι κατ’ αρχάς τον Γενάρη του 2024, πριν
από δεκατέσσερις µήνες περίπου, όταν επέστρεψα στο Υπουρ-
γείο µε εντολή του Πρωθυπουργού, επέστρεψαν οι αστυνοµικοί
στις γειτονιές, περίπου εξακόσιοι αστυνοµικοί των Οµάδων Πρό-
ληψης και Καταστολής Εγκληµατικότητας στην Αθήνα και περί-
που τετρακόσιοι όµοιοι συνάδελφοί τους στη Θεσσαλονίκη. Είναι
παρούσες και παρόντες γυναίκες και άντρες αστυνοµικοί στις
γειτονιές της Αττικής και της Θεσσαλονίκης, έχουν τριπλασιάσει
τις συλλήψεις στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη και ταυτόχρονα,
ενισχύθηκαν οι οµάδες ΔΙΑΣ -που είναι τόσο πολύτιµες, αλλά και
τόσο δηµοφιλείς στους πολίτες- και τα περιπολικά τη νύχτα.
Έχουµε έτσι µία σηµαντικότατη αύξηση των συλλήψεων και µεί-
ωση της εγκληµατικότητας.

Ταυτόχρονα, ένα άλλο ζήτηµα που κατά τη γνώµη µου οφείλει
να µας απασχολήσει εδώ µέσα είναι η Τροχαία. Η Τροχαία δεν
αποτελεί ένα αστυνοµικό ζήτηµα, δεν αποτελεί ούτε καν ζήτηµα
ενός Υπουργείου. Αποτελεί εθνικό ζήτηµα, κοινωνικό ζήτηµα,
αποτελεί ένα ζήτηµα µε το οποίο όλοι µας πρέπει να ασχολη-
θούµε. Τα θέµατα της µέθης, τα ζητήµατα της παραβίασης του
κόκκινου, της προτεραιότητας, οι υψηλές ταχύτητες, η επικίν-
δυνη οδήγηση είναι ζητήµατα πρωτίστως κοινωνικά που ξεκινάνε
από την οικογένεια και το σχολείο.

Η Τροχαία, παρ’ όλα αυτά, έχει δώσει µια ηχηρή απάντηση µε
αύξηση 30% στη βεβαίωση παραβάσεων. Ωστόσο, τα ατυχήµατα
συνεχίζονται και δυστυχώς, συνεχίζονται µε αµείωτο ρυθµό. Η
αρµόδια επιτροπή της Βουλής, αλλά και όποιοι άλλοι φορείς
ασχολούνται µε το συγκεκριµένο ζήτηµα πρέπει πραγµατικά να
σκύψουν και µε προτάσεις περαιτέρω να βελτιώσουµε την οδική
συµπεριφορά.

Υπάρχει κάτι καινούργιο, σύγχρονο που είναι η κοινωνική αστυ-
νόµευση, τα ζητήµατα της ενδοοικογενειακής βίας. Όλα αυτά τα
ζητήµατα δεν έχουν να κάνουν µε την Αστυνοµία, αλλά φτάνουν
στην Αστυνοµία. Είναι κοινωνικά ζητήµατα.

Δυστυχώς, υπάρχουν πάρα πολλά προβλήµατα, εάν σκεφτείτε
ότι κάθε µέρα, κάθε εικοσιτετράωρο περίπου εξήντα έως εβδο-
µήντα, κυρίως άνδρες, συλλαµβάνονται για κακοποίηση γυναι-
κών, παιδιών, για ενδοοικογενειακή βία και δεν έχει τέλος ο κα-
τάλογος.

Έγιναν πολύ σηµαντικά πράγµατα, όπως είναι το «Panic But-
ton», όπως είναι η νέα νοµοθεσία που είναι πάρα πολύ αυστηρή,
όπως είναι τα «Safe Houses» για την ασφάλεια των θυµάτων,
όπως είναι οι φόρµες αξιολόγησης του προσωπικού µας από τα
θύµατα, όπως είναι οι νέες νοµοθετικές ρυθµίσεις, οι οποίες συµ-
βάλλουν στην αποδοτικότητα και την αποφασιστική τιµωρία των
δραστών.

Έχουµε µια τεράστια απόδοση των υπηρεσιών, αν σκεφτείτε
ότι πέρυσι, το 2024, υπήρχαν είκοσι δύο χιλιάδες περιπτώσεις και
το 2023 ήταν έντεκα χιλιάδες πεντακόσιες, δηλαδή έχουµε µια
αύξηση 91% στις υποθέσεις ενδοοικογενειακής βίας. Το «100»
δέχτηκε τριάντα δυόµισι χιλιάδες κλήσεις. Τριάντα δυόµισι χιλιά-
δες κλήσεις για ζητήµατα ενδοοικογενειακής και δεκατρεισήµισι
χιλιάδες συλλήψεις το 2024 έναντι έξι χιλιάδες τετρακοσίων πε-
νήντα τριών το 2023.

Το ίδιο συνέβη και µε ένα άλλο κοινωνικό ζήτηµα, ένα εξαιρε-
τικά ευαίσθητο ζήτηµα, που είναι η βία ανηλίκων, όπου περίπου
ενενήντα τέσσερις χιλιάδες παιδιά και γονείς συναντήθηκαν µε
αστυνοµικούς στις πλατείες, εκεί που υπάρχει αυτή η ελαφριά
αστυνόµευση και σε σχολεία. Εγκαθιδρύθηκε και λειτουργεί εδώ
και οκτώ µήνες το πενταψήφιο νούµερο «10201», όπου ο καθένας
µπορεί να καλεί οποιαδήποτε στιγµή για ανταπόκριση.

Έχουµε, επίσης, την εφαρµογή «Saveyouth» στην οποία µπο-
ρούν να καλούν τα παιδιά ή οι ενήλικες σε περίπτωση ανάγκης.
Έχουµε χίλιες τετρακόσιες ογδόντα εννέα συλλήψεις. Βελτιώ-
θηκε σηµαντικά και αυστηροποιήθηκε η νοµοθεσία για την έλ-
λειψη εποπτείας των γονέων, ενώ έχουµε και νέες εναλλακτικές
ποινές για τα παιδιά.

Όσον αφορά την αθλητική βία, µετά το άνοιγµα των γηπέδων
τον Φεβρουάριο του 2024 έχει περιοριστεί σηµαντικά µε συλλή-
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ψεις πλέον εγκληµατικών οµάδων, γιατί περί αυτού πρόκειται, οι
οποίες κινούνταν µέσα και γύρω από τα γήπεδα, µε αποτέλεσµα
αυτή τη στιγµή στα γήπεδα να πηγαίνουν οικογένειες µε τα παι-
διά τους και να διασκεδάζουν µε το θέαµα µε κορυφαία εκδή-
λωση την οργάνωση του «Conference League» που έγινε πέρυσι
το καλοκαίρι στη Νέα Φιλαδέλφεια.

Φέτος υπήρξε µία σηµαντικότατη καινοτοµία. Ιδρύθηκε µια νέα
υπηρεσία, η Δίωξη του Οργανωµένου Εγκλήµατος, µία πρωτο-
βουλία που οδήγησε πραγµατικά σε τεράστια αποτελέσµατα.
Εβδοµήντα µέρες ζωής έχει αυτή η υπηρεσία και έχει εκατόν σα-
ράντα υποθέσεις, τριακόσιες πενήντα πέντε συλλήψεις και αντί-
στοιχα κατηγορούµενους. 

Και συνεχίζουµε. Σήµερα, αυτή τη στιγµή που µιλάµε, διεξάγε-
ται µια τεράστια επιχείρηση για το λαθρεµπόριο που είναι βέβαιο
ότι στο τελικό της στάδιο θα οδηγήσει σε εξοικονόµηση τερά-
στιων πόρων που χάνονται για λογαριασµό του ελληνικού δηµο-
σίου και του προϋπολογισµού.

Όσον αφορά στη φύλαξη των συνόρων, έχει ολοκληρωθεί ο
φράχτης στα εβδοµήντα πέντε χιλιόµετρα, ενώ οι ροές είναι σχε-
δόν µηδενικές. Το σύστηµα ηλεκτρονικής επιτήρησης δουλεύει
και δουλεύει αποτελεσµατικά, ενώ ταυτόχρονα πριν από λίγες
ηµέρες προστέθηκαν -και σε λίγες µέρες θα είναι στον δρόµο-
άλλοι εκατόν πενήντα συνοριοφύλακες στην Κοµοτηνή, στη Ρο-
δόπη και την Καβάλα.

Η ίδια προσπάθεια γίνεται για τη διαφθορά µε την Υπηρεσία
Εσωτερικών Υποθέσεων, η οποία έκανε φέτος ρεκόρ συλλήψεων,
ενώ υπήρξε και ρεκόρ καταγγελιών. Υπήρξαν χίλιες εκατόν ενε-
νήντα επτά καταγγελίες.

Όσον αφορά το νέο πειθαρχικό, για να αναφερθούµε και στα
εσωτερικά των υπηρεσιών, το 2024 έχουµε ογδόντα επτά διαθε-
σιµότητες έναντι τριάντα δύο το 2023. Σε λίγες µέρες θα συζη-
τήσουµε στη Βουλή το νοµοσχέδιο για τη µεταρρύθµιση και τον
εκσυγχρονισµό της Αστυνοµίας. Πιστεύω ότι θα έχετε όλοι τη δυ-
νατότητα να λάβετε µέρος σε µια συζήτηση που αξίζει τον κόπο,
για να φτιάξουµε µια Αστυνοµία που να ανταποκρίνεται πραγµα-
τικά στις ανάγκες της κοινωνίας, στις ανάγκες της ασφάλειας της
χώρας, ώστε οι πολίτες να νιώσουν ακόµα περισσότερο ασφα-
λείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι αισιόδοξος ότι µε σχέδιο,
µε πολλή δουλειά, αλλά και µε συνεχή και καθηµερινή εποπτεία
θα φέρουµε την Αστυνοµία στις ανάγκες της κοινωνίας. Δεν πι-
στεύω ότι θα γίνουν όλα τέλεια, αλλά πιστεύω ότι η σταθερή θε-
σµική και µε εσωτερική εξέλιξη πρόοδος θα φέρει αυτό που
ζητούν όλο και περισσότερο οι πολίτες, δηλαδή να κατακτήσουµε
το αγαθό της ασφάλειας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ και για την τήρηση του χρόνου. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι έχει ζητήσει
τον λόγο για µία παρέµβαση τριών λεπτών ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Καρα-
θανασόπουλος. 

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µετά

από όλα όσα συνέβησαν τις τελευταίες µέρες τόσο την Παρα-
σκευή 28 Φλεβάρη όσο και χθες στα απογευµατινά συλλαλητή-
ρια, περιµέναµε κάποιες απαντήσεις. Μάλιστα, οι απαντήσεις
αυτές θα πρέπει να είναι πολύ συγκεκριµένες για το όργιο κατα-
στολής των αστυνοµικών δυνάµεων απέναντι στους διαδηλωτές. 

Το πρόσχηµα είναι γνωστό. Είναι οι γνωστοί µε τις κουκούλες
που πετάνε µολότοφ. Όµως, αντί να αντιµετωπίσετε αυτούς τους
«γνωστούς-άγνωστους» µε τις κουκούλες που πετάνε µολότοφ,
προσπαθείτε επί της ουσίας και επιδιώκετε να διαλύσετε τις συ-
γκεντρώσεις. Εδώ υπάρχουν αποκαλυπτικά δηµοσιεύµατα. Πρώ-
τον, ότι ήταν χούλιγκαν συγκεκριµένων ΠΑΕ, των µεγαλύτερων
ΠΑΕ, που έδρασαν τουλάχιστον όσον αφορά την 28η του Φλε-
βάρη. Μάλιστα, ορισµένοι είχαν έρθει από την Πάτρα για να µην
αναγνωρίζονται τα χαρακτηριστικά τους. 

Δεύτερον, υπάρχουν δηµοσιεύµατα και µάλιστα ένα σηµερινό
αποκαλυπτικό δηµοσίευµα του «Ριζοσπάστη» που λέει ότι σε

αυτές τις οµάδες ήταν και αστυνοµικοί της Υποδιεύθυνσης, όπως
λέει το δηµοσίευµα, Αντιµετώπισης Οργανωµένης Αθλητικής
Βίας. Κράτος και παρακράτος, δηλαδή, σε συνεννόηση; 

Είναι δυνατόν µε αυτό τον εξοπλισµό, µε αυτή την εκπαίδευση
να µην µπορείτε να πιάσετε την οµάδα των είκοσι ατόµων που
έσπαγε τα πλακάκια στο Ξενοδοχείο «Μεγάλη Βρετανία» και
δίπλα να υπάρχουν διµοιρίες των ΜΑΤ; Τι λέµε τώρα; Είναι δυνα-
τόν να µην µπορείτε να αποµονώσετε αυτά τα άτοµα µε συγκε-
κριµένο σχέδιο;

Όµως, δεν είναι αυτή η διάταξη. Η διάταξη, κύριε Υπουργέ,
στοχεύει συγκεκριµένα στον εχθρό λαό, κάτι που το τελευταίο
διάστηµα φαίνεται όλο και πιο συχνά, όλο και πιο πυκνά µε τους
διαδηλωτές εποχικούς πυροσβέστες, µε τους οικοδόµους που
απήργησαν στην Πάτρα, µε τις συλλήψεις µέχρι πολύ αργά το
βράδυ δύο συνδικαλιστών µελών της διοίκησης του Εργατικού
Κέντρου Πάτρας στο Αίγιο και µε την απόλυση και επαναπρόσ-
ληψη µιας εργαζόµενης γυναίκας µετά από µήνυση της διευθύ-
ντριας προσωπικού της εταιρείας «Καλλιµάνης», γιατί προπαγάν-
διζαν την απεργία στις 28 Φλεβάρη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όλα αυτά έχουν συγκεκριµένη αιτία και η αιτία δεν είναι άλλη
από αυτό που επιβεβαιώνεται όλο και περισσότερο και για µία
ακόµη φορά, ότι δηλαδή όσο αυξάνεται η αντιλαϊκή πολιτική,
τόσο αυξάνονται και τα µέτρα βίας και καταστολής.

Όµως, προσέξτε, γιατί τη λαϊκή οργή, κύριε Υπουργέ, δεν πρό-
κειται να την αντιµετωπίσετε µε τέτοια φαινόµενα. Αντίθετα, ρί-
χνετε λάδι στη φωτιά.

Εµείς σας προειδοποιούµε ότι δεν θα ανεχτούµε τέτοιου εί-
δους συµπεριφορές από αστυνοµικές δυνάµεις. Είναι απαράδε-
κτο χθες να εµποδίζονται οι διαδηλωτές να µετακινηθούν προς
πιο ασφαλή σηµεία από τις δυνάµεις καταστολής. Το γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά αυτό το πράγµα. Δηλαδή, τους ήθελαν εγκλω-
βισµένους στην πλατεία εν µέσω ρίψης χηµικών και µολότοφ;
Αυτά είναι απαράδεκτα σχέδια που δεν δείχνουν έλλειψη σχε-
δίου, αλλά δείχνουν σαφώς έναν συγκεκριµένο προσανατολισµό. 

Η Κυβέρνηση έχει τεράστιες ευθύνες, κύριε Υπουργέ. Από
εσάς, λοιπόν, περιµένουµε πολύ συγκεκριµένες απαντήσεις στα
ερωτήµατα για τη δράση των χουλιγκάνων, για τη στάση των
αστυνοµικών δυνάµεων απέναντι στους διαδηλωτές και απέναντι
στους απεργούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Ηλιόπουλος ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς έχει ζητήσει
τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η φράση «Ψεκάστε τους να φύγουν» σας θυ-

µίζει κάτι; Ψεκάστε τους να φύγουν! Σαν να µιλάτε για κατσαρί-
δες! Υπάρχει βίντεο από χθες που δείχνει κόσµο που είναι ειρη-
νικά συγκεντρωµένος πάνω στην πλατεία, έξω από τον Άγνωστο
Στρατιώτη, καθιστική διαµαρτυρία, χωρίς κανένα επεισόδιο και
ακούγεται επικεφαλής των ΜΑΤ να λέει «Ψεκάστε τους να φύ-
γουν». Για σας, ο κόσµος ο οποίος βγαίνει έξω και ζητάει δικαιο-
σύνη µάλλον είναι κατσαρίδες! Έτσι βλέπετε έναν λαό ο οποίος
δηµοκρατικά διεκδικεί τα δικαιώµατά του. 

Να ξέρετε, όµως, ότι δεν τελειώσατε χθες. Να ξέρετε ότι και
αύριο θα υπάρχουν συγκεντρώσεις. Να ξέρετε ότι και την άλλη
εβδοµάδα θα υπάρχουν συγκεντρώσεις. Και δεν µπορεί να σας
σώσει η καταστολή. Μία κυβέρνηση η οποία φοβάται τον λαό που
διεκδικεί δηµοκρατικά είναι µια κυβέρνηση η οποία δεν µπορεί
να σταθεί ούτε µέρα. Σας το λέµε από τώρα. Μη διανοηθείτε
αύριο να ξανακάνετε τα ίδια πράγµατα. 

Τα ονόµατα Αλέξανδρος Μπελτές, Ορέστης Παναγιώτου και
Μάριος Λώλος σας λένε κάτι; Είναι τρεις εργαζόµενοι φωτορε-
πόρτερ και οι τρεις χτυπηµένοι από τα ΜΑΤ! Όταν χτυπάτε τους
φωτορεπόρτερ, ξέρετε τι δείχνετε; Δείχνετε ότι χτυπάτε τα µάτια
της κοινωνίας, ότι χτυπάτε την είδηση, ότι δεν θέλετε να υπάρχει
καταγραφή για το τι συµβαίνει στον δρόµο. Δείχνετε το πόσο φο-
βισµένοι είστε, γιατί όλο αυτό το διάστηµα λέτε ψέµατα, αλλά τα
ψέµατα κατέρρευσαν. Δεν µπορείτε να πείσετε πια κανέναν ούτε
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τον εαυτό σας. 
Κι έχουµε πάει στην ωµή καταστολή! Εκεί έχουµε πάει! Και

βρήκατε και έναν καινούργιο δράκο. Ακούσαµε τον κ. Μητσοτάκη
να λέει ότι το ζήτηµα, ο εχθρός, είναι οι δηµόσιοι υπάλληλοι που
θα τους κάνετε αξιολόγηση. Να σας πω έτσι πρόχειρα τρεις πε-
ριπτώσεις αξιολόγησης της Ελληνικής Αστυνοµίας. Καταδικασµέ-
νος αστυνοµικός για µαστροπεία µε πεντέµισι χρόνια στην πλάτη
για την περίπτωση της Ηλιούπολης υπηρετεί κανονικά στην
ΕΛΑΣ! Φανταστική αξιολόγηση! Οι καταδικασµένοι για τον ξυλο-
δαρµό του Μάγγου που πέθανε υπηρετούν κανονικά! Φανταστική
αξιολόγηση! Οι τέσσερις κατηγορούµενοι στα Χανιά για τη δο-
λοφονία του Κώστα Μανιουδάκη που έχουν βαρύτατες κατηγο-
ρίες για ανθρωποκτονία σε ήρεµη ψυχική κατάσταση, υπηρετούν
κανονικά! Φανταστική αξιολόγηση! 

Και σε περίπτωση που σας ξέφυγε, ο πρώτος, ο καταδικασµέ-
νος για µαστροπεία, έχει µιλήσει δηµόσια µε ανάρτησή του στα
social media για Υπουργό φίλο του αρχιταµία της Greek Mafia!
Δεν σας είδα να αγχώνεστε! Έχετε καταδικασµένο αστυνοµικό
να κάνει αναρτήσεις στα social media και να λέει ότι θα αποκα-
λύψει ποιος είναι ο Υπουργός φίλος του αρχιταµία της Greek
Mafia. Σιωπή! Όλα καλά!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, µιας και είστε εδώ, πέρα από αυτά, πρέπει να απαντή-
σετε και σε κάτι, κύριε Χρυσοχοΐδη. Δεν θα φύγετε έτσι. Έχει
έρθει όλη η Κυβέρνηση και όλη η κυβερνητική πλειοψηφία και
λέει ότι το µπάζωµα το έκαναν οι υπηρεσιακοί παράγοντες. Είστε
ο πολιτικός προϊστάµενος της Ελληνικής Αστυνοµίας. Αφήστε τη
δικαστική έρευνα. Πείτε µας ποιον αυτοφωράκια έχετε διαλέξει
αυτή τη φορά. Πείτε µας «Ρίξαµε κλήρο και ο αυτοφωράκιας για
το µπάζωµα είναι αυτός». Γιατί, τι να πείτε; Να πείτε ότι το έκανε
ο Τριαντόπουλος µε εντολή του Μητσοτάκη;

Απλά, κύριε Χρυσοχοΐδη, η περίοδος που γλιτώνατε µε αυτο-
φωράκηδες έχει περάσει. Έχει περάσει και είναι καλό να το κα-
ταλάβετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε, παρακαλώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, θα απαντήσω στον κ. Καραθανασόπουλο που έθε-
σε τα ζητήµατα των χουλιγκάνων, κ.λπ.. Η αλήθεια είναι ότι εγώ
θέλω να πάρουµε τα πράγµατα από την αρχή, αλλά ο κ. Καρα-
θανασόπουλος σε γενικές γραµµές πήγε να βάλει τα πράγµατα
στη σωστή σειρά και µε τον σωστό τρόπο. Δηλαδή, πριν από µια
εβδοµάδα, στις 28 Φεβρουαρίου, είχαµε µια εκδήλωση, η οποία
ήταν από τις µεγαλύτερες που έχουµε δει όλοι µας εδώ µέσα,
µία από τις πολυπληθέστερες, ογκωδέστατη. Είχε από νωρίς
χίλια πεντακόσια άτοµα προσέλευση το λεπτό. Και µαζεύτηκαν
κάποιες εκατοντάδες χιλιάδες άνθρωποι. 

Ποιος ήταν ο σκοπός της Αστυνοµίας σε αυτήν την εκδήλωση;
Να προσέλθουν οι άνθρωποι ασφαλείς, να διεξαχθεί αυτή η συ-
γκέντρωση µε ασφαλή τρόπο, να µιλήσουν όλοι οι προγραµµατι-
σµένοι οµιλητές, να κηρυχθεί η λήξη της συγκέντρωσης και µετά
να φύγουν. 

Ε, έγιναν όλα αυτά. Προσέξτε. Έγιναν όλα αυτά! Αρνείται κα-
νείς ότι έγιναν όλα αυτά και ότι η Αστυνοµία διασφάλισε µε πλήρη
τρόπο την ασφάλεια των ανθρώπων που ήρθαν, συµµετείχαν και
έφυγαν; Υπήρξε κανένα παράπονο; Υπάρχουν τραυµατισµοί;
Υπάρχουν εµπόδια; Εµπόδισε κανείς να έρθει ένας πολίτης εκεί;
Και προσέξτε, πάρα πολλοί πολίτες από αυτούς για πρώτη φορά
συµµετείχαν ή µετά από πολλά χρόνια, δηλαδή δεν είχαν εµπει-
ρία συγκεντρώσεων. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε φάκελο και το
ξέρετε;

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ακούστε. Αφήστε τις εξυπνάδες. Εγώ δεν σας διέκοψα.
Ασχοληθείτε, όταν θα σας απαντήσω, να κατανοήσετε τις απα-
ντήσεις. Λοιπόν, δεν θα ασχοληθώ ξανά µαζί σας, παρά µόνο για
τις απαντήσεις. Να θυµηθείτε λίγο τις µέρες και τα έργα σας. Δεν
είµαστε εµείς αυτοί που ρίχναµε χηµικά σε παιδιά και ηλικιωµένες
γυναίκες στη Θεσσαλονίκη για το Μακεδονικό. Δεν είµαστε εµείς

αυτοί που δείραµε τους συνταξιούχους. Εσείς δείρατε επί των
ηµερών σας συνταξιούχους. Θέλετε κι άλλα; Θα σας τα πούµε.

Έλεγα, λοιπόν, στον κ. Καραθανασόπουλο ότι έγινε αυτή η συ-
γκέντρωση µε εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπους. Η συγκέντρωση
τελείωσε. Η τελευταία οµιλήτρια είπε «Εδώ τελειώσαµε» και άρ-
χισε να αποχωρεί ο κόσµος. Ένα µέρος του κόσµου άρχισε να
αποχωρεί όσο µπορούσε, µε τον τρόπο που µπορούσε, µια τόσο
µεγάλη πυκνή διαδήλωση να αποχωρήσει. Και άρχισε η αποχώ-
ρηση. 

Κάποια στιγµή έχουµε κάποιους, κύριε Καραθανασόπουλε, οι
οποίοι είναι χουλιγκάνοι, είναι εγκληµατίες, είναι µέλη εγκληµα-
τικής οµάδας -µάλιστα, µέλη εγκληµατικών οµάδων- οι οποίοι
τώρα έχασαν το επάγγελµά τους µέσα και γύρω από τα γήπεδα
λόγω της ασκούµενης πολιτικής, των επιχειρήσεων που γίνονται
και των νέων νόµων γύρω από τα γήπεδα -έχουµε συγκεκριµένα
τη Θύρα 13 και όχι µόνο, σας λέω για παράδειγµα τη Θύρα 13-
και µαζί µε τους γνωστούς κουκουλοφόρους του αντιεξουσιαστι-
κού χώρου συνέπτυξαν ένα µέτωπο και βρήκαν ευκαιρία να δι-
εισδύσουν µέσα στον κόσµο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Θα µου δώσετε λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε. 
Και άρχισαν επιθέσεις εναντίον των αστυνοµικών δυνάµεων και

της Βουλής. Τι είναι αυτοί; Είναι κάτι άλλο; Διότι κάποιοι εδώ
πέρα µέσα και κάποιοι έξω από εδώ λένε ότι αυτοί είναι αστυνο-
µικοί, ότι δηλαδή οι αστυνοµικοί ντύνονται µασκοφόροι και δέρ-
νουν συναδέλφους τους!

Τόσο ντροπή, πια! Και τόσο ντροπή για Βουλευτές και άλλους
πολιτικούς, που λένε τέτοια πράγµατα, γιατί εσείς όλοι έχετε µαζί
σας αστυνοµικούς, εργαζόµενους, παιδιά που κάθονται δώδεκα
ώρες στον δρόµο και ξεροσταλιάζουν, για την δική µας ασφάλεια
και λέµε ότι αυτοί είναι προβοκάτορες. Και δεν ντρεπόµαστε, που
το λέµε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και τι έκαναν αυτοί; Βρήκαν µια ευκαιρία να επιτεθούν στη

Βουλή, να επιτεθούν στους αστυνοµικούς. Μάλιστα, κάποιοι εξ
αυτών, δεν έριχναν απλώς µολότοφ, έριχναν και γκαζάκια, τα
οποία εκείνη τη στιγµή εκρήγνυντο και τραυµατίστηκαν -κάηκαν
σε πρώτου βαθµού εγκαύµατα- αστυνοµικοί. Είκοσι επτά αστυ-
νοµικοί είναι τραυµατίες!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ο υποδιοικητής της ΔΕΑΔ µε εγκε-
φαλικό στο 401.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ναι, ναι. 

Επίσης, κάποιοι λένε, «γιατί η Αστυνοµία τούς άφησε να το κά-
νουν αυτό»; Δηλαδή, να ρίξουν έναν αριθµό βοµβών, µολότοφ
και ό,τι άλλο. Αλήθεια, αυτοί που το ρωτάνε -αν δεν είναι κακο-
προαίρετοι- έχουν καµία επίγνωση, καµία γνώση τι σηµαίνει αυτό
το πράγµα; Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει η Αστυνοµία να ρίξει µπρο-
στά σε χιλιάδες –χιλιάδες!- ανθρώπους χηµικά; Θα ποδοπατούσε
ο ένας τον άλλον! Θα είχαµε θύµατα, νεκρούς! Ναι, όπως σας το
λέω. Να σταµατήσουν αυτά, λοιπόν. Σας παρακαλώ, πάρα πολύ.
Αν θέλετε, όµως, να το δοκιµάσετε, πάρτε την εξουσία και δοκι-
µάστε το και τότε θα δείτε τις συνέπειες. Ειλικρινά, εγώ αισθά-
νοµαι, ορισµένες φορές, απόγνωση ακούγοντας όλα αυτά τα
πράγµατα. Κι αν ρωτήσω έναν-έναν από εσάς ξεχωριστά, θα µου
πείτε την ίδια απάντηση. 

Τι έγινε, λοιπόν, τελικά έως την Παρασκευή; Ολοκληρώθηκε η
συγκέντρωση, δεν τραυµατίστηκε κανένας, δεν έσπασε καµία βι-
τρίνα κανενός καταστήµατος. Όλη η πόλη ασφαλής. Μία τζαµα-
ρία, κάπου στο Υπουργείο Οικονοµικών, τίποτα άλλο. Δεν
εµποδίστηκε κανείς πολίτης να έρθει στη συγκέντρωση, δεν
εµποδίστηκε κανείς πολίτης να φύγει από τη συγκέντρωση. Όλα
τέλεια! Γιατί ήταν φιάσκο η συγκέντρωση; Γιατί κάποιοι ζητούσαν
την παραίτησή µου; Εσείς, εδώ, ο ΣΥΡΙΖΑ. Τι είναι αυτά; Πάλι τα
ίδια; Μα, πάλι τα ίδια;

Λίγη σκέψη, λίγη αξιολόγηση στα πράγµατα δεν έχουµε; Γιατί;
Γιατί αφήσαµε, γιατί κατοχυρώσαµε, εξασφαλίσαµε µια διαδή-
λωση, µια κινητοποίηση για ένα τόσο κρίσιµο θέµα κι ευαίσθητο,
που αφορούσε πενήντα επτά ψυχές! Για ένα θέµα που συγκλό-
νισε τον λαό, που θρηνούσε όλος ο λαός, εµείς να πάµε να δηµι-
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ουργήσουµε επεισόδια, ντε και καλά, επειδή το ήθελαν κάποιοι
ή µήπως κάποιοι ήθελαν να φέρουµε το 2008 πίσω, να σπάσουν
την Αθήνα ή κάποιοι ήθελαν κάποιον νεκρό; Όχι! Αυτή ήταν η
σωστή πολιτική και τελείωσε το περιστατικό.

Εχθές το βράδυ, πάλι. Η Αστυνοµία γιατί να προκαλέσει επει-
σόδια; Μπορείτε να µου πείτε; Έχει κάποιον λόγο ο αστυνοµικός
να βάλει σε κίνδυνο τη ζωή του; Γιατί να προκαλέσει επεισόδια η
Αστυνοµία; Για ποιον λόγο; Για να κάνει το χατίρι αυτών που σκέ-
φτονται θεωρίες συνωµοσίας, αυτών οι οποίοι εµφανίζουν στο
διαδίκτυο και δεν ντρέπονται -αλλά και δεν ντρέπονται και κάποιοι
άλλοι, που αναπαράγουν- εικόνες, βίντεο του 2008, του 2010, ει-
κόνες από την καναδική αστυνοµία και εικόνες από τη Σουηδία
ότι είναι εικόνες των Ελλήνων αστυνοµικών; Μα, για όνοµα του
Θεού! Δεν αντιλαµβάνεστε όλοι ότι αυτό είναι η καταστροφή,
γιατί σήµερα αφορά εµάς, την παράταξή µας, αφορά την Κυβέρ-
νησή µας, αλλά αύριο θα αφορά κάποιους άλλους; 

Θέλω να σας ρωτήσω κάτι και θέλω, παρακαλώ, να το κρατή-
σετε, για τέτοιου είδους «fake news» -τα bots- που εµφανίζουν
ένα άσχετο βίντεο σε εκατοµµύρια προβολές, µέσα από τα γνω-
στά µηχανάκια, µε ισχυρισµούς και καταγγελίες, όπως «οι κου-
κουλοφόροι είναι ασφαλίτες». Αφού, λοιπόν, οι κουκουλοφόροι
είναι ασφαλίτες, εγώ, πραγµατικά, ως αρµόδιος Υπουργός θα
ήθελα να το ξέρω. Ας κατατεθεί, λοιπόν, στον εισαγγελέα ποιος
είναι ο ασφαλίτης που είναι και κουκουλοφόρος; Όλα αυτά, λοι-
πόν, στον εισαγγελέα, στις δικαστικές αρχές και εκεί θα πάρουµε
απαντήσεις! 

Κοιτάξτε, η Αστυνοµία έχει όλους τους λόγους τα πράγµατα
να διεξάγονται µε διαφάνεια, να διεξάγονται µε ηρεµία κοινωνική
και να ολοκληρώνονται οι εκδηλώσεις. Θέλω να σας θυµίσω κάτι
εδώ. Πολλοί από εσάς ήταν παρόντες και µάλιστα εκείνο το
βράδυ -θυµάστε, κύριε Καραθανασόπουλε- είχε γίνει ένα ατυχές
γεγονός εδώ, διαλύθηκε µια συγκέντρωση. Εγώ το έχω βάρος
αυτό. Διαλύθηκε µια συγκέντρωση το βράδυ που ψηφιζόταν εδώ
το νοµοσχέδιο για τη ρύθµιση του δικαιώµατος του συνέρχεσθαι. 

Μετά από πενήντα περίπου χρόνια αποφάσισε η Ελληνική Δη-
µοκρατία να ρυθµίσει το δικαίωµα του συνέρχεσθαι και τότε πολ-
λοί από δω -κυρίως ο τότε ΣΥΡΙΖΑ- είπε ότι «είστε χούντα,
καταργείτε το δικαίωµα του συνέρχεσθαι». Έκτοτε έχουν γίνει χι-
λιάδες κινητοποιήσεις. Τι λέει αυτός ο νόµος; Ένα βασικό πρά-
γµα, ότι η Αστυνοµία το πρώτο πράγµα που κάνει είναι να
διασφαλίζει την ειρηνική ολοκλήρωση µιας διαδήλωσης. Τι κά-
ναµε πάνω σε αυτό, µεταξύ των άλλων; Φτιάξαµε ένα καινούργιο
Σώµα µε πενήντα γυναίκες αστυνοµικούς, κυρίως άοπλες γυναί-
κες, την Οµάδα «ΟΔΟΣ», οι οποίες κάθονται µπροστά και δίπλα
στους διαδηλωτές και έτσι σε συνεννόηση πολλές φορές. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τους προσέχουν, δη-
λαδή.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ακριβώς! Κι αυτό είναι σηµαντικό.

Όσο για το ερώτηµά σας για το θέµα του δυστυχήµατος των
Τεµπών και τι µεσολάβησε, εγώ τότε δεν ήµουν ούτε καν Βου-
λευτής και δεν σχετίζοµαι µε τα γεγονότα εκείνης της εποχής.
Δεν είναι, όµως, αυτό το κυρίαρχο ζήτηµα, το κυρίαρχο ζήτηµα
είναι ότι αυτή τη στιγµή διεξάγεται µια έρευνα από τον ανακριτή.
Ας αφήσουµε τις δικαστικές αρχές να δώσουν τις απαντήσεις. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ. 

Καλώ στο Βήµα του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας τον κ.
Παναγή Καππάτο. 

Αµέσως µετά για λόγους που εξηγήθηκαν σε εµένα -κι εγώ το
δέχοµαι- θα πάρει τον λόγο, για προσωπικούς οικογενειακούς λό-
γους, ο Βουλευτής κ. Γιάννης Γκιόκας και θα προχωρήσουµε
στον κ. Αποστολάκη και στη συνέχεια, µετά τον κ. Αποστολάκη,
τον λόγο θα πάρει ο Υπουργός κ. Σκυλακάκης και ξανά κάθε
τρεις, θα προσπαθήσουµε να το «περπατήσουµε» λιγάκι.

Ορίστε, κύριε Καππάτο, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συ-

ζήτηση στη Βουλή, διεξάγεται µε φόντο την πρόταση δυσπιστίας

που κατέθεσε η Αντιπολίτευση, µια πρόταση που δεν είναι τίποτα
περισσότερο από µια απέλπιδα προσπάθεια να σταµατήσει το κυ-
βερνητικό έργο και να καλλιεργήσει σύγχυση στην ελληνική  κοι-
νωνία. Όµως, οι πολίτες έχουν κρίση. Βλέπουν, κρίνουν και
αποφασίζουν. Γνωρίζουν καλά ότι η Ελλάδα, χάρη στην Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και τον Πρωθυπουργό, Κυριάκο Μη-
τσοτάκη, προχωρά σταθερά µπροστά, παρά τις προκλήσεις και
τις αντιξοότητες. 

Αυτή η Κυβέρνηση απέδειξε ότι διαθέτει όραµα, αποφασιστι-
κότητα και ικανότητα διακυβέρνησης. Δεν παραµένει δέσµια του
παρελθόντος, αλλά διαµορφώνει το µέλλον. Εµείς δεν µιλάµε µε
συνθήµατα και ανέξοδες υποσχέσεις όπως κάνει η Αντιπολί-
τευση. Παρουσιάζουµε συγκεκριµένα αποτελέσµατα, µετρήσιµες
επιτυχίες και ένα ξεκάθαρο σχέδιο για την επόµενη µέρα της Ελ-
λάδας. 

Πρώτα απ’ όλα, ας µιλήσουµε για την οικονοµία. Η χώρα µας
µετά από µια δεκαετία κρίσεων στέκεται ξανά δυνατή. Το 2025
είναι µια χρονιά - ορόσηµο, καθώς οι προβλέψεις δείχνουν την
ανάπτυξη της οικονοµίας µας που θα κυµανθεί από 2% έως 2,5%,
δηλαδή πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Οι επενδύσεις τροφοδοτούµενες από το Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας θα φτάσουν τα 20 δισεκατοµµύρια ευρώ, δη-
µιουργώντας νέες θέσεις εργασίας, ενισχύοντας την καινοτοµία
και προωθώντας την πράσινη µετάβαση.

Και δεν είναι µόνο τα νούµερα που επιβεβαιώνουν τη θετική
πορεία της χώρας µας. Είναι και η ίδια η καθηµερινότητα των πο-
λιτών που αλλάζει. Οι επιχειρήσεις βλέπουν αύξηση των κερδών
τους, οι τράπεζες αποκαθιστούν την εµπιστοσύνη τους διεθνώς
και επεκτείνουν την παροχή ρευστότητας, ενώ τα νοικοκυριά βιώ-
νουν τη βελτίωση του διαθέσιµου εισοδήµατός τους. 

Αυτή η Κυβέρνηση δεν µοιράζει ψεύτικες ελπίδες. Παράγει
πραγµατικά αποτελέσµατα µε έργα και δράσεις σε υποδοµές,
υγεία και παιδεία. 

Δεν είναι µόνο, όµως, η οικονοµία. Η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας απέδειξε ότι µπορεί να µειώσει την ανεργία και να δη-
µιουργήσει νέες θέσεις εργασίας. Τα τελευταία στοιχεία της
ΕΛΣΤΑΤ αποδεικνύουν ότι η ανεργία έπεσε στο 8,7% τον Ιανουά-
ριο του 2025, το χαµηλότερο επίπεδο από τον Ιούνιο του 2009.
Σε ένα µόλις έτος ο αριθµός των ανέργων µειώθηκε κατά εκατόν
σαράντα εννιά χιλιάδες διακόσια πενήντα επτά άτοµα. Αυτά είναι
τα αποτελέσµατα µιας σοβαρής πολιτικής που στηρίζει την επι-
χειρηµατικότητα, µειώνει τη φορολογία και δίνει κίνητρα για επεν-
δύσεις. 

Δεν µπορούµε όµως να αγνοήσουµε µια τραγωδία που συγκλό-
νισε την ελληνική κοινωνία, την τραγωδία των Τεµπών, µια τρα-
γωδία που στοίχισε τη ζωή σε πενήντα επτά συµπολίτες µας και
άφησε βαθύ πόνο στις οικογένειές τους και σε ολόκληρη τη
χώρα. Αυτή η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή ανέλαβε την ευ-
θύνη να γίνει ό,τι είναι απαραίτητο, ώστε να µην ξαναζήσουµε
ποτέ ένα τέτοιο δυστύχηµα. Είναι χρέος µας να αντιµετωπίσουµε
αυτή την πραγµατικότητα µε σοβαρότητα και σεβασµό. 

Η δικαιοσύνη ως ο τρίτος συνταγµατικός πυλώνας της δηµο-
κρατίας έχει τον πρώτο και τον τελευταίο λόγο στην απόδοση ευ-
θυνών. Η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης είναι αδιαπραγµάτευτη
και η ελληνική κοινωνία αξιώνει διαφάνεια και κάθαρση. Δεν επι-
τρέπεται όµως σε κανέναν να εργαλειοποιεί την τραγωδία αυτή
για µικροπολιτικές σκοπιµότητες. Κατέστη δεδοµένο πριν τις δια-
δηλώσεις ότι το αίτηµα για δικαιοσύνη ήταν αίτηµα όλου του ελ-
ληνικού λαού από όλο το ιδεολογικό φάσµα, ακόµα και από τους
ψηφοφόρους της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί αυτό ήταν το δίκαιο.

Παρ’ όλα αυτά ακούµε σήµερα από κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης ότι οι διαδηλώσεις απέδειξαν πως η Κυβέρνηση στερείται
νοµιµοποίησης, καλώντας σε συνεννόηση για την ανάληψη της
εξουσίας. Η πολιτική εκµετάλλευση των διαδηλώσεων τώρα αγ-
γίζει τα ανώτατα όριά της, µε κόµµατα να αποκτούν µονοθεµα-
τικό χαρακτήρα και να βασίζουν σε µια τραγωδία για την πατρίδα
µας όλη την πολιτική τους επιβίωση.

Την ίδια στιγµή βλέπουµε κόµµατα να χρησιµοποιούν το πόρι-
σµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ επιλεκτικά κατηγορώντας την Κυβέρνηση,
ενώ ταυτόχρονα αµφισβητούν την επιτροπή που το συνέταξε.
Άλλοι δε προεξοφλούν αποφάσεις απαιτώντας απαντήσεις για

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΗ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025 9181



την πιθανότητα άσκησης ποινικών διώξεων και την καταδίκη, πα-
ρακάµπτοντας τις θεσµικές διαδικασίες της προανακριτικής επι-
τροπής. Αν είναι έτσι, τότε γιατί να γίνει προανακριτική επιτροπή;
Ας ανακοινώσουµε από τώρα τι θέλουµε, χωρίς να εξετάσουµε
τίποτα, και ας παρακάµψουµε τις δηµοκρατικές κοινοβουλευτικές
διαδικασίες. Κανείς δεν πρέπει να προσέλθει στην επιτροπή µε
προειληµµένη άποψη επιλέγοντας ό,τι τον βολεύει από το πόρι-
σµα και αγνοώντας την αναζήτηση της αλήθειας. Όλοι µαζί στη-
ριζόµενοι στα στοιχεία και τις µαρτυρίες θα επιδιώξουµε να
αποκαλύψουµε την αλήθεια. Με σεβασµό στις πενήντα επτά
ψυχές που έφυγαν, έχουµε χρέος να µην επιτρέψουµε να γίνει η
τραγωδία των Τεµπών ένα ακόµη πεδίο διχασµού. Οι οικογένειες
των θυµάτων ζητούν αλήθεια, δικαιοσύνη και αλλαγή. Αυτό τους
το οφείλουµε. 

Η ασφάλεια των πολιτών όµως, όπως όλοι γνωρίζουµε, δεν
αφορά µόνο τη δικαιοσύνη και την κοινωνική συνοχή αλλά και την
ίδια την εθνική µας ασφάλεια, διότι µια ισχυρή και αξιόπιστη πο-
λιτεία οφείλει να προστατεύσει τους πολίτες της σε όλα τα επί-
πεδα, από την καθηµερινότητά τους έως την αµυντική θωράκιση
της χώρας.

Επίσης και η ίδια η ανάπτυξη µιας χώρας δεν περιορίζεται µόνο
στην οικονοµία, αλλά αυτό το πεδίο αφορά και την εθνική της
ασφάλεια. Η Κυβέρνησή µας έχει υιοθετήσει µια ολοκληρωµένη
στρατηγική για τις Ένοπλες Δυνάµεις. Η Ατζέντα 2030 δεν είναι
ένα απλό σχέδιο. Είναι µια ιστορική µεταρρύθµιση που εκσυγ-
χρονίζει τις Ένοπλες Δυνάµεις, διασφαλίζει την αποτρεπτική ισχύ
της χώρας µας και ενισχύει τη γεωπολιτική θέση της Ελλάδας.
Ήδη έχουµε παραλάβει όλα τα µαχητικά Rafale, προχωράµε στον
εκσυγχρονισµό των F-16, στην προµήθεια των F-35 και στη δηµι-
ουργία ενός αµυντικού οικοσυστήµατος που θα αξιοποιεί την τε-
χνολογία και την καινοτοµία.

Παράλληλα, προχωρούµε σε µια ορθολογική αναδιοργάνωση
των Ενόπλων Δυνάµεων. Ήδη έχουµε προχωρήσει σε κλείσιµο
περιττών στρατοπέδων εξοικονοµώντας πολύτιµους πόρους που
κατευθύνονται στην ενίσχυση των στρατιωτικών µονάδων στον
Έβρο και τα νησιά. Ενισχύουµε την Εθνοφυλακή και το σύστηµα
εφεδρείας, αναβαθµίζουµε την εκπαίδευση και προχωρούµε σε
ανανέωση του στόλου του Πολεµικού Ναυτικού. Αυτές είναι οι
πραγµατικές απαντήσεις στις προκλήσεις που αντιµετωπίζει η
χώρα µας. 

Κι όµως αντί η Αντιπολίτευση να προτείνει λύσεις, επιλέγει τη
στείρα καταστροφολογία. Προσπαθεί να διχάσει, να δηµιουργή-
σει αµφιβολίες και να εργαλειοποιήσει κάθε κρίση, κάθε πρό-
βληµα για να εξυπηρετήσει τις µικροκοµµατικές της σκοπιµότη-
τες. Αυτή είναι η διαφορά µας. Εµείς µιλάµε µε τις αλήθειες και
µε σχέδιο. Εκείνοι µιλούν µε ψέµατα και µε άναρθρες κραυγές.
Οι πολίτες το γνωρίζουν. Βλέπουν τη σταθερότητα που προσφέ-
ρει αυτή η Κυβέρνηση, βλέπουν την πρόοδο που επιτυγχάνει η
χώρα µας και δεν θα επιτρέψουν να επιστρέψουµε σε εποχές
ανασφάλειας, λαϊκισµού και οικονοµικής κατάρρευσης. Τέλος,
δεν πρόκειται να υποκύψουµε στις µεθοδεύσεις ορισµένων που
στοχεύουν να πλήξουν το κύρος της πατρίδας µας ούτε θα επι-
τρέψουµε σε καµία περίπτωση να διασαλευτεί η διεθνής και ευ-
ρωπαϊκή της θέση, την οποία διαρκώς ενισχύει η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας υπό την ηγεσία του Πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη, γιατί η Ελλάδα του 2025, δεν είναι η Ελλάδα της κρί-
σης, είναι η Ελλάδα της ανάπτυξης, της ισχύος και της προόδου.
Αυτήν την Ελλάδα υπηρετούµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Ιωάννης Γκιόκας και αµέσως µετά ο Ανεξάρτητος
Βουλευτής κ. Αποστολάκης, στη συνέχεια -το ξαναλέω- ο Υπουρ-
γός κ. Σκυλακάκης, αµέσως µετά θα πάµε σε τρεις συναδέλφους,
στον κ. Μηταράκη, στον κ. Χριστοδουλάκη και στην κ. Κεφάλα
και στη συνέχεια θα µιλήσει ο Υπουργός κ. Παπαστεργίου. 

Κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε ένα πρόβληµα αξε-

πέραστο και ανυπέρβλητο. Ποιο είναι αυτό το πρόβληµα; Ότι, ό,τι
και να κάνετε, όση προσπάθεια και αν καταβάλετε για να εξωραΐ-
σετε την πραγµατικότητα, όση καταστολή κι αν επιστρατεύσετε,
όπως καταγγείλαµε και πριν από λίγο, όση πίστωση χρόνου ή πα-
ράταση χρόνου κι αν πάρετε µετά και την πιθανή καταψήφιση της
πρότασης δυσπιστίας από τους Βουλευτές σας, το πρόβληµα
αυτό παραµένει. 

Το πρόβληµα αυτό δεν βρίσκεται κυρίως εδώ, µέσα στο Κοι-
νοβούλιο, ούτε πολύ περισσότερο βρίσκεται στα άσφαιρα κατά
τη γνώµη µας και ακίνδυνα κείµενα δυσπιστίας που καταθέτει το
ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Αριστερά και η Πλεύση Ελευθερίας. 

Το πρόβληµά σας βρίσκεται εκεί έξω. Βρίσκεται στον αγώνα
ενός λαού αποφασισµένου και οργανωµένου, ενός λαού που δεν
πείθεται πλέον από την εξαπάτηση κάθε είδους, ενός λαού στον
οποίο σταθερά κερδίζουν έδαφος ριζοσπαστικά συνθήµατα,
όπως είναι αυτό που λέει «τα κέρδη σας ή οι ζωές µας», στοχεύο-
ντας στην καρδιά του πολιτικού προβλήµατος, ενός λαού που
σας έχει στριµώξει για τα καλά. Αυτός ο λαός είναι που σας έχει
αφαιρέσει την πρωτοβουλία των κινήσεων αποδεικνύοντας στην
πράξη ότι οι κυβερνήσεις, όσο δυνατές και αν φαντάζουν ή όσο
δυνατές και αν νιώθουν, είναι αδύναµες και πολύ µικρές µπροστά
στο εργατικό λαϊκό κίνηµα που αποφασίζει να µπει δυναµικά στο
προσκήνιο. Και εκεί είναι ακριβώς που καταθέτει όλες του τις δυ-
νάµεις το ΚΚΕ.

Αυτή, λοιπόν, η λαϊκή µοµφή µπορεί να έχει στην κορυφή, στην
προµετωπίδα -και σωστά- το έγκληµα των Τεµπών και την άθλια
κυβερνητική απόπειρα συγκάλυψης µε τα στοιχεία που καθηµε-
ρινά έρχονται στο φως της δηµοσιότητας, όπως και µε το τελευ-
ταίο περιβόητο e-mail, αλλά κάτω από αυτό βρίσκεται µία
ευρύτερη, µία συνολικότερη οργή που αφορά κάθε πτυχή της
ζωής του λαού µας.

Εθελοτυφλεί όποιος δεν βλέπει ότι το εργατικό, το λαϊκό, το
νεανικό ξέσπασµα για τα Τέµπη έχει ως κύρια βάση του τη συ-
νειδητοποίηση ότι αυτό το έγκληµα δεν ήταν ένα µεµονωµένο γε-
γονός αλλά η πιο κραυγαλέα έκφραση µιας πολιτικής η οποία
διαπερνά τα πάντα, από την εκµετάλλευση στους χώρους δου-
λειάς, όπου τα εργατικά ατυχήµατα σπάνε το ένα ρεκόρ µετά το
άλλο, από την επίθεση στο εργατικό λαϊκό εισόδηµα και την ανέ-
χεια που είναι η άλλη όψη των ρεκόρ στα κέρδη των επιχειρηµα-
τικών οµίλων, από την άθλια κατάσταση στην οποία βρίσκονται
κρίσιµες κοινωνικές υποδοµές και υπηρεσίες στην παιδεία, την
υγεία, τις µεταφορές, την πολιτική προστασία, γιατί όλα τα πα-
ραπάνω θυσιάζονται στον βωµό της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας
και των ιεραρχήσεων του σηµερινού εχθρικού για τον λαό κρά-
τους, µέχρι την ανασφάλεια του πολέµου, µε τη χώρα µας να
είναι µπλεγµένη και µάλιστα µε ρόλο σηµαιοφόρου στα πολεµικά
µέτωπα και ο λαός να καλείται να πληρώσει το υπέρογκο κόστος
των πολεµικών δαπανών, αυτό που, µε βάση και τον τελευταίο
κρατικό προϋπολογισµό, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ
από κοινού φορτώσατε στον λαό µας.

Όλα τα παραπάνω, λοιπόν, και πολλά ακόµη είναι αυτά που
βγάζουν τον κόσµο στον δρόµο, είναι τα πολλά µικρότερα ή µε-
γαλύτερα, φανερά ή αθέατα Τέµπη που παραµονεύουν δίπλα του
και γύρω του. Μόλις πριν δύο εβδοµάδες, το καταγγείλαµε σε
όλους τους τόνους, επιχειρήθηκε -άκουσον άκουσον- στην ανα-
τολική Αττική από το λιµάνι του Λαυρίου να αποβιβαστούν δεκαο-
κτώ νταλίκες µε εκρηκτική ύλη ΤΝΤ, να διασχίσουν σε ώρα αιχµής
την πόλη του Λαυρίου για να µεταφερθούν στα ΕΑΣ, όπου η τσέ-
χικη κοινοπραξία κατασκευάζει τα βλήµατα εκατόν πενήντα χιλιο-
στών µε προορισµό την Ουκρανία. 

Και µετά αναρωτιέστε γιατί ο κόσµος οργίζεται, γιατί ο κόσµος
βγαίνει µαζικά στον δρόµο γι’ αυτήν την πολιτική. Αυτό που φο-
βάστε, λοιπόν, είναι τον λαϊκό παράγοντα ως τον καταλύτη των
πολιτικών εξελίξεων. Είναι τη δυναµική που µπορεί να προσδώσει
σε αυτόν τον αγώνα, αν λαός αποφασίσει να πάει αυτήν την υπό-
θεση µέχρι τέλους. Και πάµε να δούµε αυτό το µέχρι τέλους. Πώς
το εννοεί αυτό το τέλος, τον σκοπό δηλαδή, το κείµενο της δυ-
σπιστίας των τεσσάρων κοµµάτων;

Διότι εδώ δεν µιλάµε για ένα λιτό κείµενο απλά και µόνο για να
µαζευτούν οι απαιτούµενες πενήντα υπογραφές για την πρόταση
δυσπιστίας. Εδώ µιλάµε για µια πολιτική πλατφόρµα, η οποία κα-
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ταλήγει και σε ένα πολιτικό διά ταύτα. Ποιο είναι αυτό, µε βάση
το κείµενο δυσπιστίας; Στο να εφαρµοστεί και στην Ελλάδα το
θεσµικό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί, όπως λέτε, η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει αποµακρύνει τη χώρα από
το ευρωπαϊκό θεσµικό κεκτηµένο. 

Για να ξεκαθαρίσουµε τη δική µας θέση, εµείς δεν κατηγο-
ρούµε την Κυβέρνηση ούτε της κάνουµε κριτική επειδή δεν εφαρ-
µόζει το ευρωπαϊκό θεσµικό πλαίσιο. Της κάνουµε κριτική, σας
κάνουµε κριτική για τον ακριβώς αντίθετο λόγο. Σας κάνουµε κρι-
τική γιατί είστε τα καλύτερα παιδιά αυτού του αντιδραστικού θε-
σµικού πλαισίου και µάλιστα σε πάρα πολλές περιπτώσεις
προπορεύεστε και τρέχετε ως λαγοί, προκειµένου αυτό το θε-
σµικό πλαίσιο να γίνει ακόµη χειρότερο, όπως κάνετε σήµερα µε
την πρόταση για την πολεµική οικονοµία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Σας κάνουµε κριτική γιατί αυτό το θεσµικό πλαίσιο είναι το θε-
σµικό πλαίσιο της εµπορευµατοποίησης του σιδηρόδροµου. Είναι
το θεσµικό πλαίσιο που θυσιάζει κρίσιµες υποδοµές στον βωµό
της λογικής του κόστους οφέλους, και είναι το θεσµικό πλαίσιο
των παρακολουθήσεων και της νοµιµοποίησης των λογισµικών
κατασκοπείας. Είναι το θεσµικό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας που έχει εκτινάξει τα επιτόκια των δανείων για τα
λαϊκά νοικοκυριά και ταυτόχρονα, τα κέρδη των τραπεζών. Είναι
το θεσµικό πλαίσιο των χρηµατιστηρίων ενέργειας και της ενερ-
γειακής φτώχειας. Είναι το θεσµικό πλαίσιο των λόµπι που θεωρεί
ότι είναι συστατικό στοιχείο της ευρωπαϊκής δηµοκρατίας. Είναι
το θεσµικό πλαίσιο της Frontex που έχει µετατρέψει τη Μεσόγειο
σε θάλασσα νεκρών προσφύγων και µεταναστών. 

Το κείµενο σας, λοιπόν, αυτό το κείµενο της ψευδεπίγραφης
δυσπιστίας, είναι ένα συγχωροχάρτι απέναντι στα εγκλήµατα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και τελικά στην πολιτική που εφαρµόζει η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Το δικό µας «µέχρι τέλους» είναι σε εντελώς αντίθετη κατεύ-
θυνση. Είναι στην αµφισβήτηση του συστήµατος της εκµετάλλευ-
σης, είναι στη σύγκρουση µε το σηµερινό σάπιο αστικό κράτος
και των θεσµών του που δεν µπορούν και δεν θέλουν να ικανο-
ποιήσουν τις λαϊκές ανάγκες, είναι στη σύγκρουση µε όλες αυτές
τις συµµαχίες που σήµερα απαξιώνονται στα µάτια των λαών,
είναι τέλος στην οικοδόµηση µιας άλλης οικονοµίας και µιας
άλλης κοινωνίας που οι ζωές των ανθρώπων δεν θα κοστίζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Γκιόκα.

Τον λόγο τώρα έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Ευάγγελος
Αποστολάκης και αµέσως µετά ο Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Σκυλακάκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, δεκαέξι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Γερανίου Ρεθύµνου.

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.
Ο κ. Αποστολάκης που είναι τώρα στο Βήµα είναι και συµπατριώ-
της σας. Δεν ξέρω αν είναι και κάποιος άλλος Βουλευτής εδώ
από το Ρέθυµνο.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Καλωσορίσατε. Το χωριό µου

είναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Άρα, η συγκυρία είναι

πολύ ευτυχής.
Ορίστε, κύριε Αποστολάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Να καλωσορίσουµε και τα παι-

διά από το Γεράνι. Φαντάζοµαι είναι εµπειρία. Καλωσορίσατε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο χρόνια µετά τα Τέµπη. Πε-

νήντα επτά συνάνθρωποί µας, στην πλειοψηφία τους νέα παιδιά,
έχασαν τη ζωή τους και πολλοί άλλοι τραυµατίστηκαν βαρύτατα
σωµατικά και ψυχικά. Πενήντα επτά οικογένειες προσπαθούν να
θρηνήσουν τους οικείους τους, αλλά ακόµα δεν τους έχει δοθεί
ούτε αυτό το δικαίωµα, καθώς έχουν εξαναγκαστεί σε µια υπε-
ράνθρωπη προσπάθεια έρευνας για να µάθουν τα αίτια και τους

υπαίτιους των δεινών τους. 
Πρέπει να επαναφέρουµε σε πρώτο πλάνο το πραγµατικό γε-

γονός. Ποιο είναι αυτό; Δύο τρένα βρέθηκαν στην ίδια γραµµή
να κινούνται για δώδεκα λεπτά το ένα προς το άλλο µε µεγάλη
ταχύτητα, χωρίς να υπάρχει κάποιο σύστηµα ασφαλείας για να
αποτρέψει τη σύγκρουση και τα τρένα τελικά συγκρούστηκαν και
τη σύγκρουση ακολούθησε η έκρηξη. 

Παρά τα όσα κατ’ επίταση είχε υποστηρίξει ο Πρωθυπουργός
και λοιπά κυβερνητικά στελέχη, σήµερα γνωρίζουµε ένα µέρος
της αλήθειας, ένα µέρος της αλήθειας το οποίο η Κυβέρνηση χα-
ρακτήρισε µέχρι πρότινος θεωρία συνωµοσίας. Ποια είναι αυτή
η αλήθεια; Η ύπαρξη µιας άγνωστης ύλης που προκάλεσε την
έκρηξη και οδήγησε στον θάνατο ανθρώπους που είχαν επιβιώσει
της σύγκρουσης. 

Θα έλεγε κάποιος ότι το γεγονός πως η Κυβέρνηση δεν είχε
πράξει τα δέοντα για την ασφάλεια των σιδηροδροµικών µετα-
φορών θα αρκούσε για να αναλάβει τις ευθύνες που της αναλο-
γούν. Αυτό όµως δεν έγινε. Έγιναν όµως πολλά άλλα που ξεπερ-
νούν τη φαντασία. 

Ακούσαµε την κυβερνητική προτροπή προς τον λαό για εµπι-
στοσύνη στη δικαιοσύνη. Όµως τι µπορεί να κάνει η δικαιοσύνη
χωρίς τα εργαλεία της; Η ίδια η Κυβέρνηση άφησε έκθετη τη δι-
καιοσύνη µέσω της αλλοίωσης του χώρου του δυστυχήµατος και
αυτό είναι γεγονός το οποίο εσείς το δηλώσατε στο σχετικό δελ-
τίο Τύπου µε την αναφορά σε έργα αποκατάστασης του χώρου.
Εσείς αποστερήσατε πολύτιµα αποδεικτικά στοιχεία από την
έρευνα που θα φώτιζαν το τι ακριβώς συνέβη. Τα στοιχεία αυτά,
συµπεριλαµβανοµένου και βιολογικού υλικού των θυµάτων, µε-
ταφέρθηκαν σε άγνωστο για µεγάλο διάστηµα ιδιωτικό οικόπεδο. 

Υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα βασικό και απαρά-
γραπτο δικαίωµα, το δικαίωµα στην αλήθεια. Δεν έχετε, άραγε,
παραβιάσει βάναυσα και κατάφωρα αυτό το δικαίωµα µε τις ενέρ-
γειές σας; Δεν αποστερήσατε πρώτα και κύρια από τις οικογέ-
νειες των θυµάτων το δικαίωµά τους να µάθουν την αλήθεια,
αλλά και από ολόκληρο τον ελληνικό λαό;

Ακούσαµε και τη µοµφή του Πρωθυπουργού για προσπάθεια
εργαλειοποίησης των οικογενειών, για διακίνηση θεωριών συγκά-
λυψης. Άραγε, τον ελληνικό λαό, που συµµετείχε στις συγκλονι-
στικές µαζικές κινητοποιήσεις, τον άκουσε ο Πρωθυπουργός ή
θα κατηγορήσει πάλι τον λαό ή µήπως ο λαός παραπλανήθηκε
από την Αντιπολίτευση; Ο λαός δεν είναι ανόητος να άγεται και
να φέρεται. Οι πολίτες έχουν κρίση και έκριναν ότι µε τις πράξεις
και τις παραλείψεις της η Κυβέρνηση φέρει ακέραια την ευθύνη
και για τη σύγκρουση των τρένων και για την τροµερή συγκά-
λυψη που ακολούθησε. 

Δεν είναι, άραγε, η Κυβέρνηση αυτή υπεύθυνη για την απώλεια
εµπιστοσύνης των πολιτών στους θεσµούς; Πώς να εµπιστευτούν
οι πολίτες τους θεσµούς αυτής της χώρας όταν η ίδια η Κυβέρ-
νηση απέκρυπτε ότι τα τρένα πηγαίνουν στα τυφλά και ο αρµό-
διος Υπουργός διαβεβαίωνε τους πολίτες µέσα από αυτή την
Αίθουσα ότι οι σιδηρόδροµοι είναι ασφαλείς και έψεγε την Αντι-
πολίτευση όταν τέθηκαν ερωτήµατα για την ασφάλεια των σιδη-
ροδρόµων; Πώς να µη χάσει ο λαός την εµπιστοσύνη του στους
θεσµούς όταν παρακολουθεί δύο χρόνια τώρα µια Κυβέρνηση,
που αντί να προστατεύει τους πολίτες της τους λοιδορεί και προ-
σποιείται ότι δεν τους ακούει, ότι δεν καταλαβαίνει τι είναι αυτό
που ζητάνε. Αυτό που ζητάνε οι πολίτες είναι απλό και σαφές: Δι-
καιοσύνη και αλήθεια. 

Μιλάµε για την ίδια Κυβέρνηση που είχε δώσει εκατοµµύρια
για τα αντιπληµµυρικά έργα στη Θεσσαλία, αλλά µετά ακολού-
θησε ο “Daniel” και η ανικανότητα βγήκε άλλη µια φορά σε κοινή
θέα µε τους πολίτες να πληρώνουν βαρύτατο τίµηµα. Έχει αυτή
η Κυβέρνηση την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού; Αυτή η Κυ-
βέρνηση που ακόµα δεν έχει πράξει τα δέοντα για τους σεισµό-
πληκτους µετά από τέσσερα χρόνια στο Αρκαλοχώρι, που µένουν
µέχρι και σήµερα σε κοντέινερ; 

Αυτή εδώ είναι η Κυβέρνηση των υποκλοπών και της σωστής
πλευράς της ιστορίας που µένει εκτός από όλες τις σοβαρές συ-
ζητήσεις και αποφάσεις για τις διεθνείς εξελίξεις. Η Κυβέρνηση
του ναυαγίου της Πύλου µε τους εκατοντάδες νεκρούς και της
παραβίασης σοβαρών διεθνών υποχρεώσεων της χώρας. Η Κυ-
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βέρνηση της ακρίβειας, της ενεργειακής φτώχειας και της επίθε-
σης στις ανεξάρτητες αρχές, της διολίσθησης του κράτους δι-
καίου. Αυτή είναι η Κυβέρνησή σας που έχει συµβάλει δραστικά
σε µια πρωτοφανή απώλεια εµπιστοσύνης στους θεσµούς, µιας
εµπιστοσύνης που σε συνδυασµό µε την ορθή και διαφανή δια-
κυβέρνηση είναι αναγκαία στοιχεία χάραξης µιας συµπαγούς πο-
λιτικής και στη διαµόρφωση µιας ανθεκτικής κοινωνίας. 

Σε αντίθεση όµως µε εσάς και τις πολιτικές σας ο λαός ξέρει
να κρίνει το ορθό, το δίκαιο και το ηθικό. Το απέδειξε όταν επέ-
λεξε να συµµετάσχει στις µαζικές συγκεντρώσεις της προηγού-
µενης Παρασκευής. Το απέδειξε όταν αποφάσισε να σταθεί στο
πλευρό των οικογενειών των θυµάτων που στελέχη της Κυβέρ-
νησης έχουν λοιδορήσει, το απέδειξε ο ελληνικός λαός όταν µε
απόλυτη ψυχραιµία διαχειρίστηκε το χάος που δηµιουργήθηκε
από τη ρίψη δακρυγόνων και χηµικών. Ούτε το συνταγµατικό δι-
καίωµα των πολιτών στη διαµαρτυρία δεν περιφρουρήσατε.

Αυτός ο λαός που γνωρίζει το ηθικό και το δίκαιο, δεν ανέχεται
τα παιδιά του να γίνονται θυσία. Έχει άρει ο λαός την εµπιστο-
σύνη του και ας κάνετε ότι δεν το καταλαβαίνετε. Αισθάνεται προ-
δοµένος ο ελληνικός λαός, δεν βλέπει φως, δεν βλέπει µέλλον.
Αισθάνεται ότι απειλείται η ίδια η υπόστασή του, το δικαίωµά του
να υπάρχει, να αναπτύσσεται και να προοδεύει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ) 

Η πρόταση δυσπιστίας είναι ακριβώς αυτό, η µεταφορά εντός
του Κοινοβουλίου της βούλησης του ελληνικού λαού να άρει την
εµπιστοσύνη του στην Κυβέρνησή σας και γι’ αυτό, είστε µόνο
υπεύθυνοι.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε και για τη συνέπεια στο χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας,

κ. Θεόδωρος Σκυλακάκης. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µεγάλες διαδηλώσεις των Τε-

µπών αναδεικνύουν προφανώς ένα έλλειµµα εµπιστοσύνης, έλ-
λειµµα που δεν αφορά όµως ένα κόµµα ή µία παράταξη. Αφορά,
φοβάµαι, ολόκληρο το πολιτικό σύστηµα. Προκύπτει αυτό από
τη µείωση των δικών µας ποσοστών αλλά και από τα πενιχρά,
ταυτόχρονα, ποσοστά της Αντιπολίτευσης. 

Πώς εξηγείται; Σε ό,τι αφορά την Αντιπολίτευση, ο λόγος είναι
απλός. Είναι κενή προτάσεων και περιεχοµένου. Οι υπερβολές,
οι παραδοξολογίες, οι ακρότητες µπορεί να ικανοποιούν το θυ-
µικό ενός µέρους του κόσµου, αφήνουν όµως µία στυφή πολιτική
γεύση για εκείνους που τις εκπέµπουν. Λειτουργούν σαν πιστο-
ποιητικά ανικανότητας διακυβέρνησης και συνεπάγονται και τα
αντίστοιχα ποσοστά. 

Σε ό,τι αφορά την Κυβέρνησή µας, υπάρχουν δύο αντικειµενι-
κές αδυναµίες στην υπόθεση των Τεµπών, η µία είναι η διαχρο-
νικά κακή λειτουργία της κρατικής µηχανής στον σιδηρόδροµο
που δεν είχε αναταχθεί εγκαίρως µέχρι το 2023. Η δεύτερη είναι
το γεγονός ότι ακόµη δεν έχει υπάρξει µια εξήγηση γενικά απο-
δεκτή από τους ειδικούς για τη φωτιά που ακολούθησε το δυστύ-
χηµα. 

Η δεύτερη πτυχή, αργά η γρήγορα θα λυθεί και θα αποδειχθεί
ότι η θεωρία της συγκάλυψης είναι παντελώς αστήρικτη. Το λέει
η κοινή λογική και τα πραγµατικά περιστατικά, για όποιον θέλει
όντως να µην είναι τυφλωµένος από ιδιοτελή κίνητρα. Όµως,
αυτό θα µας αφήσει αντιµέτωπους µε δύο θεµελιώδη και αλλη-
λένδετα προβλήµατα που ανέδειξε αυτή η υπόθεση. 

Το πρώτο είναι οι διαχρονικές αδυναµίες του κράτους. Το δεύ-
τερο είναι η προσπάθεια αποδόµησης της εµπιστοσύνης του
λαού στους θεσµούς που βρίσκεται σε εξέλιξη µε αφορµή τα
Τέµπη και όχι µόνο, αποδόµηση που όσο την απεργάζονται, χρη-
σιµοποιούν ως βασικό πολλαπλασιαστή τα social media και ερ-
γαλεία τη συνωµοσιολογία, την παραπληροφόρηση και τα fake
news. 

Εµείς ως παράταξη και ως Κυβέρνηση οφείλουµε στην Ελλάδα
και στους Έλληνες να απαντήσουµε µε επιτυχία και στις δύο

αυτές προκλήσεις, να φτάσουµε πριν τις εκλογές του 2027 σε
ένα κράτος που θα λειτουργεί σε όλα τα επίπεδα καλύτερα, να
προστατεύσουµε τους θεσµούς από τους κρυφούς και φανερούς
εχθρούς τους και να αποκαταστήσουµε την εµπιστοσύνη που
έχει κλονιστεί. Η ευθύνη µας είναι ακόµη µεγαλύτερη, γιατί είµα-
στε σήµερα απελπιστικά µόνοι σε αυτή την ευθύνη. Η Αντιπολί-
τευση ούτε διανοείται να σκεφθεί µεταρρυθµίσεις που θα
αλλάξουν πραγµατικά το κράτος, ενώ τα περισσότερα κόµµατα
που τη συναποτελούν αναπαράγουν τη συνωµοσιολογία και τα
fake news.

Μοναδική µας απάντηση, µοναδικό µας εργαλείο είναι το µε-
ταρρυθµιστικό έργο που υλοποιούµε και που πρέπει να υλοποι-
ήσουµε. Αυτό θα παρουσιάσω ενδεικτικά στη συνέχεια στον το-
µέα µου. 

Ξεκινώ από την ενέργεια. Τα τελευταία πέντε χρόνια πραγµα-
τοποιήθηκε µια ενεργειακή επανάσταση. Αντικαταστήσαµε πανά-
κριβο βρόµικο λιγνίτη µε όλο και φθηνότερες καθαρές ΑΠΕ. Από
τα 6,4 GW ΑΠΕ του 2019 φτάσαµε το 2024 στα 15 GW. Από 6
GWστα 15GW. 

Η Ελλάδα έγινε για πρώτη φορά καθαρός εξαγωγέας ηλεκτρι-
σµού εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Τον φετινό χειµώνα, όταν η Ευ-
ρώπη ολόκληρη βρέθηκε πάλι σε κρίση υψηλών τιµών ρεύµατος,
εµείς στην Ελλάδα έχουµε τούτο τον µήνα τιµές λιανικής ίδιες µε
τις τιµές χονδρικής, ακριβώς διότι γίναµε εξαγωγέας.

Ο καταναλωτής χάρη στο πράσινο τιµολόγιο, που αντικατέ-
στησε εκατοντάδες διαφορετικά τιµολόγια µε ατελείωτα µικρά
γράµµατα, γνωρίζει πλέον τις πραγµατικές τιµές του ηλεκτρικού
ρεύµατος των παρόχων, προϋπόθεση αναγκαία για να λειτουρ-
γήσει στην αγορά ο ανταγωνισµός. Με το διζωνικό τιµολόγιο που
καθιερώσαµε, προσφέρεται στα νοικοκυριά πρόσβαση στις φθη-
νές ώρες των φωτοβολταϊκών, βοηθώντας σε µετακίνηση της ζή-
τησης, για να πέσει η τιµή για όλους.

Οι µπαταρίες απελευθερώθηκαν. Μπαίνουν -τώρα ξεκινάει
αυτό- µαζικά στο ηλεκτρικό σύστηµα τη σωστή στιγµή, δηλαδή
αφού έπεσαν δραµατικά οι τιµές τους, και χωρίς επιδοτήσεις, στο
πλαίσιο µιας ευρύτερης πολιτικής που εφαρµόσαµε τον τελευ-
ταίο ενάµιση χρόνο, που σταµάτησε τις επιδοτήσεις σε βάρος
του καταναλωτή.

Οι επενδύσεις στο δίκτυο από τον ΑΔΜΗΕ και τον ΔΕΔΔΗΕ τρι-
πλασιάστηκαν από το 2009 και το φετινό καλοκαίρι θα βγει ορι-
στικά η Κρήτη από την ηλεκτρική αποµόνωση µε το τεράστιο
έργο του καλωδίου, το οποίο θα µειώσει στρατηγικά και τα ΥΚΩ
στα επόµενα χρόνια.

Οι λογαριασµοί έγιναν µηνιαίοι, οι καταµετρήσεις έγιναν µηνι-
αίες, και αυτό µαζί µε τις αυστηρότερες ποινές συνδράµει ώστε
να µειώσουµε το µεγάλο πρόβληµα των ρευµατοκλοπών, για το
οποίο κανείς δεν έκανε τίποτε επί πολλά χρόνια.

Λύθηκε οριστικά το θέµα της τηλεθέρµανσης -οι συνάδελφοι
από τη δυτική Μακεδονία το γνωρίζουν- στις µεγάλες πόλεις της
δυτικής Μακεδονίας.

Διασφαλίστηκε εξαιρετικά φθηνό ρεύµα και σταθερές τιµές για
τους αγρότες µε το τιµολόγιο «ΓΑΙΑ». Οι συνάδελφοι από αγρο-
τικές περιοχές ξέρουν πολύ καλά τι λέω. Το ίδιο έρχεται µε το
πρόγραµµα «Απόλλων» για τα ευάλωτα νοικοκυριά και την τοπική
αυτοδιοίκηση.

Υλοποιείται στο δικό µας Υπουργείο, που έχει το 25% του Τα-
µείου Ανάκαµψης, ένα πρόγραµµα εξαιρετικά εκτεταµένο, µεταρ-
ρυθµίσεων και προγραµµάτων, µε πολύ µεγάλες απορροφήσεις
-σχεδόν 1 δισεκατοµµύριο ευρώ πέρυσι- και προγράµµατα εξοι-
κονόµησης που ενισχύουν εκατοντάδες χιλιάδες νοικοκυριά. Χα-
ρακτηριστική είναι η φοβερή συµµετοχή που έχουµε στο πρό-
γραµµα για τις αντλίες θερµότητας και τους ηλιακούς θερµοσί-
φωνες που είναι τώρα σε εξέλιξη.

Καθιερώνεται για πρώτη φορά θεσµικό πλαίσιο για τις περικο-
πές, που δεν υπήρχε και µετρητές στα φωτοβολταϊκά, που ούτε
και αυτοί υπήρχαν, για να προλαβαίνουµε τα φαινόµενα µπλακ
άουτ.

Προχωρούν το θεσµικό πλαίσιο και οι επενδύσεις στη δέ-
σµευση και αποθήκευση άνθρακα, το υδρογόνο και το βιοµεθά-
νιο, που δροµολογούν επενδύσεις πάνω από 2,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ µέχρι το 2030.
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Κατασκευάστηκαν ή κατασκευάζονται νέα εργοστάσια φυσι-
κού αερίου, τουλάχιστον τέσσερα, που σε συνδυασµό µε το
FSRU της Αλεξανδρούπολης κάνουν τη χώρα ενεργειακό πρω-
ταγωνιστή στην ευρύτερη περιοχή.

Προχωρούν οι έρευνες φυσικού αερίου µε πρωταγωνιστές τις
δύο µεγαλύτερες εταιρείες υδρογονανθράκων στον κόσµο, η
«Exxon» και «Chevron» -η «Chevron» έρχεται τώρα- και σοβαρές
πιθανότητες να γίνει η Ελλάδα παραγωγός του πολύτιµου µετα-
βατικού καυσίµου της πράσινης µετάβασης, του φυσικού αερίου.

Αυτά σε συνδυασµό µε την τεράστια πρόοδο των ΑΠΕ στη στε-
ριά και τη θάλασσα -η θάλασσα έπεται-, η Ελλάδα θα αποκτήσει
τα επόµενα χρόνια φθηνή ενέργεια, ενεργειακή ασφάλεια και
εθνική ενεργειακή ανεξαρτησία. Όλα αυτά µε πλήρη επίτευξη
των στόχων για την κλιµατική αλλαγή, υπερεπίτευξη. Έχουµε
δέκα εκατοµµύρια παραπάνω δικαιώµατα από αυτά που υποχρε-
ούµεθα να έχουµε.

Με την Κυβέρνηση τη δική µας προχωρά επίσης, µετά από δε-
καετίες, η πραγµατική εκµετάλλευση του ορυκτού πλούτου που
είχε ως τώρα µείνει τελείως έξω, παραπίσω. Θα πω χαρακτηρι-
στικά νέες επενδύσεις, όπως το µεγάλο εργοστάσιο του αλουµι-
νίου που εξαγγέλθηκε, που συνδυάζεται µε µια επένδυση στο
γάλλιο που θα καλύψει 100% τις ανάγκες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και το νέο µεταλλείο στους Μολάους που αφορά και ουσίες,
όπως το γερµάνιο. Πολύ µεγάλες επενδύσεις.

Στη χωροταξία τώρα, προχωρεί ο πολεοδοµικός σχεδιασµός
που καλύπτει ολόκληρη τη χώρα, όταν επί πολλές δεκαετίες το
80% της χώρας δεν είχε κανέναν σχεδιασµό. Αυτό παραλάβαµε.
Πάµε από το 20% στο 100%.

Στα τοπικά και ειδικά πολεοδοµικά σχέδια προχωρούµε στον
χαρακτηρισµό των κοινόχρηστων οδών σε ολόκληρη τη χώρα. 

Στο σύστηµα αυτόµατου εντοπισµού, παρακολούθησης και
ελέγχου της αυθαίρετης δόµησης µε τεχνητή νοηµοσύνη επεν-
δύουµε ένα δισεκατοµµύριο ευρώ. Και αυτή η επένδυση είναι σή-
µερα σε πλήρη εξέλιξη. 

Ειδικά µε τη µεταρρύθµιση των αυθαιρέτων, γίνεται για πρώτη
φορά πραγµατική προσπάθεια να σταµατήσει η νέα αυθαιρεσία.
Εδώ το κλειδί είναι ότι, εκτός από αυστηρά πρόστιµα και ποινικές
και διοικητικές κυρώσεις που θεσµοθετήσαµε, προσθέσαµε ότι
τα νέα αυθαίρετα κατεδαφίζονται πρώτα, για να σταµατήσουν -
αυτή είναι η πραγµατικότητα- οι τοπικές κοινωνίες να εµποδίζουν
τις κατεδαφίσεις, αφού δεν θα αθροίζονται πλέον εναντίον των
κατεδαφίσεων όλοι όσοι έχουν διαχρονικά αυθαιρετήσει. Και
αυτοί δεν είναι δεκάδες χιλιάδες, δεν είναι εκατοντάδες χιλιάδες,
είναι περισσότεροι. 

Η µεταρρύθµιση αυτή άρχισε ήδη να εφαρµόζεται χειροκίνητα,
χωρίς την τεχνητή νοηµοσύνη, στη Μύκονο και τη Σαντορίνη,
όπου κατ’ εξοχήν ανθίζει η αυθαιρεσία της βουλιµίας. Γιατί αν
δεν τελειώσουµε µε τη νέα αυθαιρεσία, ποτέ δεν θα έχουµε πο-
λεοδοµική πολιτική. 

Στα δάση, µετά από δεκαετίες αδιαφορίας, προχώρησε η µε-
γάλη επένδυση πρόληψης του Antinero, µε έργα ύψους κοντά
300 εκατοµµύρια ευρώ, που καλύπτουν καθαρισµούς, αντιπυρι-
κούς δασικούς δρόµους, σε περισσότερες από εξακόσιες χιλιά-
δες στρέµµατα, συν 30 εκατοµµύρια για αντιπυρικές ζώνες γύρω
από οικισµούς, συν άλλα 120 εκατοµµύρια για αναδάσωση και
αντιπληµµυρικά. 

Ταυτόχρονα, βάζουµε επιτέλους τα δάση µας σε διαχείριση.
Αυτή είναι µια µεγάλη µεταρρύθµιση. Πάνω από τα µισά ελληνικά
δάση επί δεκαετίες δεν τα διαχειριζόταν κανείς. Όλη η νότια Ελ-
λάδα ήταν εκτός. Τώρα αναλαµβάνουν τη διαχείριση των δασών,
µε βάση διαχειριστικές µελέτες, υβριδικά σχήµατα, δασικοί συ-
νεταιρισµοί και ιδιώτες, κυρίως βιοµηχανίες ξύλου, µε σκοπό την
επιδοτούµενη αποµάκρυνση και αξιοποίηση της υπερβάλλουσας
βιοµάζας, που αφαιρούµενη περιορίζει τις υπερπυρκαγιές. Ήδη
οι µελέτες τελείωσαν στην Αττική και οι πρώτοι διαγωνισµοί ξεκι-
νούν την άνοιξη. 

Εξίσου σηµαντικά είναι τα έργα ορεινής υδρονοµίας, τα πιο
αποτελεσµατικά έργα πρόληψης πληµµυρών, που η χώρα έχει
εγκαταλείψει από τη δεκαετία του 1960. Προχωρούν ήδη µεγάλα
τέτοια έργα στον Έβρο και τη Θεσσαλία πάνω από 200 εκατοµ-
µύρια. Και θα εντάξουµε στο σχέδιο και την Αττική. 

Στα ύδατα, για να ολοκληρώσω την εικόνα, έρχεται τις επόµε-
νες ηµέρες το νοµοσχέδιο για τις ΔΕΥΑ που θέτει αυστηρούς κα-
νόνες πιστοποίησης µέσω της ΡΑΑΕΥ, που θα οδηγήσουν στην
πολύ καλύτερη λειτουργία τους, µαζί µε 200 εκατοµµύρια για να
ενισχυθούν οικονοµικά, να ανακουφιστούν. 

Τέλος, στη διαχείριση των αποβλήτων υλοποιούµε ένα ρεαλι-
στικό εθνικό σχέδιο. Από τρεις µονάδες που λειτουργούσαν το
2019 και πέντε που κατασκευάζονταν, σήµερα λειτουργούν δε-
κατρείς, κατασκευάζονται εικοσιτέσσερις και άλλες επτά ξεκι-
νούν εντός του έτους. Επίσης, µειώσαµε τα πρόστιµα για τις
παράνοµες χωµατερές κατά 70%. 

Ολοκληρώνοντας, η Κυβέρνηση έχει ήδη -σας το απέδειξα, νο-
µίζω- ένα πλούσιο µεταρρυθµιστικό έργο και έχει ακόµη µεγαλύ-
τερη ευθύνη να ολοκληρώσει και να διευρύνει αυτό το έργο σε
µια περίοδο παγκόσµιας οικονοµικής και γεωπολιτικής αστά-
θειας. 

Η Αντιπολίτευση, µην έχοντας δυστυχώς χρήσιµη πρόταση για
τη χώρα, προσπαθεί να εκµεταλλευτεί µε ακραίο µικροκοµµατι-
σµό την τραγωδία των Τεµπών, επικεντρώνοντας τα πάντα, όχι
στο πραγµατικό αίτιο της σύγκρουσης των δύο τρένων και τι οδή-
γησε σε αυτό, αλλά σε θεωρίες συνωµοσίας. 

Να ξέρετε όµως, επειδή η αλήθεια αργά ή γρήγορα θα λάµψει
και η δικαιοσύνη θα αποδοθεί, στο τέλος όταν θα προσέλθουµε
όλοι µας στον ελληνικό λαό, αυτό που θα µετρήσει δεν θα είναι
η ύβρις και ο µικροκοµµατισµός θα είναι το έργο που έκανε ή
µπορεί να κάνει ο καθένας µας σε αυτή τη δύσκολη και αβέβαιη
εποχή για την Ελλάδα και τους Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Μηταράκης Πανα-
γιώτης. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε πενήντα χρόνια µετά τη

Μεταπολίτευση, σχεδόν διακόσια χρόνια από την ανεξαρτησία
της χώρας µας, διάστηµα στο οποίο έχουµε κάνει µια τεράστια
πρόοδο από µια φτωχή αγροτική οικονοµία σε µια σύγχρονη ευ-
νοµούµενη δυτική δηµοκρατία µε βήµατα µπρος, αλλά κατά και-
ρούς και µε βήµατα πίσω, µε τα χαµένα χρόνια του µνηµονίου ως
αποτέλεσµα δικών µας παλαιοτέρων επιλογών. Έχουµε ευθύνη
όλοι για τις επιλογές µας, ειδικά όταν οι σειρήνες του λαϊκισµού
ή το σαράκι της διχόνοιας κερδίζει πρόσκαιρα έδαφος.

Νιώθω βαριά ευθύνη που υπηρετώ στο Εθνικό Κοινοβούλιο.
Αφουγκράζοµαι και εγώ την αγωνία του κόσµου, ειδικά των νέων
των παιδιών, ειδικά σε αυτή την ιδιαίτερα δύσκολη εποχή σε διε-
θνές επίπεδο που όλα αλλάζουν. 

Κοινή απαίτηση και απόλυτη αναγκαιότητα είναι ένα κράτος
ισχυρό, αποτελεσµατικό και δίκαιο. Σαφής είναι η πρόοδος από
το 2019, σαφέστατη η προσήλωση της Κυβέρνησης Κυριάκου
Μητσοτάκη στους στόχους αυτούς. 

Η Ελλάδα γίνεται πιο ισχυρή, µέλος του Συµβουλίου Ασφα-
λείας του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, µε ισχυρή διπλωµατική
σχέση στον κόσµο, ενισχύοντας διαρκώς τις Ένοπλες Δυνάµεις
µας, ενδυναµώνοντας τους θεσµούς της δηµοκρατίας και µε την
πρόσφατη Αναθεώρηση του Συντάγµατος. 

Η Ελλάδα γίνεται πιο αποτελεσµατική. Αντιµετωπίσαµε µε επι-
τυχία τα τελευταία χρόνια πολλαπλές κρίσεις µε αποτελεσµατι-
κότητα και µεθοδικότητα και θα αναφερθώ σε τρία παραδείγ-
µατα: Στην αντιµετώπιση της πανδηµίας, στην ψηφιακή επανά-
σταση, στην αντιµετώπιση του µεταναστευτικού.

Στην πανδηµία εφαρµόσαµε άµεσα πρωτόκολλα αποφυγής,
οργανώσαµε το εµβολιαστικό µας πρόγραµµα, αυξήσαµε, σχε-
δόν διπλασιάσαµε τα κρεβάτια στις µονάδες ΜΕΘ, στηρίξαµε πα-
ράλληλα την ελληνική οικονοµία, τις οικογένειες, τις επιχειρήσεις.
Αντιµετωπίσαµε αυτή την κρίση µε επιτυχία. 

Η ψηφιακή επανάσταση είναι, επίσης, µια πραγµατικότητα.
Σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, η Ελλάδα έχει ετήσια ανά-
πτυξη στην ψηφιοποίηση δηµοσίων υπηρεσιών προς τις επιχει-
ρήσεις και τους πολίτες 18%, ενώ σχεδόν το 80% των Ελλήνων
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πολιτών κάνουν χρήση αυτών των υπηρεσιών ηλεκτρονικής δια-
κυβέρνησης, ξεπερνώντας σταθερά τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.
Πετύχαµε µε σχέδιο και αποφασιστικότητα, µε αξιοποίηση των
νέων τεχνολογιών και της τεχνητής νοηµοσύνης και σήµερα
έχουµε δύο χιλιάδες διακόσιες ψηφιακές υπηρεσίες οι οποίες
εµπλουτίζονται καθηµερινά µε ανάπτυξη πληθώρας διαλειτουρ-
γικοτήτων που εξυπηρετούν τον πολίτη και δεν τον στέλνουν,
όπως παλιά, από τη µία υπηρεσία στην άλλη, µε ψηφιακούς βοη-
θούς που γλυτώνουν στους πολίτες χιλιάδες ώρες αναµονής. Γι-
νόµαστε πιο αποτελεσµατικοί.

Στο µεταναστευτικό πετύχαµε την ουσιαστική µείωση των
ροών και τον δραστικό περιορισµό των επιπτώσεων της κρίσης
στις τοπικές κοινωνίες. Εν µέσω πανδηµίας προστατεύσαµε τα
σύνορά µας από την υβριδική απειλή στον Έβρο, προστατεύσαµε
τη χώρα από ακραίες, παράνοµες µεταναστευτικές ροές. Διαχει-
ριστήκαµε περιστατικά, όπως τον εµπρησµό στη Μόρια, ταχύ-
τατα χωρίς απώλειες ανθρώπινων ζωών, όταν περισσότεροι από
δέκα χιλιάδες αιτούντες άσυλο εκκένωσαν µε ασφάλεια µετά τον
εµπρησµό την παλιά δοµή και επιχείρησαν να προσεγγίσουν την
πόλη της Μυτιλήνης. Σε αγαστή συνεργασία τότε µε τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη, τον Μιχάλη τον Χρυσοχοΐδη, όχι µόνο
διατηρήσαµε την ηρεµία στην πόλη, αλλά µέσα σε ελάχιστες
µέρες δηµιουργήσαµε µια νέα προσωρινή δοµή χωρίς καµία συ-
νέπεια για τους ωφελούµενους και το προσωπικό µας. Δηµιουρ-
γήσαµε σύγχρονες, κλειστές ελεγχόµενες δοµές αντί για τις
άναρχες δοµές που επικρατούσαν τα προηγούµενα χρόνια προς
όφελος των ωφελούµενων, του προσωπικού µας και των τοπικών
κοινωνιών. Γινόµαστε πιο αποτελεσµατικοί. 

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται και πιο δίκαια.
Η ανεργία µειώθηκε σε χαµηλό δεκαπενταετίας στο 8,7%, οι µι-
σθοί, οι συντάξεις αυξάνονται στον προϋπολογισµό του 2025 τα-
χύτερα από τον πληθωρισµό. 

Βελτιώνουµε σταθερά τη δηµόσια παιδεία και τη δηµόσια
υγεία. Δίνουµε περισσότερες ευκαιρίες στη νέα γενιά. Αποδεί-
ξαµε ότι είµαστε δίπλα στον κάθε πολίτη στα δύσκολα. 

Αυτή την πραγµατικότητα προσπαθεί να αλλοιώσει, να απαξιώ-
σει σήµερα η Αντιπολίτευση, καθώς η αίσθηση δικαίου µετά από
µια µεγάλη τραγωδία, το δυστύχηµα των Τεµπών, εµφανώς βάλ-
λεται, καθώς τα γεγονότα και η λογική βρίσκονται απέναντι στο
θυµό και στο συναίσθηµα, αλλά και στην προσπάθεια της Αντι-
πολίτευσης να εργαλειοποιήσει τον ανθρώπινο πόνο. 

Δικαιολογηµένος ο θυµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Πε-
νήντα επτά θύµατα είναι βαρύ για οποιαδήποτε κοινωνία, ειδικά
όταν αυτά τα θύµατα είναι νέα παιδιά. Ως κοινωνία εξακολου-
θούµε να βιώνουµε και θα το βιώνουµε για χρόνια το εθνικό πέν-
θος της τραγωδίας των Τεµπών, όπως παλιότερα για το Μάτι, τη
Μάνδρα, την Ηλεία, το ναυάγιο του «Εξπρές Σάµινα», τα παλιό-
τερα τροχαία δυστυχήµατα πάλι στα Τέµπη. Το «γιατί» δεν θα
φύγει ποτέ από το στόµα των συγγενών και ούτε θα έπρεπε. 

Καθώς, βέβαια, τα πορίσµατα έρχονται στη δηµοσιότητα και
απαντάνε κρίσιµα ερωτήµατα, το µύθευµα της δήθεν συγκάλυ-
ψης θα αποσυντίθεται, καθώς οι παρεµβάσεις της Κυβέρνησης
στη νοµοθεσία για διευκόλυνση της διερεύνησης θα αποδίδουν
καρπούς. 

Χρέος δικό µας να δώσουµε την αίσθηση στην κοινωνία ότι
αυτό δεν θα ξαναγίνει ποτέ, ποτέ ξανά, και χωρίς να παραγνωρί-
ζουµε τις δυσκολίες µιας τέτοιας δέσµευσης. Και στοίχηµα για
την τρέχουσα κοινοβουλευτική περίοδο είναι η συνέχιση των ρι-
ζικών αλλαγών δηµιουργώντας µια καλύτερη Ελλάδα, αλλαγές
που µπορεί να ξαναβγάλουν κάποιους στο πεζοδρόµιο, αλλά
είναι απαραίτητες απέναντι στη γραφειοκρατία, στον κακώς εν-
νοούµενο συνδικαλισµό. Χρειαζόµαστε ένα Δηµόσιο µε αξιολό-
γηση και αποδοτικότητα, µε ευθύνη. 

Η δεύτερη τετραετία είναι η τετραετία των µεγάλων µεταρρυθ-
µίσεων, να ανεβάσουµε την Ελλάδα ψηλά. Είναι η τετραετία της
ουσιαστικής σύγκλισης του βιοτικού επιπέδου των Ελλήνων µε
το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι η τετραετία που η
σταθερότητα στην Ελλάδα αποτελεί όαση για την περιοχή, ένα
συγκριτικό µας πλεονέκτηµα στην αστάθεια που επικρατεί. Συνε-
χίζουµε την προσπάθεια µε σχέδιο και σκληρή δουλειά. Σε αυτή
την προσπάθεια εµπιστεύοµαι τον Κυριάκο Μητσοτάκη. Στηρί-

ζουµε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε και για τη συνέπεια στο χρόνο. 
Τον λόγο έχει τώρα από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Χρι-

στοδουλάκης. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιούνται στη συζήτηση

που κάνουµε από χθες κάποιοι εδώ πέρα γιατί βρισκόµαστε σή-
µερα εδώ, σε αυτή την Αίθουσα. Η απάντηση είναι πολύ απλή.
Είναι γιατί η ιστορία έχει αποδείξει ότι το ψέµα έχει ταχύτητα
αλλά η αλήθεια έχει αντοχή. 

Βρισκόµαστε, λοιπόν, σήµερα για να συζητήσουµε µια πρό-
ταση δυσπιστίας όχι όµως απλώς ως ακόµα µία κοινοβουλευτική
διαδικασία. Είναι µια κορυφαία πολιτική πράξη ευθύνης απέναντι
στους πολίτες που µας βλέπουν από εκεί έξω και παρατηρούν
κάθε στιγµή µια Κυβέρνηση που αποτυγχάνει σε όλες τις πτυχές
της δηµόσιας ζωής από την οικονοµία της καθηµερινότητας και
τη διαχείριση κρίσεων έως την υπεράσπιση των θεσµών, την προ-
στασία του κράτους δικαίου και κυρίως τη διασφάλιση του δηµο-
σίου συµφέροντος, µια Κυβέρνηση που είναι συνώνυµη πλέον
της ανασφάλειας και της αναξιοπιστίας. 

Είναι όµως για εµάς ταυτόχρονα και µια πράξη τιµής και ανα-
γνώρισης απέναντι σε όλες τις Ελληνίδες και τους Έλληνες που
βρέθηκαν πριν από λίγες µέρες στις µεγαλύτερες διαδηλώσεις
στην ιστορία της Μεταπολίτευσης, διαδηλώσεις για τις οποίες ο
ιστορικός του µέλλοντος θα γράψει ότι οι συµµετέχοντες δεν
πήγαν για να διεκδικήσουν αυξήσεις, επιδόµατα ή χάρες για τον
εαυτό τους, αλλά ζήτησαν, διεκδίκησαν την αλήθεια, τη διαφά-
νεια και δικαιοσύνη για όλους, όσο ισχυροί και αν είναι όσο ψηλά
και αν βρίσκονται, ακριβώς εκείνη την αλήθεια τη διαφάνεια και
τη δικαιοσύνη που σήµερα τους στερείτε. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, και η πραγµατική πρόταση δυσπιστίας δεν είναι
αυτή που καταθέτουµε εµείς ως Βουλευτές της Αντιπολίτευσης,
αλλά είναι εκείνη που κατέθεσαν την περασµένη Παρασκευή οι
Έλληνες πολίτες, που υπέδειξαν σε όλους µας ποιες ήταν, είναι
και πρέπει να είναι οι θεµελιώδεις αρχές του δηµοκρατικού µας
πολιτεύµατος: η ισονοµία και η λαϊκή κυριαρχία, αυτές ακριβώς
που ένιωσε και νιώθει ότι σήµερα αµφισβητούνται.

Αµφισβητήθηκαν, όταν ο Πρωθυπουργός µας κουνούσε το δά-
χτυλο µιλώντας για µια σειρά από ανθρώπινα λάθη στην περί-
πτωση του ελληνικού σιδηροδρόµου, ένας Πρωθυπουργός ο
οποίος προφανώς δεν ευθύνεται ποτέ και για απολύτως τίποτα.

Ξέχασε, όµως, ο Πρωθυπουργός το δικό του ανθρώπινο λάθος
που κατέληξε σε πόρισµα µε στόµφο, µε βεβαιότητα, µε αυτοπε-
ποίθηση ενώπιον του ελληνικού λαού λίγες µόλις µέρες µετά από
το δυστύχηµα των Τεµπών για τα αίτια της τραγωδίας, υποκαθι-
στώντας ο ίδιος πρώτος τη δικαιοσύνη, που µετά µε υποκρισία
επικαλούταν µε όρους δήθεν θεσµικής ευαισθησίας.

Ξέχασε το ανθρώπινο λάθος της µη ιεροποίησης του χώρου
της τραγωδίας, όπως ανέφερε και ο Πρόεδρος του ΕΟΔΑΣΑΑΜ
που εσείς διορίσατε, αλλά πρωτίστως όπως καταλήγει και η ει-
σαγγελική διάταξη, βάσει της οποίας οδηγείτε σε ποινική δίωξη
µια σειρά από στελέχη υπηρεσιακών παραγόντων µε πρώτο τον
τότε γαλάζιο Περιφερειάρχη, τον κ. Αγοραστό, που συµµετείχαν
µαζί µε τον κ. Τριαντόπουλο στην περιβόητη σύσκεψη για το µπά-
ζωµα του χώρου.

Ξέχασε τα ανθρώπινα λάθη της κυβερνητικής πλειοψηφίας, η
οποία λειτουργώντας το φθινόπωρο ως καρτέλ επέλεξε τον βο-
λικό δρόµο της εξεταστικής επιτροπής -αυτή η εξεταστική επι-
τροπή που δεν ήταν και η καλύτερη στιγµή για το ελληνικό
Κοινοβούλιο- αντί να παραπέµψει ευθέως στον φυσικό του δικα-
στή τον κ. Καραµανλή στη βάση του πορίσµατος της Ευρωπαϊκής
Εισαγγελίας για τη µη υλοποίηση της Σύµβασης 717 για την τη-
λεδιοίκηση και τη φωτοσήµανση.

Αν ρωτάτε, λοιπόν, ποια είναι η συγκάλυψη, η επιτοµή της συ-
γκάλυψης είναι αυτό που κάνατε προστατεύοντας τον κ. Καρα-
µανλή.

9186 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Και µάλλον, από ό,τι φαίνεται σήµερα, ξέχασε και κάποια email
που κυκλοφορούσαν στις 9 Μαρτίου του 2023, βάσει των οποίων
φαίνεται ότι ο κ. Τριαντόπουλος συµµετείχε κατά τον ίδιο σε σύ-
σκεψη µε θέµα τη συλλογή, αποκατάσταση και διαµόρφωση του
χώρου του δυστυχήµατος, άρα γνώριζε πέραν των αρµοδιοτήτων
που µας περιέγραφε µέχρι προχθές στη Βουλή. Όχι µόνο δεν
ήταν απλός παρατηρητής, όχι µόνο γνώριζε αλλά ήταν και ο επι-
σπεύδων για την κάλυψη των οικονοµικών εξόδων που προέκυ-
ψαν -και µάλιστα, όπως γράφει- µε γρήγορες διαδικασίες.

Αυτά είναι, λοιπόν, τα ανθρώπινά σας λάθη, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, λάθη που, δυστυχώς, προκαλούν ασφυξία στην εµπιστο-
σύνη της κοινωνίας µας απέναντι στους δηµοκρατικούς θεσµούς.
Αναφέρθηκα µέχρι τώρα σε αυτά που µάλλον ξεχάσατε.

Θα αναφερθώ τώρα σε αυτά που εµείς δεν πρόκειται να ξεχά-
σουµε. Δεν πρόκειται, λοιπόν, να ξεχάσουµε όσους µας έλεγαν
ότι είµαστε για τα µπάζα όσοι από εµάς κάναµε αναφορά σε στοι-
χεία που µετά από λίγο καιρό αποτυπώθηκαν στην εισαγγελική
διάταξη της Εισαγγελέως Εφετών Λάρισας. Δεν πρόκειται να ξε-
χάσουµε όλους εκείνους που µε πάθος και αναλγησία χειροκρο-
τούσαν τον κ. Καραµανλή ως κοµµατικό ήρωα, γιατί προφανώς
αυτό που µετράει για εσάς -και µετρούσε τότε- είναι το αν τελικά
πέφτουν τα κοµµατικά σας κάστρα. Είναι πολύ κρίµα για τον κ.
Τριαντόπουλο που δεν βρέθηκε ούτε ένας παθιασµένος να τον
χειροκροτήσει µε την αντίστοιχη αναλγησία. Δεν θα ξεχάσουµε
όσους γέµισαν µε τοξικότητα αλλά και µε τόνους από fake news
τον δηµόσιο διάλογο απέναντι στο λαϊκό αίσθηµα, αλλά κυρίως
στο δικαίωµα της διαµόρφωσης της έκφρασης της λαϊκής απο-
στροφής απέναντι στην κυβερνητική πολιτική. Και, προφανώς,
δεν θα ξεχάσουµε τον Πρωθυπουργό που πριν από λίγες µέρες
υποσχέθηκε ασφαλή τρένα µέχρι το 2027, µε προσωπική του µά-
λιστα δέσµευση και ευθύνη, αποδεχόµενος ότι προφανώς σή-
µερα τα τρένα δεν είναι ασφαλή. Τότε γιατί λειτουργούν;

Και επειδή το αφήγηµα του «ποτέ ξανά!» είναι το πρώτο στη
δική σας επικοινωνιακή διαχείριση για την τραγωδία, το «ποτέ
ξανά!» έχει δύο τινά, ή τα τρένα σήµερα είναι ασφαλή και άρα η
δέσµευση του Πρωθυπουργού είναι ακόµα µία πολιτική εξαπά-
τηση, ή δεν είναι ασφαλή και άρα πρέπει να σταµατήσουν να λει-
τουργούν. Τρίτο δεν υπάρχει. Αποφασίστε εσείς και πείτε µας!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Αλλάξατε πολλές φορές τη γραµµή της επικοινωνιακής διαχεί-

ρισης της τραγωδίας, προφανώς µε το βλέµµα στραµµένο απο-
κλειστικά και µόνο στο πώς θα ξεπλύνετε τις δικές σας πολιτικές
ευθύνες, από το ανθρώπινο λάθος στις θεωρίες συνωµοσίας,
µετά στον δύσµοιρο και παραπλανηµένο Πρωθυπουργό, που για
έναν περίεργο λόγο θεωρείτε την παραπλάνηση δικαιολογία και
όχι απόδειξη ανεπάρκειας και ανικανότητας και µετά στους ανεύ-
θυνους παρόντες της Κυβέρνησης, που η ανεπάρκεια των αρί-
στων επίσης για κάποιον περίεργο λόγο θεωρείται δικαιολογία
περί µη ευθύνης.

Είπατε στον κόσµο έξω ότι δεν κάναµε αυτά για τα οποία µας
κατηγορείτε, γιατί δεν είµαστε ικανοί να κάνουµε αυτά για τα
οποία µας κατηγορείτε. Όλα αυτά µέχρι το σηµερινό δηµοσίευµα
που αποδεικνύει ότι αντί για ανεύθυνοι παρόντες είστε υπεύθυνοι
παρόντες και επικίνδυνοι.

Όλα αυτά, λοιπόν, πάντα µε µπόλικη ρητορική περί εργαλει-
οποίησης, µπόλικη ρητορική περί τοξικότητας, µε αυθαίρετη επί-
κληση δηµοσκοπήσεων υπό το βάρος του θυµικού της κοινωνίας,
µε σκιάχτρα πλασµατικών πολιτικών συµµαχιών και πάνω απ’ όλα
µε το ύστατο εργαλείο για εσάς, την αποσταθεροποίηση της
χώρας.

Μη φοβάστε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν θέλει κανείς,
τουλάχιστον από εµάς, να αποσταθεροποιήσει τη χώρα. Να φο-
βάστε γιατί ο µόνος που αποσταθεροποιείται σήµερα είναι το
κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Και αυτό είναι κάτι που δεν λέµε
εµείς αλλά όλοι οι πολίτες. 

Κλείνω λέγοντας το εξής: Αποτύχατε συνολικά και όχι µόνο
στα Τέµπη. Αποτύχατε στη διαχείριση του κράτους, στη δηµόσια
διοίκηση, στη διαχείριση της οικονοµίας και της ακρίβειας, στην
προστασία της εργασίας, στη δηµόσια υγεία, στη δηµόσια εκπαί-

δευση και σε µία σειρά από άλλους τοµείς της καθηµερινότητας. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως

του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι η πρόταση δυσπιστίας δίνει σήµερα µία

ευκαιρία στο ελληνικό Κοινοβούλιο να στείλει ξεκάθαρο µήνυµα:
ότι η χώρα δεν µπορεί να συνεχίσει µε µία Κυβέρνηση που κυ-
βερνά µε αλαζονεία, µε αυταρχισµό, µε απόλυτο έλλειµµα στοι-
χειώδους ενσυναίσθησης και µε απόλυτο έλλειµµα κοινωνικής
ευαισθησίας. Υπάρχει κι άλλος δρόµος απέναντι στη στασιµό-
τητα, απέναντι στην αναξιοπιστία. Υπάρχει ο δρόµος που µπορεί
να πείσει ότι αξίζουµε καλύτερα από τον πήχη των χαµηλών
προσδοκιών, ότι υπάρχει η επιλογή της πολιτικής αλλαγής, την
οποία και θα εκφράσει το ΠΑΣΟΚ. 

Υπερψηφίζουµε την πρόταση δυσπιστίας, υπερψηφίζουµε την
ανάγκη για πολιτική αλλαγή στη χώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

από τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Μαρία Κεφάλα. 
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι µας σε

αυτή εδώ την Αίθουσα θέτουµε τους εαυτούς µας στην κρίση του
ελληνικού λαού. Ζητάµε την ψήφο του για να τον εκπροσωπή-
σουµε και να νοµοθετήσουµε προς όφελος της πατρίδας µας.
Εκλεγόµαστε µε την ευθύνη να πάµε τη χώρα µπροστά. Και αυτή
η ευθύνη απαιτεί αλήθεια, αποφασιστικότητα και δικαιοσύνη.

Μέσα σε αυτή την πορεία µπορεί να βρεθούµε αντιµέτωποι µε
καταστάσεις και γεγονότα που ξεπερνούν κατά πολύ τα στενά
κοµµατικά όρια. Μία τέτοια οδυνηρή κατάσταση αποτελεί και το
τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών. Μπροστά σε αυτή την ανείπωτη
τραγωδία σκύβουµε το κεφάλι µας στους πενήντα επτά συναν-
θρώπους µας, στις πενήντα πετά ψυχές που τόσο αδόκητα έχα-
σαν τη ζωή τους. Υποκλινόµαστε και στις οικογένειές τους, στους
γονείς, στους συγγενείς, στους φίλους και σε όλους όσοι καλού-
νται να διαχειριστούν τον πόνο της απώλειας των αγαπηµένων
τους προσώπων και να κουβαλήσουν αυτό το πραγµατικά δυσβά-
στακτο βάρος.

Στον δικό τους αγώνα για να λάµψει η αλήθεια η Κυβέρνηση
και όλοι εµείς οι Βουλευτές συµπαραστεκόµαστε, για να µην ξα-
ναζήσουµε ποτέ κάτι παρόµοιο και για να αποδοθεί δικαιοσύνη.
Μια δικαιοσύνη, όµως, όχι µέσα από λαϊκά δικαστήρια αλλά θε-
σµικά όπως ορίζει το Σύνταγµα και οι νόµοι. Και αυτή θα την απο-
δώσει η δικαστική εξουσία.

Πάνω σε αυτό το ζήτηµα που δεν προσφέρεται για πολιτική
εκµετάλλευση, εσείς κάνετε µια ανεπίτρεπτη σπέκουλα. Το µόνο
που φαίνεται να σας ενδιαφέρει, κύριοι της Αντιπολίτευσης, είναι
να δηµιουργήσετε ένα µπάχαλο, να καπελώσετε και να καπηλευ-
θείτε τις µεγάλες συγκεντρώσεις της 28ης Φεβρουαρίου. Μέσα
από µια ακατάσχετη σεναριολογία και συνωµοσιολογία διολισθαί-
νετε σε έναν πολιτικό κατήφορο µε συκοφαντίες και τοξικότητες,
µε κοµµατική εργαλειοποίηση που ξεπερνά κάθε όριο. Αφήνω
ασχολίαστα τα περί συγκάλυψης και λαθρεµπορίου, γιατί θα ήταν
απλά κωµικά εάν δεν ήταν τραγικά. Αφήστε, λοιπόν, τους δικα-
στικούς και εισαγγελικούς λειτουργούς να κάνουν τη δουλειά
τους και η αλήθεια θα λάµψει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε αυτές τις µέρες την
ετήσια -η οποία τείνει να γίνει θεσµός- πρόταση δυσπιστίας του
ΠΑΣΟΚ µαζί µε τη νέα ετερόκλητη κοινοβουλευτική συµµαχία
που προσπαθούν να δηµιουργήσουν κατά της Κυβέρνησης. Σε
αυτή τη θεσµική διαδικασία το κακό είναι ότι για άλλη µία φορά,
όπως και πέρυσι, εργαλειοποιείται ο ανθρώπινος πόνος µε σκοπό
την εξυπηρέτηση µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων. Ο ελληνικός
λαός το αντιλαµβάνεται αυτό και η απάντηση θα δοθεί τόσο κοι-
νοβουλευτικά αύριο το βράδυ όσο και από την κοινωνία όταν
έρθει η ώρα. Κοµµατικά παιχνίδια πάνω σε µια εθνική τραγωδία
δεν µπορούν να γίνονται ανεκτά.

Καλλιεργείτε ένα διχαστικό κλίµα που θυµίζει σε πολλά αυτά
που κάνατε και λέγατε µια δεκαετία πριν. Δεν ξεχνάµε τις περι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΗ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025 9187



πέτειες στις οποίες µπλέξατε τη χώρα. Μας οδηγήσατε στο χεί-
λος της καταστροφής. Το πληρώσαµε. Και το πληρώσαµε ακρι-
βά. Γι’ αυτό και ο ελληνικός λαός έδωσε τα ηνία της χώρας στον
Κυριάκο Μητσοτάκη για να µην ξαναγυρίσουµε εκεί. Δεν θα σας
επιτρέψουµε, λοιπόν, να διχάσετε ακόµη µια φορά τον ελληνικό
λαό. 

Οδεύουµε προς τη µέση της δεύτερης τετραετίας και η εντολή
που λάβαµε το 2023 ήταν ξεκάθαρη και σαφής. Η Κυβέρνησή µας
έχει τέσσερα χρόνια. Έχουµε τέσσερα χρόνια να υλοποιήσουµε
τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις και να µη διακινδυνεύσουµε
την πορεία της χώρας παρά τις διεθνείς αντιξοότητες και τις µε-
γάλες γεωπολιτικές αλλά και ενεργειακές κρίσεις. Η Ελλάδα του
2019 µε την Ελλάδα του σήµερα έχει πολλές διαφορές. Προ-
οδεύουµε και συγκλίνουµε µε τα υπόλοιπα προηγµένα ευρω-
παϊκά κράτη. Οι εποχές που ήµασταν το µαύρο πρόβατο της
Ευρώπης έχουν περάσει ανεπιστρεπτί. 

Με την πρόταση δυσπιστίας επιδιώκετε να πέσει η Κυβέρνηση
και να επέλθει πολιτική αλλαγή στον τόπο. Το ακούσαµε λίγο πριν
από τον προηγούµενο οµιλητή. Να αναλάβετε την εξουσία. Μόνο
που την εξουσία µας τη δίνει ο ελληνικός λαός για να τη χρησι-
µοποιούµε προς όφελός του µέσω της υλοποίησης του προγράµ-
µατός µας, δίνοντας λύσεις, διορθώνοντας τα κακώς κείµενα,
ενισχύοντας τη θέση της χώρας σε διεθνές επίπεδο. 

Εσείς ούτε πρόγραµµα έχετε ούτε ξέρετε πού θέλετε να πάτε
ούτε πώς να πάτε. Επενδύετε στο χάος. Οι πολίτες, απεναντίας,
ψηφίζουν σταθερότητα. Ψηφίζουν και στηρίζουν Κυριάκο Μητσο-
τάκη. Έχετε µπερδέψει την απαίτηση για αλήθεια και απονοµή
δικαιοσύνης για τα Τέµπη, κάτι στο οποίο συµφωνούµε όλοι –εξ
ου και η σύσταση της προανακριτικής επιτροπής η οποία ψηφί-
στηκε µόλις προχθές- µε το αίτηµα για εκλογές. Σας ενδιαφέρει
µόνο να πέσει ο Μητσοτάκης. Προσπαθείτε να ρίξετε µία Κυβέρ-
νηση η οποία δηµοσκοπικά έχει απόσταση, τουλάχιστον, δέκα µο-
νάδες από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Κι έχουµε ένα ΠΑΣΟΚ
που κάθε επόµενη δηµοσκόπηση το δείχνει πιο πεσµένο σε
σχέση µε την προηγούµενη και έναν ΣΥΡΙΖΑ να παλεύει µεταξύ
6% και 7% και να οδεύει ολοταχώς προς το όριο εισόδου στην
επόµενη Βουλή. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Η δική µας απάντηση είναι το έργο µας. Η Ελλάδα τα τελευταία
χρόνια έχει κάνει σηµαντικά βήµατα σε όλους τους τοµείς. Κα-
λύπτουµε το χαµένο έδαφος της κρίσης, κάνουµε οικονοµικά άλ-
µατα, ενισχύουµε την αµυντική µας θωράκιση και αναβαθµίζουµε
ποιοτικά την αποτρεπτική µας δύναµη. 

Αναφέρω µερικά επιγραµµατικά. Η ανεργία φέτος τον Ιανουά-
ριο διαµορφώθηκε στο 8,7%. Να θυµίσω ότι την παραλάβαµε στο
17%. Αυτό σηµαίνει ότι από το 2019 έχουν δηµιουργηθεί περισ-
σότερες από πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας. Η ανά-
πτυξη στην Ελλάδα είναι υπερδιπλάσια σε σχέση µε την υπόλοιπη
Ευρώπη. Ο βασικός µισθός τον οποίο λάβαµε στα 650 ευρώ, σή-
µερα είναι 830 και µέχρι το 2027 θα φτάσει, όπως έχουµε υπο-
σχεθεί, στα 950 ευρώ και ο µέσος µισθός στα 1.500 ευρώ.
Παράλληλα, θεσµοθετήθηκε η ψηφιακή κάρτα που αποτελεί ένα
εργαλείο προστασίας των εργαζοµένων, µέσα από την οποία κα-
ταγράφονται οι πραγµατικές ώρες εργασίας, διορθώνοντας
στρεβλώσεις του παρελθόντος. 

Στην παιδεία έχουν γίνει περισσότεροι από τριάντα οκτώ χιλιά-
δες διορισµοί µόνιµων εκπαιδευτικών. Ανακαινίζονται µέσω του
προγράµµατος «Μαριέττα Γιαννάκου» εκατοντάδες σχολεία και
ξεκινούν οι διαδικασίες για τη λειτουργία µη κρατικών πανεπιστη-
µίων και στη χώρα µας. 

Στην υγεία τρέχει το µεγαλύτερο πρόγραµµα ανακαίνισης νο-
σοκοµείων και κέντρων υγείας, ενώ και το προσωπικό του ΕΣΥ
έχει αυξηθεί τα τελευταία χρόνια κατά 10%. Επιπλέον, εφαρµό-
ζουµε πρωτοποριακά προγράµµατα πρόληψης ιατρικής για τον
καρκίνο του µαστού, τον καρκίνο τραχήλου µήτρας, του παχέος
εντέρου, καρδιαγγειακών νοσηµάτων, ενώ οι κινητές µονάδες
υγείας θα βρεθούν δίπλα σε πολίτες σε χωριά και αποµακρυσµέ-
νες περιοχές, προκειµένου να έχουν ιατρική παρακολούθηση
στον τόπο κατοικίας τους. 

Το κράτος ψηφιοποιείται και, παράλληλα, υλοποιούνται πολι-
τικές για την αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας, της προ-
στασίας των ανηλίκων και την υποστήριξη νέων ζευγαριών. 

Έχουµε ακόµη πολλά να κάνουµε. Για όλα τα παραπάνω και
για να προχωρήσουµε στο µέλλον µε αισιοδοξία, στηρίζουµε την
Κυβέρνηση και καταψηφίζουµε την πρόταση δυσπιστίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Κεφάλα, ευ-

χαριστώ για την απόλυτη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής η κ. Απο-

στολάκη και ακολουθεί ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν αρκετά χρόνια, ο Άγγλος Πρωθυπουργός Χάρολντ Μα-

κµίλαν, όταν ρωτήθηκε από έναν δηµοσιογράφο ποιος είναι ο µε-
γαλύτερος κίνδυνος για µια κυβέρνηση, απάντησε µε τη γνωστή
ρήση «facts, dear boy. facts», «Τα γεγονότα, καλό µου παιδί. Τα
γεγονότα».

Τα γεγονότα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και πιο συ-
γκεκριµένα η τραγωδία των Τεµπών αλλά και στη συνέχεια οι
ενέργειες και οι µεθοδεύσεις του Πρωθυπουργού για τη συγκά-
λυψη, προκειµένου να δραπετεύσει ο ίδιος και οι Υπουργοί του
από τις ευθύνες, είναι το ορόσηµο που σηµατοδοτεί για την Κυ-
βέρνηση την απώλεια της εµπιστοσύνης του ελληνικού λαού και
την απονοµιµοποίηση του καθεστώτος Μητσοτάκη. 

Και µιλάω για καθεστώς, γιατί πέρα από την εγκληµατική ανι-
κανότητα µιας Κυβέρνησης, που ενώ διανύει το έκτο έτος, δια-
βεβαιώνει ότι η γραµµή Αθήνα -Θεσσαλονίκη θα είναι ασφαλής
το 2027. Είναι µια Κυβέρνηση που συστηµατικά επιτίθεται στους
θεσµούς και στο κράτος δικαίου, όπως επανειληµµένα επισηµαί-
νεται από διεθνείς οργανισµούς που αναφέρονται σε έναν Πρω-
θυπουργό που, µεταξύ άλλων, παρακολουθεί το µισό Υπουργικό
του Συµβούλιο, τους πολιτικούς του αντιπάλους, τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις, δηµοσιογράφους και επιχειρηµατίες. 

Η βαθιά πολιτική, ηθική και θεσµική κρίση που βιώνει η χώρα
έχει υπαίτιο, έχει πρωταγωνιστή. Είναι ο Πρωθυπουργός, που µε
τον νόµο του για το επιτελικό κράτος δηµιούργησε ένα συγκε-
ντρωτικό κέντρο µε αναφορά στον ίδιο και σήµερα υποδύεται τον
ανεύθυνο και χαρακτηρίζει τους Υπουργούς του «αµέτοχους πα-
ρατηρητές», χωρίς να ντρέπεται και να απολογείται. Επιτελικό
κράτος και αµέτοχοι παρατηρητές δεν συµβαδίζουν. Ο κ. Μητσο-
τάκης είναι «de jure» και «de facto» υπεύθυνος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το άρθρο 82 στην παράγραφο
2 του Συντάγµατος είναι αυτό που προσδιορίζει µε πανηγυρικό
τρόπο την ιδιαίτερη θέση του Πρωθυπουργού. Ο Πρωθυπουργός
είναι αυτός που κατευθύνει τις ενέργειες της Κυβέρνησης καθώς
και των δηµοσίων γενικά υπηρεσιών για την εφαρµογή της κυ-
βερνητικής πολιτικής µέσα στο πλαίσιο των νόµων. Ο έλεγχος
της συλλογικής και ατοµικής ευθύνης του Πρωθυπουργού και
των µελών της Κυβέρνησης δεν στρέφεται φυσικά στο περιεχό-
µενο της πολιτικής µε την οποία διαφωνεί η Αντιπολίτευση.
Αφορά την κακή ή εσφαλµένη επιλογή, την κακή εφαρµογή πο-
λιτικής σε ένα ή περισσότερα πεδία, µε συνέπεια να υποστεί
βλάβη το δηµόσιο συµφέρον. Κι εν προκειµένω, η βλάβη του δη-
µοσίου συµφέροντος κορυφώνεται στην άδικη απώλεια πενήντα
επτά ανθρώπων, στην αδυναµία του κράτους να εγγυηθεί στοι-
χειωδώς την προστασία της ανθρώπινης ζωής και στη συνέχεια
στην οργανωµένη απόπειρα κάλυψης και διάχυσης των ευθυνών. 

Συνιστά, κατά συνέπεια, όχι µόνο συνταγµατικά θεµιτή ύψιστη
µορφή κοινοβουλευτικού ελέγχου η κατάθεση δυσπιστίας, αλλά
οφειλόµενη θεσµική παρέµβαση για τον καταλογισµό της ευθύ-
νης, καθώς και την ανάδειξη της βλάβης του δηµοσίου συµφέ-
ροντος που συνεχίζεται µέχρι σήµερα. 

Η διάλυση στον ελληνικό σιδηρόδροµο περιγράφεται στο πό-
ρισµα του ΕΔΟΣΑΑΜ, η αιτιώδης συνάφεια ανάµεσα στη µη ολο-
κλήρωση της σύµβασης και τον θάνατο των παιδιών επισηµαί-
νεται αναντίλεκτα. Οι εργαζόµενοι στα τρένα προειδοποιούσαν
την Κυβέρνηση ότι τα τρένα δεν είναι ασφαλή, οι Βουλευτές το
ίδιο, ο κ. Καραµανλής τούς έλεγε ότι θα έπρεπε να ντρέπονται!

Η προσπάθεια της συγκάλυψης ξεκινά αµέσως µετά την τρα-
γωδία και έχει πρωταγωνιστή τον Πρωθυπουργό. Περιλαµβάνει
την προσπάθεια χειραγώγησης της κοινής γνώµης, την εξασφά-
λιση του ακαταδίωκτου στον κ. Καραµανλή, την προσωπική του
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παρέµβαση, µετά την αλαζονεία του 41%, µε την οποία αποφα-
σίζει να εξαιρέσει τον κ. Τριαντόπουλο από τους προσκληθέντες
µάρτυρες και σήµερα ψηφίζει σύσταση προανακριτικής επιτρο-
πής γι’ αυτόν. Την ψήφισε συρόµενος. Πρόκειται για τακτικιστική
διέξοδο, αν σκεφτούµε τι υποστήριξε ο ίδιος χθες και ο προστι-
θείς του, κ. Βορίδης, προϊδεάζοντάς µας για µια προαποφασι-
σµένη παρεµπόδιση της άσκησης δίωξης για τον κ. Τριαντό-
πουλο. 

Ωστόσο, να προετοιµάζεται ο κ. Τριαντόπουλος που βρισκόταν
στην Αλόννησο -όπως µας είπε, ανάµεσα σε άλλα- να προσκοµί-
σει στην προανακριτική το, µε ηµεροµηνία 9 Μαρτίου, e-mail του,
που αποκαλύπτει σήµερα η εφηµερίδα «ΕΣΤΙΑ». 

Ο Πρωθυπουργός σύρθηκε µετά τα ογκώδη και πρωτοφανή
σε συµµετοχή συλλαλητήρια, αλλά και τις δηµοσκοπικές κατα-
γραφές της εδραιωµένης στην κοινωνία πεποίθησης όχι µόνο για
τις κυβερνητικές ευθύνες αλλά πρωτίστως για τη συγκάλυψη. 

Οι κοινωνικές αντιδράσεις καταδεικνύουν και σφραγίζουν τη
διάρρηξη, την οριστική άρση της εµπιστοσύνης των πολιτών στην
Κυβέρνηση και στον Πρωθυπουργό, καθώς η δικαιοσύνη δεν
µπορεί να υπηρετηθεί από αυτούς που µε πρόθεση και συστηµα-
τικά την παρεµποδίζουν. 

Και είναι εντυπωσιακό ότι ο κ. Μητσοτάκης, που επιτρέπει αή-
θεις επιθέσεις στενών συνεργατών του στους συγγενείς, που
κρατάνε ζωντανή µε τον αγώνα τους τη µνήµη των πενήντα επτά
νεκρών, χτες στη Βουλή µε την αποκρουστική του αλαζονεία
ήρθε να εµπαίξει την κοινωνία, να περιφρονήσει για άλλη µια
φορά τη νοηµοσύνη της, λέγοντάς µας, δύο χρόνια µετά την τρα-
γωδία, ότι ο ΟΣΕ θα υποστηριχτεί από ξένο οργανισµό και λέγο-
ντάς µας ότι θα εισαγάγει την αξιολόγηση στο Σύνταγµα. Ποιός;
Αυτός που η διακυβέρνησή του έκανε το εγκληµατικό ρουσφέτι
στον σταθµάρχη. Ποιος; Αυτός που αλλάζει τους νόµους για να
κάνει την ΕΥΠ άντρο του παρακράτους του. Ποιος; Αυτός που
στελέχωσε τον ΟΣΕ µε τα στελέχη της ΟΝΝΕΔ, της ΔΑΠ, της
Νέας Δηµοκρατίας. Και µας µιλάει για αξιολόγηση και για συντα-
γµατοποίηση της αξιολόγησης!

Στα έξι χρόνια διακυβέρνησής του, ο κ. Μητσοτάκης, έχει κα-
ταφέρει να καταστήσει τη λέξη µεταρρύθµιση συνώνυµη µε την
απορρύθµιση, µε τη διάλυση του κοινωνικού κράτους, µε τη γι-
γάντωση των ανισοτήτων, µε την αυθαιρεσία των καρτέλ στις
τράπεζες, στα τρόφιµα, στην υγεία, στην ενέργεια, µε την απώ-
λεια του αισθήµατος ασφάλειας. Έξι χρόνια διακυβέρνησης µε
συνεχείς επιθέσεις σε ανεξάρτητες αρχές, έξι χρόνια µε την εµπι-
στοσύνη των πολιτών στους θεσµούς και τη δικαιοσύνη σε ιστο-
ρικά χαµηλά. Αυτό θα αποτελέσει για το ΠΑΣΟΚ το πρώτιστο
χρέος µας, να αποκατασταθεί η δηµοκρατική νοµιµότητα που
επανειληµµένα παραβιάζεται, να προστατέψουµε τους θεσµούς
και την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης. 

Για όλους αυτούς τους λόγους το ΠΑΣΟΚ ανέλαβε την πρω-
τοβουλία για την κατάθεση πρότασης δυσπιστίας που συνυπο-
γράφουν κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Πρόκειται για την οφει-
λόµενη µέγιστη θεσµική αντίδραση της Αντιπολίτευσης που αντι-
στοιχεί στη µέγιστη αντίδραση της κοινωνίας. Το πάνδηµο αίτηµα
για την απόδοση δικαιοσύνης που εµποδίζεται από την Κυβέρ-
νηση δεν θα µπορούσε να µη φτάσει στο Κοινοβούλιο. 

Η Κυβέρνηση αποτελεί πλέον άχθος και άγος για τη χώρα και
δεν θα πρέπει να έχει την ψευδαίσθηση ότι επειδή διατηρεί τη
στεγανοποιηµένη πλειοψηφία των πειθαρχηµένων Βουλευτών
της διατηρεί πολιτική νοµιµοποίηση. Την έχει απολέσει όπως έχει
απολέσει και την ηθική της νοµιµοποίηση. Η άσκηση της εξου-
σίας από τον κ. Μητσοτάκη και µια Κυβέρνηση είτε άχρηστων είτε
αµέτοχων και ανεύθυνων παρατηρητών βλάπτει τη χώρα και τους
θεσµούς. Το αίτηµα για πολιτική αλλαγή είναι ώριµο, είναι πλει-
οψηφικό και το ΠΑΣΟΚ θα το εκφράσει µε σοβαρότητα και µε δη-
µοκρατική ευθύνη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ο κ. Παπαστεργίου.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχοµαι να τοποθετηθώ σήµερα
µε την ιδιότητά µου ως Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης για
µία πρόταση δυσπιστίας που έρχεται από τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης, από µία ετερόκλητη και µηδενιστική συµµαχία που
είναι συνδεδεµένη µε την τραγωδία των Τεµπών. Είναι καλοδε-
χούµενη η πρόταση καθώς είναι µια ευκαιρία να κάνουµε µια συ-
ζήτηση εφ’ όλης της ύλης.

Δεν θα σταθώ στα διαδικαστικά της κατάθεσης της πρότασης.
Θα σταθώ στο πλήθος του κόσµου, στην ηχηρή φωνή των συλ-
λαλητηρίων και την κραυγή αυτής της κοινωνίας που έρχεται να
φωνάξει ότι θέλει ένα κράτος πιο ασφαλές, µε συγκοινωνίες που
θα είναι σύγχρονες και µια πολιτεία που θα προστατεύει τους πο-
λίτες της. 

Κατάγοµαι από τη Θεσσαλία και το 2023 ήµουν Δήµαρχος
Τρικκαίων. Τότε είχα εκφράσει ανοιχτά την άποψή µου ότι νιώθω
ηττηµένος και ως ασχολούµενος µε τα κοινά και ως µηχανικός
που δεν είχαµε καταφέρει να φτιάξουµε ασφαλείς υποδοµές στη
χώρα µας και νοµίζω πως αυτό είναι κάτι που όλοι θέλουµε. 

Το δυστύχηµα των Τεµπών στην πραγµατικότητα έχει τραυµα-
τίσει ολόκληρη τη χώρα. Ο σεβασµός για τα θύµατα και τους
συγγενείς, για τους γονείς που θα πονούν µια ζωή είναι δεδοµέ-
νος και απεριόριστος. Κάποιες από τις οικογένειες αυτές ζούνε
και στα µέρη µου.

Αδιαπραγµάτευτη προτεραιότητα αυτής της Κυβέρνησης είναι
ότι η Ελλάδα θα αποκτήσει σύγχρονα τρένα έως το 2027.
Ωστόσο οι πολίτες βοµβαρδίζονται από την τοξικότητα που έχει
ποτίσει την πολιτική µας ζωή. Το πιστεύω ακράδαντα πως ό,τι δί-
νεις στην κοινωνία παίρνεις. Δίνεις τοξικότητα, παίρνεις τοξικό-
τητα. Δίνεις βία, παίρνεις βία.

Αυτό επέλεξαν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, να βάλουν
φωτιά στην πολιτική, να ρίχνουν καθηµερινά λάδι στη φωτιά, να
κυκλοφορούν και να διαδίδουν ανακρίβειες, σενάρια και φήµες,
θέλοντας να επωφεληθούν πολιτικά.

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, ποιον θέλουµε
να συγκαλύψουµε και γιατί; Καθηµερινά κυκλοφορούν νέες θεω-
ρίες και καθηµερινά καταρρίπτονται. Αλλά αυτοί που ποτίζουν το-
ξικότητα δεν πτοούνται, ανακαλύπτουν νέα ψέµατα, επιµένουν
στα παλιά, εκµεταλλευόµενοι µια τραγωδία και τον ανθρώπινο
πόνο. 

Εµείς έχουµε επιλέξει αντί τοξικότητας να πορευτούµε µε γνώ-
µονα την αλήθεια και να δώσουµε πραγµατικές λύσεις σε πρα-
γµατικά προβλήµατα. Οι πολίτες που διαδηλώνουν, κυρίες και
κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν ζητούν συσκότιση, ζητούν φως.
Αυτό που κάνετε, αυτός ο βοµβαρδισµός µε fake news, συντελεί
στη συσκότιση, ενώ όλοι γνωρίζουµε ότι µόνο η δικαιοσύνη είναι
αυτή που µπορεί να ρίξει φως. 

Για παράδειγµα, το ξέρετε πολύ καλά ότι είναι µεγάλο ψέµα
ότι η δίκη καθυστερεί για να συγκαλύψουµε. Ξέρετε καλά ότι
έχουν εξεταστεί και γίνονται δεκτά περισσότερα από διακόσια
πενήντα αιτήµατα συγγενών. Ξέρετε καλά ότι έχουν διοριστεί τε-
χνικοί σύµβουλοι όσοι προτάθηκαν από συγγενείς. Έχει διερευ-
νηθεί κάθε πληροφορία που ακούστηκε. Έχουν ασκηθεί σαράντα
τρεις διώξεις σε αντίστοιχα πρόσωπα. Αλλά και για εσάς το δυ-
στύχηµα των Τεµπών είναι σηµείο διχασµού ενώ θα µπορούσε να
είναι εφαλτήριο ενότητας. Τελικά σας ενδιαφέρει η αλήθεια ή
µήπως το πρόσκαιρο πολιτικό όφελος; Γιατί για εµάς προέχει η
πρόοδος της χώρας, η σταθερότητα, η πορεία όλων µας ενωµέ-
νων για έναν σκοπό: η Ελλάδα να πάει µπροστά. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτήν την ώρα που παλεύετε να
σύρετε τη χώρα στην εσωστρέφεια και την τοξικότητα, ο παγκό-
σµιος χάρτης αλλάζει δραµατικά. Για να µπορέσει η Ελλάδα να
επιβιώσει, χρειαζόµαστε ανάπτυξη και προοπτική, κάτι που µόνο
εµείς µπορούµε να διασφαλίσουµε και αυτό το γνωρίζουν οι πο-
λίτες. Τα τελευταία πέντε χρόνια, παρά τις προσπάθειες να µη-
δενίσετε τα πάντα, έχουν γίνει πολλά. Η Κυβέρνηση έχει
κατορθώσει να διατηρήσει µια σταθερότητα που οδηγεί τη χώρα
στην επιτυχία και την ανάπτυξη. 

Ως Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης σχεδιάζουµε και υλο-
ποιούµε πολιτικές και υπηρεσίες που βελτιώνουν τη ζωή των πο-
λιτών και την κάνουν πιο ασφαλή. Βάζουµε τις βάσεις να νιώσουν
οι πολίτες ότι έχουν τις υπηρεσίες που αξίζουν σε ένα κράτος
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που τους σέβεται, που υπολογίζει τον χρόνο και τις ανάγκες
τους. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αναφερθώ στα εµβληµατικά
έργα που υλοποιούµε, έργα που αλλάζουν την εικόνα της χώρας,
ενισχύουν τη θέση της στους διεθνείς δείκτες, την κάνουν πιο ελ-
κυστική σε επενδύσεις.

Η δικαιοσύνη αλλάζει, µιας και είναι εδώ ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης. Με το ολοκληρωµένο σύστηµα διαχείρισης δικαστικών
υποθέσεων πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης, το ολοκληρωµένο
σύστηµα διαχείρισης υποθέσεων διοικητικής δικαιοσύνης και τις
υπηρεσίες τηλεδιάσκεψης σε δικαστήρια και σωφρονιστικά κα-
ταστήµατα η διαδικασία της απονοµής της δικαιοσύνης επιταχύ-
νεται.

Η υγεία αλλάζει µε την ψηφιοποίηση των ιατρικών αρχείων που
εµπλουτίζουν και ολοκληρώνουν τον ατοµικό φάκελο υγείας, µε
την αναβάθµιση των πληροφοριακών συστηµάτων των νοσοκο-
µείων και του συστήµατος ηλεκτρονικής συνταγογράφησης. 

Εµβληµατικό έργο η ψηφιοποίηση. Με πόρους του Ταµείου
Ανάκαµψης ύψους 590 εκατοµµυρίων ευρώ ψηφιοποιούµε περισ-
σότερες από 1,2 δισεκατοµµύρια σελίδες. Έως σήµερα έχουν
υλοποιηθεί οι ψηφιοποιήσεις σε τετρακόσια εκατοµµύρια σελί-
δες, ξεπερνώντας ήδη το 30%, και οι µηχανές δουλεύουν στο
φουλ. 

Συνολικά «τρέχουµε» από το Ταµείο Ανάκαµψης εκατόν τέσ-
σερα έργα µε συνολικό προϋπολογισµό που φτάνει τα 3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, µε πολύ σηµαντική απορρόφηση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η τεχνολογία πρέπει πρώτα να
συµβάλει στην ασφάλεια των πολιτών και ακριβώς αυτό υπηρε-
τούµε τα τελευταία χρόνια. Παραδώσαµε στην Πολιτική Προστα-
σία ολοκληρωµένο το «112» και αυτή τη στιγµή προχωράµε στην
αναβάθµισή του, ένα έργο που προσφέρει ακόµα πιο σύγχρονα
συστήµατα µε πανευρωπαϊκή κάλυψη για τους πολίτες και τους
επισκέπτες της χώρας µας. 

Ενισχύουµε την άµυνα της χώρας απέναντι στην κλιµατική
κρίση, στηρίζοντας την πολιτική προστασία και µέσω του εθνικού
προγράµµατος των µικροδορυφόρων, ένα έργο του Ταµείου Ανά-
καµψης προϋπολογισµού 200 εκατοµµυρίων ευρώ. Οι δεκατρείς
ελληνικοί µικροδορυφόροι χαµηλής τροχιάς θα προσφέρουν δε-
δοµένα σχεδόν σε πραγµατικό χρόνο για την προστασία του πε-
ριβάλλοντος, την αποτελεσµατικότερη αντιµετώπιση φυσικών
καταστροφών, τη χωροταξία και την προστασία των θαλασσών. 

Δηµιουργήσαµε την πλατφόρµα για τα ακαθάριστα οικόπεδα,
ένα ακόµη πολύτιµο εργαλείο για τον έλεγχο και την πρόληψη
στην Πολιτική Προστασία, αλλά και το myCoast που το περα-
σµένο καλοκαίρι έβαλε τάξη στην αυθαίρετη εκµετάλλευση των
ακτών µας, ενώ το ίδιο θα κάνουµε σύντοµα για τον δηµόσιο
χώρο µε νέα εφαρµογή mystreet.

Βάλαµε τάξη στο Κτηµατολόγιο, µια ακόµη µεταρρύθµιση που
αφήνει πίσω δεκαετίες καθυστερήσεων. Στο τέλος του 2025 απο-
κτούµε ένα σύγχρονο κτηµατολόγιο που δεν θα ταλαιπωρεί τους
πολίτες, όπως συνέβαινε τα προηγούµενα τριάντα χρόνια και θα
λειτουργεί µε αποτελεσµατικότητα και διαφάνεια, ευνοώντας και
στηρίζοντας µια ανταγωνιστική οικονοµία. 

Με κάθε νέο έργο, µε κάθε νέα δράση συµβάλλουµε στη δηµι-
ουργία ενός πιο σύγχρονου και ανταγωνιστικού περιβάλλοντος
για όλους τους πολίτες, για όλες τις επιχειρήσεις. Ενισχύουµε
τις τηλεπικοινωνιακές υποδοµές της χώρας µε έργα 200 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. Το πρόγραµµα «Gigabit Voucher» µετράει ήδη σχε-
δόν ενενήντα επτά χιλιάδες αιτήσεις, ενώ το ποσοστό συνδεσι-
µότητας νοικοκυριών µε οπτική ίνα υπερβαίνει ήδη το 50%, ενώ
το 2019 ήταν 0%, µέχρι δε το τέλος του έτους αναµένεται να αγ-
γίξει το 60%. Τα νούµερα αποτυπώνουν µια πραγµατικότητα που
εσείς, κύριοι της Αντιπολίτευσης, απαξιώνετε.

Γύρω µας αλλάζουν όλα. Η επανάσταση της τεχνητής νοηµο-
σύνης είναι εδώ και η Ελλάδα έχει ήδη καταρτίσει εθνική στρα-
τηγική για την τεχνητή νοηµοσύνη. Είµαστε µια από τις πρώτες
επτά χώρες και σχήµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που απο-
κτούµε το δικό µας εργοστάσιο τεχνητής νοηµοσύνης.

Ο φάρος θα αναπτυχθεί γύρω από τον εθνικό µας υπερυπολο-
γιστή «Δαίδαλο», έναν από τους ισχυρότερους σε υπολογιστική
ισχύ παγκοσµίως. Τις επόµενες εβδοµάδες φέρνουµε στη Βουλή

το νοµοσχέδιο για την αξιοποίηση των δεδοµένων µε τήρηση των
κανόνων προστασίας δεδοµένων και κυρώσεις για όσους το πα-
ραβιάζουν. Πρόκειται για µια συνεκτική πολιτική που αλλάζει το
τοπίο στο Δηµόσιο, ενισχύει το οικοσύστηµα τεχνολογίας και
συµβάλλει στο να γυρίσουν τα νέα παιδιά πίσω.

Αλλάξαµε και την κατάσταση στα γήπεδα. Ειπώθηκε νωρίτερα
από τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη. Κερδίσαµε τη µάχη
µε τη βία στους αθλητικούς χώρους όταν και πάλι είχατε αµφι-
βολίες. Ήδη οι πολίτες έχουν ταυτοποιήσει περισσότερα από ένα
εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες εισιτήρια στον «gov.gr wallet».
Σύντοµα το wallet θα είναι και το βασικό σηµείο αλληλεπίδρασης
πολίτη-κράτους σε µια Ελλάδα µε λιγότερη γραφειοκρατία.

Επίσης, πρακτικά όλοι οι ενήλικοι Έλληνες πολίτες έχουν εξυ-
πηρετηθεί τουλάχιστον µια φορά από τον «gov.gr» το οποίο ήδη
µετρά σχεδόν δύο χιλιάδες διακόσιες υπηρεσίες. Καθηµερινά ψη-
φιοποιούµε µε ρυθµό µια µε δύο υπηρεσίες. Καθηµερινά επίσης
επενδύουµε στην ασφάλεια των πολιτών. Προχωράµε άµεσα τις
διαδικασίες του πληροφοριακού συστήµατος για τις κάµερες
στους δρόµους. Η ενίσχυση της οδικής ασφάλειας αποτελεί από-
λυτη προτεραιότητα για τη µείωση των τροχαίων ατυχηµάτων και
την προώθηση της υπεύθυνης και ασφαλούς οδήγησης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κοινωνία απαιτεί αλήθεια και
ασφάλεια, ένα σχέδιο εγγύηση για το µέλλον προς όφελος των
πολλών, για ένα µέλλον που θα φέρει ανάπτυξη, που θα θωρακί-
σει µια χώρα στην οποία οι νέοι µας θα θέλουν να µείνουν και να
δραστηριοποιούνται, µια χώρα που θα εκτιµά το ταλέντο τους και
θα τους αξιοποιεί. Ήδη στον χώρο της τεχνολογίας βλέπουµε
πολλές και καλοπληρωµένες θέσεις εργασίας, ένα οικοσύστηµα
που καλεί νέους που µεταναστεύουν να γυρίσουν πίσω. Στους
νέους µας, προφανώς και, οφείλουµε ένα καλύτερο µέλλον στο
οποίο θα αισθάνονται ασφαλείς, µε θεσµούς που θα λειτουργούν
και θα τους προστατεύουν, µε δηµόσιους υπαλλήλους που θα
επιλέγονται και θα αξιολογούνται για να υπηρετούν τους πολίτες
χωρίς να επαναπαύονται αφού πλέον έχουν διοριστεί.

Ως Κυβέρνηση κοιτάζουµε το παρελθόν και κάνουµε διαρκώς
την αυτοκριτική µας, διορθώνουµε τα λάθη µας και προχωράµε
µπροστά. Από το 2019, οι κυβερνήσεις της Νέα Δηµοκρατίας µε
Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη έρχονται συνεχώς αντι-
µέτωπες µε νέες κρίσεις, κρίσεις που απαιτούν νέα εργαλεία,
νέες µορφές τεχνοκρατικής και πολιτικής επάρκειας, αλλά απαι-
τούν και σταθερότητα. Την ώρα που σε άλλες χώρες οι κυβερνή-
σεις είναι σε περιδίνηση, στην Ελλάδα βλέπουµε ότι προχωράµε
σταθερά µπροστά και αποδεικνύουµε ότι µπορούµε να χτίσουµε
ένα κράτος σύγχρονο, ευέλικτο, που αξιοποιεί τα τεχνολογικά ερ-
γαλεία, τη δυναµική και το ταλέντο των Ελλήνων για να εξυπηρε-
τήσει τους πολλούς.

Για όλους τους παραπάνω λόγους, σας καλώ να καταψηφίσετε
την πρόταση δυσπιστίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, ευ-
χαριστούµε και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρουλάκης για να
κάνει την παρέµβασή του.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ-Κινήµα-

τος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πα-
ρακολουθούµε από το πρωί µια παρέλαση αλαζονείας και
υποκρισίας από τους Υπουργούς και τους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. Σε λίγο θα µας πουν ότι βγήκαν στις πλατείες δύο
φορές εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες για να τους στείλουν το
µήνυµα ότι τα πάνε πολύ καλά, απλά είπαν να βγουν ξαφνικά για
να τα πάνε λίγο καλύτερα και ότι είναι όλοι ευχαριστηµένοι.

Το «µήνυµα», είπε ο Πρωθυπουργός, «είναι να πάτε την Ελλάδα
πιο ψηλά». Πιο ψηλά από πού; Από τον πάτο των δεικτών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης; Πιο ψηλά πότε; Πόσα χρόνια θέλετε ακόµη
να κυβερνήσετε; Είστε ήδη έξι χρόνια Κυβέρνηση. Είστε έξι χρό-
νια Κυβέρνηση και η Ελλάδα είναι εικοστή έκτη σε αγοραστική
δύναµη στις είκοσι επτά ευρωπαϊκές χώρες. Θέλετε άλλα έξι για
να πάει εικοστή πέµπτη;
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Όµως, δεν φτάνει ότι στα θέµατα γενικού ενδιαφέροντος οι
απαντήσεις και οι παρουσίες σας είναι σαθρές, χωρίς αντικειµε-
νικά στοιχεία, ακόµα και στο κυρίαρχο θέµα της πρότασης δυ-
σπιστίας, που είναι η τραγωδία των Τεµπών, δεν δίνετε απαντή-
σεις. Μας είπατε χθες ότι στηρίζετε την προανακριτική για τον κ.
Τριαντόπουλο, αλλά είναι αθώος. Ότι έλεγε ψέµατα τον Μάρτιο
του 2023 όταν δήλωνε ότι η αποστολή του στο πεδίο ήταν η δια-
µόρφωση του χώρου και ότι τότε έλεγε ψέµατα αλλά τώρα λέει
αλήθεια, που µας ενηµερώνει ότι πήγε εκεί µόνο για την αρωγή
των οικογενειών των θυµάτων.

Όµως, ξέρετε, τα ψέµατά σας έχουν έναν περιοδικό χαρα-
κτήρα, σύµφωνα µε τις συνθήκες που διαµορφώνονται. Όµως,
ξαφνικά ήρθε σήµερα ένα e-mail για να αποδείξει ότι το µήνυµα
των εκατοντάδων χιλιάδων δεν το πήρατε. Ψέµατα λέγατε, ψέ-
µατα λέτε και µετά από ό,τι έχει συµβεί τις τελευταίες εβδοµά-
δες. Λέτε ψέµατα πάνω από µια τραγωδία που έχει συγκλονίσει
την Ελλάδα.

Πραγµατικά ζητώ αύριο από τον Πρωθυπουργό, αν του έχει
µείνει στοιχειώδης ευπρέπεια και αξιοπιστία, να παρουσιάσει στη
Βουλή των Ελλήνων το επίµαχο στοιχείο, γιατί εµείς πιστεύουµε
ότι εκτέλεσε αποστολή Μητσοτάκη ο κ. Τριαντόπουλος, ο Υφυ-
πουργός παρά τω Πρωθυπουργώ, πάνω από τα συντρίµµια των
τρένων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Και δεν το πιστεύουµε µόνο εµείς, το πιστεύουν και εκατοµµύ-
ρια Έλληνες που έχουν ενοχληθεί από αυτήν την αλαζονική συ-
µπεριφορά που υποτιµά τη νοηµοσύνη τους ενώ υπάρχουν
ακράδαντα στοιχεία. Ο κ. Τριαντόπουλος προσέφερε µε τη στά-
ση του αλλοίωση στοιχείων και απώλεια αποδεικτικών µέσων για
την έρευνα. Κι αυτό είναι πάρα πολύ κρίσιµο και γι’ αυτό άλλωστε
προτείναµε την προανακριτική επιτροπή. 

Δεν φτάνει όµως µόνο αυτό. Άκουσα το πρωί και τον κ. Σκέρ-
τσο να µας λέει πράγµατα αδιανόητα. Τι ήθελε να πει λέγοντας
«ότι χάσαµε µια µάχη»; Μια µάχη είναι µια τραγωδία µε πενήντα
επτά νεκρούς; Χάσατε αυτήν τη µάχη και θα κερδίσετε τον πό-
λεµο απέναντι σε ένα εχθρικό κράτος; Βαυαροί είστε; Αυτά νο-
µίζω µπορούµε να τα βρούµε µόνο σε κείµενα του προ-προ-
προηγούµενου αιώνα της βαυαρικής παρουσίας, αν είναι δυνα-
τόν!

Δεν έχετε ενσυναίσθηση, δεν δείχνετε κανέναν σεβασµό και
είστε πραγµατικά αµετανόητοι. Συνεχίζετε µε πάθος να λέτε ψέ-
µατα για να καλύψετε τα προηγούµενα ψέµατα, να κάνετε προ-
σβολές για να καλύψετε τις προηγούµενες προσβολές. Πρόκειται
για έναν φαύλο κύκλο που στο τέλος θα γίνει τσουνάµι εις βάρος
της Νέας Δηµοκρατίας, ένα λαϊκό τσουνάµι, γιατί ο κόσµος κα-
ταλαβαίνει ότι δεν έχετε πια κανένα µέτρο. Έχετε χάσει το µέτρο.

Κοιταχτείτε, λοιπόν, στον καθρέφτη και πείτε µας ο επίµαχος
σταθµάρχης από ποιον διορίστηκε σ’ αυτήν τη θέση; Ποιανού
στελέχους της Νέας Δηµοκρατίας είναι «γαλάζιο» ρουσφέτι; Και
αφήστε τώρα τις θεωρίες περί βαθέως κράτους που πολεµάτε,
ενώ είστε οι ίδιοι ιστορικά και πολιτικά το βαθύ κράτος της χώρας
που απλώνει τα πλοκάµια του σ’ όλους τους θεσµούς όποτε τύχει
να βρεθεί σε θέση εξουσίας. 

Ποιος είναι αυτός που διόρισε τον σταθµάρχη; Ποιοι είναι
αυτοί που διόρισαν όλα τα «γαλάζια» παιδιά; Γιατί όλοι αυτοί δεν
είχαν στο βιογραφικό τους τίποτα παραπάνω από τα κοµµατικά
τους ένσηµα και βρέθηκαν σε πολύ κρίσιµες θέσεις που αφορούν
αυτήν την τραγωδία. Αυτή είναι η αξιοκρατία για την οποία θέλετε
να κάνετε και παρεµβάσεις στο Σύνταγµα; 

Μέχρι σήµερα κυβερνάτε τον τόπο µε καθαρά µία φιλοσοφία.
Το κράτος είναι λάφυρο στα χέρια της παρέας του κ. Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Γι’ αυτό θα δώσουµε αγώνα να κλείσει ο κύκλος της Κυβέρνη-
σής σας το γρηγορότερο δυνατό για να υπάρχει µια κανονική κυ-
βέρνηση που καταλαβαίνει τι πλήρωσε ο ελληνικός λαός δέκα
χρόνια µνηµονίων, τι θυσίες έκανε, µε τι αγωνία και στεναχώρια
έβλεπε τα παιδιά να φεύγουν στο εξωτερικό και πως περίµενε να
υπάρξουν µεταρρυθµίσεις, αλλαγές, σεβασµός στον πολίτη, κρά-
τος δικαίου, κοινωνικό κράτος. Σε όλα αποτύχατε. 

Εδώ, όµως, µιλάµε για κάτι συγκεκριµένο, ένα τεράστιο ηθικό
ζήτηµα, ένα ηθικό ζήτηµα που είναι ροµφαία πάνω από την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Επιτέλους, πείτε την αλήθεια.
Τι έκανε ο Τριαντόπουλος, ο απεσταλµένος του κ. Μητσοτάκη,
λίγες ώρες µετά τη σύγκρουση; Και αν θεωρείτε ότι όλα αυτά
που λέµε σας υποτιµούν, παρακαλώ τον κ. Μητσοτάκη αύριο να
εµφανίσει το επίµαχο e-mail και να µας πει ότι κάνατε λάθος. Αν
δεν το εµφανίσει τότε θα αποδείξει για άλλη µια φορά ότι ο κ.
Τριαντόπουλος εκτέλεσε αποστολή του ίδιου του Πρωθυπουρ-
γού. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να καταλάβουµε ότι τροφοδοτεί
αυτή η συµπεριφορά την αγανάκτηση του ελληνικού λαού. Πρέ-
πει να καταλάβουµε ότι όντως αλλάζουν πολλά στον περίγυρό
µας. Ο κόσµος αλλάζει και η ιστορία πάντα δεν πάει τις κοινωνίες
προς θετικές και προοδευτικές κατευθύνσεις. Όσο περνούν τα
χρόνια δεν είναι σίγουρο ότι τα πράγµατα γίνονται καλύτερα.
Μπορεί οι συνθήκες να χειροτερέψουν ραγδαία. 

Γι’ αυτό χρειάζεται ένα ισχυρό κράτος, µία σοβαρή κυβέρνηση
και πολιτικό ήθος για να ξαναεµπιστευτεί ο ελληνικός λαός την
πολιτική και ενωµένος ο λαός µε µία σοβαρή κυβέρνηση να ανα-
συγκροτήσει το κράτος, να δηµιουργήσει µια ανθεκτική οικονο-
µία, να επιβάλει στην Ευρωπαϊκή Ένωση πολιτικές ασφάλειας και
αλληλεγγύης, αυτές που συζητά σήµερα υπό το φόβο των ρα-
γδαίων εξελίξεων και τις οποίες κάποιοι από εµάς τις θέταµε εδώ
και πολλά χρόνια και εκεί και εδώ και κάποιοι µας λέγατε ροµα-
ντικούς. Οι προκλήσεις είναι πολλές και µεγάλες. Εσείς, όµως,
αποτύχατε παταγωδώς και πρέπει γρήγορα να υπάρξει ισχυρή,
προοδευτική πολιτική αλλαγή, µία σοβαρή και αξιόπιστη κυβέρ-
νηση.

Μέχρι τις αυριανές µας οµιλίες των πολιτικών Αρχηγών είναι
ένα εικοσιτετράωρο. Σκεφτείτε σοβαρά τι θα συµβεί εάν δεν πα-
ρουσιαστεί το επίµαχο e-mail, όχι µε εµάς, µε τους εκατοντάδες
χιλιάδες που βγήκαν στους δρόµους και στις πλατείες. Θα είναι
ένα ακόµα δείγµα περιφρόνησης και αναξιοπιστίας. Έχετε είκοσι
τέσσερις ώρες να σκεφτείτε αν αξίζει να συνεχίσετε το παιχνίδι
της κοροϊδίας µπροστά σε µια τέτοια τραγωδία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα απαντήσει ο

Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Φλωρίδης για λογαριασµό της Κυβέρ-
νησης. 

Ορίστε, κύριε Φλωρίδη, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έχω ζητήσει και εγώ τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αµέσως µετά θα πά-

ρετε τον λόγο για την παρέµβαση που δικαιούστε. Προηγείται η
απάντηση της Κυβέρνησης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Πριν περίπου ένα χρόνο, ο κ. Ανδρουλάκης, αφού διάβασε ένα
δηµοσίευµα ότι ο ΟΣΕ έστειλε στον ανακριτή αλλοιωµένους και
πειραγµένους τους δίσκους των συνοµιλιών… 

(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,

παρακαλώ. 
Ο Πρόεδρός σας ακούστηκε. Παρακαλώ, ας ακουστεί και η Κυ-

βέρνηση. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): …ότι

έστειλε αλλοιωµένα ηχητικά στον ανακριτή, έσπευσε µε βάση το
δηµοσίευµα να καταθέσει µία πρόταση δυσπιστίας πάλι, αν θυ-
µάµαι καλά. Αποδείχθηκε περίτρανα από την πραγµατογνωµο-
σύνη του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου ότι οι δίσκοι που
παραδόθηκαν στον ανακριτή ήταν ανέγγιχτοι, είχαν όλες τις συ-
νοµιλίες και δεν έλειπε ούτε δευτερόλεπτο από τις συνοµιλίες.
Θα περιµέναµε τη συγγνώµη του κ. Ανδρουλάκη. Δεν την είδαµε
ποτέ. 

Όταν ανακοινώνονταν το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, ο κ. Αν-
δρουλάκης έσπευσε να πει «έχω πια όλα τα στοιχεία να κατα-
θέσω πρόταση µοµφής κατά της Κυβερνήσεως» και είχε κατα-
θέσει νωρίτερα µία πρόταση για τη σύσταση προανακριτικής επι-
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τροπής για παρέµβαση πολιτικών προσώπων. Το θέσφατο αυτό
πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ λέει στο σηµείο 571 -να το πούµε κα-
θαρά- ότι δεν υπήρχε καµία παρέµβαση πολιτικών προσώπων. 

Τώρα, υπάρχει ένα δηµοσίευµα για το οποίο η Κυβέρνηση έχει
δώσει µία απάντηση, αλλά θέλω να σας ρωτήσω το εξής. Χθες η
Βουλή συνέστησε προανακριτική επιτροπή. Άρα, λοιπόν, αυτό
σηµαίνει ότι η προανακριτική επιτροπή θα εξετάσει όλα αυτά τα
στοιχεία µε τη διαδικασία της εισαγγελικής έρευνας. Παραδό-
ξως, ενώ συνεστήθη η προανακριτική και δεν ξεκίνησε τις εργα-
σίες της, εσείς θέλετε τώρα στην Ολοµέλεια την πρόταση δυσ-
πιστίας να την µετατρέψετε σε µία προανακριτική ανοιχτή διαδι-
κασία ξευτελίζοντας αυτό που χθες ψηφίσατε.  

Και συνεχίζω µε το φοβερά συνταγµατικά παράδοξο. Ακόµα
και τώρα ο κ. Ανδρουλάκης τι δεν κάνει; Όταν παρουσιάστηκε το
πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ έδωσε µια συνέντευξη, στην οποία είπε:
«θα καταθέσω πρόταση µοµφής αλλά δεν ζητάω εκλογές». Μά-
λιστα. Χθες, τον συµπλήρωσε ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτι-
κής του Οµάδας, λέγοντας: «Εµείς καταθέτουµε πρόταση µοµ-
φής αλλά δεν ζητάµε εκλογές. Διότι θα ήµασταν γραφικοί αν ζη-
τούσαµε εκλογές. Η Κυβέρνηση έχει συµπαγή Κοινοβουλευτική
Οµάδα και δεν θα πέσει στη Βουλή».

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι το εξής: Εάν η Κυβέρνηση, επειδή
έχει συµπαγή Κοινοβουλευτική Οµάδα, δεν θα πέσει στη Βουλή
και αν δεν γίνουν εκλογές, µπορείτε να µου πείτε πώς θα φύγει ο
Μητσοτάκης που θέλετε να φύγει; Έχετε κάποιον άλλο συντα-
γµατικό τρόπο να το πετύχετε αυτό; Τι υπονοείτε;

Και εν πάση περιπτώσει, επειδή µιλάτε διαρκώς για την περί-
φηµη προοδευτική πλειοψηφία µε την οποία θα σχηµατίσετε Κυ-
βέρνηση αφού φύγει ο Μητσοτάκης χωρίς να ζητάτε εκλογές και
χωρίς να πέσει στη Βουλή, δεν θα πρέπει κάποιος από εσάς να
σηκώσει το χεράκι του και να πει ότι εγώ θα είµαι ο Πρωθυπουρ-
γός που θα αντικαταστήσει τον Μητσοτάκη; Δηλαδή, θα φύγει ο
Μητσοτάκης, θα πέσει η Κυβέρνηση και δεν εµφανίζεται ένας να
πει εγώ είµαι ο επόµενος Πρωθυπουργός; 

Αλλά αντίθετα, τι έχουµε εδώ µέχρι τώρα;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Χωρίς εκλογές;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία

Κωνσταντοπούλου!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Έχουµε

τέσσερις Αρχηγούς που υπέγραψαν µια πρόταση δυσπιστίας, κα-
νένας δεν σηκώνει το χεράκι του να πει ότι εγώ θα είµαι ο επόµε-
νος Πρωθυπουργός, αλλά σε αυτούς τους τέσσερις Αρχηγούς
για να δούµε τι είναι. Είναι ο ΣΥΡΙΖΑ 1, που κράτησε την επίσηµη
ονοµασία, ο ΣΥΡΙΖΑ 2, που λέγεται Νέα Αριστερά, ο ΣΥΡΙΖΑ 3,
που είναι η κ. Κωνσταντοπούλου…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι λέτε τώρα!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): …ο ΣΥΡΙΖΑ
4, που είναι οι Βουλευτές του Κασσελάκη, ο ΣΥΡΙΖΑ 5, που κά-
ποιοι δηλώνουν ανεξάρτητοι Βουλευτές και ο ΣΥΡΙΖΑ 6, που κά-
ποιοι Βουλευτές του πήγαν στο ΠΑΣΟΚ. Λοιπόν, οι έξι ΣΥΡΙΖΑ
είναι εδώ µέσα, που γιατί προέκυψαν αυτοί οι έξι ΣΥΡΙΖΑ; Προ-
έκυψαν γιατί αγνοείτε τον βασικό κανόνα της δηµοκρατίας που
ξέρετε ποιος είναι; Στη δηµοκρατία χρειάζεται ανοχή και ανεκτι-
κότητα. 

Αλλά εσείς δεν ανέχεστε και δεν αντέχετε ο ένας τον άλλον.
Γίνατε κοµµάτια και θρύψαλα εδώ, δεν µιλιέστε, συγκρούεστε µε
ύβρεις µεταξύ σας στα συνέδριά σας και θέλετε να πείσετε τώρα
ότι αυτά τα κοµµάτια και θρύψαλα και κάποια άλλα που είναι έξω
από τη Βουλή, µαζί µε το ΠΑΣΟΚ, θα κυβερνήσετε την Ελλάδα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τώρα, λοιπόν, έχει ο ελληνικός λαός την εικόνα. Έχει ο ελλη-

νικός λαός την εικόνα της «µεγάλης προοδευτικής συµµαχίας»,
τα κοµµάτια και θρύψαλα του ΣΥΡΙΖΑ και τα υπολείµµατα ενός
ιστορικού κόµµατος που έγινε παρακολούθηµα των κοµµατιών
και των θρυψάλων του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Ανδρουλάκης

έχει τον λόγο. Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ-Κινήµα-

τος Αλλαγής): Η ιστορία του Έθνους είχε τετρακόσια χρόνια
οθωµανικής κατάκτησης. Εκείνη την περίοδο ήταν γνωστά τα γε-
νιτσαρικά τάγµατα τα οποία για να αποδείξουν στον εκάστοτε
σουλτάνο ότι ήταν οι πιο πιστοί του, ακόµα και όταν δεν πολε-
µούσαν οι Τούρκοι αυτοί έκαναν τις µεγαλύτερες σφαγές. 

Η πολιτική παρουσία του συγκεκριµένου Υπουργού της Νέας
Δηµοκρατίας αποδεικνύει ότι και σήµερα σε αυτήν τη Βουλή
υπάρχουν γενιτσαρικά τάγµατα, κύριε Φλωρίδη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αλλά να µιλάτε εσείς για το κόµµα που σας ανέδειξε µε αυτά
τα λόγια, το κόµµα το οποίο όταν κράτησε την Ελλάδα που την
παρέδωσε η Νέα Δηµοκρατία χρεοκοπηµένη το 2009, εσείς πού
ήσασταν; Ποιους υπηρετείτε σήµερα; Αυτούς που έλεγαν «προ-
δότη µνηµονιακό»! Αυτούς υπηρετείτε, κύριε Φλωρίδη. Αυτοί που
σας χειροκροτούν είναι αυτοί που σας έλεγαν «προδότη που
έφερε τα µνηµόνια» από το 2009 µέχρι το 2012. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Ζητάτε, λέει, εκλογές. Πρόταση δυσπιστίας πήραµε πρωτο-
βουλία να γίνει για να γίνουν εκλογές και να φύγετε το γρηγορό-
τερο δυνατό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Απλά δεν έχουµε τον παλαιοκοµµατισµό κάποιων να βγαίνουµε
κάθε µέρα στα κανάλια και να λέµε «ζητάµε εκλογές και εκλογές
και εκλογές». Αυτό το κάνουµε θεσµικά και ο µόνος θεσµικός
δρόµος της Αντιπολίτευσης ήταν η πρόταση δυσπιστίας που κα-
ταθέσαµε.

Πάµε στην ουσία της σηµερινής σοβαρής συζήτησης. Καλά,
δεν ντρέπεστε; Δεν ντρέπεστε; Υπουργός Δικαιοσύνης να λέει
σήµερα ότι καταθέσαµε δυσπιστία πέρυσι για τα χαλκευµένα της
δικαιοσύνης; Θέλω να διαβάσετε τώρα –περιµένουµε- και να µας
απαντήσετε αν το κείµενο της δυσπιστίας πέρυσι αφορούσε τα
χαλκευµένα, που στείλατε στο «Πρώτο Θέµα» ή τις συνοµιλίες
που ήταν στη δικαιοσύνη; Αν έχετε δίκιο, εγώ θα παραιτηθώ. Αν
όµως έχω εγώ δίκιο, οφείλετε να παραιτηθείτε τώρα, άµεσα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Δεν αξίζει στον λαό µας ένας Υπουργός Δικαιοσύνης να λέει
τέτοια χονδροειδή ψέµατα στη Βουλή των Ελλήνων. Άµεσα! Εάν
έχουµε δίκαιο, άµεσα πρέπει να καταθέσετε την παραίτησή σας. 

Επίσης, ΕΟΔΑΣΑΑΜ: Γιατί στη συνέντευξη είπα ότι πλέον
υπάρχουν ακλόνητα στοιχεία για να προχωρήσουµε στην πρό-
ταση δυσπιστίας; Όντως δεν είχε τελειώσει η συνέντευξη Τύπου.
Γιατί είχε ανακοινωθεί ότι ο Πρωθυπουργός δύο χρόνια µάς κο-
ρόιδευε, λέγοντας ότι η έκρηξη και η ανάφλεξη είναι προϊόν των
στοιχείων της µηχανής και το πόρισµα αυτό έλεγε ακριβώς το
αντίθετο, έλεγε για ένα άγνωστο καύσιµο. 

Άρα, είχαµε πια ακλόνητα στοιχεία ότι δύο χρόνια τώρα, ενώ
έχουµε µια τραγωδία πενήντα επτά νεκρών, µπροστά στο πολι-
τικό κόστος και στις εκλογές του καλοκαιριού του 2023 λέγατε
συνειδητά ψέµατα. Και το µόνο που οδήγησε τον Πρωθυπουργό
στη συνέντευξη στον κ. Σρόιτερ ήταν οι εκατοντάδες χιλιάδες
Έλληνες που του είπανε «δεν ξεχνάµε και θέλουµε να µάθουµε
την αλήθεια». 

Εµείς λέτε ότι κάνουµε ανιαρές συµµαχίες. 
ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ανίερες.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Το κοινοβουλευτικό µας καθήκον κάνουµε. Το
κοινοβουλευτικό µας καθήκον λέει ότι έπρεπε να καταθέσουµε
πρόταση δυσπιστίας που θέλει πενήντα υπογραφές. Εµείς, λοι-
πόν, κάναµε το θεσµικό καθήκον απέναντι στον ελληνικό λαό. Φέ-
ραµε τη λαϊκή του οργή και την αγανάκτηση στη Βουλή µε θεσ-
µικό τρόπο απέναντί σας. 

Εσείς 3.00’ ώρα τη νύχτα, πριν τη συνεδρίαση της ανεξάρτητης
αρχής που αλλάξατε τη σύνθεση µε τη συνέργεια του κ. Βελό-
πουλου, τι κάνατε; Τι κάνατε εκείνη την ώρα; Ήταν ιερή συµµα-
χία. 

Για να δείτε ότι εµείς λειτουργούµε στο προσκήνιο χωρίς
ανταλλάγµατα, συµφωνήσαµε µαζί µε όλους τους συναδέλφους,
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όλων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και χωρίς δεύτερες σκέψεις
για συνεργασίες και διάφορα άλλα που διακινείτε. 

Εµείς ακούσαµε τη φωνή του λαού και τη φέραµε στη Βουλή,
κύριε Φλωρίδη. Εσείς ποια φωνή του λαού ακούσατε για να τα
βρείτε µε τον Βελόπουλο και να αλώσετε τη σύνθεση της ΑΔΑΕ
για να καλύψετε τις υποκλοπές και το παρακράτος του κ. Μητσο-
τάκη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε, ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Για τα δηµοσιεύµατα, όντως διαβάσαµε τότε
ένα δηµοσίευµα, αλλά ξεχνάτε ότι διαβάσαµε και άλλο δηµοσί-
ευµα. Το δηµοσίευµα που έλεγε ότι το πρωί που µας κατηγορού-
σατε ότι «κάνουµε παιχνίδια εδώ», όπως και τώρα αυτό υπονοείτε
ότι «πάµε να αλλάξουµε τον Πρωθυπουργό». Παιχνίδια, παρα-
σκήνιο, συνωµοσίες, ξένες δυνάµεις, έχετε γίνει χειρότεροι από
την ακροδεξιά στα fake news. Τα ίδια λέγατε και πέρυσι, λοιπόν,
το πρωί, και ξαφνικά ένα δηµοσίευµα που διάβασα το ανακοί-
νωσα στη Βουλή και παραιτήθηκαν δύο Υπουργοί της Νέας Δη-
µοκρατίας. Το ξεχνάτε αυτό; Τα ξεχνάτε όλα αυτά; 

Έχουµε, λοιπόν, ακόµη είκοσι τέσσερις ώρες. Είκοσι τέσσερις
ώρες είναι αρκετές για να σκεφτείτε εκεί εσείς οι πιστοί προστά-
τες του Μεγάρου Μαξίµου αν αξίζει να συνεχίζετε την κοροϊδία
απέναντι στον ελληνικό λαό ή να εµφανίσετε το email αυτό για
να δούµε ποιος έκανε σωστά πρόταση δυσπιστίας και πρόταση
προανακριτικής επιτροπής για τον κ. Τριαντόπουλο και ποιος συ-
νεχίζει να εµπαίζει τον ελληνικό λαό, ενώ έχουν χαθεί πενήντα
επτά ζωές άδικα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνουµε
αυτόν τον κύκλο µε την απάντηση του του κ. Φλωρίδη, του
Υπουργού Δικαιοσύνης.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πού προβλέπεται να παίρνει τον λόγο ο Υπουργός τόσο
συχνά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έτσι προβλέπεται,
κυρία Κωνσταντοπούλου, τελευταία µιλάει η Κυβέρνηση πάντα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Ανδρουλάκη, εγώ συνήθως αποφεύγω τις προσωπικές

αναφορές εδώ µέσα. Τώρα µου κάνατε µια προσωπική επίθεση,
αλλά θα απαντήσω πολιτικά, δεν θα απαντήσω προσωπικά. Το
πρόσωπό µου θα παίξει άλλον ρόλο σε αυτό που θα σας πω. 

Δείτε λίγο, έχετε ξεχάσει. Εγώ ήµουν Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ
στην εποχή εκείνη που λέτε. Όταν διαφώνησα µε το κόµµα µου
στην εποχή εκείνη, γιατί διαφωνούσα µε τη διαχείριση της κυβέρ-
νησης στη δύσκολη ιστορία της χρεοκοπίας, παρέδωσα την έδρα
µου. Παρέδωσα την έδρα µου, διότι η έδρα µου ανήκε στο
ΠΑΣΟΚ.

Δύο σηµειώσεις τώρα. Πρώτον, µε αυτούς που θέλετε να συ-
νεργαστείτε έχουν δηµιουργήσει Κοινοβουλευτικές Οµάδες παίρ-
νοντας τις έδρες τους και φεύγοντας από το κόµµα µε το οποίο
εξελέγησαν, δηλαδή περιφρονώντας την ψήφο του ελληνικού
λαού. Και δεύτερον, υποδεχτήκατε στο κόµµα σας Βουλευτές
που εξελέγησαν µε άλλο κόµµα. 

Κατά συνέπεια, λοιπόν, τα µαθήµατα ηθικής πρέπει να µπο-
ρούν να υποστηριχθούν στην πράξη. Εγώ τη δική µου στάση στην
πολιτική την υποστηρίζω µε την πράξη µου, γιατί παρέδωσα την
έδρα µου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Το είδαµε. Σας έκαναν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστηκε ο Πρό-
εδρος. Παρακαλώ. Να ακουστεί και ο Υπουργός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας θυµίζω,
επίσης, ότι το ΠΑΣΟΚ συγκρότησε κυβέρνηση µε τη Νέα Δηµο-
κρατία το 2012 µε Πρωθυπουργό τον κ. Αντώνη Σαµαρά και Αντι-
πρόεδρο τον κ. Ευάγγελο Βενιζέλο, προκειµένου να σωθεί η
χώρα. Την ιστορία αυτήν του ΠΑΣΟΚ, µέσα από την οποία σώ-
θηκε η χώρα, την έχετε διαγράψει. Εγώ την τιµώ.

Και το τρίτο που πρέπει κάποια στιγµή να απαντήσετε: Γιατί
δεν ψηφίσατε τη διάταξη του Ποινικού Κώδικα την οποία η Κυ-
βέρνηση έφερε εδώ; Δεν την ψηφίσατε ούτε εσείς ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ
ούτε η κ. Κωνσταντοπούλου ούτε η Νέα Αριστερά. Δεν ψηφίσατε
τη διάταξη στον Ποινικό Κώδικα, µε την οποία εν όψει της δίκης
αυτής για τη µεγάλη τραγωδία αφαιρέσαµε τη χρονοβόρο διαδι-
κασία των δικαστικών συµβουλίων, η οποία θα έπαιρνε τουλάχι-
στον ένα χρόνο, αφότου περαιωνόταν η ανάκριση, για να µπο-
ρέσει να γίνει η δίκη γρήγορα. Και οι συνεταίροι σας εδώ δεν ψή-
φισαν τη διάταξη που έφερε η Κυβέρνηση, προκειµένου δεχό-
µενη το αίτηµα του ανακριτή να µπορέσει ο ανακριτής να ανοίξει
και να ακούσει τις συνοµιλίες, να ακούσει όλα τα ηχητικά που
µέχρι τότε δεν του επέτρεπε ο νόµος. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, της συγκάλυψης έφερε διάταξη, για να
µπορέσει ο ανακριτής να έχει πρόσβαση σε ηχητικό υλικό κρίσιµο
για την ανάκριση και τη δικογραφία και τη διερεύνηση της αλή-
θειας και οι συνεταίροι σας δεν την ψήφισαν. Κατά συνέπεια, λοι-
πόν, η Κυβέρνηση έφερε αυτές τις διατάξεις -ενώ εσείς δεν τις
ψηφίσατε- προκειµένου να διευκολυνθεί η ανάκριση, να µπορέσει
να γίνει γρήγορα η δίκη. Και έχουµε ετοιµάσει και την αίθουσα,
για να µπορέσει να γίνει η δίκη, όταν θα είναι έτοιµη. Αυτές είναι
οι απαντήσεις και οι δικές µου και της Κυβέρνησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε,

υπάρχουν και οι οµιλίες σας αύριο. Σας δίνω ένα λεπτό µόνο.
Πρέπει να συνεχιστεί η διαδικασία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ-Κινήµα-
τος Αλλαγής): Τα προσπερνάω τα περί ήθους, γιατί µας κρίνει
όλους ο ελληνικός λαός. Ποιοι έχουµε σταθερή πορεία, ποιοι εί-
µαστε συνεπείς και ποιοι δυστυχώς αποδεικνύουµε καθηµερινά
ότι το µόνο που µας ενδιαφέρει είναι οι θέσεις και η εξουσία. 

Θέλω να πω µόνο ένα πράγµα, για να κλείσω και να σεβαστώ
και τους υπόλοιπους συναδέλφους. Αφήστε τα πολλά λόγια. Τα
κρίνει ο νοµικός κόσµος αυτά που κάνατε και υπάρχουν αξιόλο-
γες τοποθετήσεις. Σας ζητώ ξανά για τελευταία φορά: Πάρτε τον
κ. Μητσοτάκη τηλέφωνο, για να φέρει αύριο το e-mail και να το
καταθέσει στα Πρακτικά της Βουλής, για να δούµε ποιος ήταν ο
λόγος της αποστολής Τριαντόπουλου. Αν ο λόγος αποστολής
Τριαντόπουλου είναι η αρωγή στις οικογένειες, τότε, από ό,τι φαί-
νεται, εσείς δεν είχατε κανένα λόγο να ψηφίσετε την προανακρι-
τική. Αν, όµως, ο λόγος της αποστολής Τριαντόπουλου είναι όσα
έγιναν στο θέµα του πεδίου, στο θέµα της αποκατάστασης που
οδήγησε στην αλλοίωση κρίσιµων στοιχείων, τότε, όπως καταλα-
βαίνετε, συνεχίζετε να κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό µετά τις µε-
γάλες συγκεντρώσεις διαµαρτυρίας. Άρα, θα είναι µονόδροµος
η παραίτηση όλης της Κυβέρνησης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα
η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευ-
θερίας κ. Κωνσταντοπούλου για την παρέµβασή της. 

Επισηµαίνω ότι στη συνέχεια έχουν ζητήσει τον λόγο και άλλοι
κοινοβουλευτικοί βεβαίως, αλλά προηγείται η κ. Κωνσταντοπού-
λου για την παρέµβασή της. Παρακαλώ όλους, επειδή οι Βουλευ-
τές έχουν µείνει πίσω, όσο µπορούν, να περιοριστούν σε αυτό
που ο Κανονισµός ορίζει.

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είχα ζητήσει νωρίτερα τον λόγο, για να απαντήσω στον
κ. Χρυσοχοΐδη που ήρθε εδώ σχεδόν στα µουλωχτά, προκειµένου
να αποφύγει να λογοδοτήσει για αυτά τα οποία κάνουν οι αστυ-
νοµικές δυνάµεις εδώ και αρκετές ηµέρες, αυτά που χρόνια κά-
νουν οι αστυνοµικές δυνάµεις σε βάρος δηµοκρατικά συγκεντ-
ρωµένων ανθρώπων, σε βάρος πολιτών που διαδηλώνουν ενα-
ντίον της Κυβέρνησης και έχουν κάθε δικαίωµα βεβαίως να δια-
δηλώνουν εναντίον της Κυβέρνησης.

Προσωπικά, ήρθα σήµερα αργότερα στη διαδικασία, γιατί υπε-
ρασπιζόµουν στα δικαστήρια έναν απλό πολίτη που διώκεται για
κλοπή νερού, για την πρόσβασή του στο νερό σε συνθήκες
ακραίας φτώχειας και ανέχειας. Διώκεται για κλοπή σαν µεγαλο-
εγκληµατίας την ώρα που στα ίδια πινάκια µε τους φτωχούς αν-
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θρώπους που διώκονται για κλοπή νερού µπαίνουν και οι φίλοι
σας οι ωτακουστές, αυτοί που διέπραξαν πληµµελήµατα δήθεν,
παρακολουθήσεις, παραβίαση του απορρήτου των επικοινωνιών. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Να παρακαλέσω τους συναδέλφους που είναι πολύ ενθουσια-

σµένοι, επειδή είναι πολύ σοβαρά αυτά που συµβαίνουν -και το
καταλαβαίνω- αλλά έχει µια σηµασία να τα πούµε και να τα ακού-
σετε και εσείς, γιατί νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε.

Στα ίδια πινάκια, λοιπόν, κυρία Μπακογιάννη -που άκουσα ότι
ήσασταν πολύ προσβεβληµένη σήµερα- που παραπέµπονται επί
των ηµερών σας φτωχοί άνθρωποι για το δικαίωµά τους στο
νερό, στα ίδια πινάκια παραπέµπονται πρόσωπα τα οποία συνέ-
πραξαν στις παρακολουθήσεις Υπουργών, που γίνονταν από το
Πρωθυπουργικό Γραφείο. Από τον κ. Μητσοτάκη γίνονταν και
από τον κοινό ανιψιό σας, τον κ. Δηµητριάδη, και παρ’ όλα αυτά
δεν παραπέµπονται. Δεν παραπέµπονται οι υπαίτιοι παραβίασης
του απορρήτου των επικοινωνιών, δηλαδή παραβίασης της δη-
µοκρατίας. Στις Ηνωµένες Πολιτείες πριν από πολλές δεκαετίες
παραιτήθηκε ο Πρόεδρος για το σκάνδαλο Watergate. Στην Ελ-
λάδα για το ελληνικό Watergate ακόµη προσπαθούµε να βγά-
λουµε άκρη και εµφανίζονται και οι εµπλεκόµενοι εξανιστάµενοι. 

Την ίδια ώρα βρέθηκα σήµερα και στο πλευρό ανθρώπων που
συνελήφθησαν την Παρασκευή 28 Φλεβάρη στο µεγαλειώδες
συλλαλητήριο που έγινε, αυτό που δεν µπορούσατε ούτε να το
αποτρέψετε ούτε να το ανασχέσετε ούτε να το διαχειριστείτε και
γι’ αυτό αποφασίσατε να το διαλύσετε µε βία, όπως ξέρετε, όπως
έχετε κάνει και άλλες φορές. Βρέθηκα στο πλευρό ενός επαγ-
γελµατία φωτορεπόρτερ, του Μανώλη Τσάφου µε πλούσια εµπει-
ρία και σπουδές, µε προϋπηρεσία στο εξωτερικό, που βρίσκεται
στα δικαστήρια της Ευελπίδων, για να απολογηθεί για κακούρ-
γηµα. Και ποιο είναι το κακούργηµά του; Να σας το πω και να
επανέλθει ο κ. Χρυσοχοΐδης, γιατί λίγο έµεινε στη Βουλή. Το κα-
κούργηµα, λοιπόν, είναι ότι φωτογράφιζε τη διαδήλωση από τις
10.00’, ότι αποτύπωσε φωτογραφικά µε την επαγγελµατική µη-
χανή του που είχε στο λαιµό του την κακοποίηση πολιτών από
αστυνοµικά όργανα. Και προς γνώση και συµµόρφωση, επειδή
ασκούσε το καθήκον του να ενηµερώνει τους πολίτες…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Βλέπω διασκεδάζετε πάντως µε αυτά που λέω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν χρειάζονται σχό-

λια, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Προς γνώση λοιπόν και συµµόρφωση, του κατάφεραν
χτύπηµα στο κεφάλι από το οποίο γέµισε ολόκληρος µε αίµατα,
βάφτηκε ολόκληρος µε αίµατα, βάφτηκαν οι µπλούζες της κοπέ-
λας και των άλλων ανθρώπων που πήγαν να τον συνδράµουν,
από την Αστυνοµία που µας είπε ο κ. Χρυσοχοΐδης ότι ασκεί κοι-
νωνική αστυνόµευση.

Του προκλήθηκε κίνδυνος για τη ζωή του, νοσηλευόταν στον
Ευαγγελισµό. Εδώ µπροστά στη Βουλή δεν άφηναν οι αστυνοµι-
κές δυνάµεις το ασθενοφόρο του ΕΚΑΒ να φύγει µε τον άνθρωπο
µέσα να πρέπει να διακοµιστεί. Και φώναξε από το παράθυρο σε
διερχόµενους το τηλέφωνο της γυναίκας του για να ειδοποιηθεί,
διότι του είχαν αφαιρέσει και το κινητό. Κοινωνική αστυνόµευση; 

Ήρθε ο κ. Χρυσοχοΐδης επειδή έµαθε -το ανακοίνωσα- ότι θα
του απαντούσα και µίλησε πριν από τους δύο επόµενους Υπουρ-
γούς για να αποφύγει να απαντήσει; Ήρθε ο κ. Χρυσοχοΐδης εδώ
και στην πρωτοµιλία του δεν είπε τίποτε για την αστυνοµική βία.
Και όταν κλήθηκε από εκπροσώπους κοµµάτων να απαντήσει,
τότε βρήκε να πει ότι -δεν ξέρω πραγµατικά, ο Όργουελ νοµίζω
ότι θα αισθανόταν πραγµατικά χωρίς φαντασία εάν έβλεπε αυτά
που κάνει η Κυβέρνησή σας και αυτά που γίνονται εδώ- υπήρχαν
κάποιοι κακοποιοί και του αντιεξουσιαστικού χώρου -γιατί πρέπει
οπωσδήποτε να χρωµατίσετε πολιτικά αυτά που γίνονται- και αυ-
τούς δήθεν κυνηγούσε η Αστυνοµία για να προστατεύσει τους
διαδηλωτές.

Είναι ντροπή το ότι άλλος ένας Υπουργός ήρθε εδώ να µας
απευθύνει ντροπές. Είναι ντροπή για τον κ. Χρυσοχοΐδη το γεγο-
νός ότι όταν συζητιούνται τα Τέµπη, δεν είπε κουβέντα για το τι
έκανε ο αδελφός Χαρακόπουλος, κυρία Μπακογιάννη, αδελφός
του Βουλευτή σας και πρώην Υπουργού σας, ο Αγάπιος Χαρακό-

πουλος. Ήταν ο αστυνοµικός επικεφαλής του µπαζώµατος, που
δέχθηκε να εποπτεύσει το µπάζωµα την ώρα που ο κ. Βλαχογιάν-
νης, Διοικητής της Τροχαίας Λάρισας δήλωσε ότι εγώ δεν το
κάνω, διότι θα έπρεπε να επιληφθεί η ανάκριση. Γιατί δεν είπε τί-
ποτα γι’ αυτά, ο κ. Χρυσοχοΐδης;

Αλλά και ο κ. Χαρακόπουλος δεν είπε τίποτε γι’ αυτά. Μίλησε
εδώ στη Βουλή, όπως έµαθα και δεν είπε τίποτα. Να µην ειπωθεί
και να µην καταγραφεί στα Πρακτικά η βαθύτατη, η βαριά εµπ-
λοκή σας, εµπλοκή του κόµµατός σας σε µία λειτουργία εγκλη-
µατικής οργάνωσης, µαφίας για την οποία δεν έχετε απολογηθεί. 

Και βεβαίως εκφάνσεις της εγκληµατικής οργάνωσης είναι
αυτά που σας επισηµάνθηκαν, ότι αστυνοµικός καταδικασµένος
για σωµατεµπορία υπηρετεί µε αποφάσεις σας στο Σώµα ή ότι ο
αστυνοµικός της Βουλής, κυρία Μπακογιάννη, ο οποίος κακοποι-
ούσε τη σύζυγο και τα παιδιά του, ήταν µάρτυρας, όπως προ-
έκυψε. Ήταν στον προαύλιο χώρο της Βουλής όταν το αυτοκί-
νητο το δικό σας, της υπηρεσίας σας, σκότωσε άνθρωπο σαν σή-
µερα πριν από τέσσερα χρόνια στις 12 Μαρτίου του 2021. Ο
αστυνοµικός, λοιπόν, αυτός που ήταν στον προαύλιο χώρο εκείνη
τη µέρα κρατήθηκε εδώ στη Βουλή και µάλιστα τον κράτησε στη
Βουλή ο κ. Τασούλας από τον Φλεβάρη που πληροφορήθηκε την
καταγγελία της συζύγου του µέχρι το Νοέµβριο, για εννέα µήνες.
Αυτή είναι η λειτουργία της µαφίας. Αυτή είναι η λειτουργία που
εξασφαλίζει τα κλειστά στόµατα και τις εξυπηρετήσεις.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο καθένας έχει την

ευθύνη των λόγων του εδώ πέρα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Βεβαίως έχω την ευθύνη των λόγων µου.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Μαφία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει την ευθύνη των

λόγων της.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Βεβαίως, έχω την ευθύνη των λόγων µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Την ευθύνη ή την

ανευθυνότητα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Παρακαλώ, κύριε Οικονόµου! Χθες καθόσασταν έντρο-
µος από πίσω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Κωνσταντο-
πούλου να πάψετε να αναφέρεστε ονοµαστικά στους παριστά-
µενους Βουλευτές. Το κάνετε πολλή ώρα. Μιλάτε στο Σώµα. Δεν
µιλάτε στους Βουλευτές ονοµαστικά, κυρία Κωνσταντοπούλου.
Στο Σώµα µιλάτε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σε µένα λέτε; Εσείς δεν αναφερθήκατε στον κ. Οικονό-
µου τώρα; Ο κ. Οικονόµου είναι πρώην Υπουργός Προστασίας
του Πολίτη και εξανίσταται, ενώ χτες καθόταν πίσω από το τζάµι
να βλέπει τα επεισόδια που εσείς διατάξατε, η Κυβέρνησή σας
και την κακοποίηση πολιτών από τις αστυνοµικές δυνάµεις.
Βγήκα για να δω τι γίνεται µε τον κόσµο και σας είδα κολληµένο
στο τζάµι να κοιτάτε, σαν να κοιτάτε από την κλειδαρότρυπα,
ντροπή! Αυτή είναι η ντροπή, κύριοι, να κακοποιείτε τους πολίτες
από την ασφάλεια της προστασίας µιας έκνοµα δρώσας Αστυνο-
µίας και µετά να ζητάτε τα ρέστα από τους πολίτες. 

Έρχοµαι τώρα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι τώρα, έχετε δύο

λεπτά ακόµα. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, µην µε παρακα-

λείτε! Ακούστε λίγο. Προβλέπονται πέντε λεπτά, σας είπα θα µι-
λήσετε δέκα όπως µιλάνε όλοι οι Αρχηγοί. Είναι παρέµβαση. Δεν
είναι οµιλία. Αύριο έχετε οµιλία. Παρακαλώ σε δύο λεπτά ολο-
κληρώστε, σε δύο λεπτά ακριβώς.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αφήστε αυτό το ύφος, κύριε Γεωργαντά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αυτό το ύφος είναι
το ύφος εφαρµογής του σε όποιον δεν συµµορφώνεται µε τον
Κανονισµό. Αυτό είναι, κυρία Κωνσταντοπούλου. Είναι υποχρέ-
ωσή µου η εφαρµογή του Κανονισµού απέναντι σε Βουλευτές
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που στις 3:00’ θα µιλάνε µόνοι τους εδώ. Γιατί κάποιοι Πρόεδροι
νοµίζουν ότι επειδή είναι Πρόεδροι κόµµατος, δικαιούνται να µι-
λούν όση ώρα θέλουν. Δικαιούστε να µιλήσετε όποτε το ζητή-
σετε, αλλά όχι όση ώρα θέλετε.

Έχετε δύο λεπτά, παρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Με τη διαφορά ότι εσείς µε διακόπτετε σταθερά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχετε δύο λεπτά.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και µε τη διαφορά επίσης ότι αυτό το οποίο εφαρµόζετε
το «αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν» µε αυτό το ύφος το αντιδη-
µοκρατικό, αποπνέει αυτό ακριβώς που είπε ο κ. Μητσοτάκης
εχθές, «είτε σας αρέσει είτε όχι είναι Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
ο κ. Τασούλας» και είτε σας αρέσει είτε όχι αποφασίζοµεν και
διατάσσοµεν.

Σας έχω λοιπόν νέα, κύριε Γεωργαντά, και σε εσάς και στον κ.
Μητσοτάκη και σε εσάς που παρεµβαίνετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λυπάµαι που δεν χα-
µογελάω συνεχώς. Λυπάµαι, έτσι είµαι. Αλλά εφαρµόζω τον Κα-
νονισµό. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μην µε διακόπτετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ να µου
αναφέρετε πού δεν εφαρµόζω τον Κανονισµό. Σας δίνω δύο
λεπτά από την αρχή και παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δύο λεπτά εκτός εάν αισθανθείτε πάλι την ανάγκη να
παρέµβετε, µάλιστα.

Αυτό το ύφος και αυτός ο τρόπος αυτό που αποδεικνύει και
µόνο και οι παρεµβάσεις που έγιναν σε χρόνο πολύ νωρίτερο από
τον χρόνο που µιλούσε ο προηγούµενος πολιτικός Αρχηγός και
σωστά µίλησε, διότι εδώ θα φτάσουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Στα εντεκάµισι κα-
τέβηκε, στα δέκα και µισό έγινε η παρατήρηση σε εσάς.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας παρακαλώ, κύριε Γεωργαντά, ηρεµήστε. Συγκρα-
τηθείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μα µην λέτε ψέµατα.
Στα εντεκάµισι λεπτά κατέβηκε ο κ. Ανδρουλάκης.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, αλλά εσείς έχετε αρχίσει να µε διακόπτετε από τα
οκτώ. Και µπορούµε όλα αυτά να τα δούµε. Αν θέλετε, ηρεµήστε.
Αποδεχθείτε ότι στη δηµοκρατία υπάρχει και ο αντίλογος, υπάρ-
χει και η Αντιπολίτευση. Διότι εκτίθεστε και δεν θα σας πάρουν
µε τις πέτρες, θα σας πάρουν µε τις ντοµάτες οι πολίτες που σας
βλέπουν, διότι καταλαβαίνουν…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Προτρέπετε κανέναν

να κάνει καµία αξιόποινη πράξη, κυρία Κωνσταντοπούλου; Για να
το καταλάβουµε λίγο. Προτρέπετε κανέναν να κάνει κάποια αξιό-
ποινη πράξη; Δεν νοµίζω ότι αυτή η φρασεολογία ταιριάζει µέσα
στο Κοινοβούλιο από Βουλευτές του Ελληνικού Κοινοβουλίου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με συγχωρείτε, θα σας πάρουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εάν προτρέπετε κά-
ποιον να κάνει οποιαδήποτε πράξη, πέστε το καθαρά, για να γίνει
κατανοητό σε όλους.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για τις ντοµάτες λέτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ό,τι προτρέπετε, να
το πείτε καθαρά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα ήθελα να σας θυµίσω, κύριε Γεωργαντά, µιας και
έχετε αυτό το ιστορικό κενό -το καταλαβαίνω όταν έχετε τον κ.
Βορίδη προεξάρχοντα- ότι οι φοιτητές στο Πολυτεχνείο γέµισαν
τον τόπο µε νεράντζια. Αν τώρα εσείς ήσασταν εκείνη την εποχή,
είναι βέβαιον ότι θα στέλνατε τα τανκς και είναι βέβαιον ότι θα
λέγατε ότι οι φοιτητές που πετάγανε νεράντζια, έκαναν αξιόποι-
νες πράξεις. Αυτή είναι η αλήθεια. Τώρα αν µπορώ να έχω αυτά
τα δύο λεπτά απερίσπαστη…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Νοµίζω ότι είναι
άνευ σηµασίας. Δεν απαντώ πια.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν σας ζήτησε κανείς να απαντάτε. Εσείς θεωρήσατε
ότι έτσι κάτι υπηρετείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν µπορείτε να
προσβάλλετε τον καθένα µε τον τρόπο που τον προσβάλλετε
χωρίς να παίρνετε απαντήσεις. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς δεν µπορείτε να προσβάλλετε τη δηµοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν έχετε µονοπώ-
λιο δηµοκρατικού ήθους. 

Τελειώστε, παρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τελειώσατε; Πολύ ωραία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Εσείς να τελειώσετε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Καιρίδη, εσείς γίνατε viral µε αυτά που κάνετε.
Ηρεµήστε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ενώ εσείς;
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Χαίροµαι που διασκεδάζετε την ώρα που οι οικογένειες
πενήντα επτά ανθρώπων θρηνούν. Χαίροµαι που διασκεδάζετε,
την ώρα που οι οικογένειες πενήντα επτά ανθρώπων θρηνούν.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Υποφέρουµε! Εσείς διασκεδάζετε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εσείς υποφέρετε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Πολύ υποφέρουµε, πάρα πολύ υπο-

φέρουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Καιρίδη, µην διακόπτετε, για να ολοκληρώσουµε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πηγαίνετε να το πείτε αυτό στους πολίτες. Και ελπίζω
να σας δείχνει το κανάλι της Βουλής πώς υποφέρετε. Ελπίζω να
σας δείχνει το κανάλι της Βουλής, ξεκαρδισµένους, πώς υποφέ-
ρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε,
ολοκληρώστε µε µία φράση µόνο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ. Και παρακαλώ να έχω τα δύο λεπτά µου. 

Κύριε Φλωρίδη, θα σας απαντήσω και στη συνέχεια βεβαίως,
όταν θα πάρετε κανονικά τον λόγο, γιατί εσείς πήρατε τον λόγο
εκτός Κανονισµού και εκτός διαδικασίας ήδη δύο φορές και θα
πάρετε τον λόγο και άλλες εκατό και δεν θα υπάρχει πρόβληµα.
Για την Αντιπολίτευση είναι τα προβλήµατα. Θέλω να σας ενηµε-
ρώσω για τα εξής.

Πρώτον, διατυµπανίζετε ότι φέρατε µία διάταξη για να ακούσει
ο ανακριτής και για να γίνεται άρση του απορρήτου του ανακριτή
στην περίπτωση του εγκλήµατος των Τεµπών, και ψέγετε την
Αντιπολίτευση ότι δεν την ψήφισε, ότι την καταψήφισε, και ούτω
καθεξής. Εσείς την είχατε στηρίξει αυτή τη διάταξη; Γιατί εγώ
αυτό που θυµάµαι είναι ότι αυτή η διάταξη είναι καταχωνιασµένη
σε µία τροπολογία µε άλλα 100 άρθρα του Υπουργείου Υγείας -
του Υπουργείου Υγείας, παρακαλώ!- τότε που βάζατε τους στρα-
τιωτικούς και τους πυροσβέστες να οδηγούν τα ασθενοφόρα του
ΕΚΑΒ. Δεν τη στηρίξατε.

Όµως, µιας και την αναφέρετε, θα δεχθείτε η Κυβέρνησή σας
και όλοι σας -και πρώτος ο κ. Μητσοτάκης και δεύτερος ο κ. Τρια-
ντόπουλος και τρίτος ο κ. Σκέρτσος και τέταρτος ο κ. Γεραπετρί-
της και πέµπτος ο κ. Παπαδόπουλος και έκτος ο κ. Κοντογιώργης
και έβδοµος ο κ. Τσιάρας και όγδοος ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης,
και ούτω καθεξής, θα αναφερθώ στη συνέχεια πολύ συγκεκρι-
µένα- την άρση απορρήτου της Κυβέρνησής σας για την αποτύ-
πωση του τι επικοινωνίες κάνατε αµέσως µετά τη γνωστοποίηση
της σύγκρουσης, µε ποιους επικοινώνησε ο Πρωθυπουργός, µε
ποιους επικοινώνησαν οι Υπουργοί και τι ανταλλάχθηκε; Ή θα ελ-
πίζετε ότι κάποιοι που προφανώς έχουν πρόσβαση στην αλληλο-
γραφία σας δεν θα τη βγάλουν; Ή θα ελπίζετε ότι θα τη βγάλετε
καθαρή µέσα από τη συγκάλυψη;

Νοµίζω ότι η σηµερινή αποκάλυψη αυτού του mail, το οποίο το
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οµολογήσατε χωρίς να δηµοσιοποιηθεί, η αποκάλυψη ότι υπάρ-
χει γραπτή επικοινωνία και απόδειξη ενοχής και για τον κ. Τρια-
ντόπουλο και για τον κ. Σκέρτσο και για τον κ. Γεραπετρίτη και
βεβαίως για τον κ. Μητσοτάκη που είναι ο εντελών -παρά τω
Πρωθυπουργό ήταν ο κ. Τριαντόπουλος- η συνοµολόγηση αυτού
του e-mail ουσιαστικά αποτελεί την πιο περίτρανη παραδοχή σας
για την ενοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και αφού λέτε ότι είστε αθώοι του αίµατος, ιδού πεδίον
δόξης λαµπρόν να δεχθείτε -και περιµένω στην οµιλία σας, που
θα κάνετε- την άρση απορρήτου των επικοινωνιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε, ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτή τη φράση.

Διαφορετικά για άλλη µία φορά ο ελληνικός λαός θα καταλάβει
ότι άλλα λέτε και άλλα κάνετε, και ένας Πρωθυπουργός ο οποίος
το πρώτο πράγµα που έκανε ήταν να φέρει τροπολογία αντισυ-
νταγµατική και φωτογραφική για να διορίσει τον κ. Κοντολέοντα
στην ΕΥΠ και να παρακολουθεί τους πάντες, έρχεται εδώ και νο-
µίζει ότι µπορεί να κοροϊδεύει τους πάντες, µιλώντας για αξιο-
κρατία και έλεγχο στο Δηµόσιο. 

Δεν µπορείτε πια να κοροϊδεύετε κανέναν. Κυρίως δεν µπο-
ρείτε να κοροϊδεύετε την κοινωνία. Αυτή την κοινωνία δεν µπο-
ρείτε ούτε να την αντικρύσετε, γι’ αυτό παραµένετε εδώ µέσα
ταµπουρωµένοι όταν έρχεστε και ελπίζετε ότι δεν θα έχετε αντί-
λογο. Στη δηµοκρατία, όµως, ο αντίλογος υπάρχει και θα υπάρχει
όσο και αν εσείς θέλετε, κύριοι, το αντίθετο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον

λόγο για µια παρέµβαση ο κ. Χήτας εδώ και ώρα. 
Ευχαριστώ, κύριε Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εγώ ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που

µου δίνετε τον λόγο.
Η αλήθεια είναι ότι το σκέφτηκα. Είπα να κάψω την τρίτη µου

παρέµβαση γιατί και να θέλεις να αγιάσεις δεν µπορείς, µε αυτά
που άκουσα πριν από λίγο από τον κ. Ανδρουλάκη. Επιµένει, έχει
µία εµµονή ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ µε την Ελληνική Λύση. Καλά
κάνει. Εάν νοµίζει ότι είναι στον σωστό δρόµο, ας συνεχίσει στον
δρόµο αυτό. Εµείς δεν πρόκειται να τον ξυπνήσουµε από τον πο-
λιτικό λήθαργο στον οποίο βρίσκεται και οδηγεί το κόµµα του στα
βράχια. Καλά κάνει. Επιλογή του είναι. Όµως, σήµερα θα µπει
ένα τέλος στα παραµύθια. Φτάνει. 

Τι µας είπε ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ; Μας είπε ότι, µε βάση το
πόρισµα, η έκρηξη, λέει, δεν προκλήθηκε από τα έλαια σιλικόνης
και πήραµε την απόφαση να καταθέσουµε την πρόταση µοµφής.
Σωπάτε! Αλήθεια; Δεν ντραπήκατε όταν αποκαλούσατε και χαρα-
κτηρίζατε έναν Πρόεδρο κόµµατος «ψεκασµένο», που έλεγε ότι
υπήρχε φορτίο µε υλικό καύσιµο αγνώστου προελεύσεως και λέ-
γαµε ότι ήταν το ξυλόλιο και βρέθηκε σε τέσσερα σηµεία στο πό-
ρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ ότι υπάρχει το ξυλόλιο; Τώρα ξυπνήσατε;
Μία συγγνώµη δεν είχατε την πολιτική ανδρεία να ζητήσετε; Δεν
ντρέπεστε λιγάκι; Πάµε, όµως, παρακάτω. 

Κύριε Ανδρουλάκη, εσείς που σήµερα επαναστατείτε και θέ-
λετε να ρίξετε την Κυβέρνηση, όπως λέτε, το κάνετε µε λάθος
τρόπο. Εµείς σας είπαµε να ρίξουµε την Κυβέρνηση όταν έπρεπε
και όταν µπορούσαµε, όταν είχε ήδη διαπραχθεί το αίτηµα των
Τεµπών, κύριε Ανδρουλάκη, και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των υπό-
λοιπων κοµµάτων και δεν είχαν την πλειοψηφία να στηρίξουν δικό
τους νοµοσχέδιο και να συγκεντρώσουν εκατόν πενήντα µία ψή-
φους, και αναφέροµαι στον γάµο των οµοφυλοφίλων. Τότε δεν
το κάνατε. Τότε δεν υπήρχαν τα Τέµπη για σας. Τότε εµείς ήµα-
σταν ψεκασµένοι. Τότε ο λαός δεν υπήρχε στους δρόµους. Τότε
δεν υπήρχαν Τέµπη για εσάς. Τότε υπήρχε κάτι άλλο. Τώρα ξυ-
πνήσατε. Ας τους ρίχνατε τότε.

Πάµε τώρα να το κλείσουµε µια και καλή µε το θέµα της ΑΔΑΕ.
Θα µπει µια τελεία σήµερα στην εµµονή του κ. Ανδρουλάκη µε
το θέµα της ΑΔΑΕ. Μιλάει το ΠΑΣΟΚ που έχει σε φυτεµένους

πρασινοφρουρούς στο 90% των ανεξάρτητων αρχών; Μιλάει το
ΠΑΣΟΚ; Αυτό πάει πολύ. Πάµε, λοιπόν, ΑΔΑΕ τώρα.

Δεν ξέραµε ότι δεν πρέπει να αλλάξουν τα µέλη της νέας Ανε-
ξάρτητης Αρχής όταν έχει λήξει η θητεία τους εδώ και δύο χρό-
νια. Να µας συγχωρείτε! Έπρεπε να µας στείλετε ένα memo και
να µας πείτε ότι τα µέλη των επιτροπών, ενώ έχει λήξει η θητεία
τους εδώ και δύο χρόνια, δεν πρέπει να αλλάζουν. Μα, δεν µας
το είπατε νωρίς. Πάµε να δούµε, όµως, τώρα ποια είναι η ΑΔΑΕ.
Πάµε να δούµε ποια είναι η ΑΔΑΕ.

Τον κ. Ράµµο που είναι από το 2019 Πρόεδρος της ΑΔΑΕ, κύριε
Ανδρουλάκη, -χαιρετισµούς!- τον ψήφισε το ΠΑΣΟΚ, το Ποτάµι,
η Ένωση Κεντρώων. Είναι από το 2019. Η θητεία του κ. Ράµµου,
που απειλούσε ότι θα φύγει αν άλλαζε ο συσχετισµός ή τα µέλη
των οποίων, είχε λήξει εδώ και δύο χρόνια, είναι ακόµα στη θέση
του και από ό,τι λέει κάνει µια χαρά τη δουλειά του και παίρνει
τα 7 χιλιαρικάκια του ή τα 8, και δεν ξέρω πόσα παίρνει. Δεν πα-
ραιτήθηκε. 

Πάµε να δούµε και τα µέλη, όµως, τώρα για να τελειώνει αυτό
το παραµύθι µε το ΠΑΣΟΚ. Βασικά, κακώς σας ξυπνάµε. Καθίστε
εκεί στον λήθαργο, το πάτε το καράβι στα βράχια, µια χαρά το
πάει ο Αρχηγός σας. Πάµε τώρα να δούµε λίγο τα µέλη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Χήτα, µε αυτό
να τελειώσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω. Έχει ενδιαφέρον και αξί-
ζει, κύριε Πρόεδρε.

Βέργαδος Δηµήτριος ψηφίστηκε από το ΠΑΣΟΚ. Γκρίτζαλης
Στέφανος ψηφίστηκε από το ΠΑΣΟΚ. Παπαδάκης Νικόλαος ψη-
φίστηκε από το ΠΑΣΟΚ. Τακτικά µέλη. Τα άλλα δύο που δεν ψη-
φίστηκαν είναι τρία δύο. Πάµε και στα αναπληρωµατικά µέλη
τώρα. Χατζηαντωνίου Δαµιανός ψηφίστηκε από το ΠΑΣΟΚ. Δια-
µαντοπούλου Βασιλική ψηφίστηκε από το ΠΑΣΟΚ. Η πλειοψηφία
της ΑΔΑΕ ψηφίστηκε από το ΠΑΣΟΚ. Τι ζόρι τραβάτε; Τι σας έχει
πιάσει µε την Ελληνική Λύση;

Το πρόβληµά σας είναι εκεί, είναι η Κυβέρνηση. Είχατε την ευ-
καιρία να τη ρίξετε και δεν τη ρίξατε. Ρίξατε σωσίβιο σωτηρίας
στην Κυβέρνηση µε τον γάµο των οµοφυλοφίλων, και πάτε τώρα
κόντρα στους γονείς γιατί κάνετε συµπαιγνία µε τη Νέα Δηµο-
κρατία για να θάψετε το θέµα, ενώ διαφωνούν οι συγγενείς και
µε την προανακριτική και -µε συγχωρείτε για την έκφραση- µε τη
τζούφια πρόταση µοµφής που καταθέτατε µε δύο µήνες. Η πρό-
ταση µοµφής ενέχει και το στοιχείο του αιφνιδιασµού. Εσείς δύο
µήνες το πιλατεύατε, όχι σήµερα, όχι αύριο, όχι σε µισή ώρα, όχι
σε δύο ώρες, όχι την Πέµπτη, όχι το Σάββατο. Προχωρήστε έτσι.
Συγχαρητήρια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μία τελευταία πα-

ρέµβαση θα γίνει από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας
Δηµοκρατίας, τον κ. Κατσαφάδο και περνάµε στον κατάλογο των
οµιλητών.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είναι η τελευταία
παρέµβαση;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ένα λεπτό µόνο θα χρει-
αστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το δικαιούται. Ο κ.
Χήτας συµπλήρωσε µόλις την τρίτη του παρέµβαση και τελευ-
ταία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν δικαιούται, κύριε Πρόεδρε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Μόνο ένα λεπτό θα χρει-
αστώ. Θα είχα τελειώσει, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, δικαιούστε πα-
ρέµβαση. Ο κάθε Κοινοβουλευτικός δικαιούται τρεις παραβάσεις.
Τι να κάνω; Αν θέλει να τις εξαντλήσει κάποιος τώρα, τις εξαντλεί. 

Παρακαλώ, κύριε Κατσαφάδο, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Θα είχα τελειώσει. 
Δεν θα σταθώ σε αυτά τα οποία είπε κυρία Πρόεδρος της Ελ-

ληνικής Λύσης για τη µεγάλη παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ποια είναι η κυρία Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Της Πλεύσης Ελευθερίας,

εννοώ. Καλά, Ελληνική Λύση και Πλεύση Ελευθερίας το ίδιο είναι.
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Δεν θα σταθώ σε αυτά τα οποία είπε η κυρία Πρόεδρος της
Πλεύσης Ελευθερίας εις βάρος της µεγάλης φιλελεύθερης πα-
ράταξης της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ήθελα να σταθώ, όµως,
στους συναδέλφους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ που είδαν όλο αυτό
το παραλήρηµα και σε όποιον άλλον πιστεύει στον κοινοβουλευ-
τισµό. Και θέλω να σας ρωτήσω, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ,
είστε περήφανοι που έχετε βάλει στο ίδιο χαρτί την υπογραφή
σας µε αυτούς τους ανθρώπους; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και θέλω να σας ρωτήσω: Ο κατήφορος και αυτός ο νοµικός

λαϊκισµός µέχρι που θα φτάσουν; 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι σέβονται τους θεσµούς, τη

δικαιοσύνη, τον κοινοβουλευτισµό, πρέπει να το δείχνουν αυτό
και µε τις πράξεις τους. Πραγµατικά θα περιµένω µια απάντηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Περνάµε στον κατά-

λογο των οµιλητών. Τον λόγο έχει η κ. Μπακογιάννη και µετά η κ.
Γεροβασίλη. 

Παρακαλώ, κυρία Μπακογιάννη, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι δευτερολογία; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι δευτερολογία.

Είναι πρωτολογία στη θέση του κ. Κτιστάκη. Έχει γίνει αλλαγή.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μίλησε και το πρωί. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Το πρωί ήταν επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι. 
ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι

από εσάς µε ξέρετε χρόνια, θα αναρωτιέστε γιατί δεν απαντώ
στις τέσσερις ή πέντε αναφορές τις οποίες έκανε η κ. Κωνστα-
ντοπούλου σε εµένα κατά τη διάρκεια της οµιλίας της. Η απά-
ντηση είναι απλή: Ένα από τα προνόµια της εµπειρίας είναι ότι
διαλέγεις και τους συνοµιλητές σου, διαλέγεις και τους αντιπά-
λους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, όλοι µας και οι τριακόσιοι Βουλευτές, όπως και ολόκληρη η
Ελλάδα, είµαστε συντετριµµένοι µε την τραγωδία των Τεµπών.
Τίποτα δεν µπορεί να συγκριθεί µε µια µάνα ή έναν πατέρα που
χάνουν το παιδί τους. Όπως, επίσης, κακά τα ψέµατα, είναι άλλο
να χάνεις το παιδί σου από µια αρρώστια ή από ένα τυχαίο δυ-
στύχηµα και άλλο να το βάζεις στο τρένο, το οποίο θεωρείς
ασφαλές, και να σου βγαίνει το τρένο καρµανιόλα. Στην πρώτη
περίπτωση τα βάζεις µε τον Θεό. Στη δεύτερη, όµως, αναζητάς
τους υπεύθυνους και αναζητάς δικαιοσύνη.

Υπό αυτήν την έννοια, θέλω ειλικρινά να ζητήσω συγγνώµη από
όλους αυτούς τους ανθρώπους, όχι επειδή είχα ποτέ αρµοδιό-
τητα για τα τρένα, αλλά επειδή υπήρξα Βουλευτής αυτού του
Κοινοβουλίου επί πολλά χρόνια και -όπως φαντάζοµαι και κάποιοι
άλλοι- στο µερίδιο που µου αναλογεί έχω την ευθύνη ότι η Ελ-
λάδα δεν απέκτησε επί πάρα πολλά χρόνια έναν ασφαλή σιδηρό-
δροµο. 

Κλείνω αυτήν την παρένθεση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κι
επανέρχοµαι στις εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπων που βγήκαν
στον δρόµο ζητώντας δικαιοσύνη, αλήθεια και τιµωρία των ενό-
χων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µας για τη Νέα Δηµοκρατία,
αυτό είναι ένα βαρύ καθήκον και µια βαριά ευθύνη και την ανα-
λάβαµε. Την αναλάβαµε από την πρώτη µέρα. Την αναλάβαµε
προσπαθώντας να διευκολύνουµε τη δικαιοσύνη σε όλες τις απο-
φάσεις τις οποίες χρειαζόταν. Την αναλάβαµε όταν, όπως σας
είπε πριν ο κ. Φλωρίδης, ψηφίσαµε να ανοίξουνε τα τηλέφωνα -
και όπως παραδέχθηκε πριν η κυρία Πρόεδρος της Πλεύσης
Ελευθερίας, εκείνη δεν το ψήφισε- για να µπορεί ο ανακριτής να
τα δει όλα, τα πάντα, όσα ενδεχοµένως µπορεί να κρύβονται. Την
αναλάβαµε, διότι στη δική µας βάρδια έγινε το ατύχηµα. Δεν
υπάρχει αµφιβολία. Είµαστε εδώ για να µπορέσουµε να ξανακερ-
δίσουµε την εµπιστοσύνη την οποία έχει χάσει ο ελληνικός λαός
όχι µόνο σε εµάς, αλλά στο πολιτικό σύστηµα στο σύνολό του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο και αν θέλετε να στρουθο-

καµηλίζετε, η πραγµατικότητα είναι ότι αν εµάς µας χρεώνουν
ευθύνες για το ατύχηµα, εσάς σας χρεώνουν καπηλεία και είναι
βαριά η λέξη «καπηλεία». Είναι βαριά, διότι αδικείτε τους ανθρώ-
πους. Προσπαθείτε να κλείσετε αυτές τις εκατοντάδες χιλιάδες
ανθρώπους που βγήκαν στον δρόµο στα µικρά, µικρότατα κου-
τάκια, τα κοµµατικά σας. 

Δεν χωράνε, παιδιά µου. Δεν χωράνε! Είναι πολλοί περισσότε-
ροι και όσο και αν προσπαθείτε, δεν θα µπορέσετε να τους φέ-
ρετε στα µέτρα σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας το είπα και το πρωί, αυτό το οποίο θα έπρεπε να γίνει σή-

µερα στη Βουλή των Ελλήνων είναι να συζητάµε ποιος είναι ο κα-
λύτερος τρόπος -και να µας κάνετε κριτική αν δεν σας αρέσει
δικός µας, αν δεν σας αρέσει ότι συνεργαζόµαστε µε Γάλλους,
αν δεν σας αρέσει ότι φέραµε τους εµπειρογνώµονες αν δεν σας
αρέσουν αυτά που κάνουν, να έρθετε και να µας κάνετε µια άλλη
πρόταση και να µας πείτε ότι εµείς ξέρουµε καλύτερα. Η πρα-
γµατικότητα, όµως, είναι ότι δυστυχώς ακούστηκαν τερατώδη
πράγµατα. 

Είµαι από την πρώτη µέρα, όλη την ηµέρα ή στη Βουλή ή στην
τηλεόραση. Αµφιβάλλω ότι έχω χάσει κανέναν οµιλητή. Ξεκίνησε
αυτή η κατάθεση µοµφής µε το περίφηµο πρώτο οµιλητή, τον κ.
Δουδωνή, ο οποίος µας είπε µε την οίηση του διορισµένου Βου-
λευτή Επικρατείας -και το λέει ένας άνθρωπος που δεν έχει διο-
ριστεί ποτέ- ότι δεν απευθύνεται στους συναδέλφους της Νέας
Δηµοκρατίας κι ας είναι Βουλευτές που έχουν εκλεγεί δεκάδες
φορές µε σταυρό. Γιατί; Γιατί χειροκρότησαν τον κ. Καραµανλή.

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χειροκρότησαν τον κ. Κα-
ραµανλή; Χειροκρότησαν τον κ. Καραµανλή -πράγµα το οποίο
σας διαφεύγει όλων- όταν ο κ. Καραµανλής στάθηκε µπροστά
τους και τους είπε ότι δεν θα κρυφτεί πίσω από την ασυλία του.
Και τότε τον χειροκρότησαν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό δεν θέλετε, κύριοι συνάδελφοι; Γι’ αυτό δεν δίνουµε µάχη

όλοι εµείς, ή κάποιοι από εµάς που είµαστε πιο παλιοί; Για την
µείωση του νόµου περί ευθύνης υπουργών, για να µπορεί να πη-
γαίνει ο πολιτικός στον φυσικό του δικαστή. Όταν, λοιπόν, το είπε
αυτό ο Καραµανλής και χειροκρότησε η Νέα Δηµοκρατία, ο κ.
Δουδωνής δεν δέχεται -λέει- να απευθύνει τον λόγο στους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας. 

Λίγο λιγότερη οίηση, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, θα σας
έκανε καλό! Διότι δεν προέρχεστε από παρθενογένεση κανένας
από εσάς. Όλοι µας µε τον ένα ή µε τον άλλο τρόπο έχουµε υπη-
ρετήσει πολλά χρόνια µέσα σε αυτό το «µαγαζί». 

Και µία κουβέντα για τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ. 
Ουσιαστικά είσαστε όλοι µαζί ο ΣΥΡΙΖΑ του 2015 και γι’ αυτό

και τσιµπάτε και ανεβαίνετε και φωνάζετε όλοι µαζί, διότι απλώς
ο ΣΥΡΙΖΑ του 2015 έγινε τέσσερα κόµµατα. Εγώ, λοιπόν, δεν πρό-
κειται να σχολιάσω το ότι µαζευτήκαµε όλοι µαζί. Καλά κάνετε.
Αυτοί είσαστε. Ένας ΣΥΡΙΖΑ του 2015 ο οποίος απλώς τώρα µας
κάνει τη χάρη να έχει τέσσερα κόµµατα, τέσσερις Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους και τέσσερις Αρχηγούς. 

Από την άλλη µεριά, εσείς, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, δεν
παύετε να µας εντυπωσιάζετε. Μας εντυπωσιάζετε πάντα, διότι
καταφέρατε µε ανίερη συµµαχία -όχι ανιαρή, αλλά ανίερη- τελι-
κώς να συνεργαστείτε µε τον ΣΥΡΙΖΑ του 2015 που σας έλεγε
τότε γερµανοτσολιάδες και όλα τα υπόλοιπα σχετικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η τραγωδία των Τεµπών

είναι ένα µάθηµα για όλους µας και είναι χρήσιµο να το διαβά-
σουµε σωστά και όχι µέσα από κοµµατικά µατογυάλια, γιατί ο κα-
θένας από εµάς είναι υπεύθυνος απέναντι στον κόσµο που τον
ψήφισε, που τον έστειλε σε αυτήν τη Βουλή και είναι βέβαιο ότι
οι απαιτήσεις του ελληνικού λαού είναι υψηλές. 

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία θα ανταποκριθούµε, γιατί έχουµε
ευθύνη να ανταποκριθούµε για έναν απλούστατο λόγο: Στον
κόσµο γύρω µας έχουν έλθει τα πάνω κάτω. Είµαστε διακόσια χι-
λιόµετρα από την Ουκρανία και διακόσια χιλιόµετρα από τη Μέση
Ανατολή. Εξ ανατολών έχουµε µια αναθεωρητική δύναµη η οποία
δυναµώνει καθηµερινά και παίζει ρόλο. Η Ευρώπη βρίσκεται στη
δυσκολότερη στιγµή της. Αυτήν τη στιγµή που µιλάµε είναι αβέ-
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βαιο εάν θα καταφέρει το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο να συµφωνήσει.
Μέσα σ’ αυτό το περιβάλλον ακούσατε από τους Υπουργούς τι
έχει κάνει µέχρι τώρα αυτή η Κυβέρνηση. 

Έχει υποχρέωση, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός, έχει ευθύνη ο
Πρωθυπουργός να µην αφήσει την Ελλάδα απροστάτευτη, να
κρατήσει σταθερά το τιµόνι και να την οδηγήσει σε δύο χρόνια
σε εκλογές, έχοντάς τη βγάλει πάλι σε ένα ασφαλές λιµάνι.

Αυτήν την υποχρέωση δυστυχώς την έχουµε µόνοι και την
έχουµε µόνοι, αγαπητέ κύριε Μάντζο, γιατί απλούστατα εσείς δεν
µπήκατε στον κόπο να καταθέσετε την παραµικρή εναλλακτική
κυβερνητική πρόταση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε,

έχετε κάνει την παρέµβασή σας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έχω δικαίωµα να κάνω και δεύτερη και τρίτη. Θέλω να
κάνω τη δεύτερη παρέµβασή µου. Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε λίγο. Έχετε
δικαίωµα να κάνετε και δεύτερη και τρίτη, η οποία βέβαια θα είναι
τρίλεπτη. Απλά επειδή είπαµε να µιλήσει και κανένας από τους
συναδέλφους, αν νοµίζετε ότι τώρα θέλετε να µπείτε σ’ έναν
κύκλο αντιπαράθεσης µε την κ. Μπακογιάννη, να το κάνετε.

ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δεν τσιµπάω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, έχετε τα

τρία λεπτά της παρέµβασής σας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χαίροµαι που σε αυτήν την Αίθουσα υπάρχουν οι προνοµιούχοι

που µπορεί ex officio ή λόγω συγγενείας να έχουν άλλα δικαιώ-
µατα ή επειδή ανήκουν στο κυβερνών κόµµα ή επειδή είναι
αδελφή Πρωθυπουργού και µιλάει Βουλευτής δύο φορές και
υπάρχουν και…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συγγνώµη. Έµαθα

ότι το πρωί ζητήθηκε ο λόγος επί προσωπικού. Ακούστε λίγο.
Είναι υποχρέωση του Προεδρείου…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μη µε διακόπτετε, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όταν λέγεται κάτι
αναληθές, είναι υποχρέωση του Προεδρείου να το αποκαθιστά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πού ακούστηκε να το κάνετε αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αναφέρεστε στο
Προεδρείο, κυρία Κωνσταντοπούλου. Το πρωί ο λόγος ήταν επί
προσωπικού. Τώρα είναι η κανονική οµιλία της κ. Μπακογιάννη.
Παρακαλώ! Μη µιλάτε για προνοµιακή µεταχείριση. Ο λόγος το
πρωί ήταν επί προσωπικού. Τώρα δόθηκε ο κανονικός χρόνος
οµιλίας. 

Μηδενίζω τον χρόνο. Παρακαλώ! Αφορά το Προεδρείο, γι’
αυτό παίρνω τον λόγο και απαντώ. Ό,τι άλλο δεν µε αφορά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το Προεδρείο κατά το Σύνταγµα είναι αµερόληπτο και
όχι κοµµατικό. Αυτό το οποίο κάνετε θυµίζει τους χειρότερους
στρατοδίκες και κρίνεστε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όταν λέτε ότι το

Προεδρείο έχει προνοµιακή µεταχείριση σε Βουλευτές, δεν θα
απαντήσει το Προεδρείο; Συγγνώµη!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα σταµατήσετε να µε διακόπτετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι. Όταν αναφέρε-
στε στο Προεδρείο θα παίρνετε απαντήσεις. Παρακαλώ!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τότε να σας ρωτήσω κάτι. Θυµίστε µου. Δεν ήσασταν
ένας από τους τρεις Βουλευτές που είχατε υπογράψει εκείνη την
τροπολογία για την απαλλαγή των τραπεζιτών και µετά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν τα θυµάστε

καλά. Όχι, δεν ήµουν.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν ήσασταν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν ήµουν, κυρία

Κωνσταντοπούλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τι κάνατε τότε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η µνήµη σας άρχισε

και σας αφήνει. Δεν ήµουν.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Την ψηφίσατε; Την ψηφίσατε την τροπολογία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κοιτάξτε λίγο. Να

σας πω µετά ποιοι ήταν οι τρεις, άµα θέλετε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Την ψηφίσατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πάντως δεν ήµουν

εγώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Την ψηφίσατε;
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Μπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία

Κωνσταντοπούλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πολύ ωραία.
Η κ. Μπακογιάννη …
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Μπορείτε να ζητήσετε και συγγνώµη!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Συγγνώµη δεν ζητήσατε!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Παρακαλώ, µηδενίστε τον χρόνο, γιατί θα αρχίσετε µετά
…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Γεωργαντά, µπορείτε τον χρόνο να τον θέσετε εξαρχής

και να σταµατήσετε τα κόλπα από Έδρας;
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πολύ ωραία. Ξέρετε για ποια τροπολογία µιλώ. Μιλώ για
εκείνη που φέρανε τρεις Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας το
2013-2014. Απαλλάξανε τους τραπεζίτες µε βουλευτική τροπο-
λογία. Το ψήφισε βέβαια όλη η Κοινοβουλευτική Οµάδα και εσείς,
κυρία Μπακογιάννη και εσείς, κύριε Γεωργαντά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι λέτε τώρα;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Απαλλάξανε τους τραπεζίτες από τις ποινικές ευθύνες
και µετά λέγανε ότι δεν καταλάβανε τι έλεγε η τροπολογία που
είχανε φέρει. 

Κοιτάξτε. Κυρία Μπακογιάννη, η υποκρισία έχει τα όριά της.
Κοντέψαµε να πιστέψουµε ότι είστε συντετριµµένη, αν δεν λέγατε
τόσα ψέµατα, τόσα ψέµατα ανερυθρίαστα…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ντροπή σας! Μόνο εσείς πονάτε …
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τόσα ψέµατα ανερυθρίαστα…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μα, δεν γίνεται …
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αυτό που κάνετε είναι φασισµός. Αυτό που κάνετε λέ-
γεται φασισµός!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Φασισµός είναι αυτό που κάνετε εσείς!
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι. Παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αυτό είναι ο φασισµός, κύριοι! Δεν αφήνετε να ακουστεί
αντίλογος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έχετε πονόµετρο εσείς;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αυτό είναι ο φασισµός, κύριοι! Φασισµός και από τον κ.
Γεωργαντά και από εσάς! Και γελάει η κ. Μπακογιάννη, αλλά κα-
ταλαβαίνει κιόλας τι σηµαίνει αυτό που κάνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Προσδίδετε ιδιότη-
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τες φασισµού επιλεκτικά, όπου νοµίζετε εσείς. Ποια είστε εσείς
που µπορείτε να δίδετε ιδιότητες φασιστικής συµπεριφοράς; Δεν
το κατάλαβα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ποιος σας έδωσε αυτό το δικαίωµα; Δεν είναι εκλεγµένοι όλοι

αυτοί από τον λαό;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και µπορούν να µου στερούν τον λόγο και αυτοί και
εσείς, οι εκλεγµένοι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, αλλά οι υβριστι-
κές συµπεριφορές προκαλούν αντιδράσεις. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Με ποιο δικαίωµα µιλάτε για τον πόνο τον
δικό µας;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Έλεος!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πείτε µου για ποιον λόγο αποτρέπετε Αρχηγό κόµµατος
από το να µιλήσει από την πρώτη µου παρέµβαση στις έξι το από-
γευµα. Ποιος σας νοµιµοποιεί …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μιλήσατε δεκατέσ-
σερα λεπτά σε παρέµβαση των πέντε λεπτών και τώρα αναφέρε-
στε σε πράγµατα τα οποία χρήζουν απαντήσεων, γι’ αυτό δεν
µπορείτε να ολοκληρώσετε τη δεύτερη παρέµβασή σας. Στην
πρώτη αντί για πέντε λεπτά, µιλήσατε δεκατέσσερα. Παρακαλώ!
Επί της παρεµβάσεώς σας, όταν αναφέρεστε σε άλλους, είναι
λογικό να απαντήσουν.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αυτό το οποίο αυτήν τη στιγµή γίνεται είναι κατάλυση
της κοινοβουλευτικής λειτουργίας. Θα περιµένω από τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης να πάρουν θέση, διότι προσπαθείτε να προ-
στατέψετε την κ. Μπακογιάννη από την απάντηση την οποία θα
της δώσω.

Πρώτον, κυρία Μπακογιάννη, προσβάλατε τον κ. Δουδωνή ως
διορισµένο…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Θα απαντήσω εγώ σ’ αυτό.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έχετε υπάρξει η ίδια ορισµένη και διορισµένη πρώτη
στο ψηφοδέλτιο της Επικρατείας της Νέας Δηµοκρατίας επί κ.
Σαµαρά όταν το κόµµα σας, η Δηµοκρατική Συµµαχία, απέτυχε
να εκλεγεί στις εκλογές του Μαΐου του 2012 και προσχωρήσατε
ξανά στη Νέα Δηµοκρατία και άλλαξε τις λίστες ο κ. Σαµαράς και
έβαλε εσάς πρώτη στο ψηφοδέλτιο Επικρατείας και εκλεγήκατε,
όπως εξελέγησαν ο κ. Οικονόµου, ο κ. Αυγενάκης -ο κ. Οικονό-
µου µπορεί και να µην εξελέγη-, ο κ. Αυγενάκης, δικό σας πρω-
τοπαλίκαρο, ο κ. Μαρκογιαννάκης, γνωστός και µη εξαιρετέος,
δικό σας πρωτοπαλίκαρο.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αφήστε, λοιπόν, τους ονειδισµούς. Και οι Βουλευτές
Επικρατείας εκλεγµένοι είναι. Όλοι όσοι εκλέγονται µ’ ένα εκλο-
γικό σύστηµα είναι εκλεγµένοι και καλό είναι να αποφεύγετε
αυτού του είδους τις επιθέσεις µε ψέµατα. 

Καλό είναι να µην ξαναπείτε αυτήν την τροµακτική φράση
«έτυχε στη δική µας βάρδια». Τα ίδια είχε πει και η κ. Δούρου και
την επαινούσατε όταν ήλθε εδώ µέσα στη Βουλή στις πρώτες συ-
νεδριάσεις τον Ιούλιο του 2023 και διατεινόταν ότι είναι αθώα και
ότι είναι πολιτική δίωξη η δίωξη για το Μάτι και τη βρήκατε στην
επιτροπή στη Γερουσία µπροστά στα µάτια µου και στ’ αυτιά µου
και της είπατε ότι ήταν εξαιρετική. 

Εσείς, λοιπόν, οι εξαιρετικοί λέτε ότι είναι θέµα βάρδιας. Και
µήπως η απολογία σας; Ζητάτε συγγνώµη γιατί υπήρξατε Βου-
λευτής; Δεν υπήρξατε απλώς Βουλευτής, κυρία Μπακογιάννη.
Υπήρξατε επί χρόνια Υπουργός, υπήρξατε η Υπουργός Εξωτερι-
κών στη βάρδια της οποίας έφυγαν Χριστοφοράκος, Καραβέλας
και άλλοι διωκόµενοι για τη Siemens. 

Σας θυµίζω ότι βαγόνια της Siemens της δεκαετίας του ‘90,
κυρία Μπακογιάννη, είναι τα βαγόνια αυτά που συγκρούστηκαν
και σκότωσαν τα παιδιά. Και τον υπεύθυνό σας, τον κ. Χαλα-
στάνη, που άφησε δήθεν από αµέλεια να φύγουν οι κατηγορού-
µενοι για τη Siemens, που δεκαετίες µετά, τώρα, είναι ελεύθεροι

και ωραίοι, τον κ. Χαλαστάνη λοιπόν τον κάνατε οι κυβερνήσεις
σας πρέσβη στο Παρίσι, γιατί έτσι τιµωρείται κάποιος που αφήνει
τους κατηγορουµένους για τη Siemens. Γίνεται πρέσβης στο Πα-
ρίσι και εµπλέκεται και στη διακίνηση της λίστας Λαγκάρντ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Επιπλέον, θα ήθελα να θυµίσω, κυρία Μπακογιάννη, τα
αιτήµατα για δικαιοσύνη και αλήθεια και λογοδοσία περιέχουν τη
λογοδοσία για την επί δεκαετίες διαφθορά σε αυτήν τη χώρα, για
την επί δεκαετίες ατιµωρησία. Και θα ήθελα να σας θυµίσω ότι
τα παιδιά που πήραν το τρένο ήταν φοιτητές. Πήρανε το φθηνό-
τερο µέσο και εσείς είστε η Βουλευτής που ξέχασε, υποτίθεται,
να δηλώσει 1 εκατοµµύριο ευρώ για το πόθεν έσχες. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον

λόγο για προσωπικό ο κ. Δουδωνής, για την αναφορά που έγινε
στο πρόσωπό του. Θα µας εξηγήσει τώρα, όπως προβλέπεται,
ποιος είναι ο προσωπικός λόγος για τον οποίο ζητάει το λόγο.
Έχετε ένα λεπτό για να το αναπτύξετε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πάρα
πολύ σύντοµος. Η κ. Μπακογιάννη αναφέρθηκε µειωτικά στον
θεσµό των Βουλευτών Επικρατείας, έναν θεσµό που καθιέρωσε
στο Σύνταγµα του 1975 ο Κωνσταντίνος Καραµανλής και στον
οποίον υπήρξαν προσωπικότητες όπως ο καθηγητής Ευρυγένης,
όπως ο Μιχαήλ Στασινόπουλος, ο Κωνσταντίνος Τσάτσος, η Αµα-
λία Φλέµινγκ υπονοώντας ότι υπάρχουν Βουλευτές σε αυτό το
Κοινοβούλιο δύο ταχυτήτων. Της απαντώ, λοιπόν. 

Όλοι οι Βουλευτές, κυρία Μπακογιάννη κατά το Σύνταγµα εί-
µαστε ίσοι, είτε εξελέγησαν µε σταυρό, είτε επελέγησαν από το
κόµµα τους, είτε είχαν την τύχη να είναι παιδιά ή ανίψια Πρωθυ-
πουργών, όπως εσείς και ο Κωνσταντίνος Αχιλλέως Καραµανλής
που χειροκροτούσε όλη η Κοινοβουλευτική σας Οµάδα. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Όλοι οι Βουλευτές είναι ίσοι.

(Χειροκροτήµατα) 
Αλλά δεν είδα την ίδια ευαισθησία για έναν άλλον επικεφαλής

του ψηφοδελτίου Επικρατείας του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Φλωρίδη, ο ο-
ποίος ήρθε σήµερα να υβρίσει το πρώην κόµµα του, το κόµµα
που τον ανέδειξε, τον έκανε Βουλευτή και Υπουργό και να µας
θυµίσει την περίοδο 2012-2015. Απλά θέλω να ρωτήσω τον κ.
Φλωρίδη, πού ήταν ο κ. Φλωρίδης την περίοδο 2012-2015; Πού
ήταν; Αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Μπακογιάννη,
έχετε τον λόγο. 

ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Είναι σαφές ότι προκαλώ µεγάλη
αναστάτωση µε τα λόγια µου. Θα απαντήσω, λοιπόν, δύο πρά-
γµατα απλώς και µόνο. 

Να ξεκινήσω διότι πράγµατι ήταν µειωτικό αυτό το οποίο είπα
για εσάς, κύριε Δουδωνή. Ήταν µειωτικό διότι ήταν εξαιρετικά
µειωτικό αυτό που είπατε για το σύνολο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας. Και όταν µειώνετε µια ολόκληρη
Κοινοβουλευτική Οµάδα µε αυτό το ύφος, θα πάρετε απάντηση.
Θα πάρετε και θα παίρνετε απάντηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεύτερον, κάνετε µια νύξη ότι είµαστε γιοι και κόρες και δεν

ξέρετε τι. Κύριε Δουδωνή, µιλάτε µε έναν άνθρωπο που είναι ο
µόνος Έλλην Βουλευτής ο οποίος έχει εκλεγεί σε τρεις διαφο-
ρετικές περιφέρειες της χώρας και πάντα πρώτος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, σας παρακαλώ πάρα πολύ αν µη τι άλλο να σέβεστε την

ιστορία του καθενός µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα. 
Τρίτο και τελευταίο. Η κ. Κωνσταντοπούλου από την πρώτη

µέρα που µε είδε µπροστά της ενοχλήθηκε τα µάλα. Και ενοχλεί-
ται τα µάλα διότι εγώ είµαι γυναίκα. Οπότε κάθε φορά που κλαί-
γεται ότι της γίνεται µπούλινγκ και ότι δεν µπορεί και ότι είναι η
µόνη γυναίκα Πρόεδρος της Βουλής και όλα αυτά που τραβάει
από το ανδροκρατούµενο καθεστώς, απαντώ κι εγώ ενίοτε, η
οποία δεν έχω κλαφτεί ποτέ, ενδεχοµένως γιατί δεν χρειάστηκε
να κλαφτώ ποτέ. Αλλά εν πάση περιπτώσει εγώ δεν κλάφτηκα και
αυτό την ενοχλεί την κ. Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
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θερίας): Κλαίγονται οι γυναίκες, λοιπόν. 
ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Όλα αυτά που είπατε, κυρία Κων-

σταντοπούλου, είναι µια παλιά ιστορία ύβρεων και συκοφαντιών.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αυτό είναι αλήθεια. 
ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Και το ένα 1 εκατοµµύριο έχει πάει

στο δικαστήριο και έχει κριθεί και έχει δικαιωθεί. Γιατί εγώ σε
αντίθεση µε άλλους πήγα στη Βουλή και ζήτησα την άρση ασυ-
λίας µου. Κρίθηκε και αθωώθηκε. Για όλα αυτά τα οποία έχετε
πει για τα βαγόνια της Siemens, δεν έχω ιδέα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Από Βουλευτής το είχατε το εκατοµµύριο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ.
ΝΤΟΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Αλλά το βέβαιον είναι ότι η Hellenic

Train δεν ρώτησε εµένα τι βαγόνια θα πάρει. Μάλλον επί ΣΥΡΙΖΑ
που έγινε η συµφωνία, κάποια άκρη θα είχατε κι εσείς. 

Επί της ουσίας, σας είπα και πριν, δεν έχω επιλέξει να σας
κάνω συνοµιλητή µου. Υβρίζετε όσο θέλετε. Συνοµιλητής δικός
µου δεν θα γίνετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Διαπολιτισµικής Εκ-
παίδευσης Ιωαννίνων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Πρέπει να δώσω τον λόγο στην κ. Γεροβασίλη η οποία προ-

εδρεύει µετά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα ήθελα να παρακαλέσω πρώτα ξε-

κινώντας από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ που έχω
την τιµή να εκπροσωπώ, µε κάθε σεβασµό στην κ. Μπακογιάννη,
στην κ. Κωνσταντοπούλου, στον κ. Ανδρουλάκη σε όλους, επιτέ-
λους ας σεβαστούµε τον ρόλο και την παρουσία των Βουλευτών.
Είναι ανεπίτρεπτο εδώ και µιάµιση ώρα, εδώ και µιάµιση ώρα να
υπάρχουν συνάδελφοι οι οποίοι είναι από την επαρχία, από πα-
ντού… 

Σεβόµενος τη διαδικασία και τον Κανονισµό προκύπτει ουσία
απ’ αυτά που λέγονται. Δεν τα υποτιµώ. Αλλά θέλω να σας πω
και να µεταφέρω πολιτικά, ανθρώπινα αλλά και ως µέσος παρα-
τηρητής αυτής της διαδικασίας: Δεν πάει άλλο. Δεν µπορεί ο
Βουλευτής στις τέσσερις η ώρα να υποδύεται επειδή ο Γιαννού-
λης, ο Κατσαφάδος έχουν την αµετροέπεια του χρόνου χωρίς
τέλος. Και δεν αναφέροµαι σε κάποιον συγκεκριµένο. Σε όλους.
Φτάνει πια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα συµφωνήσω
απολύτως µαζί σας και χαίροµαι που το αναφέρετε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κάντε κάτι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε λίγο. Βλέ-

πετε ότι προσπαθώ. Οι παρεµβάσεις είναι υποχρεωτικές να δο-
θούν από την πλευρά του Προεδρείου σε όποιον τις ζητάει. Απλά
αν περιοριζόµασταν όλοι στον χρόνο που προβλέπεται και ξέ-
ρουµε ποιοι κατά συνήθεια υπερβαίνουν αυτό τον χρόνο, τότε θα
ήταν όλα καλύτερα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν µπορεί ένας Υπουργός να παίρ-
νει τον λόγο τρεις φορές για δέκα λεπτά. Δεν γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε. Είναι πρό-
ταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης. Και η Κυβέρνηση µε τους
Υπουργούς της πρέπει να απαντάει. Είναι ουσιαστικά το Σώµα
κατά της Κυβέρνησης. Δεν µπορεί να µην απαντά η Κυβέρνηση.
Παρακαλώ να σεβαστούµε την κ. Γεροβασίλη που ανέβηκε στο
Βήµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Με συγχωρείτε. Ενδιέφερε το Σώµα
τι έκανε ο Φλωρίδης το 1994;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όταν αναφέρεται

πρέπει να απαντηθούν πράγµατα. Το καταλαβαίνετε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ε, όχι! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν διαφωνούµε.

Συµφωνώ µε αυτό που είπατε. Συµφωνώ.
Από τον ΣΥΡΙΖΑ η Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Γεροβασίλη

έχει τον λόγο.
Παρακαλώ, κυρία Γεροβασίλη.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Επανερ-

χόµεθα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός είναι στους

δρόµους και στις πλατείες εξεγερµένος. Και φυσικά, παρά την
προσπάθεια της Κυβέρνησης να τους καταστείλει και να τους
τροµοκρατήσει, είναι και θα είναι, είναι η εκτίµησή µου, διότι
υπάρχουν λόγοι για να είναι. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός χθες εµφανίστηκε απορηµένος,
αλλά ταυτόχρονα και αλαζόνας και αµετανόητος. Όµως δεν είδε
την κοινωνία που τον αµφισβητεί. Δεν είδε την κοινωνία που τον
απαξιώνει, που τους απαξιώνει. Τι είδε; Διαδικτυακές παρεµβά-
σεις, bots, και ξένο δάκτυλο. Και τι άλλο είδε ο κ. Μητσοτάκης;
Είδε χτες µια ενδιαφέρουσα ετερόκλητη συµµαχία προθύµων
στη Βουλή. Και τον λαό; Τον είδε; Τι είδε και τι µας είπε για τον
ελληνικό λαό; Ότι είναι ένας λαός παραπλανηµένος από την προ-
παγάνδα της Αντιπολίτευσης και των διαδικτυακών bots. Και µας
διαβεβαίωσε ότι είναι εδώ, ότι ήρθε εδώ για να τα πούµε όλα.
Έδωσε και λύσεις. Δηλαδή, δεσµεύτηκε για την ολοκλήρωση του
Κτηµατολογίου, για την αξιολόγηση στο δηµόσιο, για να ολοκλη-
ρώσει τη δουλειά που είχε αφήσει µισή το 2014 ως Υπουργός Δι-
οικητικής Μεταρρύθµισης, τότε που έµεινε και γνωστός ως ο
Υπουργός της διαθεσιµότητας και των απολύσεων. Δηλαδή, µας
ενηµέρωσε ότι θα συνεχίσει για να ολοκληρώσει τις απολύσεις
δηµοσίων υπαλλήλων και µάλιστα κατοχυρωµένες στο ελληνικό
Σύνταγµα. 

Για τους σιδηροδρόµους, για το ζήτηµα το οποίο συζητάµε,
µας είπε κάτι; 

Μας είπε ότι η χώρα θα έχει σιδηρόδροµο το 2027. Δηλαδή,
όταν θα έχει συµπληρώσει οκτώ χρόνια η Νέα Δηµοκρατία στη
διακυβέρνηση της χώρας.

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λαός ζητάει δικαιο-
σύνη και κράτος δικαίου. Ο λαός ζητάει να αναπνεύσει, ζητάει
ασφάλεια για τη ζωή του και ασφάλεια για τη χώρα. Και για
όποιον δεν κατάλαβε, ο ελληνικός λαός είπε ένα τεράστιο «ως
εδώ».

Και τι άλλο µας είπε ο κύριος Πρωθυπουργός; Μας είπε ότι το
«112» είναι ένα µεγάλο επίτευγµα της διακυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας που έλυσε όλα τα ζητήµατα. Εργαλείο σηµαντικό
το «112», δεν λέω, αλλά δεν είναι επίτευγµα της Κυβέρνησης. Το
παρέδωσε από τον καλό σχεδιασµό του 2014, µε απένταξη. Το
πήραµε απενταγµένο το έργο το 2015, το επανεντάξαµε, το ολο-
κληρώσαµε, το υλοποιήσαµε, το παραδώσαµε στην Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας σε πιλοτική λειτουργία -εν λειτουργία, πι-
λοτική βεβαίως- και από κει και µετά, ναι, έγιναν βήµατα και το
σηµαντικό αυτό εργαλείο αποδίδει αυτά τα οποία πρέπει να απο-
δώσει. 

Αλλά δεν µπορούµε να τα ξεχάσουµε όλα σε αυτήν τη ζωή. Και
τι άλλο είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι του είπε ο ελληνικός
λαός; Να προχωρήσει πιο δυναµικά και γρήγορα τις τοµές, για
να εξαλειφθούν οι χρόνιες παθογένειες του κράτους. Δηλαδή,
τον έκτο χρόνο διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, τι είπε ο
ελληνικός λαός να αλλάξει; Το κράτος, αυτό το βαθύ πελατειακό
κράτος, που οργάνωσε µε συνέπεια η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Ας αρχίσει, λοιπόν, αφού το πήρατε και αυτό το µή-
νυµα, από το κράτος των µετακλητών, των ρουσφετιών, που
έχουν φτάσει σε ιστορικό υψηλό. Και θυµίζω εδώ και το τραγικό,
το παράνοµο, ρουσφέτι µετάταξης του σταθµάρχη. 

Και µιας και είπαµε για το κράτος, πάµε και στο παρακράτος:
Παρακράτος υποκλοπών. Να σας πω το χθεσινό νέο. Ξεκίνησε
χθες η δίκη για τις υποκλοπές. Ήµουν εκεί ως µάρτυρας. Πρώτος
µάρτυρας ήταν ο κ. Ανδρουλάκης, δεύτερος µάρτυρας ο κ. Σπίρ-
τζης, τρίτη µάρτυρας εγώ και άλλοι πενήντα ένας µάρτυρες στο
σύνολο. Ζητήθηκε αναβολή από τους κατηγορούµενους χθες.
Δεν δόθηκε αναβολή, απορρίφθηκε, διότι παραγράφεται τον Ιού-
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νιο του 2025 το συγκεκριµένο αδίκηµα. Ποιος δικάζεται σε αυτήν
τη δίκη; Τέσσερις ιδιώτες που εµπορευόνταν το Predator. Πόσα
τα θύµατα; Δύο, ο κ. Κουκάκης και η κ. Σίφορντ. Τι δεν απαντάει;
Τι δεν θα απαντηθεί; Αυτοί που εµπορεύτηκαν έστησαν το δίκτυο
κατασκοπείας στη χώρα; Ποιος παρήγγειλε τις παρακολουθή-
σεις; Πού είναι τα αρχεία; Ποιος αξιοποίησε ή αξιοποιεί ακόµη τα
αρχεία των παρακολουθήσεων; Και αυτά, ανεξάρτητα από τις πα-
ρακολουθήσεις που έκανε η Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών που
συνέβαιναν ταυτόχρονα. Θυµίζω ότι οι παρακολουθήσεις της
ΕΥΠ κρίθηκαν νοµότυπες και έµειναν εκτός κάδρου ποινικών ευ-
θυνών.

Εν τω µεταξύ, σε αυτούς που δικάζονται σήµερα, επειδή εµπο-
ρεύτηκαν το παράνοµο λογισµικό στην Ελλάδα, το ελληνικό
Υπουργείο Εξωτερικών έδωσε άδεια παρανόµως να το εξάγουν
σε τρίτες χώρες. Τώρα, µε ποιου εντολή παρακολουθήθηκαν
Υπουργοί, Αρχηγός ΓΕΕΘΑ, στελέχη αντιπολίτευσης, δηµοσιο-
γράφοι, επιχειρηµατίες, συγγενείς τους κ.λπ., αυτά δεν υπάρχουν
στη δίκη, δεν τα βλέπουµε. Θα απαντηθούν ποτέ αυτά τα ερωτή-
µατα; Κατά την προσωπική µου άποψη, όχι. Δεν είναι συγκάλυψη
του σκανδάλου αυτό; 

Κλείνω και επανέρχοµαι στα Τέµπη. Καινούργιο το στοιχείο σή-
µερα, η αποκάλυψη της εστίας, σε απάντηση του ισχυρισµού του
κ. Τριαντόπουλου ότι δήθεν ήταν παρατηρητής. Αποκαλύπτεται,
ακριβώς, σε αυτό το δηµοσίευµα ότι τα χρήµατα του µπαζώµατος
εκταµιεύτηκαν διότι υπήρχε κυβερνητική σκοπιµότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επίσης, αυτή η θεωρία του όλοι
το ίδιο είµαστε, να θυµίσω -για όποιον δεν το θυµάται- ότι είναι
το τελευταίο καταφύγιο του Κυριάκου Μητσοτάκη και µόνο αυτόν
εξυπηρετεί. Να σας θυµίσω ότι για τη Σύµβαση 717, την οποία
χρησιµοποιεί η Νέα Δηµοκρατία για να κρυφτεί πίσω από τις δια-
χρονικές παθογένειες, ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία ζήτησε
προανακριτική. Ο Χρήστος Σπίρτζης ζήτησε µε δική του πρωτο-
βουλία να ελεγχθεί ο ίδιος, αλλά δεν το επέτρεψε η Νέα Δηµο-
κρατία. Προφανώς, για να µην ελεγχθούν και οι Υπουργοί της.
Και όταν εµείς ζητούσαµε έλεγχο για την περίοδο της δικής µας
διακυβέρνησης, εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κόβατε
µάρτυρες από την εξεταστική επιτροπή. 

Ποιος απαξίωσε τον ΟΣΕ; Υπήρχαν χίλιοι διακόσιοι υπάλληλοι
στα µνηµόνια, εκτός µνηµονίων επτακόσιοι. Γιατί δεν δόθηκαν οι
90.000 να φτιαχτεί η τοπική τηλεδιοίκηση που κάηκε στη Λάρισα
το ’19 και που, αν υπήρχε, δεν θα είχε συµβεί το έγκληµα; Ποιος
άφησε εκτός λειτουργίας το δευτεροβάθµιο κέντρο ελέγχου στην
Αθήνα; 

Κυρίες και κύριοι, για να κλείσω, καθώς δεν υπάρχει άλλος
χρόνος. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για το παραπάνω λεπτό
που µου δώσατε. Μιας και η συζήτηση από τον Πρωθυπουργό
της χώρας έγινε στη βάση της αξιολόγησης, της αξιολόγησης
των δηµοσίων υπαλλήλων, κλείνω µε αυτό: Η Κυβέρνηση, ο Πρω-
θυπουργός και τα γαλάζια παιδιά έχετε αρνητική αξιολόγηση. Δη-
λαδή, µε τους όρους της Νέας Δηµοκρατίας, διαθεσιµότητα και
απόλυση. Θα συνιστούσα την παραίτηση ως καλύτερη επιλογή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-

ρία συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρατία

και θα ακολουθήσει ο Υπουργός Εσωτερικών.
Παρακαλώ, κυρία Οικονόµου, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν θα ξαναµιλήσει ο κ. Φλωρίδης;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εδώ είναι, αλλά δεν

ξέρω αν θα µιλήσει ακόµα.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα µία ακόµη πρόταση δυσπιστίας µε αφορµή την τραγωδία
των Τεµπών, µια τραγωδία που µας συγκλόνισε όλους, µας προ-
βληµάτισε και µας έδωσε πολλά µηνύµατα. Μηνύµατα  που αφο-
ρούν εµάς στη Νέα Δηµοκρατία, την Κυβέρνησή µας, αφορούν
αυτούς που κυβέρνησαν πριν από εµάς και αφορούν και το µέλ-
λον αυτής της χώρας. 

Το βαρύ πένθος, όµως, για την απώλεια πενήντα επτά αθώων
ανθρώπων, στους γονείς, στους συγγενείς των τραγικών θυµά-
των και σε όλους εµάς, σε όλον τον κόσµο, δεν έχει πολιτικό
χρώµα, δεν έχει πολιτικό πρόσηµο. Μας θέτει, όµως, όλους προ
των ευθυνών µας και µας υποχρεώνει να µελετήσουµε αυτά τα
µηνύµατα, τα οποία όλα συγκλίνουν στα εξής: Αλήθεια, απόδοση
δικαιοσύνης και ταχύτητα για να γίνουµε καλύτεροι. Αυτό, όµως,
δεν θέλουµε και εµείς; Γι’ αυτό δεν αγωνιζόµαστε;

Ο κόσµος, όµως, ζητάει και πολιτική σταθερότητα και ασφά-
λεια και κυβερνητικές µεταρρυθµίσεις και οικονοµική ανάπτυξη
και καλύτερη ποιότητα ζωής και ειρήνη και αξιόπιστη παρουσία
της χώρας µας στο διεθνές πολιτικό στερέωµα.

Όλα αυτά, κύριοι συνάδελφοι, τα προσέφερε η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας µε µία συνετή και αποδοτική εξαετή διακυ-
βέρνηση. Γι’ αυτό και παραµένει η βασική πολιτική δύναµη, όπως
αποτυπώνεται σε όλες τις δηµοσκοπήσεις και η µόνη πολιτική δύ-
ναµη που εγγυάται τη σοβαρότητα, τη σταθερότητα, την ασφά-
λεια και την ανάπτυξη της χώρας. 

Ας δούµε, όµως, την πρόταση δυσπιστίας -η οποία είναι καλο-
δεχούµενη- και πού στηρίζεται, κύριοι συνάδελφοι. Στηρίζεται σε
ερωτήµατα τα οποία διερευνά αυτήν τη στιγµή η δικαιοσύνη, η
οποία δικαιοσύνη δεν έχει αποφανθεί ακόµη. Στηρίζεται σε εικα-
σίες, σε υποθέσεις, σε fake news του διαδικτύου, σε bots, σε ανα-
πόδεικτες κατηγορίες, σε λασπολογία, σε παραποίηση γεγονό-
των και αλήθειας και σε παραπληροφόρηση της κοινής γνώµης.
Μια κοινή γνώµη η οποία πενθεί για τον τραγικό θάνατο πενήντα
επτά θυµάτων και η Αντιπολίτευση εργαλειοποιεί τον ανθρώπινο
πόνο προς ίδιον όφελος. 

Και τι έχουµε στα χέρια µας; Έχουµε µόνο µία έκθεση, αυτή
του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, φορέα που εµείς θεσµοθετήσαµε και της
οποίας την εγκυρότητα, βέβαια, δεν την αµφισβητεί η Αντιπολί-
τευση και η οποία όµως, από µόνη της και µόνο, ακυρώνει του-
λάχιστον τον ισχυρισµό περί συγκάλυψης. 

Δυστυχώς, ο σεβασµός της πολιτικής έκφρασης έχει δώσει τη
θέση του στην υποκρισία και την κοινοβουλευτική τάξη την έχει
υποκαταστήσει η κοµµατική εκµετάλλευση. Είναι θλιβερό, αλλά
η πρόταση που έχουµε ενώπιόν µας δεν έχει να κάνει µε την ανα-
ζήτηση της αλήθειας. Στην πραγµατικότητα η πρόταση της δυ-
σπιστίας ξεπερνά τους σιδηροδρόµους, ξεπερνά τις παθογένειες
του κράτους που υπάρχουν, ξεπερνά τους τραγικούς θανάτους
και αφορά την ίδια την Αντιπολίτευση και την απελπισµένη ανα-
ζήτησή της για ψήφους και σε ορισµένα κόµµατα για την πολιτική
τους επιβίωση. 

Πρόκειται πολύ απλά για µια στυγνή απόπειρα εργαλειοποί-
ησης της τραγωδίας. Γιατί µε αυτήν την πρόταση δυσπιστίας η
Αντιπολίτευση εµφανίζεται σαν ένα αυτοσχέδιο δικαστήριο, απο-
δίδοντας ευθύνες σε όλη την Κυβέρνηση. Παριστάνει ταυτό-
χρονα τον εισαγγελέα, την πολιτική αγωγή, τους ενόρκους και
τους τακτικούς δικαστές, επιχειρώντας να υποκαταστήσει την
πραγµατική δικαστική εξουσία. Αν δε δούµε τη συζητούµενη πρό-
ταση δυσπιστίας και σαν µια πρόκληση για σύγκριση σε θέµατα
κυβερνητικής αξιοπιστίας, νοµίζω ότι η Αντιπολίτευση έχει ήδη
χάσει. 

Δεν θεωρώ ότι θα είχε ιδιαίτερο νόηµα να σταθώ στην κυβερ-
νητική αξιοπιστία κοµµάτων όπως το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ που
κρίθηκαν από τον ελληνικό λαό σε διαδοχικές εκλογικές αναµε-
τρήσεις και τιµωρήθηκαν σκληρά. Τιµωρήθηκαν σκληρά γιατί κυ-
βέρνησαν για χρόνια τη χώρα, οδηγώντας την σε επώδυνα
αδιέξοδα τα οποία ακόµη πληρώνουµε, αδιέξοδα τα οποία οι πο-
λίτες θα θυµούνται και µας κρίνουν γι’ αυτά. Οφείλω, όµως, να
µιλήσω στηριζόµενη σε στοιχεία και να αναδείξω την αξιοπιστία
της δικής µας Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας, µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη, η οποία εγκα-
λείται σήµερα και δέχεται αυτή την πρόταση δυσπιστίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τις διεθνείς αντιξοότητες,
τους πολέµους, τις µεγάλες γεωπολιτικές, ενεργειακές και περι-
βαλλοντικές προκλήσεις, την παγκόσµια οικονοµική κρίση και
πολλά άλλα δεινά που µας έτυχαν στη διακυβέρνησή µας, η Κυ-
βέρνηση κράτησε τη χώρα όρθια, χωρίς να αρνούµαστε τα λάθη,
τις παραλείψεις, τις καθυστερήσεις και τις αστοχίες που έγιναν
και το χρέος που έχουµε να δουλέψουµε σκληρά για να τα διορ-
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θώσουµε όλα αυτά. 
Τι έκανε λοιπόν η Κυβέρνηση αυτή; Ως απάντηση τα λέω αυτά

στην πρόταση δυσπιστίας και στην ένδεια πολιτικών προτάσεων
της Αντιπολίτευσης. Από το 2019 και µετά ανακτήσαµε την αξιο-
πιστία µας ως χώρα στο διεθνές πολιτικό στερέωµα. Δηµιουργή-
θηκαν πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας µειώ-
νοντας την ανεργία κατά δέκα µονάδες. Μειώθηκαν φόροι, αυ-
ξήθηκαν µισθοί και συντάξεις, έγιναν τεράστιες µεταρρυθµίσεις
στην παιδεία, στον τοµέα της εργασίας, της δικαιοσύνης, στην
πολιτική προστασία, στην εσωτερική λειτουργία του κράτους,
στο Κτηµατολόγιο, στην υγεία, στον τοµέα της υγείας, µε απο-
κορύφωµα την ψηφιοποίηση του κράτους, την πάταξη της γρα-
φειοκρατίας και τη βελτίωση της καθηµερινότητας του πολίτη και
πολλά άλλα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες µέρες παρακο-

λουθούµε και βιώνουµε όλοι στο Κοινοβούλιο µια πρωτοφανή
προσπάθεια του συνόλου των δυνάµεων της Αντιπολίτευσης να
µηδενιστούν όλα αυτά. Βλέπουµε να διολισθαίνουν σε έναν κα-
τήφορο τοξικότητας και συκοφαντικού λόγου, µε στόχο να δηµι-
ουργήσουν περιβάλλον αναταραχής, αστάθειας, διχασµού και
παραπληροφόρησης. Νοµίζω ότι ζήσαµε σήµερα και τώρα και το
πρωί όσοι ήµασταν εδώ στην Ολοµέλεια τέτοια φαινόµενα. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, όµως, µε
σεβασµό στη δηµοκρατία, µε σεβασµό στους θεσµούς και κυ-
ρίως µε σεβασµό στα πενήντα επτά τραγικά θύµατα των Τεµπών,
αλλά κυρίως στους πολίτες που µας παρακολουθούν και µας κρί-
νουν αυστηρά, θα αντισταθούµε στις προσπάθειες αυτές και θα
συνεχίσουµε να στηρίζουµε την Κυβέρνησή µας, τη σταθερότητα
και τους θεσµούς. Το διακύβευµα της σταθερότητας και της ανά-
πτυξης της χώρας είναι πολύ µεγάλο για να χωρέσει τις µικρο-
πολιτικές επιδιώξεις της Αντιπολίτευσης και σε κάθε περίπτωση
θα κριθούµε στις εκλογές του 2027 µε την ψήφο του λαού, µε
δηµοκρατικές διαδικασίες. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, την πρόταση δυσπιστίας και συνεχί-
ζουµε τον αγώνα µας για να λύσουµε τα προβλήµατα της χώρας,
αλλά κυρίως για να διορθώσουµε τα λάθη µας και βέβαια να απο-
καταστήσουµε την εµπιστοσύνη του κόσµου προς τους θεσµούς
και τη δικαιοσύνη και να πάµε τη χώρα µπροστά και όχι να γυρί-
σουµε δέκα χρόνια πίσω.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Πρέβεζας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται τώρα στο Βήµα ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Λιβάνιος,
τον οποίο και ευχαριστώ για την ετοιµότητα και την αµεσότητά
του για να κερδίζουµε χρόνο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σας ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα είµαστε στο µέσο µιας
από τις κορυφαίες κοινοβουλευτικές διαδικασίες, καθώς η Αντι-
πολίτευση ασκεί το συνταγµατικό της δικαίωµα της κατάθεσης
πρότασης µοµφής εναντίον της Κυβέρνησης. 

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε µια παρατήρηση. Σε κάθε
γονέα που έζησε ό,τι πιο οδυνηρό µπορεί να τύχει σε έναν άν-
θρωπο στη ζωή του, του οφείλουµε τον απόλυτο σεβασµό, χωρίς
αστερίσκους και χωρίς «ναι µεν αλλά». Και ασφαλώς, κάθε Έλ-
ληνας και κάθε Ελληνίδα έχει δικαίωµα όποτε το κρίνει και στο
πλαίσιο του νόµου να διαµαρτύρεται και να στείλει το µήνυµα εκεί
που θέλει να το στείλει, γιατί είµαστε σε µία δηµοκρατική χώρα.
Κι επειδή ακριβώς είµαστε µια δηµοκρατική χώρα, η δικαιοσύνη
θα αποφασίσει τις ευθύνες, θα τις αποδώσει εκεί που υπάρχουν

και θα καταδικάσει αυτούς που κρίνει και όσους κρίνει υπεύθυ-
νους. 

Άκουσα αυτές τις δύο πρώτες µέρες της συζήτησης πολλούς
Βουλευτές και κάποιους πολιτικούς Αρχηγούς να µιλάνε για µία
απονοµιµοποιηµένη Κυβέρνηση και µάλιστα το στηρίζουν αυτό
µε βάση δηµοσκοπήσεις. Κι αναρωτιέµαι: Στις δηµοσκοπήσεις
βασίζεται η πρόταση δυσπιστίας; Και ποιες δηµοσκοπήσεις,
αυτές που µέχρι τις εκλογές του 2023 τις λοιδορούσαµε; Για να
είµαστε ξεκάθαροι σε αυτό, ή οι εκλογές διαµορφώνουν το πολι-
τικό σκηνικό ή οι δηµοσκοπήσεις. 

Κι αν η Κυβέρνηση είναι απονοµιµοποιηµένη, δήθεν, δηµοσκο-
πικά, παρ’ όλο που προηγείται µε διάφορες οι οποίες και σε διάρ-
κεια στον κύκλο της Μεταπολίτευσης δεν έχουν παρατηρηθεί
ξανά, τα κόµµατα όπως ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Αριστερά, το κόµµα του
κ. Κασσελάκη, τι  νοµιµοποίηση έχουν µε βάση τις δηµοσκοπή-
σεις; Γιατί εµείς σε αυτό έχουµε µια διαχρονική απάντηση, ότι οι
δηµοσκοπήσεις είναι εργαλείο. Τις µελετάµε, τις χρησιµοποιούµε
για χαράξουµε την πολιτική, αλλά δεν τις θεοποιούµε ούτε τις
δαιµονοποιούµε, όπως κατ’ επανάληψη κάνουν κάποια κόµµατα
της Αντιπολίτευσης. 

Ο ελληνικός λαός, όταν έρθει η ώρα της κάλπης, αποφασίζει
ποιο κόµµα, ποια κόµµατα θέλουν να τον κυβερνήσουν για τα
επόµενα τέσσερα χρόνια. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Εµείς, ως Κυβέρνηση, οφείλουµε σε κάθε πολίτη που απαιτεί
το κράτος να αφουγκράζεται τις ανησυχίες του να προσφέρουµε
σύγχρονους και ασφαλείς σιδηροδρόµους και ένα αποτελεσµα-
τικό κράτος, να δηµιουργήσουµε µία σύγχρονη και αποτελεσµα-
τική Ελλάδα. 

Κυρίες και κύριοι των τεσσάρων κοµµάτων που υπέγραψαν την
πρόταση δυσπιστίας, θα έλεγα ότι θα ήταν και µια πρόταση δυ-
σπιστίας που ενδεχοµένως θα έπρεπε να στραφεί και να απευ-
θυνθεί και στους ίδιους σας τους εαυτούς για όσα κι εσείς δεν
κάνατε, για όσα κάνατε ή για όσα δεν αφήσατε να γίνουν. Θέλετε
για παράδειγµα να συζητήσουµε για βελτιώσεις στην αξιολό-
γηση; Πολύ ευχαρίστως. Το γνωρίζετε όλοι, η πόρτα του γρα-
φείου είναι ανοιχτή για όλους. Ελάτε να συζητήσουµε τις προ-
τάσεις που έχετε για παράδειγµα για την αξιολόγηση.

Αλλά πώς φαντάζεστε άραγε το καλύτερο κράτος για το οποίο
διαµαρτύρεστε και συµµετέχετε στις συγκεντρώσεις; Ένα κρά-
τος χωρίς αξιολόγηση, ένα κράτος που όλοι θα λαµβάνουν τον
άριστο βαθµό, ένα κράτος το οποίο είχε στα χαρτιά επί δεκαετίες
το καλύτερο δηµόσιο µε βάση τις αξιολογήσεις ή ενδεχοµένως
η λύση θα ήταν, παραδείγµατος χάριν, αθρόες µονιµοποιήσεις
συµβασιούχων που έχουν προσληφθεί εκτός ΑΣΕΠ;

Επιτρέψτε µου να πάµε λίγο στα θέµατα του Υπουργείου Εσω-
τερικών. Στο Υπουργείο Εσωτερικών εργαζόµαστε σε πολλά επί-
πεδα και προσπαθούµε να πετύχουµε και έµπρακτα και µετρή-
σιµα αποτελέσµατα. Θα είµαι ειλικρινής, σε κάποια µέτωπα προ-
χωράµε ικανοποιητικά, σε κάποια άλλα ενδεχοµένως χρειάζεται
µεγαλύτερη προσπάθεια. Για παράδειγµα, προχωράει µε γορ-
γούς ρυθµούς η σύνταξη του νέου κώδικα της αυτοδιοίκησης, ο
οποίος σε σύντοµο χρονικό διάστηµα θα τεθεί σε δηµόσια δια-
βούλευση, αφού πρώτα συζητηθεί εκτενώς και µε τα συλλογικά
όργανα της αυτοδιοίκησης. Κεντρική επιτροπή και τέσσερις υπο-
επιτροπές αυτήν τη στιγµή εργάζονται σχεδόν σε κάθε νοµοθε-
τική πτυχή που αφορά το πλέγµα της αυτοδιοίκησης, από την
οικονοµική διαχείριση, την εποπτεία του ελέγχου νοµιµότητας,
το σύστηµα διακυβέρνησης και ασφαλώς το ξεκαθάρισµα των
αρµοδιοτήτων.

Παράλληλα, ξεκινά η επεξεργασία -µετά από επίσης σχεδόν εί-
κοσι χρόνια- για τη σύνταξη του νέου κώδικα ιθαγένειας, µε µια
κεντρική φιλοσοφία απλοποίησης, ψηφιοποίησης, ανταλλαγής
δεδοµένων και µε απαντήσεις στα πραγµατικά προβλήµατα που
έχουν παρατηρηθεί όλα αυτά τα δεκαπέντε χρόνια. Προχωράµε
στον εκσυγχρονισµό των εκλογικών διαδικασιών και τον κατάλ-
ληλο καιρό θα έρθει ενώπιον της Βουλής των Ελλήνων και ο
νόµος για την επιστολική ψήφο στις εθνικές εκλογές για τους
εκτός Ελλάδος εκλογείς. Και εκεί θα φανεί ποιοι θέλουν να ψη-
φίζουν οι εκτός Ελλάδος εκλογείς µε ασφαλή και σίγουρο τρόπο
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και ποιοι για άλλη µια φορά ενδεχοµένως θα κρυφτούν πίσω από
το δάχτυλό τους.

Στον τοµέα της δηµόσιας διοίκησης, η µείωση της γραφει-
οκρατίας -και είναι µια µεγάλη συνεργασία που έχουµε µε το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης- προχωράει µε την απά-
λειψη δικαιολογητικών ακόµα και µε την κατάργηση ολόκληρων
πιστοποιητικών εγγράφων που ήταν στην καθηµερινότητα µας
εδώ και πολλά χρόνια. Φύγαµε από την έγχαρτη λειτουργία της
διακίνηση των εγγράφων, πήγαµε στην ψηφιακή διακίνηση των
εγγράφων τα τελευταία έξι χρόνια και τώρα πάµε στο επόµενο
µεγάλο βήµα που είναι η ψηφιακή ανταλλαγή πλέον πληροφο-
ριών.

Έχουν γίνει επίσης πολλά βήµατα, µικρά και µεγάλα, όπως
είναι οι σύµβουλοι ακεραιότητας, όπως είναι η στοχοθεσία, όπως
είναι η αξιολόγηση, όπως είναι το σύστηµα κινήτρων και ανταµοι-
βής για τους δηµοσίους υπαλλήλους. Εκεί που πρέπει να δώ-
σουµε τη µεγάλη µάχη είναι στην ενίσχυση του ΑΣΕΠ, στη βελ-
τίωση του συστήµατος προσλήψεων για έναν τελικό στόχο: Οι
προσλήψεις να γίνονται πάντα υπό την εποπτεία και το κύρος του
ΑΣΕΠ ταχύτερα. Και το έχω ξαναπεί, οποιαδήποτε νοµοθετική
πρωτοβουλία αξιολογείται, ελέγχεται αν έχει επιτύχει τον σκοπό
της και αν χρειαστεί διορθώνεται. Δεν θα διστάσω να εισηγηθώ
ενώπιόν σας αλλαγές, εφόσον είµαι πεπεισµένος ότι θα βελτιώ-
σουν όλα τα πλαίσια που ανέφερα προηγουµένως για τις προσ-
λήψεις.

Με την ευκαιρία της σηµερινής συζήτησης θα ήθελα να ανα-
κοινώσω δύο πρωτοβουλίες τις οποίες προτίθεται να λάβει το
Υπουργείο Εσωτερικών σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης. Πιστεύω πάρα πολύ στη δηµόσια λογοδο-
σία. Πιστεύω πάρα πολύ στη δηµόσια λογοδοσία σε κάθε επίπεδο
του κράτους, πρωτοβάθµια αυτοδιοίκηση, δευτεροβάθµια αυτο-
διοίκηση, κεντρικό κράτος. Πιστεύω ότι οι πολίτες µπορούν να
κρίνουν όχι µόνο την περίοδο των δηµοτικών, των περιφερειακών
ή των εθνικών εκλογών, αλλά και στο µεσοδιάστηµα, να εκφρά-
σουν τη γνώµη τους και να συµβάλλουν καθοριστικά στη βελ-
τίωση των δηµοσίων υπηρεσιών.

Έτσι, λοιπόν, θα αξιοποιήσουµε το εθνικό µητρώο επικοινωνίας
και µια φορά κάθε έτος οι πολίτες θα έχουν τη δυνατότητα να
απαντούν σε ένα ανωνυµοποιηµένο, δοµηµένο ερωτηµατολόγιο,
το οποίο θα περιέχει ερωτήσεις για την αξιολόγηση των δηµοτι-
κών, των περιφερειακών υπηρεσιών ή του κεντρικού κράτους. Τα
αποτελέσµατα θα ανακοινώνονται και θα επεξεργάζονται οµαδο-
ποιηµένα και έτσι θα έχουµε και η εκάστοτε πολιτική ηγεσία και
προφανώς τα µέλη της Εθνικής µας Αντιπροσωπείας, αλλά και οι
ίδιοι οι πολίτες και όλοι οι φορείς µια ξεκάθαρη εικόνα τι χρει-
άζεται περισσότερη βελτίωση.

Βεβαίως αυτή η πρωτοβουλία είναι πλήρως ευθυγραµµισµένη
µε τους δείκτες ποιότητας των ΟΤΑ, των δήµων και των περιφε-
ρειών. Η συλλογή των δεδοµένων ολοκληρώθηκε πριν λίγες
µέρες, γίνεται επεξεργασία και σε µερικές εβδοµάδες θα είναι
δηµόσια διαθέσιµα πάνω από εννιακόσια στοιχεία που αφορούν
τον κάθε δήµο και την κάθε περιφέρεια της χώρας.

Δεύτερο και συναφές, το 2026 θα εισηγηθεί θα δίνει τη δυνα-
τότητα σε οποιονδήποτε χρήστη µε τοπικής υπηρεσίας του δη-
µοσίου, γκισέ, να µπορεί να λαµβάνει ένα προσωποποιηµένο
QRCode, να απαντάει σε ένα ερωτηµατολόγιο για την ποιότητα
της εξυπηρέτησης που έλειπε από τη δηµόσια υπηρεσία, έτσι
ώστε να ξέρουµε αν υπάρχει κάποια δηµόσια υπηρεσία η οποία
χρειάζεται ενίσχυση, ταλαιπωρεί τον κόσµο ή χρειάζεται κάτι
άλλο. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό, διότι πιστοποιηµένος χρήστης
της υπηρεσίας θα µπορεί να απαντάει σε συγκεκριµένες ερωτή-
σεις. Άρα, για παράδειγµα, µπορεί να ξέρουµε αν το ΚΕΠ του
άλφα δήµου λειτουργεί καλύτερα, το ΚΕΠ του βήτα δήµου όχι
και ποια είναι η εικόνα της αξιολόγησης-εµπειρίας του ΚΕΠ, της
ΔΥΠΑ, µε τοπικών υπηρεσιών που ταλαιπωρούν κόσµο αρκετές
φορές, ποια είναι η εµπειρία του κόσµου. Είναι σηµαντικό αυτό,
γιατί δεν θα έχουµε µόνο τη γνώµη των κρατικών λειτουργών,
των δηµοσίων υπαλλήλων, αλλά θα έχουµε και τη γνώµη των
ίδιων που είναι οι χρήστες της υπηρεσίας.

Ολοκληρώνω, αύριο το βράδυ ολοκληρώνεται η τριήµερη συ-
ζήτηση της Βουλής επί της πρότασης δυσπιστίας. Στο τέλος της

ηµέρας το πραγµατικό δίληµµα είναι ένα: Ποιος µπορεί να κάνει
καλύτερη τη χώρα. Ή θα είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη Πρωθυπουργό και µε την εµπι-
στοσύνη της µεγάλης πλειοψηφίας του ελληνικού λαού -παρά τις
όποιες αστοχίες υπάρχουν, τις οποίες οφείλουµε, έχουµε υπο-
χρέωση και ευθύνη να τις διορθώσουµε-, ή θα αναγκαστούµε να
έχουµε έναν πολύχρωµο κυβερνητικό συνασπισµό, ενδεχοµένως
νεοσοσιαλιστών, αριστεριστών, δραχµιστών, ή νέας Ανταρσίας
και η οποία θα πορεύσει τη χώρα τα επόµενα χρόνια. Σε αυτό το
δίληµµα η απάντηση θα δοθεί αύριο σύσσωµα από την κοινοβου-
λευτική οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας και στις επόµενες εκλογές
το 2027 από τον ελληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα η
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
Νίκη, η κ. Κουρουπάκη.

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η τραγωδία των

Τεµπών είναι ένα ορόσηµο που µαρτυρά την παθογένεια όχι µόνο
της Κυβέρνησης, αλλά όλου του πολιτικού συστήµατος, ένα πο-
λιτικό σύστηµα ανεπαρκές που δεν µπορεί να διαχειριστεί κρίσεις
και επιχειρεί να εγκλωβίσει την κοινωνία µε ψευτοδιλήµµατα και
ανέξοδες αντιπολιτευτικές κορώνες.

Από τη µια πλευρά έχουµε την Κυβέρνηση που κάθε φορά που
της ασκείται κριτική κρύβεται πίσω από το ψεύτικο δίληµµα της
ακυβερνησίας για τους παρακάτω λόγους. Αρχικά επενδύει στην
εµπέδωση φόβου στους πολίτες µε το εκβιαστικό δίληµµα ή εµείς
ή το χάος. Υπήρχε πολιτική ζωή πριν από εσάς και θα υπάρξει
και µετά από εσάς, κύριοι της Κυβέρνησης. Επί της ουσίας ούτε
και εσείς στη Νέα Δηµοκρατία ασκείτε τη διακυβέρνηση της
χώρας.

Έχετε περιορίσει τον ρόλο σας στον µίζερο ρόλο του διαχει-
ριστή που επικουρείται από επικοινωνιακά τρικ. Ακολουθείτε πο-
λιτικές των οποίων δεν φέρετε την πατρότητα, πολιτικές που
έχουν αποφασιστεί ήδη από άλλους. Ακολουθείτε τις έτοιµες λύ-
σεις και δεν παράγετε πολιτική. Το µεγαλύτερο ποσοστό της νο-
µοθεσίας που φέρνετε προς ψήφιση είναι η ενσωµάτωση
ευρωπαϊκών Οδηγιών, η εφαρµογή νοµοθετικών προϋποθέσεων
για τα διάφορα ορόσηµα του Ταµείου Ανάκαµψης, καθώς και συ-
στάσεις διεθνών οργανισµών. Από ποια ακυβερνησία κινδυ-
νεύουµε, λοιπόν, όταν εσείς οι ίδιοι είστε απόντες από την άσ-
κηση πολιτικής και είστε απλοί αντιγραφείς συστάσεων από το
εξωτερικό; Αν αφαιρέσουµε όσα σας έρχονται απ’ έξω, τι θα µεί-
νει; Ακόµη και ο γάµος των οµοφυλοφίλων σας υποδείχθηκε και
εσείς πειθήνια υπακούσατε για να κερδίσετε την εύνοια του δη-
µοκρατικού κόµµατος των Ηνωµένων Πολιτειών. Οπότε για ποια
ακυβερνησία µιλάτε; Η ακυβερνησία είναι ήδη εδώ και εκδηλώ-
νεται ως απουσία πολιτικής πρότασης. Είστε το απολιτίκ κόµµα
του θεσµικού copy-paste της πολιτικής γύµνιας και της τεχνο-
κρατικής ασυδοσίας. Και αυτό δεν το λέω εγώ, είναι αυτό που
αντιλαµβάνονται οι ίδιοι οι πολίτες στους οποίους καµία ουσια-
στική πρωτοβουλία δεν έχει φτάσει από το κυβερνητικό έργο σας
για να τους ανακουφίσει. Επιτέλους, ακούστε την κοινωνία.

Αφού τα κάνετε όλα τόσο τέλεια στη διακυβέρνηση σας, γιατί
η κοινωνία σας γυρίζει την πλάτη και σας ανταµείβει µε τόσο χα-
µηλά ποσοστά, που φέρνουν την ακυβερνησία µε την οποία µας
απειλείτε; Δεν αντιλαµβάνεστε ότι η αλαζονεία σας είναι κόκκινο
πανί, ακόµη και για τους συντηρητικούς ψηφοφόρους σας; Και
γι’ αυτό δεν σας φταίει η όποια αντιπολίτευση, αλλά οι επιλογές
σας. Επιλογές κοινοτοπίας, αλαζονείας και εθελοδουλίας. Είµα-
στε ήδη ακυβέρνητο καράβι και οι εξελίξεις µας παρασύρουν. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, παρατηρήστε το ύφος σας, γιατί αυτό
που φτάνει στην κοινωνία δεν είναι ούτε τα λόγια σας ούτε οι
ψευδείς σας υποσχέσεις που ο ελληνικός λαός έχει πλέον κατα-
λάβει και είναι η αιτία που καταρρέετε σε κάθε επίπεδο, αλλά το
ύφος σας. Και το ύφος σας δεν έχει καµία ταπεινότητα, καµία συ-
ντριβή, καµία ενσυναίσθηση, καµία λογοδοσία για το έγκληµα
των Τεµπών. 

Αντιµετωπίζετε µε ναρκισσιστική αλαζονεία και σκληρότητα
όποιον δεν ανήκει στον στενό κύκλο του κ. Μητσοτάκη. Είστε ικα-
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νοί να ποδηγετήσετε και την ίδια σας την αξιοπρέπεια για να προ-
στατέψετε και να διαιωνίσετε αυτόν τον στενό κύκλο εξουσίας, ο
οποίος είναι τόσο στενός που δεν χωρά ούτε καν τους Βουλευτές
του κόµµατός του. Αυτήν τη θλιβερή εικόνα βλέπει η κοινωνία και
αντιδρά. 

Το επιχείρηµα, λοιπόν, ότι θα έλθει ακυβερνησία και ότι η Νέα
Δηµοκρατία είναι µονόδροµος δεν πείθει και σιγά, σιγά αφήνει
αδιάφορους ακόµη και τους ίδιους τους ψηφοφόρους σας, γιατί
αντιλαµβάνονται ότι έχετε αφήσει τα πάντα στον αυτόµατο πι-
λότο που διαχειρίζεται ένας κλειστός κύκλος έµπιστων του κ. Μη-
τσοτάκη. Και αν µε ρωτήσετε αν πρέπει να πέσει η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη θα αντιστρέψω το ερώτηµα και θα σας ρωτούσα: Η
δική σας απάντηση ποια θα ήταν αν άλλο πολιτικό κόµµα βρισκό-
ταν στο τιµόνι της χώρας; Στη δηµοκρατία, λοιπόν, δεν υπάρχουν
αδιέξοδα. Αδιέξοδα υπάρχουν µόνο στους στενούς κύκλους. Από
την άλλη πλευρά έχουµε µια Αντιπολίτευση χωρίς όραµα, χωρίς
προοπτική, χωρίς εστίαση. Δεν πείθετε την κοινωνία ότι έχετε κά-
ποιον συγκεκριµένο στόχο. 

Η πρόταση µοµφής είναι µία ακόµη ανέξοδη συµβολικού χα-
ρακτήρα πράξη χωρίς κανένα απολύτως πρακτικό αντίκρισµα. Το
αποτέλεσµά της είναι προδιαγεγραµµένο, λόγω της αριθµητικής
υπεροχής του αριθµού της Κυβέρνησης. Και σας θέτω το εξής
ερώτηµα: Έστω ότι η πρόταση για την Εξεταστική οδηγήσει στην
παραποµπή του κ. Τριαντόπουλου στη δικαιοσύνη. Τι θα έχουµε
καταφέρει µε την κατασπατάληση της πρότασης δυσπιστίας; Να
παραµένει ασφαλής για έξι µήνες η Κυβέρνηση παρά την ενδε-
χόµενη παραποµπή ενός Υπουργού της; Είναι αυτό σοβαρή Αντι-
πολίτευση; Είναι αξιόπιστη εναλλακτική πολιτική πρόταση; 

Εµείς στη Νίκη θα επιλέξουµε έναν δρόµο τελείως διαφορε-
τικό. Για εµάς οι λύσεις δεν βρίσκονται ούτε στον αυτόµατο πι-
λότο των τεχνοκρατών της Κυβέρνησης ούτε στην ανέξοδη
συνθηµατολογία της Αντιπολίτευσης. Εµείς στη Νίκη δεν θα υπο-
δυθούµε τον µοναδικό ερµηνευτή της βούλησης του ελληνικού
λαού. Με τη δική µας πολιτική πρόταση διεκδικούµε να του δώ-
σουµε ρόλο, τον ρόλο του πρωταγωνιστή και όχι του κοµπάρσου.
Για εµάς στη Νίκη η κάθαρση στο δράµα θα έρθει από τον ίδιο
τον λαό. Αφού δεν µπορεί το κράτος να ελέγξει τους κανονι-
σµούς ασφαλείας ας µπορούν οι απλοί πολίτες και οι εργαζόµε-
νοι να καταγγέλλουν οποιαδήποτε παραβίαση κανονισµών ασφα-
λείας υποπίπτει στην αντίληψή τους και να λαµβάνονται άµεσα
µέτρα από τον υπεύθυνο του τοµέα για το συγκεκριµένο δροµο-
λόγιο. Δεν µπορεί κάθε φορά να δυσχεραίνεται ο καταλογισµός
ευθυνών γιατί είτε αγνοείται είτε είναι δύσκολο να βρεθεί ο υπεύ-
θυνος. Αυτή είναι η πολιτική πρόταση της Νίκης. 

Δύο χρόνια µετά την τραγωδία των Τεµπών οι πολίτες εξακο-
λουθούν να ζουν µε τον φόβο όταν στέλνουν τα παιδιά τους σε
τρένα πλοία ή αεροπλάνα που µπορούν να ακολουθούν το δρο-
µολόγιο του θανάτου. 

Σας καλώ λοιπόν να µελετήσετε τη σχετική πρόταση νόµου,
που έχουµε καταθέσει. Πιστεύουµε ότι ο ρόλος των πολιτικών
δεν είναι ούτε να συγκαλύπτουµε τις ανεπάρκειες της εκάστοτε
κυβέρνησης ούτε να εκµεταλλευόµαστε τις τραγωδίες του λαού
για µικροπολιτικά οφέλη. Αυτό που θέλουν οι πολίτες από εµάς
είναι να είµαστε χρήσιµοι και να διεκδικούµε ρεαλιστικές λύσεις.
Για τη Νίκη η λύση είναι να αναγνωρίσουµε στον απλό πολίτη επι-
βάτη ή εργαζόµενο τη δυνατότητα να εµποδίζει τα νέα Τέµπη. 

Κύριοι της Κυβέρνησης αλλά και της Αντιπολίτευσης, σας
καλώ να αφήσετε κατά µέρους την ανιαρή επικοινωνιακή φιέστα
που θα εξασφαλίσει άλλους έξι µήνες στην Κυβέρνηση και να γί-
νετε επιτέλους χρήσιµοι στην κοινωνία, απαντώντας σε ένα απλό
ερώτηµα: Αν οι εργαζόµενοι της ΤΡΑΙΝΟΣΕ είχαν το δικαίωµα να
σταµατήσουν ένα επικίνδυνο τρένο, δεν θα ζούσαν σήµερα τα
πενήντα επτά θύµατα της τραγωδίας των Τεµπών; Η απάντηση
είναι προφανής. Οι άνθρωποι αυτοί θα ήταν µαζί µας αν είχε γίνει
αποδεκτή η προειδοποίηση των µηχανοδηγών, λίγες µέρες πριν
από την τραγωδία των Τεµπών. Γιατί, λοιπόν, ξεκινάµε από αυτή
την παραδοχή για να χτίσουµε µια βιώσιµη πολιτική πρόταση;
Γιατί πολύ απλά κανείς σας δεν ενδιαφέρεται. Η Κυβέρνηση έχει
εγκλωβιστεί στον πολιτικό ναρκισσισµό και η Αντιπολίτευση στη
φθηνή έξαψη των παθών της. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός στη χθεσινή οµιλία του δήλωσε πως

υπάρχουν συγκεκριµένοι κύκλοι που επιδιώκουν να µετατρέψουν
το δυστύχηµα των Τεµπών σε σηµείο διχασµού, ενώ θα µπο-
ρούσε να γίνει εφαλτήριο. Εφαλτήριο; Η εθνική τραγωδία µε πε-
νήντα επτά νεκρούς ανθρώπους που έχασαν τη ζωή τους
αποτελεί απλά µία ευκαιρία για ενότητα για την Κυβέρνηση; Μπο-
ρεί να το πει αυτό κοιτώντας στα µάτια τους χαροκαµένους γο-
νείς και να τους πει ότι ο θάνατος των παιδιών τους αποτελεί
εφαλτήριο ενότητας; Ενότητα µεταξύ ποιων; Υπάρχει ενότητα,
κύριε Πρωθυπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης. Ενότητα µεταξύ
όλων των Ελλήνων και των συγγενών των θυµάτων, γιατί σε
εκείνο το δροµολόγιο του θανάτου χάθηκαν τα παιδιά όλης της
Ελλάδας. Εσείς και η Κυβέρνησή σας στέκεστε απαθείς απέναντι,
περιµένοντας να ξεχαστεί ένα ακόµα έγκληµα που έγινε επί των
ηµερών σας. Η αποκωδικοποίηση που έκανε ο Πρωθυπουργός
για την πάνδηµη αντίδραση του κόσµου είναι εντυπωσιακή και
επιβεβαιώνει το χάσµα που χωρίζει τον ίδιο από την κοινωνία.
Είπε συγκεκριµένα πως η µεγάλη πλειοψηφία αυτών που διαδή-
λωσαν είχαν αίτηµα να ανέβει περισσότερο η Ελλάδα, καθώς επί-
σης και να αποκτήσει η χώρα ασφαλείς και σύγχρονες συγκοινω-
νίες. Υπάρχει άραγε Έλληνας πολίτης ή Βουλευτής σας που ει-
λικρινά το πιστεύει αυτό; Προσπαθείτε να µας πείσετε ότι βρήκε
ο κόσµος που έκανε δικό του τον πόνο αυτών των οικογενειών,
την ευκαιρία να ζητήσει καλύτερες συγκοινωνίες την ηµέρα µνή-
µης του δυστυχήµατος;

Μήπως γι’ αυτόν τον λόγο διαδήλωσαν στην Ιαπωνία, στην Αυ-
στραλία, στην Ιταλία και στις άλλες χώρες του κόσµου; Για κα-
λύτερες συγκοινωνίες στην Ελλάδα; Στην ανάγνωση που έκανε
του πορίσµατος της Επιτροπής για τα Τέµπη ανέφερε ακόµα πως
ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ αδυνατεί να δώσει τεκµηριωµένη απάντηση για τη
φωτιά που ακολούθησε της σύγκρουσης, για την ποσότητα των
χιλίων διακοσίων λίτρων επικίνδυνου υλικού που προκάλεσε την
πυρόσφαιρα διαµέτρου σαράντα έως ογδόντα µέτρων δεν διά-
βασε τίποτα; Φορτίο για το οποίο δεν ήξερε τίποτα γιατί είχε ανε-
παρκή πληροφόρηση; Ο Πρωθυπουργός µιας χώρας υποστηρίζει
πως δεν είχε επαρκή πληροφόρηση και δεν απολύει όποιον τον
εξέθεσε στα µάτια των πολιτών; Σε ποιους νοµίζει ότι απευθύνε-
ται και προσπαθεί άλλη µια φορά να κοροϊδέψει; 

Υφυπουργό σας σε πρόσφατη τηλεοπτική εκποµπή, που της
τέθηκε το ερώτηµα αν αυτή η διαµαρτυρία του κόσµου ήταν και
κατά της Κυβέρνησης, απάντησε: «Έλα µωρέ, πάλι Νέα Δηµο-
κρατία θα ψηφίσουν». Αυτή είναι η νοοτροπία και το ύφος που
σας ανέφερα νωρίτερα. Θεωρείτε δεδοµένο τον κόσµο που σας
εµπιστεύθηκε, αλλά συνεχίζετε να τον απογοητεύετε κάθε µέρα
και περισσότερο. Λειτουργείτε επικαλούµενοι το 41% των εθνι-
κών εκλογών του 2023. Ξεχνάτε όµως το 33% των ευρωεκλογών
και το ένα εκατοµµύριο ψηφοφόρους που σας γύρισαν την πλάτη
και δεν βλέπετε τη ραγδαία πτώση σας µε ποσοστά στις δηµο-
σκοπήσεις που σας δείχνουν περίπου στο 23%. Μοναδική σας
µέριµνα είναι η πολιτική σας επιβίωση.

Ο κ. Μητσοτάκης είναι ο µοναδικός Πρωθυπουργός που σε τη-
λεοπτική συνέντευξη ανέλαβε την πολιτική ευθύνη του δυστυχή-
µατος των Τεµπών και αυτή δεν είχε καµία συνέπεια για εκείνον.
Τότε για ποιον λόγο να την αναλάβει; Ποια η διαφορά αν δεν την
είχε αναλάβει; Την αίτηση µοµφής την υποβάλει η ίδια η κοινωνία
και ένας πολιτικός ηγέτης θα έπρεπε να λάβει το µήνυµα και να
θέσει τον εαυτό του στην κρίση του ελληνικού λαού.

Έχει τη βεβαιότητα πως η κυβερνητική πλειοψηφία θα τον στη-
ρίξει και θα καταψηφίσει την ήδη καταδικασµένη να αποτύχει
πρόταση δυσπιστίας. Καλώ τους συναδέλφους της Νέας Δηµο-
κρατίας να αναλογιστούν πώς θα ήταν τα πράγµατα αν στο µοι-
ραίο τρένο επέβαινε το δικό τους παιδί, να αναλογιστούν ποια θα
ήταν η στάση τους αν το δυστύχηµα γινόταν µε άλλη κυβέρνηση,
κυρίως όµως να αναλογιστούν αν έτσι δικαιώνουν τον κόσµο που
τους ψήφισε και µεταφέρουν µε αυτήν την ψήφο τους το θέληµα
του.

Εµείς στη Νίκη ήρθαµε από τον λαό και γι’ αυτό δεν έχουµε
χάσει την πιο σηµαντική αρετή, την κοινή λογική. Ακούστε κι εσείς
τι έχει να σας πει αυτός ο λαός και µην θεωρείτε πως κάνατε το
καθήκον σας υποβαθµίζοντας σε πληµµέληµα τον θάνατο πενή-
ντα επτά ανθρώπων φέρνοντας σε µια προανακριτική επιτροπή
έναν και µόνο Υφυπουργό.

9204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το 2023 ο κόσµος σάς πίστεψε γιατί παρουσιαστήκαµε ως µο-
νόδροµος στην πολιτική συγκυρία. Πλέον έχει καταλάβει πως
οδηγείτε τη χώρα σε αδιέξοδο και σας έχει γυρίσει την πλάτη.
Καταλάβετέ το γιατί ο λαός δεν έχει άλλο οξυγόνο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος- ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι απόψε θα ολοκληρωθεί και ο έκτος κύκλος οµιλητών,
δηλαδή θα πάµε µέχρι τον αριθµό ενενήντα πέντε, µε τελευταίο
οµιλητή τον κ. Ανδρέα Πουλά. Αυτό σηµαίνει ότι θα τελειώσουµε
τις πρωινές ώρες.

Έχει ζητήσει παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Αριστεράς κ. Ηλιόπουλος. Θα παρακαλούσα, κύριε Ηλιό-
πουλε, επειδή οι χρόνοι έχουν ξεπεραστεί να µην ξεπεράσετε το
ένα λεπτό, γιατί προφανώς θα χρειαστεί χρόνο και ο Υπουργός
για να απαντήσει, οπότε θα παρακαλέσω και τον κύριο Υπουργό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα είµαι πολύ σύντο-
µος.

Κύριε Λιβάνιε, δεν θα διαφωνήσω µαζί για τις δηµοσκοπήσεις,
πιθανότατα να τις ξέρετε καλύτερα από όλους εδώ µέσα. Κάνατε
όµως κι εσείς µια λαθροχειρία. Η συζήτηση δεν είναι µόνο οι δη-
µοσκοπήσεις και οι εκλογές. Ξέρετε, η δηµοκρατία έχει και την
κινητοποίηση και ενάντια στην Κυβέρνησή σας έγινε η µεγαλύ-
τερη κινητοποίηση που έχει ζήσει η Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία. Είναι
λαθροχειρία να µας λέτε µόνο για δηµοσκοπήσεις. Πάνω από ένα
εκατοµµύριο άνθρωποι βγήκαν στον δρόµο όχι για µισθούς και
συντάξεις, αλλά γιατί θεωρούν ότι αυτή η Κυβέρνηση συγκαλύ-
πτει και εξαφανίζει στοιχεία που σχετίζονται µε την απώλεια πε-
νήντα επτά  ανθρώπων σε ένα τεράστιο έγκληµα. Αυτή είναι η
πρώτη παρατήρηση.

Η δεύτερη παρατήρηση είναι η εξής: Σας άκουσα για την αξιο-
λόγηση. Ξέρετε πότε θα ήσασταν πιο πειστικός; Αν λέγατε µισή
φράση για το πώς αξιολογείτε τη µετάταξη του σταθµάρχη. Πώς
αξιολογείτε, κύριε Λιβάνιε, τη µετάταξη του σταθµάρχη; Πώς
αξιολογείται την παρέµβαση στα ηλικιακά όρια, έτσι ώστε να φτά-
σει αυτός ο σταθµάρχης εκεί; Κι αυτό δεν είναι ανθρώπινο λάθος,
είναι συστηµικό λάθος, γιατί έχετε έναν ΟΣΕ που έχει λιγότερους
εργαζόµενους απ’ ότι είχε το 2019. Αυτό είναι συστηµικό λάθος,
το ότι δεν έχετε διπλές βάρδιες και δεν έχετε κλειδούχους, γιατί
δεν πιστεύετε στο Δηµόσιο, κύριε Λιβάνιε.

Και θα κλείσω µε το εξής: Έγινε ένας µεγάλος διαγωνισµός
του ΑΣΕΠ. Είχαµε πάνω από δεκατέσσερις χιλιάδες επιτυχόντες.
Οι δεκατέσσερις χιλιάδες άνθρωποι πέτυχαν, είναι πτυχιούχοι.
Μετά από δύο χρόνια υπάρχουν αυτά τα κενά στη δηµόσια διοί-
κηση. Και δύο χρόνια µετά οι µισοί είναι αδιόριστοι, δύο χρόνια
µετά. Σας περισσεύουν; Έχουµε µπουκώσει στη δηµόσια διοί-
κηση; Δεν υπάρχουν αυτές οι θέσεις και συζητάτε να κάνετε και-
νούργιο γραπτό διαγωνισµό και αυτών των ανθρώπων όλη η
δουλειά και ο κόπος τους να πεταχτεί;

Ποιος µπορεί να κάνει καλύτερη τη χώρα; Σίγουρα, κύριε Λι-
βάνιε, δεν µπορεί να την κάνει καλύτερη τη χώρα ο κυνισµός και
το να λες ψέµατα από την πρώτη µέρα, από την πρώτη µέρα για
τα πάντα, για ένα έγκληµα στο οποίο χάθηκαν πενήντα επτά άν-
θρωποι. Αυτό είναι το λιγότερο κυνισµός.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κυρία Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Λιβάνιε, έχετε
τον λόγο, αλλά θα σας παρακαλούσα να κάνετε πολύ σύντοµα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Πολύ σύ-
ντοµα, κυρία Πρόεδρε.

Εντάξει, να µην µπούµε στην κουβέντα για κυνισµούς, γιατί θα
θυµηθούµε κι άλλα δυσάρεστα πράγµατα, που ήσασταν µέλος
της κυβέρνησης τότε και δεν έχει νόηµα.

Σχετικά µε την προκήρυξη του ΑΣΕΠ αυτό που γνωρίζετε, και
το γνωρίζετε καλά, είναι ότι σε λίγες ηµέρες αποστέλλεται στο
τυπογραφείο η προκήρυξη από τη δεξαµενή των επιτυχόντων για
τους ΤΕ, που είναι ο προγραµµατισµός προσλήψεων του 2023,
του 2024 και του 2025, δύο χρόνια, συν τα κενά του 2023 και
µέσα στον Απρίλιο, σύµφωνα µε την ενηµέρωση που έχουµε από
το ΑΣΕΠ, µε µια µικρή ανοχή φαντάζοµαι, θα πάει στο τυπογρα-

φείο η προκήρυξη για τους ΠΕ 2024, 2025 συν τα κενά του 2023.
Υπενθυµίζω ότι η διάρκεια των επιτυχόντων ήταν δύο χρόνια

και έγινε τρία τον Οκτώβριο που ψηφίσαµε την παρατήρηση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν φταίνε αυτοί.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν είπα ότι

φταίνε. Είπα ότι φταίνε; Είπα ότι ο προγραµµατισµός προσλή-
ψεων ήταν για δύο χρόνια και θα πάρουµε για τρία χρόνια προ-
γραµµατισµό προσλήψεων και µάλιστα µε την αυξηµένη εντο-
πιότητα και µάλιστα προκειµένου να τρέξουν πολύ γρήγορα οι
διαγωνισµοί. Είπα και στην οµιλία µου ότι δεν είµαι ευχαριστηµέ-
νος από τον τρόπο, από την ταχύτητα που γίνονται οι διαγωνι-
σµοί. Δεν είµαι ευχαριστηµένος από τον τρόπο που γίνονται
ακόµα και οι αναπληρώσεις για όποιους δεν έχουν αποδεχτεί τη
θέση. Και αυτό είναι κάτι το οποίο το δουλεύουµε µαζί µε το
ΑΣΕΠ, προκειµένου να το επιταχύνουµε όσο πιο γρήγορα γίνεται,
χωρίς όµως να διακινδυνεύσουµε και το κύρος και την αξιοπιστία
των προσλήψεων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο κ.

Φάνης Παπάς. Μετά είναι η κ. Τζούφη και µετά είναι ο κ. Νατσιός.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευ-

τές, το καθήκον όλων µας µέσα σε αυτήν την Αίθουσα είναι πρω-
τίστως ο σεβασµός στη µνήµη των θυµάτων του τραγικότερου
σιδηροδροµικού δυστυχήµατος της χώρας, η διασφάλιση της
αλήθειας γύρω από αυτό, αλλά και η υποχρέωση όλων µας η ελ-
ληνική κοινωνία να προχωρήσει µπροστά, χωρίς να διχαστεί.
Διότι η τραγωδία των Τεµπών θα έπρεπε να µας ενώνει και όχι να
µας διχάζει. Διότι αυτή η τραγωδία δεν ήταν ένα µεµονωµένο γε-
γονός, αλλά ξύπνησε συνειδήσεις και έφερε στο φως τις χρόνιες
παθογένειες ενός κράτους που οφείλει να γίνει πιο λειτουργικό,
πιο ασφαλές, πιο σύγχρονο.

Οι οικογένειες των θυµάτων απαιτούν απαντήσεις, ζητούν δι-
καίωση, δικαιοσύνη, το ίδιο και οι πολίτες µε τη µεγαλειώδη πα-
ρουσία τους στα συλλαλητήρια. Η πολιτεία µας έχει χρέος να
διασφαλίσει την αλήθεια και ότι τέτοιες τραγωδίες δεν θα επα-
ναληφθούν, γιατί η αλήθεια είναι αδιαπραγµάτευτη για όλους
µας και η δικαιοσύνη δεν είναι απλά ένα προνόµιο, είναι θεµέλιο
της δηµοκρατίας µας. Όποιος σέβεται το κράτος δικαίου, όποιος
θέλει πραγµατικά την αλήθεια οφείλει να αφήσει τη δικαιοσύνη
να υπηρετήσει το ιερό της λειτούργηµα. Δυστυχώς, όµως, ορι-
σµένοι εργαλειοποιούν αυτήν την τραγωδία, την χρησιµοποιούν
ως εργολαβικό οικόπεδο µικροπολιτικής, πάνω στο οποίο ανέλα-
βαν να χτίσουν ένα σαθρό αφήγηµα, χρησιµοποιώντας ως υλικά
την παραπληροφόρηση, την παραποίηση της αλήθειας και δυ-
στυχώς χυδαία υπονοούµενα. Θεωρείτε ότι είναι υγιές η αναζή-
τηση της αλήθειας να γίνει µε όρους τοξικότητας; 

Σε κάθε περίπτωση δεν είναι ηθικό να εκµεταλλεύεστε τον
πόνο µιας τραγωδίας και να θέλετε να µετατρέψετε την αγωνία
της ελληνικής κοινωνίας σε όπλο αποσταθεροποίησης. Η απαί-
τηση της κοινωνίας για λογοδοσία είναι αυτονόητη. Η κοινωνική
αγωνία είναι δικαιολογηµένη, αλλά η λύση δεν είναι η πόλωση και
η τοξικότητα. Πρέπει να προσαρµοστούµε. Πρέπει να προασπί-
σουµε, πρωτίστως, τη δηµοκρατία µας, διότι την περασµένη Πα-
ρασκευή, ενώ στα συλλαλητήρια της χώρας οι πολίτες διαδή-
λωσαν ειρηνικά, κάποιοι επέλεξαν το δρόµο της βίας. 

Εδώ στην Αθήνα έκαψαν µε µολότοφ το φυλάκιο των Ευζώνων,
οι οποίοι ευτυχώς προστατεύθηκαν µέσα σ’ αυτό το κτίριο, που
είναι ο ναός της δηµοκρατίας µας. Στη Θεσσαλονίκη, το πολιτικό
µου γραφείο έγινε στόχος βανδαλισµού από κουκουλοφόρους,
που έδρασαν τροµοκρατικά. Έσπασαν την πόρτα της εισόδου µε
βαριοπούλα και εισήλθαν σ’ αυτό µε σφυριά στα χέρια, κατα-
στρέφοντας ό,τι βρέθηκε µπροστά τους. 

Αναρωτιέµαι τι εξυπηρετεί η τυφλή βία; Βέβαια, εδώ από αυτό
το Βήµα της Βουλής είδαµε να προτρέπεται από Πρόεδρο κόµ-
µατος αντίστοιχη βία από τους πολίτες. Τι προσφέρει, πραγµα-
τικά, στη µνήµη των θυµάτων; Είναι τόσο παράλογο και οξύµωρο
όταν κάποιοι δήθεν παλεύουν για την αποκάλυψη της αλήθειας,
φορώντας κουκούλες. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, η δηµοκρατία
µας δεν φοβάται ούτε τροµοκρατείται. Όλοι µας ξεκινώντας από
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αυτήν εδώ την Αίθουσα οφείλουµε να συνεχίσουµε να υπηρε-
τούµε τον διάλογο, τη θεσµική λειτουργία, τη λογική και την αλή-
θεια. Πολιτεία και κοινωνία οφείλουµε µε σκυµµένο το κεφάλι
απέναντι στους συγγενείς των θυµάτων να προχωρήσουµε ενω-
µένοι, γιατί η επόµενη µέρα στη χώρα απαιτεί δηµοκρατική ενό-
τητα, πολιτική βούληση και δράση, όχι τοξικά λόγια. Δεν αρκεί
µόνο η απόδοση ευθυνών για το χθες. Χρειάζονται και εγγυήσεις
για το αύριο, γιατί η µνήµη των θυµάτων δεν τιµάται µόνο µε
λόγια, τιµάται µε έργο. 

Πρωτίστως πρέπει να ανατάξουµε τη δηµόσια ζωή της χώρας,
να αλλάξουµε νοοτροπία, να γίνουµε καλύτεροι, να µην ξαναζή-
σουµε ποτέ - ποτέ τέτοια τραγωδία. Στο ζήτηµα της ανάταξης
των σιδηροδρόµων της Ελλάδος ο στόχος είναι ξεκάθαρος, ένα
άρτιο σιδηροδροµικό δίκτυο µε σύγχρονο τροχαίο υλικό, µε ανα-
βαθµισµένη διαχείριση και συντήρηση των υποδοµών του. Είναι
ακόµα µία µάχη, που πρέπει να δοθεί και να κερδηθεί, όπως δώ-
σαµε ως Κυβέρνηση άλλες µάχες και τις κερδίσαµε. Από την ψη-
φιοποίηση του κράτους µέσω του gov.gr, που µείωσε τη γρα-
φειοκρατία και διευκόλυνε τη ζωή των Ελλήνων πολιτών µέχρι τις
προληπτικές υγειονοµικές εξετάσεις και τις αναβαθµισµένες υπη-
ρεσίες σε ανακαινισµένα νοσοκοµεία και κέντρα υγείας µε νέες
προσλήψεις και αυξήσεις στις αποδοχές των υγειονοµικών, από
την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και την αύξηση των δηµο-
σίων εσόδων παρά την ταυτόχρονη µείωση των φορολογικών συ-
ντελεστών µέχρι την εξυγίανση του ασφαλιστικού συστήµατος
και του ΕΦΚΑ µε ταχύτερη απονοµή συντάξεων, µείωση εισφο-
ρών και ψηφιακή κάρτα για τους εργαζόµενους.

Η ανεργία, που ήταν το µεγαλύτερο κοινωνικό πρόβληµα της
περασµένης δεκαετίας, έχει µειωθεί σε µονοψήφια ποσοστά
8,7% µε πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας.
Ο βασικός µισθός έχει αυξηθεί από τα 650 ευρώ στα 830 ευρώ
σήµερα και θα φτάσει 950 ευρώ το 2027. Αντίστοιχα, ο µέσος µι-
σθός θα φτάσει στα 1.500 ευρώ.

Στην παιδεία έχουν γίνει πάνω από τριάντα οκτώ χιλιάδες διο-
ρισµοί µόνιµων εκπαιδευτικών. Επενδύουµε σε πρότυπα και πει-
ραµατικά σχολεία, ενώ τα δηµόσια πανεπιστήµια συνεργάζονται
µε κορυφαία ιδρύµατα του εξωτερικού.

Στο δηµογραφικό ζήτηµα, που αποτελεί τη µεγαλύτερη πρό-
κληση της επόµενης µέρας, µε την οποία εξαρτάται η εθνική µας
υπόσταση και η βιωσιµότητα της πατρίδας µας εξελίσσονται,
ήδη, προγράµµατα είτε για τη στέγαση είτε για τη στήριξη της
οικογένειας είτε για την ενίσχυση της ελληνικής υπαίθρου.

Στον πρωτογενή τοµέα οι αγρότες µας πληρώνουν, ήδη, µει-
ωµένο ΦΠΑ για εφόδια και µηχανήµατα, καθώς και µειωµένο
φόρο εισοδήµατος κατά 50% όσον αφορά οµάδες παραγωγών,
συνεταιρισµούς και συµβολαιακή γεωργία.

Ο ειδικός φόρος κατανάλωσης πετρελαίου επιστρέφει πλέον
µόνιµα στο σύνολό του. Η τιµή του αγροτικού ρεύµατος είναι εξα-
σφαλισµένα πολύ χαµηλότερη από το κόστος παραγωγής της κι-
λοβατώρας στη χονδρική τιµή. Για πρώτη φορά δίνεται η
δυνατότητα ρύθµισης των κόκκινων αγροτικών δανείων, ενώ οι
εξαγωγές αγροτικών προϊόντων κερδίζουν όλο και περισσότερο
µερίδιο στις διεθνείς αγορές µε το εµπορικό ισοζύγιο του πρω-
τογενούς τοµέα µετά από πολλά χρόνια να γίνεται θετικό.

Η Ελλάδα αναπτύσσεται µε ρυθµούς υπερδιπλάσιους της υπό-
λοιπης Ευρώπης, µε τις επενδύσεις να αυξάνονται συνεχώς, µε
τον τουρισµό να σπάει το ένα ρεκόρ µετά το άλλο. Το µετρό Θεσ-
σαλονίκης είναι µια πραγµατικότητα που καµαρώνουν και χαίρο-
νται όλοι οι Θεσσαλονικείς και οι επισκέπτες της πόλης. Το
Flyover κατασκευάζεται µε ταχύτατους ρυθµούς, ώστε την άνοιξη
του 2027 να είναι ολοκληρωµένο. Το νέο Παιδιατρικό Νοσοκοµείο
θεµελιώθηκε, ήδη, στο Φίλυρο και το εµβληµατικό τεχνολογικό
πάρκο τέταρτης γενιάς Thess Intec σε συνδυασµό µε τα πανεπι-
στήµιά µας, την Αλεξάνδρεια Ζώνη Καινοτοµίας, τα ερευνητικά
κέντρα και τις µεγάλες ιδιωτικές τεχνολογικές επενδύσεις φιλο-
δοξούν να καταστεί η Θεσσαλονίκη φάρος τεχνολογίας.

Έτσι, η Ελλάδα προχωρά µπροστά µε σχέδιο, µε υπευθυνό-
τητα, µε πραγµατικά αποτελέσµατα. Έτσι, θα συνεχίσουµε, µε
έργα και όχι µε λόγια, µε αλήθειες και όχι µε συνθήµατα, µε ευ-
θύνη και όχι µε τοξικότητα. Εµπιστευόµαστε την Κυβέρνησή µας.
Εµπιστευόµαστε τον Πρωθυπουργό µας, τον Κυριάκο Μητσο-

τάκη, όχι µόνο γιατί η Ελλάδα µέσα σε αυτήν τη διεθνή συγκυρία
και το ρευστό γεωπολιτικό περιβάλλον χρειάζεται σταθερότητα,
αλλά κυρίως, γιατί η Ελλάδα αξίζει το καλύτερο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Βου-
λευτής της Νέας Αριστεράς, η κ. Μερόπη Τζούφη.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα από αυτό

το Βήµα να τοποθετηθούµε απέναντι σε µία Κυβέρνηση που έχει
αποτύχει απολύτως στο βασικό της καθήκον να διαχειριστεί τις
κρίσιµες ανάγκες της κοινωνίας, µία Κυβέρνηση που εναγωνίως
προσπαθεί να κουκουλώσει ένα εθνικό έγκληµα και προδίδει κα-
θηµερινά την εµπιστοσύνη των πολιτών, µία Κυβέρνηση που αντί
να υπερασπιστεί το δηµόσιο συµφέρον επιδόθηκε σε πολιτικές
που επιδείνωσαν την ανισότητα, κατέστρεψαν θεµελιώδεις δηµό-
σιες υπηρεσίες και οδήγησαν τη χώρα σε ένα βαθύτατο κοινω-
νικό και οικονοµικό τέλµα.

Η πρόταση µοµφής, λοιπόν, δεν είναι µία συµβολική κίνηση.
Είναι µία πράξη αντίστασης στην καταστροφική διαχείριση αυτής
της Κυβέρνησης. Είµαι µια ανοιχτή συνοµιλία µε την κοινωνία που
µας παρακολουθεί, µε τις οικογένειες που θρηνούν, µε τους
νέους που στερούνται ευκαιριών, µε τους εργαζόµενους που
αγωνίζονται ενάντια στην ακρίβεια και στην ανασφάλεια. Είναι η
ελάχιστη πολιτική ευθύνη που µπορούµε να αναλάβουµε απένα-
ντι σε µία εξουσία που έχει αποτύχει σε όλα τα επίπεδα και επι-
µένει να µένει γαντζωµένη, ελπίζοντας πως θα καταπραϋνθεί η
κοινωνική οργή.

Τροµάζει, όµως, η πρωτοφανής θρασύτητα και έπαρση Υπουρ-
γών και Βουλευτών, ιδίως αυτών που κουβαλούν το άγχος του
νεογενιτσαρισµού στην υπηρέτηση του καθεστώτος Μητσοτάκη.
Τα Τέµπη είναι έγκληµα, που δεν θα ξεχαστεί. Το βράδυ της 28ης

Φεβρουαρίου του 2023, η χώρα βυθίστηκε στο πένθος. Δεν ήταν
ατύχηµα και δεν ήταν µόνο ένα ανθρώπινο λάθος, όπως έσπευσε
να πει ο Πρωθυπουργός.

Ήταν ένα έγκληµα, αποτέλεσµα της εγκατάλειψης, της αδια-
φορίας, της εµµονής στην ιδιωτικοποίηση και της πλήρους απα-
ξίωσης της ασφάλειας του σιδηροδροµικού δικτύου. Η Κυβέρνη-
ση είχε προειδοποιηθεί. Οι σιδηροδροµικοί είχαν κρούσει τον κώ-
δωνα του κινδύνου επανειληµµένα. Τα σωµατεία είχαν προειδο-
ποιήσει για τις ελλείψεις, για τις αστοχίες ασφάλειας, για την
εγκατάλειψη των δικτύων. Τι έκανε η Κυβέρνηση; Αδιαφόρησε,
απαξίωσε κάθε προειδοποίηση και όταν ήρθε η καταστροφή
έκανε το µόνο που ξέρει καλά: συγκάλυψη, ψέµατα και αντι-
στροφή της πραγµατικότητας. 

Από την πρώτη στιγµή, η Κυβέρνηση προσπάθησε να αποδώ-
σει αποκλειστικά την ευθύνη σε έναν σταθµάρχη, λες και ένα
άτοµο -ρουσφέτι βέβαια, όπως προέκυψε από την παραβίαση
κάθε κανόνα- µπορούσε να φέρει την ευθύνη για την αποσύνθεση
ενός ολόκληρου σιδηροδροµικού δικτύου. Δικαστικές διαδικα-
σίες ελέγχου καθυστέρησαν, αποδείξεις εξαφανίστηκαν, ευθύνες
επιχειρήθηκε να µετατεθούν.

Οι οικογένειες των θυµάτων παλεύουν ακόµα. Περιµένουν τη
δικαιοσύνη, έχοντας, όµως, στο πλευρό τους µια ολόκληρη κοι-
νωνία. Την ίδια στιγµή, η Κυβέρνηση κάνει ό,τι µπορεί για να ξε-
χαστεί το έγκληµα. Η απάντηση δεν είναι η λήθη, είναι η
δικαιοσύνη. Είναι η ώρα να µιλήσουµε για την επανακρατικοποί-
ηση του σιδηροδροµικού δικτύου, για τη δηµιουργία ενός ενιαίου
δηµόσιου σιδηροδροµικού φορέα µε στήριξη του ανθρώπινου
δυναµικού, εκσυγχρονισµό της ασφάλειας και των υποδοµών και
όχι να ψάχνουµε τα συµφέροντα εκείνα που τώρα θα ξανάρθουν
για να σώσουν τον ελληνικό σιδηρόδροµο.

Βεβαίως, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν είναι µόνο υπόλογη για
τα Τέµπη. Ο πόλεµος που διεξάγει κατά της δηµόσιας εκπαίδευ-
σης είναι ανελέητος σε όλες τις βαθµίδες, µαθητές, εκπαιδευτι-
κοί, φοιτητές και οικογένειες βιώνουν τις συνέπειες της πιο
σκληρής επίθεσης στην παιδεία τις τελευταίες δεκαετίες. Τελευ-
ταία είναι η Ελλάδα στις εκπαιδευτικές δαπάνες. Έχουµε σχολεία
που ανοίγουν µε κενά -κι ακόµη δεν τα έχουν καλύψει-, χιλιάδες
αναπληρωτές να καλύπτουν τις πάγιες ανάγκες. Έχουµε απα-
ξίωση των πανεπιστηµίων, µε την ελάχιστη βάση εισαγωγής να
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αποκλείει χιλιάδες νέους, µε τη χρηµατοδότηση των λειτουργι-
κών εξόδων µειωµένη και βεβαίως, µε τα πανεπιστήµια να εκβιά-
ζονται για διαγραφές τριακοσίων χιλιάδων φοιτητών, στην
πλειοψηφία τους εργαζόµενων και κοινωνικά και φυσικά ευάλω-
των φοιτητών. Όµως, τα κολλέγια και τα ιδιωτικά πανεπιστήµια
εξισώνονται µε τα δηµόσια, απαξιώνοντας την ανώτατη εκπαί-
δευση. Οι µαθητές της ειδικής αγωγής, µε τις µεγαλύτερες ανά-
γκες, είναι εγκαταλελειµµένοι στην τύχη τους.

Τι µας είπε ο Υπουργός Παιδείας; Μας είπε ότι θα τα λύσει όλα
µε την ψηφιακή εκπαίδευση και τους διαδραστικούς πίνακες.
Είναι ένα ακόµη επικοινωνιακό αφήγηµα που χρησιµοποιείται ως
άλλοθι. Η πραγµατική εκπαιδευτική µεταρρύθµιση δεν υπάρχει
στην ατζέντα αυτής της Κυβέρνησης. Τι υπάρχει, όµως; Υπάρχει
η τιµωρία όσων αντιστέκονται. Άλλαξε και την ΚΥΑ ο Υπουργός
για να µπορέσει να τροµοκρατήσει και να θέσει σε αργία και πει-
θαρχικά, συνδικαλιστές που αγωνίζονται για την αποχή κατά της
αξιολόγησης, γιατί κράτησαν πανό σε διαδηλώσεις ή εξέφρασαν
µη αρεστοί στην Κυβέρνηση άποψη.

Γι’ αυτό αύριο η ΟΛΜΕ, οι φοιτητικοί σύλλογοι, τα συντονιστικά
των µαθητών στις 12.00’ διαδηλώνουν στα Προπύλαια και είναι
µαζί µε τις οικογένειες και δίνουν όλοι µαζί τη µάχη.

Τι να πει κανείς για το δηµόσιο σύστηµα υγείας; Δυστυχώς, τα
νοσοκοµεία διαλύονται. Είναι υποστελεχωµένα από µόνιµο προ-
σωπικό γιατρών και νοσηλευτών. Οι υποδοµές είναι σε διάλυση.
Στις εφηµερίες επικρατεί το χάος.

Χρησιµοποιείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δηµόσια νο-
σοκοµεία; Γιατί αν δεν τα χρησιµοποιείτε, µόνο τότε µπορείτε να
λέτε ότι έχουν λυθεί τα προβλήµατα στα δηµόσια νοσοκοµεία.
Αναµονές που κοστίζουν ζωές και πολίτες που περιµένουν µήνες
για εξετάσεις, χειρουργεία, βασικές υπηρεσίες υγείας. Γι’ αυτό
και έχει αυξηθεί η θνησιµότητα από άλλα αίτια εκτός του COVID,
εκτός της πανδηµίας. Αυτά είναι τα πραγµατικά δεδοµένα.

Αντί για στήριξη του ΕΣΥ, που το έχετε καταρτίσει ολόκληρο
άγονο, προωθείτε τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια για όποιους έχουν
χρήµατα. Αλλιώς οι άλλοι ή δεν προσέρχονται ή κινδυνεύει η ζωή
τους. Επενδύετε, δυστυχώς, στη διάλυση του δηµόσιου συστή-
µατος υγείας και το κάνετε µε αυτόν τον τρόπο ώστε η ιδιωτικο-
ποίηση να φαντάζει αναγκαία.

Τι να πει κανείς για τα ζητήµατα της περιφερειακής ανάπτυξης,
για τα Γιάννενα και την Ήπειρο; Καµία σιδηροδροµική σύνδεση!
Η Κυβέρνηση λέει ότι αυτό είναι µη βιώσιµο, να υπάρξει και εκεί
εθνικό δίκτυο, καταδικάζοντας την περιοχή σε αποµόνωση. Το
είπε «έργο επιστηµονικής φαντασίας» ο κ. Μητσοτάκης.

Μετά τη χθεσινή οµιλία του Πρωθυπουργού χάσαµε το µέ-
τρηµα από τις φορές που έχει αλλάξει γραµµή η Κυβέρνηση το
τελευταίο διάστηµα. Το µόνο σταθερό είναι να λέει ψέµατα. Θε-
ωρεί, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης ότι εκατοµµύρια πολιτών που βγή-
καν στους δρόµους σε όλη την Ελλάδα και τον κόσµο, το έκαναν
γιατί πίστεψαν σε θεωρίες συνωµοσίας. Σύµφωνα µε τον Πρωθυ-
πουργό εκατοµµύρια πολίτες είναι αφελείς, ανόητοι, ψεκασµένοι.
Κατηγόρησε τους πάντες, την Αντιπολίτευση, τους εµπειρογνώ-
µονες, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, εκτός από τους Υπουργούς
του. Και επανέλαβε χωρίς ντροπή και ενσυναίσθηση ότι τα τρένα
θα είναι ασφαλή από το 2027. Έως τότε, όποιος ταξιδεύει µε το
τρένο το κάνει µε δική του ευθύνη; Όσοι ταξίδεψαν το 2023,
απλώς ρίσκαραν τη ζωή τους;

Σύµφωνα µε τον Πρωθυπουργό, η απάντηση στο έγκληµα των
Τεµπών και στη διάλυση του σιδηροδρόµου είναι η συνταγµατο-
ποίηση της αξιολόγησης στο δηµόσιο από µια Κυβέρνηση που
έχει γεµίσει τους δηµόσιους οργανισµούς µε ρουσφέτια και «γα-
λάζια» παιδιά ακόµη και στα κυλικεία των νοσοκοµείων!

Η κοινωνία έχει ενωθεί για πρώτη φορά µε τόσο καθολικό
τρόπο, έχει ενωθεί απέναντι στον ίδιο και στην Κυβέρνησή του.
Με πενήντα επτά νεκρούς και εκατοµµύρια πολίτες να ζητούν την
παραίτησή του, δεν έχει τη νοµιµοποίηση να κουνάει το δάχτυλο
και να προκαλεί. Κανείς πια δεν τον ακούει. Κανείς δεν τον πι-
στεύει. Κανείς δεν τον εµπιστεύεται.

Τα δεδοµένα αυτά έχουν καταγραφεί µε συντριπτικά ποσοστά
και στη χθεσινή δηµοσκόπηση. Η δικαιοσύνη δεν πρόκειται να
αποδοθεί όσο η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης κυβερνούν
τον τόπο. Ο ίδιος πρέπει να λογοδοτήσει στον λαό και στη δικαιο-

σύνη. Ένας δρόµος τού µένει: η παραίτηση και η προκήρυξη
εκλογών.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας απέτυχε σε όλα τα επί-
πεδα. Δεν µπορεί να διαχειριστεί τα προβλήµατα της χώρας. Δεν
θέλει να προστατεύσει τους πολίτες. Δεν ενδιαφέρεται για τη δη-
µόσια παιδεία, την υγεία και την κοινωνική δικαιοσύνη.

Ψηφίζουµε υπέρ της πρότασης µοµφής για να σταµατήσει η
καταστροφή, για να ανοίξει ο δρόµος για ένα δίκαιο, δηµοκρατικό
και κοινωνικά υπεύθυνο κράτος. Σε σκοτεινές εποχές, ο µόνος
δρόµος ιστορικά για την Αριστερά είναι τα πολιτικά και κοινωνικά
µέτωπα. Γιατί, όπως γράφει ο Γιάννης Ρίτσος: «Τούτος ο λαός,
αφέντη µου, δεν ξέρει πολλά λόγια. Σωπαίνει, ακούει και όσα του
λες τα δένει κοµπολόγια. Και κάποιο βράδυ, πες σαν χτες, υψώνει
το κεφάλι κι αστράφτουνε τα µάτια του και αστράφτει ο νους του
πάλι. Κι όπως περνάν κι όπως βροντάν, µαδάει ο αγέρας ρόδα
και από τη λάσπη ξεκολλά της ιστορίας η ρόδα». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης, ο κ. Νατσιός. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω και εγώ µε ένα ποί-

ηµα του Βάρναλη που αναφέρεται στη Συµπολίτευση: «Πέτα την
ανθρωπιά σου και απ’ τον αφέντη πιάσου. Κι άµα σε φτύνει αυτός,
να κάθεσαι σκυφτός και θα έχεις τα µεγαλεία στη σάπια πολιτεία».

Ήρθε εδώ η κ. Μπακογιάννη και µου θύµισε όταν υπηρετούσα
ως στρατιώτης στα σύνορα, στον Έβρο, που γινόταν έφοδος από
τους επιλοχίες και όχι µόνο -ξέρετε όσοι υπηρετήσατε- για να
ελέγξει αν είµαστε φρόνιµοι, αν καθόµαστε καλά, αν είµαστε στη
θέση µας. Και επαίνεσε µε σπαραξικάρδια λόγια, δακρύβρεχτα,
τον κύριο Πρωθυπουργό.

Το ερώτηµα είναι ένα που απευθύνουµε: Με τη δουλοπρεπή
στάση µας στο ουκρανικό, τι κέρδισε η πατρίδα; Αυτό είναι το
κρίσιµο ερώτηµα. Τα δώσαµε όλα. Υπερθεµατίσαµε. Ξεπεράσαµε
τους πάντες. Και αποστρατιωτικοποίηση και δεν αφήσαµε ακόµα-
ακόµη τους Ρώσους να παραστούν στην επέτειο για τη Ναυµαχία
του Ναυαρίνου -µικροπρέπειες δηλαδή- και τι κερδίσαµε; Τίποτε.
Και µε τον Πούτιν είµαστε απέναντι και µε τον ρωσικό οµόδοξο
λαό και µε τον Τραµπ, τον σερίφη και µε τους καουµπόηδές του
και µε αυτούς εχθρικοί είµαστε.

Δεν µας πειράζει που τον κ. Μητσοτάκη τον περιφρονούν και
τον αγνοούν οι ηγέτες, µας πειράζει γιατί είναι Πρωθυπουργός
και εκπροσωπεί την Ελλάδα. Ούτε για το Παρίσι πήραµε πρό-
σκληση ούτε για το Λονδίνο. Αµελητέα ποσότητα.

Η Νίκη, µε όλη µας τη δύναµη, γι’ αυτό είπαµε και «όχι» -το µο-
ναδικό κόµµα στο Κοινοβούλιο που είπαµε «όχι» στην προανακρι-
τική την οποία απεδέχθη η Νέα Δηµοκρατία ως ένδειξη δήθεν
ανωτερότητας, αλλά κυρίως υπό την πίεση των λαϊκών δυναµικών
συλλαλητηρίων του λαού µας-, είχαµε καταγγείλει ότι αυτή η
προανακριτική δεν θα βγάλει πουθενά.

Ή καλύτερα -ήδη φάνηκε από τις οµιλίες των Βουλευτών- έχει
στόχο να αθωώσει τον κ. Τριαντόπουλο. Με σηµαία το πόρισµα
τον βγάζουν λάδι. Προφανώς και ο κ. Τριαντόπουλος διεµήνυσε
κρυφίως ότι αν τον δώσουν, κατά το κοινώς λεγόµενο, θα κελαη-
δήσει κατά του κυρίου Πρωθυπουργού. Λειτουργεί το ένστικτο
της αυτοσυντηρήσεως. «Αποθανέτω η ψυχή µου µετά των αλλο-
φύλων», θα λέγαµε.

Τι περιµένετε όµως -αναφέροµαι στην Αντιπολίτευση, σε όλα
τα κόµµατα- όσοι συναινέσατε µε τη σύσταση αυτής της προανα-
κριτικής; Το ότι συµφώνησε η Νέα Δηµοκρατία έπρεπε να σας
είχε αποτρέψει. Την εµπιστεύεστε; Μη διαρρηγνύετε τώρα τα
ιµάτιά σας και µην κλαίγεστε. Μόνο εµείς στη Νίκη είµαστε οι κα-
χύποπτοι;

Εξάλλου η ανακοίνωση-εξώδικο της κ. Καρυστιανού την επό-
µενη µέρα και των γονέων των θυµάτων δικαίωσε την επιλογή της
Νίκης και εξέθεσε τη δική σας επιλογή. Οι γονείς, όπως και η
Νίκη, µιλούν για προανακριτική της συγκάλυψης και της αναλγη-
σίας, γιατί δεν αφορά αυτή η προανακριτική όλους τους πολιτι-
κούς, οι ποινικές δικογραφίες των οποίων έχουν σταλεί εδώ και
µήνες από τον εισαγγελέα στη Βουλή και όλα τα ερευνητέα
εγκλήµατα.
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Η Νίκη µε το «όχι» που είπε, έφερε στο Κοινοβούλιο το «όχι»
και των γονέων των δολοφονηµένων παιδιών και του ελληνικού
λαού γι’ αυτή την προανακριτική της συγκάλυψης και της αναλ-
γησίας. Τονίσαµε ότι το διαβόητο πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ καθί-
σταται αναξιόπιστο λόγω της στενότατης σχέσης της οικογένειας
Μητσοτάκη και της κ. Μπακογιάννη µε τον Πρόεδρο του ΕΟΔΑ-
ΣΑΑΜ. Ο άνθρωπος είναι ελεγχόµενος. Παίρνει γραµµή.

Εις επίρρωσιν θα σας αναφέρω ένα πρόσφατο γεγονός. Κατά
τη διάρκεια της παρουσίασης του πορίσµατος ο κ. Χρήστος Πα-
παδηµητρίου είχε αναφερθεί στη σύµβαση 717. Ανέφερε ότι η
επιτροπή απασχολήθηκε µε τη σύµβαση 717, όµως δεν αποτέ-
λεσε κύριο αντικείµενο της διερεύνησης. Γιατί άραγε; Για να µη
φτάσουµε στα ονόµατα του Σπίρτζη, του κ. Καραµανλή και του
κ. Μητσοτάκη. Όπως είπε χαρακτηριστικώς: «Εµείς απασχολη-
θήκαµε και µε τη σύµβαση 717, µία σύµβαση που θα έπρεπε να
είχε ολοκληρωθεί από το 2016 και αν είχε ολοκληρωθεί, θα είχαν
µπει τα συστήµατα ασφαλείας στον ελληνικό σιδηρόδροµο που
πιθανότατα δεν θα επέτρεπαν το συγκεκριµένο φριχτό δυστύ-
χηµα να έχει συµβεί, αλλά δεν αποτέλεσαν κύριο αντικείµενο της
διερεύνησης».

Σε άλλο σηµείο -προσωπική του γνώµη έλεγε- ανέφερε: «Δεν
είναι σκοπός της έρευνάς µας η διερεύνηση της 717. Αν θέλετε
την προσωπική µου γνώµη είναι ότι όλοι αυτοί που καθυστέρησαν
την 717 και δεν µιλάµε για τους κατηγορούµενους και τα απλά
στελέχη της ΕΡΓΟΣΕ, αλλά και τα ανώτερα στελέχη, την ανώτερη
ηγεσία…» -ποιοι είναι η ανώτερη ηγεσία; Προφανώς οι Υπουργοί
και Πρωθυπουργοί- «…έχουν συµβάλει καθοριστικά στο να σκο-
τωθούν αυτά τα παιδιά». Είναι κατά λέξη.

Ωστόσο, εδώ καλά τα έλεγε. Προφανώς ήταν συγκινηµένος,
είδε κόσµο, είδε κάµερες και έλεγε αλήθειες. Μία µέρα µετά την
παρουσίαση αυτή ο κ. Παπαδηµητρίου, Πρόεδρος, που εξέδωσε
το πόρισµα αυτό πάνω στο οποίο στηρίζεται η Νέα Δηµοκρατία
και όσοι ψηφίσατε για την προανακριτική, µιλώντας στο MEGA
ανέτρεψε τις δηλώσεις του και ανέφερε πως δεν µπορούµε να
πούµε ότι αν είχε γίνει η 717 δεν θα είχε γίνει το ατύχηµα. Τα σβή-
σαµε όλα. Τι έγινε; Του τράβηξαν προφανώς τα αυτιά και τα µά-
ζεψε. Τόσο αξιόπιστος είναι!

Επιπλέον, ακούσαµε τον κ. Μητσοτάκη να λέει εδώ πασιχαρής
-γελούσε κιόλας σε αρκετά σηµεία της οµιλίας του- ότι το σηµεί-
ωµα του πορίσµατος πάνω στο οποίο εδράζεται η άποψη της
Νέας Δηµοκρατίας είναι ότι όσοι αξιωµατούχοι βρέθηκαν στο
πεδίο την ώρα του µπαζώµατος ήταν απλώς παρατηρητές και ότι
δεν υπήρξε κεντρικός -υπογραµµίζω τη λέξη- σχεδιασµός.

Τι καταλαβαίνουµε επίσης όταν λέει ότι δεν υπάρχει κεντρικός
σχεδιασµός; Ότι θέλει το πόρισµα να αθωώσει προκαταβολικώς
όχι µόνο τον Υφυπουργό παρά τω Πρωθυπουργώ, τον παραιτη-
θέντα, αλλά και τον ίδιο τον Πρωθυπουργό που έδινε τις εντολές.
Γι’ αυτό µιλάτε για κεντρικό σχεδιασµό. Καρφώνεστε κατά το κοι-
νώς λεγόµενο. Και σας θυµίζω -αυτά δεν τα ακούµε µέσα στη
Βουλή- το έγγραφο που υπέγραψε ο κ. Ιωάννης Τσακίρης για την
εκταµίευση των 682.000 ευρώ για το µπάζωµα στις 18-4-2023.
Αυτή η απόφαση ρητώς αναφέρει ότι στη συνεδρίαση του Συντο-
νιστικού της Πολιτικής Προστασίας δόθηκαν εντολές στην Περι-
φέρεια Λάρισας για το µπάζωµα και ήταν παρών ο κ. Τριαντό-
πουλος.

Όµως ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας στον οποίο µε-
ταβιβάστηκαν µετά τη συγκρότηση της νέας Κυβερνήσεως οι αρ-
µοδιότητες του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων
αλλοίωσε –θα χρησιµοποιήσουµε αυτές τις λέξεις που ακούµε
αυτές τις µέρες- µε υπουργική απόφαση που υπέγραψε στις 12
Ιανουαρίου του 2024 αρχική απόφαση του Υφυπουργού κ. Τσα-
κίρη για χρηµατοδότηση της περιφέρειας µε το ποσό που ανέ-
φερα µετά από εντολές που εδόθησαν από το Συντονιστικό
Κέντρο της Κυβέρνησης τα ξηµερώµατα της 1ης Μαρτίου. Μέχρι
εδώ καλά.

Με την απόφασή του ο κ. Παπαθανάσης αλλάζει το σκεπτικό
της χρηµατοδότησης και υποστηρίζει ότι οι εντολές εδόθησαν
από την Πολιτική Προστασία της Περιφέρειας στη Διεύθυνση Τε-
χνικών Έργων της. Στην πρώτη του κ. Τσακίρη ήταν από το Συ-
ντονιστικό Κέντρο της Κυβέρνησης. Στη δεύτερη του κ. Παπα-
θανασίου ήταν από την Πολιτική Προστασία της Περιφέρειας στη

Διεύθυνση Τεχνικών Έργων της Λάρισας. Έφυγε το βάρος της
ευθύνης από τον κ. Τριαντόπουλο, ο οποίος έπαιρνε εντολές από
τον κ. Μητσοτάκη και µεταφέρθηκε στον κ. Αγοραστό, ο οποίος
προφανώς και αυτός είµαι σίγουρος -προς το παρόν σιωπά- θα
προσπαθήσει να υπερασπιστεί τον εαυτό του και θα κελαηδήσει,
για να µην πάει φυλακή µόνος του. Η δικαιοσύνη θα αποφασίσει
βέβαια.

Και έχουµε και τη σηµερινή δηµοσίευση της εφηµερίδας
«Εστία» που επιβεβαιώνει όσα λέµε ότι το µπάζωµα ήταν µε
εντολή της Κυβερνήσεως. Επικαλείται το διαβόητο και αυτό e-
mail διά χειρός Χρήστου Τριαντόπουλου, στο οποίο σύµφωνα µε
το έντυπο ο τότε Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ οµολογεί
ουσιαστικά τον ρόλο του στο µπάζωµα στα Τέµπη. Η εφηµερίδα
ισχυρίζεται ότι το e-mail φέρεται να απέστειλε ο κ. Χρήστος Τρια-
ντόπουλος λίγες ηµέρες µετά το δυστύχηµα στον κ. Γεραπετρίτη,
στον κ. Σκέρτσο, στον κ. Ξιφαρά και στον Περιφερειάρχη, στον
κ. Αγοραστό. Ακόµη η εφηµερίδα διατείνεται πως στο e-mail που
φέρει ηµεροµηνία 9 Μαρτίου 2023, ο κ. Τριαντόπουλος εµφανί-
ζεται να επιβεβαιώνει ότι µετείχε σε σύσκεψη υπό τον κ. Γεραπε-
τρίτη στην Περιφέρεια Θεσσαλίας, πράγµα που δεν αναφέρθηκε
καθόλου στη Βουλή χθες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Πρόεδρε, θα
µου επιτρέψετε να σας ρωτήσω κάτι, γιατί δεν σας ρώτησα στην
αρχή. Προφανώς δεν είναι η κύρια οµιλία σας σήµερα. Γιατί εγώ
έβαλα λάθος τον χρόνο και δεν θα ήθελα να δώσω λάθος σήµα.

Συνεχίστε, παρακαλώ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Με συγχωρείτε, νόµιζα πως θα θέ-
λετε να διευκρινίσω εάν είναι η κεντρική οµιλία. Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όχι, για τους χρόνους
µιλάω µόνο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Παρακαλώ.

Έλεγα, λοιπόν, ότι η «Εστία» αντιπαραβάλει όσα φέρεται να
έχει γράψει ο κ. Τριαντόπουλος στο e-mail µε το πόρισµα του ΕΟ-
ΔΑΣΑΑΜ, που τον πλαισιώνει ως απλό παρατηρητή του µπαζώ-
µατος. Και άλλη επιβεβαίωση ότι το µπάζωµα -αυτό διατείνεται
και στεντόρεια τη φωνή ο ελληνικός λαός και δυστυχώς κάποιοι
µιλάνε για διόρθωση και ευπρεπισµό του χώρου, λες και πρόκει-
ται να γίνει γάµος- έγινε από την Κυβέρνηση.

Ήθελα να πω αγαπητοί µου ότι όπως έλεγαν και οι αρχαίοι Έλ-
ληνες «Άγει εις φώς την αλήθειαν ο χρόνος», η πάροδος του χρό-
νου σπρώχνει την αλήθεια στο φως. 

Όσο περνάει ο καιρός ανοίγουν στόµατα και αποκαλύπτονται
τα εγκλήµατα που διεπράχθησαν. Λειτουργούν εξάλλου –κι ας
µην το πιστεύετε πολύ, κι, όµως, έτσι είναι- και οι πνευµατικοί
νόµοι, που έλεγε κι ο Άγιος Παΐσιος.

Είχα πει την ίδια φράση, ότι θα λειτουργήσουν εις βάρος σας,
των Βουλευτών κυρίως της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί οι περισσό-
τεροι προέρχεστε από οικογένειες που είχαν αναφορά στην
πίστη µας, ότι όταν ψηφίζατε το νοµοσχέδιο για τους οµοφυλό-
φιλους και προσβάλλατε και την εκκλησία, που σας προειδοποί-
ησε µε συνοδική απόφαση, όχι µεµονωµένα, και όταν κάνεις
ανυπακοή σε συνοδικές αποφάσεις της εκκλησίας λειτουργούν
πνευµατικοί νόµοι. Ξεκίνησε το ξήλωµα. Άρχισαν οι πνευµατικοί
νόµοι. Μην εκπλήσσεστε. Δεν πρόκειται να καλυφθεί τίποτε. Όλα
θα έρθουν στο φως και οι ένοχοι θα τιµωρηθούν και θα µείνετε
µε τις τύψεις συνειδήσεως.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

κ. Στέλιος Πέτσας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακο-
λουθήσει ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος, Ε’ Αντιπρόεδρος
της Βουλής, διότι αργότερα προεδρεύει, και στη συνέχεια θα έχει
τον λόγο ο Υπουργός κ. Χατζηδάκης.

Κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω το κύριο σώµα της οµιλίας µου, ήθελα να σχο-

λιάσω δύο-τρία θέµατα που ακούστηκαν και από εσάς, κυρία
Πρόεδρε, όταν µιλήσατε ως Βουλευτής. Ζητήσατε την παραίτηση
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της Κυβέρνησης. Άκουσα να ζητάει την παραίτηση της Κυβέρνη-
σης και η κ. Τζούφη από τη Νέα Αριστερά και άλλοι.

Παραιτηθήκατε µετά τους είκοσι τέσσερις νεκρούς στη Μάν-
δρα; Παραιτηθήκατε, εσείς της κυβέρνησης Τσίπρα, µετά τους
εκατόν τέσσερις νεκρούς στο Μάτι; Παραιτήθηκε µήπως η κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ τον Σεπτέµβριο του 2000 µετά τους ογδό-
ντα ένα νεκρούς στο «Εξπρές Σάµινα»; Τι υποκρισία είναι αυτή;

Επίσης, όσον αφορά τον κ. Ηλιόπουλο, που είπε πριν, προς τον
κ. Λιβάνιο απευθυνόµενος, ότι δεν είναι µόνο οι εκλογές και η
κάλπη αλλά είναι και οι κινητοποιήσεις στον δρόµο, παραιτηθή-
κατε εσείς µετά τις διαδηλώσεις για τη Συµφωνία των Πρεσπών;
Η υποκρισία σας ξεχειλίζει.

Τώρα, όσον αφορά την πρόταση δυσπιστίας, πέρυσι, Μάρτιο
του 2024, συζητάγαµε µια πρόταση δυσπιστίας που είχε υποβά-
λει ξανά το ΠΑΣΟΚ, µε άλλες πολιτικές δυνάµεις, για τα ίδια θέ-
µατα, την τραγωδία των Τεµπών, το κράτος δικαίου και την
οικονοµία. Και φέτος, ξανά Μάρτιο, συζητάµε ξανά για την τρα-
γωδία των Τεµπών, το κράτος δικαίου και την οικονοµία. Απερρί-
φθη πέρυσι η πρόταση δυσπιστίας. Θα απορριφθεί και φέτος η
πρόταση δυσπιστίας.

Αναρωτιέται κανείς όταν βλέπει, λοιπόν, δύο πανοµοιότυπες
προτάσεις δυσπιστίας µε διαφορά ενός έτους πώς είναι δυνατόν
να µην κατανοούν ότι θα απορριφθεί αυτή η πρόταση δυσπιστίας.
Γιατί το ξανακάνουν; Θα µπορούσε κάποιος απλοϊκά να πει ότι
το κάνουν για ψηφαλάκια.

Βλέποντας την δικαιολογηµένη αγανάκτηση του κόσµου και τη
µη ικανοποίησή του για τις απαντήσεις που έχει πάρει µέχρι τώρα
για την τραγωδία των Τεµπών προσπαθούν να ανέβουν δηµοσκο-
πικά ψηλότερα. Βλέποντας, όµως, τις δηµοσκοπήσεις όλων των
τελευταίων ηµερών, καταλαβαίνουµε ότι αυτός είναι ένας απλοϊ-
κός λόγος, γιατί οι δυνάµεις που προσυπογράφουν την πρόταση
δυσπιστίας, εκτός της κ. Κωνσταντοπούλου, κατεβαίνουν δηµο-
σκοπικά, δεν ανεβαίνουν.

Εποµένως, εγώ αποδίδω αυτή την πρόταση δυσπιστίας στο γε-
γονός ότι είµαστε στην εποχή της µεγάλης σύγχυσης, κυρία Πρό-
εδρε, και θα προσπαθήσω εγώ τουλάχιστον, όπως το αντιλαµ-
βάνοµαι, αν θέλω να εισφέρω κάτι σε αυτήν τη σηµερινή συζή-
τηση, να αναλύσω ποιες είναι οι πτυχές αυτής της σύγχυσης που
δηµιουργούν ακόµα µεγαλύτερο πρόβληµα.

Σύγχυση φυσικά υπάρχει και σχετικά µε τις ενέργειες στο
πεδίο τις πρώτες ώρες αλλά και τις ηµέρες µετά τη τραγωδία των
Τεµπών, σύγχυση η οποία αποδεικνύεται πλέον και σε ένα επί-
σηµο πόρισµα, το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ.

Σύγχυση φυσικά υπάρχει και σχετικά µε τα ζητήµατα των
εµπειρογνωµόνων ή των πραγµατογνωµόνων και των εκθέσεών
τους. Γιατί είχαµε πολύ σύντοµα την έκθεση της επιτροπής Γε-
ραπετρίτη, µέσα σε λίγους µήνες µετά την τραγωδία των Τεµπών
το 2023. Είχαµε την έκθεση των δικαστικών πραγµατογνωµόνων.
Είχαµε άλλες εκθέσεις ανεξάρτητες, οι οποίες είχαν παραγγελθεί
από οικογένειες των θυµάτων, αλλά δυστυχώς αυτές οι πραγµα-
τογνωµοσύνες είναι σε πολλά σηµεία αντικρουόµενες και δεν
οδηγούν σε µια ξεκάθαρη απάντηση για τα αίτια της τραγωδίας,
ιδίως µετά τη σύγκρουση.

Γιατί η σύγκρουση, αυτή η αδιανόητη µετωπική σύγκρουση
δύο τρένων σε διπλή γραµµή, είναι η βασική αιτία της τραγωδίας,
αλλά υπάρχει πάντα και αιωρείται στον δηµόσιο διάλογο το ζή-
τηµα για το τι προκάλεσε την πυρκαγιά. Άρα οι πραγµατογνωµο-
σύνες και αυτές επιτείνουν τη σύγχυση.

Σύγχυση επίσης η οποία επιτείνεται από το γεγονός ότι δύο
χρόνια µετά την τραγωδία έρχονται συνέχεια νέα στοιχεία στο
φως δηµοσιότητας, όπως το πρόσφατο βιντεοληπτικό υλικό, το
οποίο αγνοούσαµε ότι υπάρχει και αναµένουµε να δούµε εάν τε-
λικά τεκµηριωθεί η αυθεντικότητά του.

Σύγχυση, όµως, υπάρχει και από τις τοποθετήσεις πολιτικών
δυνάµεων. Εγώ θα σταχυολογήσω του ΠΑΣΟΚ, που ήταν επι-
σπεύδουσα δύναµη για την πρόταση δυσπιστίας. Τι ακούµε εδώ;
Ακούµε πάρα πολλές φορές, και από τον κ. Δουδωνή το ακού-
σαµε χτες και από τον κ. Ανδρουλάκη και χτες και σήµερα, να µι-
λάει για παράδειγµα για το ζήτηµα της πρόσληψης, της µετάτα-
ξης του σταθµάρχη, και µιλάει για ρουσφέτι. Δεν ξέρω αν απευ-
θύνεται το ΠΑΣΟΚ µόνο σε όσους γεννήθηκαν µετά το 2004, σε

όσους είναι εικοσάρηδες ή είκοσι ενός ετών, αλλά εµείς δεν εί-
µαστε λωτοφάγοι. Ξέρουµε πολύ καλά τι θα πει ρουσφέτι τη δε-
καετία του 1980 από το ΠΑΣΟΚ, όταν διόριζε τον κόσµο η κλα-
δική.

Εποµένως, θέλουµε να αφήσουµε στο παρελθόν τέτοιου εί-
δους παθογένειες, αλλά µη µας κουνάει και το δάχτυλο το
ΠΑΣΟΚ γι’ αυτό το ζήτηµα, ιδίως µάλιστα όταν γνωρίζει από την
εξεταστική επιτροπή ότι υπήρχαν τέσσερις θέσεις στην προκή-
ρυξη και µόνο δύο ενδιαφερόµενοι. Τι σόι ρουσφέτι είναι αυτό,
που ενώ υπάρχουν τέσσερις διαθέσιµες θέσεις, υπάρχουν δύο
ενδιαφερόµενοι; Αλλά εκεί είναι ρουσφέτι και δεν είναι καλός
σταθµάρχης, αλλά µετά δεν αναφέρεται πουθενά η ευθύνη του
σταθµάρχη για την τραγωδία.

Σύγχυση υπάρχει επίσης για την πολιτική στόχευση της σύ-
µπλευσης ανάµεσα στο ΠΑΣΟΚ και τα διάφορα κοµµατίδια που
προήλθαν από τον πάλαι ποτέ κραταιό ΣΥΡΙΖΑ. Τι επιδιώκει το
ΠΑΣΟΚ; Να έρθει κοντά στην κ. Κωνσταντοπούλου ή στον κ. Φά-
µελλο ή στον κ. Χαρίτση; Μα αυτό τον τραβάει σαν βαρίδι προς
τα κάτω, και τον κ. Ανδρουλάκη και το κόµµα του, και δεν µπορεί
να βάλει στο περιθώριο ακραίες φωνές, παρά µόνο ενισχύει τον
τοξικό λόγο.

Εποµένως, το βασικό ζητούµενο εδώ είναι πώς θα συνεννοη-
θούµε ως πολιτικές δυνάµεις, ώστε να πηγαίνουµε την πατρίδα
µπροστά, όχι να την πάµε πίσω. Γιατί αυτή η σύµπλευση θυµίζει
στον ελληνικό λαό πρακτικές που έχει καταδικάσει µέσα την πε-
ρίοδο 2015 - 2019 και δεν πρόκειται να τις ξαναζήσει και δεν θέλει
να τις ξαναζήσει.

Σύγχυση προκαλούν επίσης -θα ζητήσω ανοχή σας, κυρία Πρό-
εδρε, για λίγο- οι τοποθετήσεις που αγνοούν σε ποιο περιβάλλον
ζούµε σήµερα, τι εξωτερικές προκλήσεις αντιµετωπίζουµε. Εί-
χαµε την κλιµατική κρίση, είχαµε τη µεταναστευτική, έχουµε την
ενεργειακή, έχουµε τη γεωπολιτική.

Και τι ακούσαµε σήµερα από τον κ. Χαρίτση; Πραγµατικά
έµεινα έκπληκτος. Να µην τολµήσουµε, λέει, να δανειστούµε για
την άµυνα, αναφερόµενος στο σηµερινό συµβούλιο κορυφής
στις Βρυξέλλες, και είναι επικίνδυνη η Κυβέρνηση και είµαστε επι-
κίνδυνοι κι εµείς αν αυτό το τολµήσουµε.

Μα, µε συγχωρείτε, δεν είναι θέση διαδοχικών ελληνικών κυ-
βερνήσεων µετά την κρίση χρέους από το 2010 και µετά -και όχι
µόνο κυβερνήσεων που συµµετείχε η Νέα Δηµοκρατία αλλά και
κυβερνήσεων που είχε συµµετάσχει και ο κ. Χαρίτσης στην κυ-
βέρνηση Τσίπρα του ΣΥΡΙΖΑ- η αµοιβαιοποίηση του χρέους, η έκ-
δοση ευρωοµολόγων, η προσπάθεια να γίνει από οικονοµικός
γίγαντας και πολιτικός γίγαντας η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τέτοιου
είδους εργαλεία;

Και επιτέλους δεν καταλαβαίνει, κι ο κ. Χαρίτσης και άλλες δυ-
νάµεις σε αυτήν την Αίθουσα, ότι µετά την απόσυρση Τραµπ από
την δεδοµένη -όπως την είχαµε- για πολλές δεκαετίες ατλαντική
συµµαχία και τη σύµπλευσή του, όπως φαίνεται, µε τη Ρωσία,
µένει ξεκρέµαστη και γυµνή η ευρωπαϊκή άµυνα; Δεν έπρεπε να
κάνουµε κάτι γι’ αυτό; Υπάρχει ευηµερία χωρίς ασφάλεια;

Πραγµατικά αναρωτιέµαι πού στοχεύουν όλοι αυτοί και έρχο-
νται σήµερα και επιβάλλουν µία πρόταση δυσπιστίας για να επι-
τείνουν ακόµα περισσότερο τη σύγχυση. Ε όχι!

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας και η παρά-
ταξη, η βάση µας, λένε «όχι» σε αυτά τα σενάρια, που επιτείνουν
τη σύγχυση, την αστάθεια και την πολιτική αποσταθεροποίηση.
Και αύριο το βράδυ θα το αποδείξουµε, δείχνοντας ξανά εµπι-
στοσύνη στον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και θα κρι-
θούµε όλοι µας όλοι µας στην κάλπη του 2027 από τους πολίτες.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Καβάλας.

Καλώς ήρθατε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Τον λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Κωνσταντινόπου-
λος.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχουν λόγια που να πε-
ριγράψουν την τραγωδία των Τεµπών και τον πόνο των γονιών,
των συγγενών και των πενήντα επτά θυµάτων. Παράλληλα, νο-
µίζω ότι όλους µάς φέρνουν αντιµέτωπους µε µεγάλα διλήµµατα
προσωπικά, συναισθηµατικά, πολιτικά, κοινωνικά, αλλά τα θέµατα
που πρέπει να συζητήσουµε σήµερα είναι συγκεκριµένα. Αφο-
ρούν τις πολιτικές ευθύνες της Κυβέρνησης, τη λειτουργία του
κράτους, τη δικαιοσύνη και τις πολιτικές εξελίξεις.

Έχει πολιτικές ευθύνες η Κυβέρνηση; Υπάρχει κάποιος εδώ
µέσα που λέει όχι; Αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας,
σας κοιτάζω στα µάτια και σας λέω, όµως, ότι εµείς, επειδή
έχουµε κουλτούρα στο ΠΑΣΟΚ, δεν απευθυνθήκαµε ποτέ σε
εσάς να σας πούµε δολοφόνους. Ποτέ! Και σας κοιτάζω στα
µάτια. Όµως, η επιλογή σας να καλύψετε τον κ. Καραµανλή ήταν
τραγική. Έστειλε λάθος µήνυµα στην κοινωνία και αυτό σήµερα
το βρίσκετε πρώτα εσείς µπροστά σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Δεν µπορεί κανένας να αποδεχτεί το χειροκρότηµα στον κ. Κα-
ραµανλή. Και ξέρετε γιατί; Γιατί ένιωσα πως όλα όσα έλεγε ο κ.
Καραµανλής, εσείς, µία ιστορική παράταξη, τα αποδεχτήκατε
όλα και αναλάβατε και εσείς την ευθύνη.

Όταν από αυτό το Βήµα ήµουν Πρόεδρος στη διαδικασία,
έλεγε: «Δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. Στείλτε τα παιδιά σας µε
τα τρένα». Η στάση αυτή ήταν ένα ακόµα χτύπηµα στην αξιοπι-
στία της πολιτικής.

Και έρχοµαι στη δικαιοσύνη. Είναι µία λέξη που δεν αφορά
µόνο τον θεσµό, αλλά κάθε έκφανση της ζωής µας. Τι ζητούν οι
γονείς και οι συγγενείς των θυµάτων; Να πάνε οι πολιτικοί υπεύ-
θυνοι στον φυσικό τους δικαστή; Αυτό δεν είναι το αίτηµά τους;
Η πρόταση του ΠΑΣΟΚ για προανακριτική τόσο για τον κ. Τρια-
ντόπουλο όσο για τον κ. Καραµανλή δεν είναι πρόταση, για να
πάνε στον φυσικό δικαστή; Όπως είπε ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ,
δεν υπάρχει ένας Βουλευτής από αυτήν την Κοινοβουλευτική
Οµάδα -και σας λέω, λόγω κουλτούρας και εµπειρίας, κρατήστε
το αυτό- ο οποίος να έχει επιτεθεί σε δικαστικό λειτουργό ή σε
ανεξάρτητη αρχή. Άρα, εµείς δείχνουµε έµπρακτα τον σεβασµό
µας στη δικαιοσύνη. Αντίθετα, εσείς απορρίπτετε µία πρόταση
την οποία έχετε ζητήσει, την έχετε εκφέρει, την έχετε προτείνει.
Και ουσιαστικά, η τροπολογία µας υποστηρίζει το έργο της δι-
καιοσύνης και είναι εκτός του κύκλου.

Υπάρχουν επίορκοι δικαστές; Προφανώς, όπως σε όλες τις εκ-
φάνσεις της ζωής. Αλλά δικαιοσύνη δεν είναι να αυξάνονται τα
υπερκέρδη των τραπεζών. Ακούστε το: 4,7 ανακοίνωσαν το 2024,
5,1 το 2023 και 4,1 το 2022. Και να µην υπάρχει έκτακτη φορολό-
γηση. Δεν είναι δικαιοσύνη η επιδότηση ηλεκτρικού αυτοκινήτου
ως 9.000 ευρώ και του παιδιού ως 3.500 ευρώ.

Ας είµαστε ξεκάθαροι. Τα γεγονότα -µας αρέσει, δεν µας αρέ-
σει- φέρνουν πολιτικές εξελίξεις. Κατανοώ και την Κυβέρνηση ότι
προσπαθεί να βρει ένα αφήγηµα και έτσι θέλει να µας τσουβα-
λιάσει όλους -και εννοώ και το ΠΑΣΟΚ, γιατί αυτό µε αφορά- πο-
λιτικά. Κοιτάξτε, το ΠΑΣΟΚ δεν θα ακολουθήσει την πολιτική
«πάµε και όπου βγει». Η προηγούµενη φορά που ακολουθήθηκε
η πολιτική του δρόµου «πάµε και όπου βγει» µε τη συγκυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ, Καµµένου και Ραχήλ Μακρή δεν είχε και τα καλύτερα
αποτελέσµατα. Αν σήµερα ρωτήσω τους συναδέλφους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για την τότε επιλογή, θα παραδεχθούν ότι δεν έκαναν και
την καλύτερη. Και έτσι δεν πρέπει να γίνουν τα ίδια λάθη τώρα.

Τώρα θέλω να πω και στα παιδιά εδώ ότι ο ρόλος του εκπρο-
σώπου του αντισυστήµατος είναι επάγγελµα, παιδιά. Και βέβαια,
αυτό δεν αφορά εσάς και τον απλό κόσµο. Επειδή µου αρέσει να
µιλάω µε παραδείγµατα, θα αναφέρω µια µορφή του αντισυστή-
µατος, ο οποίος ήταν αντισύστηµα, αντιµνηµόνιο, αντιεµβολια-
στής: ο Γιώργος Τράγκας. Αυτό το επάγγελµα τούς καλώ να µην
το ακολουθήσουν.

Σήµερα στις δύσκολες διεθνείς συνθήκες η χώρα χρειάζεται
µια κυβέρνηση µε οµοιογένεια, εθνική και πατριωτική αυτοπεποί-

θηση. Η εναλλαγή της κυβέρνησης είναι κάτι φυσιολογικό στη
δηµοκρατία. Γι’ αυτό πιστεύω στον δικοµµατισµό και στις ισχυρές
κυβερνήσεις.

Είναι µονόδροµος για το ΠΑΣΟΚ να πείσει τον κόσµο ότι είναι
λύση διακυβέρνησης µε προγραµµατικό πλαίσιο, µε δυνάµεις
που υπάρχουν στην κοινωνία και στην πολιτική, όχι στο ποιος
απλά θα φύγει µια κυβέρνηση, αλλά πώς θα κυβερνηθεί η χώρα.

Στο ΠΑΣΟΚ δεν αγωνιστήκαµε τόσα χρόνια, για να µείνει η
χώρα όρθια, να µείνει το κόµµα µας όρθιο, όταν µας έλεγαν να
το κλείσουµε το κόµµα, για να ζήσουµε πολιτικές εποχές Ραχήλ
Μακρή. Δεν θα το επιτρέψουµε και θα το εγγυηθούµε όλοι µαζί.
Γνωρίζουµε τις δυσκολίες. Κατανοούµε τα πολιτικά και κοινωνικά
δεδοµένα. Όµως, ο δρόµος είναι ένας και µοναδικός. Η δηµο-
κρατική παράταξη το ΠΑΣΟΚ οφείλει να είναι πρώτο κόµµα µε
θετικό πλαίσιο διακυβέρνησης και ατζέντα για την πατρίδα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, ο κ. Χατζηδάκης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απέναντί µου βλέπω στα θεω-

ρεία παιδιά από το Γυµνάσιο της Καβάλας και έχω µία παραπάνω
υποχρέωση, µιλώντας για το βασικό θέµα που συζητάµε σε αυτήν
την πρόταση δυσπιστίας να µιλήσω στην αρχή, πριν περάσω στα
θέµατα του Υπουργείου ως πατέρας. Η τραγωδία των Τεµπών
είναι σίγουρα ένα συλλογικό τραύµα. Όλοι όσοι έχουµε παιδιά
τρέµουµε στην ιδέα ότι θα µπορούσε να είναι και το δικό µας
παιδί µέσα σε αυτό το τρένο. Το εθνικό αυτό τραύµα και το εθνικό
δράµα κατέβασαν τόσο κόσµο στους δρόµους πριν λίγες µέρες
και το αίτηµα φυσικά ήταν δικαίωση και κάθαρση, δικαιοσύνη και
κάθαρση. Κανένας δεν δικαιούται από εµάς να κλείνει τα αυτιά
του απέναντι στους ανθρώπους οι οποίοι κατέβηκαν, αλλά και
κανένας δεν δικαιούται να διεκδικεί για τον εαυτό του το µονο-
πώλιο της συµπόνιας. Διότι νοµίζω πως όλοι συµφωνούµε, όλοι
δεχόµαστε πως είµαστε εξίσου γονείς –όσοι είµαστε-, εξίσου Έλ-
ληνες και εξίσου άνθρωποι.

Άρα, λέω εγώ ότι κάθαρση είναι αδιανόητο να µην υπάρξει. Και
θα ήταν πολιτικά ηλίθιος όποιος θα πίστευε ότι θα µπορούσε να
εµποδίσει την κάθαρση. Κάθαρση, όµως, θα υπάρξει µε βάση
τους κανόνες της δικαιοσύνης, όχι µε βάση τη δικαιοσύνη της
Κυβέρνησης ή µε βάση τη δικαιοσύνη της Αντιπολίτευσης.

Και επειδή εδώ µιλάµε για µια µεγάλη εθνική τραγωδία, δεν
έχουν καµία θέση οι εξυπνάδες, ο φανατισµός, οι θεωρίες συνω-
µοσίας και πολύ περισσότερο ο εθνικός διχασµός. Μπορούµε
ασφαλώς να διαφωνούµε. Και εννοείται ότι η Αντιπολίτευση έχει,
όχι µόνο δικαίωµα, αλλά υποχρέωση να ελέγχει την Κυβέρνηση.
Δεν βλάπτει, νοµίζω, κανέναν και σίγουρα την Αντιπολίτευση,
όλος ο διάλογος να γίνεται µέσα σε συγκεκριµένα όρια.

Εν πάση περιπτώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσο γιγά-
ντια γκάφα θα ήταν εκ µέρους της Κυβέρνησης να επιχειρήσει ή
να συγκαλύψει οτιδήποτε, πολύ περισσότερο όταν έχουν, ήδη,
αναληφθεί οι πολιτικές ευθύνες και έχουν ήδη ασκηθεί όχι µία και
δύο, αλλά σαράντα τρεις διαφορετικές διώξεις, άλλο τόσο
ανόητο πιστεύω µεσοµακροπρόθεσµα, αλλά και εθνικά επικίν-
δυνο, θα ήταν για την Αντιπολίτευση να επιχειρήσει εκµετάλ-
λευση της µνήµης των νεκρών και να στήσει ένα ανάρµοστο
παιχνίδι κοµµατικών σκοπιµοτήτων µπροστά σε αυτό το εθνικό
δράµα.

Η πολιτική, όπως και η ζωή, δεν είναι αγώνας ταχύτητας, είναι
αγώνας αντοχής. Οι πρόσκαιρες εντυπώσεις, λοιπόν, και τα fake
news, πιστέψτε µε, δεν ωφελούν. Η αλήθεια καµιά φορά αργεί,
αλλά έρχεται για να φωτίσει και να διαλύσει ψευδαισθήσεις, για
να τιµωρήσει φυσικά τους πραγµατικούς ενόχους, για να αποκα-
ταστήσει αυτούς που µπορεί να έχουν κάνει λάθη, αλλά δεν
έχουν τίποτα να κρύψουν και για να αποκαλύψει, επίσης, όσους,
χωρίς ντροπή, κατασκευάζουν ή διαδίδουν ψεύτικες ειδήσεις, ερ-
γαλειοποιώντας τελικά τον αβάσταχτο πόνο των γονιών και των
συγγενών στη συγκεκριµένη περίπτωση. Πρώτη υποχρέωση, λοι-
πόν, είναι η κάθαρση µε αλήθεια και µε κανόνες κράτους δικαίου.
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Δεύτερη υποχρέωση είναι φυσικά το «ποτέ ξανά» που διατρά-
νωσαν οι Έλληνες στις πλατείες, διεκδικώντας ασφαλείς και σύγ-
χρονες µεταφορές, και ένα κράτος που θα υπηρετεί και δεν θα
δυναστεύει τον πολίτη. Πρέπει µε ειλικρίνεια να παραδεχτούµε
πως στους σιδηροδρόµους έπρεπε και πρέπει να γίνουν πολλά
περισσότερα. Και, προσέξτε, δεν είναι τεχνικό θέµα αυτό που συ-
ζητάµε -και εγώ λέω ότι θα έπρεπε να το συζητάµε πολύ περισ-
σότερο- για τους σιδηροδρόµους. Δεν είναι απλώς µια µεταρ-
ρύθµιση που οφείλουµε στους πολίτες. Είναι, όπως έχουν εξελι-
χθεί τα πράγµατα, θέµα αποκατάστασης της εµπιστοσύνης των
νέων παιδιών προς το κράτος. Και είναι, λέω εγώ, ακόµα πιο πολύ
θέµα ανθρωπιάς και σεβασµού της µνήµης των πενήντα επτά νε-
κρών αυτής της τραγωδίας.

Όπως έχουµε εργαστεί για την αντιµετώπιση φυσικών κατα-
στροφών σαν και αυτή που ζήσαµε στο Μάτι, έχουµε δεσµευτεί,
και θα το κάνουµε, να εργαστούµε για σύγχρονους και ασφαλείς
σιδηροδρόµους. Και ακόµα µία φορά, µιλώντας ως πατέρας, θα
ήθελα να πω πως εδώ σήµερα και αύριο δεν κρίνεται, ούτε η τε-
χνική επάρκεια ούτε η ρητορική δεινότητα όσων ανεβαίνουν στο
Βήµα, κρίνεται, νοµίζω, η σεµνότητα, η σοβαρότητα και η ανθρω-
πιά. Δεν είµαστε υποχρεωµένοι να συµφωνούµε. Προφανώς δεν
είµαστε υποχρεωµένοι να συµφωνούµε. Αλλά δεν βλάπτει, νο-
µίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να παραµείνουµε όσο περισ-
σότερο µπορούµε σοβαροί, σεµνοί και άνθρωποι, και της Κυβέρ-
νησης και της Αντιπολίτευσης οι Βουλευτές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας το 2019 -το θυµάστε- παρέλαβε µια κατάσταση που δεν
θα µπορούσε να θεωρηθεί ειδυλλιακή. Στη βαθιά οικονοµική
κρίση ήρθαν να προστεθούν στη συνέχεια οι οικονοµικές και κοι-
νωνικές συνέπειες του κορωνοϊού και της µεγάλης διεθνούς
ενεργειακής κρίσης. Παρ’ όλα αυτά –και είναι στοιχεία αυτά που
θα πω- η ελληνική οικονοµία αναπτύσσεται σταθερά, διατηρώ-
ντας από τους µεγαλύτερους ρυθµούς ανάπτυξης στην Ευρώπη.

Η ανεργία, από 18% το 2019, βρίσκεται σήµερα στο 8,7% και
περισσότεροι από πεντακόσιες πενήντα χιλιάδες συµπατριώτες
µας, που ήταν άνεργοι, έχουν βρει δουλειά. Προχωρήσαµε σε πε-
ντέµισι χρόνια σε εβδοµήντα δύο µειώσεις φόρων και εισφορών.
Ενώ µετά από δώδεκα, δεκατρία χρόνια ξεπάγωσαν οι αυξήσεις
στις συντάξεις και στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων. Ο
δε κατώτατος µισθός αυξήθηκε όλα αυτά τα χρόνια τέσσερις
φορές, από 650 ευρώ στα 830 ευρώ σήµερα.

Οι συντάξεις στην Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πια
βγαίνουν σήµερα γρηγορότερα από ό,τι βγαίνουν οι συντάξεις
στη Γερµανία. Έβγαιναν, όπως θυµάστε, σε πολλές περιπτώσεις
σε τέσσερα και πέντε χρόνια. Η ΔΕΗ, από µεγάλος ασθενής, από
τα πρόθυρα της χρεοκοπίας, έχει πετύχει µια πολύ µεγάλη
άνοδο, και θεωρείται παράδειγµα επιτυχίας διεθνώς.

Ο ψηφιακός εκσυγχρονισµός του Δηµοσίου αναγνωρίζεται από
όλες τις πλευρές. Η διεθνής θέση της Ελλάδας ισχυροποιήθηκε,
όπως φαίνεται µεταξύ των άλλων, και από την εκλογή της χώρας
µας ως µέλους του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων
Εθνών. Οι δαπάνες για την εθνική µας άµυνα έχουν αυξηθεί κατά
75%, σε σχέση µε το 2019, και η θέση της χώρας δυναµώνει µέσα
σε ένα ολοένα και περισσότερο απρόβλεπτο διεθνές σκηνικό.
Όλα αυτά είναι η εικόνα µιας Ελλάδας που αλλάζει, και αλλάζει
προς το καλύτερο. Και συνεχίζουµε στο οικονοµικό επιτελείο της
Κυβέρνησης και το 2025. Θα είµαι πολύ συγκεκριµένος.

Τι προγραµµατίζουµε; Προγραµµατίζουµε: Σηµαντική αύξηση
στον κατώτατο µισθό σε εικοσιπέντε µέρες από σήµερα. Πρόσθε-
τες αυξήσεις αποδοχών στους δηµοσίους υπαλλήλους αµέσως
µετά την αύξηση του κατώτατου µισθού. Περαιτέρω µείωση του
κόκκινου ιδιωτικού χρέους µε διπλασιασµό της περιµέτρου του
εξωδικαστικού µηχανισµού για να καλύπτεται πλέον και η δηµό-
σια και η µεσαία τάξη. Η ρύθµιση αυτή είναι ήδη σε δηµόσια δια-
βούλευση. Μηνιαίο επίδοµα επικινδυνότητας 100 ευρώ από την
1η Ιουλίου για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και τα Σώµατα
Ασφαλείας. Περαιτέρω µείωση της φορολογίας για όλους τους
συνεπείς φορολογούµενους, µε εξειδίκευση που θα γίνει από τον
Πρωθυπουργό στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, έχοντας ως
βάση για την πρωτοβουλία αυτή την ανάπτυξη και την αντιµετώ-
πιση -χωρίς προηγούµενο είναι η πρόοδος που έχει γίνει σε αυτό

το πεδίο- της φοροδιαφυγής, στην πράξη όχι µε λόγια. Δηµιουρ-
γούµε, επίσης, Εθνικό Μητρώο Παροχών, χωρίς να περιοριστεί
ο κοινωνικός προϋπολογισµός, το κράτος να αποκτήσει ουσια-
στικότερο έλεγχο και οι δαπάνες να κατευθύνονται σε αυτούς
που τις έχουν περισσότερο ανάγκη. Και τέλος, νέος Κώδικας Δη-
µόσιας Περιουσίας, ώστε όχι µόνο να µπουν γερές βάσεις για την
αξιοποίησή της, αλλά και να τελειώνουν οι ιστορίες καθηµερινής
τρέλας, µε το Δηµόσιο να διεκδικεί εκτάσεις, αλλά και ολόκληρες
πόλεις µε βάση φιρµάνια της τουρκοκρατίας, κόντρα στη νοµο-
λογία του Αρείου Πάγου.

Αυτές οι επτά πρωτοβουλίες, µαζί και µε άλλες περισσότερες
φυσικά, θα ξεδιπλωθούν και θα λάβουν σάρκα και οστά µέσα στο
2025. Δεν είναι θεωρίες, είναι πολιτική που θα εφαρµοστεί και θα
προχωρήσει τους επόµενους µήνες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα ερώτηµα το οποίο εύλογα
θα θέσετε από την πλευρά της Αντιπολίτευσης: «Καλά, τα πετύ-
χατε όλα, κύριε Υπουργέ; Τα κάνατε όλα καλά;». Η απάντησή µου
είναι: Προφανώς όχι και είµαστε οι πρώτοι που το αναγνωρίζουµε
και οι σιδηρόδροµοι είναι µια τέτοια περίπτωση. Είµαστε, όµως,
µια Κυβέρνηση που από το ’19 µέχρι σήµερα έχει δείξει πως ερ-
γάζεται για να ανεβάσει την Ελλάδα ψηλότερα, µε συγκεκριµένο
και µετρήσιµο έργο στην οικονοµία, στο ψηφιακό κράτος, στην
παιδεία και στην κοινωνική πολιτική, στην άµυνα και τη διεθνή πα-
ρουσία της χώρας. Ορισµένες πολιτικές δυνάµεις δεν βρίσκουν
αρκετά όσα έγιναν και υπόσχονται -έτσι αισθάνοµαι από αυτά
που ακούω- διακτινισµό της χώρας και της οικονοµίας.

Εµείς θα είµαστε ξεκάθαροι από τη δική µας πλευρά. Ούτε
υποσχεθήκαµε ούτε θα υποσχεθούµε ούτε και µπορούµε να πε-
τύχουµε τον οποιονδήποτε διακτινισµό. Εµείς υποσχόµαστε στα-
θερά βήµατα µπροστά, σαν και αυτά που περιέγραψα µόλις
παραπάνω. Οι µαγικές συνταγές δεν είναι για εµάς, είναι για τους
πολιτικούς ταχυδακτυλουργούς. Όποιος θέλει -ο λαός είναι το
αφεντικό στις δηµοκρατίες- µπορεί φυσικά να δοκιµάσει. Τους
δοκιµάσαµε πάντως τους ταχυδακτυλουργούς στην περασµένη
δεκαετία µε τις καταργήσεις των µνηµονίων µε ένα νόµο και ένα
άρθρο και πληρώνουµε ακόµη τα αποτελέσµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, να συντοµεύσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Κλείνω ούτως ή άλλως.

Ας υποθέσουµε θεωρητικά ότι αύριο το βράδυ γίνεται δεκτή η
πρόταση µοµφής των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης και ότι η Νέα
Δηµοκρατία παύει να είναι Κυβέρνηση. Ερώτηµα: Πώς θα κυβερ-
νηθεί η χώρα; Από ποια κόµµατα; Με ποιο πρόγραµµα και µε ποια
αξιοπιστία για την οικονοµία, για την άµυνα και την ασφάλεια, για
την εξωτερική πολιτική, για τη µάχη που πρέπει να δοθεί απέναντι
στο βαθύ κράτος, ιδιαίτερα µάλιστα σε µια εποχή τεράστιων διε-
θνών αναταράξεων, µια εποχή που αναδιατάσσονται -βλέπετε τι
γίνεται στις σχέσεις Ευρώπης-Αµερικής-, σε µια εποχή που η Ευ-
ρώπη αναζητά εναγωνίως ένα νέο σηµείο ισορροπίας.

Ακούστε: Χωρίς να παριστάνουµε εµείς τους αλάνθαστους,
θέλω να είµαι ξεκάθαρος. Η Ελλάδα είναι ιερή έννοια για να παί-
ζουµε µαζί της και είναι ιερή έννοια για να παίζετε µαζί της και
προτού καταθέτετε προτάσεις δυσπιστίας, καλό είναι να βλέπετε
τα του οίκου σας, την πρωτοφανή αναξιοπιστία σας και την πα-
ράδοσή σας στα άκρα και τις ακρότητες.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεκαπέντε λεπτά;
Σεβαστείτε τους Βουλευτές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Η Ελλάδα είναι πολύτιµη για εµάς και τα
παιδιά µας και δεν θα ζήσουµε και πάλι τον µύθο του Σίσυφου,
όχι ως µύθο, αλλά ως πραγµατικότητα. Δεν θα επιτρέψουµε και
δεν θα επιτρέψουν και οι Έλληνες πολίτες να σπαταληθούν και
να πάνε χαµένες όλες οι θυσίες και οι προσπάθειες…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεκαέξι λεπτά, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Γιαννούλη, πα-

ρακαλώ. Θα ολοκληρώσει ο Υπουργός. Μη διακόπτετε εσείς.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Όχι οι δικές µας. Οι δικές τους, οι προ-
σπάθειες και οι θυσίες των Ελληνίδων και των Ελλήνων, διότι
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χαµένες θα πάνε και στο πεδίο της οικονοµίας και γενικότερα,
εάν η χώρα παραδοθεί στην αστάθεια, στην ανασφάλεια και στον
διχασµό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Σεβαστείτε τους Βουλευτές.
Έλεος!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Έχω υποχρέωση να το επισηµάνω ως
Υπουργός Οικονοµικών αυτής της χώρας. Η παράταξη της Νέας
Δηµοκρατίας, χωρίς να διεκδικούµε –ξαναλέω- το αλάθητο, έχει
αποδειχθεί ότι είναι η παράταξη των µεγάλων εθνικών επιλογών,
η παράταξη που ναι, ήταν πάντοτε µε τη σωστή πλευρά της ιστο-
ρίας και γι’ αυτό µένει όρθια, κάνοντας την αυτοκριτική της όπου
χρειάζεται και προχωρώντας µπροστά, στηριζόµενη σε δύο
αξίες, σεµνότητα και αποτελεσµατικότητα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τη βλέπουµε! Φτάνει!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Έτσι θα προχωρήσουµε και τώρα, κρα-
τώντας όρθια και ισχυρή την Ελλάδα, την Ελλάδα που µας
ενώνει, την Ελλάδα που µε σεµνότητα και αποτελεσµατικότητα
οφείλουµε να ανεβάσουµε όλοι µαζί ψηλότερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Τάσος Οικο-
νοµόπουλος.

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, δεν χρειάζεται πολλή σκέψη για να διαπιστώσει κανείς ότι ο
ελληνικός λαός και αυτή η Κυβέρνηση ζουν σε δύο διαφορετικά
σύµπαντα. Εκατοµµύρια Έλληνες κατεβήκαµε στους δρόµους
την περασµένη Παρασκευή. Το σύνθηµά µας ήταν ένα: «Δεν έχω
οξυγόνο». Τι κατάλαβε ο Πρωθυπουργός; Ότι ο λαός κατέβηκε
στον δρόµο για τα αυτονόητα. Θυµήθηκα την αυστηρή φράση
του Κυρίου στη γνωστή παραβολή των ταλάντων: «Εκ των λόγων
του κρινώ σε, δούλε πονηρέ». Εσείς µόνος σας οµολογείτε ότι τί-
ποτα από τα στοιχειώδη δεν είναι αυτονόητο για τον ελληνικό
λαό. Λείπει η αλήθεια, λείπει η δικαιοσύνη, λείπει το οξυγόνο από
τα παιδιά µας.

Από όλα όσα ανούσια και παραπλανητικά ακούσαµε χθες από
τον Πρωθυπουργό, θα µείνω σε ένα, ότι µας θύµισε την επέτειο
θανάτου του Στάλιν. Δυστυχώς, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είναι ο
µεγαλύτερος τιµητής του Στάλιν µε όσα έχει πράξει τα τελευταία
χρόνια που κυβερνά τον ελληνικό λαό. Όταν επέβαλε υποχρεω-
τικές ιατρικές πράξεις υπό καθεστώς απειλών και τιµωρίας, δεν
ήταν ο Στάλιν. Ο Μητσοτάκης ήταν. Όταν σφραγίστηκαν προ-
σβλητικά οι εκκλησίες, δεν ήταν ο Στάλιν. Ο Μητσοτάκης ήταν.
Όταν φακελώνονται τα προσωπικά δεδοµένα των Ελλήνων πολι-
τών, δήθεν για την ταυτοποίησή τους, δεν είναι ο Στάλιν. Ο Μη-
τσοτάκης είναι. Όταν ύπουλα και σταδιακά απαγορεύεται το
µετρητό χρήµα και µας επιβάλλεται αποκλειστικά η κάρτα για να
ελέγχεται η κάθε µας αναπνοή, δεν είναι ο Στάλιν. Ο Μητσοτάκης
είναι. Όταν ξεσπιτώνονται χιλιάδες οικογενειάρχες κάθε µήνα και
χάνουν το σπίτι τους για ψίχουλα από τα αιµοβόρα funds, δεν
είναι ο Στάλιν. Ο Μητσοτάκης είναι. Όταν τα εισοδήµατα των νοι-
κοκυριών ψαλιδίζονται από την ανεξέλεγκτη αισχροκέρδεια και
την ακρίβεια και ο Έλληνας καταντά να ζητιανεύει για επιδόµατα,
δεν είναι ο Στάλιν. Ο Μητσοτάκης είναι. Όταν τα όπλα τα ιερά
που προορίζονταν για την άµυνα της πατρίδας, κάποιος αποφά-
σισε να τα ξεριζώσει από τα νησιά µας για να τα παραδώσει σε
ξένους, δεν είναι ο Στάλιν. Ο Μητσοτάκης είναι. Όταν τα εργο-
στάσια για φθηνή ηλεκτρική ενέργεια από τα σπλάχνα της ελλη-
νικής γης αχρηστεύτηκαν για να υποφέρει ο απλός λαός από την
πανάκριβη εισαγόµενη ενέργεια, δεν είναι ο Στάλιν. Ο Μητσοτά-
κης είναι. Όταν η ελληνική διπλωµατία είναι µουγκή για την ΑΟΖ
και ο υποθαλάσσιος πλούτος των ελληνικών θαλασσών παραµέ-
νει θαµµένος από τα κυβερνητικά µουρµουρίσµατα για συνεκµε-
τάλλευση µε τον Τούρκο, δεν είναι ο Στάλιν. Ο Μητσοτάκης είναι.
Όταν κηρύσσει υπερφίαλα τον πόλεµο σε υπερδυνάµεις και δη-
µιουργεί εχθρούς, ενώ την ίδια στιγµή υποκλίνεται στους νταήδες
και θρασείς γείτονές µας, δεν είναι ο Στάλιν. Ο Μητσοτάκης είναι.

Παρεµπιπτόντως, ο κ. Ζελένσκι, που τόσα έχει κάνει η πατρίδα

µας γι’ αυτόν, δήλωσε πρόσφατα ότι υπάρχει ένας παγκόσµιος
νόµος. Όποιος ευθύνεται για έναν πόλεµο, αυτός πληρώνει και
τις αποζηµιώσεις. Σε αυτό έχετε επιλεκτική κώφωση. Για τις γερ-
µανικές αποζηµιώσεις του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου τα πράγµατα
είναι ανάποδα. Ο Στάλιν τα έκανε για την πατρίδα του, αλλά όχι
ο Μητσοτάκης.

Λοιπόν, ο κύριος Πρωθυπουργός, όταν γράφει µελανές σελί-
δες στην ιστορία της πατρίδας µας, είναι σοφότερο να σωπαίνει,
γιατί συγκρινόµενος µε άλλους τυράννους, τους ξεπερνά σε
πολλά.

Μας είπε ο Πρωθυπουργός ότι είναι ο µόνος στην Αίθουσα
αυτή που έχει πρόγραµµα και σχέδιο διακυβέρνησης για την Ελ-
λάδα. Δυστυχώς, το σχέδιο του κυρίου Πρωθυπουργού για την
Ελλάδα δεν είναι παρά σενάριο για θρίλερ.

Θα σας απαντήσω, όµως, σε ό,τι αφορά στο κίνηµα της Νίκης,
κύριε Πρωθυπουργέ. Πρόγραµµα σαν της Νέας Δηµοκρατίας να
ρηµάξετε τη χώρα σίγουρα δεν έχουµε στη Νίκη. Όταν ο λαός
δώσει εντολή στη Νίκη να κυβερνήσει, ούτε θα παραδώσουµε τα
όπλα τα ιερά ούτε θα αφήσουµε το βιός από τον εθνικό πλούτο
των Ελλήνων να αρπάζεται από άτιµους τραπεζίτες ούτε θα αφή-
σουµε παιδιά να µεγαλώνουν µε οµοφυλόφιλους ούτε θα αφή-
σουµε να µαγαρίζονται οι ψυχές των παιδιών µας από το ανε-
ξέλεγκτο διαδίκτυο ή ακόµα και από τα ίδια τα σχολικά σας βιβλία
ούτε θα αφήσουµε να πλανάται στην ελληνική κοινωνία η δυσω-
δία παιδεραστών µε υψηλές διασυνδέσεις.

Όταν η Νίκη λάβει την εντολή να κυβερνήσει, θα νοµοθετήσει
την αναγκαστική επιστροφή των τραπεζικών δανείων από το
κόµµα σας, τη Νέα Δηµοκρατία, το πιο καταχρεωµένο κόµµα σε
όλη την Ευρώπη. Θα ζητήσει πίσω από τις τράπεζες τα κέρδη
που αφαίµαξαν άδικα από τον ελληνικό λαό. Η Νίκη θα αποκατα-
στήσει την αξιοπρέπεια της ελληνικής οικογένειας και θα ασχο-
ληθεί σοβαρά µε τη δηµογραφική µας ανάπτυξη µε ελληνόπουλα
και όχι µε εισαγόµενο Ισλάµ. Θα αγωνιστεί να επιστρέψει τον θη-
σαυρό του έθνους µας, το τιµαλφές όνοµα της Μακεδονίας και
την αξιοπρέπεια της Βορείου Ηπείρου. Θα κόψει κάθε άχρηστη
κρατική δαπάνη και θα κόψει αντίστοιχα και την παράλογη φο-
ρολογία στις ελληνικές επιχειρήσεις. Θα σεβαστεί τον δηµόσιο
χαρακτήρα της ανώτατης εκπαίδευσης. Θα αφαιρέσει το δι-
καίωµα της εκτελεστικής εξουσίας να επηρεάζει µε οποιονδή-
ποτε τρόπο τη δικαστική εξουσία. Θα δώσει ξανά στα νοσοκοµεία
της χώρας και δηµόσια περίθαλψη στον Έλληνα ασθενή. Θα
ασχοληθεί σοβαρά µε την ελληνική γη για να βλαστήσει τροφή
και να αναβλύσει ενέργεια για τον ταλαιπωρηµένο λαό µας. Θα
χτίσει εργοστάσια και όχι καζίνο.

Δεν θα αναφερθώ άλλο στον Πρωθυπουργό. Αµετανόητος
είναι. Έβγαλε ρίζες στην εξουσία. Πλουτίζει οικογενειακώς, εµπο-
ρεύεται την Ελλάδα χωρίς τύψεις. Όµως αξίζει να αναφερθώ συ-
γκεκριµένα σε εσάς, τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
διότι µόνο στο δικό σας χέρι επαφίεται είτε η αµαρτωλή αυτή Κυ-
βέρνηση να παραµείνει είτε ο ελληνικός λαός να αποφασίσει για
το οξυγόνο που του λείπει και µε τόση αγωνία ζητά.

Κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, το έγκληµα των Τε-
µπών το αντιλαµβάνεστε και εσείς και όλος ο ελληνικός λαός. Το
µπάζωµα των Τεµπών θα παραµείνει ατιµώρητο αν δεν ξεµπαζώ-
σετε πρώτα τη συνείδησή σας. Όταν η Κυβέρνηση ζήτησε πριν
από έναν χρόνο να µπαζώσετε τη συνείδησή σας προδίδοντας
ξεδιάντροπα τον ιερό θεσµό της οικογένειας, κάποιοι από εσάς
δεν αντέξατε. Σκεφτείτε τι θα κάνετε την επόµενη µέρα και µε τι
πρόσωπο θα εµφανιστείτε στην τοπική σας κοινωνία. Πολύ καλά
το σκεφτήκατε. Πράξατε κατά συνείδηση. Πρέπει και τώρα να το
σκεφτείτε αν θέλετε στην τοπική σας κοινωνία το µέτωπό σας να
είναι καθαρό όχι µόνο από πενήντα επτά αδικαίωτες ψυχές αλλά
από τη συνολική φωνή του ελληνικού λαού που ασφυκτιά αναζη-
τώντας οξυγόνο. Κοιτάξτε στον καθρέφτη, αναρωτηθείτε βαθιά
µέσα σας αν το βουλευτιλίκι είναι πιο πολύτιµο από το οξυγόνο.
Πόσο άραγε κοστίζει η ανάσα των παιδιών µας;

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Διαµαντής Γκολιδάκης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

9212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΔΙΑΜΑΝΤΗΣ ΓΚΟΛΙΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρι-

σκόµαστε σήµερα εδώ δύο χρόνια µετά από µία τραγωδία που
βύθισε τη χώρα στο πένθος, ένα πένθος στο οποίο συµµετέχει
κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνας, ενωµένοι κάτω µόνο από ένα
λάβαρο: το κοινό αίτηµα για αλήθεια και δικαιοσύνη. Μια ηθική
λύτρωση την οποία η δικαιοσύνη και µόνο µπορεί να προσφέρει
στην κοινωνία µακριά από την κοµµατική καπηλεία της ανθρώπι-
νης οδύνης αλλά και µε την ωριµότητα ενός τόπου που αποζητά
σιγουριά, συνέπεια και πρόοδο. Ένα δυστύχηµα που πλήγωσε
την καρδιά των πολιτών και δεν πρέπει να γίνεται σίγουρα όπλο
στα χέρια κάποιων ώστε να πληγώνεται η εσωτερική σύµπνοια
και σταθερή πορεία της πατρίδας προς το αύριο. Δυστυχώς,
όµως, σε αυτόν τον ορυµαγδό πληροφορίας και παραπληροφό-
ρησης κάποιες φορές και δυστυχώς και από κάποιες δυνάµεις
της Αντιπολίτευσης διατυπώθηκαν κάποιες υπόνοιες συγκάλυ-
ψης οι όποιες είµαστε βέβαιοι ότι αποδοµούνται σηµείο-σηµείο
από τα πραγµατικά δεδοµένα.

Τα αιτήµατα των πολιτών την προηγούµενη Παρασκευή εκφρά-
στηκαν είτε µε τη µαζική και ειρηνική συµµετοχή στα συλλαλη-
τήρια είτε µε αναρτήσεις στα κοινωνικά δίκτυα είτε µε πιο βουβό
τρόπο. Το µήνυµα εστάλη απευθείας. Το έχουµε λάβει και δεν
χρειαζόµαστε πολιτικούς µεσάζοντες. Σεβόµαστε απεριόριστα
τον πόνο κάθε συγγενή που αγωνίζεται για να βρει το δίκιο για
τον χαµό του παιδιού του. Το αίτηµα της ελληνικής κοινωνίας
είναι ξεκάθαρο. Αλήθεια, δικαιοσύνη και πότε ξανά. Όχι µε λόγια
και υποσχέσεις αλλά µε πράξεις σεµνότητα και αποτέλεσµα. Εί-
µαστε αποφασισµένοι να ακούσουµε την καθαρή φωνή των συ-
µπολιτών µας. Δεν θα λυγίσουµε, ούτε θα επιτρέψουµε, όµως,
στις δυνάµεις της αδράνειας και της στασιµότητας, του «όχι σε
όλα και ναι στο τίποτα» να κρατήσουν ξανά τη χώρα πίσω. Και η
ανεξάρτητη δικαιοσύνη την οποία εµπιστευόµαστε και τιµούµε
θα φωτίσει την αλήθεια και θα αποδώσει ευθύνες για να µη ζή-
σουµε ποτέ ξανά ένα τέτοιο τραγικό δυστύχηµα. Και πάνω απ’
όλα για να ηρεµήσουν όσο γίνεται οι ψυχές των θυµάτων και των
οικογενειών τους.

Η δηµοκρατία µας έχει Σύνταγµα το οποίο ορίζει διακριτά τις
τρεις εξουσίες: εκτελεστική, νοµοθετική και δικαστική. Δηµοκρα-
τία χωρίς δικαιοσύνη δεν νοείται. Δεν µπορείτε να επικαλείστε τη
δικαιοσύνη αλά καρτ. Από τη µία να λέτε πως την εµπιστεύεστε
και από την άλλη να εκφράζετε αµφιβολίες για το έργο της. Απο-
φασίστε επιτέλους κάποιοι. Εµπιστεύεστε τη δικαιοσύνη ως ένα
βασικό πυλώνα της δηµοκρατίας ή όχι; Η ετερόκλητη συµµαχία
των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης που συνυπογράφουν την πρό-
ταση δυσπιστίας ελλείψει στοχευµένων προγραµµατικών θέσεων
εργαλειοποιεί το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών. Επιχειρείτε απ’
ό,τι διαφαίνεται να οικειοποιηθείτε µια πολιτική πραγµατικότητα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, που εκτιµάτε
ότι σας ευνοεί µε αφορµή τα αιτήµατα των πολιτών για αλήθεια
και απονοµή δικαιοσύνης. Αυτό, όµως, το διχαστικό κλίµα και η
τοξικότητα του πολιτικού λόγου µας θυµίζει µια πραγµατικότητα
που βιώσαµε περίπου δέκα χρόνια πριν και θέλουµε οπωσδήποτε
να την ξεχάσουµε. Εκείνες οι εποχές του ακραίου διχασµού, πι-
στεύω ότι θα συµφωνήσετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχαν
οδυνηρά αποτελέσµατα για όλους µας. Εµείς θα επιµείνουµε
στην κανονικότητα και στο θεσµικότητα. Δεν είναι σοβαροφάνεια
αυτό και δεν είναι και για τα µάτια του κόσµου. Είναι κάτι που το
έχουµε ανάγκη ως οργανωµένη πολιτεία. 

Άκουσα επίσης συναδέλφους της Αντιπολίτευσης να επικαλού-
νται πρόσφατες δηµοσκοπήσεις ισχυριζόµενοι ότι έχουµε χάσει
την εµπιστοσύνη των πολιτών και τη λαϊκή νοµιµοποίηση. Δη-
λαδή, συνάδελφοι, όσοι το είπατε νιώθετε ότι έχετε εσείς την
λαϊκή νοµιµοποίηση; Μιλάτε, δηλαδή, για τις ίδιες δηµοσκοπήσεις
φαντάζοµαι που διαβάζουµε όλοι µας και δείχνουν τα κόµµατα
και τους αρχηγούς σας πολλές µονάδες πίσω και από τη Νέα Δη-
µοκρατία και από τον Κυριάκο Μητσοτάκη.

Πηγαίνουµε τώρα στον ΕΟΔΑΣΑΑΜ, ο οποίος είναι µια ανεξάρ-
τητη επιτροπή που συστήθηκε επί των ηµερών της Κυβέρνησής
µας. Αλήθεια, τότε δεν έγινε; Είναι δυνατόν µια κυβέρνηση που
δεν θέλει την αλήθεια, όπως εσείς επικαλείστε, να στελέχωνε µια
τέτοια επιτροπή; Έτσι δεν είναι; Αυτοί που σήµερα µας κουνούν

το δάχτυλο να υπενθυµίσω στο Σώµα ότι είναι αυτοί που είτε κα-
ταψήφισαν είτε δεν ψήφισαν καθόλου για τη σύσταση αυτής της
επιτροπής αν και έρχονται να χρησιµοποιήσουν τα δικά της πο-
ρίσµατα ερµηνεύοντάς τα κατά το δοκούν. Εδώ θα είµαστε όµως
και θα περιµένουµε την αλήθεια από τη δικαιοσύνη που θα αξιο-
ποιήσει το πόρισµα της επιτροπής µαζί µε όλα τα υπόλοιπα στοι-
χεία.

Οι δύο φορές εκλεγµένη δηµοκρατικά από τον ελληνικό λαό
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη διανύει τον έκτο χρόνο της διακυβέρνησης της
και αντιµετωπίζει πλέον τα πυρηνικά προβλήµατα και τις διαχρο-
νικές παθογένειες του ελληνικού κράτους, προσπαθώντας να
φέρει κοµβικές αλλαγές και καινοτόµες µεταρρυθµίσεις. Και θα
µου επιτρέψετε να το παροµοιάσω αυτό µε έναν ασθενή επικα-
λούµενος την ιατρική µου ιδιότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Ο ασθενής είναι το ελληνικό κράτος µε τις παθογένειές του το
2019, όταν οι πολίτες µας έκαναν την τιµή και µας έδωσαν την
ευθύνη να είµαστε διακυβέρνηση του κράτους. Όταν, λοιπόν,
αναλάβαµε τη θεραπεία ενός ασθενούς µε χρόνια προβλήµατα
µεν, σε επείγουσα όµως φάση, το κάνουµε µε παρρησία και εµπι-
στοσύνη στις γνώσεις, στις δυνάµεις και τις προθέσεις µας. Εν
προκειµένω, αντιµετωπίζουµε κατά προτεραιότητα τα οξέα, τα
επείγοντα δηλαδή και τα βαριά συµπτώµατα, διορθώνουµε, όπως
και κάναµε, κατ’ αναλογία µε το κράτος και σταθεροποιήσαµε τα
ζωτικά σηµεία και τις βασικές αρρυθµίες που απειλούσαν τη λει-
τουργία του και φτάνουµε πλέον να αντιµετωπίσουµε και τις βα-
θιές γενεσιουργίες αιτίες.

Φεύγουµε από τα συµπτώµατα της ασθένειας και φτάνουµε
στις παγιωµένες αρτηριοσκληρωτικές αντιλήψεις και καταστά-
σεις που δηµιούργησαν αυτές τις διαχρονικές παθογένειες στον
οργανισµό του κράτους οι οποίες µπορεί να έρχονται και από
πολύ µακριά, πολύ πίσω. Αυτή η θεραπεία, όµως, είναι µακρο-
χρόνια και δύσκολη. Απαιτεί επίµονη προσπάθεια γιατί ο οργανι-
σµός αντιδρά συνήθως στη θεραπεία γιατί πιθανώς έτσι να έχει
προσαρµοστεί στις πρότερες συνθήκες. Εµείς, όµως, είµαστε
αποφασισµένοι µε σοβαρή µεθοδολογία και χωρίς πολιτικούς κο-
µπογιαννιτισµούς να τη φτάσουµε µέχρι που η καρδιά της ελλη-
νικής πολιτείας να χτυπάει µε εντελώς υγιή ρυθµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη οδηγεί
τη χώρα µπροστά. Αυτό δεν θα το θέσουµε ποτέ ξανά σε κίνδυνο.
Η Ελλάδα δεν είναι πια το µαύρο πρόβατο της Ευρώπης. Είναι
µία χώρα που προοδεύει, συγκλίνει µε την υπόλοιπη Ευρώπη και
σε πολλές περιπτώσεις αναλαµβάνει πρωτοβουλίες που την κα-
θιστούν πρωτοπόρο.

Δεν θα αναφερθώ -γιατί δεν έχω τον χρόνο, αν και θα το ήθελα
πάρα πολύ, αναφέρθηκαν, όµως, οι Υπουργοί- στα επιτεύγµατά
µας στους τοµείς της οικονοµίας, στους τοµείς της άµυνας, της
προστασίας των συνόρων µας, της εξωτερικής πολιτικής, της µεί-
ωσης της ανεργίας και πολλά-πολλά άλλα, του αθλητισµού.

Θα πω δύο λόγια για την πόλη µου τη Θεσσαλονίκη.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, µόνο, σας παρακαλώ.
Όπου έγινε πραγµατικότητα το µετρό, το οποίο είχε καταντή-

σει ανέκδοτο δεκαετιών, χτίζονται νέα νοσοκοµεία, γίνεται το
Flyover, αξιοποιείται το Παλατάκι στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, την
Καλαµαριά, αναβαθµίζονται αθλητικά κέντρα, όπως το Καυτα-
ντζόγλειο και πολλά άλλα.

Κλείνοντας και ολοκληρώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η χώρα έχει µία σταθερή Κυβέρνηση η οποία και θα κριθεί
από τους πολίτες το 2027, όπως κρίθηκε το 2023 για τη συνέπεια
στο έργο της. Η επιστροφή στο παρελθόν σίγουρα δεν αποτελεί
λύση. Εµείς νοιαζόµαστε για όλους. Είτε συγκεντρώθηκαν στις
πλατείες είτε όχι, τους ακούµε όλους, εργαζόµαστε για όλους.
Θα τα καταφέρουµε για όλους, τους κοιτάµε στα µάτια και απευ-
θυνόµαστε σε όλες τις Ελληνίδες και σε όλους τους Έλληνες. Το
«Ποτέ ξανά» θα γίνει πράξη και η Ελλάδα θα ανέβει ψηλότερα.
Γι’ αυτό και η πρόταση δυσπιστίας εκτιµώ ότι θα πέσει στο κενό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
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νάδελφοι, έχει ζητήσει παρέµβαση η Πρόεδρος της Πλεύσης
Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 

Ορίστε, κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο για τα επό-
µενα τρία λεπτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Ήταν πάρα πολύ ενδιαφέρον αυτό που έγινε προηγουµένως
µε την προεδρία του Αντιπροέδρου της Βουλής από τη Νέα Δη-
µοκρατία, του κ. Γεωργαντά, ο οποίος µε κάθε τρόπο προσπα-
θούσε να αποτρέψει Πολιτική Αρχηγό από το να διατυπώσει
αντιπολιτευτικό λόγο µέσα στη Βουλή.

Αυτό, κύριοι -ήρθα να σας το πω και από εδώ- είναι φασισµός.
Οι, δε, προπηλακισµοί τους οποίους µετήλθατε φωνασκώντας
επίτηδες, επιδεικτικά και επίµονα για να µην ακουστούν αυτά τα
οποία είχα και ήθελα να πω, είναι, τελικά, η ένδειξη της κραυγα-
λέας αδυναµίας σας να λειτουργήσετε δηµοκρατικά και να ακού-
σετε τον αντίλογο της τροµακτικής έλλειψης αντίληψης του πόσο
εκτίθεστε στα µάτια των πολιτών και πολιτών που σας έχουν ψη-
φίσει και σας βλέπουν έµφοβους, έντροµους, τσαµπουκαλεµέ-
νους εκ του ασφαλούς εδώ, µέσα στο πεδίο του ελέγχου σας, να
προσπαθείτε να µην ακουστεί η Αντιπολίτευση.

Εγώ αυτό το καταγγέλλω. Χαίροµαι που προεδρεύει άλλος
τώρα, και µάλιστα γυναίκα Αντιπρόεδρος.

Θέλω να πω στην κ. Μπακογιάννη ότι οι γυναίκες οι οποίες κα-
ταγγέλλουν κακοποίηση και µπούλινγκ δεν κλαίγονται. Είπε
αυτήν τη λέξη, ότι κλαίγοµαι και ότι κλαίγονται. Και µου την είχε
πει και µένα όταν της είπα, «ρωτήστε τις γυναίκες του κόµµατός
σας τι έχουν να καταγγείλουν», µου είπε «αν οι γυναίκες του κόµ-
µατός µας έρχονται σε εσάς και κλαίγονται, είναι άξιες της µοί-
ρας τους». Αυτά είπε η κ. Μπακογιάννη.

Λοιπόν, οι γυναίκες οι οποίες καταγγέλλουν κακοποίηση δεν
κλαίγονται. Και σε µία συνθήκη όπου η Βουλή και ο Πρόεδρος
της Βουλής -που τον ψηφίσατε µόνοι σας για Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας- κρατούσε εδώ µέσα επί εννέα µήνες κακοποιητή, κα-
ταγγελθέντα για κακοποίηση και για βιασµούς ανηλίκων και της
συζύγου του -τον κρατούσε εννέα µήνες- και συµβαίνει αυτό το
πρόσωπο, αυτός ο αστυνοµικός να ήταν και µάρτυρας, υπηρετών
στο προαύλιο της Βουλής, την ηµέρα που το υπηρεσιακό αυτο-
κίνητο της κ. Μπακογιάννη σκότωσε άνθρωπο εδώ µπροστά στη
Βουλή, όλοι καταλαβαίνουµε ότι είστε αδίστακτοι και όλοι βε-
βαίως καταλαβαίνουµε το µέγεθος της υποκρισίας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ποιοι είναι αδίστακτοι;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και εσείς που µε ρωτάτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα παρακαλέσω να

αφήσετε την Πρόεδρο να ολοκληρώσει χωρίς να παρεµβαίνετε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Είµαστε όλοι αδίστακτοι; Εγώ είµαι

αδίστακτος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, παρα-

καλώ. Θα πει αυτά που θέλει…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εσείς που µε ρωτάτε µε το ένα χέρι στη µέση και κου-
νώντας το δάχτυλο, όπως νοµίζετε ότι θα κουνάτε το δάχτυλο
στους πολίτες…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, να προσέχετε την
φρασεολογία σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Πρόεδρε, ούτε
εσείς πρέπει να απευθύνεστε προσωπικά και ούτε οι από κάτω
επιτρέπεται να κάνουν διακοπές.

Παρακαλώ, συνεχίστε και ολοκληρώστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κυρία Πρόεδρε, οι από κάτω, βλέπετε, ότι ακολουθούν
τη γνωστή σε αυτούς τακτική των πελταστών και των διαρκώς
παρεµβαινόντων µε το χέρι το ένα στη µέση και το άλλο να κου-
νάει το δάχτυλο σαν τον κ. Καραµανλή, για να φοβηθούµε. Δεν
σας φοβόµαστε, κύριε. Δεν σας φοβόµαστε. Ηρεµήστε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ούτε εµείς σας φοβόµαστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ηρεµήστε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Αν σταµατήσετε να µας βρίζετε... 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ηρεµήστε και µάθετε να λειτουργείτε θεσµικά και δί-
καια µε fair play -είναι και ο Υπουργός Αθλητισµού να σας πει για
το fair play- και όχι υπονοµεύοντας τους κανόνες του παιχνιδιού
για να τους κόψετε και να τους ράψετε στα µέτρα σας.

Δύο λέξεις θα πω για τον κ. Χατζηδάκη. Μπήκα προηγουµένως
-µε είδατε, κύριε Καλαφάτη και νοµίσατε, µάλιστα, ότι απευθυ-
νόµουν σε εσάς- στην Ολοµέλεια από την κεντρική είσοδο, ο κ.
Χατζηδάκης καθόταν εδώ, είχε µόλις µίλησε πριν από επτά λεπτά
και του είπα: «µη φύγετε τώρα επειδή ήρθα, µη σηκώνεστε να
φύγετε επειδή ήρθα». Δεν σηκωνόταν ακόµα. Εσείς ήσασταν όρ-
θιος και µου λέτε: «Εγώ; Όχι, δεν σηκώθηκα επειδή ήρθατε» και
σας είπα «δεν απευθύνοµαι σε εσάς». Έγινε αυτό;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Σωστά.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ωραία. Απευθυνόµουν, λοιπόν, στον κ. Χατζηδάκη, ο
οποίος µε το που µε είδε, έκοψε λάσπη και έκοψε λάσπη διότι
δεν ήθελε σε καµία περίπτωση να είναι εδώ…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κύριοι συ-

νάδελφοι! Παρακαλώ. Ο καθένας που ανεβαίνει στο Βήµα έχει το
δικαίωµα της παρέµβασης. Θα πει αυτά που θέλει και θα τα ακού-
σετε όλοι υποµονετικά, όπως ακούµε όλοι όλους.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Έλα τώρα!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι εκεί και οι πελταστές των ορεινών, που…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κυρία Πρό-

εδρε. Σας παρακαλώ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Λίγη ουσία να ακούσουµε. Λίγη ουσία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όποιος δεν θέλει να

ακούσει, µπορεί να αποχωρεί.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Το «έλα τώρα» και αυτά τα ανασηκώµατα τι είναι ακρι-
βώς;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τώρα ο χρόνος περ-
νάει εξαιτίας των διακοπών. Παρακαλώ! Η κυρία Πρόεδρος θα
πει αυτά που θέλει.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Την ακούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία, εσείς τα ακού-

τε και όποιος είναι να απαντήσει, θα απαντήσει.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευτυχώς, είπα, που δεν προεδρεύει ο κ. Γεωργαντάς,
γιατί κατά τον κ. Γεωργαντά δεν θα πω αυτά που θέλω, θα πω
αυτά που θέλει.

Ο κ. Χατζηδάκης έκοψε λάσπη και µε το που µε είδε και του
είπα: «µη φύγετε τώρα που ήρθα» κι εσείς νοµίσατε ότι το έλεγα
σε σας, έκανε την εξής κίνηση, σηκώθηκε, απολογήθηκε απ’ ό,τι
κατάλαβα, µάλλον, στην κ. Μενδώνη, γιατί έφυγε ενώ µάλλον
επρόκειτο να µείνει. Δεν ξέρω τι της είπε και δεν έχει σηµασία
καµία. Σηµασία έχει ότι εξαφανίστηκε από την Αίθουσα για να µην
είναι εδώ και να απαντήσει στα εξής που θα τον ρωτούσα µε την
παρουσία του. Του τα έχω υποβάλει ως επίκαιρες ερωτήσεις κατ’
επανάληψη και δεν έρχεται. Στέλνει τους Υφυπουργούς. Να,
τώρα, ήρθε και ο κ. Γεωργιάδης, µήπως µιλήσει εκείνος. Θα
δούµε ποιος παρακολουθούµενος θα απαντήσει σε αυτά.

Θα τον ρώταγα, λοιπόν, «Κύριε Χατζηδάκη, το 2008, που ήσα-
σταν Υπουργός Μεταφορών της Νέας Δηµοκρατίας και πάλι,
αποκαλύφθηκε ένα τεράστιο κύκλωµα λαθρεµπορίου στον σιδη-
ρόδροµο -αυτό που τώρα λέτε ότι είναι θεωρία συνωµοσίας και
τοξικότητα λαθρεµπορίου- κύκλωµα το οποίο είχε φορτώσει, είχε
κουµπώσει, δεκαπέντε βαγόνια, όχι ένα, που λέτε ότι είναι θεωρία
συνοµωσίας η εξαφάνιση βαγονιού και οτιδήποτε άλλο. Δεκαπέ-
ντε µαύρα βαγόνια διαπιστώθηκε το 2008 ότι είχαν προσδεθεί
στην εµπορική αµαξοστοιχία που προσέκρουσε και συγκρού-
στηκε µε επιβατική. Τότε δεν υπήρχαν θύµατα, οπότε ήταν πιο
εύκολο να κουκουλωθούν τα πράγµατα. Έτσι δεν είναι, κύριοι; 

Εσείς, λοιπόν, που πριν µε ρωτάγατε αν είστε αδίστακτος,
κύριε Καλαφάτη, που είστε και Γραµµατέας της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, άρα έχετε αυξηµένη ευθύνη
γι’ αυτό που σας ρωτώ, θα ήθελα να µας απαντήσετε επιτέλους,
γιατί δεν µου απαντάει κανείς.

Και βέβαια, δεν µου απαντάει ο κ. Χατζηδάκης που το 2008
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έλεγε ότι θα πατάξει το κύκλωµα. Στην εξεταστική επιτροπή για
το έγκληµα των Τεµπών ήρθε µάρτυρας και κατέθεσε ότι γι’ αυτό
το κύκλωµα του 2008 που αποκαλύφθηκε µε τη σύγκρουση στον
Μπράλο καταδικάστηκε για το κύκλωµα λαθρεµπορίου στέλεχος
της Νέας Δηµοκρατίας το 2022. Όχι πριν εκατό χρόνια, το 2022.

Ρωτάει ο κ. Καλαφάτης: «ποιος είναι αυτός». Έχετε την καλο-
σύνη να µας πείτε, επειδή κατατέθηκε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Εγώ ρωτάω. Ποιος είναι
αυτός;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Κατσαφάδος ρωτάει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ συντο-
µεύετε, κυρία Πρόεδρε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ποιος είναι αυτός; Αποκα-
λύψτε το όνοµα, κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς πρέπει να µας πείτε. Γιατί γράψατε επτακόσιες
σελίδες πόρισµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Αποκαλύψτε το όνοµα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Γράψατε επτακόσιες σελίδες πόρισµα της εξεταστικής
επιτροπής, µε πλειοψηφία των Βουλευτών σας, µε δεκαέξι Βου-
λευτές…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Το όνοµα και την ιδιότητα! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, µην κάνετε

ερωτήσεις από κάτω. Παρακαλώ. Έχετε τον λόγο αργότερα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πονάνε αυτά. Πονάνε και δεν θέλετε να ακούγονται.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Μιλάει δέκα λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχω κρατήσει και τον

χρόνο των διακοπών.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Γράψατε επτακόσιες σελίδες πόρισµα… 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο φασισµός είναι συλλογική σας πρακτική, όπως φαίνεται.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Και η λασπολογία δική σας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ο φασισµός είναι συλλογική σας πρακτική. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Και η λάσπη στον ανεµι-

στήρα δική σας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν είναι λάσπη στον ανεµιστήρα. Είναι κατάθεση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα συνεχίσετε τον διά-

λογο;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας) Είναι κατάθεση, κύριε Κατσαφάδε. Στην εξεταστική επι-
τροπή από την οποία µε εξαιρέσατε, εσείς, η Νέα Δηµοκρατία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Κωνσταντοπού-
λου, σταµατήστε να µιλάτε και να αλληλοσυµπληρώνεστε. Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε και κλείστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εγώ µιλώ και εµποδίζοµαι να µιλήσω…

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, σταµατή-

στε οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, όλοι όσοι είστε εδώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εµποδίζοµαι να µιλήσω διότι ενοχλούν αυτά που λέω.
Όµως πρέπει να βρείτε άλλους τρόπους. Είχε πει ο κ. Γεωργιά-
δης ότι θα στείλετε και τις Ειδικές Δυνάµεις για να γλιτώσετε από
εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Πρόεδρε, είναι
πολύ αργά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μου ρίξατε και κρότου-λάµψης στη µούρη στη διαµαρ-
τυρία και στη συγκέντρωση των εποχικών πυροσβεστών. Με αυτό
τον τρόπο δεν θα µε σταµατήσετε να µιλάω.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εκατό συνάδελφοι δεν θα µιλήσουν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αυτή είναι δουλειά του

Προεδρείου. Εσείς ενοχλείτε τόση ώρα επίσης.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεν την κάνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Προσπαθώ…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Α, δεν µπορεί να κάνει τη δουλειά της, λέτε. Επειδή είναι
γυναίκα, ε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αν µου συστήνετε
κάτι…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν µπορείτε, κυρία Πρόεδρε, λένε. Δεν µπορείτε να την
κάνετε. Θέλει έναν αγριεµένο για να µαζεύει την ενοχλητική Πρό-
εδρο.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Τα τρία λεπτά έγιναν δέκα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει το δικαίωµα του

λόγου. Διακόπτετε συνεχώς και προφανώς επεκτείνεται ο χρό-
νος. Αν είχατε σταµατήσει, θα είχαµε τελειώσει.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Από το δεύτερο λεπτό µε διακόπτουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Κωνσταντοπού-
λου, παρακαλώ ένα λεπτό ακόµη και για τους συναδέλφους
όλους που περιµένουν υποµονετικά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ. Υποµονετικά. Η δουλειά τους είναι να είναι
εδώ. Δεν είναι πάρεργο. Ερχόµαστε εδώ, είµαστε Βουλευτές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Φαίνεται ότι δεν είναι
µία εύκολη µέρα. Οπότε συνεχίστε, παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, µονίµως είναι αυτή η κατάσταση που αγκοµαχούν
και βαρυγκωµούν, γιατί κάποιος τους καταναγκάζει να είναι εδώ.
Κύριοι, ζητήσατε την ψήφο, κάποιοι είστε µπόνους Βουλευτές,
αλλά όλοι έχουµε υποχρέωση να είµαστε εδώ στη Βουλή και να
εκπροσωπούµε τους πολίτες. Δεν σας βάλανε στην ουρά σε δη-
µόσια υπηρεσία και περιµένετε. Είστε Βουλευτές, που βαρυγκω-
µάτε και δεν µπορείτε να περιµένετε. Βουλή είναι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να περιµένετε µέχρι τις 3.00’ να µε ακού-
σετε όµως. Μη φύγετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ξέρετε, επειδή εγώ είµαι εδώ όταν εσείς δεν είστε και
εσείς δεν είστε σχεδόν ποτέ, αφήστε τα αυτά καλύτερα. Βρείτε
κανέναν απόντα, τον κ. Μητσοτάκη να του τα πείτε αν θυµάται το
όνοµά σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μα,
τώρα συγγνώµη, τι είναι αυτά που λέτε; Τι είναι αυτά που λέτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, θα ξε-
κινήσετε καινούργιο κύκλο τώρα;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Με
συγχωρείτε, κυρία Πρόεδρε, επιτρέπεται αυτό που κάνει;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα µας µαζέψετε, κύριε Γεωργιάδη; Ήρθατε εδώ για να
επιβάλετε την τάξη; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Κυρία Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, εδώ είναι Βουλή. Δεν θα προ-
σβάλλει η κ. Κωνσταντοπούλου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Γεωργιάδη, ε-
σείς το λέτε αυτό;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Βε-
βαίως, και το λέω. Σας παρακαλώ πάρα πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα έλεγα να µην το
λέτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Αµεροληψία βλέπω, κυρία
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε ευθύνη όλοι
σας µε τις διακοπές για την τροφοδότηση της συζήτησης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): «Αν
θυµάται ο Πρωθυπουργός το όνοµά του» να λέει σε Βουλευτή;
Και την αφήνετε να το λέει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όποιος από εσάς πα-
ραβεί τον χρόνο του ένα δεύτερο… Με συγχωρείτε, αλλά όχι
όταν είναι για εµάς είναι εντάξει κι όταν είναι για τους άλλους δεν
είναι. Τόση ώρα διακόπτετε κάθε ένα λεπτό και ανοίγετε καινούρ-
για συζήτηση, καινούργιο θέµα. Το τροφοδοτείτε µόνοι σας.

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, ολοκληρώστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
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θερίας): Κυρία Πρόεδρε, εγώ λίγο θέλω για να ολοκληρώσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν µπορεί να πάει

έτσι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μα, δεν υπάρχει λόγος να πάει έτσι. Ο µόνος λόγος για
να πάει έτσι…  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μην απαντήσετε ξανά
σε αυτά που σας λένε από κάτω. Πείτε αυτά που ήταν να πείτε.
Δεν είναι ζωντανός ο διάλογος στη Βουλή.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το αν θα απαντώ δεν θα το περιορίσω. Ας µη µε διακό-
πτουν. Ο µόνος λόγος για τον οποίο γίνεται αυτό όλη αυτή την
ώρα, επί σχεδόν δέκα λεπτά, είναι για να µην ακουστεί αυτό που
δεν θέλουν να ακουστεί, ότι δηλαδή στην εξεταστική επιτροπή
για το έγκληµα των Τεµπών -από την οποία µε εξαιρέσατε και την
οποία άρον-άρον κλείσατε µε ένα πόρισµα επτακοσίων σελίδων,
που το ψηφίσατε µόνοι σας και είπατε «ανακαλύψαµε εµείς τους
λόγους για τους οποίους είναι αθώος ο Καραµανλής και είµαστε
αθώοι όλοι» και οι οκτώ από τους δεκαέξι σας προήχθησαν σε
Υφυπουργούς αµέσως µετά- κατατέθηκε από µάρτυρα ότι δικό
σας στέλεχος καταδικάστηκε το 2022 γι’ αυτό το κύκλωµα. Και
ρωτάτε εµένα ποιο είναι αυτό το στέλεχος;

Εσείς από την κατάθεση αυτού του µάρτυρα στην επιτροπή,
που είπατε ότι εγώ δεν πρέπει να συµµετέχω -προφανώς για να
µην κάνω τις ερωτήσεις, έτσι δεν είναι;- δεν ενδιαφερθήκατε ποιο
είναι το στέλεχός σας που καταδικάστηκε το 2022 για λαθρεµπό-
ριο για την υπόθεση του Μπράλου στον σιδηρόδροµο και ο κ. Χα-
τζηδάκης µόλις µε βλέπει «κόβει λάσπη» και φεύγει άρον-άρον
ακριβώς για να µην απαντήσει γιατί πριν από δεκαεπτά χρόνια,
το 2008, διακήρυσσε ότι θα πατάξει το κύκλωµα λαθρεµπορίου
στο σιδηρόδροµο;

Αυτές είναι οι ερωτήσεις που θα έκανα στον κ. Χατζηδάκη.
Ήξερε ότι θα του τις έκανα. Γι’ αυτό κοτζάµ Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών σηκώθηκε κι έφυγε άρον-άρον.

Και βέβαια, ήξερε ότι θα τον ρώταγα πώς δικαιολογεί ότι επί
των ηµερών του τον Γενάρη του 2024 ο Αναπληρωτής Υπουργός
του, ο κ. Παπαθανάσης, υπέγραψε την εκταµίευση εξακοσίων
647.000 ευρώ από το Υπουργείο του για το µπάζωµα.

Αυτά ήξερε ο κ. Χατζηδάκης, που παραµένει Υπουργός, ενώ
ήταν παρακολουθούµενος και δεν έχει ασκήσει ούτε τα δικαιώ-
µατά του, ότι θα του τα ρωτούσα. Έφυγε για να µην απαντήσει.
Η παρουσία του, η στάση του, η διαφυγή του, σαν τον κλέφτη,
από την Αίθουσα της Ολοµέλειας, είναι η απόδειξη της διαρκούς
και συνεχόµενης επιχείρησης συγκάλυψης στην οποία κι εσείς,
κύριοι, µε τον τρόπο µε τον οποίο στέκεστε και παρεµβαίνετε,
συµµετέχετε κανονικότατα. Όχι µόνο ο κ. Λαζαρίδης που ήταν
µέλος της εξεταστικής επιτροπής και δεν προήχθη -ίσως προ-
αλείφεται για επόµενη προαγωγή- αλλά και άλλοι και άλλοι και
άλλοι κι εσείς όλοι που κάνετε τους ανήξερους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Καλαφάτη,

έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία και εγώ προσωπικά έχουµε απεριό-
ριστο σεβασµό όχι µονάχα στους Προέδρους όλων των κοµµά-
των του ελληνικού Κοινοβουλίου, αλλά και σε όλους τους συνα-
δέλφους. Αυτός ο σεβασµός, όµως, απαιτούµε να είναι διακρι-
τός, καθαρός και συνεχής και από την άλλη πλευρά προς εµάς.

Συνεπώς, ο χαρακτηρισµός που από το Βήµα της Βουλής εκτό-
ξευσε η κυρία Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας ότι εγώ είµαι
«αδίστακτος» και ότι «είστε όλοι αδίστακτοι» επιστρέφεται ως
απαράδεκτος. Η Νέα Δηµοκρατία -και µιλάω και για λογαριασµό
των συναδέλφων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµο-
κρατίας- δεν θα επιτρέψει σε κανέναν να προσβάλει το ήθος των
συναδέλφων, ακόµα κι αν προέρχεται από µία γυναίκα πρώην
Πρόεδρο του ελληνικού Κοινοβουλίου. Πόσω µάλλον όταν Πρό-
εδρος ελληνικού κόµµατος, θα πρέπει να προσέχει δύο φορές
τα λόγια της, όταν απευθύνεται στους συναδέλφους.

Αυτό, λοιπόν, το «είσαι αδίστακτος» αναφερόµενη σε εµένα,
κυρία Πρόεδρε, αλλά και το «είστε αδίστακτοι» αναφερόµενη σε
όλους τους συναδέλφους, θέλω να το πάρετε πίσω, είναι απαρά-
δεκτο και δεν το δεχόµαστε επ’ ουδενί. Δεν θα αφήνουµε κανέναν
υβριστικό χαρακτηρισµό ατεκµηρίωτο και αθεµελίωτο, όπως το
κάνετε κατά κόρον ιδιαίτερα για τους συναδέλφους της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο ανε-
ξάρτητος Βουλευτής ο κ. Γεώργιος Μανούσος. Θα ακολουθήσει
η κ. Μαρία - Νεφέλη Χατζηιωαννίδου και στη συνέχεια θα µιλήσει
η Υπουργός Πολιτισµού κ. Μενδώνη.

Κύριε Μανούσο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα εδώ για

να συζητήσουµε την πρόταση µοµφής ενάντια στην Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, µία πρόταση ωστόσο που αν και βαφτί-
ζεται ως πράξη πολιτικού θάρρους και υπευθυνότητας, στην πρα-
γµατικότητα δεν είναι τίποτε άλλο από ένα επικοινωνιακό τέχνασ-
µα, µια πολιτική φιέστα χωρίς κανένα απολύτως αντίκρισµα και
εδώ οφείλουµε να πούµε την αλήθεια στους Έλληνες πολίτες.

Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης που κατέθεσαν την πρόταση
γνωρίζουν πάρα πολύ καλά ότι η Κυβέρνηση έχει εκατόν πενήντα
έξι Βουλευτές. Γνωρίζουν επίσης εκ των προτέρων ότι η πρόταση
αυτή δεν έχει καµία πιθανότητα επιτυχούς πρόσβασης. Παρ’ όλα
αυτά την καταθέτουν. Και γιατί το κάνουν αυτό; Για να δηµιουρ-
γήσουν εντυπώσεις, να παραστήσουν τους όψιµους υπερασπι-
στές της δηµοκρατίας και των θεσµών. Το µόνο που καταφέρ-
νουν, όµως, τελικά είναι να σπαταλήσουν αυτό το όπλο και να
προσφέρουν ένα µαξιλαράκι ασφαλείας για το επόµενο εξάµηνο
στην Κυβέρνηση.

Αναρωτιέµαι και κάτι άλλο, όµως. Πού ήταν το ΠΑΣΟΚ που
δήθεν πρωτοστατεί στην αποκάλυψη της αλήθειας όταν η Νέα
Δηµοκρατία περνούσε αντιλαϊκά νοµοσχέδια που καταστρατη-
γούσαν το δικαίωµα των πολιτών, όταν απέκλειε κόµµατα από τις
εκλογές που δεν ήταν αρεστά, όταν το ένα σκάνδαλο διαδεχόταν
το άλλο; Τότε το ΠΑΣΟΚ κώφευε και µάλιστα ψήφιζε το 70% των
νοµοσχεδίων της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτή είναι η υποκρισία τής
δήθεν Αντιπολίτευσης. Καταγγέλλει µόνο όταν βολεύει επικοινω-
νιακά, όταν ξέρει ότι δεν θα αλλάξει τίποτα, όταν δεν υπάρχει
πραγµατικό κόστος. Δεν αναλαµβάνει καµία ευθύνη, δεν δίνει
πραγµατικές µάχες.

Μέσα σε όλη αυτήν τη θεατρική παράσταση, ας σταθούµε λίγο
στις προτεραιότητες της Κυβέρνησης. Κάποιοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας πριν ακριβώς έναν χρόνο σε αυτήν την Αί-
θουσα κατά τη διάρκεια της συζήτησης για τον περιβόητο γάµο
των οµοφυλοφίλων, τους είδαµε να διαφοροποιούνται, να κατα-
ψηφίζουν ή να απέχουν. Είπαν τότε ότι δεν µπορούν να προδώ-
σουν τον κώδικα αξιών τους και ότι θέλουν να κοιτούν τους
πολίτες στα µάτια. Και ρωτάω ευθέως: Ο γάµος των οµοφυλόφι-
λων ήταν θέµα συνείδησης, αλλά η αποκάλυψη της αλήθειας για
τα Τέµπη δεν είναι; Τότε δεν ήθελαν να καλύψουν την Κυβέρ-
νηση. Τώρα γιατί το κάνουν; Μήπως γιατί γνώριζαν ότι το νοµο-
σχέδιο θα περνούσε έτσι κι αλλιώς από την πρόθυµη Αντιπολί-
τευση; Τους ενοχλούσε η αλλαγή στον θεσµό του γάµου, αλλά
δεν τους ενοχλεί η αλλοίωση του χώρου της τραγωδίας. Θα µπο-
ρούν άραγε µετά το τέλος της σηµερινής συνεδρίασης να κοιτά-
ξουν τις οικογένειες των πενήντα επτά παιδιών, που χάθηκαν
τόσο άδικα, στα µάτια; Αυτή είναι η προσβολή και η υποκρισία
στη µνήµη των νεκρών και στη νοηµοσύνη του ελληνικού λαού.

Τα Τέµπη δεν ήταν λάθος, ήταν επιλογή. Η Κυβέρνηση ήξερε
και δεν έκανε τίποτα. Καταγγελίες υπήρχαν, τα έγγραφα υπήρ-
χαν, οι προειδοποιήσεις υπήρχαν. Όµως προτίµησαν να αδιαφο-
ρήσουν και να παίξουν µε τις ζωές των πολιτών, ενώ ακόµα και
σήµερα αυτήν τη στιγµή που µιλάµε οι ελληνικοί σιδηρόδροµοι
δεν θα είναι ασφαλείς µέχρι και το 2027, όπως δήλωσε ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός.

Είναι, λοιπόν, ζήτηµα προτεραιοτήτων. Όταν πρόκειται για θέ-
µατα που εξυπηρετούν πολιτικά αφηγήµατα, οι κυβερνώντες εµ-
φανίζονται λαλίστατοι. Όταν, όµως, πρόκειται για τις ζωές των
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Ελλήνων πολιτών τότε γίνονται χαλαροί, πιο συγκαταβατικοί, πιο
πρόθυµοι και να ρίξουν τις ευθύνες στη γραφειοκρατία και στο
ανθρώπινο λάθος.

Και αφού µιλάµε για δηµοκρατία, ας πούµε δυο, τρία λόγια
περί αυτού. Αν η Αντιπολίτευση ήθελε πραγµατικά να υπερασπι-
στεί τη δηµοκρατία, να δώσει στον ελληνικό λαό τη δύναµη να
αποφασίσει για το µέλλον του και πάντα βάζοντας ως προµετω-
πίδα τα µεγαλειώδη συλλαλητήρια σε ολόκληρη τη χώρα και το
πάνδηµο αίτηµα για δικαιοσύνη και διαφάνεια, τότε δεν θα πε-
ριοριζόταν σε µια πρόταση µοµφής χωρίς αντίκρισµα, αλλά θα
έσερνα την Κυβέρνηση σε αυτό που ορίζει το ίδιο το Σύνταγµα
στο άρθρο 41, παράγραφος 2. Τι λέει; «Ο Πρόεδρος της Δηµο-
κρατίας µπορεί να διαλύσει τη Βουλή εφόσον το ζητήσει η Κυ-
βέρνηση και αφού αυτή έχει λάβει ψήφο εµπιστοσύνης για την
αντιµετώπιση εθνικού θέµατος εξαιρετικής σηµασίας». Αυτό ση-
µαίνει ότι η Κυβέρνηση εφόσον έχει την εµπιστοσύνη της Βουλής
µπορεί να ζητήσει από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας τη διάλυσή
της και την προκήρυξη εκλογών εάν κρίνει ότι υπάρχει εθνικό
θέµα εξαιρετικής σηµασίας που απαιτεί φυσικά την ανανέωση
της λαϊκής εντολής. Εάν το έγκληµα των Τεµπών δεν είναι αυτό
ακριβώς, τότε τι είναι;

Αυτό είναι το µόνο αληθινό δηµοκρατικό όπλο που διαθέτει η
Αντιπολίτευση, αλλά δεν το χρησιµοποιεί. Γιατί; Διότι στην πρα-
γµατικότητα ούτε θέλει ούτε είναι έτοιµη να αλλάξει τα πρά-
γµατα, γιατί η πολιτική που ασκεί βασίζεται στην ίδια λογική, στα
επικοινωνιακά παιχνίδια, στην πολιτική επιβίωση και όχι στην πρα-
γµατική εκπροσώπηση του λαού και τη διεκδίκηση της εξουσίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι το αφήγηµα δεν είναι οι πρόωρες
εκλογές, αλλά η προσφυγή στη λαϊκή ετυµηγορία, να αποφασίσει
ο λαός για τους ανθρώπους που µπορεί να τον διοικούν. Και
επειδή η Κυβέρνηση δεν µπορεί να το κάνει, σας καλώ όλους
εσάς αύριο να δηλώσουµε την παραίτησή µας όλοι, να οδηγη-
θούµε σε πρόωρες εκλογές, να σύρουµε την Κυβέρνηση σε αυτό
που ζητάτε όλοι. Δεν θα το κάνετε όµως.

Και επειδή µιλάµε για πρόωρες εκλογές, θα κάνω µια µικρή
αναδροµή εδώ στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας, µε
ηµεροµηνία 14 Ιανουαρίου 2018: «Είναι σπουδαίο και συγκινητικό
να παρακινούν οι πολίτες τους αντιπροσώπους τους να τηρήσουν
µια περήφανη και σθεναρή στάση». Πιθανόν ο κ. Γεωργιάδης να
το θυµάται αυτό, αν και δεν το είπε ο ίδιος. «Κάθε µέρα στην Κυ-
βέρνηση είναι µια χαµένη µέρα για την πατρίδα. Οι εκλογές θα
έπρεπε να έχουν γίνει χθες. Το έτος αυτό θα είναι έτος εκλογών
και πολιτικής ανατροπής». Τάδε έφη κ. Βορίδης, το 2018, λίγο
πριν την επαίσχυντη Συµφωνία των Πρεσπών.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μανούσος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τότε οι πρόωρες εκλογές ήταν καλές, τώρα δεν είναι για την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός δεν έχει ανά-
γκη από κούφιες κινήσεις εντυπωσιασµού. Έχει ανάγκη από πο-
λιτικούς που θα λένε την αλήθεια, που θα σκύβουν το κεφάλι, που
θα µάθουν να ζητάνε συγγνώµη επιτέλους και να αναλαµβάνουν
τις ευθύνες τους. Το πολιτικό σύστηµα της χώρας εδώ και πάρα
πολλά χρόνια βρίσκεται σε σήψη. Οι κυβερνήσεις που το διακα-
τέχουν είναι ανεπαρκείς έως ανίκανες και το λέω µε επιεική πα-
ράµετρο. Στην ουσία µιλάµε για ένα θέατρο σκιών που οι κυβερ-
νήσεις εναλλάσσονται κάποια χρόνια και χωρίς κανένα αποτέλε-
σµα -το παραµικρό αποτέλεσµα- στις ζωές των Ελλήνων.

Εγώ προσωπικά θα στηρίξω την πρόταση µοµφής, παρότι γνω-
ρίζω ότι πρόκειται περί µιας προσχηµατικής διαδικασίας που έχει
ήδη προαποφασισµένο αποτέλεσµα. Την Παρασκευή το βράδυ
εδώ οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας θα χειροκροτούν και
εµείς εδώ θα αναρωτιόµαστε τι πήγε λάθος. Θα πούµε, λοιπόν,
«ναι» στην πρόταση µοµφής, όχι επειδή το ζητάει η Αντιπολί-
τευση, αλλά επειδή το ζήτησαν οι Έλληνες πολίτες στις 28 Φλε-
βάρη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Χατζηιωαννίδου, θα ακολουθήσει η κ.

Μενδώνη, Υπουργός Πολιτισµού, ο κ. Κατσαφάδος, η κ. Τζάκρη
και ο κ. Μαρίνος.

Έχετε τον λόγο, κυρία Χατζηιωαννίδου.
ΜΑΡΙΑ - ΝΕΦΕΛΗ ΧΑΤΖΗΙΩΑΝΝΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Θα ήθελα να πω ότι επειδή είµαι δώδεκα ώρες εδώ πέρα κά-

ποια πράγµατα που ακούστηκαν σήµερα είναι προσβλητικά, ει-
δικά το τελευταίο τέταρτο και αγγίζουν τα όρια του εκφοβισµού.
Και επειδή είναι η Διεθνής Ηµέρα Εκφοβισµού σήµερα, νοµίζω
ότι οφείλουµε όλες και όλοι µας να είµαστε καλύτεροι, γιατί µας
βλέπουν και παιδιά.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ξεκινήσω λέγοντας πως σε αντίθεση µε πολλά που ακούστηκαν
θέλω να πιστεύω ότι και οι τριακόσιοι εδώ πέρα έχουµε κάτι κοινό
και αυτό είναι ο πόνος που µοιραζόµαστε και ο σεβασµός απέ-
ναντι στα πενήντα επτά θύµατα, τους τραυµατίες, αλλά και τους
συγγενείς της τραγωδίας των Τεµπών.

Ξέρετε, υπάρχει ένα προνόµιο που έχουµε όσοι µπήκαµε στην
πολιτική πρόσφατα και ερχόµαστε και από άλλους επαγγελµατι-
κούς κλάδους. Έχουµε διατηρήσει την ικανότητά µας να βλέ-
πουµε τα πράγµατα ρεαλιστικά, όπως όταν ήµασταν εκτός
Βουλής, όταν δεν είχαµε κανέναν θεσµικό ρόλο, χωρίς οπαδι-
σµούς. Ξέρετε, όποιος έχει λίγη ενσυναίσθηση και επαφή µε την
πραγµατικότητα µπορεί και δεν διαχωρίζει τις τραγωδίες, δεν
διαχωρίζει τον πόνο, τους θανάτους, τις καταστροφές µέσα από
κοµµατικά φίλτρα και κυρίως ποτέ µα ποτέ δεν εργαλειοποιεί την
αγανάκτηση.

Ξέρετε τι λείπει από κάθε συζήτηση που έχω ακούσει να κάνετε
οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης; Η αυτοκριτική. Και ξέρετε τι
έχουµε αργήσει όλοι µας να συνειδητοποιήσουµε; Ότι ο κόσµος
δεν ενδιαφέρεται για το ποιος θα κάνει την πιο θεατρική τοποθέ-
τηση. Ξέρετε τι θέλει; Θέλει να ζει µε ασφάλεια, να ζει, να εργά-
ζεται, να προοδεύει και να κυνηγάει τόσο την προσωπική, την
επαγγελµατική και την οικογενειακή του ευτυχία. Και στην τρα-
γική περίπτωση που συµβεί µια τραγωδία, όπως η ανείπωτη τρα-
γωδία των Τεµπών, τότε θέλει µόνο δύο πράγµατα. Το πρώτο
είναι δικαιοσύνη και το δεύτερο να του εγγυηθούµε όλοι µας ότι
αυτό δεν θα ξανασυµβεί ποτέ. Για να συµβούν, όµως, αυτά τα
δύο πράγµατα, ο κόσµος θέλει να δει όλους εµάς να σκύβουµε
το κεφάλι, να κάνουµε την αυτοκριτική µας, να χαµηλώνουµε
τους τόνους κυρίως και να συνεργαζόµαστε απέναντι σε αυτές
τις τραγωδίες. Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, παθογένειες δεκαε-
τιών δεν θέλουν λόγια, αλλά θέλουν πράξεις.

Οι συγκεντρώσεις τόσο στις 26 Ιανουαρίου όσο και στις 28 Φε-
βρουαρίου ήταν µεγαλειώδεις και αν θέλετε και την προσωπική
µου άποψη µόνο καλό επιτελούν. Μας κάνουν όλους µας λίγο κα-
λύτερους. Με λύπη, όµως, και απορία διαπιστώνω ότι δεν τις αντι-
ληφθήκατε σωστά. Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτές οι χιλιάδες
κόσµου δεν ξέρω αν το καταλάβατε, αλλά δεν µαζεύτηκαν για να
επευφηµήσουν κανένα κόµµα. Μάλιστα, βλέποντας την προσπά-
θεια καπήλευσης οι διοργανωτές έκαναν σαφές µε όλους τους
τόνους ότι «σας παρακαλούµε κατεβείτε χωρίς την κοµµατική
σας ταυτότητα». Επειδή η πλειοψηφία των συναδέλφων δεν έχει
κατέβει σε πορείες χωρίς τον θεσµικό τους ρόλο ή τον ρόλο της
Αντιπολίτευσης, να σας θυµίσω γιατί φωνάζουν οι άνθρωποι στις
πλατείες και τι έπρεπε να καταλάβουµε. Εµείς από τη µεριά µας,
αυτά που σας είπα ήδη, νοµίζω ότι έχουµε σκύψει το κεφάλι και
τα κάνουµε. Έχουµε αντιληφθεί ότι ο κόσµος θέλει δικαιοσύνη
και να εγγυηθούµε ότι δεν θα ξανασυµβεί ποτέ. Έπρεπε, όµως,
και εσείς να καταλάβετε δύο πράγµατα. Να µην καπηλευτείτε
αυτή τη µεγαλειώδη έκφραση της αγανάκτησης και να συµβά-
λετε µε κάθε τρόπο στη βελτίωση της υφιστάµενης κατάστασης,
µαζί µε εµάς. Αλλά ούτε το ένα κάνατε ούτε το άλλο. Και το µόνο
που διακρίνω από µεριάς σας είναι ο µηδενισµός και η παντελής
έλλειψη προτάσεων. Και αν θέλετε να δούµε και συγκεκριµένα τι
έχουµε κάνει για τη δικαιοσύνη, για τους µισθούς, για την παι-
δεία, για την υγεία, για τη βία, αλλά δεν έχει σηµασία, γιατί σε
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όλα ψηφίζετε «όχι». Είµαι πραγµατικά περίεργη όταν όλη η Ελ-
λάδα µιλάει για τις παθογένειες του δηµόσιου τοµέα, όταν θα
έρθει και µια πρόταση για την αξιολόγηση του δηµόσιου τοµέα,
πώς θα ανταποκριθείτε.

Ξέρετε ένας πολίτης που έχει εργασθεί µε τον κατώτατο µισθό,
ένας πολίτης που βρέθηκε στην Ευρώπη όταν η Ελλάδα ήταν το
µαύρο πρόβατο της Ευρώπης, κάποιος ο οποίος κατάφερε να
σταθεί στα πόδια του µετά την πανδηµία, τόσο ψυχικά, σωµατικά,
επαγγελµατικά ή κάποιος που ζει στην επαρχία και βλέπει ότι η
περιφέρειά του είναι ένα µεγάλο εργοτάξιο από τα έργα που
πραγµατοποιούνται, γνωρίζει. Και γνωρίζει καλά ότι οι τραγωδίες,
οι παθογένειες και οι κοινωνίες αντιµετωπίζονται µόνο µε πρά-
ξεις, έργα και πάρα πολύ σκληρή δουλειά. Σίγουρα όχι µε λόγια.
Αυτό είναι κάτι που και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
όσο και η Κυβέρνηση το έχει αποδείξει εµπράκτως.

Μπήκα, λοιπόν, στην πολιτική σε µια πολύ δύσκολη για τον κοι-
νοβουλευτισµό συγκυρία και συνάµα, όµως, -εντός εισαγωγικών
αν µπορώ να το πω έτσι- «πολύ εύκολη», καθώς όπως σας εξή-
γησα και προηγουµένως ο κόσµος ζητάει κάτι πολύ συγκεκριµένο
από όλους εµάς. Κάνουµε λάθη; Σίγουρα. Νοµίζω ότι όποιος δου-
λεύει και εργάζεται σκληρά θα κάνει λάθη.

Εγώ από τη µεριά µου είµαι εδώ σήµερα για να πω ότι βλέπω,
ακούω και κατανοώ βαθιά αυτό που ζητάνε οι συµπολίτες µας.
Έχω, όµως, και εµπιστοσύνη στον Πρωθυπουργό όχι µόνο ως
πολιτικό, όχι µόνο ως επικεφαλής του κόµµατος και της χώρας,
αλλά και ως άνθρωπο ότι θα προχωρήσει και θα συνεχίσει να ερ-
γάζεται σκληρά, όπως το έχει αποδείξει και θα σταθεί αντάξιος
όλων αυτών που ζητάνε οι συµπολίτες µας. Και σε αυτή την προ-
σπάθεια θα µας έχει όλους και όλες µαζί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα η Υπουργός Πολιτισµού κ. Μενδώνη. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση της πρότασης δυσπι-

στίας που κατέθεσαν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης διεξάγεται
σε διάστηµα µικρότερο του ενός έτους για σχεδόν το ίδιο θέµα.
Αυτό και µόνο το γεγονός πολιτικά παραπέµπει σε αµηχανία και
αδυναµία. Η Αντιπολίτευση ευκαιριακά και συγκυριακά ενωµένη
χρησιµοποιεί την κορυφαία διαδικασία του κοινοβουλευτικού
ελέγχου και επανέρχεται µε νέα πρόταση δυσπιστίας κατά της
Κυβέρνησης, χωρίς να έχει κατορθώσει µέχρι σήµερα να κατα-
θέσει συγκροτηµένη πρόταση, όχι µόνο για τη διακυβέρνηση της
χώρας συνολικά, αλλά και για τις επιµέρους πτυχές της κυβερ-
νητικής πολιτικής. Αυτό αποδεικνύει την πολιτική αδυναµία και
την ανεπάρκεια της.

Δύο χρόνια πριν συντελέστηκε το µεγαλύτερο σιδηροδροµικό
δυστύχηµα στη χώρα µας. Μία τραγωδία που µας έχει σηµαδέψει
όλους. Μία τραγωδία που µας έχει συγκλονίσει ως κοινωνία. Και
αυτό φάνηκε µε ξεκάθαρο τρόπο. Μία τραγωδία πάντα την ακο-
λουθεί η κάθαρση, που συνοδεύεται από την απόδοση των ευθυ-
νών στο ακέραιο. Αυτή η κάθαρση θα επέλθει µόνο µε τις απο-
φάσεις της δικαιοσύνης, την κρίση της οποίας εµπιστευόµαστε.
Ας την αφήσουµε να αποφανθεί ανεξάρτητα και απερίσπαστα.

Για να µιλήσω τώρα για τα καθ’ υµάς. Σήµερα το Υπουργείο
Πολιτισµού υλοποιεί το µεγαλύτερο πρόγραµµα πολιτιστικών
υποδοµών και δράσεων. Σήµερα οι υπηρεσίες του Υπουργείου
Πολιτισµού και οι εποπτευόµενοι φορείς του υλοποιούν περισσό-
τερα από οκτακόσια τριάντα έργα συνολικού προϋπολογισµού
άνω του 1.250.000.000 ευρώ. Μόνο από το Ταµείο Ανάκαµψης
χρηµατοδοτούνται διακόσια δεκατέσσερα έργα συνολικού προ-
ϋπολογισµού 610 εκατοµµυρίων ευρώ. Ποτέ άλλοτε το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού δεν διέθετε ανάλογους πόρους για να τους
κατευθύνει σε κάθε µορφή πολιτιστικού έργου και δράσης σε όλη
την επικράτεια.

Κι επειδή οι αριθµοί πάντα βοηθούν στην κατανόηση των µε-
γεθών, αναφέρω κάποια συγκεκριµένα στοιχεία: Τακτικός προ-
ϋπολογισµός: 2018: 308 εκατοµµύρια, 2019: 329 εκατοµµύρια,
2023: 332 εκατοµµύρια, 2024: 351 εκατοµµύρια. Μεταβολή το
2024 σε σύγκριση µε το 2018: 14%. Πρόγραµµα δηµοσίων επεν-

δύσεων: 2018: 28 εκατοµµύρια, 2019: 35 εκατοµµύρια, 2023: 80
εκατοµµύρια, 2024: 171 εκατοµµύρια. Μεταβολή το 2024 σε σύ-
γκριση µε το 2018: 509%. Επιχορηγήσεις: 2018: 80 εκατοµµύρια,
2019: 79 εκατοµµύρια, 2023: 111 εκατοµµύρια, 2024: 119 εκα-
τοµµύρια. Μεταβολή το 2024 σε σύγκριση µε το 2018: 50%.

Είναι ενδεικτικό ότι από το 2020 ως σήµερα έχουµε παραδώσει
είκοσι επτά νέα ή αποκατεστηµένα ή ανακαινισµένα πλήρως µου-
σεία, τα οποία αποτελούν πόλους έλξης επισκεπτών, συνεισφέ-
ροντας ουσιαστικά και οικονοµικά στις τοπικές κοινωνίες.
Ακολουθούν πολλά ακόµα, όπως το Εθνικό Μουσείο Εναλίων Αρ-
χαιοτήτων στον Πειραιά, αλλά και µουσειακές υποδοµές στο
πλαίσιο του εµβληµατικού έργου του Τατοΐου που προχωρεί
απρόσκοπτα προκειµένου να αποτελέσει υπερτοπικό πυρήνα
αναψυχής και πολιτισµού. Προχωρούν µε ταχείς ρυθµούς η ανα-
βάθµιση, κτηριακή και θεσµική, της Σχολής Μαρµαροτεχνίας
στην Τήνο, του παλιού µουσείου στην Ακρόπολη των Αθηνών, τα
Βυζαντινά και Οθωµανικά Μνηµεία της Θεσσαλονίκης, αλλά και
η αναβάθµιση των υποδοµών των φορέων του σύγχρονου πολι-
τισµού, του Κρατικού Ωδείου Θεσσαλονίκης, της Κρατικής Σχο-
λής Ορχηστρικής Τέχνης, του «ΡΕΞ», του Εθνικού Θεάτρου,
καθώς και ο ψηφιακός µετασχηµατισµός των πολιτιστικών οργα-
νισµών µας, ώστε να εξασφαλιστεί η βιωσιµότητα και η ανταγω-
νιστικότητά τους στο µέλλον.

Προτεραιότητά µας αποτελεί η καθολική προσβασιµότητα σε
κάθε χώρο πολιτισµού. Κάθε νέα ή ανακαινισµένη δοµή που πα-
ραδίδεται είναι πλήρως προσβάσιµη σε άτοµα µε αναπηρία. Σε
δεκάδες ανέρχονται οι στοχευµένες παρεµβάσεις σε υφιστάµε-
νες δοµές και αρχαιολογικούς χώρους, µε απόλυτο σεβασµό στη
φυσιογνωµία τους, ώστε να γίνουν πλήρως προσπελάσιµες σε
συµπολίτες µας εµποδιζόµενους µε κινητικά προβλήµατα, µε
προβλήµατα όρασης ή ακοής.

Παρότι κατεβλήθη και καταβάλλεται µεγάλη προσπάθεια από κά-
ποιους για να απαξιωθούν οι δράσεις αυτές, αυτές οι δράσεις, ήδη,
αποτελούν κοινό κτήµα και αναγνωρίζονται ως διεθνές υπόδειγµα.

Δεν θα µιλήσω σήµερα για τις θεσµικές µας πρωτοβουλίες
ούτε για σηµαντικά προγράµµατα, όπως της αναβίωσης της ελ-
ληνικής χειροτεχνίας και της πολιτιστικής συνταγογράφησης.

Θα χρησιµοποιήσω µέρος του χρόνου για να παραθέσω µερι-
κούς ακόµη αριθµούς, καθώς µαρτυρούν το έργο που συντελεί-
ται την περίοδο από το 2019 ως σήµερα στο Υπουργείο Πολιτισ-
µού από τις υπηρεσίες του, οι οποίες συναλλάσσονται µε τους
πολίτες κι αυτές είναι οι αρχαιολογικές υπηρεσίες οι οποίες
έχουν ρόλο διφυή. Υπηρετούν την επιστήµη µε τα έργα και τις
δράσεις τους και εξυπηρετούν τους πολίτες ως οι αρµόδιες κρα-
τικές δοµές. Στο πλαίσιο της υλοποίησης των έργων υποδοµής
που προανέφερα, την περίοδο 2019 - 2025, σύµφωνα µε τα στοι-
χεία των υπηρεσιών, έχουν δηµιουργηθεί περισσότερες από δε-
κατρείς χιλιάδες θέσεις εργασίας ποικίλων ειδικοτήτων. Πότε
άλλοτε είχε τέτοια συνεισφορά το Υπουργείο Πολιτισµού στη µεί-
ωση της ανεργίας; Η απάντηση είναι ποτέ. Στο πλαίσιο της εξυ-
πηρέτησης των συµπολιτών µας την ίδια περίοδο, 2019 - 2025,
οι υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού έχουν δεχθεί και διεκ-
περαιώσει περισσότερα από εξακόσιες τριάντα χιλιάδες αιτή-
µατα πολιτών. Πότε άλλοτε είχε συµβεί αυτό; Η απάντηση είναι
κι εδώ ποτέ. Στα κεντρικά συµβούλια στο Αρχαιολογικό και στο
Νεωτέρων Μνηµείων έχουν συζητηθεί περισσότερες από τεσσε-
ρισήµισι χιλιάδες υποθέσεις, διόλου ευκαταφρόνητο µέγεθος.

Δεν θα µιλήσω προφανώς λεπτοµερώς για τις εκατοντάδες πα-
ράνοµους εξαχθέντων πολιτιστικών αγαθών που τα τελευταία
χρόνια έχουν επαναπατριστεί και επαναπατρίζονται συνεχώς.
Επισηµαίνω µόνο ότι η επιστροφή τους στον φυσικό τους χώρο
είναι καρπός της ισχυρής πολιτικής µας βούλησης και της συ-
στηµατικής δουλειάς των αρµόδιων υπηρεσιών.

Από την ουσιαστική συµβολή του Υπουργείου Πολιτισµού στην
εξέλιξη και την ολοκλήρωση των µεγάλων δηµοσίων έργων κοι-
νής ωφέλειας που υλοποιούνται από τα αρµόδια Υπουργεία, θα
αναφέρω µόνο την απόδοση του µετρό της Θεσσαλονίκης στους
κατοίκους και στους επισκέπτες της πόλης. Πρόκειται για ένα
έργο εµβληµατικό που αναβαθµίζει την ποιότητα ζωής των πολι-
τών, την ελκυστικότητα της πόλης, αλλά και την οικονοµική της
ανάπτυξη. Ταυτόχρονα, είναι ένα µείζον έργο πολιτισµού. Το επι-
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σηµαίνω γιατί είναι ένα ακόµα έργο που υπονοµεύτηκε και λοι-
δορήθηκε σκόπιµα και συστηµατικά, το οποίο όµως αποτελεί
πλέον κτήµα της πόλης σε πείσµα των ιδεοληψιών που επί χρόνια
το στερούσαν από τη Θεσσαλονίκη και τους Θεσσαλονικείς. Η
συµβολή του µετρό στην οικονοµική και αναπτυξιακή δυναµική
της Θεσσαλονίκης ήδη καταγράφεται εκθετικά.

Όσα επιγραµµατικά παρέθεσα δεν αποτελούν έργα αποσπα-
σµατικά και αποµονωµένα, εντάσσονται σε έναν συνολικό σχε-
διασµό, µεθοδικά καταρτισµένο που αποδεικνύει την πολιτιστική
κληρονοµιά και τη φέρνει σε γόνιµη αλληλεπίδραση µε την εν-
θάρρυνση της σύγχρονης δηµιουργίας. Υπολείπονται πολλά; Βε-
βαίως. Υπολείπονται πολλά και είµαστε εδώ για να τα κάνουµε.
Κεντρική αρχή και αξία που διατρέχει την πολιτική µας είναι η πα-
ραδοχή ότι ο πολιτισµός αποτελεί αγαθό, αλλά και προϊόν και ότι
οι δηµιουργοί είναι ασφαλώς και οι εργαζόµενοι. Ο πολιτισµός
δεν υφίσταται και δεν αναπτύσσεται in vitro, ερήµην της κοινωνι-
κής και της οικονοµικής πραγµατικότητας. Αντιθέτως, συνιστά
πολύτιµο αναπτυξιακό πόρο που συνεισφέρει στον εθνικό πλού-
το, ενώ αποτελεί αναντικατάστατη µήτρα απασχόλησης.

Για τη συνεισφορά του πολιτισµού στη συλλογική ευηµερία
επικαλούµαι µόνον έναν αριθµό. Πρόσφατες µελέτες καταδει-
κνύουν ότι κάθε 1 ευρώ που επενδύεται σε έργα πολιτισµού επι-
στρέφει στο εθνικό εισόδηµα 3,44 ευρώ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προέταξα συγκεκριµένα και µε
αριθµούς αυτήν τη συνοπτικότατη παρουσίαση του έργου που
επιτελούµε στο Υπουργείο Πολιτισµού την περίοδο της διακυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη για να καταδείξω ότι η πρό-
ταση δυσπιστίας εδράζεται σε σαθρή βάση.

Τι επιτάσσει η Αντιπολίτευση στο απτό κυβερνητικό έργο; Τί-
ποτε. Στην πραγµατικότητα, όπως ακριβώς και πριν από έναν
χρόνο, το επίδικο για τα τέσσερα κόµµατα που συνυπογράφουν
την πρόταση δυσπιστίας δεν είναι η πτώση της Κυβέρνησης η
οποία προσκρούει στην αρραγή κυβερνητική πλειοψηφία, είναι ο
µεταξύ τους διαγκωνισµός για το ποιος κατισχύει στην πρωτοκα-
θεδρία της Αντιπολίτευσης.

Η κατάθεση της πρότασης δυσπιστίας γίνεται σε µια εξαιρε-
τικά κρίσιµη χρονικά στιγµή. Η Ευρώπη και η Ευρωπαϊκή Ένωση
βρίσκονται σε µια κοµβική καµπή της πορείας τους. Η πανθοµο-
λογούµενη στρατηγική αυτονοµία τους έχει καταστεί επείγον ζη-
τούµενο και ήδη ξεδιπλώνονται συνεννοήσεις και διεργασίες που
δείχνουν να κατατείνουν στην ταχύτερη και πληρέστερη επίτευξή
της. Στη νέα πραγµατικότητα που διαµορφώνεται, εν πολλοίς
άδηλη, απαιτείται σταθερότητα στο εσωτερικό η οποία µετατρέ-
πεται σε ισχυρή φωνή στην Ευρώπη και στον υπόλοιπο κόσµο.
Τη σταθερότητα αυτήν την οποία οικοδόµησε και διατηρεί η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έρχεται να αµφισβητήσει,
αλλά όχι να πλήξει, η ευκαιριακά ενωµένη Αντιπολίτευση, που δεν
έχει αρθρώσει ούτε µισή λέξη για τον προσανατολισµό της
χώρας στη νέα παγκόσµια κατάσταση που σταδιακά διαµορφώ-
νεται, όχι µόνο γιατί δυσπιστεί για την αποτελεσµατικότητα της
Κυβέρνησης, ως έχει δικαίωµα, αλλά κυρίως γιατί θέτει εν αµφι-
βόλω την αποτελεσµατικότητα των θεσµών και της δικαιοκρατού-
µενης πολιτείας.

Στο πρόσφατο παρελθόν την αστάθεια, την αµφισβήτηση των
θεσµών και το έλλειµµα προσανατολισµού της χώρας τα πληρώ-
σαµε πανάκριβα. Όµως, µε πολύ κόπο και θυσίες των ίδιων των
πολιτών, κατακτήσαµε και πάλι τη σταθερότητα η οποία αποτελεί
το εφαλτήριο για να πορευθούµε µε αυτοπεποίθηση, µε στρατη-
γικό σχέδιο και πολιτικές και στον νέο κόσµο που αναδύεται, µε
τη σταθερότητα για να προβούµε σε όλες τις αναγκαίες αλλαγές
που απαιτούν οι συνθήκες και κυρίως η κοινωνία, µε τη σταθερό-
τητα που απαιτείται για να δουλέψουµε περισσότερο, πιο σκλη-
ρά, πιο συστηµατικά µε γνώµονα τον εκσυγχρονισµό του κρά-
τους για τη βελτίωση της ζωής των πολιτών, τη σταθερότητα που
εγγυάται η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη απέναντι σε µια
κατακερµατισµένη και ισχνή Αντιπολίτευση που επιµένει σε µια
κοντόθωρη σύλληψη των διεθνών προκλήσεων τις οποίες αντι-
µετωπίζουµε και οι οποίες είναι πολύ πιθανό να επηρεάσουν κα-
θοριστικά τις ζωές µας. Για τον λόγο αυτό, σας καλώ, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, να καταψηφίσετε εµφατικά την πρόταση δυ-
σπιστίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κατσαφάδος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επειδή δεν είστε
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος δεν µπορείτε να πάρετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Επειδή η κ. Μενδώνη
είναι Υπουργός Πολιτισµού ήθελα να πω πως σήµερα είναι η επέ-
τειος του θανάτου της Μελίνας Μερκούρη. Γι’ αυτόν τον λόγο,
θα περίµενα µια κουβέντα από την κ. Μενδώνη αντί να µας λέει
νούµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Κατσαφάδο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε και κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από

χθες συζητάµε µια πρόταση µοµφής, η οποία έγινε από το
ΠΑΣΟΚ, τον ΣΥΡΙΖΑ και τα υπόλοιπα κόµµατα τα οποία διασπά-
στηκαν από τον ΣΥΡΙΖΑ, µε αφορµή το τραγικό δυστύχηµα των
Τεµπών, για την ακρίβεια µε αφορµή τις τεράστιες συγκεντρώ-
σεις οι οποίες έγιναν για το δυστύχηµα των Τεµπών, οι οποίες
ξαφνικά συγκίνησαν το ΠΑΣΟΚ για να µπορέσει να κινητοποιηθεί
και να ζητήσει εξηγήσεις.

Ξέρετε, το βασικό αίτηµα των εκατοντάδων χιλιάδων πολιτών,
οι οποίοι συγκεντρώθηκαν σε όλα τα µήκη και τα πλάτη της
χώρας, ήταν η δικαιοσύνη, να βγει η αλήθεια στο φως και φυσικά
να µην ξαναζήσουµε τέτοιες τραγωδίες. Ας πιάσουµε, λοιπόν,
αυτά τα δύο θέµατα να τα αναλύσουµε.

Στο µεν δεύτερο δεν γίνεται καµία συζήτηση από κανένα από
τα κόµµατα τα οποία κατέθεσαν την πρόταση µοµφής. Δεν έχει
γίνει καµία συζήτηση για το πώς θα φτιάξουµε καλύτερους σιδη-
ροδρόµους. Δεν έχει γίνει καµία συζήτηση για τα λάθη και τις πα-
θογένειες τις διαφορετικές, τις οποίες ανέδειξε και το πόρισµα
του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Επικεντρώνονται µόνο στο πρώτο. Επικεντρώ-
νεται µόνο στην απόδοση της δικαιοσύνης.

Όλοι θέλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να λάµψει η αλή-
θεια, αλλά να κάτσουµε και να δούµε ποιος είναι αυτός ο οποίος
θα αποδώσει τη δικαιοσύνη. Θα πρέπει να το συµφωνήσουµε
όλοι µέσα σε αυτή εδώ την Αίθουσα. Ο µόνος ο οποίος µπορεί
να αποδώσει τη δικαιοσύνη είναι οι δικαστικές αρχές της χώρας.
Εµπιστευόµαστε τις δικαστικές αρχές της χώρας; Νιώθουµε
ασφάλεια µε τις δικαστικές αρχές τις οποίες έχουµε στη χώρα
µας; Άκουσα µια συνάδελφο η οποία λέει όχι. Άρα, αυτό το οποίο
ενδιαφέρει τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης είναι, όχι να αποδοθεί
δικαιοσύνη, αλλά να αποδοθεί η δικιά τους δικαιοσύνη. Και ποια
είναι η δικιά τους δικαιοσύνη; Να καταδικαστεί ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία. Γιατί αυτό µόνο σας ενδιαφέρει,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης. Δεν σας ενδια-
φέρει η ανάδειξη της πραγµατικής αλήθειας.

Δεν σας ενδιαφέρει η ανάδειξη της πραγµατικής αλήθειας. Σας
ενδιαφέρει µέσα από το µπέρδεµα, το οποίο κάνετε, παίρνοντας,
όχι µισή αλήθεια, που ξέρουµε ότι η µισή αλήθεια είναι ένα ψέµα,
αλλά ψήγµατα αλήθειας, προσπαθείτε να πιαστείτε από φράσεις,
από λέξεις για να µπορέσετε να δηµιουργήσετε ένα αφήγηµα, µε
το οποίο θα κατακεραυνώνετε την Κυβέρνηση και δεν θα την κα-
τηγορείτε για τις πολιτικές ευθύνες, που ήδη έχει αποδεχθεί και
έχει αναλάβει, αλλά θα την κατηγορείτε για τις ποινικές ευθύνες,
τις οποίες έχει.

Πρέπει, όµως, να το ξεκαθαρίσουµε εδώ µέσα, γιατί και κατά
τη συζήτηση της προανακριτικής σας το είπα, το κάθε κόµµα έρ-
χεται εδώ, κοµίζοντας τη δική του αλήθεια. Δεν µπορούµε να
προχωρήσουµε έτσι. Δεν µπορούµε να προχωρήσουµε µε τη δυ-
σπιστία και την απόρριψη όλων των θεσµικών αρχών της χώρας.
Δεν µπορούµε να υιοθετούµε αλά καρτ το πόρισµα του ΕΟΔΑ-
ΣΑΑΜ. Εµείς ήρθαµε και σας είπαµε και τις εκατόν εβδοµήντα
οκτώ σελίδες, τις αποδεχόµαστε. Εσείς παίρνετε κάποια κοµµά-
τια από το πόρισµα, τα χρησιµοποιείτε, κάποια άλλα που δεν σας
συµφέρουν ή δεν σας ενδιαφέρουν τα πετάτε στα σκουπίδια. Δεν
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µπορεί να γίνει σοβαρή συζήτηση έτσι. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να σταθώ σε

αυτό το οποίο είπε ο Αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ το ότι δεν είµαστε όλοι
ίδιοι. Αλλά ειλικρινά πιστεύετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, ότι η Νέα Δηµοκρατία προσπαθεί να σας µοιάσει; Πι-
στεύετε ότι εµείς θα θέλαµε να είµαστε σαν εσάς; 

Και για να το ξεκαθαρίσουµε και για να καταλάβετε τον πολι-
τικό σας καιροσκοπισµό και για να καταλάβετε, κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, τη διαφορετική λογική, την οποία έχουµε εµείς γύρω
από τα πράγµατα θα σας θυµίσω ένα περιστατικό, κάτι το οποίο
το ξεχνάνε οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, γιατί τώρα υπάρχει αυτή
η ετερόκλητη συµµαχία. Όταν το καλοκαίρι του 2015, βοµβαρδί-
ζοντας τον κόσµο µε fake news, κάνατε ένα δηµοψήφισµα, το
οποίο το γράψατε στα παλιά σας τα παπούτσια αµέσως µετά και
κατηγορούσατε όλους εµάς που ήµασταν υπέρ της Ευρώπης και
υποσχόσασταν έναν άλλον δρόµο, η Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας και η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ
ήταν αυτοί οι οποίοι κράτησαν την Ελλάδα στην Ευρώπη και όχι
οι σύντροφοί σας, που τώρα είσαστε µαζί και καταθέτετε προτά-
σεις µοµφής εναντίον της Κυβέρνησης. 

Εµείς τότε δεν το είδαµε ως ευκαιρία, γιατί σταθµίσαµε το συµ-
φέρον της χώρας. Εµείς δεν είδαµε ότι ήταν ευκαιρία να απαλ-
λαγούµε από τον ΣΥΡΙΖΑ και να οδηγήσουµε τη χώρα σε σκο-
τεινά µονοπάτια, τα οποία θα τα πλήρωναν για πάρα, πάρα, πάρα
πολλά χρόνια οι επόµενες γενιές των Ελλήνων. 

Άκουσα τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ να µας κατηγορεί για το πε-
λατειακό κράτος. Ήµαρτον! Νισάφι! Και ξέρετε, επειδή ακούω
πολύ τη συζήτηση και πάλι η µισή αλήθεια είναι ένα ψέµα. Κανείς
εδώ δεν έρχεται να πει, όπως η κ. Κωνσταντοπούλου που πριν
από λίγο ήταν στο Βήµα και κατηγορούσε ότι στέλεχος της Νέας
Δηµοκρατίας συµµετείχε σε λαθρεµπόριο και όταν της είπαµε να
µας πει ποιος και ποια ιδιότητα κοµµατική είχε, δεν µας είπε.
Ποιος είναι ξέρετε; Πείτε το όνοµά του. Πείτε το όνοµα του, επι-
τέλους. Όταν έρχεστε εδώ θα λέτε και ονοµατεπώνυµα. Δεν θα
κατηγορείτε µια παράταξη έτσι. Αρκετά έχετε δηλητηριάσει την
ελληνική κοινωνία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν λέτε την αλήθεια. Έγινε µια
προκήρυξη για να µεταταχθούν τέσσερις σταθµάρχες. Ξέρετε
από τους τέσσερις σταθµάρχες πόσοι δήλωσαν; Δύο. Ποιο ήταν
το ρουσφέτι; Μήπως αλλάξαµε τον τρόπο αξιολόγησης; Μήπως
βρήκαµε άλλες διαδικασίες και τις τροποποιήσαµε για χάρη του
συγκεκριµένου σταθµάρχη; 

Αναγνωρίζουµε τα πολιτικά µας λάθη, αναγνωρίζουµε τις πα-
θογένειες, αναγνωρίζουµε τα προβλήµατα. Και ναι, είναι γεγονός,
είναι αλήθεια. Δεν κάναµε όσα θα έπρεπε, κάναµε αρκετά. Δεν
κάναµε όσα θα έπρεπε για να µπορέσουµε να έχουµε σιδηρό-
δροµους τέτοιες που να εγγυώνται την απόλυτη ασφάλεια και να
µην έχουµε τέτοιες τραγωδίες, αλλά δεν γίνεται καµία συζήτηση
γύρω από αυτό. Το µόνο, το οποίο σας νοιάζει είναι πώς να κα-
τηγορήσετε την Κυβέρνηση και πώς να διώξετε ποινικά ακόµα
και τον ίδιο τον Πρωθυπουργό και τα στελέχη της Κυβέρνησης.
Τέτοιο είναι το µίσος σας απέναντι στη Νέα Δηµοκρατία και στον
Κυριάκο Μητσοτάκη.

Και να δώσουµε µια τελευταία απάντηση, κύριε Πρόεδρε, στα
περί συγκάλυψης. Ξέρετε κάτι; Η Νέα Δηµοκρατία ήταν ξεκά-
θαρη και από το στόµα του ίδιου του Πρωθυπουργού. Δήλωσε ο
Πρωθυπουργός ότι όποια δικογραφία έρθει στη Βουλή, που να
περιέχει πολιτικό πρόσωπο από τις δικαστικές αρχές τις ελληνι-
κές, οι οποίες διερευνούν το δυστύχηµα των Τεµπών, η Νέα Δη-
µοκρατία δεν θα σταθεί εµπόδιο στο να γίνει προανακριτική
επιτροπή. Πού την είδατε τη συγκάλυψη και µε όλες αυτές τις
επιτροπές, τις οποίες ορίσαµε, όπου τα πορίσµατα τους τα ερ-
γαλειοποιείτε και τα χρησιµοποιείτε κατά το δοκούν. 

Μπορώ να σας πω, όµως, εγώ, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, µια
ιστορία συγκάλυψης χωρίς να θέλω να κάνω συσχετισµούς. Για
µένα ήταν ιστορία συγκάλυψης, όταν το 2000 έγινε το ναυάγιο
του «Εξπρές Σάµινα» και αυτή εδώ η Βουλή δεν συζήτησε ποτέ
την τραγωδία ογδόντα δύο ανθρώπων, οι οποίοι πνίγηκαν στην
Πάρο. Και η Νέα Δηµοκρατία τότε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ζήτησε να συσταθεί εξεταστική επιτροπή για να συζητήσει τα
τυχόν κενά ασφάλειας, τα οποία είχε η ακτοπλοΐα στη χώρα µας

όχι για να κατηγορήσει ότι ήταν δολοφόνος ο ένας ή ο άλλος
Υπουργός. Ακόµα και αυτό, όµως, αρνηθήκατε τότε. 

Και ποιοι το αρνήθηκαν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που θέ-
λετε τη διαφάνεια και όλα στο φως; Το ΠΑΣΟΚ µε Πρωθυπουργό
τότε τον Κώστα Σηµίτη και ο Συνασπισµός της Αριστεράς και της
Προόδου µε Πρόεδρο τον κ. Νίκο Κωνσταντόπουλο. Προφανώς,
δεν σας ένοιαζαν αυτές οι ογδόντα δύο ψυχές.

Και ένα τελευταίο παράδειγµα συγκάλυψης και ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε, για να µην καταχραστώ τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατσαφάδο,
έχετε πάρει και τον χρόνο της τριτολογίας σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Το 2018 είχαµε την τραγω-
δία στο Μάτι. Ο ΣΥΡΙΖΑ τότε ως Κυβέρνηση -δεν θα σταθώ σε
εκείνο το βράδυ και στα επικοινωνιακά- ανέλαβε την πολιτική και
επιχειρησιακή ευθύνη δεκατέσσερις ηµέρες µετά. Δεκατέσσερις
ηµέρες µετά παραιτήθηκε ο κ. Τόσκας από Υπουργός Προστα-
σίας του Πολίτη. Δεκατέσσερις ηµέρες µετά παραιτήθηκε ο Αρ-
χηγός της Πυροσβεστικής. 

Ο τότε υπαρχηγός, που έγινε αρχηγός στις 12 Αυγούστου του
2022, κατηγορήθηκε από τον πραγµατογνώµονα, τον οποίον
όρισε η Εισαγγελία, ότι τον εκβίαζε και τον απειλούσε να αλλάξει
το πόρισµά του. Ο τότε αρχηγός λεγόταν Ματθαιόπουλος. Ο
υπαρχηγός, δηλαδή, στο Μάτι που τον έκανε δεκαπέντε µέρες
µετά ο ΣΥΡΙΖΑ αρχηγό, λεγόταν Ματθαιόπουλος και τον κατηγό-
ρησε ο πραγµατογνώµονας της Εισαγγελίας, που είχε οριστεί για
τη διερεύνηση της φωτιάς στο Μάτι. 

Ξέρετε τι έγινε πριν από ένα µήνα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, για να καταλάβουµε τι σηµαίνει συγκάλυψη σε αυτόν εδώ
τον τόπο; Καταδικάστηκε ο κ. Ματθαιόπουλος αµετάκλητα. Ξέ-
ρετε πώς καταδικάστηκε; Πήγε στο δικαστήριο, παραδέχτηκε ότι
εκβίαζε τον πραγµατογνώµονα και ζήτησε συγγνώµη και καταδι-
κάστηκε. 

Δεν είµαστε, λοιπόν, όλοι το ίδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Εµείς θα συνεχίσουµε απρόσκοπτα να βοηθάµε τη δικαιοσύνη,
όπου µας ζητηθεί για να λάµψει η αλήθεια. Θα συνεχίσουµε να
βάζουµε το νυστέρι των µεταρρυθµίσεων όσο πιο βαθιά γίνεται
για να φτιάξουµε µια καλύτερη χώρα και εσείς θα αποφασίσετε
ποιον δρόµο θέλετε να ακολουθήσετε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Τζάκρη, ανεξάρτητη Βουλευτής.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα συζητείται µια πρόταση δυσπιστίας κατά
της Κυβέρνησης, αυτό σηµαίνει ότι κάτι πήγε τελείως λάθος και
η Κυβέρνηση αυτή για έναν ή περισσότερους λόγους, δεν δι-
καιούται κατά την κρίση του λαού, όπως αυτός εκφράζεται από
την Αντιπολίτευση, να κάθεται σε αυτά εκεί τα έδρανα. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση συντρέχουν πάρα πολλοί λόγοι
και οι οποίοι µάλιστα θα έλεγα ότι ενισχύθηκαν µετά τη γεµάτη
έλλειψη ενσυναίσθησης, γεµάτη αλαζονεία και γεµάτη αυταρχι-
κότητα οµιλία του Πρωθυπουργού χθες στην προ ηµερησίας διά-
ταξης συζήτηση για το έγκληµα των Τεµπών. 

Θα τον βοηθήσω, λοιπόν, µε την οµιλία µου να καταλάβει, γιατί
και ξέρει και ψεύδεται και περιφρονεί δια του λόγου του και των
πράξεων του για το θέµα των Τεµπών και κατά την άσκηση των
καθηκόντων του εν γένει, τον ελληνικό λαό. Απευθύνοµαι προ-
σωπικά σε εσάς, κύριε Μητσοτάκη, γιατί εσείς ζητήσατε και πή-
ρατε υπό τις εντολές σας µε τον πρώτο νόµο, που ψηφίσατε το
2019 για το επιτελικό κράτος, το σύνολο της διακυβέρνησης της
χώρας. 

Δεν υπάρχει δικαιολογία για έναν πλοίαρχο να λέει µετά το
ναυάγιο: «Δεν ήξερα». Ο πλοίαρχος οφείλει να ξέρει και ξέρει, ει-
δικά όταν το ναυάγιο συµβαίνει σε συνθήκες νηνεµίας. Διότι, πα-
ραλάβατε µια χώρα ευρωπαϊκή, εκτός µνηµονίων, µε γεµάτα
ταµεία και µε εβδοµήντα δισεκατοµµύρια ευρωπαϊκή «προίκα».
Και τι καταφέρατε; Καταφέρατε -και αυτό είναι το βασικό αίτιο
της πρότασης δυσπιστίας που καταθέσαµε- να δηµιουργήσετε
την ελληνική «µαύρη Δευτέρα».

Δεν είναι φυσικά αίτια αυτά που προκάλεσαν τη «µαύρη Δευ-
τέρα» των Τεµπών και ακόµα περισσότερο, δεν σας υποχρέωσε
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κανείς να προσφέρετε τις επόµενες εφτακόσιες τριάντα µέρες
της µαύρης συγκάλυψης στους Έλληνες πολίτες. 

Κύριε Μητσοτάκη, σε µια κρίση µεγαλείου, έχοντας πλήρη συ-
νείδηση και γνωρίζοντας τα πάντα, βγήκατε αµέσως µετά το
έγκληµα υποκαθιστώντας την ανεξάρτητη δικαιοσύνη και παρι-
στάνοντας τον πραγµατογνώµονα και είπατε ότι για το έγκληµα
ευθυνόταν ένας αχθοφόρος, τον οποίο εσείς παράνοµα κάνατε
σταθµάρχη και ότι η εµπορική αµαξοστοιχία δεν µετέφερε ουδέν
εύφλεκτο και ότι αυτό που είδε όλη η Ελλάδα, το πύρινο µανιτάρι
–η πυρόσφαιρα, δηλαδή- οφειλόταν στα έλαια των µηχανών των
τρένων. 

Η κοινωνία, δυστυχώς για εσάς, οι γονείς και οι συγγενείς των
θυµάτων που δεν είχαν τίποτα πια να χάσουν, ξεκίνησαν έναν
αγώνα για να βρουν την αλήθεια και να λάµψει, ώστε να αποδοθεί
δικαιοσύνη. Η κοινωνία αγκάλιασε αυτόν τον αγώνα και η Αντιπο-
λίτευση µετέφερε τη φωνή της στο Κοινοβούλιο και συµπαρα-
στάθηκε και στην Ελλάδα και στο Ευρωκοινοβούλιο στον αγώνα
των συγγενών.

Κύριε Μητσοτάκη, κατάγεστε από µια οικογένεια που γνωρί-
ζετε πολύ καλά εκ του πατρός σας ότι όταν η κοινωνία βγαίνει
στους δρόµους και διαµαρτύρεται για τις πράξεις ενός Μητσο-
τάκη, τότε αυτός ο Μητσοτάκης πέφτει. Εσείς, βέβαια, συνεχίζετε
να πιστεύετε ότι είστε στο απυρόβλητο, διότι, δεν καταλάβατε το
παραµικρό από αυτό που σας βροντοφώναξε όλη η Ελλάδα και
στις 28 του Φλεβάρη και χτες και αύριο και κάθε µέρα από τούδε
και στο εξής. 

Παρά το γεγονός ότι θα µπορούσα να αναφερθώ αποκλειστικά
και µόνο σε εσάς, επειδή είστε επιτελικός Πρωθυπουργός, η
Βουλή αυτή υποχρεούται να βρει και να καταλογίσει τις ευθύνες
σε εσάς και σε όλους όσους ενήργησαν υπό τις εντολές σας, όχι
µόνο πριν και µετά το έγκληµα των Τεµπών, αλλά και σε όσους
ενήργησαν για τη διάλυση της ελληνικής κοινωνίας και οικονο-
µίας και για την κατάλυση του κράτους δικαίου, εν τέλει.

Ήταν ή δεν ήταν Υπουργός Μεταφορών ο κ. Κώστας Καραµαν-
λής που, όπως λέει το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, δεν λειτουρ-
γούσε τίποτα το µοιραίο βράδυ στον σιδηρόδροµο και ο οποίος
γνώριζε και από την επιστολή Τσαλίδη και τα εξώδικα των µηχα-
νοδηγών και των εργαζοµένων του ΟΣΕ ότι επερχόταν το µοιραίο
στον σιδηρόδροµο και καλούσε δηµόσια εµάς, τους Βουλευτές
της Αντιπολίτευσης σε αυτή την Αίθουσα, τον ναό της Δηµοκρα-
τίας, ότι δεν υπάρχει δήθεν θέµα ασφάλειας στον ελληνικό σιδη-
ρόδροµο, εξαπατώντας τον ελληνικό λαό; 

Μια προανακριτική θα έπρεπε να γίνει αποκλειστικά για το
θέµα της προκλητικής συµφωνίας του κ. Καραµανλή µε την Hel-
lenic Train, πρώην ΤΡΑΙΝΟΣΕ, στην οποία χάρισε περίπου εξακό-
σια εκατοµµύρια επενδύσεων που όφειλε η τελευταία να κάνει
στον ελληνικό σιδηρόδροµο, στο πλαίσιο της λειτουργίας της,
όπως αυτό φαίνεται από το µνηµόνιο συνεργασίας που συνυπέ-
γραψαν, το οποίο φέρει φαρδιά πλατιά -και το αφήνω στα Πρα-
κτικά- την υπογραφή του κ. Καραµανλή.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Τζάκρη καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βεβαίως, ήταν Υπουργός Ανάπτυξης ο κ. Άδωνις Γεωργιά-
δης, δηλαδή ο Υπουργός του Υπουργείου που πλήρωσε για το
µπάζωµα των Τεµπών από πόρους του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων, µια εταιρεία που συστάθηκε δύο µήνες µετά και
έλεγε στα κανάλια: «Και τι θέλετε να πούµε; Ότι υπάρχει πρό-
βληµα, για να µην ανεβαίνει κανείς επιβάτης τα τρένα;». 

Θα σας πω, λοιπόν, ποιος πλήρωσε, για να το µάθει ο κ. Μαρι-
νάκης που λέει ότι δεν γνωρίζει, µε απευθείας ανάθεση για το
µπάζωµα, την εταιρεία που στήθηκε δύο µήνες µετά από αυτό.
Ήταν ο Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Ιωάννης Τσα-
κίρης µε την από 18 Απριλίου του 2023 απόφασή του, που στο
φυσικό αντικείµενο αυτής περιγράφει: Μετά τη σύγκληση του συ-
ντονιστικού οργάνου πολιτικής προστασίας στο οποίο προΐστατο
ο κ. Τριαντόπουλος δόθηκε εντολή στη Διεύθυνση Τεχνικών Υπη-
ρεσιών της Περιφερειακής Ενότητας Λάρισας να διατεθούν µη-
χανήµατα που θα επιχειρούσαν στον τόπο του εγκλήµατος. 

Το αφήνω και αυτό στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Τζάκρη καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βεβαίως η απόφαση άλλαξε στις 12 Ιανουαρίου του 2024,
όταν είχε ξεκινήσει πλέον το έργο της συγκάλυψης ο έτερος
Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Παπαθανάσης,
λέγοντας στο φυσικό αντικείµενο πλέον ότι η πρωτοβουλία και η
εντολή για την πληρωµή των χρηµάτων της εταιρείας δόθηκε από
την Πολιτική Προστασία Περιφερειακής Ενότητας Λάρισας. 

Ήταν ή δεν ήταν Υπουργός σας ο κ. Γεραπετρίτης, ο οποίος
διαδέχθηκε τον Υπουργό Μεταφορών Καραµανλή, ο οποίος
έπαιζε θέατρο την επόµενη µέρα ότι δήθεν υπήρχε τοπική τηλε-
διοίκηση στη Λάρισα, την ώρα που µπαζωνόταν ο χώρος του
εγκλήµατος και την ώρα που χανόταν το βιντεοληπτικό υλικό του
φορτώµατος της εµπορικής αµαξοστοιχίας; 

Ήταν ή δεν ήταν µέσα στο γραφείο σας, µέσα στην πόρτα σας,
Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ ο κ. Τριαντόπουλος και εξ
αυτής του της ιδιότητας εν γνώσει σας, εντολοδόχος του µπα-
ζώµατος στον χώρο του εγκλήµατος, από τη στιγµή που η Εισαγ-
γελία Εφετών της Λάρισας είπε ότι ποτέ δεν έδωσε εντολή γι’
αυτό, δείχνοντας το γραφείο σας, το γραφείο του Πρωθυπουρ-
γού, ως αποστολέα της σχετικής εντολής;

Τελικά, εσείς, κύριε Μητσοτάκη, που κρυφακούγατε όλη την
Ελλάδα, που θέσατε υπό τις εντολές σας ακόµη και τη ΕΥΠ, εσείς
που έχετε την επιτελική ευθύνη για όλα, δεν γνωρίζατε τίποτα;
Κύριε Μητσοτάκη, εσείς γνωρίζατε, εσείς ενορχηστρώσατε,
εσείς συγκαλύψατε και τολµήσατε να σταθείτε σε αυτό εδώ το
Βήµα χθες και να πείτε: «Δεν θα πάω πουθενά. Θα κριθώ το
2027». 

Τώρα που έπεσαν όλες οι γραµµές της άµυνας σας, τώρα που
«κάηκαν όλοι οι αξιωµατικοί περιφρούρησής σας, βγήκατε εδώ
χωρίς ίχνος ντροπής, να πείτε κατάµουτρα στην ελληνική κοινω-
νία «Δεν πάω πουθενά», εν συνεχεία του αλήστου µνήµης: «Πάµε
κι όπου βγει». 

Επειδή, λοιπόν, κατορθώσατε ως Κυβέρνηση έξι χρόνια, όχι
µόνο να χάσουµε 57 ψυχές, αλλά και να κάνετε το 80% της ελλη-
νικής κοινωνίας να αποστερηθεί του δικαιώµατος στην αξιοπρεπή
διαβίωση, είστε ένας αποτυχηµένος Πρωθυπουργός που ηγείται
µιας αποτυχηµένης Κυβέρνησης. 

Κύριε Μητσοτάκη, ακόµα και το κράτος δικαίου καταλύσατε,
ακόµα και την εµπιστοσύνη των πολιτών στους θεσµούς διαλύ-
σατε. Και πάµε να δούµε και σε αυτά τα πεδία τα κατορθώµατά
σας. 

Ήσασταν ή δεν ήσασταν εσείς Πρωθυπουργός όταν το σκάν-
δαλο των υποκλοπών διέσυρε τη χώρα παγκοσµίως, καθώς ακού-
γατε τον Αρχηγό των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά και Υπουργούς
σας και Βουλευτές σας για να τους κρατάτε στο χέρι; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ήσασταν ή δεν ήσασταν Πρωθυπουργός όταν όλη η Ελλάδα
καιγόταν αβοήθητη µε δύο µποφόρ και σε όλα τα καµένα φύτρω-
σαν ανεµογεννήτριες, την ώρα που δέρνατε τους εποχικούς πυ-
ροσβέστες, αυτούς που εκθειάζατε στα κανάλια ως ήρωες; 

Ήσασταν ή δεν ήσασταν Πρωθυπουργός όταν από το σχέδιο
«Ηρακλής ΙΙΙ» το ελληνικό Δηµόσιο έδωσε 18 δισεκατοµµύρια εγ-
γυήσεις στα funds των 100 ευρώ µε έδρα θυρίδες στο εξωτερικό
και αφήσατε να παίρνει στους πλειστηριασµούς κάθε µέρα τα
σπίτια του κοσµάκη και τώρα και τα χωράφια τους, την ίδια στι-
γµή που δεν παρέχετε καµία βιώσιµη ρύθµιση χρέους στους πο-
λίτες, µην τυχόν και πέσουν έξω τα business plans των εκλεκτών
σας; 

Ήσασταν ή δεν ήσασταν Πρωθυπουργός, κύριε Μητσοτάκη,
τα τελευταία τρία χρόνια, κατά την περίοδο που οι κερδοσκόποι
κάθε είδους εκτίναξαν τις τιµές των υπηρεσιών και των αγαθών
µε λογικές και πρακτικές καρτέλ, καθιστώντας αδύνατη την επι-
βίωση εκατοµµυρίων Ελλήνων; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ήσασταν ή δεν ήσασταν Πρωθυπουργός τα τελευταία έξι χρό-
νια, όταν η Ελλάδα µε τον χαµηλότερο µισθό στην Ευρώπη
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έφτασε να έχει έως και διπλάσιες τιµές του ευρωπαϊκού µέσου
όρου στην ενέργεια και γίναµε ακριβότερη χώρα στα καύσιµα;
Όταν γίναµε η χώρα µε τους χειρότερους δηµογραφικούς δεί-
κτες, γιατί το κόστος στέγασης είναι το µεγαλύτερο στον πλα-
νήτη σε σχέση µε το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών; 

Μήπως δεν ήσασταν Πρωθυπουργός που επανεξελέγη µε τη
δέσµευση χιλιάδων προσλήψεων στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας; Και
αντ’ αυτού το Εθνικό Σύστηµα Υγείας διαλύθηκε και οι ανασφά-
λιστοι δεν έχουν αξιοπρεπή πρόσβαση ούτε στο φάρµακο ούτε
στην περίθαλψη ως θεραπεία, την ίδια στιγµή που τα αγαπηµένα
funds αγόραζαν τα ιδιωτικά νοσοκοµεία της χώρας. 

Κύριε Μητσοτάκη, διαβάζω στο «Πρώτο Θέµα» και όχι σε κα-
νένα αντιπολιτευόµενο site ότι σταµάτησε το έργο του καλωδίου
της ηλεκτρικής σύνδεσης Κρήτης - Κύπρου γιατί ο ΑΔΜΗΕ δεν
πλήρωσε την γαλλική εταιρεία Nexans, την οποία πήρατε για να
κάνει έρευνα για το πού θα ποντίσει το καλώδιο, που σχετίζεται
µε την προκλητική αξίωση της Τουρκίας για περιορισµό άσκησης
των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας δυτικά του 25ου µε-
σηµβρινού και βρήκατε έναν εύσχηµο τρόπο να µην πληρώσετε
τη γαλλική εταιρεία για να σταµατήσει το έργο, το οποίο έχει χρη-
µατοδότηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως µας λέγατε, κά-
νοντας µια ακόµη µείζονα στρατηγική υποχώρηση της χώρας µας
έναντι της Τουρκίας; 

Γι’ αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, κι επειδή έχω εξαντλή-
σει τον χρόνο µου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι µόνο τον εξα-
ντλήσατε. Εσείς έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Θέλω να πω ότι υπερψηφίζω την πρό-
ταση δυσπιστίας που συνυπέγραψαν όλοι οι Βουλευτές του Κι-
νήµατος Δηµοκρατίας και λέω ότι τα κάνω όλα αυτά έχοντας
πλήρη συνείδηση και ακόµα κάτι πιο πολύτιµο, έχοντας ήσυχη τη
συνείδησή µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Γιώργος Μαρίνος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Οι αγώνες που προηγήθηκαν, η ιστορική ελπιδοφόρα πανελ-

λαδική απεργία στις 28 Φλεβάρη και τα συγκλονιστικά συλλαλη-
τήρια για το έγκληµα των Τεµπών, οι κινητοποιήσεις που είναι σε
εξέλιξη, θέτουν το κρίσιµο ζήτηµα: Ή τα κέρδη τους ή οι ζωές
µας. Αυτή η κατεύθυνση δίνει την απάντηση και αυτήν υπερασπί-
ζεται το ΚΚΕ, παλεύοντας παντού µαζί µε τον λαό που καταδικά-
ζει µε τους αγώνες του την αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας, που είναι πολύ στριµωγµένη και κατα-
φεύγει στην καταστολή.

Ο αγώνας του λαού ξεµπροστιάζει την πολιτική της αµαρτωλής
σοσιαλδηµοκρατίας του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, συνολικά των
κοµµάτων της βολικής Αντιπολίτευσης, που συµπλέουν στα βα-
σικά ζητήµατα µε τη Νέα Δηµοκρατία. Κινούνται στις ράγες του
µεγάλου κεφαλαίου, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ.
Υπερασπίζονται την καπιταλιστική βαρβαρότητα το σάπιο αστικό
κράτος και τους θεσµούς του. Και αυτά είναι θεµελιώδη κριτήρια. 

Η πρόταση µοµφής των τεσσάρων κοµµάτων είναι βολική για
την Κυβέρνηση, µακριά από τις αγωνίες του λαού µας. Στο κεί-
µενο που κατατέθηκε, εξωραΐζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση, η ιµπε-
ριαλιστική ένωση που πρωτοστατεί στο ξήλωµα των εργατικών,
λαϊκών δικαιωµάτων και ευθύνεται για την απελευθέρωση των σι-
δηροδρόµων, τη στρατηγική που αντιµετωπίζει τη ζωή των λαών
ως κόστος για τα κέρδη των µονοπωλίων. 

Τι λέτε; Το 2023 µόλις το 14% του σιδηροδροµικού δικτύου
στην Ευρωπαϊκή Ένωση διαθέτει τα βασικά συστήµατα ασφα-
λείας και σηµειώθηκαν 1567 σηµαντικά σιδηροδροµικά ατυχή-
µατα µε 784 θύµατα. 

Μοµφή στην Κυβέρνηση και τα κόµµατα που κυβέρνησαν για
το προδιαγεγραµµένο έγκληµα στα Τέµπη, για να µην περάσει η
συγκάλυψη, για να τιµωρηθούν οι ένοχοι, για τα εργοδοτικό
εγκλήµατα, τις τραγωδίες των πληµµυρών και των πυρκαγιών,
τους άθλιους µισθούς και συντάξεις, την αβάσταχτη ακρίβεια,
τους πλειστηριασµούς, την εµπορευµατοποίηση της υγείας, της
παιδείας, της πρόνοιας, για κάθε πρόβληµα του λαού και της νε-
ολαίας, για τη µετατροπή της χώρας σε αµερικανονατοϊκό ορµη-
τήριο, την εµπλοκή στους ιµπεριαλιστικούς πολέµους, για τα

συµφέροντα της ελληνικής αστικής τάξης. 
Αυτή την επικίνδυνη στρατηγική πολεµάει το Κοµµουνιστικό

Κόµµα της Ελλάδας και αναδεικνύει ότι το καπιταλιστικό σύστηµα
σηµαδεύεται από τους ανταγωνισµούς για τον έλεγχο των αγο-
ρών και των πλουτοπαραγωγικών πηγών, που γεννούν τους ιµπε-
ριαλιστικούς πολέµους. Μόνο το ΚΚΕ καταδίκασε τον ιµπερια-
λιστικό πόλεµο στην Ουκρανία ως πόλεµο µεταξύ δύο ληστών
και κάλεσε τον λαό να δυναµώσει την πάλη ενάντια στην αστική
τάξη και τα κόµµατα που την υπηρετούν, για να τερµατιστεί η
εµπλοκή, να κλείσουν οι αµερικανικές βάσεις, να επιστρέψουν οι
ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις από αποστολές στο εξωτερικό, να
αποδεσµευτεί η Ελλάδα από το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση
µε τον λαό κυρίαρχο. 

Το ΚΚΕ στηρίζει τον ηρωικό αγώνα του παλαιστινιακού λαού
για τη δική του πατρίδα ενάντια στην κατοχή, τη γενοκτονία και
τον ξεριζωµό από το κράτος δολοφόνο του Ισραήλ και τις Ηνω-
µένες Πολιτείες της Αµερικής, σε αντιπαράθεση µε την Κυβέρ-
νηση, µε τα κόµµατα που τάχθηκαν προκλητικά υπέρ του δικαιώ-
µατος της αυτοάµυνας του κατακτητή.

Οι ελληνοτουρκικές διαπραγµατεύσεις προχωράνε στη βάση
νατοϊκού σχεδίου για την ενίσχυση της νοτιοανατολικής πτέρυ-
γας της λυκοσυµµαχίας, τη συνεκµετάλλευση στο αιγαίο και την
ανατολική µεσόγειο µε µεγάλους κινδύνους για την κυριαρχία και
τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας. Η Τουρκία εντείνει τα τε-
τελεσµένα στο Αιγαίο και την Κύπρο. Οι σύµµαχοί σας, κύριοι της
Κυβέρνησης και των άλλων κοµµάτων, εξοπλίζουν το τουρκικό
κράτος µε νέα, σύγχρονα όπλα. 

Κυρίες και κύριοι, βρισκόµαστε µπροστά στο ξαναµοίρασµα
του κόσµου για να κερδίσουν τα µονοπώλια και τα κράτη που εκ-
προσωπούν τα συµφέροντά τους, όπως αποδεικνύεται µέσα από
τον ιµπεριαλιστικό πόλεµο και τα παζάρια για διευθετήσεις που
διαµορφώνουν νέες βάσεις όξυνσης των ανταγωνισµών και κλι-
µάκωσης των πολέµων.

Οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής συγκεντρώνουν την προσοχή
τους στον ανταγωνισµό µε την Κίνα για την πρωτοκαθεδρία στο
καπιταλιστικό σύστηµα. Διαπραγµατεύονται µε τον Πούτιν τον τε-
µαχισµό της ουκρανικής γης. Οι Αµερικάνοι και οι άλλοι ευρωα-
τλαντικοί ιµπεριαλιστές έπεσαν σαν τους γύπες πάνω στην
Ουκρανία για να αρπάξουν τις σπάνιες γαίες και τα πολύτιµα
ορυκτά. Η αντιπαράθεση µεταξύ Ηνωµένων Πολιτειών και Ευρω-
παϊκής Ένωσης µέσα στην ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση και το
ΝΑΤΟ κλιµακώνεται. Αυτές τις λυκοσυµµαχίες υπηρετείτε όλα τα
χρόνια και είστε εκτεθειµένοι ανεπανόρθωτα. 

Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ έχουν φορτώσει στον λαό
δεκάδες δισεκατοµµύρια ευρώ για τους νατοϊκούς εξοπλισµούς,
σφαγιάζοντας µισθούς και συντάξεις, κοινωνικές δαπάνες και συ-
νεχίζεται. Όλοι σας υµνείτε την πολεµική οικονοµία της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, που ετοιµάζει µε τη σύµφωνη γνώµη του κ. Μητσο-
τάκη νέο πακέτο 800 δισεκατοµµυρίων ευρώ για πολεµικές δα-
πάνες και την αποστολή στρατιωτικών δυνάµεων στην Ουκρανία.
Σας προειδοποιούµε, κύριοι της Κυβέρνησης, µην τολµήσετε να
προχωρήσετε σε αυτό το νέο έγκληµα. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας πρωταγωνιστεί στους
εργατικούς, λαϊκούς αγώνες σε σύγκρουση µε το κεφάλαιο και
την εξουσία του, για να δυναµώσει το ρεύµα της αµφισβήτησης
και της ανατροπής, να πάει ο αγώνας µέχρι το τέλος. Ο αποφα-
σισµένος, ο καλά οργανωµένος λαός σε συµπόρευση µε το ΚΚΕ
θα βάλει τη σφραγίδα του στις εξελίξεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Βρούτση. Και ακολουθούν ο κ. Λαζαρίδης, ο κ. Πα-
ραστατίδης, ο κ. Βλαχάκος και µετά ο Υπουργός Υγείας κ. Γεωρ-
γιάδης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η συζήτηση που διεξάγεται είναι σοβαρή ή µια τυπική κοινοβου-
λευτική διαδικασία; Νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε ότι είναι µια
πολύ σοβαρή συζήτηση αυτή που διεξάγεται. Ποιο είναι το δια-
κύβευµα αυτής της συζήτησης; Είναι δύο πράγµατα. Πρώτον,
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ένα ισχυρό µήνυµα για δικαιοσύνη. Και το δεύτερο, αυτό που µε
την πρόταση -όπως θα προσπαθήσω να περιγράψω και να απο-
δείξω- την προσχηµατική και την καθαρά εικονική εκ µέρους των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, η πτώση της Κυβέρνησης.

Κάθισα και έκανα µια καταγραφή των εθνικών τραγωδιών της
χώρας µας τα τελευταία χρόνια µετά το 1975 και θα ήθελα να
ακούσετε µερικά πράγµατα, γιατί έχουν αξία αυτά να τα θυµόµα-
στε σε µια τέτοια συζήτηση που έχει αυτό το ενδιαφέρον και αυτό
το επίκεντρο στη συζήτηση.

Το 1983 ήταν το ναυάγιο του πλοίου «Χρυσή Αυγή» µε είκοσι
οκτώ νεκρούς. Το 2000 ήταν το ναυάγιο του «Σάµινα» έξω από
την Πάρο, ογδόντα ένας νεκροί. Το 1997 ήταν το αεροπορικό δυ-
στύχηµα στη Θεσσαλονίκη µε εβδοµήντα νεκρούς. Στη Μάνδρα
το 2017 υπήρξαν είκοσι πέντε νεκροί. Στα Τέµπη το 2003, τα παι-
διά µε το πούλµαν, υπήρξαν είκοσι ένας νεκροί. Το 2018 στο Μάτι
ήταν εκατόν τέσσερις νεκροί. Και η τελευταία τραγωδία τα Τέµπη
µε τους πενήντα επτά νεκρούς σε αυτό το φοβερό δυστύχηµα.

Ας πούµε ότι θέλουµε να στείλουµε µαζί ένα µήνυµα, το οποίο
πιστεύω ότι µας εκφράζει όλους, ότι διαχρονικά η πολιτεία, το
πολιτικό σύστηµα, οφείλει ένα µεγάλο συγγνώµη στις οικογένειες
και στα θύµατα αυτά για τον άδικο χαµό τους. 

Αλλά αν πάρουµε αυτές τις τραγωδίες, Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, και τις αντιστοιχίσουµε σε περιόδους που υπήρχαν
κόµµατα που κυβερνούσαν, οι περισσότερες ανήκουν στο
ΠΑΣΟΚ και οι δύο τελευταίες, η Μάνδρα και το Μάτι, στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Μπαίνει ένα ερώτηµα αµείλικτο και πρέπει να µας ενδιαφέρει
όλους µια τέτοια συζήτηση: Ζητήθηκε ποτέ να γίνει αντίστοιχη
εξεταστική επιτροπή και να αποδοθούν ευθύνες ή αµφισβητή-
θηκε η δικαιοσύνη σε όλες αυτές τις εθνικές τραγωδίες; Η απά-
ντηση είναι όχι. Όσοι έχουν την ιστορική µνήµη, ποτέ σε εθνική
τραγωδία που συνέβη στον τόπο µας -και ήταν πολλές, είναι και
άλλες- δεν ζητήθηκε να γίνει εξεταστική και να υπάρξουν αυτές
οι φοβερές καταγγελίες, µε απαράδεκτη φρασεολογία, που νο-
µίζω ότι όταν βγαίνουµε από αυτή την Αίθουσα και µιλάµε µεταξύ
µας ούτε εσείς οι ίδιοι δεν πιστεύετε -εγκλήµατα, εγκληµατίες,
δολοφόνοι σκευωροί. Αυτά δεν αποδίδετε προς τη Νέα Δηµοκρα-
τία; Τα πιστεύετε πραγµατικά; Ότι αυτή η παράταξη έρχεται να
συγκαλύψει ένα έγκληµα, που εσείς το λέτε έγκληµα, και είναι
δολοφόνοι αυτή η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι τελείως διαφορετικά αυτά
τα οποία συµβαίνουν στην πράξη. Όλοι νιώθουµε τη µεγάλη
θλίψη γι’ αυτήν τη συµφορά της εθνικής τραγωδίας, όπως και για
τις προηγούµενες. Στην πραγµατικότητα αυτό το οποίο γίνεται
σήµερα είναι, τελείως προσχηµατικά και µε µια κοµµατική ιδιοτέ-
λεια, έναν κοµµατικό καιροσκοπισµό, τα συγκεκριµένα κόµµατα
να έρθουν να ενώσουν τις δυνάµεις τους για να πουν να πέσει η
Κυβέρνηση. Ήταν µια χρυσή ευκαιρία. 

Να πέσει λοιπόν η Κυβέρνηση. Να φανταστούµε ότι αύριο το
βράδυ γίνεται πτώση της Νέας Δηµοκρατίας, δεν ψηφίζουν οι
Βουλευτές και έχουµε πλέον ακυβερνησία και πάµε σε εκλογές.
Στο ερώτηµα αυτό, επειδή µπήκε και από άλλους συναδέλφους
Βουλευτές, υπάρχει κάποιος που θα πει ότι αυτός θα είναι ο επό-
µενος πρωθυπουργός της χώρας; Υπάρχει; Υπάρχει κάποιος που
θα πει ότι ναι, την επόµενη µέρα αυτά θα είναι τα κόµµατα που
θα κυβερνήσουν. Υπάρχει; Δεν υπάρχει.

Το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι στο ερώτηµα αυτό δεν υπάρχει
η απάντηση µε τι πρόγραµµα θα είναι η επόµενη κυβέρνηση.
Όλες αυτές τις µέρες που συζητάµε για την πτώση της Κυβέρ-
νησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, αυτό το οποίο ακούµε από εδώ
από αυτό το Βήµα είναι κραυγές, κουβέντες καφενείου, καταγ-
γελτικός λόγος, ερωτηµατικά τα οποία διερευνώνται από τη δι-
καιοσύνη. Στην ουσία ζητάµε να πέσει µια Κυβέρνηση χωρίς να
υπάρχει τίποτα άλλο που να προσδιορίζει µια νέα πολιτική πρό-
ταση. 

Άρα λοιπόν, ουσιαστικά, δεν πρόκειται για πρόταση δυσπι-
στίας. Δεν πρόκειται γι’ αυτό. Πρόκειται για πρόταση απελπισίας.
Αυτό ακριβώς συµβαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόταση
απελπισίας από τα συγκεκριµένα κόµµατα. Και εδώ θα µου επι-
τρέψετε να κάνω έναν διαχωρισµό. Κατανοώ την πλευρά του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Έτσι ήταν, έτσι γεννήθηκε, έτσι µεγάλωσε, πολιτικά δηλα-

δή, αυτές είναι οι αντιλήψεις του, γνωστά τα λαϊκά δικαστήρια
που βιώσαµε και ζήσαµε απέναντι στην πλατεία του Συντάγµα-
τος. 

Το ΠΑΣΟΚ όµως τι γυρεύει σε αυτή την οµάδα; Το ΠΑΣΟΚ γιατί
έγινε ουρά του ΣΥΡΙΖΑ; Έχετε συνειδητοποιήσει, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, το πολιτικό σας ολίσθηµα; Σήµερα -δεν ακού-
στηκε εύηχα- ένας Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Οδυσσέας Κων-
σταντινόπουλος, διαχώρισε τη θέση του. Με τον τρόπο που το-
ποθετήθηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ,
όλη του η οµάδα έδειξε αµφισβήτηση στην ενέργεια αυτή που
κάνατε. 

Δεν κερδίζεις πολιτικά -και το ξέρετε αυτό, γιατί υπάρχει εµπει-
ρία- δεν κερδίζεις πολιτικά µε καιροσκοπισµούς. Δεν κερδίζεις
πολιτικά µε σηµαίες ευκαιρίας. Δεν κερδίζεις µε γιουρούσια. Δεν
κερδίζεις µε άναρθρες κραυγές. Όταν είσαι σοβαρός και υπεύ-
θυνος, τότε µόνο µπορείς να κερδίσεις. Για το ΠΑΣΟΚ είναι ολί-
σθηµα αυτό το οποίο κάνει σήµερα και το οποίο πιστεύω ότι θα
το εκτιµήσει ο κόσµος έτσι όπως πρέπει και θα το βρει και µπρο-
στά του. 

Με λίγα λόγια, αύριο το βράδυ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η εκτίµηση είναι ότι η πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας θα στη-
ρίξει την Κυβέρνηση και θα το κάνει. Έχουµε εθνικό χρέος, πα-
τριωτικό χρέος να στηρίξουµε τη Νέα Δηµοκρατία και την
Κυβέρνηση, για να µην βρεθούµε µπροστά σε αυτό που λένε
καµιά φορά «ραντεβού στα τυφλά», που δεν επιτρέπεται σε ένα
κράτος και σε ένα έθνος να πηγαίνει στα τυφλά, µε φωνές και
κραυγές άναρθρες, χωρίς προσανατολισµό, χωρίς ανθρώπους
που θα ηγηθούν και χωρίς πολιτικό πρόγραµµα. 

Άρα ανασυντάσσουµε τις δυνάµεις µας µε την ίδια στεναχώ-
ρια, την ίδια θλίψη όλοι. Κανένας δεν έχει το δικαίωµα να υπερη-
φανεύεται ή να λέει ότι έχει περίσσευµα ευαισθησίας ή θλίψης.
Όλοι το ίδιο αισθανόµαστε. Αλλά είµαστε εδώ για να διορθώ-
σουµε τα κακώς κείµενα, να τα κάνουµε καλύτερα, να πάµε µπρο-
στά και να αισιοδοξούµε για µια Ελλάδα που πραγµατικά µας
αξίζει να την κάνουµε καλύτερη και να τη σηκώσουµε ψηλότερα. 

Δυο-τρεις κουβέντες γι’ αυτά τα οποία αφορούν το χαρτοφυ-
λάκιο του Υπουργείου Αθλητισµού. Στον ενάµιση χρόνο που έχω
την τιµή να βρίσκοµαι σε αυτό το πανέµορφο και γεµάτο προκλή-
σεις Υπουργείο, το οποίο αναβαθµίστηκε σε επίπεδο Υπουργείου
για πρώτη φορά από τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και
αυτό είναι µια µεγάλη επιτυχία για τον ελληνικό αθλητισµό, ήταν
ένα τρίπτυχο το οποίο έβαλα µπροστά ως προτεραιότητα, ένα
τρίπτυχο το οποίο µε πολλούς συναδέλφους που συνοµιλήσαµε
στα τρία νοµοσχέδια τα οποία ήρθαν, τα γνωρίζουν γιατί άλλωστε
τα στήριξαν και πάντα θα λέω ένα ευχαριστώ γι’ αυτή τη στήριξη.
Γιατί, όπως έχουµε πει, ο αθλητισµός ενώνει, δεν χωρίζει, δεν δι-
χάζει. Ο αθλητισµός δεν έχει κοµµατικό και ιδεολογικό πρόσηµο.
Ένα µόνο πρόσηµο έχει, το αθλητικό και τις αξίες του αθλητι-
σµού. 

Θέσαµε ως προτεραιότητες την ασφάλεια στις αθλητικές εγκα-
ταστάσεις, την αντιµετώπιση αυτής τις µεγάλες παθογένειας που
λέγεται βία και το τρίτο, που ονοµάζεται ανάπτυξη στον αθλητι-
σµό, µε όλες τις εκφράσεις του.

Όσον αφορά την ασφάλεια, είµαι στη θέση να σας πω ότι έχει
συµβεί κάτι δοµικό στον ελληνικό αθλητισµό. Όταν ανέλαβα το
Υπουργείο Αθλητισµού µού ήρθε µια υπουργική απόφαση στα
χέρια, την οποία έπρεπε να την υπογράψω κατά τους υπηρεσια-
κούς, µια παραδοσιακή διαδικασία που ήθελε τον Υπουργό Αθλη-
τισµού να υπογράφει την παράταση αδειοδότησης λειτουργίας
των αθλητικών εγκαταστάσεων και αυτό συνέβαινε τριάντα χρό-
νια. 

Η υπουργική αυτή απόφαση δεν υπεγράφη ποτέ. Άλλαξαν όλα.
Μπήκε η ασφάλεια ως προτεραιότητα και σήµερα πλέον, µε κα-
ταλυτική ηµεροµηνία την 28η Φεβρουαρίου του 2025, όλες οι
αθλητικές εγκαταστάσεις της χώρας µας έχουν τρεις βασικές
προϋποθέσεις, οι οποίες διαµορφώνουν περιβάλλον ασφάλειας.
Είµαι προσεκτικός. 

Πρώτον, µε τον τελευταίο νόµο που ψηφίσαµε σε όλες τις
αθλητικές εγκαταστάσεις υπάρχουν απινιδωτές, οριζόντια. Δεν
υπάρχει σωµατείο ή αθλητική εγκατάσταση που θα ανοίξει χωρίς
απινιδωτή. 
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Δεύτερον, δεν υπάρχει αθλητική εγκατάσταση χωρίς πυρα-
σφάλεια. Μπορεί να γίνει αγώνας χωρίς φιλάθλους αν δεν έχει
πυρασφάλεια, αλλά δεν µπορεί να γίνει πλέον µε φιλάθλους
χωρίς πυρασφάλεια.

Τρίτον, η στατική επάρκεια, το οποίο ήταν µεγάλο πρόβληµα.
Στις 28 Φεβρουαρίου ήταν η τελευταία προθεσµία που δώσαµε
για να µπουν στον αντισεισµικό οργανισµό όλες οι αθλητικές
εγκαταστάσεις της χώρας. Κάποιες που δεν µπήκαν έκλεισαν, όχι
οριστικά, µέχρι να αποκτήσουν άδεια στατικότητας. Άρα λοιπόν
η πρώτη µεγάλη πρόκληση αντιµετωπίστηκε µετά από τριάντα
χρόνια. 

Το δεύτερο, η βία. Μαζί το ψηφίσαµε. Με τον πρώτο νόµο του
Φεβρουαρίου του 2024, µετά τη δολοφονία του Γιώργου Λυγγε-
ρίδη, τον δεύτερο νόµο του Ιουνίου και τον τελευταίο πριν έναν
µήνα, πήραµε αποφάσεις σηµαντικές, τολµηρές και γενναίες και
αντιµετωπίσαµε τη βία. Δεν την νικήσαµε, την αντιµετωπίσαµε
όµως και όλη η κοινωνία πλέον βλέπει ότι η εικόνα στα γήπεδα
έχει αλλάξει. 

Πήραµε µέτρα πρωτοφανή, τα οποία αµφισβητήθηκαν, λοιδο-
ρήθηκαν, αλλά τελικά πέτυχαν τον σκοπό τους. Η ΔΕΑΒ επιβάλλει
άµεσα κυρώσεις, οι οποίες λειτουργούν σε µία εβδοµάδα µε δέκα
µέρες, όχι µε υποκειµενικό, αλλά µε αντικειµενικό τρόπο, έτσι
ώστε να µην αµφισβητείται καµία ποινή. Κανένας δεν είπε µέχρι
σήµερα, καµία οµάδα, οποιασδήποτε κατηγορίας, οποιουδήποτε
αθλήµατος ότι είναι η απόφαση αυτή πειραγµένη, µε την έννοια
που έχει να κάνει µε την σχέση του Υπουργού µε κάποια οµάδα
ή µε κάποια συµφέροντα. Όλες είναι συγκεκριµένες. Τα παρά-
πονα είναι ότι είναι πολύ αυστηρές. 

Και το τρίτο και το τέταρτο ήταν οι µεγάλες επιτυχίες, οι σύγ-
χρονες κάµερες σε όλα τα γήπεδα, οι πιο σύγχρονες στην Ευ-
ρώπη. Βλέπουµε τα πάντα πλέον µέσα στα ελληνικά γήπεδα, και
στο µπάσκετ και στο ποδόσφαιρο, συνδυαστικά µε το τελευταίο,
που αµφισβητήθηκε πιο πολύ απ’ όλα, την είσοδο µε ηλεκτρονικό
τρόπο στα γήπεδα, το ονοµαζόµενο «ταυτοποίηση εισιτηρίων»,
βάσει του οποίου µέχρι σήµερα 1.300.000 φίλαθλοι έχουν περά-
σει. Θυµάστε στην αρχή τις αντιδράσεις και τις αµφισβητήσεις
που υπήρχαν. Σήµερα τα γήπεδά µας δεν είναι ξέφραγο αµπέλι.
Όποιος µπαίνει µέσα ξέρουµε το όνοµά του, τη διεύθυνσή του,
πού µένει, ξέρουµε τα πάντα. Άρα αυτό αλλάζει το τοπίο.

Είδαµε τη διαφορά, την αισθανθήκαµε. Είδαµε για πρώτη φορά
οµάδες -θα τις πω όλες: ο ΠΑΟΚ, ο Άρης, η ΑΕΚ, ο Παναθηναϊ-
κός, ο Ολυµπιακός- που βγάζουν ανακοινώσεις προς τους φιλά-
θλους να συνετιστούν, να µη ρίξουν αντικείµενα στα γήπεδα και
να έχουν ευπρεπή παρουσία. Τους καλούν να πάρουν τα λάβαρα
της οµάδας και να φωνάξουν, αλλά όχι να λειτουργήσουν βίαια.
Και αυτό έπιασε. Το αποτύπωµα είναι θετικό.

Και µάλιστα, η µεγαλύτερη επιτυχία, η οποία θα φέρει αλλαγές
στα αποτελέσµατα, είναι ο τελευταίος νόµος που ψηφίσαµε.
Πλέον, αφού θα έχουµε ηλεκτρονικό µάτι σε όλα τα γήπεδα, δί-
νουµε τη δυνατότητα να υπάρχουν πρόστιµα για πρώτη φορά.
Έχουν µπει ήδη εννιά. Τα πρώτα εννιά µπήκαν τις τελευταίες
δέκα µέρες σε φυσικά πρόσωπα που ήταν οι φυσικοί αυτουργοί
των βιαιοτήτων που δηµιουργήθηκαν στις εξέδρες. Διότι τους ξέ-
ρουµε, τους βλέπουµε και οι ποινές που παίρνουν είναι πρώτον
υψηλά χρηµατικά πρόστιµα τα οποία πάνε στο ΑΦΜ τους στην
Εφορία και δεύτερον αποβολή από τα γήπεδα έως πέντε χρόνια.
Αυτό το τελευταίο θα αλλάξει και την ισορροπία µελλοντικά στις
κυρώσεις, καθώς θα γίνεται συνείδηση ότι πλέον οι κυρώσεις
πάνε σε αυτούς που κάνουν τις βίαιες ενέργειες. Θα δείτε πώς
θα αλλάξουν τα πράγµατα.

Και το τελευταίο που θα πω αφορά την ανάπτυξη, αυτό το
κοινό αίτηµα όλων για έργα. Είµαι στην ευχάριστη θέση να σας
πω ότι εκτελούνται εκατό αθλητικά έργα σε όλη την Ελλάδα
χωρίς διακρίσεις, χωρίς αποκλεισµούς, µε αντικειµενικότητα, µε
αναλογικότητα σε όλους τους δήµους που είχαν σχεδόν έτοιµες
µελέτες. Τα έργα αυτά θα προχωρήσουν, θα υλοποιηθούν. Μέχρι
το τέλος του 2026 αυτά τα εκατό έργα θα γίνουν πραγµατικό-
τητα. Και προχωράµε και στο νέο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων από το 2026 να ανοίξουµε ό,τι µπορούµε περισσότερο
για περισσότερα έργα. 

Το επόµενο διάστηµα και συγκεκριµένα την Τετάρτη –και είστε

όλοι καλεσµένες και καλεσµένοι- εγκαινιάζουµε µετά από είκοσι
ένα χρόνια την ολυµπιακών διαστάσεων πλέον πισίνα στο Ολυ-
µπιακό Χωριό. Θα βραβεύσουµε τους Ολυµπιονίκες και Παραο-
λυµπιονίκες, γιατί είναι ένα µεγάλο γεγονός ότι είκοσι ένα χρόνια
µετά επανέρχεται η ολυµπιακών διαστάσεων πισίνα και θα βρουν
καταφύγιο αθλητικό δεκάδες, εκατοντάδες παιδιά στη συγκεκρι-
µένη περιοχή.

Επίσης, ετοιµάζουµε –και είναι απόφαση- το Πολυδύναµο, το
οποίο είναι δέσµευσή µας, µέσα στο ΟΑΚΑ µαζί µε τα υπόλοιπα
έργα που θα αναµορφώσουν το ΟΑΚΑ. Στο Καυταντζόγλειο θα
δώσουµε αρκετά χρήµατα, για να γίνει, όπως έχουµε πει, το
ΟΑΚΑ της βορείου Ελλάδος. 

Τέλος Μαρτίου είστε, επίσης, καλεσµένες και καλεσµένοι όλοι.
Η Ελλάδα αποκτά το πιο σύγχρονο εργοδυναµικό εργαστήριο για
τους αθλητές µας σχεδόν σε όλη την Ευρώπη. Αποφασίσαµε -
ήταν επιλογή µας- να δώσουµε για τους αθλητές µας αυτήν τη
µοναδική δυνατότητα να έχουν ένα από τα καλύτερα εργοδυνα-
µικά εργαστήρια. Και όταν λέω ότι είστε καλεσµένοι το εννοώ.
Θα έρθει πρόσκληση σε όλες τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Είναι
ωραίο να ζούµε και να µοιραζόµαστε αυτές τις χαρές του αθλη-
τισµού, που πάνε µπροστά τα παιδιά µας και το µέλλον τους.

Και αφήνω τελευταία µια πρωτοβουλία. Την έχετε ακούσει, την
έχουµε πει στη Βουλή. Βουλευτές που δεν συµµετέχουν, όµως,
στην επιτροπή δεν την ξέρουν. Έχει πολύ ισχυρά και έντονα χα-
ρακτηριστικά. Το αποφασίσαµε ως Κυβέρνηση, το Υπουργείο
Αθλητισµού µε τον Υπουργό Δικαιοσύνης, τον κ. Φλωρίδη. Είναι
νόµος του κράτους από τον Δεκέµβριο του 2012 ότι όλα τα πα-
ραβατικά παιδιά ηλικίας από δώδεκα έως δεκαοκτώ ετών, τα
οποία µέχρι σήµερα οι αποφάσεις της δικαιοσύνης τα οδηγούσαν
σε αναµορφωτήριο και σε άλλες ποινικές κυρώσεις, έχουν για
πρώτη φορά το δικαίωµα αντί να πηγαίνουν σε αναµορφωτήριο
να επιλέγουν ένα αθλητικό σωµατείο να ασκήσουν την κύρωση
τους. Είµαι σίγουρος ότι αυτό θα αλλάξει δοµικά αυτό το µεγάλο
πρόβληµα της βίας στα παιδιά, γιατί ο αθλητισµός µε τις αξίες
του θα το θωρακίσει και στο µέλλον όχι µόνο θα δούµε πρωτα-
θλητές και Ολυµπιονίκες, κυρίως θα δούµε παιδιά τα οποία θα
ενταχθούν στην κοινωνία µε τις ισχυρές αξίες του αθλητισµού. 

Ευχαριστώ όλες και όλους, κύριε Πρόεδρε. Χρειάζεται ψυχραι-
µία. Η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας διαχρονικά έχει αποδεί-
ξει και τη δηµοκρατική ευαισθησία και τον σεβασµό στους
θεσµούς σε αυτές τις εθνικές τραγωδίες, ακόµα και στο Μάτι -
και κλείνω µε αυτό- µε τους εκατόν τέσσερις νεκρούς επί ΣΥΡΙΖΑ.
Θυµόµαστε όλοι τις φρικτές εκείνες δύσκολες στιγµές. Έρχεται
η Νέα Δηµοκρατία και δηµιουργεί το 112. Θα µπορούσαµε πολ-
λές φορές να σας δείχνουµε µε το δάχτυλο µε τη λέξη «δολοφό-
νοι», που δεν είχατε βγάλει το 112 να σωθούν οι εκατόν τέσσερις
άνθρωποι στο Μάτι. Θα µπορούσαµε να το κάνουµε. Γιατί ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν έκανε το 112; Εάν υπήρχε το 112, δεν θα είχαµε το Μάτι
και τις επιπτώσεις, τους θανάτους αυτούς. Ποτέ δεν το κάναµε,
γιατί πραγµατικά, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ δεν είµαστε
ίδιοι. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ζήτησε τον λόγο ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
των Σπαρτιατών, ο κ. Κόντης, προφανώς στο πλαίσιο των παρεµ-
βάσεων που έχει δικαίωµα να κάνει στα λεγόµενα του κυρίου
Υπουργού. 

Κάποιος άλλος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος θέλει τον λόγο;
Για να βάλουµε µια σειρά. Όχι.

Ωραία. Ελάτε, κύριε Κόντη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εγώ παρότι είχαµε διαφωνίες σε όλες τις επι-

τροπές για τα νοµοσχέδια, να αναγνωρίσω, όπως και αναγνώρισα
στο τελευταίο, ότι έχετε πρόθεση να λύσετε κάποια θέµατα που
µπορεί να αρχίσουν να λύνονται, όπως φαίνεται. 

Πρέπει να δούµε, όµως, δύο θέµατα πάνω σε αυτά που είπατε:
Πρώτον, να δούµε την εκτός γηπέδων οπαδική βία, η οποία

έχει πάρει πολύ µεγάλη έκταση. Προχθές είχαµε περίπου πενή-
ντα συλλήψεις στην Εθνική Οδό και είναι οπαδική βία προµελε-
τηµένη. Αυτοί πάνε να παίξουν σε γήπεδα και παιχνίδια που δεν
είναι καν ποδόσφαιρο. 
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Και το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι πρέπει να δούµε τις
διαστάσεις που έχει πάρει το στοίχηµα σε κατηγορίες περνά
κάτω από το ραντάρ, που είναι η Β’ και η Γ’ Εθνική. Φτάνουµε σε
εγκληµατικές καταστάσεις. Προχθές ο ιδιοκτήτης του Ηρακλή,
ένας από τους πιο σοβαρούς επιχειρηµατίες στην Ελλάδα, ο κ.
Μονεµβασιώτης, που έχει τους «Φούρνους Βενέτη», κατήγγειλε
µέχρι απειλές για τη ζωή του και κατήγγειλε ότι έχουν πιάσει τους
διαιτητές στο παιχνίδι µε τη Λάρισα, να µη χάσουν από την οµάδα
του, και ότι πραγµατικά ήταν µια πολύ άσχηµη διαιτησία και ζή-
τησε να ανοίξουν τα τηλέφωνα κ.λπ.. Δεν ξέρω σε αστυνοµικά
θέµατα πώς µπορεί να συνδυαστεί. Όµως το κράτος πρέπει να
παρέµβει, γιατί αυτή η δυσπιστία που υπάρχει στον κόσµο κατα-
στρέφει. Μην ξεχνάµε ότι η Β’ Εθνική είναι ο προθάλαµος της Α’
Εθνικής. Από όλες αυτές τις οµάδες που παίζουν σήµερα στη Β’
Εθνική σε δύο µήνες ο κορυφαίος στην κατηγορία ανεβαίνει στην
Α’. Δεν µπορεί να καταγγείλει ένας τόσο σοβαρός επιχειρηµατίας
-και σας λέω ότι είναι πάρα πολύ σοβαρός- ότι απείλησαν να τον
σκοτώσουν τον ίδιο, απείλησαν τη ζωή του. 

Αυτά όλα συµβαίνουν στη Β’ Εθνική. Είδαµε και τι έγινε και στο
Πανιώνιος - Καλαµάτα. Ξυλοδαρµός επί ξυλοδαρµών. Μην το
αφήνουµε να περνάει έτσι στη Β’ Εθνική και να κοιτάµε µόνο την
ανώτερη κατηγορία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-

λετε να απαντήσετε; Για δυο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Πολύ γρήγορα. Εγώ ήδη ανα-
γνώρισα τα κόµµατα τα οποία ψήφισαν και τα τρία νοµοσχέδια.
Ήταν και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Πλεύση Ελευθερίας και
οι Σπαρτιάτες. Και αυτό το αποδίδω και το επιστρέφω και λέω ότι
αυτό είναι κοινή επιτυχία όλων µας. 

Όσον αφορά τη χρηµατοδότηση την οποία εννοήσατε, µέχρι
και το 2022 ο ελληνικός αθλητισµός για πάνω από πολλά, πολλά
χρόνια είχε ένα σταθερό ποσό για τη χρηµατοδότηση των οµο-
σπονδιών του αθλητισµού. Ήταν στάνταρ και υπάρχει και σή-
µερα, 17 εκατοµµύρια. Αυτά τα χρήµατα µοιράζονται διαχρονικά
κάθε χρόνο στον ελληνικό αθλητισµό. Το 2022 ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης έκανε κάτι τολµηρό, γενναίο, µοναδικό, το οποίο αλλά-
ζει και την πορεία των πραγµάτων. Αποφάσισε και µε συγκεκρι-
µένη νοµοθετική πράξη που φέραµε εδώ στη φορολογία του
στοιχήµατος, δίνουµε 66 εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο επιπλέον
στην κατανοµή σε όλο τον αθλητισµό της χώρας. Από το 2022
µέχρι σήµερα έχουν δοθεί 360 εκατοµµύρια περίπου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Για το παράνοµο στοίχηµα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Για το παράνοµο στοίχηµα
υπάρχουν δυνατότητες µέσα από την ΕΠ.ΑΘΛ.Α που έχουµε δη-
µιουργήσει. Το αντιµετωπίζουµε και τα στοιχεία δείχνουν ότι έχει
µειωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Λαζαρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέ-

ρετε, ξεκινώντας να γράψω την οµιλία µου, αναρωτιόµουν για
ποιον λόγο καταθέσατε την πρόταση δυσπιστίας. Είναι πράξη
απελπισίας; Είναι κίνηση αποπροσανατολισµού της κοινής γνώ-
µης; Είναι τρόπος διαφυγής από τα εσωκοµµατικά αδιέξοδα;
Είναι επιχείρηση εργαλειοποίησης µιας ανείπωτης µεγάλης εθνι-
κής τραγωδίας; Είναι προσπάθεια εκµετάλλευσης του ανθρώπι-
νου πόνου; Είναι επιδίωξη επιστροφής στο χρεοκοπηµένο χθες
της πόλωσης και του διχασµού µε τις πάνω και τις κάτω πλατείες;
Κατέληξα τελικά ότι είναι όλα µαζί. Είναι µια πρόταση δυσπιστίας
που επί της ουσίας δεν έχει στόχο την αλήθεια, έχει στόχο την
παραπλάνηση. Δεν έχει στόχο τη δικαιοσύνη, αλλά την πολιτική
εκµετάλλευση.

Αυτό αποδεικνύεται και από το γεγονός ότι από τους ογδόντα
πέντε Βουλευτές που έχετε συνυπογράψει την πρόταση δυσπι-
στίας, τώρα δεν είστε ούτε δέκα εδώ µέσα στην Αίθουσα της
Ολοµέλειας. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Κάνουµε για σαράντα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Εσείς πόσοι είστε;

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ουαί υµίν γραµµατείς και φαρισαίοι
υποκριταί! 

Για µια ακόµη φορά η κοινοβουλευτική µειοψηφία δεν διστάζει
να χρησιµοποιήσει το σιδηροδροµικό δυστύχηµα στα Τέµπη ως
όπλο για να πληγωθεί η εσωτερική σύµπνοια, και µε µόνο σκοπό
να πλήξει την Κυβέρνηση. Μάταια όµως. Οι λυσσαλέες επιθέσεις
όσων εµφανίζονται ως δήθεν τιµητές της διαφάνειας, ενώ έχουν
δώσει κατ’ επανάληψη τα διαπιστευτήριά τους µέσω της ρητορι-
κής του µίσους και του λαϊκισµού, θα αποδειχτούν και πάλι χωρίς
αποτέλεσµα. Επικαλούνται το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, ενός
φορέα που αυτή η Κυβέρνηση θεσµοθέτησε, αυτή η Κυβέρνηση
στελέχωσε και ενίσχυσε µε πόρους και αρµοδιότητες, προκειµέ-
νου να επιτελέσει µε απόλυτη ανεξαρτησία την αποστολή του. 

Το πόρισµα αυτό, το οποίο προφανώς και θα αξιολογήσει η ελ-
ληνική δικαιοσύνη, τι λέει στην πραγµατικότητα; Λέει ότι εκείνο
το µοιραίο βράδυ συναντήθηκαν µοιραία ανθρώπινα λάθη και σω-
ρεία πολύ µεγάλων διαχρονικών διακοµµατικών και κρίσιµων αδυ-
ναµιών, παθογενειών και ελλείψεων του κράτους, καθώς, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ο σιδηρόδροµος δεν δηµιουργήθηκε στις
28 Φεβρουαρίου του 2023. Το δεύτερο το οποίο λέει είναι ότι
καµία εντολή δεν εδόθη από κανένα πολιτικό πρόσωπο για την
αλλοίωση του τόπου του δυστυχήµατος. Ότι δηλαδή συγκάλυψη
και δόλος δεν υπήρξε ούτε κατά διάνοια, και τελικά ότι το αίτηµα
για περισσότερα και πιο γρήγορα βήµατα µπροστά, στη λειτουρ-
γία του κράτους, είναι επιτακτικό και περισσότερο αναγκαίο από
ποτέ. 

Αυτό η κυβέρνηση το ακούει και το λαµβάνει σοβαρά υπ’ όψιν.
Όπως επίσης και το πολύ ηχηρό µήνυµα των πολιτών της κοινω-
νίας που βγήκε στους δρόµους την περασµένη Παρασκευή, ζη-
τώντας το αυτονόητο. Την αλήθεια και τη δικαιοσύνη για τα
θύµατα, αυτές τις πενήντα επτά αθώες ψυχές. Και µιλάω ως πα-
τέρας της Εβελίνας και της Κωνσταντίνας, οι οποίες έχουν ταξι-
δέψει κατ’ επανάληψη µε το συγκεκριµένο τρένο. Και µένω εδώ. 

Η πολιτεία, όπως είπε άλλωστε ο Πρωθυπουργός, έχει χρέος
να προλαβαίνει και όχι να τρέχει πίσω από τις εξελίξεις. Και σε
αυτή την κατεύθυνση κινείται, όπως έχει χρέος, απέναντι στην
κοινωνία. Και για αυτόν τον λόγο βεβαίως έλαβε ισχυρή εντολή
στις εκλογές του 2023. Από τότε έχουµε κάνει πολλά, και προ-
φανώς έχουµε να κάνουµε ακόµα περισσότερα. 

Έχουµε αντιµετωπίσει τις προκλήσεις µε αποφασιστικότητα
και ευθύνη. Δουλέψαµε σκληρά για να φέρουµε την Ελλάδα
µπροστά, και το έχουµε καταφέρει σε πολλούς τοµείς, γιατί, µαζί
µε τα εύλογα παράπονα και τα κακώς κείµενα, θα πρέπει να
δούµε και πόσα από αυτά έχουµε βελτιώσει σε θέµατα, για πα-
ράδειγµα, όπως η µικρότερη φορολογία, η αύξηση των εισοδη-
µάτων και των συντάξεων, η µείωση της ανεργίας, οι ισχυρότερες
Ένοπλες Δυνάµεις, το µεγάλωµα της Ελλάδας µας, η ψηφιοποί-
ηση του κράτους µέσω του «112» και του gov.gr, η εξυγίανση του
ΕΦΚΑ, το νέο Κτηµατολόγιο, η καταπολέµηση της φοροδιαφυ-
γής, η σταδιακή αναβάθµιση της υγείας, η ενδυνάµωση της πο-
λιτικής προστασίας, η ισχυροποίηση της πατρίδας µας στο
εξωτερικό και η ενίσχυση της εθνικής µας παιδείας. Τα βήµατα
τα οποία έχουν γίνει είναι µεγάλα και ουσιώδη. Ένα σύγχρονο
κράτος που θα νοιάζεται την κοινωνία είναι εφικτό να υπάρχει και
το αποδεικνύουµε στην πράξη. 

Και µην έχετε καµία αµφιβολία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι οι πολίτες στο τέλος της τετραετίας, το 2027, θα κρίνουν το
έργο της Κυβέρνησης συνολικά. Όπως φυσικά θα κρίνουν και τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης για τη στάση, τις θέσεις και τις προ-
τάσεις τους, τη συµβολή τους ή όχι στην πρόοδο της χώρας και
των πολιτών, αλλά και στη διατήρηση της σταθερότητας του
τόπου, σε µια τόσο κρίσιµη διεθνή συγκυρία µε ραγδαίες και
απρόβλεπτες εξελίξεις. Στο πλαίσιο αυτό πολιτικοί τριγµοί δοκι-
µάζουν τον κόσµο, την Ευρώπη και τη γειτονιά µας. Και η νέα
τάξη πραγµάτων απειλεί ακόµα και τις παραδοσιακά ισχυρές
χώρες. Ο παγκόσµιος γεωστρατηγικός χάρτης αλλάζει ταχύτατα
και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν για τη χώρα µας είναι πολλοί. 

Σε µια διεθνή συγκυρία αστάθειας και καθήλωσης η Ελλάδα
λειτουργεί σήµερα µε όρους σταθερότητας και ανάπτυξης, µε
τον ρόλο της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη σε αυτό να
είναι καθοριστικός. Σε αντίθεση µε την Αντιπολίτευση που δεν
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έχει να παρουσιάσει κανένα πρόγραµµα ή εναλλακτική πρόταση,
εµείς δεν τρέφουµε αυταπάτες, δεν υποσχόµαστε ουτοπίες, δεν
τάζουµε τα πάντα στους πάντες, αλλά εργαζόµαστε εντατικά για
να λύσουµε τα υπαρκτά προβλήµατα. Αντιµετωπίζουµε τις προ-
κλήσεις µε θάρρος και αποφασιστικότητα. Και αυτό είναι που
χρειάζεται η πατρίδα µας στις δύσκολες στιγµές που διανύουµε. 

Η συγκεκριµένη πρόταση µοµφής είναι ένα επικοινωνιακό τέ-
χνασµα. Είναι µία προσπάθεια της Αντιπολίτευσης να χτίσει, να
οικοδοµήσει πολιτικό κεφάλαιο πάνω στην τραγωδία, επιµένο-
ντας να διολισθαίνει σε έναν πρωτοφανή πολιτικό κατήφορο το-
ξικότητας και συκοφαντιών. Γιατί τι σχέση έχει το αίτηµα των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης για εκλογές, για πτώση του Μη-
τσοτάκη, µε την αλήθεια και την απονοµή δικαιοσύνης για τα
Τέµπη; Είναι φανερό ότι τα Αριστερά, δήθεν, προοδευτικά κόµ-
µατα επενδύουν στο χάος γιατί δεν έχουν πρόγραµµα. Και δεν
είναι µόνο αυτό, θέλουν να θέσουν σε κίνδυνο όσα κατέκτησε ο
ελληνικός λαός όλα αυτά τα τελευταία χρόνια επειδή, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουν να πουν απολύτως τίποτα για την
επόµενη µέρα της πατρίδας µας. 

Εµείς από την πλευρά µας θα συνεχίσουµε και την επόµενη
διετία, σύµφωνα µε τη λαϊκή ετυµηγορία, να βελτιώνουµε την ποι-
ότητα ζωής των πολιτών. Και θα το κάνουµε µε την ίδια αποφα-
σιστικότητα και αφοσίωση που έχουµε δείξει τα τελευταία σχεδόν
έξι χρόνια. Για αυτό και οι κατηγορίες κατά της Κυβέρνησης θα
πέσουν και αυτή τη φορά στο κενό, τόσο από τη Βουλή, όπου
αύριο το βράδυ θα πάρετε την απάντηση από το σύνολο της Κοι-
νοβουλευτικής µας Οµάδας, όσο και από την κοινωνία. Μια κοι-
νωνία που ζητάει δικαιοσύνη από δικαστές, και όχι από κόµµατα
ή τηλεοπτικά πάνελ. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Παραστατίδης από το ΠΑΣΟΚ. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φιλελεύθερη δηµοκρατία σή-

µερα δέχεται επίθεση εκεί όπου γεννήθηκε, στον δυτικό κόσµο.
Οι δε αυταρχικές πολιτικές αντιλήψεις περισσεύουν, ήδη έχουν
αρχίσει να κυβερνούν, να συγκυβερνούν σε οκτώ ευρωπαϊκές
χώρες. Παραέξω το πολιτικό σύστηµα δυσκολεύεται να εκφράσει
µια κοινωνία η οποία κινείται αντιδραστικά, σχεδόν άναρχα. Οι
νέοι κοµµατάρχες των πολιτικών είναι ιδιοκτήτες των µέσων κοι-
νωνικής δικτύωσης. Οι διάφορες τεχνολογικές εταιρείες γίνονται
συνεργάτες των εκάστοτε κυβερνήσεων, καταγράφουν τα δεδο-
µένα, εξατοµικεύουν την προσέγγιση, επιβάλλουν ατζέντα, ελέγ-
χουν εµµέσως τους χρήστες, αξιοποιώντας κάθε τους αρνητικό
συναίσθηµα.

Η «Απολυταρχία Α.Ε.», όπως εύστοχα την ονοµάτισε η Αν
Άπλµπαουµ, είναι εδώ µε µια ατζέντα που στοχοποιεί, διχάζει,
ελέγχει και εξουσιάζει δια της ισχύος σε έναν κόσµο που πλέον
χωρίζεται σε όσους έχουν πρόσβαση σε στέγη, υγεία, παιδεία,
δικαιοσύνη και σε όσους δεν έχουν. Η δηµοκρατία οφείλει να
απαντήσει στην απελαύνουσα ακραία συντηρητική ατζέντα, υπη-
ρετώντας την ίση ελευθερία έναντι της ελευθερίας της ισχύος
και της καταπίεσης, την ισότητα των ευκαιριών έναντι των ταξι-
κών ανισοτήτων, την ισχύ του δικαίου έναντι του δικαίου του ισχυ-
ρού. Και δυστυχώς η σηµερινή Κυβέρνηση κινείται στην απο-
λύτως αντίθετη κατεύθυνση. Προσαρµόζεται σε όσα έρχονται να
εκτοπίσουν τη δηµοκρατία στο περιθώριο, ξηλώνει το πουλόβερ
της δηµοκρατίας, των θεσµών, της κοινωνικής συνοχής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ανεξάρτητοι θεσµοί βάλλο-
νται και στοχοποιούνται. Οι ενοχλητικοί παρακολουθούνται. Η δι-
καιοσύνη γίνεται ξανά αίτηµα για τους πολλούς, έναντι των
προνοµιούχων. Η υγεία γίνεται προνόµιο των εχόντων. Και το ΕΣΥ
φθίνει σε µια προνοµιακή δοµή για τους υπόλοιπους. Στην παι-
δεία τα ποσοστά µετακίνησης στην ιδιωτική εκπαίδευση πολλα-
πλασιάζονται, χωρίς οι γονείς να έχουν αποκτήσει περισσότερα
χρήµατα, αλλά στερούνται τα πάντα για να δώσουν στα παιδιά
τους καλύτερες ευκαιρίες. 

Η οικονοµική πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας είναι ολιγαρχική,
αµιγώς ταξική και όσοι επιβιώσουν, µε επιδόµατα-βοηθήµατα που
δεν περισώζουν καν την ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Ο κ. Μητσοτά-

κης, µε τον συγκεντρωτικό επιτελικό τρόπο µε τον οποίον επέ-
λεξε να κυβερνά, προσφέρει τη δηµοκρατία της χώρας ως λεία
στα σαγόνια του αυταρχισµού. Χρειαζόµαστε µια διαφορετική
προσέγγιση, µια πολιτική αλλαγή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα χθες και σήµερα τις ανα-
φορές του Πρωθυπουργού και Υπουργών για τα διαχρονικά κενά
του κράτους, τις παθογένειες του κράτους. Υπάρχει ένα συλλογικό
«εµείς» πίσω από αυτές τις διατυπώσεις. Έτσι η ευθύνη διαχέεται,
χάνεται, ώστε τελικά να µην την αναλαµβάνει κανείς. 

Είπε και κάτι άλλο ο Πρωθυπουργός βέβαια σε µία προσωπική
αναφορά χθες. Μας είπε ότι είναι εικοσιένα χρόνια στην πολιτική,
από το 2004. Από αυτά τα είκοσι ένα χρόνια, η Νέα Δηµοκρατία
είναι δεκαπέντε σχεδόν χρόνια στην εξουσία. Τα δεκαπέντε από
τα τελευταία είκοσι ένα χρόνια κυβερνάτε εσείς και αναρωτιέµαι
πόσα χρόνια θέλετε για να διορθώσετε τα διαχρονικά κενά του
κράτους. Πενήντα χρόνια, εκατό χρόνια;

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αλήθεια, γιατί βγήκε ο κό-
σµος στους δρόµους; Το τραγικό δυστύχηµα συνέβη στις 28
Φλεβάρη του ‘23. Ακολούθησαν εκλογές, δεύτερες εκλογές. Η
Νέα Δηµοκρατία πήρε 41%. Σας είχε εγκαλέσει κανείς επί έναν
χρόνο για συγκάλυψη; Έγινε κάποια µαζική διαδήλωση; Γνώριζε
κανείς σε αυτήν την Αίθουσα, εδώ ή έξω, τα ονόµατα των γονιών
που είχαν χάσει τα παιδιά τους; Όχι. Η απάντηση είναι «όχι». Τι
µεσολάβησε; Η απόφασή σας να προστατέψετε τον κ. Καρα-
µανλή και να µην οδηγηθεί στον φυσικό του δικαστή για διερεύ-
νηση ποινικών ευθυνών, η πρόθεσή σας να συγκαλύψετε τον
πολιτικά υπεύθυνο της τραγωδίας, η παρεµπόδιση να αποδοθεί
δικαιοσύνη και να λάµψει η αλήθεια. Αυτό άλλαξε και αυτό θα
πληρώσετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Βρούτση, είναι δυνατόν; Καφενέ το έχετε κάνει. 
Ήταν η επιτηδευµένη προσπάθεια να επιρρίψετε ολοκληρω-

τικά τις ευθύνες στον σταθµάρχη, το χαλκευµένο ηχητικό που
διακινήθηκε από µέσο ενηµέρωσης προς την κοινή γνώµη, επα-
ναλαµβάνω, το χαλκευµένο, όχι το κανονικό που παρέµεινε στα
χέρια της δικαιοσύνης και αυτό επικαλείστε ακόµη και σήµερα.
Η βεβαιότητα του Πρωθυπουργού ότι δεν υπήρχε εύφλεκτο
υλικό και όσοι το επισηµαίνουν είναι «ψεκασµένοι». Η παρεµπό-
διση του κ. Τριαντόπουλου να παραστεί στην εξεταστική ακόµη
και ως µάρτυρας. 

Έρχεται σήµερα ο κ. Μητσοτάκης και ως απάντηση στα Τέµπη
προτάσσει την κατοχύρωση της αξιολόγησης στο Σύνταγµα. Αλή-
θεια, τόσο απελπισµένοι είστε; Τόσο απελπισµένοι; Ως απάντηση
στα Τέµπη προτάσσετε τη συνταγµατική κατοχύρωση της αξιο-
λόγησης; Υπήρχε ήδη νόµος για την αξιολόγηση, τον οποίον
εσείς δεν εφαρµόζετε και η αξιολόγηση γίνεται για να υπηρετήσει
την αξιοκρατία. 

Εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, τι σχέση έχετε µε την
αξιοκρατία; Ας πάρουµε την περίπτωση του σιδηροδρόµου.
Εσείς δεν είστε που διορίσατε παράνοµα τον µοιραίο σταθµάρχη;
Εσείς δεν είστε που διορίσατε αποτυχόντα Βουλευτή της Νέας
Δηµοκρατίας από την Κοζάνη Πρόεδρο της ΕΡΓΟΣΕ; Εσείς δεν
είστε που διορίσατε κατόπιν δεύτερο Πρόεδρο έναν εκ των πε-
νήντα που είχαν υπογράψει για την υποψηφιότητα του κ. Μητσο-
τάκη το 2015; Εσείς δεν είστε που διορίσατε Γενικό Γραµµατέα
Μεταφορών συνδικαλιστικό στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας στο
ΤΕΕ; Εσείς δεν είστε που γεµίσατε όλο το Διοικητικό Συµβούλιο
της ΕΡΓΟΣΕ µε κοµµατικά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας; Για
ποια αξιολόγηση και ποια αξιοκρατία µάς µιλάτε; Ποιον κοροϊ-
δεύετε και ποιον µας λέτε ότι θα διορθώσετε; Τον εαυτό σας
µετά από έξι χρόνια; Τι θα κάνετε δηλαδή; Θα αλλάξετε δέρµα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κόσµος που βγήκε στον δρόµο
µάς είπε ότι δεν θέλει να ζει σε µια χώρα που συγκρούονται
τρένα. Δεν θέλει να ζει σε µια χώρα στην οποία η εκτελεστική
εξουσία προσπαθεί ξανά και ξανά να επηρεάσει τη δικαιοσύνη.
Δεν θέλει ένα κράτος πελατειακό, διεφθαρµένο, κοµµατικό λά-
φυρο του εκάστοτε νικητή των εκλογών. Δεν θέλει έναν Πρωθυ-
πουργό που πηγαίνει να προκαταλάβει τις κρίσεις της δικαιο-
σύνης. Και να θυµάστε κάτι: Στην ελληνική δηµοκρατία αναντικα-
τάστατες είναι µόνο η δηµοκρατία και η δικαιοσύνη, όχι ο κ. Μη-
τσοτάκης. 

9226 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βλαχάκος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

εδώ για να εξετάσουµε την πρόταση δυσπιστίας που κατατέθηκε
από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης µε στόχο και πάλι τον απο-
προσανατολισµό της κοινής γνώµης και τον διχασµό του ελληνι-
κού λαού. Για ακόµα µία φορά βλέπουµε συντονισµένες προ-
σπάθειες µε σκοπό την αποσταθεροποίηση της χώρας και αυτήν
τη φορά δυστυχώς µε τον χειρότερο τρόπο. Οι πολιτικοί µας αντί-
παλοι επέλεξαν να µετατρέψουν τον πόνο των συγγενών των θυ-
µάτων, αλλά και όλων των Ελλήνων, σε κοµµατικό λάβαρο, µε
στόχο να παρουσιάσουν φθορά της Κυβέρνησης, να σπείρουν
την αµφιβολία και να προσπαθήσουν να κλονίσουν την εµπιστο-
σύνη µιας ολόκληρης κοινωνίας. 

Κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ πως θα είναι συνετό και ωφέλιµο
για όλους µας να λαµβάνουµε σωστά τα µηνύµατα της ελληνικής
κοινωνίας. Οι Έλληνες ζητούν δικαίωση και ασφάλεια στην κα-
θηµερινότητά τους. Επιτρέψτε µου, όµως, να σας πω πως κανέ-
νας πολίτης αυτής της χώρας δεν θα αποζητούσε την πολιτική
αστάθεια που προσπαθείτε να προκαλέσετε. Σε µια χρονική στι-
γµή που η Ευρωπαϊκή Ένωση καλείται να αντεπεξέλθει σε εσω-
τερικές, αλλά και διατλαντικές δυσκολίες, η Αντιπολίτευση
εργαλειοποιεί τον πόνο των συγγενών των θυµάτων και την ευαι-
σθησία των συµπολιτών µας και καταθέτει πρόταση δυσπιστίας
κατά της Κυβέρνησης. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από την πρώτη στιγµή
της θητείας της ακολουθεί πιστά το πρόγραµµα που είχε εξαγ-
γείλει προεκλογικά και συνεχίζει όλο αυτό το διάστηµα που εσείς
προσπαθείτε να αποπροσανατολίσετε ολόκληρη την κοινωνία µε
συνέπεια και σταθερότητα να υλοποιεί όλες τις δεσµεύσεις της
απέναντι στον ελληνικό λαό. Μέσα από µια σειρά κοινωνικών
έργων, µέσα από την αξιοποίηση των επενδυτικών ευκαιριών,
αλλά και µε τα έργα που πραγµατοποιούνται µε στόχο την ανά-
πτυξη, τον εκσυγχρονισµό και την αναβάθµιση πολλών και δια-
φορετικών τοµέων, έχει καταφέρει να εξασφαλίσει την πολιτική
σταθερότητα της χώρας εντός, αλλά και εκτός των συνόρων. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ στο κυβερνητικό έργο, ξεκινώ-
ντας από τον κλάδο της υγείας που αποτελεί ένα από τα κεντρικά
θέµατα της πολιτικής ατζέντας της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας, η οποία από την αρχή της θητείας της έχει προχωρήσει
σε διάφορες µεταρρυθµίσεις και πρωτοβουλίες, µε στόχο την
αναβάθµιση των υπηρεσιών υγείας, την αύξηση της χρηµατοδό-
τησής τους και τη βελτίωση της ποιότητας των παρεχόµενων
υπηρεσιών. Θέµατα που αφορούν την αναβάθµιση του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας και µεταρρυθµίσεις που κρίνονται απαραίτη-
τες για την ορθότερη λειτουργία του ΕΣΥ έρχονται συνεχώς υπό
τη µορφή νοµοσχεδίων από το Υπουργείο Υγείας.

Στο µέχρι τώρα διάστηµα της διακυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη άλλαξαν ριζικά θέµατα-αγκάθια -ας µου επιτραπεί η
έκφραση αυτή- για το σύστηµα υγείας. Χρόνια προβλήµατα που
δυσχέραιναν την ορθή λειτουργία των υπηρεσιών υγείας στη
χώρα µας, τώρα έχουν πια αλλάξει καθοριστικά, όπως η αναµόρ-
φωση του Εθνικού Συστήµατος Τραύµατος, κίνητρα προσέλκυ-
σης και παραµονής των ιατρών του ΕΣΥ σε άγονες και προβλη-
µατικές περιοχές, τα προγράµµατα προληπτικής ιατρικής για τον
καρκίνο του µαστού, τραχήλου της µήτρας, παχέος εντέρου και
καρδιαγγειακών νοσηµάτων που σώζουν και θα συνεχίσουν να
σώζουν ζωές και φυσικά οι ανακαινίσεις των νοσοκοµείων και των
κέντρων υγείας της χώρας µε πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Φυσικά δεν είναι µόνο ο κλάδος της υγείας στον οποίον αξίζει
να αναφερθούµε, καθώς η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
κάνει σηµαντικά βήµατα και σηµειώνει µεγάλη πρόοδο σε πολ-
λούς τοµείς που απασχολούν την καθηµερινότητα των πολιτών. 

Εν συντοµία, λοιπόν, θα αναφερθώ σε κάποιους από αυτούς,
καθώς ο χρόνος δεν είναι αρκετός για να µπορέσουµε να ανα-
δείξουµε το έργο αυτής της Κυβέρνησης που µε τόσο κόπο προ-
σπαθείτε να επισκιάσετε.

Στον κλάδο της παιδείας η χώρα µας φέτος έκανε το µεγάλο
βήµα και έδωσε την ευκαιρία σε ιδρύµατα του εξωτερικού να κα-
ταθέσουν αιτήσεις για τη λειτουργία µη κρατικών πανεπιστηµίων,
ενώ ταυτόχρονα τα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια συνεργάζο-
νται µε κορυφαία ιδρύµατα του εξωτερικού, πραγµατοποιώντας
κοινά προγράµµατα σπουδών. Στον τοµέα της ψηφιοποίησης η
Ελλάδα έκανε τεράστια άλµατα βελτίωσης, έχοντας παραπάνω
από δύο χιλιάδες υπηρεσίες στο gov.gr, που αναµφίβολα διευ-
κολύνουν την καθηµερινότητα όλων µας και φυσικά µε τελευταίο
το Κτηµατολόγιο, το οποίο αναµένεται να ολοκληρωθεί άµεσα. 

Επιπλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αδύνατο να µην
αναφερθούµε και στις κινήσεις που έχουν γίνει από µεριάς της
Κυβέρνησης και του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και
αφορούν την πρόληψη και αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής
βίας µε τη λειτουργία του panic button και στην προστασία των
ανηλίκων. Βλέπουµε πως κάθε µέρα οι καταγγελίες αλλά και οι
εξυγιάνσεις τέτοιων εγκληµατικών ενεργειών όλο και αυξάνονται. 

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, το µήνυµα του ελληνικού
λαού είναι ξεκάθαρο για εµάς. Για εσάς µάλλον όχι. Καταθέσατε
µια πρόταση δυσπιστίας και κάποιοι από εσάς ζητάτε εκλογές. Η
ανάγκη των συµπολιτών µας όµως είναι να µάθουν την αλήθεια,
να αποδοθούν ευθύνες και επιτέλους να φτιάξουµε τον ελληνικό
σιδηρόδροµο. Εύχοµαι όσοι ακούν και θα ακούσουν τη συζήτησή
µας αυτές τις ηµέρες να έχουν την ευκαιρία να βγάλουν τα δικά
τους συµπεράσµατα και να µην επιτρέψουν σε κανέναν να εργα-
λειοποιεί τον πόνο και τις ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας µε
µοναδικό σκοπό τον διχασµό. Η Ελλάδα µε Πρωθυπουργό τον
Κυριάκο Μητσοτάκη προχωρά µπροστά, σταθερά, έχοντας ως
προτεραιότητα µόνο και πάντα τον ελληνικό λαό, µακριά από λαϊ-
κισµούς και τοξικότητα. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να αναφερθώ και στην προσβολή την
οποία έχουµε δεχθεί κατά καιρούς, ειδικά το τελευταίο διάστηµα,
ότι είµαστε δολοφόνοι και ότι έχουµε βαµµένα τα χέρια µας µε
αίµα. Προσωπικά, λοιπόν, έχω βαµµένα τα χέρια µου µε αίµα προ-
σπαθώντας, τη στιγµή που οι άλλοι θέλουν να διχάσουν τον ελ-
ληνικό λαό, να σώσω ανθρώπινες ζωές από τροχαία ατυχήµατα
και όχι µόνο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βλαχάκο. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Υγείας κ. Άδωνις Γεωργιάδης. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα µία πρόταση

δυσπιστίας η οποία διεξάγεται σε ένα εξαιρετικά τοξικό κλίµα.
Και οφείλω να πω ότι προσωπικά έπεσα έξω. Όταν τελείωσαν οι
εκλογές του 2023 είχα τότε δηλώσει ότι θεωρώ την εκλογική νίκη
της Νέας Δηµοκρατίας ήττα της τοξικότητας και ότι ο ελληνικός
λαός έδειξε ότι αποφάσισε να γυρίσει σελίδα. Δυστυχώς έχω
πέσει έξω. Και η τοξικότητα όχι µόνο έχει επανέλθει στην πολιτική
µας ζωή, αλλά έχει επανέλθει δριµύτερη παρά ποτέ. 

Παλαιότεροι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ έχουν πικράν πείρα της
τοξικότητος της εποχής του αντιµνηµονίου την οποία είχα βιώσει
και εγώ ως ένας από αυτούς που είχαν ψηφίσει το µνηµόνιο από
την πρώτη στιγµή. Οφείλω να πω, έχοντας βιώσει και εκείνη την
περίοδο και την τωρινή, ότι η τοξικότητα του παρόντος χρόνου
ξεπερνά κατά πολύ εκείνης της περιόδου. 

Μας παρουσιάζουν περίπου ως τέρατα. Εµένα κυρίως. Λες κι
εµείς δεν είµαστε φτιαγµένοι από σάρκα, ούτε µας γέννησε µάνα.
Εγώ, κυρία Αναγνωστοπούλου, που κουνάτε το κεφάλι, έχασα και
τους δυο γονείς µου µέχρι τα είκοσί µου χρόνια. Έχω βιώσει τον
θάνατο στην πιο τρυφερή ηλικία ενός παιδιού στη Γ’ Λυκείου
όταν έχασα ξαφνικά τον πατέρα µου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Λυπάµαι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Και

δεν περιµένω κανέναν, µα κανέναν, να µου κάνει µαθήµατα αν-
θρωπιάς και ανθρωπισµού. Δεν τη χρειαζόµαστε και κανένας από
µας δεν τη χρειάζεται από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Κουνάει το κεφάλι της η κ. Αναγνωστοπούλου, γιατί οι άνθρω-
ποι της Αριστεράς αν για κάτι πραγµατικά διακρίνονται είναι το
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θράσος, ενώ εµείς στη Νέα Δηµοκρατία αν για κάτι διακρινόµα-
στε είναι η ανικανότητα στην επικοινωνία. Η κ. Αναγνωστοπούλου
µέλος κυβερνήσεως Τσίπρα και µεγάλο στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ
µέχρι πρότινος, µέχρι να πάει στη Νέα Αριστερά, κουνάει το κε-
φάλι σε µένα και αυτή η παράταξη εκεί κατηγορεί τη Νέα Δηµο-
κρατία για συγκάλυψη. 

Θέλετε να µιλήσουµε για µια πραγµατική συγκάλυψη; Στις 23
Ιουλίου 2018 γίνεται η µεγάλη τραγωδία στο Μάτι. Στις 6 Αυγού-
στου 2018 η κυβέρνηση του κ. Αλέξη Τσίπρα, µέλος της οποίας
υπήρξε η κ. Αναγνωστοπούλου που κούναγε πριν το κεφάλι, απο-
φάσισε να διορίσει Αρχηγό της Πυροσβεστικής τον έως τότε
Υπαρχηγό κ. Βασίλη Ματθαιόπουλο. Ο κ. Ματθαιόπουλος πριν
από λίγους µήνες καταδικάστηκε σε τριάντα µήνες φυλάκιση. Ξέ-
ρετε γιατί καταδικάστηκε; 

Διαβάζω και το καταθέτω στα Πρακτικά από την εφηµερίδα
«Αυγή»: «Ο ίδιος ο µάρτυρας σε συνάντηση που είχε µε τον κ.
Ματθαιόπουλο δέχθηκε πίεση να µην συντάξει την πραγµατογνω-
µοσύνη σύµφωνα µε τα πραγµατικά γεγονότα και να αποδώσει
την πύρινη κόλαση στην άναρχη δόµηση, στον αέρα κ.λπ.. Ο µάρ-
τυρας κατέθεσε πως ενηµέρωσε την εισαγγελία κι έτσι µε πρω-
τοβουλία του τότε προϊσταµένου Ηλία Ζαγοραίου εκδόθηκε
δεύτερο διοριστήριο που εξασφάλιζε µεγαλύτερη ευελιξία στον
επιπυραγό». Τον δικαστικό πραγµατογνώµονα στον οποίο έκανε
το µπούλινγκ για το οποίο καταδικάστηκε ο κ. Ματθαιόπουλος.
Ακούστε, κυρία Αναγνωστοπούλου που είχατε το θράσος να κου-
νάτε και το κεφάλι σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Φτάνει. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

«Όταν πήρα δεύτερο διοριστήριο έγινε πιο έντονη η διαδικασία
της αντίδρασης. Όποτε πήγαινα, είτε µε χειρονοµίες είτε µε
λόγια, δεχόµουν πίεση. «Πρόσεξε τι θα γράψεις. Θα πάθεις κακό.
Θα σε στείλουµε στη Σάµο ή στην Κω και στην πρώτη φωτιά δεν
θα σου σηκώνουµε τα εναέρια. Ό,τι συνέβη στην πυρκαγιά της
Μάνης και στα Κύθηρα. Έτσι γίνονται τα παιχνίδια να ξέρεις». Και
σηµείωσε παρακάτω σε ερώτηση του προέδρου ότι δέχτηκε όχι
µόνο µπούλινγκ αλλά ευθεία απειλή. Και ξέρετε τι δήλωσε ο κ.
Ματθαιόπουλος τελικά στο δικαστήριο; Ένοχος.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γε-
ωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ –ό,τι είστε τώρα, διάφορα κοµµατίδια εκεί-
έχετε υπάρξει µέλος µιας κυβέρνησης µε την τραγωδία στο Μάτι.
Δώσατε το αξίωµα του Αρχηγού στον Υπαρχηγό που ήταν στο
Μάτι και µετά αυτός ο Αρχηγός που εσείς επιλέξατε όχι µόνο
έκανε συγκάλυψη, αλλά έχει καταδικαστεί για τη συγκάλυψη και
έχει παραδεχτεί τη συγκάλυψη. Και εσείς, κυρία µου, κάθεστε
από την Αριστερά και κάνετε µαθήµατα στη Νέα Δηµοκρατία και
εµείς σας ακούµε; Αυτό µάλιστα. Είναι συγκάλυψη. Αποδεδει-
γµένη δικαστικά και αναµφίβολα. Και γι’ αυτό ζητάτε να πέσει η
Κυβέρνηση και δεν ντρέπεστε; Και πιστεύετε πραγµατικά ότι η
Ελλάδα πρόκειται να ξαναγυρίσει στην εποχή του 2015, στην
εποχή των «αγανακτισµένων»; 

Ξέρετε ποια ήταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ,
που κάνατε την πρόταση δυσπιστίας, η πιο δύσκολη στιγµή σας
στη διακυβέρνηση του 2010-2012 µέχρι να πέσει η κυβέρνηση
Παπανδρέου και να πάµε στη συγκυβέρνηση Παπαδήµου; Ήταν
η πλατεία απ’ έξω µε τους «αγανακτισµένους» που ξεκίνησε µε
τη µεγάλη πορεία που έκαψε τους ανθρώπους στη Marfin, για
τους οποίους ποτέ δεν απολογήθηκε κανένας, ούτε έκλαψε κα-
νείς από την Αριστερά, ούτε έκαναν ποτέ πορεία και συλλαλητή-
ριο. Κανένας τους. Και µετά έκαναν απ’ έξω κατάληψη στην
πλατεία µε κάτι κρεµάλες. Ήταν το κίνηµα των αγανακτισµένων. 

Ξέρετε πού οδήγησε αυτό το κίνηµα των αγανακτισµένων, κύ-
ριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, το οποίο υποστηρίζετε στη νέα του
µορφή, στην τοξικότητα; Ένα βήµα πριν να βγούµε από την Ευ-
ρωζώνη, σε κλειστές τράπεζες, στην καταστροφή του ΠΑΣΟΚ
που πήγε από το 40% στο 13%, στους προπηλακισµούς των Βου-
λευτών σας.

Και ρίχνετε, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, νερό στον µύλο της τοξικότη-
τας καταθέτοντας µαζί µε αυτούς πρόταση δυσπιστίας; Με αυ-

τούς που σας κυνηγούσαν στις ταβέρνες και πέταγαν πέτρες και
γιαούρτια; Και σας έδερναν; Και σας κατηγορούσαν και λέγανε
–θυµάµαι τον Παπανδρέου τότε- ότι ήσασταν προδότες; Και µε
αυτούς πάτε και υπογράφετε πρόταση δυσπιστίας για να ρίξετε
τον Μητσοτάκη; Και δεν σέβεστε ούτε την ιστορία του ΠΑΣΟΚ;
Δεν σέβεστε τον εαυτό σας, τους συναδέλφους σας που προπη-
λακίζανε; Πού είµαστε εµείς; Αλτσχάιµερ έχουµε πάθει; Δεν ήµα-
σταν στη Βουλή και τα βλέπαµε; Είναι εξαιρετικά λυπηρό ότι το
Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα –εγώ το λέω πάντα- που έβαλε
πλάτη για να µείνει η Ελλάδα στο ευρώ, συνυπογράφει µε την κ.
Κωνσταντοπούλου.

Ξέρετε ποια είναι η κ. Κωνσταντοπούλου, κύριε Χρηστίδη –δεν
ήσασταν Βουλευτής τότε- και κύριε Τσίµαρη; Ήταν η Πρόεδρος
της Βουλής που, όταν το καλοκαίρι του 2015 µετά τη στροφή του
Τσίπρα έπρεπε να ψηφιστεί το µνηµόνιο για να µην γίνει στην Ελ-
λάδα default, δηλαδή πιστωτικό γεγονός και πάµε στη δραχµή,
κράτησε όλους τους Βουλευτές όλο το βράδυ -κοιµόµασταν στα
πατώµατα- γιατί µε τερτίπια δικονοµικά στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων προσπαθούσε να πάει τη χώρα στη δραχµή. Το θυµάστε;
Με αυτή την κυρία συνυπογράψατε. Με αυτή που ήθελε να πάει
την Ελλάδα στη δραχµή. Και δεν ντρέπεστε. Δεν ντραπήκατε τον
εαυτό σας και την ιστορία σας. Και πήγατε µαζί της να συµµαχή-
σετε.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Για να κερδίσετε τι; Ούτε από πολιτική δεν ξέρετε. Μόνο την

Κωνσταντοπούλου ωφελείτε µε αυτό που κάνετε. Το µόνο κόµµα
που ανεβαίνει είναι ο Βελόπουλος και η Κωνσταντοπούλου στις
δηµοσκοπήσεις. Ξέρετε γιατί; Γιατί από την τοξικότητα την οποία
δυστυχώς η πρότασή σας υποθάλπει και υποδαυλίζει, ένα κόµµα
το οποίο είναι κόµµα συστηµικό που πράγµατι έχει ιστορία, ρίζες,
κανονικούς ανθρώπους, όχι µόνο δεν µπορεί να κερδίσει αλλά
µόνο θα χάνει. 

Κάνατε σύµπραξη µε τους χειρότερούς σας εχθρούς κατά του
Μητσοτάκη και βλάπτετε πάνω από όλα και το ΠΑΣΟΚ. Και ούτε
αυτό δεν έχετε καταλάβει. Μωραίνει Κύριος ον βούλεται απολέ-
σαι. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να πάρω δύο ακόµη
λεπτά. Θα πω δυο λόγια τώρα για το Υπουργείο Υγείας, αφού συ-
ζητάµε µια πρόταση δυσπιστίας. Πρώτα απ’ όλα, άκουσα πάρα
πολλούς από εσάς να λέτε συνέχεια «την κατάρρευση του ΕΣΥ».
Τα δίνω για τα Πρακτικά της Βουλής, κυρίως για τους συναδέλ-
φους της Νέας Δηµοκρατίας να τα πάρετε να τα έχετε στα κανά-
λια και στη Βουλή, όποτε τα ακούτε. Η ανακοίνωση του Πανελλη-
νίου Ιατρικού Συλλόγου βγήκε προχθές, θα απαντήσω αύριο ανα-
λυτικά µε ονοµατεπώνυµα. Προσλήψεις ιατρών ΕΣΥ Ιανουάριος
’24 - Φεβρουάριος ’25 για νοσοκοµεία και ΠΦΥ, συν 390 άτοµα.
Μόνο στα νοσοκοµεία έχουµε σε έναν χρόνο συν 580 γιατρούς.
Τα καταθέτω αναλυτικά για να µην τα λέµε τώρα ένα, ένα και ανά
ειδικότητα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γε-
ωργιάδης  καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σήµερα έχουµε περισσότερο ιατρικό και νοσηλευτικό και λοιπό
προσωπικό στο ΕΣΥ απ’ ό,τι είχαµε ποτέ. Είναι το ΕΣΥ που φθίνει. 

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε περισσότερη
παραγωγή χειρουργείων στο ΕΣΥ απ’ ό,τι είχαµε σε όλη την ιστο-
ρία του. Πώς γίνεται να κάναµε το 2024 ρεκόρ χειρουργικών
επεµβάσεων στο ΕΣΥ, ενώ το ΕΣΥ καταρρέει και έχει γίνει κέντρο
υγείας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Μπορεί ταυτόχρονα ένα
σύστηµα που καταρρέει να έχει κάνει ρεκόρ χειρουργικών επεµ-
βάσεων;

Πάµε να δούµε λίγο τι πετύχαµε µέσα σε ένα χρόνο; Πετύχαµε
να εντάξουµε 1,93 δισεκατοµµύρια ευρώ στο Ταµείο Ανάκαµψης,
έργα µόνο για το Υπουργείο Υγείας. Υπερκαλύψαµε τον στόχο
απορρόφησης του Ταµείου Ανάκαµψης του Υπουργείου Υγείας
κατά 171%. Από 234 εκατοµµύρια ξεπεράσαµε τα 400 εκατοµµύ-
ρια µέσα σε έναν χρόνο. Θεσµοθετήσαµε τις πιο σηµαντικές µε-
ταρρυθµίσεις του ΕΣΥ, τα δωρεάν απογευµατινά χειρουργεία.

Έχουµε στον διαγωνισµό τώρα το πολυκαναλικό σύστηµα εξυ-
πηρέτησης πολιτών. Τι είναι αυτό; Μέχρι το καλοκαίρι θα υπάρχει
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ένας τετραψήφιος δωρεάν αριθµός στο ΕΣΥ που θα αντικατα-
στήσει όλα τα νούµερα που παίρνετε εδώ και χρόνια και πληρώ-
νετε για να κλείσετε ραντεβού, στο οποίο θα έχουµε βάλει όλα
τα ραντεβού του ΕΣΥ, τα πάντα. Πάνω από 20 εκατοµµύρια ρα-
ντεβού το χρόνο θα κλείνονται από τον τετραψήφιο αριθµό. Πώς
είναι ο 1555 για το Εργασίας και τον ΕΦΚΑ και τη ΔΥΠΑ, θα
έχουµε το αντίστοιχο τετραψήφιο δωρεάν για το ΕΣΥ από τις
αρχές Ιουνίου αυτού του χρόνου. Και όλα τα ραντεβού των πολι-
τών για νοσοκοµεία, για κέντρα υγείας, για συµβεβληµένους για-
τρούς του ΕΟΠΥΥ θα είναι δωρεάν και αυτόµατα µε ένα απλό
σύστηµα και µια απλή πλατφόρµα. 

Για τα φαρµακεία του ΕΟΠΥΥ, που γίνεται η γνωστή φασαρία,
από τον Απρίλιο ξεκινάει η διανοµή κατ’ οίκον. Τέλειωσε ο δια-
γωνισµός, κατοχυρώθηκε ο πλειοδότης, τώρα υπογράφεται η
σύµβαση και θα µπορούν να παίρνουν τα φάρµακά τους κατευ-
θείαν στο σπίτι και ήδη τους φτιάξαµε ηλεκτρονική πλατφόρµα,
όπου µπορούν να κλείσουν το ραντεβού και να µην ταλαιπωρού-
νται στις ουρές. 

Ανακαινίζουµε στις επτά υγειονοµικές περιφέρειες ενενήντα
τρία νοσοκοµεία. Σήµερα που µιλάµε, στο ΕΣΥ που καταρρέει,
σε ογδόντα έξι νοσοκοµεία ταυτόχρονα έχουµε εργολάβους. Σε
ογδόντα έξι νοσοκοµεία από τα εκατόν είκοσι οκτώ! Σήµερα που
µιλάµε ανακαινίζονται ταυτόχρονα εξήντα τρία τµήµατα επειγό-
ντων περιστατικών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δείξτε µου µία περίοδο στο ΕΣΥ
από την ίδρυσή του που γίνονταν ταυτόχρονα τόσα έργα. Ούτε
στον ύπνο τους δεν τα έχουν δει. Εκδίδεται άµεσα, ίσως και
αύριο, η υπουργική απόφαση για να µπορούν οι ιδιώτες γιατροί
να συνεργάζονται µε τα δηµόσια νοσοκοµεία. Αυτή µάλλον θα εκ-
δοθεί αύριο. Ανακαινίζουµε εκατόν εξήντα τέσσερα κέντρα υ-
γείας.

Την Τρίτη στις 12 το µεσηµέρι στο Υπουργείο Υγείας, µε τον
Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης παρουσιάζουµε τον Ηλε-
κτρονικό Φάκελο Υγείας που ήδη από την πρώτη φάση µπαίνει
σε λειτουργική χρήση και άρα, το µεγαλύτερο έργο ψηφιακό στα
χέρια του ΕΣΥ γίνεται πραγµατικότητα. 

Σχετικά µε τους ογκολογικούς ασθενείς: Πριν έρθω εδώ µιλού-
σαµε στο τέταρτο ογκολογικό συνέδριο των γυναικών µε καρκίνο
και σηκώθηκε µία ασθενής –µπορείτε να δείτε το βίντεο, το έχω
ανεβάσει στην σελίδα στο Facebook- που µε ευχαρίστησε και
µου είπε: «Η Κυβέρνησή σας και εσείς προσωπικά, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε κάνει µέσα σε έναν χρόνο ό,τι δεν έχει γίνει για µας εδώ
και είκοσι πέντε χρόνια». 

Ξέρετε τι έχουµε κάνει σε ένα χρόνο; Το Εθνικό Μητρώο Νεο-
πλασιών. Το ζητούσαν οι ογκολογικοί ασθενείς είκοσι πέντε χρό-
νια και είναι τώρα και λειτουργεί. Ξέρετε τι άλλο κάναµε; Βάλαµε
τους βιοδείκτες και τους αποζηµιώνουµε στον ΕΟΠΥΥ. Το συζη-
τάγανε είκοσι χρόνια και το κάναµε αυτόν τον χρόνο. Και τώρα
το έχουν στη διάθεσή τους οι ογκολογικοί ασθενείς. 

Καταφέραµε µε όλα αυτά να επιτύχουµε πλήρη έλεγχο του
προϋπολογισµού, να µειώσουµε µετά από πολλά χρόνια το claw
back και στο φάρµακο και στις διαγνωστικές εξετάσεις και να ξε-
κινήσουµε µια σειρά ψηφιακών έργων όπου έχουµε την αναβάθ-
µιση της ψηφιακής ετοιµότητας των νοσοκοµείων για να
πηγαίνουµε γρηγορότερα στα ΤΕΠ και να µην ταλαιπωρείται ο
κόσµος από σήµερα οκτώ και εννιά και δέκα ώρες.

Να πω µέχρι το τέλος αυτού του µήνα λειτουργεί πιλοτικά η
ηλεκτρονική ιχνηλάτηση ασθενούς, αυτό που λέγαµε «βραχιο-
λάκι» στο Νοσοκοµείο του Ευαγγελισµού. Μέχρι το καλοκαίρι θα
βρίσκεται σε δώδεκα νοσοκοµεία, Λαϊκό, Γεννηµατά, ΚΑΤ, Παί-
δων Πεντέλης, Παίδων Αγία Σοφία, Παίδων Αγλαΐα Κυριακού,
Άγιοι Ανάργυροι, Άγιος Σάββας, Πανεπιστηµιακό Ρίου, Πανεπι-
στηµιακό Ιωαννίνων, Κάρπαθο και Σισµανόγλειο. 

Με την ηλεκτρονική ιχνηλάτηση θα µπορούµε να επιταχύνουµε
στο µισό τον χρόνο που περιµένει ένας ασθενής στις αναµονές
στο τµήµα επειγόντων περιστατικών. Πιάσαµε µε ηλεκτρονικά συ-
στήµατα που εγκαταστήσαµε µέσα σε αυτόν τον χρόνο υπερσυ-
νταγογράφηση και πάρα πολλούς γιατρούς, οι οποίοι έκαναν
δυστυχώς απάτες. Εφαρµόσαµε θεραπευτικά και διαγνωστικά
πρωτόκολλα. Φτιάξαµε νέο σύστηµα ηλεκτρονικής συνταγογρά-
φησης. Πετύχαµε να είµαστε σύµφωνοι µε τον HMVO κ.λπ. κ.λπ..

Μην σας πω πάρα πολλά γιατί δεν θέλω να σας κουράσω. 
Όποιος σας πει ότι έχει περάσει ο χρόνος αυτός χωρίς να δου-

λεύουµε για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, είναι ψεύτης. Θεσπίσαµε
κίνητρα για τις άγονες περιοχές και λένε: «Δεν έχουµε πετύχει το
σύνολο των στόχων µας».

Επειδή βλέπω εδώ τον συνάδελφο από τη Δράµα, ξέρετε πό-
σους γιατρούς προκηρύσσουµε την άλλη εβδοµάδα για τη
Δράµα; Δεκατέσσερις γιατρούς. Ταυτόχρονα. Έχετε ξαναδεί στη
Δράµα δεκατέσσερις προκηρύξεις γιατρών µε τα κίνητρα;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Προκηρύξεις είδαµε.
Γιατρούς δεν είδαµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα
έρθει και η ώρα που θα έρθουν οι γιατροί, αγαπητέ κύριε συνά-
δελφε. Αλλά, σε άγονη περιοχή –να πω για να το ξέρει ο κόσµος-
από τις τριακόσιες πενήντα άγονες θέσεις που έχουµε προκηρύ-
ξει, έχουµε ήδη καλύψει τις διακόσιες εξήντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα
ολοκληρώσω αµέσως.

Από τριακόσιες πενήντα άγονες κενές θέσεις στη Δράµα, στην
Κω, έχουν καλυφθεί διακόσιες εξήντα. Έχουµε πρόβληµα µε
αυτά τα δύο µέρη. Είναι αλήθεια αυτό που είπατε, αλλά δεν το
βάζουµε κάτω. Κάθε φορά κάνουµε προκήρυξη µέχρι να πετύ-
χουµε να πάµε γιατρούς εκεί. Όχι µόνο δεν αδιαφορούµε, αλλά
είµαστε από πάνω, ούτε κρύβουµε το πρόβληµα. 

Όποιος, λοιπόν, σηκώνεται εδώ πέρα και λέει ελαφρά τη καρ-
δία «το ΕΣΥ καταρρέει», «το ΕΣΥ έχει γίνει κέντρο υγείας», «το
ΕΣΥ δεν δουλεύει», να πάει, κύριε Φλώρε, κύριε συνάδελφε, στο
«Αγία Σοφία» να ρωτήσετε τους εργαζοµένους εκεί στο νοσοκο-
µείο που έγινε καινούργιο. Γιατί δεν πάτε αφού το ξέρετε το νο-
σοκοµείο; Να δείτε µε τα µάτια σας αν καταρρέει το ΕΣΥ. Ολο-
καίνουργιο νοσοκοµείο είναι πια το Παίδων «Αγία Σοφία», µε και-
νούργια ΤΕΠ, µε καινούργιες κλινικές και το ξέρετε καλά και δεν
το λέτε. Δεν το λέτε για να λαϊκίζετε κι εσείς. Και ξέρετε πολύ
καλά ότι το ξέρω πως το γνωρίζετε. 

Άρα, λοιπόν, σηκώνεστε ένας-ένας, βρίζετε το ΕΣΥ, ότι δεν έχει
γίνει τίποτα και δεν έχετε πατήσει σε νοσοκοµείο. Γιατί αν είχατε
πατήσει, θα βλέπατε το τι γίνεται ταυτόχρονα. Το µεγαλύτερο
έργο κτιριολογικής αναβάθµισης από την ίδρυσή του, το µεγα-
λύτερο πρόγραµµα αγοράς εξοπλισµού από την ίδρυσή του και
οι περισσότερες προσλήψεις, εξίµισι χιλιάδες πέρυσι και πεντέ-
µισι χιλιάδες φέτος, από την ίδρυσή του. Και όλα αυτά για σας
είναι ψίχουλα. 

Μόνο ένα τελευταίο θα πω, για να το ξέρουν οι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας. Όταν ήρθαµε στη διακυβέρνηση, από την
καλή Αριστερά παραλάβαµε προϋπολογισµό για τα εκατόν είκοσι
οκτώ νοσοκοµεία της χώρας 1,6 δισεκατοµµύρια. Εµείς, που θέ-
λουµε να ιδιωτικοποιήσουµε το ΕΣΥ και να το ξεπουλήσουµε σε
ιδιώτες και να το κλείσουµε και να το αφήσουµε, έχουµε πάει τον
προϋπολογισµό για τα ίδια εκατόν είκοσι οκτώ νοσοκοµεία στα
3,2 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή, έχουµε διπλασιάσει τον προϋπολο-
γισµό σε έξι χρόνια.

Γίνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να διπλασιάζεις τον προ-
ϋπολογισµό, να αυξάνεις το προσωπικό, να ανακαινίζεις τα κτίρια
και το κρυφό σου σχέδιο να είναι να το ξεπουλήσεις και να το
κλείσεις; Και δεν ντρέπονται; 

Και να πω κάτι ακόµα, γιατί βλέπω τον Νίκο τον Παπαθανάση,
για να καταλάβει και ο κόσµος την παράνοια που ζούµε. Στο
Υπουργείο Ανάπτυξης, όταν ήµουν Υπουργός Ανάπτυξης, είχαµε
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Φαντάζοµαι, όσοι έχετε
κυβερνήσει, ξέρετε ποιο είναι το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων. Για όσους, όµως, δεν έχουν κυβερνήσει να σας πω πως
είναι ο κεντρικός κουµπαράς από τον οποίο γίνονται όλα τα δη-
µόσια έργα. 

Όταν µία περιφέρεια κάνει ένα έργο και ζητάει αύξηση του
προϋπολογισµού, η περιφέρεια είναι υπεύθυνη για το έργο, για
το φυσικό αντικείµενο, για τον εργολάβο, για την εκτέλεση και
ζητάει την έγκριση της αύξησης των πιστώσεων αφού έχει κάνει
το έργο, για να µπορέσει να εκταµιεύσει και να πληρώσει τα χρή-
µατα. 
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Πράγµατι, περίπου οκτώ µήνες µετά το τραγικό δυστύχηµα
των Τεµπών, το Υπουργείο Ανάπτυξης -όχι τότε ο Νίκος ο Παπα-
θανάσης- ο τότε Υφυπουργός µου, που είχε την αρµοδιότητα του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, ο Γιάννης Τσακίρης, ενέ-
κρινε την αύξηση των πιστώσεων της Περιφέρειας Θεσσαλίας
για τα έργα αποκατάστασης του χώρου του δυστυχήµατος των
Τεµπών. Γι’ αυτό, είδα χθες µια πρόταση από τη Νίκη που θέλει
να συσταθεί προκαταρκτική επιτροπή και συµπεριλαµβάνουν και
εµένα, γιατί -λέει- ήµουν ο πολιτικός προϊστάµενος του Γιάννη
Τσακίρη ο οποίος υπέγραψε την αύξηση του ορίου πιστώσεων
της Περιφέρειας Θεσσαλίας για να πληρωθούν, µεταξύ των
άλλων, και το συγκεκριµένο έργο. Κι αυτό εσείς το κάνετε ποινικό
ζήτηµα. 

Ξέρετε γιατί σας το λέω; Μήπως καταλάβει κάποιος λογικός
άνθρωπος στη χώρα σε ποιο σηµείο παραλογισµού έχουµε φτά-
σει. Ο πολιτικός προϊστάµενος ενός Υφυπουργού, για µία τυπική
απόφαση αύξησης πιστώσεων, απολύτως νόµιµη, από τις χιλιά-
δες που υπογράφει κάθε µέρα το Υπουργείο Ανάπτυξης στο
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, πρέπει να πάει σε δικαστή-
ριο και να καταδικαστεί ποινικά, επειδή ήταν -λέει- πολιτικός προ-
ϊστάµενος. Και τα γράφετε στην πρόταση και δεν ντρέπεστε! Και
δεν ντρέπεστε! Για να λαϊκίσετε και να συµβάλλετε στον οχετό
της λάσπης κατά του πολιτικού συστήµατος. 

Ε, όχι, λοιπόν, δεν θα πέσει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη! Θα συ-
νεχίσει να κυβερνάει και να προχωράει τη χώρα µπροστά, για να
γίνει η Ελλάδα µια ευρωπαϊκή χώρα, µε τη στήριξη των Βουλευ-
τών της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν συνεχίσουµε

µε τους οµιλητές, ζήτησαν τον λόγο δύο Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι, ο κ. Γιαννούλης και ο κ. Χρηστίδης. Θα δώσω πρώτα
τον λόγο στον κ. Γιαννούλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο επί προσωπικού. Την µισή οµιλία του την έκανε
εναντίον µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο,
κυρία Αναγνωστοπούλου. Το προσωπικό σε τι συνίσταται; 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν
έχω ασχοληθεί ποτέ µε τον κ. Γεωργιάδη. Καταλαβαίνω τι γίνεται
σήµερα από το πρωί επειδή βγήκε το e-mail Τριαντόπουλου. Η
χυδαία παραποίηση των πάντων και τα ψέµατα είναι στην ηµερή-
σια διάταξη. Το ζούµε όλη την ηµέρα. 

Κύριε Γεωργιάδη, όµως, θα ξέρετε να διακρίνετε και δεν το κά-
νετε, το ήθος των ανθρώπων στον δηµόσιο χώρο. Δεν σας επι-
τρέπω να απευθύνεστε σε µένα.

Ευχαριστώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύ-

ριε Πρόεδρε, µπορώ να απαντήσω; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα απαντήσετε

µετά. Θα µιλήσουν δύο Κοινοβουλευτικοί, δεν ξέρω αν υπάρχει
άλλος πέραν των δύο που ανέφερα, και στο τέλος θα απαντή-
σετε, κύριε Υπουργέ.

Κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο για µία παρέµβαση τρίλεπτη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έξι λεπτά θα χρειαστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τα έξι λεπτά τι είναι;

Μία παρέµβαση έχετε ούτως ή άλλως πλέον ως Κοινοβουλευτική
Οµάδα.  Τώρα αν εσείς θέλετε να κάνετε χρήση του εξάλεπτου
της δευτερολογίας των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, πείτε το
από την αρχή. Πρέπει τώρα εγώ να προσπαθώ να το καταλάβω; 

Κι εσείς, κύριε Χρηστίδη, το εξάλεπτο θέλετε;
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Το τρίλεπτο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος,

κύριε Πρόεδρε, για να µην πραγµατικά αδικήσω κανέναν από
τους δεκάδες Βουλευτές που περιµένουν µε αγωνία να εκφρα-
στούν. 

Απευθύνοµαι σε εσάς, κύριε Υπουργέ, κύριε Γεωργιάδη, θεω-
ρώντας ότι δεν πιστεύετε ούτε λέξη απ’ όσα είπατε τα προηγού-

µενα είκοσι λεπτά. Επειδή επικαλεστήκατε και την ιδιότητα του
γονιού, του οικογενειάρχη, πιστεύω ότι είστε κι εσείς συµµέτοχος
στην άποψη που λέει ότι σε αυτή την περίπτωση έχουµε να διδα-
χθούµε πολλά και είναι συγκεκριµένα τα µηνύµατα που παίρ-
νουµε από τους πολίτες. 

Θα προσπεράσω την σε υψηλούς τόνους αντιαριστερή ρητο-
ρεία, που είναι το κύριο άλλοθι όταν βρίσκεστε σε δύσκολη θέση.
Όταν το 2004 γεννήθηκε το παιδί µου, το πρώτο πράγµα που ψι-
θύρισα είναι «αγόρι µου ν’ αγαπάς τους ανθρώπους». Και δεν δια-
κρίνω τους Βουλευτές σε µισανθρώπους ή µη. Τους διακρίνω σε
υπεύθυνους και µη. Και η υπευθυνότητα σε αυτή την περίπτωση
είναι ότι βρίσκεστε σε µία αµηχανία γιατί έχετε µείνει µόνος.
Έχετε µείνει µόνος από το κρεσέντο πρόκλησης και υπερβολι-
κής, τοξικής προσέγγισης του κ. Φλωρίδη, του ανθρώπου που
κάθε φορά που ανοίγει το στόµα του αφαιρεί ή προσθέτει εκατό
µε εκατόν πενήντα χιλιάδες διαδηλωτές, πολίτες αχειραγώγη-
τους, πολίτες που εκφράζουν µία κραυγή αγωνίας «φτάνει πια µε
την παρελκυστική πολιτική και την πρακτική του άλλα λόγια ν’
αγαπιόµαστε». 

Κύριε Υπουργέ, παρά την ένταση που νιώθετε, θέλω να σας
πω, αναγνωρίζοντας ότι τα ανθρωπιστικά στοιχεία δεν µπορούν
να εκλείπουν ούτε από εσάς, επιµένω ότι δεν πιστεύετε λέξη απ’
όσα λέτε. Το καταθέτω και ως προσωπική µαρτυρία από κάθε συ-
νεννόηση, κάθε προσπάθεια επικοινωνίας µαζί σας. Θέλω να βά-
λουµε τα πράγµατα σε µια σειρά. Εκλογές, κύριε Υπουργέ,
εσχάτως ζητά ο ελληνικός λαός. Επί πάρα πολλούς µήνες δια-
µορφώνετε τη δηµόσια ατζέντα µε βάση τις έρευνες. Ήρθε η
ώρα και οι έρευνες, όπως λέει ο ποιητής, «τα όνειρα να πάρουν
εκδίκηση». Και τι λένε; Λένε ότι έτσι όπως αποδεικνύεται καθη-
µερινά, ψηφίδα-ψηφίδα, το σχέδιο πρόχειρης, ερασιτεχνικής και
ανερµάτιστης προσπάθειας απόκρυψης και συγκάλυψης πρα-
γµατικών γεγονότων να οδηγούν την πολιτική µας ζωή σε µονό-
δροµο εκλογικής αναµέτρησης. Ίσως, εύχοµαι, προϊόν να είναι
και αυτής της διαδικασίας της πρότασης δυσπιστίας. 

Νιώθετε αµηχανία γιατί ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι του ιδεο-
λογικού σας πόλου που στήριξε την ανέξοδη ρητορεία της σω-
τηρίας για την πολυετή οικονοµική κρίση, ο Αντώνης Σαµαράς,
που είναι και πολιτικός σας φίλος, αύριο µαθαίνω ότι προτίθεται
να καταψηφίσει την Κυβέρνηση για την οποία είστε -και καλά κά-
νετε- περήφανος που συµµετέχετε. 

Είναι, όµως, η ίδια η Κυβέρνηση η οποία υπερψήφισε την πρό-
ταση µιας προανακριτικής επιτροπής για τη διερεύνηση ενός αδι-
κήµατος για το οποίο Υπουργός εκ µεταγραφής, «στη χορεία των
γενίτσαρων», όπως είπε ο κ. Ανδρουλάκης, υποστήριξε ότι «όσοι
θεωρούν ότι υπάρχει ζήτηµα µπαζώµατος, είναι για τα µπάζα»,
άρα κι εσείς. Κι επειδή ξέρω ότι έχετε την ευθυκρισία και τη γεν-
ναιότητα να µιλήσετε µε ευθύτητα, δεν θα κοροϊδευόµαστε. Εάν
ισχύει η άποψη ότι όσοι πολιτικοί κάνουν λόγο για µπάζωµα του
πεδίου του εγκλήµατος είναι για τα µπάζα, άρα επαγωγικά υπερ-
ψηφίσατε µία πρόταση -και δεν κάνατε χάρη σε κανέναν, ήταν
δηµοκρατική σας υποχρέωση- η οποία είναι για τα µπάζα και µια
Κυβέρνηση που είναι για τα µπάζα. Δεν το λέω µε ευχαρίστηση,
ούτε ως όρο, ούτε ως πολιτική προσέγγιση. 

Ξέρετε κάτι; Εκατοντάδες χιλιάδες άνθρωποι που βρέθηκαν
στους δρόµους δεν βρέθηκαν ούτε για να πουν µόνο «πέσε Μη-
τσοτάκη» ή Αντιπολίτευση ελάτε στα συγκαλά σας και συγκρο-
τήστε ένα κυβερνητικό προγραµµατικό µέτωπο που θα αλλάξει
τη ζωή µας και θα αλλάξει πολιτικές, που αν είχαµε χρόνο θα µπο-
ρούσαµε να αναλύσουµε διεξοδικότερα. Μας λένε σε όλους
«πάρτε το αλλιώς». Δεν µπορεί αυτό το µήνυµα να ισχύει για
όλους τους άλλους εκτός από εσάς. Δεν µπορεί να διεκδικείτε
την αυθεντική ερµηνεία της αλήθειας και των γεγονότων, την ώρα
που έρχονται αποκαλύψεις, εξοµολογήσεις, γεγονότα που σας
εκθέτουν. 

Για  να µπούµε στην ουσία και να µην καταχραστώ τον χρόνο
των Βουλευτών, οι οποίοι πέφτουµε θύµατα της αµετροέπειας,
της αλαζονείας και της υπερφίαλης κατανάλωσης χρόνου για να
λέµε τα ίδια και τα ίδια. Σήµερα η δηµοσιότητα κυριαρχείται από
την αποκάλυψη µιας ηλεκτρονικής αλληλογραφίας όπου τις ώρες
της κρίσης, τις ώρες της έντασης, κάποια κυβερνητικά στελέχη
φέρονται να έχουν ως κύριο µέληµα το θέµα των αποζηµιώσεων.
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Προτρέξανε, δηλαδή, την ώρα της νωπής τραγωδίας, της οδύ-
νης, που µετατράπηκε σε συλλογική και οικουµενική οδύνη, να
ασχολούνται και να αναρωτιούνται για το θέµα των αποζηµιώ-
σεων και πώς θα συµµαζέψουµε τον χώρο, να φαίνεται λιγότερο
χειρότερα απ’ ό,τι είναι. Ε, δεν το κατάφεραν.

Και δεν λέµε κάτι εξωπραγµατικό. Ζητάµε µια απάντηση, γιατί
όπως λέει ο λαός µας, κύριε Υπουργέ -και είστε λαϊκός άνθρω-
πος- έχετε λερωµένη τη φωλιά σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γιαννούλη, να
ολοκληρώνουµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έχετε λερωµένη τη φωλιά σας στο
εξής: Την κοινοβουλευτική και καταστατική οδηγία που λέει ότι
µια εξεταστική επιτροπή δεν πρέπει να είναι µια ατυχής στιγµή
του Κοινοβουλίου, αλλά πρέπει να υπηρετεί την αλήθεια, την
έχετε χρεωθεί αρνητικά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευτυχώς που σέβεστε τον χρόνο
των Βουλευτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µην δια-
κόπτετε. Σας παρακαλώ είναι σε βάρος της διαδικασίας η όποια
διακοπή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Μπουκώρο, έχετε δίκιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γιαννούλη,

µην απαντάτε εσείς. Συνεχίστε αυτό που θέλετε να πείτε και ολο-
κληρώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Επειδή προκλήθηκα, κύριε Πρόεδρε,
ο κ. Φλωρίδης, ο άνθρωπος που µε την καθηµερινή του παρουσία
ενισχύει την απαξίωση όποιων δηµοκρατικών παραδόσεων της
παράταξής σας, µίλησε τρεις φορές για να µην πει τίποτε.

Λέω λοιπόν και επανέρχοµαι στο θέµα του e-mail, σας ζητάµε
απλά πράγµατα. Μην κάνετε χρήση και κατάχρηση του δικαιώ-
µατος της βουλευτικής πλειοψηφίας της προανακριτικής επιτρο-
πής και ελάτε να συµφωνήσουµε και να δώσουµε ένα υπόδειγµα
και στον κόσµο ότι αφενός δεν είµαστε όλοι ίδιοι, αλλά η Βουλή
και η δηµοκρατία έχουν πολύ γερά θεµέλια στο Κοινοβούλιο, στα
κόµµατα και στο δηµοκρατικό τόξο, ώστε να ξέρουµε ότι θα δο-
θούν απαντήσεις αύριο για αυτό το email και το περιεχόµενό του,
ότι ο Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ δεν θα κρυφτεί πίσω
από την κυβερνητική πλειοψηφία τώρα ως εγκαλούµενος -κρύ-
φτηκε ως µάρτυρας- και δεν θα υπερισχύσει η κοµµατική πλει-
οψηφία. Αυτό δεν έχει σχέση µε αριστερά ή δεξιά. Έχει σχέση
µε δηµοκρατία, γενναιότητα, εντιµότητα, αλήθεια, παρρησία,
αποτέλεσµα και εµπιστοσύνη στον κόσµο. Σε αυτό καλούµαστε
να απαντήσουµε.

Από το πρωί σας καλούµε να δώσετε συγκεκριµένες απαντή-
σεις σε πολύ απλά ερωτήµατα και εισπράττουµε χρηστοµάθειες,
υπεκφυγές και άλλα λόγια να αγαπιόµαστε. Αν θέλουµε πραγµα-
τικά να συµβάλουµε όλοι µε ουσιαστικό τρόπο στην ωρίµανση
της δηµοκρατίας, του πολιτεύµατος, της Βουλής και όλων όσων
έχουµε αναλάβει θέση ευθύνης, πρέπει ένα πράγµα να θυµόµα-
στε, ότι είµαστε γονείς των ίδιων παιδιών, ζούµε σε µια χώρα
όπου όλοι πρέπει να απολαµβάνουν το δικαίωµα της ισηγορίας
και της ισονοµίας και ότι η δηµοκρατία δεν είναι πρόζα, είναι
στάση ζωής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χρηστίδη,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά πίστευα ότι θα έρθετε να κάνετε σή-

µερα µια οµιλία στη Βουλή σε ένα πλαίσιο διαφορετικό από ό,τι
µας συνηθίσατε αυτές τις τριάντα µέρες, σε ένα πλαίσιο στο
οποίο κατά το παράδειγµα άλλων συναδέλφων σας Βουλευτών,
της κ. Μπακογιάννη, του κ. Λοβέρδου και άλλων συναδέλφων της
Νέας Δηµοκρατίας, βγήκαν να ζητήσουν µια συγγνώµη. Να ζη-
τήσουν µια συγγνώµη γι’ αυτό το οποίο έγινε πριν από δύο χρό-
νια, για τον τρόπο µε τον οποίο χειριστήκατε µια σειρά πολύ
κρίσιµων ζητηµάτων, για το γεγονός ότι και εσείς πυροδοτήσατε
την κατάσταση µε δηλώσεις απανωτές που είναι ο ορισµός της
τοξικότητας.

Εδώ απέναντι στους ανθρώπους οι οποίοι θρηνούσαν και έβ-

γαιναν στα συλλαλητήρια υποστηρίζατε εσείς και το µισό Υπουρ-
γικό Συµβούλιο ότι ο νεοδηµοκράτης πρέπει να πηγαίνει µε οργή
και να υπερασπίζεται την ιστορία της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό
καταλάβατε από τους χιλιάδες ανθρώπους που βγήκαν στον
δρόµο. Δεν καταλάβατε ότι πρέπει να αποδοθεί δικαιοσύνη. Δεν
καταλάβατε ότι έχετε κάνει λάθος. Δεν έχετε καταλάβει ότι είστε
έξι χρόνια στη διακυβέρνηση του τόπου και έρχεστε να µας κου-
νήσετε το δάχτυλο για τους σιδηροδρόµους. Και έρχεστε τώρα
εδώ να µας πείτε για το πώς θα συµπεριφερθούµε εµείς στην κ.
Κωνσταντοπούλου και η κ. Κωνσταντοπούλου σε εµάς και µε τον
ΣΥΡΙΖΑ.

Εάν έπρεπε να παρουσιάσω λίστα ανθρώπων µε τους οποίους
έχετε συγκρουστεί στην πολιτική ζωή του τόπου και κάθεστε σή-
µερα στα ίδια Έδρανα, θα χρειαζόµουν µέχρι αύριο το βράδυ να
µετρήσω. Να αναφερθώ σε ένα µόνο παράδειγµα, το πιο χαρα-
κτηριστικό όλων, τον αγαπηµένο σας φίλο Νίκο Καρανίκα. Θα
µας πείτε εσείς, θα µας κάνετε εσείς µάθηµα για τον τρόπο µε
τον οποίο επί πέντε χρόνια ανταλλάσσατε δηµοσίως µε τον κ. Κα-
ρανίκα, το δεξί χέρι του κ. Τσίπρα, τον υπεύθυνο του προγραµ-
µατικού πλαισίου της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και έχει γίνει ο
µεγαλύτερος υµνητής σας; Θα µας κάνετε εµάς µάθηµα; 

Θέλετε να σας θυµίσω τι έλεγε ο κ. Φλωρίδης το 2015 για τον
κ. Σαµαρά; Μπορώ να το πω πολύ εύκολα: «Έχει αποµακρυνθεί
η Νέα Δηµοκρατία από τον κεντροδεξιό χώρο. Έχετε πάρει επι-
κίνδυνες πολιτικές, κύριε Σαµαρά. Η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει
καµία σχέση µε αυτό το οποίο ήταν. Είναι ένα κόµµα του συντη-
ρητισµού, χωρίς καµία αυτοκριτική». Αυτά έλεγε ο κ. Φλωρίδης.

Λέτε εσείς για το αντιµνηµόνιο; Εσείς; Εγώ ξέρω πολύ καλά,
κύριε Υπουργέ, ότι σε αυτήν εδώ την Κοινοβουλευτική Οµάδα
είναι ελάχιστοι εκείνοι που έχουν ψηφίσει όσα µνηµόνια έχετε ψη-
φίσει εσείς. Γιατί; Γιατί ήταν µαζί µε τον ιδρυτή του αντιµνηµονίου
εκεί έξω, στις πλατείες και µας κούναγαν το χέρι µαζί µε τον
ιδρυτή του αντιµνηµονίου, τον κ. Σαµαρά, αυτόν που διαγράψατε
και τον χρησιµοποιείτε και αυτόν α λα καρτ. Νοµίζει ότι τα ξε-
χνάµε;

Νοµίζω ότι πρέπει να ξανασκεφτείτε λίγο την ιστορία και τον
τρόπο µε τον οποίο γράφεται η ιστορία, γιατί αν θεωρείτε ότι
απευθύνεστε σε ένα κόµµα το οποίο εκτός από το βίωµα του, έχει
ξεχάσει την ιστορία, σας λέω ότι το ΠΑΣΟΚ είναι εδώ µε απόλυτη
σοβαρότητα και θεσµικότητα να υπερασπιστεί και το τι έγινε την
περίοδο του Κώστα Καραµανλή, εννοώ την περίοδο 2004-2009.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Τι έγινε µε τον Μαντέλη;
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Μπορείτε να ρωτήσετε τον κ. Χρυσο-

χοΐδη, τον κ. Φλωρίδη. Ήταν στο ίδιο Υπουργικό Συµβούλιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην διακόπτετε.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Να ρωτήσετε τον κ. Φλωρίδη τι έγινε µε

τον κ. Μαντέλη, εάν επιλέξει ο κ. Φλωρίδης που είχε δηλώσει στις
17.00’ να µιλήσει σήµερα, να εµφανιστεί. Εάν επιλέξει ο κ. Φλω-
ρίδης να εµφανιστεί, γιατί τον βλέπω τον λαλίστατο κ. Φλωρίδη
από τις 17.00’ που ήταν να µιλήσει, µε την ουρά στα σκέλια να
έχει φύγει. Πού είναι; Πού είναι ο Υπουργός σας, ο Υπουργός
στρεψοδικίας, ο οποίος προκλήθηκε και θα τον προκαλέσουµε
ξανά και αύριο να επιβεβαιώσει αν αυτό το οποίο είπε για αυτό
το οποίο καταθέσαµε προανακριτική επιτροπή είναι αληθές. Γιατί
αν είναι ψεύτης, πρέπει να παραιτηθεί, γιατί από το δικό του
στόµα, του κ. Φλωρίδη, έχουν ακουστεί οι µεγαλύτερες χυδαι-
ότητες προς όλους τους συναδέλφους Βουλευτές της Αντιπολί-
τευσης και υπολογίστε εσείς γι’ αυτόν που έβαλε την ουρά στα
σκέλια.

Λέµε, λοιπόν, µέχρι αύριο φέρτε το e-mail, εάν αφορά µόνο οι-
κονοµικές συναλλαγές, να δούµε τι είναι αυτές οι οικονοµικές συ-
ναλλαγές. Αν δεν φοβόµαστε τίποτα, µην το κάνετε όπως µε τον
Τριαντόπουλο στην εξεταστική επιτροπή. Φέρτε το να δούµε τι
είναι και φέρτε και όλους αυτούς, οι οποίοι κρύβονται, να µιλή-
σουν. Και ψυχραιµία, εδώ έχουµε πολύ χρόνο να τα δούµε όλα
και σήµερα και αύριο και όλες τις επόµενες εβδοµάδες. Ψυχραι-
µία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
θερµή παράκληση, όσο µπορείτε πιο σύντοµα. Περιµένουν αρκε-
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τοί Βουλευτές να µιλήσουν.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα

είµαι εξαιρετικά σύντοµος.
Πρώτα θα απευθυνθώ στην κ. Αναγνωστοπούλου. Μάλλον δεν

ξέρετε πού βρίσκεστε. Ο καθένας µας στην Αίθουσα απευθύνεται
σε όποιον θέλει και δεν ζητάει άδεια. Άρα, λοιπόν, το αν θα σας
απευθύνοµαι και αν θα σας σχολιάζω ή όχι, µε συγχωρείτε αν δεν
σας αρέσει αυτή η δουλειά, κάντε µία άλλη.

Δεύτερον, δεν το έκανα τυχαία. Όταν µιλούσα στο Βήµα για
τους γονείς µου που έχασα δεκαοκτώ χρονών, κουνάγατε το κε-
φάλι σας µε ειρωνεία. Και όταν κάποιος άνθρωπος, κυρία Ανα-
γνωστοπούλου, σου λέει ότι έχασε τους γονείς του δεκαοκτώ
χρονών, δεν κουνάς το κεφάλι µε ειρωνεία!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν κουνάω εγώ το
κεφάλι! Λέτε ψέµατα και πάρτε το πίσω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα κι εσείς, κύριε
Υπουργέ, προκαλείτε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τρί-
τον…

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τα ακροδεξιά όχι σε
µένα! Με ακούτε, κύριε Γεωργιάδη; Βρες το βίντεο! Φέρε το βί-
ντεο τώρα!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μη
µε διακόπτετε.

Είδα πολύ καλά τι κάνατε.
Τρίτον…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εσείς, κύριε Υ-

πουργέ. Αν κουνήσει κάποιος το κεφάλι του είναι µεµπτό;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Φτάνει πια µε τη χυ-

δαιότητα!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Καλά. Τρίτον…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πώς καλά; 
Κυρία Αναγνωστοπούλου, σας παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τα ακροδεξιά όχι σε

µένα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν

σας φοβάµαι, κυρία Αναγνωστοπούλου. Μη φωνάζετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τα ακροδεξιά όχι σε

µένα!
Φέρε το βίντεο τώρα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, ηρεµήστε. 
Κι εσείς, κύριε Υπουργέ, προκαλείτε! Σας παρακαλώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τρί-

τον, για το γεγονός ότι καταδικάστηκε ο άνθρωπος που κάνατε
Αρχηγό για συγκάλυψη σε έγκληµα, δεν είχατε να πείτε κουβέ-
ντα! Έρχεστε εδώ τόσο διαπρύσιοι, κύριοι, και λέτε για συγκά-
λυψη της Κυβέρνησης Μητσοτάκη στα Τέµπη και κάνετε και
πρόταση δυσπιστίας και εσείς, κυρία Αναγνωστοπούλου, ήσα-
σταν µέλος του Υπουργικού Συµβουλίου που έκανε Αρχηγό τον
άνθρωπο που καταδικάστηκε τριάντα µήνες φυλακή για συγκά-
λυψη! Και γι’ αυτό δεν είχατε να πείτε µια κουβέντα! 

Άρα, αφήστε την ευαισθησία την οποία δεν έχετε!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην διακόπτετε, πα-

ρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν ήµουν στο Υ-

πουργικό Συµβούλιο τότε. Σταµατήστε τα ψέµατα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πάω

για να µη χάσω χρόνο στον φίλο µου τον κ. Χρηστίδη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κυρία

Αναγνωστοπούλου.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν ήµουν στο Υ-

πουργικό Συµβούλιο τότε!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εντά-

ξει, στην Κοινοβουλευτική Οµάδα. Ωραία.
Αποποιείστε τον ρόλο ως Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αναγνωστο-

πούλου, θα µιλήσετε σε λίγο. Μπορείτε και εκεί να τοποθετηθείτε.
Παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δια-

γράφεται από τα Πρακτικά. Η κ. Αναγνωστοπούλου αποποιείται
τον ρόλο της ως Υφυπουργός Παιδείας του κ. Τσίπρα.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ.

Αφήστε τον Υπουργό να τελειώσει, να συνεχίσουµε τη διαδικα-
σία.

Σας παρακαλώ. Ελάτε, κύριε Υπουργέ. 
Συνεχίστε, αλλά ολοκληρώστε γρήγορα παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Α-

πευθύνοµαι στον κ. Χρηστίδη τώρα.
Αγαπητέ κύριε Χρηστίδη, ξέρετε καµία φορά, όταν ξεκινάς να

µιλάς, χωρίς να το θέλεις αποκαλύπτεις τις µύχιες σκέψεις σου.
Ακούστε τι κάνατε. Ο κ. Δουδωνής προχθές αποκάλεσε εµένα και
τον κ. Βορί τους δύο πιο ακροδεξιούς πολιτικούς στην Ελλάδα.
Και του υπενθύµισα ότι είναι περίεργο, γιατί έχω βρεθεί δύο
φορές σε υπουργικά σχήµατα µε το ΠΑΣΟΚ. Μία ως Υφυπουργός
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας στην Κυβέρνηση
Παπαδήµου και µία ως Υπουργός Υγείας στην Κυβέρνηση Σα-
µαρά-Βενιζέλου. Μου κάνει µεγάλη εντύπωση πως εσείς, οι ευαί-
σθητοι του ΠΑΣΟΚ καθίσατε στα ίδια υπουργικά έδρανα µε τους
δύο πιο µεγάλους ακροδεξιούς στην Ελλάδα και λέει αυτά που
λέει τώρα η κ. Αναγνωστοπούλου. Τόσο ευαίσθητοι εσείς, οι σο-
σιαλιστές του ΠΑΣΟΚ και κάνατε συγκυβέρνηση µε εµάς τους
ακροδεξιούς; Τι πάθατε, Vertigo; Για να καταλάβετε την υποκρι-
σία σας τώρα, µας είπε και ο Δουδωνής, ο χθεσινός, ακροδεξι-
ούς. 

Πάµε, όµως, τώρα σε εσάς, γιατί µου αρέσει πολύ. Εγώ σας
εγκάλεσα για το ότι καταδεχτήκατε να συνυπογράψετε την πρό-
ταση δυσπιστίας µε τη Ζωή Κωνσταντοπούλου. Ποια Ζωή Κων-
σταντοπούλου, επαναλαµβάνω; Την Πρόεδρο της Βουλής που
προσπάθησε να πάει τη χώρα στη δραχµή. Την Πρόεδρο της
Βουλής που πριν γίνει στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ ήταν στην πλατεία
των αγανακτισµένων και σας κυνηγούσαν στις ταβέρνες, που σας
έβριζαν, που σας έλεγαν προδότες, Τέταρτο Ράιχ και όλα τα υπό-
λοιπα. Και τι µου απαντήσατε; Άκουσε τη φράση, την έχω σηµει-
ώσει, γιατί δεν ήθελα να την ξεχάσω. Είπατε: «Εσείς, κύριε Γεωρ-
γιάδη, ξέρετε τι έχετε πει για διάφορους και τώρα κάθεστε στα
ίδια έδρανα της Κυβερνήσεως;». Όπα! Όπα! Μόλις ο κ. Χρηστί-
δης µας είπε τον µύχιο πόθο του Χρηστίδη και του ΠΑΣΟΚ. Να
κάτσει στα ίδια έδρανα της Κυβερνήσεως µε την Ζωή Κωνστα-
ντοπούλου! Δόξα τον Θεό που το είπατε! Να το καταλάβει και ο
ελληνικός λαός!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, ησυχία.
Ολοκληρώστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Να

το καταλάβει και ο ελληνικός λαός, τι πραγµατικά θέλετε να κά-
νετε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Είπατε ακριβώς αυτό. Στα ίδια έδρανα της Κυβερνήσεως!
Και ξέρετε, αυτό έχει κάποιο ενδιαφέρον, γιατί προσπαθώ να

καταλάβω τόσες ηµέρες αφού βλέπετε ότι η τακτική που ακολου-
θείτε ανεβάζει την Κωνσταντοπούλου και κατεβάζει το ΠΑΣΟΚ.
Και αναρωτιέµαι, αυτοί οι καλοί άνθρωποι στο ΠΑΣΟΚ δεν βλέ-
πουν ότι αυτοκτονούν και ότι κατεβαίνει το ΠΑΣΟΚ και ανεβαίνει
η Κωνσταντοπούλου; Τώρα το κατάλαβα, όµως! Ο µύχιος πόθος
σας είναι να γίνετε Υφυπουργοί της Ζωής Κωνσταντοπούλου
στην Κυβέρνησή της. Σας το εύχοµαι! Για τον ελληνικό λαό δεν
θα είναι πάρα πολύ καλό. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Καθόλου καλό µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αν,

λοιπόν, αγαπητέ κύριε Χρηστίδη και κλείνω, τα όσα είπατε για τον
κ. Φλωρίδη…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Για το email θα µας πείτε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Έχει

συσταθεί προκαταρτική επιτροπή και όλα τα σχετικά µε τον κ.
Τριαντόπουλο, θα γίνει εξονυχιστική συζήτηση εκεί. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αύριο θα έχουµε το email;
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

9232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πάµε,
όµως, να πούµε δύο λόγια για τον Φλωρίδη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ησυχία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εδώ

περίπου τον υβρίσατε ως δειλό, ότι το έβαλε στα πόδια, ρίψα-
σπις, ψεύτης, είπατε διάφορους χαρακτηρισµούς. Μου κάνει
εντύπωση. Το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα έβαζε στις κυβερ-
νήσεις του Υπουργούς τέτοιου ηθικού βεληνεκούς, που είναι ρι-
ψάσπιδες, ψεύτες, απατεώνες, που το βάζουν στα πόδια και όλα
τα υπόλοιπα;

Σας είπα και πριν, µην εξευτελίζετε την ιστορία σας. Το να απο-
φασίζει ένας άνθρωπος να αλλάξει πολιτικό χώρο δεν είναι κατ’
ανάγκην κακό. Πριν από λίγες ηµέρες υποδεχθήκατε στην Κοινο-
βουλευτική σας Οµάδα την κ. Θρασκιά που ήλθε από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ναι, µπορεί κάποιος να αλλάξει πολιτικό χώρο, συµβαίνει. Αυτός
δεν είναι λόγος, κύριε, να τον υβρίζετε ούτε να τον ζηλεύετε. 

Ξέρετε ποιο είναι το λυπηρό; Το λυπηρό είναι αυτό που κάνει
τώρα το ΠΑΣΟΚ του κ. Ανδρουλάκη, που συµµαχεί µε µία κυρία
που ο σκοπός της ήταν να καταστραφεί η χώρα! Και ούτε αυτό
δεν σας σταµάτησε από το να της δώσετε το χέρι  και να συνυ-
πογράψετε µαζί της. Σε εκείνη που ήθελε να είναι η Ελλάδα στη
δραχµή και το Έθνος των Ελλήνων να είναι πένητες στους δρό-
µους, πάµφτωχος και να λιποθυµούν από την πείνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Με
αυτήν την κυρία πήγατε και συνυπογράψατε την πρόταση δυσπι-
στίας. 

Σας εύχοµαι, λοιπόν, να βάλετε µυαλό και εύχοµαι στην Ελ-
λάδα ο µύχιος πόθος σας να συγκυβερνήσετε µαζί της να µην
γίνει πραγµατικότητα, γιατί θα είναι τραγικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ζαµπάρας από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν έχετε τον λόγο,
κύριε Γιαννούλη. Κάνατε τις παρεµβάσεις σας, πολύ περισσό-
τερο δε εσείς, την δευτερολογία του Κοινοβουλευτικού Εκπρο-
σώπου. Ο κ. Χρηστίδης έκανε την τρίτη παρέµβαση. Απάντησε ο
Υπουργός όπως ήθελε να απαντήσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ένα δευτερόλεπτο µόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ζαµπάρα, θα

έλθετε στο Βήµα ή όχι; Αν δεν θέλετε να προχωρήσουµε στον
επόµενο οµιλητή.

Μετά τον κ. Ζαµπάρα είναι ο κ. Στύλιος. Ακολουθεί ο κ. Μαντάς
και ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου, κ. Παναγιωτόπου-
λος.

Έχετε τον λόγο, κύριε Ζαµπάρα.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ο κ. Γεωργιάδης προτίµησε να έρθει και να µιλήσει σήµερα

στις 12.00’ τα µεσάνυχτα και να µας πει τα παραµύθια του την
ώρα που η άµαξα γίνεται κολοκύθα, την ώρα που βγαίνουν τα φα-
ντάσµατα και τα όνειρα του λαού γίνονται εφιάλτες. Γιατί αυτό
που ζούµε το τελευταίο διάστηµα είναι ένας πραγµατικός εφιάλ-
της. 

Ακούσαµε αυτές τις ηµέρες πάρα πολλά από την πλευρά της
Κυβέρνησης. Το πιο τραγικό, το πιο κυνικό, το πιο αµοραλιστικό
θα λέγαµε ότι είναι το εξής και το ακούσαµε από πολλούς της
Νέας Δηµοκρατίας: ότι ο ελληνικός σιδηρόδροµος θα είναι
ασφαλής το 2027. Κυνισµός, αµοραλισµός, αποκτήνωση; Την ίδια
στιγµή ο Πρωθυπουργός καλεί τον λαό, τον ελληνικό λαό που
διαδηλώνει έξω στο δρόµο να εµπιστευτεί τη δικαιοσύνη, όταν ο
ίδιος την χειραγωγεί µε απόκρυψη µαρτύρων, µε µπάζωµα κρί-
σιµων στοιχείων, µε παραγραφή ευθυνών και µε συγκάλυψη κάθε
εµπλοκής πολιτικών προσώπων.

Και τώρα, µετά από δύο χρόνια συγκάλυψης, οµολογούν ότι ο
ελληνικός σιδηρόδροµος δεν είναι ασφαλής. Αυτή είναι η από-
λυτη παραδοχή ανικανότητας και εγκληµατικής αδιαφορίας. Το
µπάζωµα πληρώθηκε από κυβερνητικά κονδύλια και το έχουµε
αποδείξει αυτό. Η Κυβέρνηση, που έλεγε πως δεν ξέρει ποιος

χρηµατοδότησε το µπάζωµα, προκαλεί για άλλη µια φορά τη νοη-
µοσύνη των πολιτών.

Όµως, η αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνη-
σης, θα βγει στο φως όσο κι αν προσπαθείτε να την κρύψετε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Εµείς από τη δική µας πλευρά, ως Αντιπολίτευση, οφείλουµε
να είµαστε η φωνή της κοινωνίας, η φωνή της δικαιοσύνης, µε
έναν στόχο, µε έναν και µοναδικό στόχο, οι υπεύθυνοι, όσο ψηλά
κι αν βρίσκονται, να λογοδοτήσουν.

Όπως είπε και εχθές η εισηγήτριά µας, υπάρχουν κάποιες στι-
γµές στη ζωή που οι λέξεις για να περιγράψεις τα πράγµατα, για
να περιγράψεις την κατάσταση µοιάζουν φτωχές, δεν µπορούν
να αποτυπώσουν το βάρος του συλλογικού πένθους, την οργή
που υπάρχει στις καρδιές των ανθρώπων, την απόγνωση που φω-
λιάζει σε κάθε γονιό που σήµερα εκεί έξω αναρωτιέται εάν ήταν
το δικό του παιδί σε αυτό το τρένο. Δεν µπορούν πολλές φορές
οι λέξεις να χωρέσουν τη δίψα για αλήθεια, το πάθος για δικαιο-
σύνη, την αγάπη για τον άνθρωπο. Και όταν τα λόγια, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δεν αρκούν, οι πράξεις αποκτούν διπλή βα-
ρύτητα.

Την Παρασκευή που µας πέρασε η Ελλάδα µίλησε. Δεν ήταν
µια απλή διαδήλωση, ήταν µια κραυγή, ένα κύµα των ανθρώπων
που βγήκε στους δρόµους µε ένα µόνο αίτηµα, δικαιοσύνη. Ήταν
πρακτικά η φωνή εκείνων που δεν δέχονται να γίνουν σ’ αυτήν τη
χώρα η επόµενη στατιστική, γιατί οι Έλληνες δεν ξεχνούν. Ξέ-
ρουν ότι η Κυβέρνηση δεν έκανε λάθος. Είναι ένοχοι, όχι απλώς
ανίκανοι. Ξέρουν ότι δεν είναι η κακιά η ώρα, ήταν η προδιαγε-
γραµµένη πορεία µιας πολιτικής που θυσιάζει την ασφάλεια στον
βωµό του κέρδους. Ξέρουν ότι η συγκάλυψη δεν ήταν τυχαία,
ήταν οργανωµένη, ήταν µεθοδευµένη, ήταν σχεδιασµένη και το
απέδειξαν.

Ο κόσµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντέδρασε, αλλά
πραγµατικά όλο το προηγούµενο διάστηµα προσπαθούµε όλοι
µας να καταλάβουµε ποιος είναι ο πυρήνας αυτής της αντίδρα-
σης. Για ποιον λόγο εκατοµµύρια πολιτών βγήκαν στον δρόµο και
επιµένουν, αντέχουν να βγαίνουν στον δρόµο, όπως έγινε εχθές,
όπως θα γίνει και αύριο; Γιατί; Γιατί υπάρχει ένα καθολικό ζήτηµα
στο αξιακό σύστηµα της Ελληνίδας και του Έλληνα, µην του πει-
ράξεις το παιδί. Κι αν γίνει αυτό -Το κάνατε; Ναι- µην το συγκα-
λύψεις. Το κάνετε κι αυτό. Και µην τα βάλεις και µε τη µάνα. Το
κάνετε κι αυτό. Τα βάλατε και µε τις µανάδες και µε τους πατε-
ράδες. Όλα τα κάνατε, όλα τα κάνατε. Κρύψατε στοιχεία, θάψατε
αποδείξεις, φοβερίσατε µάρτυρες, προσπαθήσετε να σβήσετε
τις ευθύνες µε ψέµατα και ισχυρή προπαγάνδα, αλλά η αλήθεια
δεν µπαζώνεται. Οι πολίτες απαιτούν απαντήσεις. Η Κυβέρνηση
την πρώτη φορά τους αγνόησε. Οι πολίτες βγήκαν στον δρόµο.
Η Κυβέρνηση τους συκοφάντησε. Οι πολίτες πένθησαν. Η Κυβέρ-
νηση τους πρόσβαλε. Και τώρα που βλέπουν ότι δεν µπορούν πια
να κρύψουν τίποτα, έρχονται και λένε: «Το πήραµε το µήνυµα».
Τι µήνυµα πήρατε ακριβώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυ-
βέρνησης και της Συµπολίτευσης; Τι µήνυµα πήρατε ακριβώς;
Χθες κοκκίνησαν τα χέρια σας από τα χειροκροτήµατα, αντί να
κοκκινίσουν τα πρόσωπά σας από ντροπή. Τι µήνυµα πήρατε
ακριβώς; Ότι η κοινωνία σας απορρίπτει; Ότι σας έχει ξεπεράσει;
Ότι η ανοχή της κοινωνίας έχει τελειώσει;

Εδώ µέσα, σ’ αυτήν τη Βουλή, καλούµαστε εµείς ως Αντιπολί-
τευση να κάνουµε αυτό που αρνείται σε µόνιµη βάση η Κυβέρ-
νηση, να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων. Γι’ αυτό κατα-
θέσαµε πρόταση δυσπιστίας. Γι’ αυτό καταθέσαµε πρόταση µοµ-
φής. Δυσπιστία, λοιπόν, σε µια Κυβέρνηση που όχι µόνο απέτυχε,
αλλά πρόδωσε την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού. Δυσπιστία
σε εκείνους που συνεχίζουν να κυβερνούν µε ψέµατα, όπως
ακούσαµε πριν από λίγο που παραχαράσσουν την αλήθεια, που
δεν ντρέπονται να σπιλώσουν ακόµα και µνήµες και να καταπα-
τήσουν θεσµούς. Δυσπιστία σε έναν Πρωθυπουργό που δεν κυ-
βερνά, κρύβεται, που δεν απαντά, υποτιµά, που δεν αποδέχεται
ευθύνες, ξεγλιστρά από αυτές. Όµως, οι ηµέρες των υπεκφυγών
σας έχουν τελειώσει. Ο ελληνικός λαός δεν σας αντέχει άλλο. Κι
αν εσείς αρνείστε να το ακούσετε αυτό, εµείς οφείλουµε να σας
αναγκάσουµε να το ακούσετε.
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Η ιστορία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γράφεται µε θάρρος.
Η δηµοκρατία επιβιώνει µε την αλήθεια. Η δικαιοσύνη αποδίδεται
µε πράξεις.

Κύριε Μητσοτάκη, κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης, η κοινω-
νία ήδη σας έχει καταδικάσει. Δεν το κάνουµε εµείς µόνο µε την
πρόταση µοµφής. Ήρθε σήµερα, όµως, η ώρα να το κάνει και η
Βουλή. Η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης πρέπει, οφείλουν
να παραιτηθούν άµεσα. Δεν είναι µόνο τα Τέµπη ξέρετε, είναι η
κορυφή ενός παγόβουνου µιας κοινωνίας που τα τελευταία χρό-
νια βράζει. Είναι η ακρίβεια, η ασυδοσία των ολιγαρχών, τα σκάν-
δαλα, οι υποκλοπές, η διάλυση της δηµόσιας υγείας, η καταστ-
ρατήγηση του Συντάγµατος και του κράτος δικαίου. Ο ελληνικός
λαός δεν αξίζει αυτήν την Κυβέρνηση.

Τα προοδευτικά κόµµατα -επειδή µας κουνάτε το δάχτυλο-
έκαναν το αυτονόητο, το ελάχιστο καθήκον, να καταθέσουν µια
πρόταση δυσπιστίας αµέσως µετά από τη συζήτηση των Πολιτι-
κών Αρχηγών. Η Βουλή πρέπει, επιτέλους, να συντονιστεί, να ευ-
θυγραµµιστεί µε την κοινωνία και το λαϊκό αίσθηµα. Η Ελλάδα
χρειάζεται διέξοδο κι εµείς ως Αντιπολίτευση έχουµε χρέος να
δείξουµε αυτήν τη διέξοδο και να την προσφέρουµε στον κόσµο.

Δεν έφτασαν, λοιπόν, οι πενήντα επτά στον προορισµό τους.
Δύο χρόνια µετά δεν έφτασε ούτε η αλήθεια στον προορισµό της.
Δεν έφτασε ούτε η δικαιοσύνη εκεί που έπρεπε. Ένα πράγµα,
όµως, οφείλει να φτάσει στον τελικό του προορισµό: Η Κυβέρ-
νηση που συγκάλυψε, που χλεύασε, που προσπέρασε τον πόνο
µιας ολόκληρης κοινωνίας, πρέπει επιτέλους να φτάσει εκεί που
ανήκει, στην έξοδο. Και αυτήν τη διαδροµή εµείς οφείλουµε να
τη χαράξουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Στύ-

λιος έχει τον λόγο και αµέσως µετά ο κ. Μαντάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες κατέκλυσαν τους

δρόµους για να τιµήσουν τη µνήµη των παιδιών που χάθηκαν στα
Τέµπη, αλλά και για να εκφράσουν την επιθυµία τους για αλήθεια,
να βγουν όλα στο φως, για δικαιοσύνη. Δηλαδή, να τιµωρηθούν
οι πραγµατικοί ένοχοι και για να µη συµβεί ποτέ ξανά κανένα ατύ-
χηµα. Οι µαζικές συγκεντρώσεις που είδαµε ήταν αυθόρµητες
και χωρίς κοµµατικό χρώµα. Το µήνυµα είναι ξεκάθαρο, να µην
εκµεταλλευτεί κανείς πολιτικά αυτή τη βαθιά συγκινητική λαϊκή
συµµετοχή.

Ο σεβασµός προς τα δηµοκρατικά δικαιώµατα και τη λαϊκή κυ-
ριαρχία είναι αδιαπραγµάτευτος. Ωστόσο, η Αντιπολίτευση το ερ-
µήνευσε ως πρόταση µοµφής κατά της Κυβέρνησης. Ο σκοπός
της είναι να αποσταθεροποιήσει την πολιτική ζωή. Παίζει µε τον
πόνο των οικογενειών, τον θυµό και την οργή τους. Εργαλειοποιεί
την τραγωδία των Τεµπών, ένα θέµα ευαίσθητο, ένα εθνικό
τραύµα που µας πονάει όλους, ένα δυστύχηµα που µας συγκλό-
νισε. Ακολουθεί πρακτικές που οι πολίτες έχουν καταδικάσει πολ-
λές και αλλεπάλληλες φορές στο παρελθόν.

Η Νέα Δηµοκρατία έχει το θάρρος να αναλαµβάνει την ευθύνη,
να κυβερνά, αλλά και να ακούει και να κάνει την αυτοκριτική της.
Η κοινωνία στέλνει µηνύµατα και ανταποκρινόµαστε µε θεσµικές
απαντήσεις και ουσιαστικές λύσεις. Κοιτάζουµε τον λαό στα
µάτια. Δεν σιωπούµε, δεν κρυβόµαστε και δεν αναζητούµε εξιλα-
στήρια θύµατα. Ας σταθούµε µε υπευθυνότητα και µε ψυχραιµία
απέναντι στις περιστάσεις. Δεν είµαστε δικαστές. Ας αφήσουµε
τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της.

Κυρίες και κύριοι, φέραµε µια νέα πολιτική φιλοσοφία, που δεν
ήταν αυτονόητη στην πολιτική ζωή της χώρας για πολλά χρόνια,
µια νέα κουλτούρα, την πολιτική της συνέπειας λόγων και έργων.
Οικοδοµήσαµε µια σχέση εµπιστοσύνης µε τους πολίτες. Οι προ-
εκλογικές εξαγγελίες γίνονται πράξη. Είµαστε δίπλα στους πολί-
τες. Παρά τη σηµαντική πρόοδο αντιλαµβανόµαστε ότι η κοινωνία
έχει ακόµη ανάγκες και διεκδικεί περισσότερες προοπτικές. 

Το έργο της Νέας Δηµοκρατίας είναι η απάντηση στην πολιτική
ένδεια της Αντιπολίτευσης. Είναι αποδεδειγµένο, είναι µετρήσιµο,
είναι πραγµατικό. Σε ένα ασταθές διεθνές περιβάλλον ισχυροποι-
ήσουµε τη θέση της Ελλάδας στην Ευρώπη. Ο Κυριάκος Μητσο-

τάκης πρότεινε, διεκδίκησε δυναµικά και µε αξιοπρέπεια να απο-
κτήσει η Ευρώπη κοινή αµυντική πολιτική µε δηµοσιονοµική ευε-
λιξία. Οι θέσεις του Έλληνα Πρωθυπουργού υιοθετούνται από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και αυτό είναι µια προσωπική του επιτυχία
για τη χώρα. 

Ενισχύσαµε την αµυντική θωράκιση της πατρίδας µας µε στρα-
τηγικές συµµαχίες και αγορά εξοπλισµών. Επιταχύνθηκε ο ψη-
φιακός µετασχηµατισµός του κράτους και εξαλείφθηκαν γρα-
φειοκρατικές αγκυλώσεις δεκαετιών.

Για τη δικαιοσύνη και το κράτος δικαίου καταργήσαµε το εν-
διάµεσο δικαστικό συµβούλιο για να επιταχυνθεί η απονοµή της
δικαιοσύνης, που αφορά και στη δίκη των Τεµπών. Με τη συντα-
γµατική Αναθεώρηση αποκαταστάθηκαν σφάλµατα και αντιµετω-
πίστηκαν στρεβλώσεις. Περιορίστηκαν τα προνόµια για την
ποινική ευθύνη των Υπουργών. Βάλαµε ένα τέλος στην ατιµωρη-
σία και την ανοµία, που ο ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε παραµονή των εκλογών
του 2019. Αυστηροποιήσαµε τον Ποινικό Κώδικα στην οικονοµία
και στην εργασία. Σας θυµίζω την µείωση εβδοµήντα δύο φόρων
και εισφορών. Δηµιουργήθηκαν πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις
εργασίας και η ανεργία µειώθηκε στο 8,7% από το 18%. 

Στηρίξαµε τους αγρότες. Να υπενθυµίσω την κατάργηση του
ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο. Πρώτη
φορά επιτρέπεται το κούρεµα κεφαλαίου των αγροτικών δανείων,
αφορά σε είκοσι χιλιάδες αγρότες και επτακόσιους συνεταιρι-
σµούς της χώρας µας. Κάνουµε πολιτική για τους πολλούς και
για την ελληνική περιφέρεια. 

Στην υγεία, σας τα είπε πριν και ο Υπουργός, ο Άδωνις Γεωρ-
γιάδης. Αυξήσαµε το προσωπικό του ΕΣΥ κατά 10% µε προσλή-
ψεις νέων µόνιµων γιατρών και νοσηλευτών. Για πρώτη φορά
εφαρµόζουµε προγράµµατα δωρεάν προληπτικής ιατρικής. Το
κράτος πηγαίνει κοντά στον πολίτη, τον ειδοποιεί ακόµα και µε
sms.

Στην παιδεία έχουν γίνει πάνω από τριάντα οκτώ διορισµοί µό-
νιµων εκπαιδευτικών και για πρώτη φορά στην ειδική αγωγή. Για
πρώτη φορά, επίσης, µπορούν να συσταθούν ιδιωτικά µη κερδο-
σκοπικά πανεπιστήµια στη χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι, η πρόταση δυσπιστίας θέτει ενώπιον µας ένα
σαφές δίληµµα, σταθερότητα ή αβεβαιότητα. Πιστεύουµε στη θε-
σµική συνέχεια του κράτους. Είναι σηµαντικό οι δηµοκρατικά
εκλεγµένες κυβερνήσεις να ολοκληρώσουν τον τετραετή κοινο-
βουλευτικό τους κύκλο, ιδίως όταν αναλαµβάνουν να πραγµατο-
ποιήσουν µεταρρυθµίσεις και ριζικές αλλαγές για να φτιάξουν
ένα σύγχρονο κράτος. 

Η ελληνική κοινωνία έδωσε εντολή πολιτικής σταθερότητας για
να µην ξαναγυρίσουµε ποτέ σε σύγχυση, ανασφάλεια και περι-
πέτειες. Το διακύβευµα της σταθερότητας και της ανάπτυξης
είναι πολύ µεγάλο για να χωρέσει στις µικροκοµµατικές επιδιώ-
ξεις σας. Αντί για συγκροτηµένες προτάσεις διακινούνται µηνύ-
µατα µηδενισµού, πόλωσης και τοξικότητας. Η Ελλάδα, όµως, θα
παραµείνει όρθια και θα προχωρήσει για τους Έλληνες, για να
έχουν ελπίδα τα παιδιά µας. 

Κυρίες και κύριοι, είµαστε µία µεγάλη παράταξη που κράτησε
την Ελλάδα στη σωστή πλευρά της ιστορίας, που αποκατέστησε
τη δηµοκρατία, που έβαλε την Ελλάδα στην Ευρώπη, που έβγαλε
τη χώρα από την κρίση, που διασφαλίζει την ανάκαµψη και την
πρόοδο της πατρίδας µας. Η πρόταση µοµφής θα καταπέσει και
θα καταπέσει ηχηρά εδώ στο Κοινοβούλιο µε την ψήφο µας
αύριο και µε την ενότητά µας. Στη συνέχεια θα καταπέσει στη συ-
νείδηση των Ελλήνων πολιτών και στην κοινωνία µε έργα, µε πρά-
ξεις, µε αποτελέσµατα, µε συνέπεια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Μαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ο Υπουργός,
ο κ. Παναγιωτόπουλος.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Κοινοβούλιο αποτελεί τον

κατ’ εξοχήν χώρο της πολιτικής αντιπαράθεσης και σε συνδυα-
σµό µε την εκλογική διαδικασία, συνθέτουν το βασικό δοµικό
πλαίσιο για την διακυβέρνηση της χώρας. 
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Σήµερα, συµµετέχουµε σε µια κρίσιµη κοινοβουλευτική διαδι-
κασία, η οποία διαµορφώθηκε από την πρόταση δυσπιστίας κατά
της Κυβέρνησης. Είναι µία πρόταση που υλοποιήθηκε από µια
ιδιότυπη και ιδιόµορφη συνεργασία, αποτελούµενη από τέσσερα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης, τα οποία ισχυρίζονται ότι δεν έχουν
πολλά κοινά στοιχεία. Ωστόσο, µε ιδιαίτερη ευκολία ενώνονται
και συµπράττουν, υπηρετώντας µια ενιαία στόχευση και ένα κε-
ντρικό αφήγηµα στον απόηχο της µεγάλης εθνικής τραγωδίας
των Τεµπών. 

Ποια, όµως, είναι η στόχευση αυτή; Τι τους ενώνει όλους αυ-
τούς και τι τους οδηγεί ώστε να παραµερίσουν τις όποιες µέχρι
σήµερα διαφορές τους και να συµπράξουν στην προσπάθεια
αποποµπής της Κυβέρνησης; Νοµίζω ότι η επιδίωξη είναι προφα-
νής. «Παραιτηθείτε», λένε, «και ας µην ξέρουµε τι να ψηφίσουµε».
«Παραιτηθείτε», λένε, «και θα το βρούµε στην πορεία».

Πραγµατικά αναρωτιόµαστε, είναι σοβαρή αντιµετώπιση αυτή;
Αυτό ζητάτε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, από τους Έλ-
ληνες Βουλευτές; Αυτό θέτετε υπ’ όψιν της ελληνικής κοινωνίας;
Αυτό προτείνετε στους εργαζόµενους, στους αγρότες, στους
ελεύθερους επαγγελµατίες, στους µικροµεσαίους, στους οικο-
γενειάρχες, στους συνταξιούχους; Να τα τινάξουν όλα στον
αέρα, για να δείτε εσείς µετά τι θέλετε να κάνετε; Ποιοι, αλήθεια,
είστε εσείς που µετά θα αποφασίσετε; 

Εντάξει, τον ΣΥΡΙΖΑ -και τις συνιστώσες του που αποσχίστη-
καν- τον ξέρουµε από την εποχή της πάνω και της κάτω πλατείας.
Αυτή η τοξικότητα τους ανέβασε. Αυτό ξέρουν να κάνουν. Τον
αυταρχισµό και τις ακρότητες της άκρα Αριστεράς, επίσης, τα
γνωρίζουµε εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Όµως, η κατρακύλα του
ΠΑΣΟΚ υπό τη νέα ηγεσία Ανδρουλάκη, κυριολεκτικά δεν έχει
όρια. Είναι δυνατόν ένα κόµµα που κυβέρνησε τόσες πολλές
φορές τα τελευταία σαράντα και πλέον χρόνια, που έβαλε µπρο-
στά το καλό της χώρας, που στάθηκε µε σθένος απέναντι στο
λαϊκισµό των άκρων, αυτό το κόµµα να καταλήγει υπό την ηγεσία
Ανδρουλάκη να λειτουργεί τόσο ανεύθυνα, τόσο τοξικά, τόσο µι-
κροπολιτικά; 

Είναι δυνατόν ο ψηφοφόρος του ΠΑΣΟΚ να βλέπει το κόµµα
του να αδιαφορεί για την πορεία της χώρας, να υπονοµεύει τη
σταθερότητα και τα µεγάλα βήµατα προόδου που έχουµε κάνει
τα τελευταία χρόνια, να στέκεται απέναντι σε εµβληµατικές µε-
ταρρυθµίσεις, όπως η επιστολική ψήφος και τα ιδιωτικά πανεπι-
στήµια, να διακινδυνεύει τη δηµοσιονοµική σταθερότητα που µε
τόσο κόπο πετύχαµε, να υπηρετεί την οπισθοδροµικότητα και τις
εµµονές του αναποτελεσµατικού και χρεοκοπηµένου κράτους
που θέλουµε επιτέλους όλοι µας να αλλάξουµε, να επιτίθεται στη
δικαιοσύνη, να θέτει εν αµφιβόλω την εθνική µας ασφάλεια τη
στιγµή που το διεθνές περιβάλλον γίνεται όλο και πιο ασταθές; 

Είναι δυνατόν οι ψηφοφόροι σας να σας βλέπουν να συντάσ-
σεστε µε τη ρητορική των πιο ακραίων φωνών της Αριστεράς και
της Δεξιάς, να συναγελάζεστε µε τον απαξιωµένο ΣΥΡΙΖΑ και τις
συνιστώσες του, να συνεργάζεστε µε τις δυνάµεις του λαϊκισµού
όταν πληρώσατε τόσο βαρύ τίµηµα στεκόµενοι απέναντί τους
στις δύσκολες εποχές; Είναι δυνατόν να υπηρετείτε τη λογική του
«όχι σε όλα, µέχρι να πέσει ο Μητσοτάκης»; Πώς γίνεται το
ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, του κ. Ανδρουλάκη να πέφτει τόσο χαµηλά;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να λέµε αλήθειες και
να αποκαλύπτουµε κάθε πλευρά και κάθε διάσταση σε όσα λέ-
γονται δηµόσια. Στη χώρα ζητείται υπευθυνότητα, σχέδιο, δια-
φάνεια και λογοδοσία. Το κράτος τέρας που χτίστηκε µέχρι το
2010, πρέπει επιτέλους να ξηλωθεί. Και πρέπει να ξηλωθεί εν κι-
νήσει και εν λειτουργία, διότι, εξαιτίας του χάνονται άδικα τα παι-
διά µας, όπως έγινε και στα Τέµπη και αλλού και δυστυχώς, δεν
έχουµε την πολυτέλεια να σταθούµε, να τον σχεδιάσουµε από
την αρχή και µετά να οδηγηθούµε παρακάτω, αλλά πρέπει να κά-
νουµε µικρά και σταδιακά βήµατα, προσεκτικά και µελετηµένα,
όµως πάντα προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Αυτόν, ακριβώς, τον µεγάλο στόχο υπηρετούµε, να ανταποκρι-
νόµαστε στις προκλήσεις των καιρών, να διορθώνουµε τα παλιά
προβλήµατα, να κάνουµε τοµές στο κράτος, να αλλάζουµε τη
χώρα κάθε µέρα, βήµα-βήµα, αυτή τη χώρα που, δυστυχώς, δεν
προλάβαµε να αλλάξουµε αρκετά, ώστε να µην γίνουν ποτέ τα
Τέµπη. Διότι ο στόχος έχει µακρά πορεία και αυτό είναι κάτι που

δεν ολοκληρώνεται ούτε αύριο, ούτε την άλλη εβδοµάδα, ούτε
τον άλλο µήνα, αλλά απαιτεί σταθερή και σίγουρη πορεία στον
δρόµο των ουσιαστικών µεταρρυθµίσεων. Δηλαδή, αυτό ακριβώς
που επιδιώκει να πλήξει η πρόταση δυσπιστίας που υπέβαλε η
Αντιπολίτευση. 

Ας µη γελιόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όταν ζητάς
να πέσει η Κυβέρνηση χωρίς να έχεις σχέδιο και πλάνο για το
αύριο της χώρας, τότε ζητάς να διαταραχθεί η σταθερή πορεία
µπροστά και να υπονοµευτεί ο προσανατολισµός της χώρας.
Αυτό το κάνεις για ποιον λόγο άραγε; Για να χτυπήσεις µόνο και
µόνο ύπουλα τον πολιτικό του αντίπαλο, να κερδίσεις εξουσία και
οφίτσια, κονταίνοντας, όµως, τους άλλους, αντί να ψηλώσεις εσύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όλο αυτό θα πρέπει να αντι-
σταθούµε. Οι πολίτες και η πατρίδα αξίζουν καλύτερη Αντιπολί-
τευση από αυτή που τους προσφέρετε, απαιτούν οριστικό
διαζύγιο από τον λαϊκισµό µε τον οποίο συγχρωτίζεστε. Να έχετε
όραµα, προτάσεις, λύσεις και πρόγραµµα, αυτό θέλουν οι πολί-
τες. 

Σας καλώ επιτέλους να πούµε στους πολίτες την αλήθεια και
να την πείτε εσείς την αλήθεια. Ποια από τα προβλήµατα µε τα
οποία πολεµάει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη τα δηµιούργησε η ίδια;
Ποιες από τις παθογένειες που έµµεσα υπερασπίζεστε και εµείς
αγωνιζόµαστε να εξαλείψουµε είναι δηµιούργηµα αυτής της Κυ-
βέρνησης; Μήπως ο ΟΣΕ ήταν δικό µας κατασκεύασµα; Μήπως
εµείς ξεπουλήσαµε τα τρένα; Ή µήπως ο κρατισµός και η ασυ-
δοσία ήταν δηµιούργηµα ενός λαϊκίστικου σοσιαλισµού της δε-
καετίας του 1980, ενός καρκινώµατος που αν και αργοπεθαίνει,
κατάφερε και τη χώρα να χρεοκοπήσει, αλλά και να οδηγηθούµε
σε εθνικές τραγωδίες, όπως είναι και τα Τέµπη; 

Υποτίθεται ότι η πρόταση δυσπιστίας έχει στο επίκεντρο την
τραγωδία των Τεµπών. Όµως, δεν βρήκατε κουβέντα να πείτε για
το πώς θα φτιάξουµε καλύτερο σιδηρόδροµο. Δεν είπατε λέξη
για τον σταθµάρχη. Βγάλατε µόνο λύσσα για την Κυβέρνηση και
είδατε µια ευκαιρία για να κοντύνετε τον Μητσοτάκη µέσα από
τις εξωφρενικές θεωρίες των ταµπλόιντ που τις πήρατε και τις
κάνατε πρώτο θέµα στα δελτία ειδήσεων.

Είσαστε εδώ τόσες ηµέρες και επικαλείστε τις δηµοσκοπήσεις.
Αφού τις επικαλείστε, προφανώς τις υιοθετείτε. Όταν µας λέτε
ότι το 80% των Ελλήνων έχουν πειστεί ότι έχουµε κάνει συγκά-
λυψη, σηµαίνει ότι υιοθετείτε όλες αυτές τις δηµοσκοπήσεις.
Αυτές οι ίδιες δηµοσκοπήσεις, όµως, αναφέρουν και άλλα στοι-
χεία. Αναφέρουν ότι το 80% της ελληνικής κοινωνίας θεωρεί ότι
κάνετε εργαλοιοποίηση την υπόθεση των Τεµπών. Αυτές οι δη-
µοσκοπήσεις δίνουν στη Νέα Αριστερά 1,5%, στον ΣΥΡΙΖΑ 6%,
στην κ. Κωνσταντοπούλου 5% και στο ΠΑΣΟΚ 13%. Πιστεύετε ότι
µε αυτά τα ποσοστά και µε αυτή την αναφορά στην ελληνική κοι-
νωνία, µπορείτε να οργανώσετε κοινωνική επανάσταση; Αυτό
είναι το µέληµά σας; Ή παίρνετε µόνο τα στοιχεία τα οποία θέ-
λετε; 

Ξέρετε ότι σε µια φουρτούνα όποιος καβαλάει τα κύµατα, συ-
νήθως βρίσκεται στον πάτο. Θα πρέπει, λοιπόν, να είµαστε πολύ
προσεκτικοί -και εσείς ιδιαίτερα, βεβαίως και εµείς- και όλα αυτά
τα οποία αντιµετωπίζουµε και βλέπουµε στην κοινωνία, να µπο-
ρούµε να τα αξιολογούµε και να µας προβληµατίζουν. Διότι, επί
της ουσίας αυτό ζητά η ελληνική κοινωνία και αυτό θα πρέπει να
υπερασπιζόµαστε όλοι µας, µε κάθε τρόπο.

Η µοναδική υπεύθυνη δύναµη, η µοναδική παράταξη που υπη-
ρετεί τον στόχο αυτό είναι σήµερα η Νέα Δηµοκρατία και σε αυτή
τη γραµµή οφείλουµε και θα µείνουµε πιστοί µέχρι το τέλος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Υπουρ-
γός ο κ. Παναγιωτόπουλος έχει τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-
σης και Ασύλου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αντιπολίτευση προχωρά σε
κατάθεση πρότασης δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης σε µια
χρονική περίοδο που όλος ο πλανήτης βιώνει τη µεγαλύτερη ανα-
ταραχή εδώ και δεκαετίες. «Δεν αφορά αυτό στους Έλληνες;»,
θα πουν πολλοί. Και απαντώ αµέσως ότι ασφαλώς και τους
αφορά, διότι βιώνουµε µια περίοδο όπου οι συµµαχίες, τα στα-
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θερά σηµεία αναφοράς και το σύστηµα γεωπολιτικής ισορροπίας
δεκαετιών αµφισβητούνται, δοκιµάζονται, πραγµατικά διακινδυ-
νεύονται σε µία περίοδο όπου απειλείται η ίδια η παγκόσµια ει-
ρήνη και η Ευρώπη καλείται να αποφασίσει µέσα σε κρίσιµες
συνθήκες για το µέλλον της. 

Σε µία συγκυρία, λοιπόν, που η πολιτική σταθερότητα, οι στοι-
χειώδεις έστω συναινέσεις ακόµα και σε θέµατα όπως αυτό των
ασφαλών σιδηροδροµικών µεταφορών, ώστε ποτέ να µην ξανα-
συµβεί παρόµοια τραγωδία, είναι κεντρικό ζητούµενο για την
κάθε χώρα -για τη χώρα µας σίγουρα-, η εγχώρια Αντιπολίτευση
επιδιώκει να προκαλέσει εξελίξεις και αστάθεια µε όχηµα ακρι-
βώς αυτή την τραγωδία των Τεµπών και εκµεταλλευόµενη την
πραγµατικά έντονη και καθολική απαίτηση για απαντήσεις και
απόδοση δικαιοσύνης. Επιδιώκει τίποτε άλλο παρά απλά να φύγει
η Κυβέρνηση. 

Η Αντιπολίτευση επιλέγει πολιτικά, και αυτό δεν έχει σχέση,
φυσικά, ούτε µε το πένθος των ανθρώπων που έχασαν τα παιδιά
τους -και δεν υπάρχει µεγαλύτερη απώλεια από αυτής της µορ-
φής την απώλεια- ούτε βέβαια µε το καθολικό αίτηµα για δικαιο-
σύνη, τον εγκλωβισµό σε ένα κλίµα ακραίας τοξικότητας και το
επιχειρεί µε αφορµή αυτή η τραγωδία των Τεµπών, µετατρέπο-
ντας έτσι σε εργαλείο ακραίας πολιτικής αντιπαράθεσης µια υπό-
θεση που θα έπρεπε να ενώνει όλους τους Έλληνες γύρω από
την απαίτηση για απαντήσεις, για απόδοση δικαιοσύνης, ακόµα
και για απόδοση ευθυνών εκεί που πρέπει. Και το κάνει αµφισβη-
τώντας ευθέως και θα έλεγα, στοχοποιώντας τη δικαιοσύνη, τη
µόνη αρµόδια να διαλευκάνει την υπόθεση. 

Πριν λίγες ηµέρες, όντως εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες
µας κατέβηκαν στους δρόµους. Δεν κατέβηκαν, όµως, µε µόνο
το σύνθηµα να πέσει η Κυβέρνηση. Κάποιοι από αυτούς προφα-
νώς θέλουν να πέσει η Κυβέρνηση, αλλά δεν είναι όλοι αυτοί που
κατέβηκαν στους δρόµους. Η µεγάλη πλειοψηφία κατέβηκε ζη-
τώντας να αλλάξουν πράγµατα να προχωρήσει η χώρα, να τελει-
ώνουµε µε τις ανεπάρκειες, τις διαχρονικές κατά το πόρισµα
παθογένειες που µας κρατάνε πίσω και ενίοτε γίνονται και αιτίες
για τραγωδίες, όπως αυτή των Τεµπών, και ναι, να αποδοθούν
και ευθύνες εκεί που πρέπει, από αυτούς που πρέπει και είναι αρ-
µόδιοι να τις αποδώσουν. 

Με αυτό το αίτηµα η Κυβέρνηση ουδέποτε διαφώνησε και ούτε
διαφωνεί. Και σε αυτό το σηµείο ασφαλώς και δεν είναι απέναντι
στην κοινωνία που το ζητά. Σήµερα θα έπρεπε να συζητάµε τι
έφταιξε και τι πρέπει να κάνουµε για να µην τα ξαναζήσουµε και
φυσικά, να διευκολύνουµε, αν µπορούµε και όσο µπορούµε, τη
δικαιοσύνη να κάνει απερίσπαστη τη δουλειά της, αντί να καλ-
λιεργούµε συστηµατικά κλίµα αµφισβήτησής της. Κι είναι γεγο-
νός ότι πρέπει να την κάνει µε τους ταχύτερους, κατά το δυνατόν,
ρυθµούς από εδώ και πέρα. 

Αυτός ο δρόµος που διαλέξατε είναι δική σας πολιτική επιλογή,
κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης. Η δική µας είναι να συνεχί-
σουµε να προσπαθούµε να εργαζόµαστε για να λύνουµε προβλή-
µατα. Δεν τα καταφέρνουµε πάντα. Ασφαλώς καµία κυβέρνηση
δεν είναι αλάνθαστη, αλλά γεγονός είναι ότι όλα αυτά τα χρόνια
έχει παραχθεί σηµαντικό έργο και η χώρα πάει µπροστά. Δεν
µπορώ να κάνω γενική επισκόπηση αυτού του έργου, διότι δεν
προλαβαίνω. Θα πω, όµως, κάποια δικά µου.

Υπηρέτησα τις Κυβερνήσεις του Κυριάκου Μητσοτάκη κι αυτόν
τον Πρωθυπουργό, πέντε χρόνια από τα έξι, σε Υπουργεία-φωτιά
και µπορώ να πω ότι για τέσσερα χρόνια στο Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας επιδόθηκα σε µία πολύ εντατική και πολύ συστηµατική
προσπάθεια για να γίνει η Ελλάδα πιο ισχυρή στη διεθνή σκηνή,
οικοδοµώντας και αναβαθµίζοντας συµµαχίες στρατηγικού χα-
ρακτήρα πολλές φορές, εφαρµόζοντας ένα πρόγραµµα εξοπλι-
σµών, υπογράφοντας συµβάσεις 12 δισεκατοµµυρίων και πλέον
ευρώ µε τον πλέον διαφανή τρόπο, πρόγραµµα που έδωσε νέα
ορµή και νέο ηθικό στις δυνατότητες των Ενόπλων Δυνάµεων στη
συνολική αποτρεπτική ισχύ της χώρας, συµµετέχοντας στη δια-
χείριση δύσκολων, πρωτόγνωρων ίσως και σύνθετων κρίσεων και
εντάσεων, συνδιαµορφώνοντας την ατζέντα για την ευρωπαϊκή
άµυνα, που τώρα είναι θέµα ύψιστης προτεραιότητας για το µέλ-
λον της και την ασφάλειά της. 

Αυτές τις ηµέρες ο Πρωθυπουργός πρωταγωνίστησε στη συ-

ζήτηση, καταθέτοντας τις προτάσεις του σε επίπεδο ηγετών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, προτάσεις που πλέον µπαίνουν σε τροχιά
υλοποίησης και δεν υπάρχει καιρός για χάσιµο. Αυτό το έργο που
είναι συλλογικό, αλλά και προσωπικό, δεν διαγράφεται και σί-
γουρα δεν απαξιώνεται από κανέναν άκαπνο κριτή, κανέναν που
αισθάνεται άνετα στην πολυτέλεια της εκ του ασφαλούς κριτικής,
χωρίς το βάρος ανάληψης δύσκολης ευθύνης και λήψης δύσκο-
λων αποφάσεων. 

Αλλά και σήµερα στο Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου
η δουλειά συνεχίζεται σε ένα πολύ απαιτητικό και περίπλοκο, θα
έλεγα, πεδίο, µε γεωπολιτικές αβεβαιότητες που φέρνουν πιέσεις
επιπλέον στις µεταναστευτικές ροές, αλλά και µε ένα σύστηµα
υποδοχής και ασύλου που αυτή η Κυβέρνηση οικοδόµησε εκεί
που δεν υπήρχε τίποτα σχεδόν πριν από λίγα χρόνια, ώστε η
χώρα να µπορεί να αντέξει και να διαχειρίζεται αποτελεσµατικά
το πρόβληµα. 

Είναι γεγονός ότι το 2024 ήταν αναµφίβολα έτος σηµαντικών
αυξήσεων των ροών και άρα πίεσης στις υποδοµές µας. Όµως,
παρά το γεγονός ότι πάνω από 55.000 άτοµα εισέβαλαν παρά-
νοµα στη χώρα, τον Δεκέµβρη του 2024 φιλοξενούνταν στις
δοµές όλης της επικράτειας συνολικά 27.101 άτοµα. Πώς συµ-
βαίνει αυτό; Γιατί συνέβη; Συνέβη γιατί λειτούργησε το σύστηµα
απονοµής ασύλου, όχι κατά τρόπο καταχρηστικό, αλλά κατά
τρόπο ταχύ και αποτελεσµατικό. 

Οφείλω να πω εδώ ότι οι εκκρεµείς αποφάσεις για αιτήµατα
ασύλου στον πρώτο βαθµό το 2019 αριθµούσαν 83.633 υποθέ-
σεις. Το 2024 ο αντίστοιχος αριθµός ήταν 26.693. Αυτό σηµαίνει
ότι το σύστηµα λειτούργησε γρήγορα και αποτελεσµατικά. Επί-
σης, σηµαίνει ότι πραγµατοποιούνται και επιστροφές κάποιων
από αυτούς, που δεν δικαιούνται άσυλο, κατά τρόπο οργανωµένο
και πλέον και πιο εντατικό, σύννοµο όµως µε τις διεθνείς υποχρε-
ώσεις της χώρας, συντεταγµένο, όχι σιδηροδέσµιοι, αλλά συνο-
δευόµενοι από ειδικούς συνεργούς της Frontex που αναλαµβάνει
και τα έξοδα κατόπιν συµφωνίας µε τις χώρες προορισµού και
όχι µετά από καταναγκασµό τους. Επτά χιλιάδες άνθρωποι περί-
που επέστρεψαν στις χώρες προέλευσης το 2024. Το σύστηµα
εποµένως αντέχει και αποδίδει.

Σήµερα αρχές Μαρτίου στις δοµές µας φιλοξενούνται κάτω
από 24.000 άτοµα. Για την ακρίβεια είναι 23.932 άτοµα. Εποµέ-
νως µπορώ να ισχυριστώ ότι οι ροές εµφανίζουν τάσεις µείωσης.
Οι τάσεις µείωσης φαίνονται στο σηµείο που ήταν πρόβληµα για
το 2024 ως προς την είσοδο στη χώρα. Δηλαδή, στα νησιά του
νοτιοανατολικού αιγαίου ήταν κατά 20% µειωµένες οι ροές τον
Ιανουάριο του 2025 σε σχέση µε αυτές του 2024. Το σύστηµα αρ-
χίζει να αποδίδει και ίσως αρχίζει να αποδίδει και η συνεργασία
µε την Τουρκία στη διαχείριση των ροών, στην καταπολέµηση
των κυκλωµάτων των παράνοµων διακινητών, αυτό που προσπα-
θήσαµε να εγκαθιδρύσουµε παρά τις όποιες διαφορές µας στα
άλλα µεγάλα θέµατα. Γιατί και οι δύο χώρες έχουν να κερδίσουν
από τη συνεργασία στη διαχείριση των παράνοµων µεταναστευ-
τικών ροών, ιδίως στον πόλεµο κατά των διακινητών. 

Ασφαλώς και υπάρχουν θέµατα σοβαρά και δυσεπίλυτα, όπως
ας πούµε για παράδειγµα ο νέος διάδροµος που βλέπουµε να
ανοίγει τώρα από τις ακτές της βόρειας Αφρικής προς την Κρήτη.
Θα το διαχειριστούµε, όµως, αυτό, όπως τα διαχειριστήκαµε και
τα διαχειριζόµαστε όλα γιατί το σύστηµά µας αντέχει, παρά τα
πολλά ψέµατα που διακινούνται εκεί έξω, όπως για παράδειγµα
αυτά που έχουν να κάνουν µε τις επιστροφές δεκάδων χιλιάδων
που δήθεν συµφωνήθηκαν µε τους Γερµανούς εταίρους µας. Κά-
ποιος έγραψε ότι αυτό το συµφώνησε και η Πρόεδρος της Δη-
µοκρατίας µε την γερµανική κυβέρνηση. Αν είναι δυνατόν η
Πρόεδρος της Ελληνικής Δηµοκρατίας να πάει σε απευθείας δια-
πραγµάτευση µε κάποια άλλη κυβέρνηση ευρωπαϊκής χώρας. Μα
πόσο αφελής; Τόσο αφελές θεωρούν κάποιοι ότι είναι το ακροα-
τήριο; 

Η ουσία είναι ότι τους τελευταίους τρεις µήνες έντεκα άτοµα
επέστρεψαν από τη Γερµανία στη χώρα µας και αυτά στο πλαίσιο
της διαδικασίας του Δουβλίνου ΙΙ για απορριφθέντες δηλαδή
ασύλου, για ανθρώπους των οποίων η αίτηση ασύλου απορρί-
φθηκε και βάσει Δουβλίνου ΙΙ, δηλαδή υφιστάµενης ευρωπαϊκής
νοµοθεσίας, έπρεπε να γυρίσουν στη χώρα εισόδου. 
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Διάβασα, επίσης, χιλιάδες εγκληµατίες θα µας στείλουν πίσω.
Αλλά µόλις εχθές στις Βρυξέλλες όπου παρευρέθηκα στην Σύ-
νοδο των Υπουργών Εσωτερικών και Μετανάστευσης της Ευρω-
παϊκής Ένωσης στην ατζέντα µπήκε και συζητήθηκε η πρόταση
του νέου Επιτρόπου για επιστροφή τελεσιδίκως καταδικασθέ-
ντων εγκληµατιών όχι σε χώρες εισόδου όπως η Ελλάδα, αλλά
στις χώρες καταγωγής τους µε τρόπο οργανωµένο. Και αρχίζει
πλέον να αποτελεί αντικείµενο συζήτησης σε ευρωπαϊκό πλαίσιο. 

Επίσης, διάβαζα πρόσφατα µία τρύπα 800 εκατοµµυρίων ευρώ
στα οικονοµικά του Υπουργείου. Όµως πριν από έναν µήνα η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή ενέκρινε επιπλέον 513 εκατοµµύρια στο συ-
νολικό προϋπολογισµό των οικονοµικών του Υπουργείου για την
περίοδο 2021-2027, προκειµένου να διαχειριστούµε τις επιπλέον
πιέσεις από τις ροές. Και ρωτάω: Αν υπήρχε στα αλήθεια αυτή η
εικόνα κακοδιαχείρισης σε ένα θεσµό τόσο οργανωµένο και τόσο
στιβαρό όπως η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, θα µας ενέκρινε αυτήν την
ώρα περισσότερα κονδύλια να διαχειριστούµε; Ρωτάω και ζητάω
κάποια απάντηση. Ας είµαστε λίγο πιο σοβαροί.

Η Κυβέρνησή µας διαχειρίζεται το µεταναστευτικό µε σοβαρό
και υπεύθυνο τρόπο. Ενισχύουµε τη φύλαξη των εθνικών και ευ-
ρωπαϊκών συνόρων. Επιταχύνουµε τις διαδικασίες απονοµής
ασύλου. Πραγµατοποιούµε επιστροφές σε τακτά χρονικά διαστή-
µατα, εκσυγχρονίζουµε τις δοµές παραµονής παρά τις δυσκο-
λίες, παρά τις διαρκείς φθορές και την αυξοµείωση της πίεσης.
Διαµορφώνουµε πολιτικές για την αντιµετώπιση ευάλωτων οµά-
δων, ιδίως τα ασυνόδευτα ανήλικα. Πρωταγωνιστούµε στη δια-
µόρφωση µιας νέας ευρωπαϊκής πολιτικής στο ζήτηµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Γιατί πάντα λέγαµε ότι το ζήτηµα αυτό δεν είναι θέµα εθνικό
αλλά ευρωπαϊκό και αξίζει ενιαίας ευρωπαϊκής αντιµετώπισης
στο πλαίσιο βέβαια του τρίπτυχου που εχθές ανέπτυξα στις Βρυ-
ξέλλες, δηλαδή, ενίσχυση της ασφάλειας των ευρωπαϊκών συνό-
ρων, ενιαία ευρωπαϊκή πολιτική για το άσυλο για να αποφεύ-
γονται καταχρηστικές συµπεριφορές και επίσης µία αποτελεσµα-
τική πολιτική επιστροφών όχι µεταξύ µας αλλά προς τρίτες
χώρες ή προς χώρες προέλευσης. Είναι πολύ σηµαντικό ότι η πο-
λιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει πλέον αρχίσει να εναρµονί-
ζεται µε τις πάγιες ελληνικές θέσεις, κάτι που διαπιστώνεται σε
πολλές συζητήσεις αλλά και αποφάσεις, όπως η πρόσφατη από-
φαση για περαιτέρω χρηµατοδότηση του φράχτη και µε ευρω-
παϊκά κονδύλια. 

Κλείνω.
Ξέρουµε, υπάρχουν πολλά που πρέπει να διορθώσουµε, αλλά

προσπαθούµε ώστε η χώρα να κάνει βήµατα µπροστά. Οι εποχές
αποτελούν απαιτούν από όλους να σταθούµε στο ύψος των πε-
ριστάσεων, να µην τροφοδοτούµε το πολιτικό κλίµα και την κοι-
νωνία κυρίως µε επιπλέον τοξικότητα. 

Και κάτι τελευταίο προς αυτούς που κινούν την πρόταση δυ-
σπιστίας. Για µία πειστική εναλλακτική πρόταση διακυβέρνησης,
κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, θα χρειαστούν πολλά πε-
ρισσότερα και πιο στέρεα επιχειρήµατα από ένα ξερό και υπερα-
πλουστευτικό «να φύγει ο Μητσοτάκης», επειδή εµείς είµαστε
φίλοι αυτών που βγαίνουν στους δρόµους και ζητούν δικαιοσύνη
για τα Τέµπη, ενώ η Κυβέρνηση είναι εχθρός τους. Τούτο δεν
ισχύει και τέτοια επιχειρήµατα δεν έχετε.

Καταψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα δώσω

τον λόγο τώρα στον κ. Λαµπρούλη, τον Αντιπρόεδρο γιατί ήταν
πριν στην Έδρα και αµέσως µετά θα ακολουθήσει ο κ. Γραµµένος
από την Ελληνική Λύση. 

Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η δυσπιστία, η µοµφή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος απέναντι

στην κυβερνητική πολιτική είναι δεδοµένη και διαρκής και αφορά
τόσο στο προδιαγεγραµµένο έγκληµα στα Τέµπη και στην προ-
σπάθεια συγκάλυψής του όσο και στην εγκληµατική πολιτική στο
σύνολό της διαχρονικά µε τα γνωστά αποτελέσµατα στη Θεσσα-

λία, στην Εύβοια, στη Δαδιά, στο Μάτι, στη Μάνδρα. Ο κατάλο-
γος είναι µακρύς. Αφορά, λοιπόν, στο σύνολο της κυβερνητικής
πολιτικής, που στρέφεται κατά των εργατικών, λαϊκών, δηµοκρα-
τικών δικαιωµάτων. 

Και αυτή τη δυσπιστία την εκφράζουµε στους αγώνες του ερ-
γατικού λαϊκού κινήµατος και στη Βουλή. Δεν ξέρουµε καµία κυ-
βέρνηση, κανένα κόµµα που στηρίζει το σάπιο και βάρβαρο
καπιταλιστικό σύστηµα. Και καλούµε τον λαό να καταδικάσει µα-
χητικά και αγωνιστικά την αντιλαϊκή πολιτική όλων των κυβερνή-
σεων, να συµπορευτεί µε το ΚΚΕ, δυναµώνοντας τον αγώνα για
τις δικές του ανάγκες. Διότι η µόνη µοµφή, αλλά και αντίπαλο
δέος στη σηµερινή αντιλαϊκή πολιτική που µπορεί να στριµώξει
την Κυβέρνηση, κάθε κυβέρνηση, και να συγκρουστεί µε την πο-
λιτική που υπηρετεί, είναι αυτή που καταθέτει το εργατικό λαϊκό,
νεολαιίστικο κίνηµα µε τους αγώνες του. 

Και αυτή την αστείρευτη δύναµη της οργανωµένης συλλογικής
διεκδίκησης, της αναµέτρησης που µπορεί να δυναµώσει ακόµα
περισσότερο ενάντια στο σύστηµα της εκµετάλλευσης και τις πο-
λιτικές που το στηρίζουν, έφεραν και φέρνουν µπροστά στα µάτια
του λαού οι συγκλονιστικές απεργιακές συγκεντρώσεις σε εκα-
τοντάδες πόλεις στην Ελλάδα και στο εξωτερικό, ενώνοντας τις
φωνές τους µε τους συγγενείς των θυµάτων, κάνοντας πράξη την
υπόσχεση που έχουν δώσει από την πρώτη στιγµή του εγκλήµα-
τος στα Τέµπη, ότι θα γίνουµε η φωνή των νεκρών και πως οξυ-
γόνο είναι ο µαζικός, οργανωµένος αγώνας ενάντια στις κοιλάδες
των Τεµπών.

Για να µη µείνουν στο απυρόβλητο τα πραγµατικά επίδικα, δη-
λαδή ο βούρκος του θεσµικού πλαισίου, των νόµων, οδηγιών, κα-
νονισµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και διεθνών συµβάσεων που
από κοινού όλα τα αστικά κόµµατα ψηφίζετε, εφαρµόζετε, όσα
κυβερνήσατε, συνεχίζοντας το έργο της προηγούµενης, στήνο-
ντας, όµως, στα πέντε µέτρα λαϊκά δικαιώµατα όπως για παρά-
δειγµα στις µεταφορές, στην ενέργεια, την ασφάλεια, τα εργα-
τικά και ασφαλιστικά δικαιώµατα, την παιδεία, την υγεία, την πρό-
νοια, αλλά και τις ελευθερίες µε τις παρακολουθήσεις, την κατα-
στολή, την ποινικοποίηση των αγώνων. 

Όλα αυτά γίνονται στο όνοµα της στρατηγικής σας σύµπλευ-
σης και συµφωνίας, προκειµένου να προωθηθούν τα συµφέροντα
του µεγάλου κεφαλαίου, τσακίζοντας και µατώνοντας τον λαό
µας, εγκληµατώντας σε βάρος του, οδηγώντας τον σε νέα Τέµπη
κάθε τόσο. Και, βεβαίως, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
είναι πολλαπλά εκτεθειµένη και ένοχη απέναντι στον λαό, έχει βα-
ριές εγκληµατικές ευθύνες, όσο κι αν προσπαθεί να ωραιοποιήσει
την κατάσταση. 

Τι κάνει; Προωθεί σε όλους τους τοµείς, πιο επιθετικά, ως λύση
την πολιτική ακριβώς και τα µέτρα που διαµόρφωσαν, για παρά-
δειγµα στον τοµέα της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης του
λαού, το άθλιο και επικίνδυνο σύστηµα υγείας, που την περίοδο
της πανδηµίας -όλοι θυµόµαστε- ανέδειξε µε εκκωφαντικό και
τραγικό τρόπο µε τους χιλιάδες νεκρούς, τα σαθρά υλικά µε τα
οποία οικοδοµείται, χρόνια τώρα, αφήνοντας σε µεγάλο βαθµό
απροστάτευτο τον λαό, όχι µόνο απέναντι στην πανδηµία, αλλά
πολύ περισσότερο σε υπηρεσίες πρόληψης, θεραπείας, αποκα-
τάστασης. 

Γιατί το βασικό πρόβληµα και για τη λαϊκή ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη είναι ότι τόσο η σηµερινή κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, όπως και οι προηγούµενες, του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ,
αλλά και των υπόλοιπων αστικών κοµµάτων, που πίνουν νερό στο
όνοµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ευρωπαϊκού κεκτηµένου,
όπως αναφέρεται εξάλλου και στην πρόταση δυσπιστίας, διαµορ-
φώνουν την πολιτική τους και τις θέσεις τους σύµφωνα µε τις κα-
τευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κεφαλαίων, δηλαδή
στο πώς οι κρατικές και ασφαλιστικές δαπάνες και παροχές στην
υγεία, ως στοιχείο του λεγόµενου µη µισθολογικού κόστους, θα
περιοριστούν στο ελάχιστο και ενιαία για όλους. Αυτό απαιτεί το
κριτήριο της ανάπτυξης της καπιταλιστικής οικονοµίας, της αντα-
γωνιστικότητας και της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµί-
λων, που όλοι σας στηρίζετε.

Με βάση αυτή, λοιπόν, τη γενική γραµµή-κατεύθυνση υιοθετή-
θηκαν από όλα τα κόµµατα, ειδικά όσα κυβέρνησαν, εργαλεία πε-
ρικοπής των δηµόσιων δαπανών και παροχών, όπως τα θερα-
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πευτικά, φαρµακευτικά, διαγνωστικά πρωτόκολλα, τα διάφορα
πλαφόν και οι συµπληρωµές του Κανονισµού Παροχών του
ΕΟΠΥΥ, η διατήρηση των τεράστιων ελλείψεων σε υγειονοµικό
προσωπικό στις δηµόσιες µονάδες υγείας, η υποχρηµατοδότηση,
η επέκταση του αριθµού των υγειονοµικών, ειδικά του δηµόσιου
τοµέα, µε παντός είδους ελαστικές και προσωρινές σχέσεις ερ-
γασίας, η διάλυση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, η περαι-
τέρω εµβάθυνση της εµπορευµατοποίησης των δηµόσιων
υποδοµών και συγχρόνως η ενίσχυση του ιδιωτικού επιχειρηµα-
τικού τοµέα και η γιγάντωσή του εν γένει. 

Είναι µια πραγµατικά αντιλαϊκή επέλαση, η οποία συνεχίζεται
και, φυσικά, συνοδεύεται, όπως κάνουν όλες οι προηγούµενες
κυβερνήσεις, από επιχειρηµατολογία-καρµπόν –εξορθολογισµός,
νοικοκύρεµα, χτύπηµα σπατάλης κ.ά.. 

Πέρα, όµως, από τις οικονοµικές επιπτώσεις, όντως πολύ σο-
βαρό ζήτηµα για τον λαό µας, κατά τη γνώµη µας είναι και το
εξής γεγονός, πως όλο και περισσότερο οι µονάδες υγείας και
οι παροχές έχουν τα χαρακτηριστικά ενός συστήµατος υγείας,
δηλαδή ανάπτυξης µονάδων και υπηρεσιών που να έχουν ισχυρό
το στοιχείο της αλληλεξάρτησης και συνεργασίας, πολύ περισ-
σότερο που η πρόοδος της γνώσης και της τεχνολογίας, της εξει-
δίκευσης, έχει κάνει άλµατα και απαιτεί την ισχυροποίηση της
συνεργασίας και της ενιαίας αντιµετώπισης του ασθενή και όχι
τον σηµερινό τρόπο οργάνωσης, που έχει ως κριτήριο την επι-
χειρηµατικότητα και την εµπορευµατοποίηση των υπηρεσιών
στην υγεία, µε αποτέλεσµα το αδυνάτισµα ή και την εξαφάνιση
του ενιαίου χαρακτήρα του συστήµατος υγείας και, ταυτόχρονα,
την ενίσχυση της αυτοτέλειας των µονάδων υγείας, την άναρχη
ανάπτυξή τους, αφού το κέρδος είναι αυτό που καθορίζει τι και
πού θα αναπτυχθεί και όχι ποιες είναι οι ανάγκες του λαού. 

Αποτέλεσµα, η εµπορευµατοποίηση και ιδιωτικοποίηση να µε-
τακυλίουν ολοένα και περισσότερο την υγεία στην ατοµική ευ-
θύνη, το δηµόσιο σύστηµα να προσφέρει δωρεάν σε όλους ένα
στάνταρ χαµηλό επίπεδο υπηρεσιών, και από κει και πέρα όποιος
µπορεί να αντεπεξέλθει οικονοµικά έχει προτεραιότητα στην πρό-
ληψη, στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και στη θεραπεία. Για
τους υπόλοιπους, όπου φτωχός κι η µοίρα του. 

Αυτό, λοιπόν, που αναδεικνύεται είναι πως η υγεία-εµπόρευµα
είναι ασύµβατη µε τις λαϊκές ανάγκες και τις δυνατότητες που
υπάρχουν σήµερα αυτές να ικανοποιηθούν από ένα σύγχρονο
αποκλειστικά δηµόσιο και δωρεάν σύστηµα υγείας για όλους. 

Και αυτό αποτυπώνεται παντού, στις υποδοµές, στις αναµονές
στα επείγοντα, στα ράντζα, στην εξάντληση του προσωπικού, στη
διάλυση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, στην επανεµφά-
νιση ασθενειών που έχουν εκλείψει. Αποτυπώνεται στο να θεω-
ρείται κατόρθωµα για τους πολλούς, τον λαό, ένα ραντεβού για
µια απλή ιατρική εξέταση, ενώ κοµπάζετε για τα προγράµµατα
πρόληψης του καρκίνου, που πέραν του ότι έχουν ηµεροµηνία
λήξης, δεν υπάρχει επαρκής εξοπλισµός και προσωπικό για την
αντιµετώπιση των διαπιστωµένων καρκίνων. 

Συνεπώς, το πραγµατικό δίληµµα που έχει µπροστά του ο λαός
είναι το εξής, συµβιβασµός µε αυτή την άθλια κατάσταση, µε τη
βαρβαρότητα της εµπορευµατοποίησης και του κέρδους πάνω
στην ανάγκη του λαού ή πάλη για την ανατροπή της, οργανώνο-
ντας σήµερα την αντεπίθεση µε διεκδικήσεις που αµφισβητούν
τον πυρήνα της κυρίαρχης αντιλαϊκής πολιτικής και στην υγεία
εµπόρευµα, όλα τα κόµµατα και τις κυβερνήσεις που υπηρετούν
το κέρδος, δίληµµα που έγινε σύνθηµα από την πρώτη στιγµή
του εγκλήµατος στα Τέµπη, «τα κέρδη τους ή οι ζωές µας». 

Διότι τα επιτεύγµατα και οι κατακτήσεις για τις λαϊκές ανάγκες,
εκεί που η υγεία υπήρξε πραγµατικά κοινωνικό αγαθό, στον σο-
σιαλισµό, επειδή καταργήθηκε η εκµετάλλευση του ανθρώπου
από άνθρωπο, είναι ακλόνητη απόδειξη ότι ο λαός όντας πρωτα-
γωνιστής µπορεί να τα καταφέρει και θα τα καταφέρει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει τώρα ο κ. Γραµµένος από την Ελληνική Λύση και αµέσως
µετά ο κ. Κωνσταντινίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Κύριε Γραµµένε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω αυτή την τοποθέτησή
µου κάνοντας ένα σχόλιο για τη χθεσινή παρέµβαση του Πρωθυ-
πουργού, τοποθέτηση, οµιλία, και να πω ότι, δυστυχώς, και από
τον Πρωθυπουργό, τον κ. Μητσοτάκη, αλλά και από τους Υπουρ-
γούς οι οποίοι τοποθετήθηκαν δεν ακούσαµε ούτε µία συγγνώµη.
Ο ελληνικός λαός δεν άκουσε ούτε µία συγγνώµη. Δεν τολµήσατε
να πείτε µία συγγνώµη στον ελληνικό λαό. 

Αλαζονικός ο κύριος Πρωθυπουργός, όπως πάντα, προκλητι-
κός και, φυσικά, αµετανόητος. Ένας πρωθυπουργός που επιχεί-
ρησε να υποτιµήσει τη νοηµοσύνη του ελληνικού λαού. Ήρθε και
µας µίλησε για τα bots του διαδικτύου, τα οποία, όπως µας προ-
ανέφερε, παραπλάνησαν εκατοµµύρια του ελληνικού λαού, που
βγήκαν στους δρόµους και τα οποία είναι δάκτυλος. Ακούστε
τώρα, ο Πρωθυπουργός καταγγέλλει τους Έλληνες ότι πίσω από
την οποιαδήποτε ενέργεια ή διαδήλωση κρύβεται ένας ξένος πα-
ράγοντας που θέλει να προκαλέσει την αποσταθεροποίηση της
χώρας. 

Καλά τώρα µιλάµε σοβαρά; Έρχεται µέσα στο Ελληνικό Κοι-
νοβούλιο ο κ. Μητσοτάκης, ο οποίος µας αποκαλεί ψεκασµένους,
και λέει ότι υπάρχει δάκτυλος για αποσταθεροποίηση της χώρας;
Αυτά τα πράγµατα, προφανώς, του τα γράφει ο λογογράφος του
και, προφανώς, πριν έρθει να τα πει δεν τα έχει διαβάσει και εκτί-
θεται. Αυτός ο πολιτικός Αρχηγός χαρακτήρισε όλους εµάς ψε-
κασµένους, που µιλούσαµε από την πρώτη στιγµή για έγκληµα
και για συγκάλυψη σίγουρα. Επί δύο χρόνια τώρα µέσα σε αυτό
το Κοινοβούλιο λέµε την αλήθεια. 

Τόλµησε δε ο κ. Μητσοτάκης να αµφισβητήσει τα γεγονότα,
να βαφτίσει το έγκληµα ατύχηµα, τη στιγµή που προκύπτουν
αδιάσειστα στοιχεία συγκάλυψης από το πόρισµα κόλαφος του
κ. Παπαδηµητρίου. Αλλά δεν θα το αναλύσουµε το πόρισµα
αυτήν τη στιγµή, γιατί δεν έχουµε και χρόνο. Όσοι το έχουν δια-
βάσει ξέρουν πολύ καλά τι λέει. 

Θα υπενθυµίσουµε για ακόµα µια φορά στον Πρωθυπουργό
και στην Κυβέρνηση ότι ο αριθµός των ανθρώπων που έχασαν
εκεί πάνω τη ζωή τους δεν µπορεί να επιβεβαιωθεί µέχρι και σή-
µερα, αφού στο πόρισµα αναφέρεται ότι δεν είµαστε σε θέση να
γνωρίζουµε τον ακριβή αριθµό των επιβαινόντων. 

Έχουµε κάποιες απορίες και θα πρέπει να απαντηθούν, κύριοι
της Κυβέρνησης. Γι’ αυτόν τον λόγο διαδηλώνουν εκατοντάδες -
εγώ τολµώ να πω κι εκατοµµύρια- πολίτες και θα συνεχίσουν να
διαδηλώνουν εκεί έξω, γιατί ζητούν απαντήσεις από την Κυβέρ-
νηση, απαντήσεις που δεν έχουν πάρει µέχρι σήµερα. 

Σας ρωτάµε λοιπόν, πρώτον, ποιος ήταν αυτός από την Helle-
nic Train που έδωσε την εντολή να εξαφανιστούν τα βίντεο από
όλους τους σταθµούς που κατέγραφαν την πορεία της εµπορι-
κής αµαξοστοιχίας, κύριοι Υπουργοί.

Δεύτερον, ποιος και γιατί έδωσε εντολή να ξεµπαζώσετε το ση-
µείο και στη συνέχεια να µπαζώσετε τον ιερό αυτόν τόπο, όπου
χάθηκαν δεκάδες ψυχές; Ζητάµε από εσάς να µάθουµε την αλή-
θεια. Ζητάµε από εσάς να γίνει άρση των τηλεφωνικών συνοµι-
λιών εκείνης της ηµέρας κυρίως δύο ανώτατων αξιωµατικών, του
κ. Χαρακόπουλου και του κ. Βλαχογιάννη. Να τους καλέσουµε -
και θα τους καλέσουµε, θα ζητήσουµε να έρθουν- στην προανα-
κριτική επιτροπή. Αυτοί οι δύο είναι οι άνθρωποι-κλειδιά. Κι αν
ανοίξουν τα κινητά τους, θα πέσει η Κυβέρνηση, κύριοι της Κυ-
βέρνησης. Θα το δείτε. Αρκεί να τους καλέσετε και να ανοίξετε
τα κινητά τους. 

Τρίτον, ποιος είναι αυτός που, ενώ ήξερε ότι υπάρχουν στο
πεδίο διασκορπισµένα ανθρώπινα µέλη, οστά ανθρώπων που
βρήκαν τραγικό θάνατο από τη δικιά σας εγκληµατική αµέλεια,
έδωσε την εντολή να τα πετάξουν χιλιόµετρα µακριά; Καλείστε
να απαντήσετε. 

Τέταρτον, ποιος ιθύνων νους διέταξε την καταστροφή των φια-
λιδίων που λήφθηκαν από τους νεκρούς; Ποιος ήταν αυτός; Πή-
ρατε τα δείγµατα µόνο για την αναγνώριση τα οποία στη συνέ-
χεια µε εντολή του ανακριτή, κύριοι της Κυβέρνησης, τα πετά-
ξετε; Γιατί, γιατί, γιατί; Εµείς ρωτάµε και θέλουµε απαντήσεις.
Ποιος είναι αυτός που παρέσυρε τον ανακριτή να δώσει τέτοια
εντολή; Ποιος; Μήπως είναι ο κ. Καρακούκης, τον οποίο στείλατε
εκεί µε µια οµάδα ιατροδικαστών δήθεν να κάνει την έρευνα ή να
µπει στη διαδικασία της πραγµατογνωµοσύνης; Και όπως µας
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ανέφεραν οι δικοί σας, οι Υπουργοί και οι Βουλευτές στην επι-
τροπή, έφυγαν –λέει- την άλλη µέρα, γιατί δεν τους χρειάζονταν
οι ιατροδικαστές στη Λάρισα. Δηλαδή, οι ιατροδικαστές έδιωξαν
τον κ. Καρακούκη. Ο κ. Καρακούκης είναι αυτός που αναβαθµί-
στηκε από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Πρόσφατα αναβαθµί-
στηκε. Μάλιστα, πήρε και µια θέση, είναι Πρόεδρος σε µια
τριµελή επιτροπή η οποία –λέει- θα επαναξιολογεί ιατροδικαστικά
πορίσµατα, τα οποία, βέβαια, δεν θα βολεύουν κάποιους. Ρω-
τάµε, λοιπόν, και δεν θέλουµε να πιστέψουµε ότι έχει συµβεί κάτι
τέτοιο. 

Πέµπτον, το ξέρετε ότι, αν είχαν πάρει δείγµατα από τις σο-
ρούς, θα ξέραµε ποιοι κάηκαν ή όχι και θα γνωρίζαµε τόσο τον
ακριβή αριθµό θυµάτων όσο και τι εισέπνευσαν; Οι οικογένειες
δεν θα µάθουν ποτέ από τι πέθαναν τα παιδιά τους. Πέρα από
τους µηχανοδηγούς που έφυγαν ακαριαία, δεν ξέρουµε ποιοι πέ-
θαναν από τη σύγκρουση, ποιοι από τη φωτιά και ποιοι από έλ-
λειψη οξυγόνου. «Δεν έχουµε οξυγόνο» φωνάζουν οι διαδηλωτές.
Την ίδια στιγµή για απλές υποθέσεις -εννοώ για κάποια δυστυχή-
µατα και άλλα εγκλήµατα- κρατάνε τα φιαλίδια αυτά, κύριοι
Υπουργοί, από έξι µήνες έως και πέντε ολόκληρα χρόνια. Με τα
δείγµατα αυτά θα µπορούσε να γίνει ανάλυση αίµατος και να
εντοπιστούν χηµικές ουσίες που εισέπνευσαν τα θύµατα. Άρα,
θα γνωρίζαµε και εµείς τι πραγµατικά µετέφερε αυτή η περιβόητη
αµαξοστοιχία. Θα µας πείτε, λοιπόν, γιατί έγινε αυτό; Δεν έγιναν
τοξικολογικές εξετάσεις όπως έπρεπε. Τι λένε, λοιπόν, οι έγκριτοι
ιατροδικαστές; Ότι θα έπρεπε να τα έχουµε φυλάξει, για να ξέ-
ρουµε αυτήν τη στιγµή από τι πέθαναν τα παιδιά. 

Πράγµατα αδιανόητα, ερωτήµατα αναπάντητα και σκοτεινά
που ούτε σε ταινίες δεν τα βλέπουµε. Και όσο και να προσπαθείτε
να µας πείσετε ότι τα πράγµατα δεν έγιναν έτσι και δεν υπήρχε
δόλος, τόσο πιο πολύ εξοργίζετε την κοινωνία. Ακόµα και αυτοί
που στάθηκαν τυχεροί στην ατυχία τους και επέζησαν από τη µοι-
ραία αυτή σύγκρουση είναι σήµερα ζωντανοί-νεκροί. 

Μια µάνα ψάχνει ακόµη αυτό το κοριτσάκι, κύριοι της Κυβέρ-
νησης. Αδιαφορείτε γι’ αυτό το κοριτσάκι. Λέγεται Εριέττα Μόλ-
χο. Ήταν φοιτήτρια του ΑΠΘ και κανείς από εσάς δεν ενδιαφέρ-
θηκε να πάει σε αυτήν την οικογένεια, να µιλήσει µαζί µε την οι-
κογένεια, να δει πώς είναι αυτήν τη στιγµή µετά από δύο
ολόκληρα χρόνια. Κανείς. Δεν βρέθηκε ούτε µια τρίχα από αυτό
το παιδί. Ήταν το κοριτσάκι που πήγε στο κυλικείο για πολύ λίγο
και εξαϋλώθηκε, εξαφανίστηκε, δεν υπάρχει πουθενά. 

Όλα όσα έζησαν εκείνο το βράδυ, οι εικόνες που αντίκρισαν,
το σοκ που υπέστησαν όλοι αυτοί οι άνθρωποι θα στοιχειώνουν
αυτούς τους ανθρώπους για το υπόλοιπο της ζωής τους. 

Αν, λοιπόν, έχετε καταλάβει τι έχει γίνει, θα πρέπει να το ψά-
ξετε και να µας δώσετε απαντήσεις. Όλα αυτά τα προκάλεσε η
εγκληµατική σας αµέλεια. Έχετε συνειδητοποιήσει τις εγκληµα-
τικές ευθύνες της Κυβέρνησης και όλων των προηγούµενων από
τη σύµβαση 717; Οι περισσότεροι από εσάς θα έχετε οικογένεια,
έχετε παιδιά, µπορείτε να τα αγκαλιάζετε, να παίζετε µαζί τους,
να τους λέτε ότι τα αγαπάτε, κάτι που στερήθηκαν για πάντα οι
χαροκαµένες οικογένειες. 

Είναι ντροπή, λοιπόν, που θέτετε θέµατα ασφάλειας. Ντροπή!
Δυο φορές ντροπή σε εσάς, µια φορά ντροπή σε εµάς. Έτσι
έλεγε ο Υπουργός σας εδώ µέσα κουνώντας το δάχτυλο. Είναι
ντροπή που θέτετε θέµατα ασφάλειας. Οι οικογένειες των θυµά-
των ζητούν δικαίωση. 

Σας κράτησαν ζωντανούς ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ και η Πλεύση
Ελευθερίας µε τον γάµο των οµοφυλοφίλων. Θα έπρεπε να σας
είχαν ρίξει. Οφείλετε να πάτε σε εκλογές. Οφείλετε να παραιτη-
θείτε. Το οφείλετε στις οικογένειες. Το οφείλετε στην ελληνική
κοινωνία και πρέπει να το κάνετε σύντοµα, αγαπητοί κύριοι της
Κυβέρνησης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Κωνσταντινίδης από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί
ο κ. Δελβερούδης από τη Νίκη.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία και κύριοι Υπουργοί, την
ώρα που η Κίνα δηλώνει έτοιµη για εµπορικό και κάθε άλλο πό-

λεµο και η Γαλλία προσφέρει πυρηνική ασπίδα στην Ευρώπη, κά-
ποιοι επέλεξαν να κλείσουν την πολιτική ζωή του τόπου στον
βούρκο του διχασµού και να βάλουν την Ελλάδα σε σπιράλ εσω-
στρέφειας. Και, φυσικά, γι’ αυτό δεν ευθύνεται από µόνη της η
άσκηση του κοινοβουλευτικού δικαιώµατός της µοµφής από την
Αντιπολίτευση, αλλά συνολικά ο τοξικός και συγκρουσιακός οί-
στρος που έχει κυριεύσει την Αντιπολίτευση, που έχει αυτή επι-
βάλει στη δηµόσια σφαίρα. Πράξη αυτής της συγκρουσιακής
λογικής αποτελεί και η συζήτηση της πρότασης δυσπιστίας, η
οποία ξεχειλίζει από σκοπιµότητα και υποκρισία. 

Ξεχειλίζει από σκοπιµότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
διότι είναι φανερό ότι η Αντιπολίτευση προσπαθεί να εκµεταλλευ-
τεί το µοµέντουµ και να σφετεριστεί τα αισθήµατα και τα αιτή-
µατα της κοινωνίας σε σχέση µε την τραγωδία των Τεµπών.
Συγχέει εσκεµµένα εκείνους που το µόνο που ζητούν και πάντοτε
από την αρχή ζητούσαν πριν και µετά από τα Τέµπη ήταν να πέσει
η Κυβέρνηση Μητσοτάκη µε τη µεγάλη πλειονότητα του κόσµου
που εκδηλώνει αυθεντικά και ανθρώπινα τη συµπαράστασή τους
στις οικογένειες των θυµάτων και αξιώνει δικαιοσύνη και ασφά-
λεια. Γι’ αυτό και γινόµαστε µάρτυρες του διαγκωνισµού ανάµεσα
στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης για το ποιος θα καρπωθεί την
κοινωνική αντίδραση, όπως έγινε και µε την πρόταση δυσπιστίας.
«Ευτυχώς, την κάνουµε µετά το πόρισµα» είπε το ΠΑΣΟΚ στα
στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, τους οποίους χαρακτήρισε χορηγούς της
Νέας Δηµοκρατίας. Ηγεµονισµούς και προστασία στην Κυβέρ-
νηση ανταπέδωσε η άλλη πλευρά. Γιατί στ’ αλήθεια µαλώνουν
για το πάπλωµα, αν είναι τόσο ανιδιοτελείς οι προθέσεις τους;

Αναβλύζει, όµως, και από υποκρισία, γιατί τούτη η διαδικασία
που έχει για διακύβευµα την πτώση της Κυβέρνησης γίνεται αµέ-
σως µετά από την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας. Εκεί
µας κατηγορούσατε για έλλειψη συναίνεσης. Σήµερα ζητάτε να
πέσει η Κυβέρνηση. Δηλαδή, συναινέστε για τον Πρόεδρο και
µετά φύγετε. Αυτό µας λέτε ουσιαστικά. Είναι ηλίου φαεινότερο
ότι, αν δεν υπήρχε η συνταγµατική αλλαγή στην προεδρική
εκλογή, θα είχατε ρίξει και πάλι την Κυβέρνηση. 

Αντίφαση, τέλος -και µάλιστα κραυγαλέα-, συνιστά το γεγονός
ότι η πρόταση µοµφής έρχεται αµέσως µετά από την απόφαση
για τη σύσταση της προανακριτικής από τα ίδια κόµµατα, τα
οποία, ενώ ζητούν από τη Βουλή τη διερεύνηση της αποδιδόµε-
νης κατηγορίας, την ίδια ώρα ζητούν και τη διάλυση της Βουλής
αποδεικνύοντας έτσι πόσο πραγµατικά ενδιαφέρονται για τη δια-
λεύκανση αυτής της υπόθεσης. 

Είναι, όµως, και αλυσιτελής και δεν οδηγεί σε αποτέλεσµα η
πρόταση µοµφής. Ζητάτε εκλογές. Μάλιστα! Για να πετύχετε τι
ακριβώς; Χθεσινή µέτρηση της GPO δίνει πρόθεση ψήφου στο
ΠΑΣΟΚ 14,8% και στον ΣΥΡΙΖΑ 6%, ενώ οι Αρχηγοί αυτών των
κοµµάτων καταγράφουν ποσοστά αποδοχής 8,8% και 3,7% αντί-
στοιχα. Και κατηγορείτε µετά εµάς για έλλειψη νοµιµοποίησης.
Διαφωνείτε µεταξύ σας στα περισσότερα από τα ζητήµατα της
πολιτικής ζωής. Μας γανιάσατε µέχρι να καταλήξετε σε µια κοινή
πρόταση προανακριτικής και δυσπιστίας. Δεν µπορέσατε να συµ-
φωνήσετε, έτσι, για τα µάτια του κόσµου, σε µια κοινή υποψηφιό-
τητα για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, και θέλετε τα κόµµατα του
λεγόµενου δηµοκρατικού τόξου, να µας πείτε ότι θα αντιµετωπί-
σετε τα σύνθετα και πιεστικά προβλήµατα που απασχολούν την
ελληνική κοινωνία. 

Ζητάτε αλλαγή, αλλά δεν τολµάτε να πείτε ποιοι συνιστούν
αυτήν την εναλλακτική λύση. Και αφού δεν µπορείτε να διατυπώ-
σετε µια ολοκληρωµένη αντιπρόταση, µένετε στο ρηχό, να φύγει
η Νέα Δηµοκρατία. Και ανταγωνίζεστε σε πλειοδοσίες, έναν κα-
τηγορούµενο προτείνει το ΠΑΣΟΚ, τρεις αντιπροτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ,
πέντε η Πλεύση Ελευθερίας. Εκτοξεύετε ύβρεις, αφορισµούς και
απειλές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η στάση µπορεί να ικανο-
ποιεί ένα ακροατήριο που αρέσκεται σε διχαστικούς τόνους.
Υπάρχει, όµως, και το µεγάλο µέρος της κοινωνίας που είναι µεν
σιωπηλό, δεν είναι, όµως, αµέτοχο στις εξελίξεις. Είναι ένας κό-
σµος που ζητάει απαντήσεις στα προβλήµατα και αναβάθµιση
στις λειτουργίες του κράτους, που θέλει µεταρρυθµίσεις, που
θέλει την Ελλάδα ισχυρή. Και, ναι, έχει απαιτήσεις, έχει, όµως,
και κριτήριο για το ποιος πέτυχε τι και ποιος µπορεί να πάει την
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πατρίδα ακόµα πιο µπροστά. Και αυτός ο κόσµος δεν παρασύ-
ρεται από συνθήµατα, ούτε θέλει να δει τη χώρα σε φαύλο κύκλο
τοξικότητας και ακυβερνησίας. Θυµάται καλά τι πέρασε πριν από
δέκα χρόνια όταν επικράτησε εδώ ο θυµός, ο λαϊκισµός και η
οργή και δεν θέλει να το ξαναζήσει. Δεν πείθεται από τη µηδενι-
στική κριτική. Ξέρει ότι η Ελλάδα πέρασε τις δυσκολίες και έχει
πλέον ευοίωνες προοπτικές. Γνωρίζει ότι η οικονοµία µας έχει
µπει σε τροχιά ανάπτυξης, ότι ανακτήσαµε την εµπιστοσύνη των
αγορών και των επενδυτών, ότι µειώνουµε δραστικά το κόστος
δανεισµού και το χρέος, ότι κάθε χρόνο κάνουµε το πλεόνασµα,
µέρισµα για την κοινωνία, ότι η ανεργία έχει πέσει στα µισά από
εκεί που την παραλάβαµε. Γνωρίζει τι λένε οι άλλοι. Θα καταθέσω
δηµοσιεύµατα για την πορεία της χώρας πρόσφατα, τελευταία. 

Αλλά µιας και µιλάµε για το κράτος δικαίου, η Ελλάδα µία από
τις ελάχιστες πλήρεις δηµοκρατίες για δεύτερη συνεχόµενη χρο-
νιά το 2023 και το 2024, ξέρετε πού βρίσκεται από το 2012 µέχρι
το 2022; Στις χώρες µε ανεπαρκή, µε προβληµατική δηµοκρατία.
Και ξέρετε ποιες ήταν οι χειρότερες χρονιές; Σωστά µαντέψατε.
Ήταν το 2016, το 2017 και το 2018. Πάνω από ποιες χώρες λέτε
να βρισκόµαστε; Από την Αµερική, τη Γαλλία, την Ιταλία και πολλά
άλλα προηγµένα κράτη.

Δεν βαυκαλίζοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τούτη η
Αντιπολίτευση µπορεί να δείξει σύνεση, σωφροσύνη και αυτοσυ-
γκράτηση. Για αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, σε µας πέφτει και πάλι το βάρος της ευθύνης να
κρατήσουµε την πατρίδα σε πορεία ασφαλή. Και θα το κάνουµε
µε αίσθηµα ευθύνης και τούτη τη φορά.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Δελβερούδης από τη Νίκη και µετά η
κ. Αναγνωστοπούλου από τη Νέα Αριστερά. Και ακολουθεί ο
Υπουργός. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχικά θα ήθελα να πω στον
αποχωρήσαντα κ. Γεωργιάδη, ο οποίος απευθύνθηκε, ωρυόµε-
νος προς τη Νίκη, ότι το ποιος θα έπρεπε να ντρέπεται, ας το
αφήσουµε να το κρίνει ο ελληνικός λαός. Τίποτα παραπάνω. Είναι
περασµένη η ώρα.

Είναι γεγονός ότι η υπό συζήτηση πρόταση δυσπιστίας έρχεται
ως ένα ανέλπιστο δώρο σε µια καταρρέουσα Κυβέρνηση που
έψαχνε απεγνωσµένα µια σανίδα σωτηρίας για να διασωθεί από
την εξαιρετικά δεινή θέση στην οποία έχει βρεθεί µε τις τεράστιες
ευθύνες και τους χειρισµούς της στο έγκληµα των Τεµπών. Μια
πρόταση που θα έχει, ως είθισται, τη γνωστή κατάληξη, της συ-
σπείρωσης δηλαδή, µιας ψυχορραγούσας κυβερνητικής παρά-
ταξης, δίνοντάς της ένα φιλί ζωής εξάµηνης διάρκειας. 

Η αλήθεια είναι, βέβαια, ότι η ουσιαστική άρση της εµπιστοσύ-
νης προς την Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει γίνει ήδη από τα εκα-
τοµµύρια του λαού που κατέκλυσαν τους δρόµους και τις
πλατείες της Ελλάδας και του εξωτερικού, ζητώντας επιτακτικά
κάθαρση και δικαιοσύνη. Σχεδόν ταυτόχρονα δόθηκε ένα ακόµη
πολιτικό δώρο στη Νέα Δηµοκρατία από σύσσωµη την Αντιπολί-
τευση, µε εξαίρεση βέβαια τη Νίκη, µε την ελλιπέστατη πρόταση
προανακριτικής επιτροπής για παράβαση καθήκοντος πληµµελη-
µατικού χαρακτήρα για τον κ. Τριαντόπουλο.

Ενώ, λοιπόν, το σύνολο των κοµµάτων πλειοδοτεί στα λόγια,
υποστηρίζοντας ότι πάνω από όλα είναι ο σεβασµός στον πόνο
των οικογενειών των θυµάτων, την ίδια στιγµή αγνοεί τις προφο-
ρικές, αλλά και τις έγγραφες εγκλήσεις και ενστάσεις που διατυ-
πώνουν οι συγγενείς, µε σχετική εξώδικη επιστολή που διαβιβά-
στηκε στο Κοινοβούλιο, µε την οποία διαµαρτύρονται τόσο προς
το ΠΑΣΟΚ για την περικεκοµµένη και περίτεχνα διατυπωµένη,
όπως την αποκαλούν, πρόταση σύστασης προανακριτικής, όσο
και προς τα λοιπά κόµµατα που έσπευσαν να την υιοθετήσουν.

Εµείς ως Νίκη, συντασσόµενοι µε την επιθυµία των συγγενών
και τη λαϊκή απαίτηση για πλήρη κάθαρση στο έγκληµα των Τε-
µπών, καταθέσαµε ήδη πρόταση σύστασης διευρυµένης προανα-
κριτικής επιτροπής για όλους και για όλα, που θα περιλαµβάνει,

δηλαδή, τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, οκτώ Υπουργούς και Υφυ-
πουργούς της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και έναν
Υπουργό της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ για όλα τα εγκλήµατα που δια-
πράχθηκαν και τα οποία, στη συντριπτική τους πλειοψηφία, είναι
σε βαθµό κακουργήµατος. 

Είναι δυνατόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ελέγχεται ποι-
νικά µόνο ο εντολοδόχος κ. Τριαντόπουλος και να µην καλείται
ούτε ως απλός µάρτυρα ο εντολέας του, δηλαδή ο κ. Μητσοτά-
κης; Η αυθόρµητη και ακοµµάτιστη κάθοδος εκατοµµυρίων πο-
λιτών στο «άγιο πεζοδρόµιο», αρχικά λοιδορήθηκε και υπονο-
µεύτηκε από τους συνήθεις πολιτικούς χωροφύλακες και τα πλη-
ρωµένα δηµοσιογραφικά και διαδικτυακά τρολς, ενώ στη συνέ-
χεια επιχειρήθηκε να διαλυθεί και να αµαυρωθεί από το γνωστό
µαυροντυµένο παρακράτος. 

Δεδοµένου ότι η συγκολλητική ουσία που ένωσε τα εκατοµµύ-
ρια των Ελλήνων ήταν η απαίτηση για κάθαρση, είχαµε όλοι µας
µια ελπίδα -που αποδείχτηκε ψευδαίσθηση- ότι θα έρθει έστω και
καθυστερηµένα ο Πρωθυπουργός στη Βουλή και θα ζητήσει µία
συγγνώµη, απολογούµενος για τα πεπραγµένα και τα µη πεπρα-
γµένα, και τα δικά του και της Κυβέρνησής του, γύρω από το
έγκληµα των Τεµπών και όχι µόνο. Αντ’ αυτού παρακολουθήσαµε
έκπληκτοι έναν Πρωθυπουργό πιο αλαζονικό από ποτέ και εκ πε-
ποιθήσεως αµετανόητο, ο οποίος εξέλαβε το µήνυµα των συγκε-
ντρώσεων ως προτροπή –άκουσον, άκουσον- να πάει, λέει, ψηλό-
τερα. 

Επίσης, είδαµε τους ίδιους τους Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας που παλιότερα χειροκροτούσαν τον Υπουργό κ. Καρα-
µανλή να αποφεύγουν επιδεικτικά να παράσχουν την ίδια
εµψύχωση στον κ. Τριαντόπουλο. Γιατί; Κάνοντας, µάλλον, οικο-
νοµία δυνάµεων για τα παρατεταµένα χειροκροτήµατα της επό-
µενης ηµέρας προς δόξα του κ. Μητσοτάκη. Ίσως, βέβαια, οι
επιδοκιµασίες να αφορούσαν στο γεγονός ότι δεν φαγώθηκαν
όλα τα χρήµατα της 717, οπότε υπάρχει κάποια ελπίδα η σύµ-
βαση κάποτε να ολοκληρωθεί. Ίσως οι επιδοκιµασίες να αφορού-
σαν στους κοµµατικούς διορισµούς και στα ρουσφέτια στον ΟΣΕ,
και όχι µόνο. Ίσως να αφορούσαν στην αδιαφορία των Υπουργών
στα εξώδικα στελεχών και εργαζοµένων του ΟΣΕ για τα τεράστια
κενά ασφάλειας στον σιδηρόδροµο, για την έλλειψη τηλεδιοίκη-
σης, φωτοσήµανσης και ενδοεπικοινωνίας. Κυβερνητικά προκλη-
τικά χειροκροτήµατα για την αλλοίωση του τόπου του εγκλή-
µατος για το µεθοδευµένο µπάζωµα και το ξεµπάζωµα. Συγ-
γνώµη, για την «εξυγίανση», λέει, του χώρου! Έτσι είπε κάποιος
Βουλευτής.

Όλα αυτά, βέβαια, χωρίς καµία εισαγγελική έγκριση, στερώ-
ντας από την έρευνα κρίσιµα αποδεικτικά στοιχεία, αλλά πάντως
«για καλό σκοπό». Έτσι τόνισε ο κύριος Πρωθυπουργός. Κυβερ-
νητικοί ανερυθρίαστοι πανηγυρισµοί για τη µονταζιέρα, για τα βί-
ντεο που χάθηκαν και γι’ αυτά που εσχάτως εµφανίστηκαν, µάλ-
λον, από το υπερπέραν, για το παράνοµο υγρό χηµικό φορτίο, το
άγνωστο καύσιµο δηλαδή, που δηµιούργησε την έκρηξη και την
πυρόσφαιρα, όπως αναφέρει ακόµα και το πόρισµα του ΕΟΔΑ-
ΣΑΑΜ.

Αλληλοεπαινεθήκατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας, µάλλον για την προκλητική στάση σας στην εξετα-
στική επιτροπή και για το πόρισµα-παρωδία που το απαξίωσε ο
ίδιος ο Αρχηγός σας. 

Ωστόσο, είναι κρίσιµο να δούµε µε προσοχή τη σηµερινή κα-
τάσταση του σιδηροδροµικού µας δικτύου. Έτσι, σε συνέχεια της
προ διετίας εξοργιστικής αναφοράς του κ. Καραµανλή για τη δια-
σφάλιση της ασφάλειας των τρένων, οι Υπουργοί κ.κ. Σταϊκούρας
και Μαρινάκης µάς διαβεβαιώνουν σήµερα ότι η µετακίνηση
Αθήνα-Θεσσαλονίκη γίνεται µε ασφάλεια, ενώ την ίδια στιγµή ο
κ. Μητσοτάκης δεσµεύτηκε προσωπικά ότι ο ελληνικός σιδηρό-
δροµος θα έχει µια άρτια και ασφαλή γραµµή Αθήνα-Θεσσαλο-
νίκη πότε; Το 2027. Αντικρουόµενες, αν όχι κωµικοτραγικές
δηλώσεις για ένα τόσο σοβαρό θέµα, οι οποίες, όµως, µας γεν-
νούν ένα πολύ σοβαρό ερώτηµα. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να ανεβάζουµε, τελικά, τα
παιδιά µας στα τρένα ή να περιµένουµε το 2027 και βλέπουµε;
Ρητορικό το ερώτηµα. 

Βέβαια, µε αυτά που λέµε και µε την κριτική που ασκούµε θα
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έρχεται αµέσως το νεόφερτο πληρωµένο δίληµµα: «Μητσοτάκης
ή χάος». Η απάντηση είναι µία, κύριοι. Δηλαδή, πόσο χειρότερα
µπορούν να γίνουν τα πράγµατα; Υπάρχει και πιο κάτω από τον
δικό σας κατήφορο του ενδοτισµού στα εθνικά θέµατα από µια
Κυβέρνηση των» ήρεµων νερών» και έναν Υπουργό που δεν τον
πειράζει –λέει- να τον πούνε και µειοδότη, από έναν Πρωθυ-
πουργό πιστά προσκολληµένο στη σωστή πλευρά της ιστορίας
που θεωρούσε τον εαυτό του πρωταγωνιστή στις γεωπολιτικές
εξελίξεις και κατέληξε όχι µόνο κοµπάρσος, αλλά ένας απλός θε-
ατής των διεθνών εξελίξεων; Χαρακτηριστική και εκκωφαντική η
απουσία του δεδοµένου και πάντα πρόθυµου κ. Μητσοτάκη από
τις συνόδους και του Παρισιού και του Λονδίνου για την Ουκρα-
νία και την ασφάλεια της Ευρώπης. 

Αλήθεια, πόσο πιο άδεια κινδυνεύουν να βρουν τα πορτοφόλια
τους οι Έλληνες πολίτες, όταν στον παράδεισο του κ. Μητσοτάκη
και των Υπουργών του αδειάζουν από το πρώτο δεκαπενθήµερο
του µήνα; 

Βέβαια, δεν θα πρέπει να παραβλέψουµε το γεγονός ότι υπάρ-
χουν και κάποιοι οι οποίοι, πράγµατι, θα στεναχωρηθούν αν η Κυ-
βέρνηση απαλλάξει την ελληνική κοινωνία από την παρουσία της.
Ποιοι είναι αυτοί; Τα καρτέλ της ενέργειας, των καυσίµων και των
σουπερµάρκετ, καθώς, επίσης, και αυτά των τραπεζών, των funds
και των servicers, ενώ είναι επίσης βέβαιο ότι θα στεναχωρηθούν
µετά δακρύων πολλά από τα γνωστά «παπαγαλάκια» της δηµο-
σιογραφίας των συστηµικών ΜΜΕ και του διαδικτύου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ακηδεµόνευτοι Έλληνες πο-
λίτες έχουν ανεχτεί πάρα πολλά και για πολλά χρόνια, κάνοντας
απίστευτη υποµονή όταν τους άδειασαν το πορτοφόλι, όταν τα
«κοράκια» πήραν τα σπίτια τους, όταν κάηκαν και πνίγηκαν µαζί
µε το βιός τους, όταν κάποιοι πούλησαν τη Μακεδονία, όταν
είδαν τα παιδιά τους να φεύγουν στο εξωτερικό. Όταν, όµως,
είδαν να σκοτώνονται τα παιδιά τους για το φτηνό εισιτήριο ενός
τρένου, τότε είπαν: «Φτάνει πια, ως εδώ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, ολοκληρώστε.

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Υπερψηφίζοντας, λοιπόν, την
πρόταση δυσπιστίας, όχι επειδή το ζητάει ένα µέρος της Αντιπο-
λίτευσης, αλλά επειδή το ζητάνε χιλιάδες λαού, καλούµε τον κ.
Μητσοτάκη και την Κυβέρνησή του να αφουγκραστούν αυτόν τον
ελληνικό λαό και την πρόταση µοµφής που εκείνος τους υποβάλ-
λει, έτσι ώστε να ζητήσουν συγγνώµη για τα πεπραγµένα τους
και να αποχωρήσουν οριστικά, δίνοντας έτσι σε ολόκληρη την
κοινωνία το πολιτικό οξυγόνο που εναγωνίως αποζητά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε

καλά.
Τον λόγο έχει η κ. Αναγνωστοπούλου από τη Νέα Αριστερά και

αµέσως µετά ο κ. Παπαθανάσης.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, αυτό που ζούµε αυτές τις ηµέρες, ειδικά από σήµερα το
πρωί και µετά τη δηµοσίευση του e-mail Τριαντόπουλου, το οποίο
παραδέχτηκε και ο κ. Γεραπετρίτης, είναι µία συσσωρευµένη χυ-
δαιότητα που έχουµε ζήσει έτσι κι αλλιώς εδώ και έξι χρόνια.
Φωνές, διαστρέβλωση της πραγµατικότητας, πανικός πάνω απ’
όλα, πανικός γιατί την πρόταση δυσπιστίας, πάνω απ’ όλα, την
έχει κάνει ένας λαός ο οποίος βρέθηκε στους δρόµους, ένας
λαός ο οποίος γέµισε όλες τις πόλεις µε πρωτοφανή τρόπο, του-
λάχιστον, την περίοδο της Μεταπολίτευσης. Άρα, λοιπόν, αυτό
φοβάται η Κυβέρνηση, αυτήν τη δυσπιστία φοβάται, αυτό το
«Φτάνει, ως εδώ», αυτό το «Δικαιοσύνη θέλουµε και δεν µπο-
ρούµε να συνεχίσουµε µε ένα σάπιο σύστηµα», αυτό που κάνανε
κατ’ αρχάς οι συγγενείς των θυµάτων, οι οποίοι επί δύο χρόνια,
όσο και να προσπαθούσατε να λέτε -στην καλύτερη περίπτωση-
ότι επειδή πονάνε, µπορούν να λένε ό,τι θέλουνε, ενώ δεν κατα-
λαβαίνατε ότι ακριβώς επειδή πονάνε παίρνανε δύναµη για να
ψάξουνε, να βάλουνε πραγµατογνώµονες, να βάλουνε νοµικούς
και να κάνουν µία κοινωνία να συνειδητοποιήσει και να συνειδη-
τοποιηθεί ότι χωρίς δικαιοσύνη δεν µπορεί να υπάρξει ούτε δη-

µοκρατία, αλλά ούτε ζωή. 
Πρόταση δυσπιστίας, λοιπόν, γι’ αυτήν την αλαζονεία την

οποία ζήσαµε όχι µόνο από την Κυβέρνηση, αλλά και από τον ίδιο
τον Κώστα Καραµανλή που χλεύασε, λοιδόρησε, ακύρωσε τη
Βουλή, τους συνδικαλιστές, τους δηµοσιογράφους, όσους προ-
ειδοποιούσαν ότι δεν είχε καµία εξασφάλιση της ασφάλειας των
τρένων, το µοναδικό µέσο των εργαζόµενων ανθρώπων, αλλά και
της νεολαίας, τον Καραµανλή που δύο µήνες µετά ήταν υποψή-
φιος, εκλέχτηκε και φώναξε εκείνο το βράδυ «Τα κάστρα δεν πέ-
φτουν». Και, όµως, τα κάστρα πέφτουν. Όταν υπάρχουν δύο
εκατοµµύρια άνθρωποι στους δρόµους, όταν ο απανταχού Ελ-
ληνισµός είναι στους δρόµους και όσο και να θέλετε να φωνάζετε
«άνω και κάτω πλατείες», ξέρετε ότι δεν περνάει, τότε και τα µε-
γαλύτερα κάστρα πέφτουν.

Πρόταση δυσπιστίας εναντίον της κυβερνητικής αλαζονείας
και του ίδιου του Πρωθυπουργού που πίστευαν ότι το έγκληµα
θα κουκουλωνόταν µε το «έτσι θέλω», µε πρωθυπουργικές απο-
φάσεις, «φταίει ο σταθµάρχης», µε µονταρισµένο υλικό, µε ευ-
θείες παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη, µε χυδαίες επιθέσεις κυβερ-
νητικών παραγόντων και Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας ενα-
ντίον της Αντιπολίτευσης πάντα, αλλά φευ, ακόµα και απέναντι
σε συγγενείς θυµάτων. 

Πρόταση δυσπιστίας εναντίον της συγκάλυψης και αυτό είναι
το πιο κρίσιµο σηµείο αυτής της πρότασης δυσπιστίας. Είναι
αυτό που ξεχείλισε πραγµατικά αυτό το «Δεν πάει άλλο» του κό-
σµου, ότι «Θέλουµε δικαιοσύνη, θέλουµε ηθική επιτέλους στην
πολιτική». 

Εδώ και δύο χρόνια όποιος τόλµαγε να πει τη λέξη «µπάζωµα»
ήταν κατακριτέος. «Τι είναι αυτά που λέτε, τι µπαζώσαµε;». Επι-
τέλους, τώρα µιλάµε και για ξεµπάζωµα και για µπάζωµα και όχι
µόνο αυτό, αλλά αποφασίσατε, συντονίσατε, εκτελέσατε το ξε-
µπάζωµα και το µπάζωµα του χώρου του εγκλήµατος. Υπήρχε
στις 2 Μαρτίου άσκηση ποινικής δίωξης, άρα ο τόπος του εγκλή-
µατος, όπως το λέει η εισαγγελική διάταξη -δεν το λέµε εµείς-,
έπρεπε να περιφρουρηθεί, έπρεπε να ιεροποιηθεί. Προσέξτε τη
λέξη που χρησιµοποιεί ο ίδιος ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ, να «ιεροποιηθεί»,
γιατί εκεί ήταν οι αποδείξεις και γιατί εκεί ήταν τα υπολείµµατα
των νεκρών και αυτό είναι ακόµα χειρότερο.

Προσπαθήσατε να βγάλετε τους πάντες τρελούς. Παρατηρού-
σαν οι κυβερνητικοί εκπρόσωποι στην περιοχή. Παρατηρεί ένας
κυβερνητικός εκπρόσωπος έναν τόπο εγκλήµατος και όταν υπάρ-
χει ποινική δίωξη; Και γιατί δεν παρατηρούσε αυτός ο άνθρωπος,
ο διευθυντής της Τροχαίας, ο κ. Βλαχογιάννης, που σηκώθηκε
και έφυγε; Διότι ήξερε, ήξερε τον νόµο, ήξερε τι πάει να πει «ιε-
ροποίηση του τόπου του εγκλήµατος».

Θα είµαστε πραγµατικά εδώ alerte πια για να γίνουν όσες προ-
ανακριτικές χρειαστεί, να ανοιχτούν όσα τηλέφωνα επικοινωνίας
χρειαστεί, όσο ψηλά και να βρίσκεται ο οποιοσδήποτε σ’ αυτήν
την ιστορία.

Μας είπε ο κύριος Πρωθυπουργός εχθές ότι θα κάνει αξιολο-
γήσεις στο δηµόσιο. Αυτό κατάλαβε. Αυτό κατάλαβε από τα 2-
2,5 εκατοµµύρια κόσµου. Δεν κατάλαβε ότι αξιολογήθηκε ο ίδιος
και βρέθηκε ελλιπέστατος. Δεν θα πω για τις αξιολογήσεις στο
δηµόσιο. Θα πω ένα πράγµα. Ο κ. Μητσοτάκης από τότε που
ήταν Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης επί κυβέρνησης Σα-
µαρά-Βενιζέλου ένα ήξερε να κάνει στο δηµόσιο: να απολύει
κόσµο ή να θέτει σε διαθεσιµότητα. Αξιολογήθηκε από τον κόσµο
και αυτός φαίνεται να είναι, αυτή η Κυβέρνηση να είναι ο απο-
σταθεροποιητικός παράγοντας της κοινωνικής, πολιτικής ζωής
αλλά και της ίδιας της δηµοκρατίας. Αποσταθεροποιητικός µε τις
υποκλοπές, µε αυτή την τεράστια ανισότητα, φτωχοποίηση του
µεγαλύτερου ποσοστού του πληθυσµού και εκπλουτισµού µόνο
κάποιων λίγων και εκλεκτών. Απέναντι σ’ αυτή την αδικία, την έλ-
λειψη δικαιοσύνης ξεσηκώθηκε ο κόσµος. Γι’ αυτό γίνεται. Και γι’
αυτό γίνεται η πρόταση δυσπιστίας. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός εχθές χρησιµοποίησε µία διατύ-
πωση. Είπε ότι έγινε η συνάντηση, η «συµµαχία των προθύµων»
για τα τέσσερα κόµµατα που υπέγραψαν την πρόταση δυσπι-
στίας. Θα έλεγα στον κύριο Πρωθυπουργό να προσέχει τις δια-
τυπώσεις που χρησιµοποιεί ειδικά όταν θυµίζουν οικεία κακά.
Γιατί οι «πρόθυµοι της Ευρώπης» στους οποίους διατυµπάνιζε
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ότι ανήκει έκαναν τραπέζι χωρίς αυτόν. Έκαναν τραπέζι χωρίς
την Ελλάδα. Έτσι ονοµάστηκε. Η «Σύνοδος των προθύµων» στο
Λονδίνο. Η Τουρκία ήταν. Η Ελλάδα δεν ήταν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω. Ένα
λεπτό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όποιος ήθελε πήγαινε. Καλά κάναµε και
δεν πήγαµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μη µε διακόπτετε
γιατί σήµερα είναι…

Θα κλείσω λέγοντας ότι σήµερα στη Σύνοδο της Ευρώπης, το
Ευρωπαϊκό Συµβούλιο αποφάσισε να δροµολογήσει την πολεµο-
χαρή κατεύθυνση της Ευρώπης. Εµείς θέλουµε να πούµε ότι σε
αυτή την πολεµοχαρή κατεύθυνση -όπου κάθε έννοια ειρήνης,
κοινωνικής δικαιοσύνης, αξιών πάνω στις οποίες στήθηκε υποτί-
θεται αυτή η Ευρώπη- δεν θα συναινέσουµε. Η δικαιοσύνη, όµως,
θα αποδοθεί έτσι κι αλλιώς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Υπουρ-

γός κ. Παπαθανάσης έχει τον λόγο. 
Αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο η κ. Σούκουλη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Πράγµατι η ώρα είναι περασµένη. Θα µπορούσαµε να είχαµε
κερδίσει χρόνο αν όλοι οι συνάδελφοι τηρούσαν τον χρόνο. Εγώ
θα τηρήσω τον χρόνο ακριβώς όπως παρουσιάζεται στην οθόνη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε µια πρόταση δυσπι-
στίας που κατατέθηκε από τέσσερα κόµµατα. Τρία κόµµατα κοι-
νής µήτρας, δηλαδή την Πλεύση Ελευθερίας, Νέα Αριστερά και
ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. Και κάποιος µπορεί να αναρωτηθεί εύλογα
αν αυτή η κοινή πρόταση αποτελεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µία πρόβα generale για µια κυβερνητική συµµαχία. Μια συµµαχία
µε την οποία θα δούµε στο Υπουργικό Συµβούλιο και την κ. Κων-
σταντοπούλου και τον κ. Ανδρουλάκη και τον κ. Χαρίτση και τον
κ. Φάµελλο. Αυτή, λοιπόν, θεωρώ ότι είναι η αρχή και θα πρέπει,
προφανώς, να συνηθίσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Εµείς, όµως, έχουµε µία υποχρέωση. Έχουµε υποχρέωση να
απαντήσουµε σε αυτή την πρόταση δυσπιστίας µε αλήθειες, ευ-
θύνη, σοβαρότητα και, κυρίως, να απαντήσουµε σε αυτή την πρό-
ταση εµπιστευόµενη τη δικαιοσύνη. Ιδιαίτερα εφόσον αφορά
αυτή η πρόταση σε ένα τόσο ευαίσθητο θέµα, ένα τραγικό δυ-
στύχηµα. Και αυτό που θα κάνουµε το οφείλουµε στη µνήµη των
συνανθρώπων µας που χάθηκαν αλλά και στους συγγενείς τους.
Γιατί, κυρίες και κύριοι, δεν υπάρχει τραγικότερο γεγονός για
έναν γονέα από το να χάνει το παιδί του. Το οφείλουµε, λοιπόν,
σε όλους αυτούς αλλά το οφείλουµε και στην κοινωνία να παρα-
µείνουµε προσηλωµένοι στη δικαιοσύνη και στην αλήθεια. Είµα-
στε εδώ και αυτό θέλουµε να µην ξανασυµβεί. Είµαστε εδώ για
να βρούµε τον τρόπο να αλλάξουµε την εικόνα αυτή και να µην
ξαναδούµε αυτήν την εικόνα στην κοινωνία µας. 

Όµως, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, µας κατηγορή-
σετε µε τον έναν τρόπο ή τον άλλον όλο αυτό το διάστηµα και
για εγκληµατίες και δολοφόνους και λαθρέµπορους. Ότι δώσαµε
εντολή, ότι συγκαλύψαµε. Και συγκαλύψαµε αυτό που λέτε µπά-
ζωµα του τόπου του δυστυχήµατος. Εργαλειοποιήσατε όλο αυτό
το τραγικό δυστύχηµα και εκµεταλλευτήκατε και τον πόνο των
συγγενών γι’ αυτούς τους µικροπολιτικούς σας σκοπούς. Κατ’
ουσίαν τι κάνατε; Δηµιουργήσατε µία εικόνα που έβαλε την τοξι-
κότητα µέσα στην καθηµερινότητα. Γιατί, ειλικρινά, δεν νοµίζω
ότι υπάρχει Ελληνίδα και Έλληνας που να µην πόνεσε για αυτή
την τραγωδία. Και δεν έχετε εσείς το µονοπώλιο της ανθρωπιάς. 

Μέσα σε αυτήν την τοξικότητα έπεσα θύµα και εγώ τελευταία
διότι µε κατηγορήσατε ως αρµόδιο τότε Αναπληρωτή Υπουργό.
Ξεχάσατε να πείτε, κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν είχα καν την αρ-
µοδιότητα. Και την αρµοδιότητα την είχε ένας άλλος συνάδελφος
ο οποίος υπέγραψε την ένταξη του συγκεκριµένου έργου, ακο-
λουθώντας τη νόµιµη διαδικασία, ελέγχοντας τη νοµιµότητα και
υπογράφοντας την χρηµατοδότηση ενός συγκεκριµένου τρόπου
που απαίτησε η περιφέρεια. 

Θέλω να σας πω ότι όταν συµβαίνει ένα τέτοιο δυστύχηµα το
πρώτο µέληµα των αρχών είναι να µπορέσουν να ανασύρουν
τους ζωντανούς, έτσι ώστε να διασώσουν όσο περισσότερους
µπορούν και στη συνέχεια τους νεκρούς. Το κάθε βαγόνι το οποίο
συµµετείχε σε αυτό το τραγικό δυστύχηµα ζυγίζει τουλάχιστον
40 µε 50 τόνους. Και για να µπορέσει να το σηκώσει ένας γερα-
νός -τηλεσκοπικοί γερανοί- θα πρέπει να έχει τη δυνατότητα να
σηκώνει, τουλάχιστον, 80 τόνους. Εποµένως, αυτό ήταν το αί-
τηµα της περιφέρειας και ακριβώς το τεχνικό δελτίο και το πε-
ριεχόµενο του τεχνικού δελτίου είναι αυτό το οποίο συµπε-
ριλαµβάνεται στην απόφαση. Και τι έγινε, λοιπόν, στη συνέχεια;
Σηµειώνω ότι µε κατηγορήσατε ότι εγώ το υπέγραψα, όµως, αυτή
ήταν η νόµιµη διαδικασία και ο συνάδελφος που το υπέγραψε
έτσι έπρεπε να κάνει. Γιατί φανταστείτε πόσο ανάλγητους θα µας
κατηγορούσατε αν δεν είχαµε στείλει χρήµατα για να µπορέσει
η περιφέρεια να αντιµετωπίσει το συγκεκριµένο πρόβληµα. Και
τι υπέγραψα; Αφού είχαν σταλεί τα χρήµατα κι είχε κλείσει το κε-
φάλαιο αυτό, υπέγραψα την αλλαγή της ολοκλήρωσης διοικητικά
του έργου -ένα τελείως γραφειοκρατικό θέµα- από 31-12-2023
σε 31-12-2024. Με τι περιεχόµενο; Ακριβώς, λέξη προς λέξη το
περιεχόµενο του αιτήµατος της περιφέρειας. 

Αυτή είναι η απόφαση. Σε όλη αυτή τη διαδικασία άκουσα άπει-
ρες φορές το όνοµά µου. Αυτό είναι που σας λέω ότι έχετε ερ-
γαλειοποιήσει και προσπαθείτε να δηµιουργήσετε µέσω της
τοξικότητας ένα κλίµα στο οποίο δεν σας ενδιαφέρει η αλήθεια.
Όχι. Σας ενδιαφέρει µόνο και µόνο να γκρεµίσετε την Κυβέρνηση
Μητσοτάκη. Αυτός είναι ο στόχος σας χωρίς να µας πείτε, όµως,
το εναλλακτικό σας σχέδιο. Ξεχάσατε, όµως -το πρόβληµα είναι
το εξής-, ότι κι εσείς του ΣΥΡΙΖΑ µαζί µε τα υπόλοιπα δύο κόµ-
µατα αλλά και του ΠΑΣΟΚ έχετε διοικήσει και είχατε Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων. Και γνωρίζετε πολύ καλά ότι το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων είναι το συνολικό εργαλείο µε το
οποίο καλύπτονται όλα τα έργα στην Ελλάδα. Δεν υπάρχει άλλο.
Ένα είναι. 

Και κάτω από αυτό το εργαλείο, έχουµε το πρόγραµµα των φυ-
σικών καταστροφών -είναι αυτό το πρόγραµµα το οποίο τρέχει
για να καλύπτουµε τους σεισµόπληκτους, τους συµπολίτες µας
µετά τον «Daniel»- αλλά και το πρόγραµµα των εκτάκτων ανα-
γκών. Παραδείγµατος χάριν, στη Σαντορίνη, τώρα, το λιµάνι το
οποίο θα γίνει για να µπορέσει να φύγει ο κόσµος αν τυχόν συµ-
βεί κάτι από πού θα πληρωθεί; Από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων. 

Από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων πληρώνονται όλα.
Και τι σηµαίνει αυτό; Ότι όταν εγκρίνεται η χρηµατοδότηση και
στέλνουµε τη χρηµατοδότηση, παραδείγµατος χάριν, για να εκτε-
λεστεί ένα έργο, από εκεί και πέρα, λειτουργεί ο νόµος περί δη-
µοσίων συµβάσεων, ο 4412, και προφανώς µε τους νόµους και
µε τον νόµο περί δηµοσίων συµβάσεων κρίνονται και τα αποτε-
λέσµατα. Δεν µπορεί το Υπουργείο Οικονοµικών όταν αποστέλλει
χρήµατα να είναι υπεύθυνο αν, παραδείγµατος χάριν, ένας δή-
µαρχος, ένας περιφερειάρχης δεν έκανε καλά τη δουλειά του.
Καταλάβατε; 

Και γι’ αυτό σας λέω ότι δηµιουργείτε αυτήν την τοξικότητα και
λέτε ψέµατα στον ελληνικό λαό για να δηµιουργήσετε αυτές τις
εντυπώσεις. 

Δεν παραποιήθηκε κανένα κείµενο. Και µάλιστα, ποια ήταν η
έκπληξη; Είπατε ότι ανακαλύψατε κάτι. Μα, θα σας γυρίσω πίσω
στην πρόταση δυσπιστίας πέρυσι. Κατατέθηκαν όλα τα έγγραφα
εκεί. Και, µάλιστα, είπε η κ. Κωνσταντοπούλου ότι, επειδή αυτά
τα έγγραφα κατατέθηκαν 12.00’ ήρθαµε εν κρυπτώ να καταθέ-
σουµε τα έγγραφα. Εν κρυπτώ. Δηλαδή, τώρα εδώ που µιλάµε
εµείς, µιλάµε εν κρυπτώ. Αυτό µας είπε. Και τα κατέθεσα και δεύ-
τερη φορά στα Πρακτικά της Βουλής στην επίκαιρη ερώτησή της.
Γιατί, ξέρετε, η Βουλή όταν συνεδριάζει αυτήν την ώρα έχει άλλο
πρόγραµµα από τη Βουλή που συνεδριάζει το πρωί. Τώρα είναι
όλα κρυµµένα. Δεν µπορούµε να τα βρούµε. 

Έτσι, λοιπόν, το διακύβευµα, πραγµατικά, δεν είναι να αναµε-
τρηθούµε µαζί σας. Εκείνο που µας ενδιαφέρει είναι να µάθει την
αλήθεια ο ελληνικός λαός, γιατί τον έχετε εγκλωβίσει σε έναν
φαύλο κύκλο ψεµάτων και διχασµού. Στόχος σας είναι να πλήξετε
την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Δεν µπορείτε να ανε-
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χτείτε το γεγονός ότι ο άνθρωπος αυτός έχει αλλάξει την Ελ-
λάδα, ότι από τον Ιούλιο του 2019 µέχρι σήµερα η Ελλάδα είναι
µια τελείως διαφορετική χώρα. Προχωράµε σε τολµηρές µεταρ-
ρυθµίσεις. Αυξήσαµε τις επενδύσεις. Δεν είναι τυχαίο που µόλις
πρόσφατα η ΕΛΣΤΑΤ παρουσίασε ότι η ανεργία στη χώρα µας
έπεσε και κάτω από το 9. Πάνω από 500 χιλιάδες θέσεις δηµιουρ-
γήθηκαν γιατί δηµιουργήθηκε αυτό το κλίµα. Δηµιουργήθηκε το
κλίµα έτσι ώστε οι νέες και οι νέοι να µπορούν να βρουν δουλειά.
Είπαµε θα αυξήσουµε τον κατώτατο µισθό θα πάει στα 950 ευρώ,
µέσος µισθός στον ιδιωτικό τοµέα θα πάει στα 1.500 ευρώ και ό
τι έχουµε πει το κάνουµε πράξη. 

Την τελευταία πενταετία βρισκόµαστε στην κορυφή της Ευρώ-
πης, εκεί που ήµασταν ουραγοί σε όλα τα ευρωπαϊκά προγράµ-
µατα, στις απορροφήσεις, στο Ταµείο Ανάκαµψης, στο ΕΣΠΑ.
Έχουµε αύξηση των επενδύσεων κατά 17,5%. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί το υποσχέθηκα. 
Ακούσατε από τους συναδέλφους αυτά τα οποία τρέχουν στην

υγεία, στην παιδεία, τα προγράµµατα που τρέχουν για την επι-
χειρηµατικότητα. Γι’ αυτό, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, θα συνεχί-
σουµε τον αγώνα για να θεραπεύσουµε τις διαχρονικές παθο-
γένειες. Αυτή είναι υποχρέωσή µας και αυτό θα κάνουµε. Θέ-
λουµε να τρέξουµε πιο γρήγορα. Εµείς πιστεύουµε ότι η κοινωνία
έχει δίκαιη απαίτηση να διορθώσουµε λάθη και παραλείψεις,
χωρίς καµία απολύτως καθυστέρηση. Θα συνεχίσουµε την ανα-
πτυξιακή µας προοπτική και θα συνεχίσουµε το µεταρρυθµιστικό
µας έργο. 

Αυτή η Κυβέρνηση, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, αύριο θα παρου-
σιαστεί και πάλι ισχυρή. Γι’ αυτό, λοιπόν, καταψηφίζουµε την πρό-
τασή σας. Καταψηφίζουµε την πρόταση δυσπιστίας της συµµα-
χίας των προθύµων και θα συνεχίσουµε το έργο µας για την Ελ-
λάδα που αξίζει σε όλες τις Ελληνίδες και σε όλους τους Έλλη-
νες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για να κάνω δύο ερωτήσεις στον κύριο Υπουργό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έχει µιλήσει, κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελ-
φος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δικαιούµαι ακόµα τρία λεπτά, κύριε
Πρόεδρε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μίλησε επτά λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό λεπ-

τό, παρακαλώ, να κοιτάξω τις οµιλίες επειδή αλλάζει το Προ-
εδρείο.

Ο κ. Γιαννούλης έχει ακόµα ένα τρίλεπτο. Δεν αφήνω κανέναν.
Αν η διαδικασία έλεγε ότι έχετε µιλήσει, δεν θα µιλούσατε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Παπαθανάση, δηλώνω εκ των
προτέρων ότι µία βάσιµη ελπίδα στην απάντησή σας είναι η πο-
λιτική σας εντιµότητα. 

Επειδή πρόθυµα αναπαράγετε ένα πολιτικό αφήγηµα, το οποίο
έχει µέσα αρκετά στοιχεία στρεψοδικίας, περί προθύµων, περί
ανίερων συµµαχιών κ.λπ., τα οποία είναι µία σειρά από πολιτικές
ανοησίες για να καλύψουν την αδυναµία της Κυβέρνησης -όχι
από την πλευρά σας, εδώ, εσείς- να δώσει ουσιαστικές απαντή-
σεις σε απλά ερωτήµατα. 

Είναι ακριβές ότι έχει έρθει συµπληρωµατική δικογραφία στη
Βουλή σε ό,τι αφορά στη χρηµατοδότηση της επιχείρησης απο-
κατάστασης, κατά τον κ. Τριαντόπουλο, το µπάζωµα κατ’ αυτό
που εκφράζουν όλοι όσοι συµµετέχουν σε µία νέα κοινωνική αντι-
πολίτευση εκατοµµυρίων Ελλήνων; Υπήρξε. 

Η εισαγγελία Εφετών ενηµερώνει τη Βουλή ότι πρόκειται για
µία παράνοµη πράξη, την οποία η ελληνική πολιτεία, σε ένα
Υπουργείο που έχετε πολιτική ευθύνη, την επικυρώνει, τη νοµι-
µοποιεί και τη χρηµατοδοτεί. Από σήµερα το πρωί σε συνδυασµό
και µε το e-mail που αποκαλύπτει ότι τα ερωτήµατα άρχισαν να
τίθενται πολύ νωρίς, µε νωπό ακόµη το κλίµα οδύνης και σοκ του
εγκλήµατος στα Τέµπη για τη διαδικασία αποκατάστασης-µπα-
ζώµατος και την αποζηµίωση των θυµάτων. Θέλω να σας ρωτήσω
και προσβλέπω στην εντιµότητά σας:

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γνωρίζατε, όταν υπογράφατε ή όταν υπέγραφε ο κ. Τσακίρης
την αρχική χρηµατοδότηση ότι πρόκειται για µία παράνοµη
πράξη, η οποία συµπαρασύρει…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μα, τι είναι αυτά που λέτε τώρα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πρέπει να πάρω την άδειά σας; Για

όνοµα του Θεού, σταµατήσετε το αυτό το πράγµα. Δεν είστε κρι-
τές των πάντων ούτε σχολιαστές. Πάτε στη δηµογερουσία να
σχολιάζετε. Σταµατήστε το αυτό το παραµύθι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Καθυστε-
ρείτε τη διαδικασία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά πλέον δεν
µπορώ να κάνω αλλιώς. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εάν θέλετε να µονολογείτε, περάστε έξω. Τον ειρµό της σκέ-

ψης µου µην τον διακόπτετε. 
Λοιπόν, εγκρίνεται η χρηµατοδότηση. Εκταµιεύεται. Δίνεται η

παράταση. Θέλω να σας ρωτήσω, λοιπόν: Είναι σε γνώση σας,
µέχρι να έρθει και η δικαστική επικύρωση του παράνοµου της
πράξεως, ότι αυτό αποτελεί προϊόν συναπόφασης ενός συντονι-
στικού συµβουλίου στο οποίο συµµετέχει και το δεξί χέρι του
Πρωθυπουργού, ο κ. Τριαντόπουλος… 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλετε λίγο νερό να ηρεµήσετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε, πα-

ρακαλώ. Κύριε Γιαννούλη, συνεχίστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δώσατε την απάντηση µόνος σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Γιαν-

νούλη, συνεχίστε. Δεν είναι το θέµα αυτό, συνεχίστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αυτοί οι ψίθυροι, κύριε Πρόεδρε,

είναι ψίθυροι. Τι να σας πω. 
Αυτό το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, το θέτει η Αντιπολίτευση. Το

θέτει η Αντιπολίτευση που έχει κυβερνητική πρόταση, γιατί αρ-
νείται να αποδεχθεί το δίληµµα «Μητσοτάκης ή χάος». Είναι ένα
πολύ απλό ερώτηµα, όπως για το e-mail που σας ζητούµε να προ-
σκοµίσετε που θα είναι δείγµα προσήλωσής σας στην αλήθεια
και στην εντιµότητα. Έτσι και στην περίπτωση της χρηµατοδότη-
σης, θέλουµε να ξέρουµε την αλήθεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Γιαννούλη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Βεβαίως θα απαντήσετε, αλλά θα
σας παρακαλούσα κάτι κλείνοντας: Την αλήθεια επί της ουσίας,
κύριε Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Γιαννούλη. 

Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Γιαννούλη,
νοµίζω ότι στην οµιλία µου τοποθετήθηκα ξεκάθαρα. Ή έχουµε
νόµους στη χώρα ή δεν έχουµε. Ή έχουµε δικαιοσύνη στη χώρα
ή δεν έχουµε. Δεν έχουµε δικαιοσύνη αλά καρτ και δεν έχουµε
νόµους αλά καρτ. Τι σηµαίνει αυτό; Σας είπα, διοικήσατε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εγώ προσωπικά, όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Εντάξει, δεν έχει ση-
µασία.

Τι σηµαίνει αυτό; Έχουµε τον νόµο περί δηµοσίων συµβάσεων.
Όταν φεύγει µία χρηµατοδότηση από το Υπουργείο, φεύγουν
τριακόσιες, τετρακόσιες χρηµατοδοτήσεις σε όλη την Ελλάδα
για έργα για φυσικές καταστροφές, για έκτακτα, για κανονικά.
Είναι Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Ξέρετε ποιο είναι το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων το 2025; Είναι 14,1 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Ξέρετε πόσο ήταν το 2019; Ήταν 5,4 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Είναι 150%. Διότι αυτή η Κυβέρνηση…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Σας ξέφυγε, δηλαδή;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Όχι, έχει σηµασία
αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πριν, κύριε
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Γιαννούλη, κάνατε παρατηρήσεις. Σας παρακαλώ να ολοκληρώ-
σουµε τη διαδικασία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Τι σηµαίνει 14,1 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ; Σηµαίνει 14,1 δισεκατοµµύρια ευρώ σε όλη
την Ελλάδα. Πιστεύετε, πραγµατικά, ότι αν δεν ακολουθούνται οι
νόµοι του κράτους, µπορεί το Υπουργείο Οικονοµικών να πάει και
να ελέγχει και να γίνει ο δικαστής; Μα, έχει νόµους το κράτος,
κύριε Γιαννούλη. Τι µε ρωτάτε; Πρέπει να το ξέρετε αυτό. Όταν,
λοιπόν, πηγαίνει ένα έργο, για το τι έγινε εκεί εµπιστευόµαστε τη
δικαιοσύνη.

Σας είπα για την τοξικότητα και τα ψέµατα. Σας σέβοµαι, αλλά
θα το πω. Λέτε όλη µέρα εδώ, εσείς της Αντιπολίτευσης, ότι υπέ-
γραψα την ένταξη. Είναι ή δεν είναι ψέµα; Πείτε µου. Απαντήστε
µου εσείς τώρα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Για τον κ. Τσακίρη σας είπα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Απαντήστε µου,
κύριε Γιαννούλη. Είναι ή δεν είναι ψέµα; Αν είστε έντιµος, σηκω-
θείτε κι απαντήστε µου για να µπορέσει να το ακούσει όλη η Ολο-
µέλεια. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το ερώτηµα που θέτουµε… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας έδωσα

εγώ τον λόγο; Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Απαντήστε µου σε
αυτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το ερώτηµα δεν είναι αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Υ-

πουργός µπορεί να σας ρωτάει. Εγώ σας έδωσα τον λόγο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Περιµένω την απάντησή σας αν είναι ψέµα ή δεν είναι αυτό που
ακούγεται όλη µέρα εδώ. 

Εγώ σας είπα κάτι. Μέσα στην απόφαση είναι λέξη προς λέξη
-λέξη προς λέξη, κόµµα, τελεία- ό,τι ακριβώς ζήτησε η Περιφέ-
ρεια Θεσσαλίας. Τα λεφτά πήγανε κι από εκεί και πέρα η δικαιο-
σύνη θα ελέγξει. Όπως είπαµε, δικαιοσύνη αλά καρτ δεν τη
δεχόµαστε. Εµείς εµπιστευόµαστε τη δικαιοσύνη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει η κ. Σούκουλη από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΡΙΑ-ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ-ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 28 Φεβρουαρίου 2023 η ελ-

ληνική κοινωνία συγκλονίστηκε από µια ανείπωτη τραγωδία. Πε-
νήντα επτά αθώοι άνθρωποι έχασαν τόσο άδικα, τόσο τραγικά τη
ζωή τους, ενώ πολλοί συνάνθρωποί µας τραυµατίστηκαν ή ζουν
ακόµη και σήµερα µε τον εφιάλτη εκείνης της νύχτας. Παράλ-
ληλα, οι ζωές των συγγενών των θυµάτων στιγµατίστηκαν για
πάντα από τον αφόρητο πόνο της απώλειας. Μπροστά σ’ αυτό
το δράµα τα λόγια ήταν, είναι και θα είναι πάντα πολύ φτωχά. 

Η δικαιολογηµένη και δυναµική αντίδραση της ελληνικής κοι-
νωνίας, όπως εκφράστηκε ειρηνικά µε τη µαζική συµµετοχή της
στις εκδηλώσεις συµπαράστασης και µνήµης των θυµάτων,
έστειλε ένα ξεκάθαρο και ηχηρό µήνυµα για την πλήρη διαλεύ-
κανση της τραγωδίας από τη δικαιοσύνη, ώστε να δοθούν τεκµη-
ριωµένες απαντήσεις για τα αίτια της τραγωδίας και, βεβαίως,
να τιµωρηθούν οι ένοχοι που θα υποδείξει η δικαιοσύνη χωρίς
εξαιρέσεις.

Έστειλε κι ένα µήνυµα ισχυρό στην Κυβέρνηση πρωτίστως,
αλλά και σε όλο το πολιτικό σύστηµα και είπε «ποτέ ξανά», να
αναλάβουµε τις ευθύνες µας και να µη συµβεί ποτέ ξανά µια τέ-
τοια τραγωδία. Γιατί αν νοµίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Αντιπολίτευσης, ότι η ελληνική κοινωνία σάς εξαιρεί από το
κάδρο των πολιτικών ευθυνών, τότε πλανάται πλάνην οικτρά και
θεωρείτε ότι η ελληνική κοινωνία δεν έχει ούτε µνήµη ούτε κρίση. 

Η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης από
την πρώτη στιγµή ανέλαβαν τις πολιτικές ευθύνες. Ζήτησαν µια
ειλικρινή συγγνώµη-παραδοχή για την αδυναµία να αποφευχθεί

αυτός ο τραγικός συγχρονισµός µιας πρωτόγνωρης αλληλουχίας
ανθρώπινων λαθών, µαζί µε τις παθογένειες δεκαετιών του κρα-
τικού µηχανισµού. Κι ενώ θα περίµενε κανείς µπροστά στο µέγε-
θος του δράµατος τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να συγχρο-
νιστούν όχι µε την Κυβέρνηση, αλλά µε την ίδια την ελληνική κοι-
νωνία στο αίτηµα για δικαιοσύνη, αλλά και στην ουσιαστική συ-
νεισφορά για να µην ξαναγίνει ποτέ ξανά µια τέτοια τραγωδία,
να έρθετε εδώ να δούµε να καταθέτετε µία πρόταση. Σας βλέ-
πουµε να υποβιβάζετε αυτό το τραγικό γεγονός σε µία µικροπο-
λιτική αντιδικία. 

Σας βλέπουµε σε έναν απεχθή διαγωνισµό µεταξύ σας πολιτι-
κής ιδιοτέλειας και ωµού µικροπολιτικού θεατρινισµού. Πάνω
στον µεγάλο πόνο ψάχνετε σανίδα πολιτικής σωτηρίας και αρχί-
ζετε να κραυγάζετε για συγκάλυψη µε στόχο να υποδαυλίσετε
το θυµικό της πληγωµένης ελληνικής κοινωνίας. Δηλητηριάζο-
ντας τον δηµόσιο διάλογο µε αστήρικτες κατηγορίες εν είδει λαϊ-
κών δικαστών. Στιγµατίζοντας στο διάβα σας ακόµα και τους
βασικούς θεσµικούς πυλώνες της δηµοκρατίας µας, όταν δεν
εξυπηρετούν το αφήγηµά σας. Στο ίδιο έργο θεατές σάς ξανα-
βλέπουµε να φωνάζετε απροκάλυπτα ότι καλή δικαιοσύνη είναι
µόνον αυτή που συµφωνεί µε εσάς. Δικαιοσύνη αλά καρτ. 

Προσέξτε, όµως, κάτι πολύ σηµαντικό. Η ελληνική κοινωνία,
όσο πληγωµένη κι αν είναι, σας γνωρίζει πολύ καλά. Γνωρίζει ότι
πάντα πίσω από τις λέξεις θα κρύβεται ένας πολιτικός Αλέξης.
Δηλαδή η παλιά και δοκιµασµένη πολιτική σας λογική που λέει
ότι η ώρα της µεγάλης δυσκολίας είναι αυτός ο σωστός χρόνος,
είναι αυτή η κατάλληλη ώρα να κάνετε τα πάντα για να πάρετε
την εξουσία. Μια πολιτική λογική στην οποία προσχώρησε, δυ-
στυχώς, και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και ο Αρχηγός της κραυ-
γάζοντας πρώτος για συγκάλυψη, ενώ παράλληλα περίµενε για
να καταθέσει την πρόταση δυσπιστίας και το πόρισµα του οργα-
νισµού. Ενός οργανισµού που εµείς µεριµνήσαµε για τη συγκρό-
τησή του, στηρίζοντας το έργο του, προκειµένου ανεξάρτητα να
φτάσει στα συµπεράσµατά του για τα αίτια της τραγωδίας. Να
ρίξει φως στον δρόµο της δικαιοσύνης για να µάθουµε την αλή-
θεια. Ενός οργανισµού που συγκροτήθηκε από εµάς, δηλαδή,
που φαίνεται ότι υπηρετούµε την υποτιθέµενη συγκάλυψη διά
της αυτοαποκαλύψεώς µας. Τι να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης;

Η ελληνική κοινωνία έχει δικαιολογηµένα πολύ, µα πολύ υψη-
λότερες απαιτήσεις που δεν περιχαρακώνονται σε µικροκοµµα-
τικές αντιλήψεις του χθες. Η ελληνική κοινωνία ζητά επιτακτικά
να αποκτήσουµε ένα σύγχρονο και λειτουργικό κράτος. Η ελλη-
νική κοινωνία ζητά επιτακτικά να εξασφαλίσουµε ότι καµία πτυχή
της λειτουργίας του κράτους δεν θα δύναται κατ’ ελάχιστο να
προκαλεί ανάλογες τραγωδίες και πόνο. Μας ζητάει, επιτέλους,
και ως πολιτικό προσωπικό, αλλά και ως πολιτικό σύστηµα, να
αντιλαµβανόµαστε ότι κάθε σύµβαση τύπου 717 δεν είναι µια
σύµβαση αγοράς γραφικών υλών, αλλά είναι µια σύµβαση που
προστατεύει ζωές. Είναι η σύµβαση που αφορά στον πρωταρχικό
λόγο ύπαρξης µιας οργανωµένης πολιτείας. Ο ελληνικός λαός
µάς ζητά να κάνουµε το «112» τον κανόνα της λειτουργίας του
σύγχρονου ελληνικού κράτους που δεν θα επιδέχεται εξαιρέσεις. 

Στα Τέµπη χάθηκε κάθε δικαιολογία αδράνειας, χάθηκε κάθε
ανοχή της ελληνικής κοινωνίας απέναντι στο πολιτικό σύστηµα
όταν αυτό δεν καταφέρνει να υπηρετεί βασικές παραµέτρους της
αποστολής του. 

Η ελληνική κοινωνία µας ξεκαθάρισε ότι είτε θα τα καταφέ-
ρουµε είτε θα τη βρούµε δυναµικά απέναντί µας, είτε θα τα κα-
ταφέρουµε είτε η κοινωνική απαξία µας περιµένει στη γωνία.
Νοµίζω γνωρίζουµε όλοι σε αυτήν την Αίθουσα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, και δεν πρέπει να το ξεχνάµε ποτέ αυτό, ότι η κοι-
νωνική απαξία απέναντι στο πολιτικό σύστηµα είναι πάντα προ-
άγγελος δεινών για την πατρίδα µας.

Και εσείς τι έρχεστε να µας ζητήσετε αυτήν την ώρα, τούτη την
ώρα των τεκτονικών γεωπολιτικών και οικονοµικών αναταράξεων;
Μας ζητάτε να παραιτηθούµε. Αλλά όχι, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν θα αφήσουµε τη χώρα να γυρίσει πίσω σε ξαναφο-
ρεµένους πειραµατισµούς, που τους είδαµε -δεν έχουµε µνήµη
χρυσόψαρου, ξέρουµε πολύ καλά- και θυµόµαστε ότι απέτυχαν.
Η δηµοκρατία έχει κανόνες και εµείς έχουµε τη λαϊκή εντολή και
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όπως θα διαπιστώσετε και στο πέρας αυτής της διαδικασίας,
έχουµε και την ισχυρή κοινοβουλευτική δύναµη για να συγκρου-
στούµε πιο αποφασιστικά, πιο αποτελεσµατικά, µε τις κακοήθειες
που εξαντλούν το έθνος µας. Και θα κριθούµε δηµοκρατικά και
για τις πράξεις µας και για τις παραλείψεις µας το 2027.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από τα Τέµπη οι συνταγές
του χθες δεν έχουν καµία αξία. Τίποτα δεν είναι ίδιο πια µετά από
τα Τέµπη. Γιατί στα Τέµπη πληγώθηκε ό,τι πιο ιερό κρύβει µέσα
της η ελληνική ψυχή, την αγάπη για τα παιδιά µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Σαρακιώτης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούγοντας, προ ολίγου, τον παριστάµενο Υπουργό, τον κ. Πα-

παθανάση, να ξορκίζει το γεγονός ότι δεν υπέγραψε αυτός για
την εκταµίευση των χρηµάτων για το µπάζωµα, όχι µόνο στην
Ολοµέλεια πριν από λίγο, αλλά και τις προηγούµενες ηµέρες στα
κανάλια, αναρωτιέµαι, αφού ο κ. Μητσοτάκης µάς είπε ότι έγινε
για καλό σκοπό, γιατί όπως σε άλλες περιπτώσεις δεν διαγκωνί-
ζεστε ποιος έλαβε την πρωτοβουλία και τώρα το ξορκίζετε; Ήταν
µια πολύ καλή ενέργεια, σύµφωνα µε τον κ. Μητσοτάκη, για καλό
έγινε και βλέπουµε ότι το ξορκίζει. Μόνο µε πλακάτ δεν ανέβηκε
«δεν έδωσα εγώ τα εξακόσια πενήντα χιλιάρικα, τα έδωσε ο Τσα-
κίρης». 

Βεβαίως, ο κ. Μητσοτάκης είπε πολλά εξωφρενικά στη χθεσινή
του οµιλία -δεν µπορώ να µην τα σχολιάσω- και είναι δεδοµένο
ότι απέδειξε ότι σίγουρα δεν ζει σε αυτήν τη χώρα, ζει κάπου
αλλού, πάντως δεν ζει στην Ελλάδα. Ζει –ενδεχοµένως- στο σύ-
µπαν της αλαζονείας, της αµετροέπειας, στον γυάλινο κόσµο του
Μεγάρου Μαξίµου. Δεν έλαβε, σε καµία περίπτωση, το µήνυµα
µιας ολόκληρης κοινωνίας την προηγούµενη Παρασκευή, µια κοι-
νωνία η οποία ζήτησε το αυτονόητο, ζήτησε δικαιοσύνη. Και ήρθε
να µας πει ανερυθρίαστα στην τοποθέτησή του εχθές ότι για την
κοινωνική έκρηξη των τελευταίων µηνών ευθύνονται τα τρολ του
διαδικτύου, τα οποία σπέρνουν τη δυσπιστία και τον διχασµό. Τον
διχασµό τον σπέρνουν οι Υπουργοί του κ. Μητσοτάκη και ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός µε ξεδιάντροπες επιθέσεις ακόµα και προς
τους συγγενείς των θυµάτων που ανέλαβαν µέχρι και τον ρόλο
των ανακριτικών αρχών κόντρα στο µπάζωµα των ευθυνών. 

Κάποιοι έψαχναν την αλήθεια -οι συγγενείς- και εσείς την µπα-
ζώνατε. Ήρθε ο κ. Μητσοτάκης να µιλήσει άκουσον-άκουσον για
τη διατήρηση της κοινωνικής συνοχής. Ο άνθρωπος που κατά-
φερε για πρώτη φορά στη Μεταπολίτευση να βγάλει στον δρόµο
µια ολόκληρη κοινωνία, µια ολόκληρη χώρα εναντίον του, αλλά
και εναντίον της ανάλγητης και αλαζονικής Κυβέρνησής του, µας
µιλάει για την κοινωνική συνοχή. Γνωρίζαµε ότι είστε ανεπαρκείς,
ότι είστε δέσµιοι συµφερόντων, αλλά µε τη στάση σας φάνηκε
ότι έχετε ξεπεράσει κάθε όριο ανηθικότητας. Είπε, όµως, ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός ότι είµαστε η µόνη πολιτική δύναµη που
µπορεί να φέρνει αποτελέσµατα.

Ας δούµε, όµως, ποια είναι τα αποτελέσµατα που έφερε η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τα τελευταία έξι χρόνια. Ο
Υπουργός προηγουµένως, ο κ. Παπαθανάσης, µίλησε για µια
άλλη Ελλάδα. Ας δούµε αυτήν την άλλη Ελλάδα. Η άλλη Ελλάδα,
του κ. Μητσοτάκη, καταλαµβάνει πλέον την τελευταία θέση στην
Ευρωπαϊκή Ένωση -µας πέρασε και η Βουλγαρία- στον πλέον κρί-
σιµο δείκτη, δηλαδή αυτόν της αγοραστικής δύναµης των πολι-
τών σύµφωνα µε τη EUROSTAT. Σε αυτήν την άλλη Ελλάδα
ανθίζουν τα καρτέλ στον χώρο της ενέργειας, αποκοµίζοντας ου-
ρανοκατέβατα και πρωτοφανή κέρδη τα οποία δεν είχαν ποτέ φα-
νταστεί εις βάρος της υγιούς επιχειρηµατικότητας, αλλά και
ολόκληρης της ελληνικής κοινωνίας, πάντοτε, όµως, µε την κυ-
βερνητική στήριξη.

Το κόστος της ηλεκτρικής ενέργειας στη χώρα µας είναι το
υψηλότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, παρά την αυξηµένη συµµε-
τοχή των ΑΠΕ στο ενεργειακό µείγµα. Γεµίσαµε φωτοβολταϊκά,
γεµίσαµε ανεµογεννήτριες, ακόµη και σε γη υψηλής παραγωγι-
κότητας, αλλά ω του θαύµατος παράλληλα έχει εκτοξευθεί και
το κόστος της ενέργειας. Είναι ένα µοναδικό επίτευγµα της Κυ-

βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Το ποσοστό της ιδιοκατοίκησης έφτασε σε ιστορικό χαµηλό.

Έχει µειωθεί σηµαντικά καθώς από το 75,4% του 2019 όταν ανα-
λάβατε, κύριε Υπουργέ, έφτασε στο 69%. Άλλη Ελλάδα, πρά-
γµατι! Διακόσιοι τριάντα χιλιάδες συµπολίτες µας οι οποίοι µέχρι
το ’19 έµεναν στο δικό τους σπίτι, στην άλλη Ελλάδα του κ. Μη-
τσοτάκη ζουν στο ενοίκιο, έχασαν την πρώτη τους κατοικία και
µένουν στο ενοίκιο. Το κόστος στέγασης πλέον αντιστοιχεί στο
35% του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών, το µεγαλύτερο
ποσοστό στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Η επόµενη χώρα ακολουθεί
µε ποσοστό 25%, δέκα µονάδες χαµηλότερο.

Το 2023 η πατρίδα µας κατέγραψε τη µεγαλύτερη µείωση
αγροτικής παραγωγής πανευρωπαϊκά, µε το ποσοστό να φτάνει
το 16% της µείωσης.

Το ποσοστό των Ελλήνων πολιτών που βίωσε εγκληµατική
ενέργεια ή βανδαλισµών στην περιοχή του ανέρχεται στο 21%,
όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι στο 10%. Άλλη µια πανευ-
ρωπαϊκή αρνητική πρωτιά και στο θέµα της ασφάλειας από την
Κυβέρνηση του νόµου και της τάξης.

Ραγδαία αύξηση - εκτόξευση των ληξιπρόθεσµων οφειλών
προς τον ΕΦΚΑ. Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία του ΚΕΑΟ πα-
ρελήφθη από την Κυβέρνηση των αρίστων στα 35 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ και έχει φτάσει στα 50 δισεκατοµµύρια ευρώ, γιατί η
χώρα αναπτύσσεται, αλλά αυξήθηκαν και κατά 15 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ τα χρέη των πολιτών, οι ληξιπρόθεσµες οφειλές προς
τον ΕΦΚΑ.

Βρισκόµαστε στην τελευταία θέση µεταξύ των χωρών του
ΟΟΣΑ όσον αφορά την εµπιστοσύνη των ασθενών στο σύστηµα
υγείας και οι οφειλές των νοσοκοµείων προς τους ιδιώτες από
τα 340 εκατοµµύρια ευρώ το 2009, έφτασαν στο 1,2 δισεκατοµ-
µύριo ευρώ, τετραπλασιάστηκαν. Μεγάλη επιτυχία και αυτή θα
πει κανείς! 

Κατακόρυφη αύξηση των εργατικών ατυχηµάτων και δυστυχη-
µάτων µε εκατόν πενήντα θανάτους εργαζοµένων µόνο το 2024,
εξέλιξη στην οποία έχουν συντελέσει καθοριστικά η κατάργηση
του οκταώρου και η κατάργηση βασικών εργασιακών δικαιωµά-
των µέσω των νόµων Χατζηδάκη και Γεωργιάδη.

Εσείς που θα µειώνατε τους φόρους, θεσπίσατε τον τεκµαρτό
τρόπο φορολόγησης ελευθέρων επαγγελµατιών αυτοαπασχο-
λουµένων που οδήγησε ήδη σε λουκέτα και αναστολές δραστη-
ριοτήτων. Εν ολίγοις η χώρα έχει πιάσει σε όλους τους τοµείς
πάτο και γι’ αυτό πλέον οι πολίτες δεν τσιµπάνε όταν τους απει-
λείτε µε το θέµα της σταθερότητας. Γιατί; Γιατί δεν έχει παρα-
κάτω. Και το ξαναζεσταµένο φαγητό της σταθερότητας του ’23
δεν πρόκειται να το ξαναδοκιµάσει ο ελληνικός λαός.

Όπως και το παραµύθι της αριστείας, από µια τέτοια Κυβέρ-
νηση, της αριστείας µάλλον του σταθµάρχη που τοποθέτησε ο
κ. Καραµανλής, το ρουσφέτι του σταθµάρχη. Αλλά έχουµε και
πρόσφατα παραδείγµατα αριστείας. Έχουµε τις παραιτήσεις των
πραγµατικών αρίστων και αναφέροµαι στις παραιτήσεις µελών,
αλλά και του Προέδρου του ΕΣΕΤΕΚ, του Εθνικού Συµβουλίου
Έρευνας, Τεχνολογίας και Καινοτοµίας του κ. Αρταβάνη Τσά-
κωνα, ενός λαµπρού επιστήµονα καθηγητή στο Χάρβαρντ, ο
οποίος ανέλαβε το 2020 Πρόεδρος του ΕΣΕΤΕΚ. Ο προηγούµε-
νος πρόεδρος, ο κ. Δερµιτζάκης, είχε παραιτηθεί, καταγγέλλο-
ντας την Κυβέρνηση -ο κ. Μητσοτάκης τον είχε τοποθετήσει- και
ο κ. Τσάκωνας µε αρκετά µέλη, όπως ο κ. Χανιώτης του ΕΣΕΤΕΚ,
παραιτήθηκαν κι αυτοί καταγγέλλοντας και πάλι την Κυβέρνηση
για το πώς αντιλαµβάνεται την αριστεία. Οι άνθρωποι που ήρθαν
οικειοθελώς από το εξωτερικό, από τα κορυφαία πανεπιστήµια
του κόσµου, κατήγγειλαν την Κυβέρνηση, καθώς δεν υπήρχε
καµία ανταπόκριση στον τοµέα της έρευνας και της καινοτοµίας.

Για να µη θυµηθούµε τις δηλώσεις του κ. Τσάκωνα το ’22 για
το Ταµείο Ανάκαµψης και πώς αξιολογούνταν οι προτάσεις. Ανέ-
φερε ότι στέκονται σε σαθρές επιστηµονικές βάσεις, λες και
έχουµε -είχε πει ο κ. Τσάκωνας- τόσα χρήµατα, ώστε να δίνουµε
και σε πράγµατα τα οποία δεν αξίζουν τον κόπο. Ο καθηγητής
του Χάρβαρντ που ο κ. Μητσοτάκης επέλεξε για τη θέση του
ΕΣΕΤΕΚ έλεγε αυτά τα πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, ολοκληρώστε.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Είναι
2.30’ το βράδυ, περιµένουµε δεκαπέντε ώρες να µιλήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Απλώς οι
άλλοι Βουλευτές θα περιµένουν ακόµα περισσότερο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ας κόβατε τους Υπουργούς που
έχουν µιλήσει από δεκαπέντε φορές ο καθένας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Μητσοτάκης προκειµένου
να µην απαντήσει στις κατηγορίες της κοινωνίας για τις µεθοδεύ-
σεις ατιµωρησίας και συγκάλυψης, έφτασε να µιλήσει εχθές
ακόµη και για το διεθνές σκηνικό. Δεν θα έπρεπε να µπει στον
κόπο, γιατί διαβάζουµε όλοι εφηµερίδες τουλάχιστον σε αυτήν
την Αίθουσα, ενηµερωνόµαστε από τα δελτία ειδήσεων και γνω-
ρίζουµε όσα µας είπε. Δεν τον κατηγορώ. Δεν θα µπορούσε να
πει και κάτι παραπάνω γιατί δεν τον έχουν καλέσει και πουθενά.
Δεν προσκλήθηκε ο δεδοµένος και προβλέψιµος στη Διάσκεψη
των Παρισίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Δεν προσκλήθηκε στη Διάσκεψη του
Λονδίνου, οπότε δεν µπορούσε να µας πει και κάτι παραπάνω και
έπρεπε να αρκεστούµε σε αυτά που όλοι διαβάζαµε. 

Η χώρα µας απουσιάζει από τις διπλωµατικές διεργασίες δια-
µόρφωσης της νέας ευρωπαϊκής αρχιτεκτονικής ασφαλείας. Βρι-
σκόµαστε στο διπλωµατικό περιθώριο και εισακουόµαστε ούτε
από τους συµµάχους µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ευχαριστούµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Παραπλανηµένος στο εσωτερικό,
απών στο εξωτερικό ο κ. Μητσοτάκης θεωρεί κιόλας ότι πολι-
τεύεται µε µετριοπάθεια και ευπρέπεια, όπως µας είπε. Με ευ-
πρέπεια σας παρακολουθούσε όλα τα προηγούµενα χρόνια,
αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας, µε τις υποκλο-
πές ο κύριος Πρωθυπουργός.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εσείς µπορεί να θεωρείτε ότι όλοι οι ανωτέρω λόγοι δεν είναι

επαρκείς για να κατατεθεί µια πρόταση δυσπιστίας εναντίον της
Κυβέρνησης. Οι πολίτες όµως που βιώνουν καθηµερινά τις συνέ-
πειες των πολιτικών σας απαιτούν δικαιοσύνη και την παραίτησή
σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε φθάσει τα δέκα λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Αποδείξατε ότι δεν µπορείτε να εγ-
γυηθείτε την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης. Τουλάχιστον παραι-
τηθείτε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Μπαρτζώκας και αµέσως µετά ο κ. Πουλάς.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,

η πρόταση δυσπιστίας που συζητάµε δεν είναι τίποτα περισσό-
τερο από µία ακόµα προσπάθεια της Αντιπολίτευσης να αποπρο-
σανατολίσει τον ελληνικό λαό από την πραγµατικότητα. Μια
Ελλάδα που αλλάζει, µια Ελλάδα που προοδεύει και χτίζει το µέλ-
λον της µε σταθερότητα και προοπτική, µια Ελλάδα που κοιτάζει
µπροστά και προσπαθεί να κλείσει τις πληγές της, µε διαφάνεια,
αλήθεια και δικαιοσύνη. 

Σηκώνετε όλες αυτές τις ηµέρες ως λάβαρο την πανελλήνια,
πάνδηµη συγκέντρωση που έγινε στην επέτειο του τραγικού δυ-
στυχήµατος των Τεµπών και τη χρησιµοποιείτε δυστυχώς ως
δούρειο ίππο για να καταλάβετε την εξουσία. Αυτό όµως συνιστά
ύβρη. Αυτό δείχνει πόσο ανάλγητοι είστε. Είναι η δεύτερη µάλι-
στα φορά που εργαλειοποιείτε αυτή την εθνική τραγωδία για να
καταθέσετε πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης. Μας κα-
τηγορείτε ότι δεν λάβαµε το µήνυµα. Όµως το µήνυµα των Ελ-
λήνων είναι ξεκάθαρο. Υπάρχει κοινή απαίτηση για διαφάνεια, για
απονοµή δικαιοσύνης, µε την τιµωρία των υπευθύνων και για µια
δέσµευση που συνοψίζεται στη φράση «Ποτέ ξανά». Αυτό σηµαί-
νει ότι το κράτος οφείλει να προχωρήσει σε ριζικές αλλαγές,
ώστε να αντιµετωπιστούν διαχρονικές παθογένειες. 

Την ίδια στιγµή το πολιτικό σύστηµα έλαβε ένα εξίσου σαφές
µήνυµα: Μην επιχειρήσετε να εκµεταλλευτείτε κοµµατικά αυτήν

τη µεγάλη λαϊκή συµµετοχή. Αλλά εσείς αντί να αναζητάτε την
αλήθεια, αντί να απαιτείτε την απόδοση ευθυνών και να συµβάλ-
λετε µε προτάσεις στην αναβάθµιση των σιδηροδρόµων, το πρα-
γµατικό ζήτηµα που αφορά σήµερα τη χώρα, επιδιώκετε µόνο να
πυροδοτήσετε εντάσεις και να καλλιεργήσετε αναταραχή. 

Εµείς είχαµε το θάρρος από την πρώτη στιγµή να αναλάβουµε
τις ευθύνες µας εκ µέρους όλων όσοι κυβέρνησαν τη χώρα επί
δεκαετίες. Και πλέον είναι ευθύνη όλων µας, το 2027 να παρα-
δώσουµε έναν σιδηρόδροµο πιο ασφαλή από ποτέ. Από το 2019
όταν οι πολίτες εµπιστεύτηκαν τη Νέα Δηµοκρατία και τον Πρω-
θυπουργό, η χώρα έχει γυρίσει σελίδα. Παρά τις κρίσεις που κλη-
θήκαµε να αντιµετωπίσουµε, από την πανδηµία µέχρι τις γεω-
πολιτικές εντάσεις και τις φυσικές καταστροφές, η Κυβέρνησή
µας κατάφερε να κρατήσει την Ελλάδα όρθια και να την οδηγήσει
σε τροχιά ανάπτυξης. Και ο ελληνικός λαός αναγνώρισε αυτή την
προσπάθεια ανανεώνοντας την εµπιστοσύνη του το 2023, δίνο-
ντάς µας τη δύναµη να συνεχίσουµε την αποστολή µας και να
υλοποιήσουµε τις δεσµεύσεις µας. 

Ας µιλήσουµε λοιπόν µε στοιχεία. Η ανεργία µειώθηκε από το
17% το 2019 στο 8,7% τον Ιανουάριο του 2025 µε τη δηµιουργία
άνω των 500 χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας. Ο κατώτατος µι-
σθός αυξήθηκε από τα 650 ευρώ στα 830, µε προοπτική να φτά-
σει τα 950 ευρώ το 2027, ενώ ο µέσος µισθός αυξάνεται διαρκώς.
Οι ξένες και εγχώριες επενδύσεις βρίσκονται σε ιστορικά υψηλά
επίπεδα, µε κολοσσούς να επενδύουν στη χώρα µας, επιλέγο-
ντας την Ελλάδα ως έδρα τους. Και γιατί; Διότι η Ελλάδα πλέον
είναι ένας σταθερός και αξιόπιστος επενδυτικός προορισµός,
καθώς θεσµοθετήσαµε επίσης την ψηφιακή κάρτα εργασίας ενι-
σχύοντας την καταγραφή των υπερωριών και προστατεύοντας
τους εργαζόµενους από εργοδοτικές αυθαιρεσίες. 

Όµως δεν µείναµε µόνο στην οικονοµία. Δώσαµε έµφαση στην
κοινωνική πολιτική και τη στήριξη των οικογενειών. Θεσπίσαµε το
επίδοµα γέννησης των 2.000 ευρώ και σταδιακά το αυξήσαµε ως
3.500 ευρώ ενώ παρατείναµε την ειδική άδεια προστασίας µη-
τρότητας τόσο για τις εργαζόµενες µητέρες στον ιδιωτικό τοµέα
όσο και για τις ελεύθερες επαγγελµατίες και τις αγρότισσες,
εννέα µήνες δηλαδή για όλες τις µητέρες. Μειώσαµε τον ΦΠΑ
στα είδη βρεφικής ηλικίας για να διευκολύνουµε τους νέους γο-
νείς. Προχωρήσαµε στο πρόγραµµα «Σπίτι Μου» αξίας 750 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, το οποίο έδωσε στους νέους προσιτή στέγη σε
όλη την Ελλάδα, ενώ τώρα τρέχει το «Σπίτι µου ΙΙ» ύψους 1 δισε-
κατοµµυρίου ευρώ µε διευρυµένα κριτήρια και αυξηµένο προ-
ϋπολογισµό, ώστε να καλύψει ακόµη περισσότερους δικαιού-
χους. 

Και επειδή τα παιδιά είναι το µέλλον της χώρας µας, στην παι-
δεία διορίσαµε πάνω από τριάντα οκτώ χιλιάδες µόνιµους εκπαι-
δευτικούς και τους πρώτους εκπαιδευτικούς στην ειδική αγωγή.
Ανακαινίζουµε εκατοντάδες σχολεία µέσω του προγράµµατος
«Μαριέττα Γιαννάκου», ενώ προχωρoύµε στη λειτουργία µη κρα-
τικών πανεπιστηµίων, δίνοντας επιλογές στους νέους µας, ώστε
να µην αναγκάζονται να ξενιτευτούν για να σπουδάσουν.

Στην υγεία υλοποιούµε τη µεγαλύτερη αναβάθµιση του ΕΣΥ
από την ίδρυση του, µε αύξηση προσωπικού κατά 10% και νέες
υποδοµές σε όλη τη χώρα. Δηµιουργήσαµε τον θεσµό του προ-
σωπικού γιατρού και προχωρούµε σε µια σειρά µέτρων για την
αντιµετώπιση των εικονικών συνταγογραφήσεων. Εφαρµόζουµε
πρωτοποριακά προγράµµατα πρόληψης για σοβαρά νοσήµατα
καρκίνου του µαστού, τραχήλου της µήτρας, παχέος εντέρου και
καρδιακά νοσήµατα, φροντίζοντας την υγεία των πολιτών πριν να
είναι αργά.

Για τον αγροτικό κόσµο µειώσαµε το αγροτικό ρεύµα και τον
ΦΠΑ σε λιπάσµατα, φυτοφάρµακα και µηχανήµατα. Καταργή-
σαµε µόνιµα τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέ-
λαιο, ενώ πριν λίγες ηµέρες ψηφίσαµε νόµο για τα κόκκινα
αγροτικά δάνεια, ένα ζήτηµα που απασχολεί είκοσι µία χιλιάδες
φυσικά πρόσωπα και πάνω από 700 συνεταιρισµούς. Για πρώτη
φορά λοιπόν δίνεται η δυνατότητα ειδικής διαχείρισης αυτών των
δανείων. 

Κι όλα αυτά ενώ προχωρούµε σε βαθιά ψηφιοποίηση του κρά-
τους καθώς πάνω από δυο χιλιάδες υπηρεσίες του δηµοσίου
είναι πλέον διαθέσιµες στο gov.gr, µειώνοντας δραστικά τη γρα-
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φειοκρατία. 
Τέλος, το Κτηµατολόγιο ολοκληρώνεται πανελλαδικά διασφα-

λίζοντας την ιδιοκτησία των πολιτών και ενισχύοντας την οικονο-
µική δραστηριότητα. Η Ελλάδα πλέον έχει προσεγγίσει και στον
τοµέα αυτό, σε πολλές περιπτώσεις έχει ξεπεράσει κιόλας, τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο στην ψηφιοποίηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά είναι µερικά από τα έργα
µας. Αυτή είναι η Ελλάδα που χτίζουµε και σε αυτήν την Ελλάδα
η Αντιπολίτευση δεν έχει να αντιτάξει δυστυχώς τίποτα. Δεν έχει
σχέδιο, δεν έχει καν προτάσεις. Η πρόταση δυσπιστίας δεν στρέ-
φεται εναντίον της Κυβέρνησης. Στρέφεται εναντίον της προ-
όδου, της σταθερότητας και τελικά των ίδιων των πολιτών που
βλέπουν τη ζωή τους να βελτιώνεται. Και γι’ αυτό η απάντηση
είναι µία. Συνεχίζουµε να εργαζόµαστε, συνεχίζουµε να προχω-
ράµε µπροστά, συνεχίζουµε να χτίζουµε την Ελλάδα που αξίζει
στους Έλληνες. Και αυτήν την πρόταση δυσπιστίας την επιστρέ-
φουµε στους εµπνευστές της, πρωτίστως ως αβάσιµη αλλά κυ-
ρίως ως καταδικασµένη να αποτύχει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Πουλάς.
Επειδή µε ρωτούν πάρα πολλοί συνάδελφοι τι ώρα θα τελει-

ώσουµε, θα ξεπεράσουµε τις 4.00’.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τραγωδία των

Τεµπών που στοίχισε τη ζωή σε πενήντα επτά συνανθρώπους µας
αποτέλεσε τη θρυαλλίδα που µας έβγαλε από την κοινωνική
ύπνωση.

Είναι η κόλλα που ένωσε τους πολίτες διαφόρων κοινωνικών
τάξεων και οικονοµικής στάθµης και τους έφερε στο Σύνταγµα
και στις πλατείες όλων των πόλεων της Ελλάδας για να απαιτή-
σουν το αυτονόητο σε µια σύγχρονη ευνοµούµενη δηµοκρατία,
την απονοµή δικαιοσύνης και την τιµωρία των ενόχων όσο ψηλά
κι αν βρίσκονται, που µε τις εγκληµατικές πράξεις και τις παρα-
λείψεις τους προκάλεσαν το τραγικό γεγονός.

Όλοι αυτοί οι συµπολίτες µας, που διαδηλώνουν ειρηνικά στο
πλευρό των χαροκαµένων συγγενών µε τη µεγαλειώδη παρουσία
τους, δείχνουν ότι δεν εµπιστεύονται την Κυβέρνησή σας. Δεν
σας εµπιστεύονται ότι έχετε τη βούληση να αποκαλυφθεί η πλή-
ρης αλήθεια. Δεν σας εµπιστεύονται ότι θα αποδώσετε ευθύνες
στη διοίκηση της «Hellenic Train». Δεν σας εµπιστεύονται ότι θα
αποδώσετε ευθύνες στην εργολήπτρια κοινοπραξία της σύµβα-
σης 717 η οποία, ενώ όφειλε να υλοποιήσει το έργο εντός δύο
ετών, µέσα σ’ αυτό το χρονικό διάστηµα είχε υλοποιήσει µόνο το
32% του έργου. Δεν σας εµπιστεύονται ότι θα αποκαλύψετε
ποιος τοποθέτησε τον περιβόητο σταθµάρχη στη συγκεκριµένη
θέση. Δεν σας εµπιστεύονται γιατί αγνοήσατε την Ευρωπαία Ει-
σαγγελέα και τις προειδοποιήσεις των εργαζοµένων για την κα-
τάσταση των σιδηροδροµικών συγκοινωνιών. Δεν σας εµπι-
στεύονται για το γεγονός ότι οι σιδηροδροµικές συγκοινωνίες
της χώρας κατέληξε να λειτουργούν σαν ρώσικη ρουλέτα µε το
1/3 του προσωπικού που προβλέπεται από το οργανόγραµµα του
ΟΣΕ σε υποβαθµισµένες υποδοµές και κακοσυντηρηµένες γραµ-
µές. Δεν σας εµπιστεύονται για το γεγονός ότι δεν έχετε κάνει τί-
ποτα από την εποµένη του δυστυχήµατος για να βελτιωθεί η
κατάσταση. Μάλιστα, ο Πρωθυπουργός υπόσχεται ότι η γραµµή
Αθήνα - Θεσσαλονίκη θα είναι µια άρτια και ασφαλής γραµµή
µέχρι το 2027 και δεν ντρέπεται που το λέει. Τόση αλαζονεία;
Τόση αµετροέπεια; Δεν σας εµπιστεύονται γιατί σήµερα δεν
έχετε δώσει πειστικές απαντήσεις για ποιον λόγο επιδιώχθηκε
σκόπιµα και όχι από εγκληµατική αµέλεια από την πρώτη στιγµή
η εξαφάνιση κρίσιµων στοιχείων για την ανεύρεση των υπευθύ-
νων και για ποιον λόγο παραβιάστηκαν όλα τα πρωτόκολλα ως
προς τη φύλαξη και τη διατήρηση του αναλλοίωτου του πεδίου
του ατυχήµατος. Δεν σας εµπιστεύονται γιατί επί δύο χρόνια η
διαλεύκανση της υπόθεσης αυτής που καίει το πανελλήνιο δεν
έχει φτάσει στην άκρη του νήµατος.

Είναι φανερό ότι εξακολουθείτε να υποτιµάτε τη νοηµοσύνη
των πολιτών και να νοµίζετε ότι µε υποκριτική συµπόνοια, νοµικί-

στικα επιχειρήµατα και επικοινωνιακά τερτίπια θα ξεπεράσετε και
αυτόν τον κοινοβουλευτικό σκόπελο. Δεν έχετε καταλάβει ότι η
κοινωνία σάς έχει ξεπεράσει.

Όµως, η ζηµιά που έχει προκληθεί στο επιτελικό σας κράτος
είναι βαθύτερη. Κι αυτό διότι οι πολίτες δεν σας αποδίδουν µόνο
σκόπιµη κωλυσιεργία και προσπάθεια να σβηστούν τα ίχνη των
πραγµατικά υπαιτίων για την τραγωδία, σας καταλογίζουν επίσης
ότι η νεοφιλελεύθερη φιλοσοφία µε την οποία κυβερνάτε είναι σε
εντελώς λάθος κατεύθυνση από τις ανάγκες και τις απαιτήσεις
της κοινωνίας.

Το κράτος δεν είναι ανώνυµη εταιρεία να απαλλάσσεται των
ευθυνών σας µε το αποτέλεσµα των εκλογών. Δεν κυβερνάτε για
να ικανοποιήσετε µετόχους µε την επίτευξη κερδοφορίας. Κυ-
βερνάτε για να κάνετε τη ζωή των πολιτών καλύτερη, για να δια-
σφαλίσετε ότι ο πυρήνας του κράτους λειτουργεί, τηρεί τη
νοµιµότητα και διασφαλίζει το δηµόσιο συµφέρον.

Αντί αυτού, έχετε διαλύσει κάθε δηµόσιο φορέα και δοµή που
υποφέρουν από υποστελέχωση και υποχρηµατοδότηση. Τα νο-
σοκοµεία, τα σχολεία, ο ΟΣΕ, οι ανεξάρτητες αρχές, η ΡΑΣ, οι
οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκησης, οι κοινωνικές δοµές λειτουρ-
γούν µε το ελάχιστο προσωπικό, µε φιλότιµο και σε συνθήκες πίε-
σης και υπερεργασίας.

Η καθηµερινότητα των πολιτών ολοένα γίνεται και πιο δύ-
σκολη. Η ακρίβεια, η αισχροκέρδεια, το Χρηµατιστήριο της Ενέρ-
γειας, η µείωση του βιοτικού επιπέδου, η εγκληµατικότητα, η
κρίση των θεσµών, η κατάργηση των διαχωριστικών γραµµών µε-
ταξύ εκτελεστικής και δικαστικής εξουσίας, η κατάχρηση εξου-
σίας, η παραβίαση των ατοµικών δικαιωµάτων, η υποχώρηση του
κοινωνικού κράτους έχουν φουντώσει το κύµα της αγανάκτησης
απέναντι σε µια Κυβέρνηση που µοιάζει να ζει σε άλλη σφαίρα
από την υπόλοιπη κοινωνία, ενώ το βολικό δείγµα της ατοµικής
ευθύνης δεν σας απαλλάσσει για το ότι κυβερνάτε αφ’ υψηλού,
χωρίς να στρέφετε το βλέµµα στα πραγµατικά προβλήµατα και
είσαστε µια Κυβέρνηση που αδυνατεί να δώσει λύσεις και να βελ-
τιώσει τη δύσκολη καθηµερινότητα και η οποία ενεργεί ως κλει-
δούχος των µεγάλων συµφερόντων, µια Κυβέρνηση που τα
βλέπει όλα ως µπίζνες και κερδοφορία και η οποία µε τις παρεµ-
βάσεις της στους θεσµούς τους έχει καταστήσει κουρελού.

Εάν επί σχεδόν έξι χρόνια που κυβερνάτε δεν έχετε αποκατα-
στήσει την ασφάλεια στις µεταφορές, εάν δεν έχει ολοκληρώσει
τα µεγάλα έργα υποδοµών, εάν δεν έχετε βάλει την παραγωγική
πορεία της χώρας σε νέες ράγες, δεν σας φταίει κανείς παρά
µόνο ο εαυτός σας και η αλαζονεία σας.

Τώρα, µετά από έξι χρόνια που δεν τολµήσατε να τα βάλετε µε
τις παθογένειες του παρελθόντος, παρά τα µεγάλα λόγια και τις
φιλόδοξες εξαγγελίες, έρχεστε να θυµηθείτε την αξιοκρατία.
Γιατί να σας πιστέψουν οι πολίτες, όταν το Δηµόσιο έχει γεµίσει
από «γαλάζια» παιδιά, όταν δεν έχουν γίνει κρίσεις για τα ανώ-
τερα διοικητικά στελέχη ή όταν η επιλογή των διοικητών στα δη-
µόσια νοσοκοµεία αργεί αδικαιολόγητα να ολοκληρωθεί;

Κύριε Υπουργέ, έχει εδραιωθεί πλέον στην κοινωνία η πεποί-
θηση ότι στην υπόθεση των Τεµπών θυσιάσατε το κράτος για να
σώσετε το κόµµα. Από τις 28 Φλεβάρη έχει ξηµερώσει µια άλλη
µέρα, όσο κι αν εσείς υποκρίνεστε ότι δεν καταλαβαίνετε. Σπέρ-
νετε ανέµους και θερίζετε θύελλες, περιµένοντας να περάσει η
κοινοβουλευτική µπόρα για να συνεχίσετε το έργο σας. Δεν αρκεί
η επίκληση των παθογενειών του παρελθόντος για να πάρετε
άφεση αµαρτιών. Η παρουσία σας στο Κοινοβούλιο αποδεικνύει
ότι παραµένετε αµετανόητοι αλαζόνες, αναφορικά µε τον τρόπο
που διαχειρίζεστε το τραγικό γεγονός των Τεµπών που αποκά-
λυψε όλη την κυβερνητική γύµνια και τη διαπλοκή. Η υπόθεση
των Τεµπών απλά ξεχείλισε το ποτήρι. Τελείωσε, λοιπόν, η κυ-
βερνητική σας κλεψύδρα. Έχετε τρακάρει µε την κοινωνία. Είναι
ώρα να φύγετε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Παπ-

πάς από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο, ο οποίος ήταν και λίγο
ανήσυχος τις τελευταίες στιγµές, και αµέσως µετά η κ. Σταρακά
από το ΠΑΣΟΚ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, από τον χρόνο σας και
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από τον χρόνο όλων εδώ, γιατί σήµερα τα Δωδεκάνησα γιορτά-
ζουν την ενσωµάτωση µε τη µητέρα πατρίδα, µε τη µητέρα Ελ-
λάδα, σήµερα 7 Μαρτίου, µια µέρα γεµάτη ιστορική µνήµη,
εθνική περηφάνια και συγκίνηση. Είναι η ηµέρα που τιµούµε τους
αγώνες και τις θυσίες των προγόνων µας, που πολέµησαν µε
πίστη και αυταπάρνηση για να γίνει το όνειρο της ελευθερίας
πραγµατικότητα.

Αν και δεν θα µπορέσω να βρίσκοµαι σήµερα 7 Μαρτίου στις
εορταστικές εκδηλώσεις στα νησιά µου, η καρδιά µου και η
σκέψη µου θα είναι εκεί ανάµεσα στους συµπατριώτες µου, υψώ-
νοντας µαζί τους τη γαλανόλευκη.

Η Δωδεκάνησος είναι και θα παραµείνει σύµβολο εθνικής υπε-
ρηφάνειας, ένα κόσµηµα του Αιγαίου, που πάντα θα φωτίζει την
Ελλάδα µε την ιστορία της, τον πολιτισµό της και το αδάµαστο
πνεύµα της.

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
ποτέ δεν περίµενα ότι θα λάβω τον λόγο σε µια τέτοια διαδικασία
υπό αυτές τις συνθήκες και εξηγώ τους λόγους. Πριν από δύο
χρόνια το δυστύχηµα στα Τέµπη µας σηµάδεψε όλους και όλες
ανεξαιρέτως. Είναι µια πληγή που αιµορραγεί και δεν κλείνει, µια
ανείπωτη τραγωδία που δεν πρόκειται να ξεχάσουµε ποτέ. Δεν
θα ξεχάσουµε τους πενήντα επτά συµπολίτες µας που έφυγαν
από τη ζωή. Μπροστά σε φίλους και συγγενείς τους σκύβουµε
το κεφάλι, χωρίς «ναι µεν, αλλά». Οφείλουµε να λάβουµε σοβαρά
υπ’ όψιν µας όσα λένε οι γονείς και οι συγγενείς και την οργή και
τη θλίψη της κοινωνίας. Το χρέος µας είναι να εργαστούµε για
να µην ξανασυµβεί κάτι τέτοιο. Είναι χρέος όλων µας ανεξαιρέ-
τως.

Εδώ, όµως, κυρίες και κύριοι, δεν συζητάµε τι πρέπει να γίνει
και τι θέλει η κάθε πολιτική δύναµη να γίνει. Εδώ, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, γίνεται κάτι ντροπιαστικό. Γίνεται πλειστηρια-
σµός συµπόνιας.

Υπάρχουν κόµµατα και αρχηγοί κοµµάτων και Βουλευτές που
διαφηµίζουν τη στεναχώρια τους και τη συµπόνια τους. Αυτό
είναι ντροπή, για να µην πω καµία χειρότερη λέξη, επειδή είµαστε
στη Βουλή, ένα χώρο που εγώ προσωπικά τον σέβοµαι και τον
τιµώ.

Φτάνει, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν δέχοµαι να
υπονοεί κανείς ότι εγώ ή κάποιος συνάδελφός µου στεναχωρή-
θηκε ή πόνεσε λιγότερο από κάποιον άλλον. Βάλτε, επιτέλους,
ένα όριο. Σεβαστείτε τον ανθρώπινο πόνο. Και, επιτέλους, ακόµα
δεν έχει εφευρεθεί το πονόµετρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Βουλευτές και τα στελέχη της
Αντιπολίτευσης αρέσκονται να λένε για συγκάλυψη. Ποια συγκά-
λυψη και µε ποιον τρόπο; Από την πρώτη στιγµή η Κυβέρνηση
ανέλαβε την ευθύνη. Δεν κρύφτηκε κανένας. Δεν επιχειρήσαµε
να καλύψουµε τίποτα. Η δικαιοσύνη κάνει τη δουλειά της απερί-
σπαστη, όπως πρέπει πάντα να κάνει. 

Και ρωτώ: Αν θέλαµε να συγκαλύψουµε, θα τα κάναµε όλα
αυτά; Θα στέλναµε τις έρευνες στη δικαιοσύνη; Θα αφήναµε
τους εισαγγελείς να κάνουν ανεξάρτητη δουλειά; Θα αναλαµβά-
ναµε το πολιτικό κόστος για λάθη που έγιναν εδώ και δεκαετίες; 

Όχι, κυρίες και κύριοι, η συγκάλυψη γίνεται µε σιωπή και αδρά-
νεια. Εµείς, αντίθετα, επιλέξαµε τη διαφάνεια και τη δράση. Όσοι
σήµερα υποδύεστε ότι κόπτεστε για δικαιοσύνη είστε οι πρώτοι
που την απαξιώνεται και την αµφισβητείται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν εκείνοι που δεν πι-
στεύουν στη δικαιοσύνη, αλλά σε λαϊκά δικαστήρια και τις κρε-
µάλες που κράδαιναν πριν το 2015. Υπάρχουν και εκείνοι που
θέλουν δικαιοσύνη µε ad hoc αποφάσεις, που είναι σύµφωνες µε
τα συµφέροντά τους, γι’ αυτό και επιτίθενται στους δικαστικούς
και σε εισαγγελικούς λειτουργούς µε πρωτοφανή σφοδρότητα,
παραβιάζοντας κάθε θεσµική υποχρέωση να τηρούν τους νόµους
και το Σύνταγµα. Υπάρχουν και εκείνοι που δεν καταλαβαίνουν τι
λένε. Είναι οι χρήσιµοι ηλίθιοι των δύο παραπάνω. Και όπως δεν
καταλαβαίνουν τι λένε, δεν καταλαβαίνουν και τι κάνουν, αποδο-
µώντας τη δικαιοσύνη. 

Πάµε τώρα να δούµε τι θέλει να κάνει αυτός ο συνεταιρισµός
του ΣΥΡΙΖΑ 1, ΣΥΡΙΖΑ 2, ΣΥΡΙΖΑ 3 και ΣΥΡΙΖΑ 4 εκεί πίσω µε το
ΠΑΣΟΚ, γιατί για συνεταιρισµό µιλάµε. Έτσι είστε και εσείς λει-
τουργείτε. Η πρωτοφανής πρόταση δυσπιστίας, που κατατέθηκε,

δεν έχει καµία απολύτως αιτία. Δεν κατατίθεται για να αποδοθούν
ευθύνες µε σοβαρό και θεσµικό τρόπο. Δεν σας ενδιαφέρει απλά.
Κατατίθεται, γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ βλέπουν το δυστύχηµα
στα Τέµπη ως ευκαιρία για να πλήξουν την Κυβέρνηση. 

Εδώ και µήνες βλέπουµε έναν καλά οργανωµένο µηχανισµό
της Αντιπολίτευσης να θέλει να συγκαλύψει τη στόχευση. Ποια
είναι η στόχευση; Να ανέλθει στην εξουσία. Αυτό προσπαθήσατε
να συγκαλύψετε. Δεν σας ενδιαφέρει καθόλου η δικαιοσύνη.
Είστε ένας πολιτικός συνεταιρισµός, που εµπορεύεται την οργή,
που χτίζει αφήγηµα πάνω σε πένθιµα µνηµόσυνα, που χρησιµο-
ποιεί τις οικογένειες των θυµάτων ως πολιτικά όπλα. Εκεί φτά-
σατε και θα έπρεπε να ντρέπεστε γι’ αυτό που κάνετε. Εδώ
µιλάµε για ψυχές, που ζητούν δικαίωση, για οικογένειες, για γο-
νείς που ζητούν δικαίωση και δεν υπάρχει άνθρωπος που να έχει
σώας τας φρένας και να µην θέλει δικαιοσύνη και δικαίωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι µία. Δεν ενδια-
φέρονται για την διερεύνηση της τραγωδίας των Τεµπών. Δεν
τους νοιάζει η απόδοση δικαιοσύνης. Δεν θέλουν να βρεθούν οι
πραγµατικές ευθύνες. Το µόνο που τους απασχολεί είναι πώς θα
ρίξουν την Κυβέρνηση, µια κυβέρνηση που µπορεί να έχει καθυ-
στερήσει κάποια πράγµατα ή να κάνει κάποια µικρά λάθη, αλλά
να είναι αποφασισµένη να φέρει αποτελέσµατα. 

Ρωτάµε, λοιπόν, τι σχέση έχει το αίτηµά τους για εκλογές µε
την αλήθεια; Τι σχέση έχει το αίτηµά τους µε τη δικαιοσύνη; Η
απάντηση είναι προφανής. Καµία. Επενδύουν στο χάος, γιατί δεν
έχουν πρόγραµµα. Τι µας είπαν τόσες µέρες; Τίποτα απολύτως.
Παίζουν µε την οργή των πολιτών, γιατί δεν έχουν λύσεις. Εκµε-
ταλλεύονται µια εθνική τραγωδία για να εξυπηρετήσουν µικρο-
κοµµατικά συµφέροντα. Δεν τους νοιάζει εάν η οικονοµία
αναπτύσσεται, εάν η χώρα µας έχει ξαναβρεί την αξιοπιστία της,
εάν οι επενδύσεις αυξάνονται και δηµιουργούν νέες θέσεις ερ-
γασίας, νέες δουλειές. Το µόνο που τους νοιάζει είναι να ξανα-
φέρουν την αστάθεια, την αβεβαιότητα, το χάος. 

Και επειδή δεν µπορούν να µιλήσουν για την επόµενη µέρα, τι
κάνουν; Προσπαθούν να διχάσουν, γιατί δεν έχουν κάτι να προ-
τείνουν που να ενώνει. Δεν ακούσαµε κάτι εδώ µέσα από τους
κύριους της Αντιπολίτευσης που να ενώνει τον ελληνικό λαό, γι’
αυτό και η πρόταση δυσπιστίας θα πέσει στο κενό, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, όχι µόνο εδώ στη Βουλή, αλλά και στην κοινω-
νία. Γιατί και η κοινωνία καταλαβαίνει, αντιλαµβάνεται, αισθά-
νεται, βλέπει, γιατί οι Έλληνες θέλουν σταθερότητα, θέλουν αλή-
θεια, θέλουν δικαιοσύνη και η δικαιοσύνη δεν απονέµεται από τα
κόµµατα, δεν απονέµεται από τηλεοπτικά πάνελ. Δικαιοσύνη απο-
νέµουν οι δικαστές. Και αυτή η Κυβέρνηση, πιστέψτε µε, θα δια-
σφαλίσει ότι η αλήθεια θα λάµψει, ότι οι ευθύνες θα αποδοθούν,
ότι δεν θα υπάρξει καµία σκιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκληρώ-
στε, σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα ήθελα την ανοχή σας για ένα λεπτό,
κύριε Πρόεδρε.

Όλα τα άλλα είναι πολιτική εκµετάλλευση και σ’ αυτό απαντάµε
µε ξεκάθαρη φωνή. Όχι άλλο διχασµό, όχι άλλη ανευθυνότητα.
Η χώρα µας έχει περάσει πολλά, έχει γνωρίσει τραγωδίες, σκάν-
δαλα κρίσεις και κάθε φορά υπήρχαν αυτοί που προσπαθούσαν
να εκµεταλλευτούν τον πόνο για πολιτικά κέρδη. Σε µια δηµοκρα-
τία, όµως, η πολιτική οφείλει να είναι πεδίο ευθύνης και όχι πεδίο
δηµαγωγίας. 

Ας δούµε τι λένε οι ίδιοι οι πολίτες, οι πολίτες που θρήνησαν,
που εξοργίστηκαν, αλλά πάνω από όλα ζητούν ένα πράγµα, δι-
καιοσύνη, όχι πολιτική εκµετάλλευση, όχι πολιτικό τσίρκο. Ζητούν
να αποδοθούν ευθύνες, όχι να στηθούν πολιτικά παιχνίδια. Και
εδώ είναι που διαφέρουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ σας
το έδωσα το ένα λεπτό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ
και συγχωρέστε µε. Θα ήθελα την ανοχή σας, επειδή µίλησα για
τα Δωδεκάνησα στην αρχή.  

Εµείς σκύβουµε ευλαβικά το κεφάλι στη µνήµη των θυµάτων.
Δεν θα τους ξεχάσουµε. Δεν θα ξεχάσουµε τις οικογένειές τους.
Δεσµευόµαστε ότι θα δουλέψουµε σκληρά και ακόµα πιο σκληρά
για να διορθώσουµε τα λάθη του παρελθόντος, να κάνουµε τα
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ελληνικά τρένα πιο ασφαλή, να κάνουµε την Ελλάδα µας πιο
ασφαλή. Δεν θα µπούµε σ’ αυτόν τον βούρκο που θέλετε να δη-
µιουργήσετε εδώ αυτές τις µέρες. Δεν θα γίνουµε µέρος αυτής
της φαρσοκωµωδίας που στήνετε σήµερα στη Βουλή, γιατί στο
τέλος η αλήθεια πάντα νικάει το ψέµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα τον
λόγο έχει η κ. Σταρακά. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόλις πεντακό-

σια µέτρα χώρισαν το φρούριο του Μαξίµου από τη µεγαλύτερη
συγκέντρωση, που έχει γίνει ποτέ στη χώρα στα χρόνια της Με-
ταπολίτευσης. Και, όµως, αυτό το πλήθος, δυστυχώς, δεν ήταν
ικανό να επαναφέρει τον Πρωθυπουργό ούτε στην πραγµατικό-
τητα, αλλά δεν ήταν και ικανό να τον επανασυνδέσει µε το κοι-
νωνικό αίσθηµα που κυριαρχεί. Χθες, ο κ. Μητσοτάκης, εδώ µέσα
σ’ αυτήν την Αίθουσα, ήταν εκτός πραγµατικότητας. Ζούσε σε
άλλο πλανήτη. Δεν κατάλαβε, δεν άκουσε τίποτα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να είµαι µια νέα
Βουλευτής. Ως Ελληνίδα ένιωσα βαθιά περήφανη την προηγού-
µενη Παρασκευή, που είδα έναν λαό να ζητάει δικαιοσύνη, να ζη-
τάει την αλήθεια, να ζητάει να έρθουν όλα στο φως. Ως µητέρα,
όµως, δύο παιδιών που προσπαθούν να ανοίξουν τα φτερά τους
σ’ αυτή εδώ τη χώρα, πραγµατικά σας το λέω, ένιωσα πάρα πολύ
απογοητευµένη από τον Πρωθυπουργό που είδα εδώ µέσα χθες. 

Ήρθε σ’ αυτόν εδώ τον ιερό χώρο να κουνήσει το δάχτυλο και
να χλευάσει µε έπαρση και αλαζονεία αυτόν τον λαό και κυρίως,
να νοµίζει ότι απευθύνεται σε ένα λαό που δεν έχει ούτε µνήµη,
ούτε κρίση. Χθες διαλύθηκε όποια ψευδαίσθηση υπήρχε. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, άπαντες τελειώσατε ορι-
στικά στη συνείδηση της κοινωνίας. Υπήρξαν ανίκανες κυβερνή-
σεις στο παρελθόν, ανάλγητες, αδιάφορες ίσως, όµως, τέτοια
αλαζονική Κυβέρνηση που να θεωρεί ότι όλα γίνονται, όλα χει-
ραγωγούνται και όλα συγκαλύπτονται, δεν έχει ξανασυµβεί ποτέ.
Είναι µια συνεχής ύβρις που την καθορίζει εξαρχής αυτή την Κυ-
βέρνηση, από την έπαρση περί αριστερών µέχρι τις αραχνιασµέ-
νες λέξεις που ρίχνει όποτε στριµώχνεται. 

Τώρα είναι η ώρα δήθεν της αξιολόγησης των δηµοσίων υπαλ-
λήλων. Μάλιστα. Είναι η επικοινωνιακή βιτρίνα για να κρυφτεί το
κράτος ηµετέρων και κολλητών σταθµαρχών που έµπαιναν από
τα παράθυρα και από τις σίτες ακόµα. «Pass» για να κρύβεται η
ανικανότητα να τιθασευτεί η ακρίβεια που έχει γονατίσει στην κυ-
ριολεξία τα µικροµεσαία στρώµατα. Πανεπιστήµια της κάτω Σορ-
βόννης, για να καλύπτονται τα ρουσφέτια στους κολλεγιάρχες.
Ψευτορυθµίσεις για να κρύβετε το σνοµπάρισµα στον αγροτικό
κόσµο και η αδιαφορία για τον πρωτογενή τοµέα. Ας ακούσετε τι
λένε στα µπλόκα της περιοχής µου, της Αιτωλοακαρνανίας, οι
αγρότες. 

Ας ακούσετε, όµως, τι λένε και οι πολίτες όλης της χώρας για
τα νοσοκοµεία, όπως είναι του Αγρινίου και Μεσολογγίου στην
περιοχή µου, όπου οι ήρωες οι υγειονοµικοί που εσείς χθες
χλευάζατε εδώ µέσα, κράτησαν όρθιο το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
που εσείς δεν πιστέψατε ποτέ. Την ίδια ώρα θεωρείτε ότι όλα
αυτά, µε τη στήριξη πάντα που απολαµβάνετε από τους ολιγάρ-
χες και τους µιντιάρχες, είναι αρκετά για να κλείσουν τον κόσµο
µέσα στα σπίτια τους. Όµως, αυτές οι προσβλητικές συµπεριφο-
ρές είναι αυτές που βγάζουν τον κόσµο και θα τον βγάζουν συ-
νεχώς και θα γεµίζουν τις πλατείες όλο και περισσότερο. Για
αυτό, λοιπόν, πρέπει να σταµατήσετε να υποτιµάτε την κοινωνία
και να χλευάζετε το λαϊκό αίσθηµα. 

Τα παραµύθια αυτά, πολύ άνετα µπορείτε να τα πείτε σε κοπές
πίτας της Νέας Δηµοκρατίας και αµφιβάλλω και αν εκεί ακόµα
θα τα πιστέψουν. Δεν υπάρχει πολίτης που να πιστεύει ότι η Κυ-
βέρνηση ετούτη εδώ διευκόλυνε τη δικαιοσύνη και την εύρεση
της αλήθειας στο έγκληµα των Τεµπών.

Από την αρχή η Κυβέρνηση έπαιζε σκληρή άµυνα για να φτάσει
στις εκλογές. Πώς; Με τα TikTok του Πρωθυπουργού και µετά
να µας πείσει µε χυδαίο τρόπο ότι τα Τέµπη δεν πουλάνε και
τόσο. Μέχρι πριν λίγο όλα τα ξέρατε, όλα τα είχατε δει. Τώρα δεν
ξέρατε, δεν είδατε, παραπλανηθήκατε και πάει λέγοντας. 

Ερωτώ εγώ: Αφού είχατε όλη αυτή τη διάθεση για το άπλετο
φως, γιατί δεν δεχθήκατε πέρυσι την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για
προανακριτική για την 717 και τις ευθύνες του Υπουργού του κ.
Καραµανλή; Και επίσης, απαντήστε µας, τόσο απλά: Με ποιανού
εντολή ο κ. Τριαντόπουλος βρέθηκε στον τόπο για τις διαδικασίες
του µπαζώµατος; Δύο τόσο απλά ερωτήµατα για να απαντή-
σουµε σε όλα αυτά που µας καταλογίζετε. 

Καλύψατε τον κ. Καραµανλή. Δεν λέω, βαρύ το όνοµα και τον
καλύψατε. Τον καταχειροκροτήσατε εδώ µέσα. Απεριόριστη
ντροπή! Δεν το συζητάω. Και εξαφανίσατε µέχρι χθες τον κ. Τρια-
ντόπουλο. Ευελπιστούµε να µην εξαφανίσετε και το mail. Αναµέ-
νουµε. Μέρα είναι αύριο και ξηµερώνει. Πλέον, όµως, η ώρα της
αλήθειας φτάνει και για το πώς φτάσαµε στη µέρα του εγκλήµα-
τος, αλλά και για το τι συνέβη µέσα στον τόπο του εγκλήµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένας γενικός κανόνας.
Ξέρετε πότε τελειώνει µία κυβέρνηση; Μία κυβέρνηση τελειώνει
όταν βλέπει την κοινωνία ως αντίπαλο, όταν βλέπει την κοινωνία
ως εχθρό. Εσείς βλέπετε αντιπάλους ακόµα και τις οικογένειες
που πενθούν τους δικούς τους ανθρώπους. 

Πραγµατικά, αν ήταν εδώ στην Αίθουσα ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός, εγώ, µια απλή Βουλευτής, θα γύρναγα και θα τον ρωτούσα:
Κύριε Μητσοτάκη, απαντήστε µου, σας παρακαλώ: Για ποιον θέ-
λετε να κυβερνήσετε; Θέλετε να κυβερνήσετε για την κοινωνία ή
για όσους σας έχουν αποµείνει; Πραγµατικά, θα τον ρωτούσα και
θα τον κοιτούσα και στα µάτια. 

Προσπαθείτε όλοι -το παρατήρησα στις οµιλίες σας, και οι
Βουλευτές της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και οι Υπουρ-
γούς- µε έναν πολύ έντονο κι επίµονο τρόπο να µας πείσετε για
κάτι: Μητσοτάκης ή χάος! Αυτό ιδίως στην οµιλία του κ. Χατζη-
δάκη το παρατήρησα πάρα πολύ έντονα. Τι να πω; Ο Υπουργός
εκεί το τερµάτισε. 

Ρίξτε, λοιπόν, µια µατιά στο πόρισµα και δείτε τον ορισµό του
χάους µετά το δυστύχηµα των Τεµπών. Και για να µην κουράζε-
στε θα το εξηγήσω εγώ από εδώ. Χάος είναι η απαξίωση της δη-
µόσιας υγείας. Χάος είναι τα καρτέλ της αισχροκέρδειας. Χάος
είναι τα πήγαινε-έλα των γαλάζιων παιδιών και των γαλάζιων ρου-
σφετιών. Χάος είναι ο δικαστικός λόγος µε τον οποίο τα στελέχη
σας ναρκωθετούν πραγµατικά την εµπιστοσύνη των πολιτών. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η δηµοκρατία ποτέ δεν είναι χάος. Η δη-
µοκρατία λύνει το χάος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό. Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση ολοκλήρωσε τον

κύκλο της. Όσο ο κ. Μητσοτάκης δεν το αντιλαµβάνεται, τόσο θα
τροφοδοτεί µε µεγαλύτερα πλήθη τις πλατείες και θα πλήττει την
αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος. Καλό είναι αυτή η Αίθουσα
να το καταλάβει αυτό το µήνυµα. Δεν αξίζει ο λαός αυτόν τον
χλευασµό ούτε προς τις αρχές του, αλλά ούτε και προς τις αξίες. 

Η χώρα έχει ανάγκη να βγει στο ξέφωτο. Η κοινωνία ασφυκτιά
για οξυγόνο. Η οικονοµία έχει ανάγκη από ένα νέο παραγωγικό
µοντέλο. Οι πολίτες έχουν ανάγκη από έναν πρωθυπουργό, όχι
που θα τους κουνάει το δάχτυλο, αλλά έναν πρωθυπουργό που
θα τους καταλαβαίνει, θα φροντίζει γι’ αυτούς και δεν θα τους
κουνά το δάχτυλο επανειληµµένα. Ο τόπος έχει ανάγκη για µια
µεγάλη πολιτική αλλαγή και το ΠΑΣΟΚ είναι έτοιµο να αναλάβει
αυτή την ιστορική ευθύνη που έχει όσο ποτέ ανάγκη η πατρίδα
µας σήµερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς ευ-

χαριστούµε.
Ο κ. Ακτύπης έχει τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχικά πρέπει

όλοι µας να σταθούµε µε σεβασµό και ταπεινότητα απέναντι στη
µνήµη των ανθρώπων που χάθηκαν, στον πόνο των τραυµατιών,
όσο και στη δοκιµασία των οικογενειών τους. Κανείς δεν πρόκει-
ται να καταλάβει ούτε τον πόνο τους, ούτε τις δυσκολίες που βίω-
σαν και βιώνουν. Πενήντα επτά ψυχές περιµένουν δικαίωση,
πενήντα επτά οικογένειες περιµένουν να λάµψει η αλήθεια.
Όµως, αυτή η εργαλειοποίηση του ανθρώπινου πόνου πρέπει να
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σταµατήσει. Είναι ντροπή, είναι ύβρις προς αυτούς που χάθηκαν. 
Τις προηγούµενες ηµέρες συνέβη και κάτι πολύ σηµαντικό που

κανείς µας δεν µπορεί να µειώσει και να υποβαθµίσει. Η κοινωνία
απέδειξε για ακόµη µια φορά τη µεγάλη κοινωνική της ευαισθη-
σία. Όπως ανέφερε και ο Πρωθυπουργός, συµπατριώτες µας
κάθε ηλικίας επέλεξαν να βρεθούν στους δρόµους και στις πλα-
τείες και µε τρόπο ειρηνικό να εκφράσουν τα συναισθήµατά τους.
Οι πολίτες, τόσο αυτοί που διαδήλωσαν όσο και εκείνοι που περ-
πάτησαν αθόρυβα, ζήτησαν τα αυτονόητα: Αλήθεια και δικαιο-
σύνη για τα θύµατα, αλλά και ένα κράτος που να λειτουργεί
πλήρως χωρίς χρόνιες παθογένειες, ώστε να µην ξανασυµβεί τέ-
τοια τραγωδία. 

Δυστυχώς -και πραγµατικά θλίβοµαι που το λέω- κάποιοι από
την Αντιπολίτευση, όχι µόνο δεν πήραν εκείνο το µήνυµα του ελ-
ληνικού λαού, αλλά αντίθετα έχουν επιλέξει µια στάση την οποία
ουδείς διανοήθηκε να ακολουθήσει σε παρόµοιες τραγωδίες,
όπως στο Μάτι ή στη Μάνδρα. 

Προσπαθήσατε και προσπαθείτε ορισµένοι, και µε χυδαίο
τρόπο µάλιστα, να κάνετε το κοµµατικό σας λάβαρο την οδύνη.
Θέλετε να µετατρέψετε τον πόνο µιας κοινωνίας σε πολιτικό ερ-
γαλείο, όχι για να ασκήσετε µια εποικοδοµητική κριτική και να
αντιµετωπίσουµε µαζί και σε βάθος τα κακώς κείµενα και τις πα-
θογένειες χρόνων, αλλά και για να αποκτήσετε ένα σωσίβιο σω-
τηρίας, για να βρείτε έναν λόγο ύπαρξης σε µια απέλπιδα προ-
σπάθεια να ανακόψετε την πτώση σας και την απόρριψη του ελ-
ληνικού λαού. 

Έτσι λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ερχόµαστε σήµερα να συζητή-
σουµε την πρόταση δυσπιστίας που κατέθεσαν µετά από δύο
µήνες περίπου κοινών διεργασιών οι τέσσερις υποτιθέµενες αυ-
τοαποκαλούµενες προοδευτικές παρατάξεις σε συνεργασία
πάντα µε τους φίλους τους από τα άκρα δεξιά, τους οποίους χρη-
σιµοποιούν χωρίς καµία αιδώ όταν τους χρειάζονται, όπως τους
χρησιµοποίησαν το 2015 για να ρίξουν την κυβέρνηση. Ποιο ήταν
τότε το αποτέλεσµα; Ο λαός χρεώθηκε πάνω από 100 δισεκατοµ-
µύρια, η µεσαία τάξη καταστράφηκε, η αβεβαιότητα και η εξα-
θλίωση κυριάρχησαν. 

Είναι τόση η απελπισία σας εκεί στο ΠΑΣΟΚ που δεν διστάσετε
να συνεργαστείτε µε αυτούς που σας έλεγαν γερµανοτσολιάδες,
προδότες και έστηναν σκευωρίες µε κάλπες για να οδηγήσουν
στη φυλακή στελέχη σας και στελέχη µας µε ευφάνταστες κατη-
γορίες, που έστησαν παραµάγαζα ελέγχου της δικαιοσύνης στο
Μαξίµου. Δεν τα λέω εγώ. Τα έλεγε ο προκάτοχός µου Βουλευ-
τής Ζακύνθου και Υπουργός, ο κ. Κοντονής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όµως, δηµιουργούνται εύλογα
ερωτήµατα και σε εµάς και στην κοινωνία. Μας λέτε να φύγουµε,
να παραιτηθούµε, να ρίξουµε τη χώρα στα βράχια, να την αφή-
σουµε ακυβέρνητη, να πάνε χαµένες οι θυσίες του ελληνικού
λαού. Μπορείτε να µας πείτε τελικά ποιος από εσάς µπορεί να
αναλάβει τη διακυβέρνηση του τόπου; Ποιος; Το ΠΑΣΟΚ, που
σύµφωνα µε τις τελευταίες δηµοσκοπήσεις βρίσκεται σε ελεύ-
θερη πτώση και µε ποιον αρχηγό; Αυτόν που µετά τις ευρωεκλο-
γές τον αµφισβήτησε σχεδόν όλη η Κοινοβουλευτική Οµάδα και
ζητήσατε να πάτε σε εσωκοµµατικές εκλογές και, µε µια µεγάλη
πρωτοτυπία, να επανεκλέξετε και πάλι τον ίδιο; Αυτόν που οι
πέντε από τους έξι υποψηφίους τον κατηγορούσαν ότι δεν είναι
ικανός για πρόεδρος; Αυτόν που η κοινωνία λέει ότι σε καταλλη-
λότητα για Πρωθυπουργός συγκεντρώνει µόλις το 7%; Όχι τίποτε
άλλο, αλλά επειδή µιλάτε για νοµιµοποίηση.

Ή µε τον κ. Φάµελλο και τον ΣΥΡΙΖΑ; Βγήκε η GPO χθες και
σας έδωσε 6%, για να µην το ξεχνάµε και αυτό. Ξεπούλησαν τον
ΟΣΕ για 45 εκατοµµύρια που διατυµπάνιζαν πως επιθυµούσαν
τον έλεγχο των αρµών της εξουσίας. Είναι εκείνοι οι οποίοι είχαν
δύο πρώην Υπουργούς κατηγορούµενους στο ειδικό δικαστήριο
και µετά αµετάκλητα καταδικασθέντες. Έφτασαν στο σηµείο να
κουνάνε επιδεικτικά το δάκτυλο οι ίδιοι άνθρωποι που έπαιζαν θέ-
ατρο σε βάρος των νεκρών στο Μάτι, που είχαν στήσει ένα ολό-
κληρο επικοινωνιακό σόου στις κάµερες, που ο τότε αρµόδιος
Υπουργός τους, µας έλεγε «ψάχνω να βρω τι έφταιγε και δεν βρί-
σκω τίποτα λάθος». 

Έχετε επιλεκτική µνήµη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί
µάλλον ξεχάσατε ότι η κοινωνία σας έδωσε τη δυνατότητα να κυ-

βερνήσετε µε τα γνωστά καταστροφικά αποτελέσµατα για την
πατρίδα µας. 

Τώρα όσον αφορά την κ. Κωνσταντοπούλου και την αντίληψη
περί δικαιοσύνης, δηµοκρατίας και λειτουργίας των θεσµών, δεν
έχω να πω και πολλά. Της τα είπαν οι συνάδελφοι Βουλευτές και
Υπουργοί. Αλλά καλό είναι να θυµάται ότι η δικαιοσύνη δεν ση-
µαίνει να επιδιώκεται η εκ προοιµίου τιµωρία όσων ερευνώνται
µόνο και µόνο για να εξυπηρετηθούν πολιτικές σκοπιµότητες. Και
επειδή µιλάµε για θεσµούς και δηµοκρατία και µας κουνάει και
το δάχτυλο, µην ξεχνάει ότι µόνη της άλλαξε τη βούληση του ελ-
ληνικού λαού. Άλλαξε τη σειρά εκλογής στις λίστες και έχει Βου-
λευτές διορισµένους και µάλιστα τον σύντροφο και µητέρα στο
ψηφοδέλτιο της. Και µας κουνάει το δάχτυλο εµάς των εκλεγµέ-
νων Βουλευτών, που έχουµε πάρει την ετυµηγορία από τον ελ-
ληνικό λαό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν σας νοιάζει το πώς θα κυ-
βερνηθεί η χώρα. Δεν έχετε δει τι γίνεται στον κόσµο. Δεν έχετε
δει τι συµβαίνει στην Ευρώπη αλλά και εκτός Ευρώπης. Δεν σας
ενδιαφέρει πού θα πάει η πατρίδα. Κανείς σας δεν αντιλαµβάνε-
ται ότι αυτή η τοξικότητα βλάπτει πρώτα και πάνω απ’ όλα τη
χώρα, όχι την Κυβέρνηση. Μα σε αυτές τις ορέξεις σας ανάχωµα
στέκεται σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρα-
τίας και ο Κυριάκος Μητσοτάκης. 

Συνεπώς, καλοδεχούµενη αυτή η πρόταση δυσπιστίας γιατί
είναι η καλύτερη ευκαιρία να διαπιστώσουν όλοι οι Έλληνες ποιοι
συντάσσονται µε την οµαλότητα και τη σταθερότητα και ποιοι θέ-
λουν να ναρκοθετήσουν την πορεία της χώρας προς την πρόοδο.
Όλα αυτά τα χρόνια της διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα
Δηµοκρατία βελτιώσαµε το επενδυτικό περιβάλλον της πατρίδας
µας, ενισχύσαµε την οικονοµία, αναπτύξαµε και θωρακίσουµε την
άµυνα της χώρας. Στηρίξαµε τους συνταξιούχους και τους µι-
σθωτούς, όποτε τα οικονοµικά δεδοµένα το επέτρεπαν. 

Η ανεργία τον Ιανουάριο βρίσκεται στο χαµηλότερο σηµείο
που έχει βρεθεί από το 2008. Ο µέσος µισθός αυξάνεται σταθερά
κάθε χρόνο, ενώ από τον Απρίλιο έρχεται νέα αύξηση στον κα-
τώτατο µισθό. Για να απαντήσω και στους καλοθελητές, η θετική
πορεία της πατρίδας µας αντικατοπτρίζεται και στο γεγονός ότι
σύµφωνα και µε τη νεότερη έκθεση στο περιοδικό «Economist»
η Ελλάδα είναι µία από τις ελάχιστες πλήρεις δηµοκρατίες για
δεύτερη συνεχή χρονιά. 

Με σκληρή δουλειά πετυχαίνουµε µετρήσιµα αποτελέσµατα
για να µεγαλώσουν τα εισοδήµατα των πολιτών. Χωρίς πανηγυ-
ρισµούς, µε µεγάλη προσπάθεια υλοποιούµε τις προγραµµατικές
µας δεσµεύσεις. Για όλους αυτούς τους λόγους και απέναντι στις
χυδαιότητες και στις ορέξεις των λαϊκιστών αλλά και αναλογιζό-
µενος τη θετική πορεία που έχει διανύσει η χώρα, σας καλώ
όλους να καταψηφίσετε την πρόταση δυσπιστίας, να κάνετε την
αυτοκριτική σας και να αγωνιστούµε για το µέλλον των παιδιών
µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιωτόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία και αµέσως µετά ο κ. Κωτσός. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, µε σταµάτησε κάποιος

στον δρόµο και µου είπε ποια ήταν η καλύτερη στιγµή σου στο
Κοινοβούλιο ως νέος Βουλευτής. Και η πρώτη µου σκέψη ήταν
αυτή, η υπογραφή µου στην πρόταση δυσπιστίας της σηµερινής
Κυβέρνησης. 

Διότι η πρόταση δυσπιστίας είναι µια κορυφαία κοινοβουλευ-
τική διαδικασία που στόχο έχει να προασπίσει τους θεσµούς απέ-
ναντι σε αυτούς που έξι χρόνια τώρα τους ευτελίζουν µε την
καταστρατήγηση της διάκρισης των εξουσιών και µε επικοινω-
νιακά τερτίπια, τα οποία καθόλου δεν συνάδουν µε τα κοινοβου-
λευτικά µας ήθη, αυτούς που βάφτισαν το πελατειακό και ανα-
ποτελεσµατικό βαθύ κράτος των υποκλοπών και του predator ως
επιτελικό κράτος. Αλλά και για έναν παραπάνω λόγο εξίσου ση-
µαντικό, ίσως τον σηµαντικότερο, γιατί αυτή η πρόταση δυσπι-
στίας που κατατέθηκε από όλα τα κόµµατα της προοδευτικής
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Αντιπολίτευσης ανταποκρίνεται στο καθολικό αίτηµα της κοινω-
νίας για αλήθεια και δικαιοσύνη. Και άραγε, είναι ακόµα ζητού-
µενο του ελληνικού λαού στους δρόµους η αλήθεια και η
δικαιοσύνη; Τι να πω;

Γιατί πολίτες που πάνδηµα συγκεντρώθηκαν σε όλες τις πόλεις
της Ελλάδας ζητούν να αποδοθούν ευθύνες για το έγκληµα των
Τεµπών αλλά και για τη συγκάλυψή του, για την οποία θεωρούν
υπεύθυνο τον ίδιο τον Πρωθυπουργό τον κ. Μητσοτάκη και την
Κυβέρνησή του. Και πραγµατικά προκαλεί αλγεινή εντύπωση η
χθεσινή οµιλία του Πρωθυπουργού από εδώ, από αυτό το Βήµα
της Βουλής, που είτε ότι δεν έχει καταλάβει τίποτε από όσα
έχουν συµβεί στη χώρα την τελευταία εβδοµάδα, είτε θέλει για
µια ακόµα φορά να παραπλανήσει την ελληνική κοινωνία, όπως
συνηθίζει να κάνει τα τελευταία έξι χρόνια. 

Είναι πραγµατικά λυπηρό η χώρα να έχει έναν Πρωθυπουργό
που εργαλειοποιεί το έγκληµα των Τεµπών, για να περάσει τις
πιο σκληρές νεοδεξιές πολιτικές του. Γι’ αυτό ανακάλυψε και
έβγαλε από το καπελάκι του τη συνταγµατική κατοχύρωση της
αξιολόγησης στο δηµόσιο, γιατί πιθανότατα ετοιµάζεται και πάλι
να απολύσει κόσµο. Αλήθεια, τι έχει γίνει µε το νόµο που ψηφί-
σατε το 2022 και ποιος µιλάει για αυτό; Ο κατ’ εξοχήν εκπρόσω-
πος του πελατειακού κράτους και του πελατειασµού; Ο επικε-
φαλής µιας Κυβέρνησης που ρουσφετολογικά έκανε εν µια νυκτί
σταθµάρχη αυτόν, που από την αρχή και τώρα κατηγορεί για αν-
θρώπινο λάθος; Αυτός που από τον Ιούνιο του 2013 µέχρι τον Ια-
νουάριο του 2015 ως Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης
απέλυε κόσµο και κατήργησε στην ουσία τον νόµο Ραγκούση για
την αξιοκρατική επιλογή γενικών διευθυντών, διευθυντών και των
υπολοίπων ανεξάρτητων αρχών υπό την εποπτεία του ΑΣΕΠ, ενώ
ταυτόχρονα ο ίδιος προσλάµβανε πενήντα πέντε άτοµα συνερ-
γάτες του γραφείου του µεταξύ των οποίων και τον ανιψιό του;
Για να µην πούµε για τον Κοντολέοντα και για εκείνον τον ογδο-
ντάχρονο κοµµατάρχη, που τον διορίσατε διοικητή στο νοσοκο-
µείο της Καρδίτσας, όπου σύµφωνα µε τα λεγόµενά του, του
είχατε τάξει τότε ότι θα τον βοηθήσετε γιατί βοήθησε και εκείνος
στις εκλογές; 

Αλλά πώς εννοείτε την αξιολόγηση, όταν δίνετε εκατόν είκοσι
µόρια στα πανεπιστηµιακά διπλώµατα, στα διδακτορικά και
στους άλλους τίτλους και δίνετε οκτακόσια στη συνέντευξη και
περνάτε τον έβδοµο πρώτον για να εξυπηρετήσετε τα δικά σας
παιδιά και τα δικά σας συµφέροντα; Αυτήν την αξιολόγηση θέ-
λετε να κατοχυρώσετε συνταγµατικά; 

Θα τρίζουν τα κόκαλα του Βενιζέλου, ο οποίος µε τη συντα-
γµατική Αναθεώρηση του 1911 καθιέρωσε τη µονιµότητα των δη-
µοσίων υπαλλήλων, για να µην είναι έρµαια των πελατειακών
πολιτικών και της εξάρτησης κυβερνήσεων σαν και τη δική σας. 

Και είναι πραγµατικά κωµικοτραγικό, σε µια τέτοια συζήτηση,
που αφορά τη διερεύνηση ενός εγκλήµατος που στοίχισε τη ζωή
σε πενήντα επτά συνανθρώπους µας, κυρίως νέα παιδιά και την
υγεία σε δεκάδες άλλους -ο Γεράσιµος, ο µοναδικός επιζών του
πρώτου βαγονιού, δυστυχώς είναι ακόµα σε κώµα- ο Πρωθυ-
πουργός να έρχεται εδώ να µας πει ότι αφορά τις µεταρρυθµί-
σεις όλη αυτή η προσπάθεια, να κοµπορρηµονεί για την απο-
τελεσµατικότητα της Κυβέρνησης σε όλους τους τοµείς, πλην
του σιδηροδρόµου βέβαια, για τον οποία δήθεν δεσµεύθηκε να
βελτιώσει ως το 2027. Και βέβαια από τη µια µας είπε ότι δεν είναι
ασφαλής και θα γίνει ασφαλής το 2027, εχθές το γύρισε ότι
απλώς θα γίνει σύγχρονος το 2027. Τώρα, να µπαίνουµε στο
τρένο ή να µην µπαίνουµε; 

Για να αναφέρεται λόγου χάρη στην υγεία, όπου έχει διαλύσει
τα πάντα, και οι συµπολίτες µας ασθενείς µεταφέρονται µε πλα-
στικές καρέκλες πάνω σε καρότσες, όπως συνέβη πρόσφατα
στην Ξάνθη, όπου δεν υπήρξε ασθενοφόρο του ΕΚΑΒ, µια υγεία
που έχει αφεθεί σχεδόν αποκλειστικά στην οικονοµική δυνατό-
τητα των ανθρώπων, µια υγεία που από δηµόσιο και κοινωνικό
αγαθό, κατοχυρωµένο στο Σύνταγµά µας, έχει υποβιβαστεί σε
απλό ατοµικό δικαίωµα για όσους και όσες µπορούν να πληρώ-
σουν, µια υγεία που εδώ και έξι χρόνια νεοδεξιών πολιτικών έχει
φτάσει στο ναδίρ. Τα νοσοκοµεία λειτουργούν σχεδόν αποκλει-
στικά χάρη στο φιλότιµο και την αξιοπρέπεια των εργαζοµένων
τους. Και µια υγεία στην οποία η πρωτοβάθµια φροντίδα είναι ένα

άδειο κέλυφος και απλά συνταγογραφεί φάρµακα. 
Τέλος, µια υγεία που µε βάση την πρόσφατη έκθεση του ΟΟΣΑ

για τον καρκίνο στην Ελλάδα του 2000 δεν διαθέτει, όπως συλ-
λήβδην κάθε πεδίο πολιτικής, καµιά κουλτούρα αξιολόγησης των
δηµοσίων πολιτικών. Και σας το τονίζω αυτό γιατί είχατε το θρά-
σος να επικαλείστε την αξιολόγηση στο Δηµόσιο. 

Μα καλά πού ζει ο Πρωθυπουργός; Μάλλον στο δικό του συν-
νεφάκι, πολύ ψηλά και µακριά από την κοινωνία, την οποία ως
σύγχρονη Μαρία Αντουανέτα αποστρέφεται. 

Αλλά η πραγµατικότητα -κύριε Πρωθυπουργέ και κύριοι
Υπουργοί και κάποιοι από εσάς που νωρίτερα γελάγατε στα
υπουργικά έδρανα και στα έδρανα των Βουλευτών της Νέας Δη-
µοκρατίας και χειροκροτούσατε όρθιοι τον κ. Μητσοτάκη να ψεύ-
δεται- θέτει αµείλικτα ερωτήµατα. Με ποιον συνεννοούταν ο κ.
Τριαντόπουλος για να συντονίζει το µπάζωµα; Νοµίζετε ότι µπο-
ρείτε να κοροϊδέψετε τους πολίτες µε την επίκληση της ιδιότητας
του παρατηρητή; Είναι δυνατόν κυβερνητικό στέλεχος που παρί-
σταται σε συντονιστικό να λέµε ότι έπινε καφεδάκι και παρακο-
λουθούσε; Για όνοµα του Θεού! Έχουµε κάνει συντονιστικά,
έχουµε διαχειριστεί κρίσεις και ξέρουµε πολύ καλά ποιος είναι ο
κυρίαρχος ρόλος του κυβερνητικού εκπροσώπου.

Και να µην πούµε για τα e-mail τώρα, να µην πούµε για τον ΕΟ-
ΔΑΣΑΑΜ και όλους αυτούς που έχετε διορίσει, θέλω όµως -και
δεν θα πω άλλα, κύριε Πρόεδρε- να πω ένα λεπτό για την Αχαΐα.
Γιατί κι εµείς συντασσόµαστε µε τις προοδευτικές δυνάµεις, ακρι-
βώς γιατί επιβάλλεται, γιατί αφουγκραζόµαστε την κοινωνία και
σαφώς εδώ πρέπει να εκφράσουµε αυτό το αίτηµα της κοινωνίας.
Γιατί η κοινωνία έχει απονοµιµοποιήσει τον κ. Μητσοτάκη, δεν τον
εµπιστεύεται. Κι εµείς τον θέλουµε εδώ.

Βεβαίως θα κλείσω µε το ότι εµείς ειλικρινά θέλουµε να ανέβει
η Ελλάδα ψηλότερα, αλλά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
είναι το βαρίδι εκείνο που τη χώρα την πάει προς τα κάτω. 

Γι’ αυτό λοιπόν νοµίζω ότι κλείνω ακριβώς µε τα λόγια του Αλε-
ξανδρινού ποιητή, όπως έκλεισε και ο Πρωθυπουργός. «Άλλωστε
-ασήµαντος άνθρωπος και δειλός- στο φανερόν έκανε τον Χρι-
στιανό κι αυτός κι εκκλησιάζονταν» και  «αποχαιρέτα την», κύριε
Πρωθυπουργέ, «την Αλεξάνδρεια που χάνεις». 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κωτσός και ακολουθούν η κ. Μανωλάκου και

ο κ. Λαµπρόπουλος. Έχουµε µέλλον ακόµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητούµε, τις πρώτες πρωινές ώρες ακόµη, πρόταση δυσπι-

στίας µε αφορµή το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, ένα δυστύ-
χηµα που συγκλόνισε και εξακολουθεί να συγκλονίζει το σύνολο
της ελληνικής κοινωνίας, µια ανοιχτή πληγή που έχει πληγώσει
κυρίως εκείνους που έχασαν τους δικούς τους ανθρώπους σε
αυτό το τραγικό δυστύχηµα αλλά και όλη την κοινωνία. 

Και προφανώς δεν υπάρχει µονοπώλιο στην ευαισθησία που
κάποιοι επιχειρούν να περάσουν µέσα σε αυτή εδώ την Αίθουσα.
Δεν υπάρχει µονοπώλιο στην ενσυναίσθηση, στη συµπόνια, στην
κατανόηση. Θέλω να γνωρίζετε ότι όλοι µας πονάµε, πονέσαµε
και πονάµε, για αυτήν την ανείπωτη τραγωδία. 

Κι επειδή πολλές φορές τέθηκε το ερώτηµα προς την πλευρά
µας «Θα βάζατε τα παιδιά σε αυτό το τρένο;», θα σας κάνω γνω-
στό ότι για εµάς τους Θεσσαλούς αυτό ήταν το τρένο που µετέ-
φερε τα παιδιά µας στο πανεπιστήµιο στη Θεσσαλονίκη. Σε αυτό
το τρένο βάζαµε τα παιδιά µας για τη Θεσσαλονίκη. Και καταλα-
βαίνετε ότι για µας που έχουµε και φίλους που έχασαν τα παιδιά
τους πόσο πιο ιερή, πόσο πιο δύσκολη είναι όλη αυτή η διαδικα-
σία. 

Πραγµατικά θα ήθελα να ζητήσω ένα τεράστιο συγγνώµη από
όλους αυτούς που χάθηκαν, που θρηνούν τους χαµένους τους
συνανθρώπους τους, γιατί η πολιτεία µας διαχρονικά έκανε
πολλά λάθη και δεν κατόρθωσε να αποφύγει αυτό το δυστύχηµα.
Πονάµε. Θλιβόµαστε. Κατανοούµε. Συµπονούµε. 

Φυσικά το κυρίαρχο αίτηµά µας είναι να χυθεί άπλετο φως. Δι-
καιοσύνη, αλήθεια και βεβαίως στόχος µας να βελτιώσουµε στον
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µέγιστο δυνατό βαθµό τις συγκοινωνίες, τις µεταφορές, για να
µην υπάρχει περιθώριο να ξανασυµβεί ένα τέτοιο περιστατικό. 

Κατατέθηκε λοιπόν πρόταση δυσπιστίας µε αφορµή τα Τέµπη.
Για τα Τέµπη πιστεύετε ότι κατατέθηκε; Νοµίζω ότι σήµερα έπε-
σαν οι µάσκες. Έγινε πλήρως κατανοητό σε όλους µας ότι ο µύ-
χιος πόθος, ο απώτερος στόχος αυτής της παράταιρης
συµµαχίας δεν ήταν να αναδειχθεί η αλήθεια και να χυθεί άπλετο
φως και δικαιοσύνη στα Τέµπη. Ο στόχος είναι να πέσει η Κυβέρ-
νηση. Ο στόχος είναι να φθαρεί ο Μητσοτάκης. 

Και τι δεν ακούσαµε απόψε, τελειώσατε, τελείωσε ο χρόνος
σας, έκλεισε ο κύκλος σας, παραιτηθείτε, φύγετε. Από ποιους;
Από αυτούς που εργαλειοποιούν όλη αυτή την τραγωδία και θυ-
µίζουν τη λαϊκή ρήση «ο εχθρός του εχθρού µου είναι φίλος». 

Έτσι προέκυψε αυτή η συµµαχία, η συµµαχία µεταξύ κοµµά-
των που αλλάζουν οι Βουλευτές θέσεις και έδρανα από τη µία
στιγµή στην άλλη, που τη µία στιγµή είναι συνοδοιπόροι και την
άλλη στιγµή είναι εχθροί, που τη µία στιγµή ανήκουν σε έναν κοµ-
µατικό σχηµατισµό, εκλέγονται µε έναν κοµµατικό σχηµατισµό,
και την άλλη στιγµή βρίσκονται στα απέναντι έδρανα. Αυτοί κα-
ταθέτουν την πρόταση δυσπιστίας µε στόχο τη φθορά, την ανα-
τροπή.

Και έχουµε ζήσει εδώ και καιρό µια κλιµάκωση αυτής της προ-
σπάθειας, που ξεκίνησε µε πολύ βαριές εκφράσεις -«είστε δολο-
φόνοι», «βαµµένα χέρια µε αίµα»- για να µην πω και κάποιες
άλλες εκφράσεις που εξέφρασε Ευρωβουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, τις
οποίες ντρέποµαι να τις πω από το µικρόφωνο του Ελληνικού Κοι-
νοβουλίου.

Και στη συνέχεια, αφού προηγήθηκε η µεγαλειώδης συγκέ-
ντρωση του Ιανουαρίου, είχαµε την κλιµάκωση αυτής της προ-
σπάθειας αποσταθεροποίησης και εργαλειοποίησης των Τεµπών.
Πρόταση σύστασης προκαταρκτικής επιτροπής στην οποία συ-
νηγορήσαµε, για να χυθεί άπλετο φως σε αυτήν την υπόθεση.
Συζήτηση σε επίπεδο Αρχηγών, η οποία κόπηκε άδοξα, γιατί
έπρεπε να κατατεθεί η πρόταση µοµφής µετά από πολυήµερες
συσκέψεις και συνεδριάσεις. 

Και να έρθω λίγο κοντά σας. Όταν καταθέτουµε πρόταση µοµ-
φής, θέλουµε να πέσει η Κυβέρνηση. Προφανώς, θέλουµε να έρ-
θουµε στην εξουσία. Να κυβερνήσετε. Το έχετε σκεφτεί; Πείτε
ότι αύριο εµείς λέγαµε «ναι, συµφωνούµε µαζί σας». Τι θα κάνατε;
Θα συνεννοούσασταν µεταξύ εσάς; Στον Πρόεδρο της Δηµοκρα-
τίας δεν τα βρήκατε. Αλλαγές Βουλευτών έχετε µεταξύ σας. Αλ-
ληλοκατηγορίες έχετε. 

Και ο Αντιπρόεδρος τι είπε πριν στην οµιλία του; Η χώρα µας
έχει ανάγκη από οµοιογενή κυβέρνηση. Έχετε την ψευδαίσθηση
ότι µπορείτε να κάνετε οµοιογενή κυβέρνηση; Είπε και κάτι άλλο:
να µην ξαναζωντανέψουν περιπτώσεις Ραχήλ Μακρή. Όλα αυτά
θα πρέπει να τα βάλετε καλά στο µυαλό σας. Όταν καταθέτετε
τέτοιες προτάσεις ή όταν απαιτείτε από µία Κυβέρνηση που προ-
σπαθεί µε όλες της τις δυνάµεις να κρατήσει τη χώρα όρθια, να
την ανατάξει, να δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις για διεθνές
κύρος σε µία περίοδο µάλιστα που βλέπετε ότι αλλάζει το διεθνές
περιβάλλον και η Ευρώπη ψάχνει να βρει βηµατισµό και κοινούς
παρονοµαστές, εµείς το να οµφαλοσκοπούµε και να βρίσκουµε
µόνο διαφορές, µόνο εντάσεις, µόνον αντιθέσεις, ε νοµίζω πως
ούτε µας τιµά, αλλά ούτε και µας πρέπει και κυρίως δεν πρέπει
στην ελληνική κοινωνία που περιµένει από εµάς να σταθούµε στο
ύψος των περιστάσεων και να υπηρετήσουµε την κοινωνία, όχι
τους ιδιοτελείς σκοπούς µας. 

Εµείς, λοιπόν, αύριο θα πούµε ένα τρανταχτό «όχι» στην πρό-
ταση δυσπιστίας, θα πούµε ένα τρανταχτό «όχι» στην αποσταθε-
ροποίηση, θα πούµε ένα τρανταχτό «ναι» στην Ελλάδα του αύριο,
στην Ελλάδα που οφείλει να κάνει βήµατα αποφασιστικά µπρο-
στά και που µόνον ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρα-
τία µπορούν να τα διασφαλίσουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Μα-
νωλάκου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος και αµέσως µετά
ο κ. Λαµπρόπουλος. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τα µαζικότατα µε παλµό και συν-
θήµατα συλλαλητήρια για το έγκληµα στα Τέµπη µε τη νέα χρο-

νιά, οι µεγαλειώδεις συγκεντρώσεις σε όλη την Ελλάδα, αλλά και
η πρωτοφανής συµµετοχή των εργαζοµένων στην πανελλαδική
απεργία δίνουν ελπίδα και προοπτική. Το ποτάµι δεν γυρίζει πίσω,
όση καταστολή και προβοκάτσιες να χρησιµοποιήσετε. Έχετε
τροµοκρατηθεί από την αγωνιστική ανάταση του λαού απέναντι
στη βρόµικη πολιτική συγκάλυψης του εγκλήµατος των Τεµπών,
αλλά και συνολικά ενάντια στην αντιλαϊκή σκληρή πολιτική σας
που οδηγεί σε Τέµπη την καθηµερινή ζωή, που γίνεται κάθε µέρα
πιο δύσκολη για τη λαϊκή οικογένεια. 

Η προκλητική προσπάθεια συγκάλυψης αποτέλεσε την αφορ-
µή, γιατί συνολικά υπάρχει αγανάκτηση για την ακρίβεια, την
ενεργειακή φτώχεια, τους πλειστηριασµούς, την περιφρόνηση,
την κοροϊδία και την κυνική απανθρωπιά απέναντι στο λαό, προ-
κειµένου να στηρίζετε τα κέρδη της πλουτοκρατίας και τα συµ-
φέροντα του ΝΑΤΟ. 

Εξαφανίσατε αποδεικτικά στοιχεία και δεν απαντάτε σε συγκε-
κριµένα ερωτήµατα. Τι γύρευε η Πολεµική Αεροπορία στον τόπο
του εγκλήµατος; Μήπως ισχύει αυτό που κυκλοφορεί; Ρωτάµε.
Μήπως το επικίνδυνο φορτίο ήταν του ΝΑΤΟ τελικά; Μα, είναι
τόσο σαπισµένο το σύστηµά σας και διεφθαρµένο το αστικό κρά-
τος σας. Γι’ αυτό όποιο και να είναι το αποτέλεσµα της ψηφοφο-
ρίας της δυσπιστίας προς την Κυβέρνηση, το µόνο σίγουρο είναι
ότι στη συνείδηση της συντριπτικής πλειοψηφίας του λαού σάς
έχει γίνει ήδη µοµφή. 

Συνεπώς, µπορεί, κύριοι της Κυβέρνησης, να έχετε την πλει-
οψηφία στη Βουλή, αλλά δεν την έχετε µέσα στην κοινωνία µέσα
στον λαό. Αυτό έδειξε το ενάµισι εκατοµµύριο διαδηλωτών στις
28 Φλεβάρη, που συνεχίστηκε την Τετάρτη µε τις πολύ µεγάλες
ασφυκτικές συγκεντρώσεις των εργατικών συνδικάτων και της
νεολαίας που πληµµύρισαν τις πλατείες σε όλη τη χώρα. Τη σκυ-
τάλη την παίρνει σήµερα Παρασκευή στις 12.00’ το κίνηµα µαθη-
τών και φοιτητών και συνεχίζουν και πάλι τα εργατικά συνδικάτα
το απόγευµα. Αυτή είναι η απάντηση του λαού απέναντι στη συ-
γκάλυψη και τον πόλεµο που έχετε κηρύξει µε οικονοµικά µέτρα,
µε βαριές επιπτώσεις στην καθηµερινή ζωή. Γιατί τα κέρδη των
επιχειρηµατικών οµίλων αποκλειστικά στηρίζετε και προωθείτε
και όχι την προστασία της ανθρώπινης ζωής. 

Ενοχική, λοιπόν, η στάση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και τα
κόµµατα του ευρωµονόδροµου που υπογράφουν τη µοµφή, συ-
γκαλύπτουν την αντιλαϊκή εγκληµατική πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και στα τρένα. Γιατί τις αιτίες τις συγκαλύπτετε. 

Ωστόσο, το ελπιδοφόρο είναι ότι οι εργαζόµενοι δεν δέχονται
παθητικά την άγρια πολιτική σας, αλλά οργανώνουν απεργίες και
κινητοποιήσεις. Ολόκληροι κλάδοι µε αιτήµατα που αφορούν τη
ζωή του λαού και διεκδικούν ανάσες οξυγόνου, για να αναπνεύ-
σουν, όπως στον τοµέα της υγείας, της παιδείας, της ναυπηγοε-
πισκευαστικής ζώνης, των οικοδόµων, των αγροτών που κατασυ-
κοφαντήσατε,  όταν ήταν στα µπλόκα του αγώνα µερόνυχτα για
την επιβίωσή τους. Γιατί τα αιτήµατά τους για µείωση του κό-
στους παραγωγής, εγγυηµένες τιµές καλύπτοντας το κόστος πα-
ραγωγής στα προϊόντα, για έργα υποδοµής και µέτρα προ-
στασίας από φυσικές καταστροφές, αναπλήρωση του χαµένου
εισοδήµατος, αποζηµιώσεις στο 100% των ζηµιών και άλλα είναι
αιτήµατα που δείχνουν ότι θέλουν να µένουν στον τόπο τους και
όχι βιαίως να ξεριζωθούν. 

Όµως, η δική σας επιλογή όπως και των άλλων κοµµάτων –
ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και τα παρακλάδια τους- είναι η προσήλωση
στην ΚΑΠ, που καταστρέφει µικροµεσαία νοικοκυριά, για να γι-
γαντωθούν ακόµα πιο πολύ µεγάλες καπιταλιστικές ιδιοκτησίες.
Είναι και αυτή η καταστροφή της αγροτιάς µια µορφή κοιλάδας
των Τεµπών. Μάλιστα, προκλητικά το ονοµάζετε ανάπτυξη και
διαφηµίζετε τους ευρωκοινοτικούς πόρους ως σηµαντικό έσοδο.
Κι όµως, δίνονται για καταστροφή παραγωγικών δυνάµεων.
Αυτές είναι οι καταστροφικές πολιτικές σήψης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που όλοι χειροκροτάτε.

Τα ίδια και µε την ενίσχυση της πολεµικής οικονοµίας και των
εξοπλισµών. 

Η Πρόεδρος της Κοµισιόν στη σηµερινή Σύνοδο Κορυφής και
µε φόντο τις γεωπολιτικές µετατοπίσεις και αντιθέσεις που οξύ-
νονται εντός του ευρωατλαντικού στρατοπέδου, ανακοίνωσε την
ενίσχυση της πολεµικής βιοµηχανίας και των αµυντικών ικανοτή-
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των της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε 800 δισεκατοµµύρια ευρώ, και
συµφωνείτε όλοι σας, όπως συµφωνήσατε και µε την ιδιωτικο-
ποίηση των τρένων που φέρνουν Τέµπη. Αυτά τα 800 δισεκατοµ-
µύρια θα κοπούν από βασικές ανάγκες των λαών -και του ελλη-
νικού- από ασφαλείς υποδοµές, µεταφορές, σχολικές µονάδες,
νοσοκοµεία, αντιπληµµυρικά, από µισθούς και συντάξεις. Δηλαδή
περισσότερη φτώχεια και βάσανα φέρνουν οι κολοσσιαίοι εξο-
πλισµοί, στερώντας την ικανοποίηση βασικών ανθρώπινων λαϊκών
αναγκών. 

Να, γιατί είναι σάπιο το σύστηµά σας. Για αυτό µπορεί να έχετε
την πλειοψηφία στη Βουλή, όµως το δίκιο κρίνεται στους δρό-
µους. Τα µεγάλα συλλαλητήρια θα συνεχιστούν, κλιµακώνοντας
αυτόν τον µεγάλο αγώνα. Αυτός είναι ο δρόµος για να µεγαλώσει
το ρεύµα αµφισβήτησης, να µετατραπεί η δυσπιστία σε οργανω-
µένη συλλογική διεκδίκηση, σε σύγκρουση µε προοπτική την ανα-
τροπή του σάπιου συστήµατος του κράτους και των θεσµών που
το υπηρετούν και το θωρακίζουν. Να είσαστε σίγουροι. Αυτό που
φοβόσαστε θα έρθει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Λαµπρόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέ-
σως µετά η κ. Καραµπατσώλη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Βουλευτές, µέσα σε πέντε χρόνια από το 2018

έως το 2023 η χώρα µας έζησε δύο φοβερά δυστυχήµατα. Το
2018 η καταστροφική πυρκαγιά στο Μάτι σκόρπισε τον θάνατο
σε εκατόν τέσσερις συµπολίτες µας, τραυµάτισε εκατοντάδες και
κατέστρεψε περιουσίες. Κάποιοι σήµερα το έχουν ξεχάσει. Το
2023 ασύλληπτα και απανωτά λάθη και παραλείψεις του σταθ-
µάρχη στη Λάρισα έσπειραν τον θάνατο, στέρησαν τη ζωή σε
νέους ανθρώπους και βύθισαν στο πένθος τη χώρα µας, ενώ
υπήρχε οδηγία για αυτόµατη χάραξη, όπως είχε πράξει τις προ-
ηγούµενες νύχτες, την έκανε χειροκίνητα και ξέχασε το κλειδί
στη λάθος κατεύθυνση. Ο δεύτερος και τρίτος σταθµάρχης έφυ-
γαν νωρίτερα από την υπηρεσία τους και άφησαν µόνο του τον
άπειρο σταθµάρχη. Ο επιθεωρητής, συνδικαλιστής, που έσπευσε
αµέσως να λάβει αναρρωτική άδεια, είχε δώσει τριήµερο στους
έµπειρους σταθµάρχες λόγω της Καθαρά Δευτέρας. 

Κάποιοι εκπαίδευσαν και αξιολόγησαν τον µοιραίο σταθµάρχη
για να του αναθέσουν την ευθύνη του σταθµού και τις ζωές εκα-
τοντάδων επιβατών. Αφότου τοποθετήθηκε στη θέση αυτή µε τη
διαδικασία της κινητικότητας, η αρµόδια Ρυθµιστική Αρχή των Σι-
δηροδρόµων απουσίαζε, δεν έκανε απολύτως τίποτα. Ο έµπειρος
µηχανοδηγός της επιβατικής αµαξοστοιχίας δεν σταµάτησε,
όπως ρητά αναφέρει ο κανονισµός, όταν εισήλθε στην άλλη
γραµµή της καθόδου.

Στη Γερµανία τον Φεβρουάριο του 2016 δύο αµαξοστοιχίες συ-
γκρούστηκαν, µε αποτέλεσµα δώδεκα άνθρωποι να χάσουν τη
ζωή τους και ογδόντα εννέα να τραυµατιστούν, καθώς ο σταθ-
µάρχης έπαιζε ηλεκτρονικά παιχνίδια στο κινητό του εν ώρα ερ-
γασίας. Το 1998 στη Γερµανία πάλι από σύγκρουση αµαξοστοι-
χιών σκοτώθηκαν εκατόν ένας άνθρωποι. Στην Ιταλία τον Ιούλιο
του 2016 δύο αµαξοστοιχίες συγκρούστηκαν µε είκοσι τρεις αν-
θρώπους να τραυµατίζονται θανάσιµα, ενώ σε αντίστοιχο δυστύ-
χηµα το 2009 σκοτώθηκαν τριάντα δύο επιβάτες και νωρίτερα
πενήντα. Στην Ισπανία από ένα σιδηροδροµικό δυστύχηµα το
2013 σκοτώθηκαν ογδόντα άτοµα. Ακόµα και µε τα πιο προ-
ηγµένα συστήµατα ασφαλείας που λειτουργούν ως δικλίδες
ασφαλείας, το ανθρώπινο λάθος οδηγεί στο δυστύχηµα.

Γιατί να θέλει η Κυβέρνηση να συγκαλύψει οτιδήποτε σχετικό
µε το φορτίο, για το οποίο δεν έχει καµία ευθύνη; Με απόφαση
της ολοµέλειας εφετών που συγκροτήθηκε από είκοσι εφέτες,
ορίστηκε ο ειδικός εφέτης ανακριτής, ο οποίος και ερευνά τα
αίτια της σύγκρουσης, της έκρηξης και τα όσα ακολούθησαν
µετά. Μέχρι τώρα έχει ασκήσει σαράντα τρεις ποινικές διώξεις,
ενώ συνεχίζονται οι έρευνες. 

Εµπιστευόµαστε την ανεξάρτητη δικαστική εξουσία και θα πε-
ριµένουµε την ετυµηγορία της. Όταν δηλητηριάζεται η εµπιστο-
σύνη του λαού στους θεσµούς, µόνο τα άκρα ωφελούνται. Με
πολύ σεβασµό αναφέροµαι στα λόγια ενός πονεµένου πατέρα, ο
οποίος απηύθυνε έκκληση σε όλους τους πολιτικούς να αφήσουν
τις µικροπολιτικές και τις διαφωνίες και να σκύψουν το κεφάλι

στο θέµα των Τεµπών και της δικαιοσύνης. Ναι, να σκύψουµε
όλοι το κεφάλι µε ευλάβεια στα θύµατα και στους γονείς, να ενώ-
σουµε όλοι µαζί τις δυνάµεις µας, ώστε να µην ξανασυµβεί δυ-
στύχηµα, και να έχουµε ασφαλείς συγκοινωνίες.

Σήµερα που όλα αλλάζουν στον πλανήτη, που Διεθνές Δίκαιο,
αρχές και αξίες αντικαθίστανται από το δίκαιο του ισχυρότερου,
που επιβραβεύονται οι εισβολείς και οι αναθεωρητές και αµφι-
σβητούνται κυριαρχικά δικαιώµατα, που πόλεµοι και απρόβλε-
πτες ανακατατάξεις βρίσκονταν σε εξέλιξη στην περιοχή µας, θα
ωφελούσε τη χώρα να περάσει σε πολιτική αστάθεια και αβεβαι-
ότητα; Θα ωφελούσε την οικονοµία µας µετά από τόσες προσπά-
θειες και θυσίες του ελληνικού λαού να ξαναβρεθούµε πάλι
αντιµέτωποι µε αυτά που ζήσαµε στο πρόσφατο παρελθόν;

Χρειαζόµαστε πολιτική σταθερότητα, ηρεµία, εθνική ενότητα
και εθνική συνεννόηση. Η Ελλάδα σήµερα διαθέτει υψηλό κύρος.
Είναι πυλώνας σταθερότητας στην περιοχή και εξελίσσεται σε
σηµαντικό εµπορικό και ενεργειακό κόµβο. Οι σχέσεις µας µε τις
ΗΠΑ βρίσκονται σε άριστο επίπεδο. Έχουµε χτίσει στρατηγική
σχέση µε τη Γαλλία, το Ισραήλ, και παράλληλα διατηρούµε άρι-
στες σχέσεις µε όλες τις αραβικές χώρες. Ταυτόχρονα αναβαθ-
µίζουµε την αποτρεπτική ικανότητα των Ενόπλων Δυνάµεων µε
καινούργια οπλικά συστήµατα. Σήµερα η κατακερµατισµένη Αντι-
πολίτευση διαγκωνίζεται σε ακρότητες, ψεύδη και συνωµοσιολο-
γίας, αφού δεν έχουν θέσεις, δεν δίνουν ελπίδα και δεν τους
εµπιστεύεται ο ελληνικός λαός. 

Προχωρούµε στην επόµενη µέρα να ολοκληρώσουµε τις υπο-
δοµές, να τρέξουµε τις µεταρρυθµίσεις, να εκσυγχρονίσουµε
τους θεσµούς, να αλλάξουµε νοοτροπία στους κρατικούς φο-
ρείς, να εκπαιδεύεται και να αξιολογείται το προσωπικό των υπη-
ρεσιών. Η Κυβέρνηση έχει την ευθύνη και την εντολή από τον
λαό. Η αντιπολίτευση οφείλει να συµβάλλει µε προτάσεις και όχι
µε άρνηση σε όλα.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Κων-
σταντίνα Καραµπατσώλη από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τώρα τον
λόγο. Και µετά θα ακολουθήσει ο κ. Γεώργιος Ρούντας από τη
Νίκη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα την πρόταση δυσπιστίας που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής µε τη στήριξη και άλλων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης
κατά της Κυβέρνησής µας, µια πρόταση που υποβλήθηκε –ση-
µειωτέον- πριν την ολοκλήρωση της προ ηµερησίας διατάξεως
συζήτησης, ήτοι προτού δευτερολογήσει ο Πρωθυπουργός µας
και απαντήσει στα ερωτήµατα που έχουν τεθεί. Αυτό από µόνο
του κάτι σηµαίνει. Πρόκειται, λοιπόν, για µια ακόµη απόπειρα πο-
λιτικής εκµετάλλευσης της εθνικής µας τραγωδίας, πρόκειται για
µια κίνηση που δεν αποσκοπεί ασφαλώς στη σταθερότητα και
στην πρόοδο της χώρας, αλλά στη δηµιουργία εντυπώσεων και
αναταραχών, µε µοναδικό σκοπό το όφελος αυτών που την υπο-
κινούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαστε αφελείς, αλλά ούτε
ο ελληνικός λαός είναι. Όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι η πρόταση
αυτή δεν είναι αποτέλεσµα ειλικρινούς ενδιαφέροντος για τις
ανάγκες των πολιτών, αλλά µία συνειδητή προσπάθεια εκµετάλ-
λευσης του τραγικού δυστυχήµατος των Τεµπών για µικροπολι-
τικούς λόγους. 

Όλοι µας θέλουµε να αποκαλυφθεί η αλήθεια για το ατύχηµα
που στοίχισε τις ζωές τόσων συµπολιτών µας και µάλιστα τόσων
νέων ανθρώπων. Αυτό δεν τίθεται προς διαπραγµάτευση. Οι δια-
δικασίες που προβλέπει το Σύνταγµα είναι σε εξέλιξη και η τελική
κρίση θα δοθεί από τη δικαιοσύνη, η οποία και θα απονείµει αυτό
που πρέπει να απονείµει στον κάθε υπεύθυνο.

Η ελληνική κοινωνία αναζητά απαντήσεις, όχι αποσταθεροποί-
ηση. Ο ελληνικός λαός γνωρίζει καλά τη σχέση εµπιστοσύνης
που χτίσαµε µαζί από το 2019, που έφερε ουσιαστική πρόοδο και
ανάπτυξη σε κάθε τοµέα. Η οικονοµία ενισχύθηκε, οι µισθοί αυ-
ξήθηκαν, οι επενδύσεις πολλαπλασιάστηκαν, η ανεργία µειώθηκε.
Όλα αυτά έγιναν αφενός χάρη στην εµπιστοσύνη του κόσµου
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που στήριξε το πρόγραµµά µας, αλλά αφετέρου και στη δική µας
αφοσίωση και ακούραστη εργασία να υπηρετούµε τους πολίτες,
να βελτιώνουµε την καθηµερινότητά τους. Αυτός άλλωστε είναι
και ο ρόλος κάθε κυβέρνησης και εµείς θα φανούµε αντάξιοι της
εµπιστοσύνης αυτής. 

Ας έρθουµε τώρα στο ουσιαστικό ζήτηµα της σηµερινής συζή-
τησης που δεν είναι τίποτε άλλο από την πρόταση µοµφής για
τις ευθύνες στα Τέµπη. Είναι αυτονόητο ότι όλοι θέλουµε ένα
ασφαλές και σύγχρονο σιδηροδροµικό δίκτυο, όµως τα προβλή-
µατα που ήρθαν στην επιφάνεια µε αυτήν την τραγωδία δεν δη-
µιουργήθηκαν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα. Έχουν
βαθιές ρίζες και διαχρονικές ευθύνες. 

Εδώ τίθεται το ερώτηµα: Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που κυβέρνησε αυτήν τη χώρα και δεν ολοκλήρωσε ποτέ τη
σύµβαση 717, αναλαµβάνει άραγε τις ευθύνες της; Το ΠΑΣΟΚ
που για δεκαετίες δεν αναβάθµισε ούτε στο ελάχιστο το σιδηρο-
δροµικό δίκτυο, αποδέχεται το µερίδιο της ευθύνης του; 

Εµείς δεν κρυβόµαστε. Αναγνωρίζουµε τις αδυναµίες και ανα-
λαµβάνουµε δράση. Θέλουµε να εγγυηθούµε ότι το δυστύχηµα
των Τεµπών θα είναι το τελευταίο. Θέλουµε να δώσουµε στους
Έλληνες ασφαλή τρένα. Εσείς το θέλετε; Και αν το θέλετε, γιατί
δεν κάνατε τίποτα όταν είχατε τη διακυβέρνηση;

Η πρόταση δυσπιστίας είναι συνταγµατικό σας δικαίωµα. Εµείς
όµως υπερασπιζόµαστε τις δηµοκρατικές διαδικασίες και είµαστε
έτοιµοι να απαντήσουµε σε κάθε µορφής παραπληροφόρηση. Το
να µας κατηγορείτε για την κατάσταση των σιδηροδρόµων, ενώ
φέρετε και εσείς τεράστιες ευθύνες, είναι τουλάχιστον υποκρι-
τικό.

Όλοι είδαµε το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ για το ατύχηµα. Είναι
πραγµατικά αποκαρδιωτικό να διαπιστώνει κανείς πόσο ανεπαρ-
κές και απαρχαιωµένο είναι το σιδηροδροµικό µας δίκτυο, πόσα
πρέπει να αλλάξουν και φυσικά πρέπει να διερευνηθεί κάθε πα-
ράµετρος, ακόµη και αν το περιεχόµενο της εµπορικής αµαξο-
στοιχίας ήταν αυτό που συνέβαλε τελικά στη φωτιά και στους
θανάτους. Αυτή η διερεύνηση δεν γίνεται επειδή το απαιτεί η
Αντιπολίτευση, αλλά γιατί το επιβάλλει, κυρίες και κύριοι, η ηθική
µας.

Η µνήµη των θυµάτων απαιτεί απαντήσεις. Αναγνωρίζουµε τις
ευθύνες µας, όµως έχουµε αποδείξει ότι είµαστε η µόνη πολιτική
δύναµη που µπορεί να δώσει λύσεις. Αντεπεξήλθαµε σε κρίσεις,
εργαστήκαµε για την πρόοδο της χώρας. Εσείς αντίθετα επιµέ-
νετε στη λάσπη, στην εκµετάλλευση της οδύνης και στη χυδαία
εργαλειοποίηση του πόνου. 

Σε αυτήν τη στάση σας εµείς απαντάµε µε πράξεις. Θα απο-
δοθούν ευθύνες, οι υπαίτιοι θα τιµωρηθούν και το σιδηροδροµικό
µας δίκτυο θα εκσυγχρονιστεί, γιατί από την πρώτη µέρα που
αναλάβαµε αυτή ήταν η αποστολή µας, να δίνουµε λύσεις και
αυτήν την αποστολή θα την υπηρετούµε µέχρι τέλους.

Όπως είπε ο Νίκος Καζαντζάκης -η εµβληµατική του αυτή
φράση ακούστηκε πάρα πολλές φορές στην πορεία της Παρα-
σκευής-, «Η δικαιοσύνη δεν θα έρθει µοναχή της. Δεν έχει πόδια.
Εµείς θα τη σηκώσουµε στους ώµους µας και θα τη φέρουµε». 

Αυτό όµως είναι, κυρίες και κύριοι, το χρέος µας απέναντι στις
οικογένειες των θυµάτων, απέναντι στην κοινωνία που ζητά αλή-
θεια, απέναντι στη χώρα που δεν αντέχει άλλη τέτοια τραγωδία.
Δεν θα επιτρέψουµε να γίνει ο θρήνος πολιτικό εργαλείο εκµε-
τάλλευσης. Δεν θα αφήσουµε τη µνήµη των θυµάτων να χρησι-
µοποιηθεί ως µέσο αποσταθεροποίησης. Η Ελλάδα θα προχω-
ρήσει µπροστά, όχι µε συνθήµατα και καταγγελίες, αλλά µε έργα
και ευθύνη. 

Το Κοινοβούλιο καλείται σήµερα να επιλέξει να στηρίξει τη
µόνη Κυβέρνηση που µπορεί να φέρει τις λύσεις που έχει ανάγκη
η χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε κι εµείς για τον χρόνο. 

Ακολουθούν ο κ. Ρούντας και η κ. Βολουδάκη.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φθάσαµε στις

πρώτες πρωινές ώρες µετά από µια µαραθώνια συνεδρίαση που
συζητάµε την πρόταση µοµφής κατά της Κυβέρνησης από το
ΠΑΣΟΚ και τα υπόλοιπα κόµµατα που τη συνυπέγραψαν και λίγες
ηµέρες µετά από τη συζήτηση πάλι εδώ για την πρόταση του
ΠΑΣΟΚ για τη σύσταση προανακριτικής επιτροπής για το διπλό
έγκληµα των Τεµπών, µια πρόταση η οποία ξεπλένει τη Νέα Δη-
µοκρατία και που της δίνει το δικαίωµα να καυχιέται για την κοι-
νοβουλευτική µονοκρατορία της. 

Κύριοι του ΠΑΣΟΚ, είστε υπεύθυνοι γι’ αυτό και όσοι επίσης
συνυπέγραψαν αυτήν την πρόταση. Μάλιστα, από τη συζήτηση
που έγινε εδώ στην Ολοµέλεια αναφέρθηκε από πάρα πολλούς
Βουλευτές ότι το αποτέλεσµα αυτής της προανακριτικής είναι
ήδη προδιαγεγραµµένο. Δεν θα υπάρξει καµία ευθύνη.

Στηριχθήκατε, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, µόνο στο αδίκηµα της πα-
ράβασης καθήκοντος και µόνο για ένα πρόσωπο, γεγονός που
έδωσε το δικαίωµα στη Νέα Δηµοκρατία και µέσω του κ. Βορίδη
να έρθει εδώ να µας κάνει ένα µεγάλο µάθηµα, µια επίδειξη νο-
µικών γνώσεων, ποινικών γνώσεων και να καταλήξει εν ολίγοις
ότι δεν υπάρχει περίπτωση ποτέ να στοιχειοθετηθεί αυτό το αδί-
κηµα. Το είπε εξάλλου και ο εισηγητής της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Και όχι µόνο αυτό. Συνέβη και κάτι άλλο στην Ολοµέλεια, κάτι
επίσης παρανοϊκό. Όλα τα κόµµατα κατέκριναν αυτήν την πρό-
ταση του ΠΑΣΟΚ ότι είναι ξέπλυµα της υπόθεσης, ότι είναι µια
δεύτερη συγκάλυψη, ότι είναι αλυσιτελής, ατελέσφορη και το
αποτέλεσµα ποιο ήταν; Βρέθηκαν 277 «ναι» και αυτό είναι µια
τρανή απόδειξη της πολιτικής διπολικής διαταραχής η οποία δια-
κατέχει σύσσωµη την µεταπολιτευτική κοµµατοκρατία, η οποία
εξαπατά καθηµερινά τον ελληνικό λαό. 

Εµείς στη Νίκη είπαµε δέκα ηχηρά και τίµια «όχι» και καταθέ-
σαµε τη δική µας πρόταση για σύσταση προανακριτικής επιτρο-
πής µε διεύρυνση του αριθµού των εµπλεκοµένων πολιτικών
προσώπων, αλλά και της βαρύτητας των αδικηµάτων. Αυτή λοι-
πόν η σύµπραξη των κοµµάτων της µεταπολιτευτικής κοµµατο-
κρατίας θα βρει την τιµωρία της στις κάλπες από τον κυρίαρχο
ελληνικό λαό. 

Επιπλέον, κάτι άκουσα από διάφορους συναδέλφους της Κυ-
βέρνησης σήµερα και προφανώς το είπε και ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός. Έχει το θράσος να µιλάει για κράτος δικαίου, για
δικαιοσύνη, για δηµοκρατία, για κοινωνική συνοχή, όταν µε την
πρόσφατη ανακοίνωσή της η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων,
οι δικαστές, οι λειτουργοί της δικαιοσύνης στηλιτεύουν την ίδια
την παρέµβαση του Πρωθυπουργού µε επιστολή που τους
έστειλε και τους έδινε κατευθυντήριες γραµµές και τους έκανε
υποδείξεις για το πώς θα χειριστούν το ζήτηµα των Τεµπών. Τους
έλεγε δηλαδή πώς να κάνουν τη δουλειά τους. Θα καταθέσω
αυτήν εδώ την πρόταση στα Πρακτικά. Αριθµός πρωτοκόλλου 67,
12-2-25. 

Με αυτήν την επιστολή, κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε καταρρα-
κώσει πλήρως τη θεµελιώδη κατά το Σύνταγµα διάκριση των
εξουσιών και έχετε υπονοµεύσει ευθέως το κύρος της δικαιοσύ-
νης. 

Προσθέτω και τις κυβερνητικές επιθέσεις κατά της Ευρωπαίας
Εισαγγελέως κ. Κοβέση, η οποία ανέδειξε ορισµένες µόνο από
τις κραυγαλέες παραφωνίες του χειρισµού της υπόθεσης των Τε-
µπών, τις οποίες και αυτές θα καταθέσω στα Πρακτικά, γεγονός
που καταδεικνύει ότι δεν σέβεστε ούτε τους ευρωπαϊκούς θε-
σµούς, τους οποίους λέτε ότι τιµάτε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ρούντας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είστε κατ’ επίφαση Ευρωπαίοι, κύριοι της Κυβέρνησης. Δεν
έχετε απολύτως καµία σχέση µε τη δηµοκρατία και σας ενδιαφέ-
ρει µόνο η διαρκής νοµή της εξουσίας. Η πολιτική σας σκέψη
είναι βαθιά αυταρχική και γίνεται µε όρους εκλόγιµης ολιγαρχίας.
Η διαβουλευτική δηµοκρατία σας είναι παντελώς ξένη και µισητή
για εσάς. Έχετε στυγνή αντιλαϊκή αντίληψη. 

Είναι ξεκάθαρο, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι καταστρέφετε και την
Ελλάδα και τους Έλληνες. Δεν σας εµπιστεύεται πλέον ο ελληνι-
κός λαός. Και µας έχετε δείξει ότι δεν εξυπηρετείτε το δηµόσιο
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εθνικό συµφέρον. Εξάλλου ούτε καν τα εθνικά συµφέροντα δεν
µπορείτε να προστατεύσετε. Ενώ η Ελλάδα, λοιπόν, διά στόµα-
τος του κ. Μητσοτάκη δήλωσε ότι είµαστε σε πόλεµο µε τη Ρωσία
και έλαβε θέσεις βασιλικότερες του βασιλέως στον ρωσοουκρα-
νικό πόλεµο αποστέλλοντας στρατιωτικό εξοπλισµό στην Ουκρα-
νία αποδυναµώνοντας την άµυνα των νησιών, τελικά τι κατάφερε;
Έµεινε εκτός από τις συζητήσεις που διεξάγονται για τις νέες
εξελίξεις λόγω της νέας αµερικανικής διοίκησης. 

Η γεραπετρίτειος εξωτερική πολιτική των συµβιβασµών, του
κατευνασµού και των επικύψεων φρόντισε να µη λάβει ούτε το
ελάχιστο αντάλλαγµα από τους δυτικούς εταίρους και τους συµ-
µάχους για την εξαιρετικά αλλοπρόσαλλη επιθετική στάση που
κρατήσαµε κατά της Ρωσίας ενώ χρειαζόταν, όπως το λέγαµε
εξαρχής η Νίκη, µια µετριοπαθή στάση χωρίς ενεργή συµµετοχή
στο µέτωπο αυτό από το οποίο δεν ξέρουµε και τελικά πώς θα
καταλήξουµε. 

Επιµένετε µέχρι και σήµερα, κύριοι της Κυβέρνησης, να µιλάτε
υποκριτικά για ήρεµα νερά στο Αιγαίο την ώρα που η Τουρκία
βρυχάται κάθε τρεις και λίγο µιλώντας για την τουρκική µει-
ονότητα στη Θράκη, για γαλάζια πατρίδα, για casus belli, για τον
θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό. Και όλα αυτά τη στιγµή κατά
την οποία ο Δήµαρχος Αλεξανδρούπολης µε έντονη ανησυχία –
σας το διαβάζω- δήλωσε πρόσφατα ότι επίκειται ένας αθόρυβος
εποικισµός στην περιοχή, όπου κάτοικοι της Βουλγαρίας και
τουρκικών κεφαλαίων και συµφερόντων αγοράζουν µε 10.000-
15.000 ευρώ παρατηµένες κατοικίες. Το καταθέτω κι αυτό στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ρούντας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το επεισόδιο -να µην ξεχνάµε- έξω από την Κάσο ήταν επίδειξη
της διπλωµατίας των κανονιοφόρων της Τουρκίας, η οποία κάνο-
ντας επίδειξη ναυτικής ισχύος κατήργησε στο πεδίο τη συµφωνία
οριοθέτησης ΑΟΖ που έχει Ελλάδα και Κύπρος. Άραγε πότε ανα-
δείξατε στο διεθνές και ευρωπαϊκό επίπεδο επί της ουσίας τον
αναθεωρητισµό της Τουρκίας µε την παράνοµη εισβολή και κα-
τοχή στην αδελφή µας Κύπρο ως µείζον παράδειγµα κατάφωρης
παραβίασης της διεθνούς νοµιµότητας; 

Δεν έχετε απολύτως, κύριοι της Κυβέρνησης, καµία επαφή και
σχέση µε την πνευµατική και πολιτισµική παράδοση και ιστορία
των Ελλήνων. Είστε µέρος της κοµµατοκρατίας η οποία έστρωσε
τον δρόµο για την επικράτηση της µεταπολιτικής και της νεκρο-
πολιτικής. Καταφέρατε το ακατόρθωτο. Ποιο; Δηλαδή, οι Έλλη-
νες που είναι εκ φύσεως πολιτικά και ελεύθερα πρόσωπα να
απαξιώσουν πλήρως στην καρδιά τους το νόηµα της πολιτικής
συµµετοχής λόγω των αυθαιρεσιών σας. 

Και µε αυτό το στίγµα θα µείνετε στη σύγχρονη πολιτική ιστο-
ρία της Ελλάδος. Είστε η πραγµάτωση του Όργουελ του 1984,
της νεοµιλίας του Όργουελ. Καθιερώσατε έναν καινοφανή όρο
του νέου πατριωτισµού τον οποίο αν ρωτήσουµε και εσάς τους
ίδιους δεν θα ξέρετε να µας δώσετε την ερµηνεία. 

Αλλοιώσατε την έννοια της παραδοσιακής οικογένειας στοιχι-
ζόµενοι πλήρως πίσω από την woke ατζέντα. Πάλι όµως βρεθή-
κατε ανακόλουθοι και βιαστήκατε να µαζέψετε αυτή την ύβρη
καθαρά από πολιτικό καιροσκοπισµό µόλις άλλαξε η διοίκηση
στην Αµερική. Αλλά δεν µπορεί να περιµένει και κανείς τίποτα κα-
λύτερο από εσάς τη στιγµή που έχετε εγκλωβιστεί στην ψηφιακή
ζωή και στον ψηφιακό ολοκληρωτισµό του οποίου είστε ένα ξε-
κάθαρο γρανάζι. Λειτουργείτε µε τεχνητή νοηµοσύνη στην πολι-
τική σας δράση και είστε ανίκανοι να καταλάβετε πως ζει ο απλός
ελληνικός λαός. Είστε και επικίνδυνοι και ακατάλληλοι. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε για τον χρόνο.
Τον λόγο έχει η κ. Βουλουδάκη. Αµέσως µετά θα ακολουθήσει

ο κ. Φλώρος και θα ολοκληρώσουµε µε τον κ. Κρητικό. 
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, δύο χρόνια µετά από µια

εθνική τραγωδία, δύο χρόνια µετά από τη στιγµή που µε τραγικές
συνέπειες αναµετρήθηκαν διαχρονικές δυσλειτουργίες και στρε-

βλώσεις της Μεταπολίτευσης και που για ακόµη µια φορά η κοι-
νωνία µε µια συλλογική ενσυναίσθηση µάς έδειξε τον δρόµο για
σεβασµό στα θύµατα και τους οικείους τους, στους γονείς που
έχασαν τα παιδιά τους και σε όλους αυτούς που δεν θα ξαναδούν
τους αγαπηµένους τους. 

Σε αυτή τη χρονική στιγµή της συναισθηµατικής φόρτισης, σε
αυτή τη στιγµή που όλοι πρέπει να σκύψουµε το κεφάλι απέναντι
στον πόνο, κάποιοι επενδύουν στην τοξικότητα. Εργαλειοποιούν
τον πόνο µετατρέποντάς τον σε ελατήριο µικροπολιτικών στό-
χων, σε εργαστήριο µικροκοµµατικών ωφεληµάτων για να διασώ-
σουν την πολιτική τους ύπαρξη, για να διατηρήσουν τη µικρο-
εξουσία τους, ενώ σήµερα σε αυτή τη χρονική στιγµή, είναι πλέον
ξεκάθαρο ότι διαµορφώνεται µια πραγµατικότητα όπου σχηµα-
τίζονται δύο αντικρουόµενες πλευρές. Από τη µια η Κυβέρνηση
µε την ειλικρινή πρόθεση για µεταρρυθµίσεις και από την άλλη η
οµάδα όλων αυτών που στο όνοµα τάχα της κοινωνίας τάσσονται
εναντίον της µε τοξικότητα, µε ψέµατα, µυθεύµατα, µε παραγωγή
έντασης, διχόνοιας και διαχωρισµών. 

Μην παρεξηγηθώ. Δεν υποστηρίζω ότι όλα έγιναν σωστά. Αυτό
όµως που κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει είναι η θέληση για
αλήθεια, ο σεβασµός των θυµάτων και των συγγενών και ο από-
λυτος σεβασµός στη δικαιοσύνη. Το πόρισµα του ανεξάρτητου
φορέα δίνει απαντήσεις σε όλα τα ερωτήµατα που κάποιοι συνε-
χίζουν να θέτουν επιµένοντας σε µια λογική µόχλευσης της κοι-
νωνικής δυσπιστίας. Γνωρίζουν ότι το ψέµα, η δυσπιστία και η
τοξικότητα ευνοεί τους καιροσκοπικούς τους στόχους. Ο κίνδυ-
νος η πολιτική ζωή να κατρακυλήσει σε ένα βούρκο αµφιβολίας
για όλους και για όλα είναι υπαρκτός. Άλλωστε η άλλη όψη της
πολιτικής αστάθειας είναι η διάρρηξη κάθε σχέσης εµπιστοσύνης
µέσα στην κοινωνία επί σκοπό µε ψέµατα και τερατώδεις ανακρί-
βειες. Και αυτός όπως ξέρετε είναι ο µεγαλύτερος κίνδυνος για
τη δηµοκρατία µας. 

Επικαλείστε τα συλλαλητήρια. Η ηχηρή φωνή των συλλαλητη-
ρίων της περασµένης Παρασκευής ακούγεται ακόµη σε ολό-
κληρη την ελληνική κοινωνία. Οι συµµετέχοντες ζήτησαν αλήθεια
και δικαιοσύνη αλλά ταυτόχρονα και δικαίωση των θυµάτων. Ζή-
τησαν το αυτονόητο, ασφαλείς και σύγχρονες συγκοινωνίες για
τη χώρα, µαζί µε µια πολιτεία η οποία θα είναι ικανή να προστα-
τεύει τους πολίτες της. Έγιναν λάθη, όµως παραµένουµε προση-
λωµένοι στον στόχο. Παραδεχόµαστε και τις δυσκολίες και τις
αστοχίες. Και προχωράµε διορθώνοντάς τες. 

Διαβάζουµε προσεκτικά την έκθεση του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, έναν
φορέα τον οποίο αυτή η Κυβέρνηση σύστησε χωρίς µάλιστα τη
στήριξη της Αντιπολίτευσης. Και συνεργάστηκε µε ευρωπαίους
ειδικούς µακριά από κάθε πολιτική παρέµβαση. Και όµως αυτό
τον οργανισµό και την ίδρυσή του η Αντιπολίτευση δεν τον στή-
ριξε. Τι κάνει την Αντιπολίτευση τόσο αλλεργική µε την αλήθεια;
Γιατί συντάσσεται µε ό,τι πιο λαϊκίστικο πολιτικά; Γιατί δίνετε πο-
λιτικό οξυγόνο σε αυτούς που κάποτε καταγγέλλατε;

Το είπα και πριν και το ξαναλέω και τώρα. Αφήσαµε τα ψέµατα
να ανθίσουν. Επιτρέψαµε στους συνωµοσιολόγους του διαδι-
κτύου και του φτηνού εντυπωσιασµού να παρεισφρήσουν ανα-
πάντητοι. Ίσως λόγω πολιτικού πολιτισµού υποτιµήσαµε τη
δύναµη που µπορεί όλες αυτές οι θεωρίες να έχουν στην κοινή
γνώµη. Ενδεχοµένως δεν πείσαµε την κοινωνία ότι η ανάταξη των
τρένων αποτέλεσε την πρώτη µας προτεραιότητα. 

Δεν εξηγήσαµε ούτε αυτά τα οποία έγιναν -και είναι πολλά- όλο
αυτό το διάστηµα. Δεν εξηγήσαµε τις δυσκολίες τις οποίες αντι-
µετωπίσαµε. Πρέπει να προσπαθήσουµε περισσότερο. Θα δου-
λέψουµε περισσότερο. Αυτή είναι η εντολή των πολιτών µαζί µε
την απόλυτη οριστική απόδοση δικαιοσύνης. 

Ας είµαστε ξεκάθαροι. Μόνο η δικαιοσύνη µπορεί τελικά να
ρίξει φως σε αυτή την τραγωδία. Ούτε τα κόµµατα, ούτε οι πλα-
τείες. Μπορεί κάποιοι να φαντάζονται µια πολιτεία χωρίς διά-
κριση εξουσιών, οργανωµένη πολιτεία και θεσµοθετηµένη προ-
στασία των πολιτών. Η Ελλάδα είναι µια ευρωπαϊκή δηµοκρατία
µε θεσµούς, νόµους και Σύνταγµα. Το πάγιο όνειρό τους για συ-
νεχή ταραχή για βία και αποσταθεροποίηση θα συντριβεί για
ακόµη µια φορά. 

Και θέλω από αυτό το Βήµα να σας κοιτάξω στα µάτια, να κοι-
τάξω στα µάτια όλους τους Έλληνες και τις Ελληνίδες και να πω
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ότι υπάρχει ο κίνδυνος η κοινωνία µας να διχαστεί και το συλλο-
γικό πένθος, αυτό που κανονικά θα έπρεπε να µας ενώνει, να µας
διχάσει. Άλλωστε σε µια εποχή παγκόσµιων κραδασµών και διε-
θνούς αστάθειας αυτή η εσωτερική ισορροπία αναδεικνύεται σε
ζητούµενο σε κάθε δηµοκρατία. Και θα ήταν ολέθριο σε αυτή
ακριβώς τη συγκυρία να απειληθεί στην Ελλάδα. Η παράταξή µας
είναι διαχρονικά η παράταξη της ισχυρής Ελλάδας, της Ελλάδας
των πολιτών, του σεβασµού των θεσµών και των αδύναµων. 

Η σταθερότητα είναι προϋπόθεση για πρόοδο από την ανά-
πτυξη της οικονοµίας µέχρι τη θωράκιση της εθνικής άµυνας,
από τη διατήρηση της κοινωνικής συνοχής µέχρι την πρόοδο των
δικαιωµάτων των πολιτών. Εµείς γι’ αυτά πασχίζουµε και γι’ αυτά
θα συνεχίζουµε να παλεύουµε. Εσείς, σαν άλλοι Δον Κιχώτες, συ-
νεχίζετε να φλερτάρετε µε τους ανεµόµυλους του λαϊκισµού, της
έντασης και του µικροκοµµατισµού. Και όταν ξυπνήσετε, η κοι-
νωνία θα σας ανταποδώσει αυτή σας τη σπουδή, τη στιγµή που
είναι η απόλυτη κρίση της αλήθειας, στις εκλογές. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Φλώρος και µετά ο κ. Κρητικός. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία πρόταση δυσπιστίας δεν

είναι µια απλή τυπική διαδικασία. Είναι η φωνή ενός λαού που
ασφυκτιά. 

Και σήµερα, µέσα από αυτήν τη συζήτηση, δεν µιλάµε µόνο
εµείς. Μιλάει ο ελληνικός λαός. Η Κυβέρνηση αυτή δεν απέτυχε
µόνο σε έναν τοµέα, έχει αποτύχει παντού. Παραλάβατε µια
χώρα µε δυνατότητες και όταν έρθει η ώρα να την παραδώσετε
-γιατί έρχεται αυτή η ώρα, πλησιάζει- θα παραδώσετε µια χώρα
αδύναµη, λεηλατηµένα και αποµονωµένη. 

Γι’ αυτό και ψηφίζουµε την πρόταση δυσπιστίας, όχι όµως για
να στείλουµε απλά ένα πολιτικό µήνυµα, αλλά γιατί είναι η ελάχι-
στη πράξη ευθύνης απέναντι σε έναν λαό που δεν αντέχει άλλο.
Και ο ελληνικός λαός αξίζει µια Κυβέρνηση που να τον σέβεται,
αλλά αξίζει και µια Κυβέρνηση που να την σέβονται. Γιατί όπως
αδιαφορήσατε για τους πολίτες αυτής της χώρας, αδιαφορήσατε
και για τη θέση µας στον κόσµο. Γιατί δεν είναι µόνο η ελληνική
κοινωνία που δεν σας εµπιστεύεται πια, ούτε ο υπόλοιπος κόσµος
σας παίρνει στα σοβαρά. 

Στην εξωτερική πολιτική έχετε καταφέρει κάτι µοναδικό, η Ελ-
λάδα να είναι ταυτόχρονα ανύπαρκτη στα κέντρα αποφάσεων και
αποµονωµένη από όλους. Στην Ευρώπη, είµαστε ο δεδοµένος
και προβλέψιµος «yes man», θεωρούν ως σοβαρό παράγοντα την
Τουρκία και την Ελλάδα την πέταξαν εκτός. Μας πούλαγε φού-
µαρα ο Πρωθυπουργός ότι οι Γάλλοι θα ήταν µαζί µας σε θερµό
επεισόδιο µε τους Τούρκους και τώρα οι Γάλλοι µαζί µε τους Άγ-
γλους πουλάνε πυραύλους στην Τουρκία. Στα Βαλκάνια έχουµε
καταντήσει κοµπάρσοι, ενώ η Τουρκία στήνει παιχνίδια και επε-
κτείνει την επιρροή της. Και στις ΗΠΑ, επιλέξατε για ακόµη µια
φορά τη λάθος πλευρά της ιστορίας, την πλευρά του χαµένου,
ποντάροντας στον Μπάιντεν όταν όλοι έβλεπαν την επιστροφή
του Τραµπ. Και το ίδιο κάνατε και στο ρωσοουκρανικό, όπου αντί
να βοηθήσουµε να σταµατήσει ο πόλεµος και κυρίως να σταµα-
τήσει να πεθαίνει κόσµος, κάνετε εχθρό µας τη Ρωσία, στηρίζετε
εµµονικά την Ουκρανία και την συνέχεια του πολέµου. Και κατα-
λήξαµε να έχουµε ταυτόχρονα απέναντί µας Ρωσία, οι Ηνωµένες
Πολιτείες και ακόµη την ίδια την ευρωπαϊκή ένωση.

Στα οικονοµικά, είστε η µόνη Κυβέρνηση που πανηγυρίζει για
τη σταθερότητα, ενώ οι πολίτες ζουν σε οικονοµική αστάθεια. Τα
ενοίκια είναι απλησίαστα. Οι µισθοί ένα πολύ κακό ανέκδοτο, τα
καύσιµα, η ενέργεια, τα τρόφιµα είναι πιο ακριβά από ποτέ. Και
τώρα µας πουλάτε το παραµύθι της ανάπτυξης. Ανάπτυξη για
ποιoν; Για τα funds που αγοράζουν τα σπίτια των Ελλήνων; Για
τις πολυεθνικές που βγάζουν υπερκέρδη ενώ ο λαός στενάζει;
Δεν µπορείτε να µιλάτε για σταθερότητα σε µια χώρα όπου οι πο-
λίτες δεν µπορούν να επιβιώσουν. Και όπως αδιαφορείτε για την
οικονοµική επιβίωση των πολιτών, έτσι αδιαφορήσατε και για την
ίδια τους τη ζωή, γιατί αν υπάρχει ένα γεγονός που συµπυκνώνει
την αποτυχία, την ανευθυνότητα και την εγκληµατική αδιαφορία

αυτής της Κυβέρνησης, αυτό δεν είναι άλλο από το έγκληµα των
Τεµπών. 

Από την πρώτη στιγµή, ο Πρωθυπουργός παρενέβη σε µια δι-
καστική υπόθεση που ακόµα και δύο χρόνια µετά παραµένει στο
επίκεντρο της λαϊκής οργής. Και δεν το έκανε για να αποκαλύψει
την αλήθεια, αλλά για να τη θάψει. 

Με αυτές τις παρεµβάσεις, όµως, παραβίασε κατάφωρα τη
διάκριση των εξουσιών, τη θεµελιώδη αρχή κάθε δηµοκρατίας.
Με νοοτροπία απόλυτου άρχοντα, θεωρεί πως αφού ο λαός του
έδωσε εντολή να κυβερνήσει, η εξουσία ανήκει αποκλειστικά σε
αυτόν και όλοι οι υπόλοιποι οφείλουµε υποταγή. Διότι αυτή είναι
η µέθοδος Μητσοτάκη, ένα καθεστώς που κυβερνά µε έναν και
µόνο κανόνα: Ό, τι µας ενοχοποιεί, εξαφανίζεται. 

Το είδαµε στις υποκλοπές. Το είδαµε στη διαχείριση της παν-
δηµίας. Το είδαµε σε κάθε µεγάλο σκάνδαλο διαφθοράς. Το βλέ-
πουµε και τώρα στο έγκληµα των Τεµπών. Η συγκάλυψη είναι
κανόνας για αυτήν την Κυβέρνηση. Η καταστροφή στοιχείων είναι
µηχανισµός επιβίωσης και η αλλοίωση της πραγµατικότητας είναι
στρατηγική διακυβέρνησης. 

Σας τα έλεγα, άλλωστε, πριν δύο µέρες στη συζήτηση για την
προανακριτική. Έβγαλα εδώ το κατηγορητήριο για τον Κυριάκο
Μητσοτάκη και τα µέλη της Κυβέρνησης, σας είπα για την εγκλη-
µατική οργάνωση, σας είπα και για τη συγκάλυψη το έγκληµα των
Τεµπών. Και σήµερα, έρχεται το mail του Τριαντόπουλου και τα
επιβεβαιώνει όλα αυτά, ιδίως αυτό περί εγκληµατικής οργάνω-
σης. 

Και ξέρετε ποιο είναι το χειρότερο; Ότι δεν σοκαρίστηκε κανέ-
νας, γιατί όλοι ξέραµε ότι αυτή η Κυβέρνηση λειτουργεί σαν
εγκληµατική οργάνωση. Απλά τώρα υπάρχει και η γραπτή από-
δειξη της ενοχής τους και η οµολογία πως ό,τι έγινε για τα Τέµπη
έπρεπε να θαφτεί. 

Γιατί τι λέει το mail του Τριαντόπουλου; Δώστε λεφτά να µπα-
ζώσω. Να µπαζώσεις τι; Τα στοιχεία, την αλήθεια, τις ευθύνες;
Και να µας πείτε τι; Ότι το µπάζωµα έγινε για καλό σκοπό; Ποιο
καλό σκοπό; Για το καλό του Κυριάκου Μητσοτάκη και των
Υπουργών του έγινε. Δεν έγινε ούτε για το καλό της χώρας ούτε
της δικαιοσύνης ούτε των οικογενειών που έχασαν τα παιδιά
τους. Δεν υπάρχει, λοιπόν, µεγαλύτερη προσβολή από αυτήν που
διαπράττει η Κυβέρνηση απέναντι στις οικογένειες των θυµάτων.
Και σήµερα, αντί να απαντήσουν, ψελλίζουν δικαιολογίες.

Γιατί, άκουσα νωρίτερα σήµερα τον Γεραπετρίτη ο οποίος πνι-
γόταν στα λόγια του, δεν ήξερε τι να πει, έλεγε «να, δεν ήταν
αυτό που νοµίζετε», «έπρεπε να δώσουµε για µετά» «αποκαθι-
στούµε». Αποκαθιστούσατε τι; Τα στοιχεία που σας ενοχοποι-
ούσαν; Γιατί αυτά έλεγε πιο πριν ο Γεραπετρίτης. Ψέλλιζε, τραύ-
λιζε και έχανε τα λόγια του. Και ο Σκέρτσος έβγαλε το κινητό, δεν
ήξερε τι να κάνει, έδειχνε εκεί φωτογραφίες από το Μάτι, έλεγε
για ουρές σε άλλα κόµµατα, εργαλειοποιήσεις. Άλλα λόγια ν’
αγαπιόµαστε. Έψαχναν τρόπο να ξεφύγουν, δεν είχαν να πουν
τίποτα.

Και γιατί δεν είχαν να πουν τίποτα; Γιατί είναι ένοχοι και γιατί ο
Κυριάκος Μητσοτάκης ήξερε για το µπάζωµα, ήξερε ότι εξαφα-
νίσατε αποδείξεις, ήξερε ότι αν έµεναν τα στοιχεία εκεί θα απο-
δεικνυόταν η ενοχή σας, γιατί ήταν αυτός που έδωσε το πράσινο
φως για τη συγκάλυψη, γιατί ήξερε ότι αν έβγαινε η αλήθεια, θα
ήταν τελειωµένος. Ήξερε ότι δεν ήταν απλώς ένα τραγικό δυστύ-
χηµα, αλλά ένα προµελετηµένο έγκληµα αδιαφορίας, παραλεί-
ψεων και συµφερόντων. Και τώρα, τρέχουν σαν τα ποντίκια να
ξεφύγουν από τις ευθύνες τους. 

Αλλά υπάρχει κάτι που σίγουρα δεν πρόκειται να το µπαζώ-
σουν ποτέ. Δεν µπορούν να µπαζώσουν την οργή της κοινωνίας.
Δεν µπορούν να µπαζώσουν τη φωνή των ανθρώπων που απαι-
τούν δικαιοσύνη. Και σίγουρα, δεν µπορούν να µπαζώσουν τις
κραυγές των οικογενειών που ζητούν απαντήσεις και δικαίωση.
Γιατί, εκεί έξω, πέρα από τα στηµένα πάνελ τους, πέρα από τους
ακριβοπληρωµένους δηµοσιογράφους τους, πέρα από τα δελτία
που µιλούν για τραγικό ανθρώπινο λάθος, υπάρχει ένας λαός που
δεν ξεχνά. Ένας λαός που φώναξε στους δρόµους ότι ήταν
έγκληµα και όχι ατύχηµα. Ένας λαός που σας βλέπει και γυρνάει
το κεφάλι από αηδία. Ένας λαός που δεν σας πιστεύει πια. 

Αυτή η οργή δεν ξεθυµαίνει και δεν εξαγοράζεται µε ψεύτικες
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συγγνώµες, γιατί σήµερα µπορεί να γελάτε κρυφά στα υπουρ-
γικά σας γραφεία επειδή ζείτε σ’ έναν κόσµο δικό σας, έναν
κόσµο µε κοστούµια, συµβούλους και επιτελικούς µηχανισµούς
που κρύβουν την αλήθεια, ενώ ο κόσµος εκεί έξω ζει µε φόβο και
την οργή και την αίσθηση ότι δεν υπάρχει δικαιοσύνη. Και αυτή
η απόσταση είναι αυτή που θα σας καταπιεί. 

Μπορείτε να αγνοείτε όσο θέλετε την πραγµατικότητα, να πα-
ραχαράσσετε την αλήθεια, να θάβετε αποδείξεις και να φυλακί-
ζετε αυτούς που σας καταγγέλλουν. Μπορεί να έχετε την
εξουσία, µπορεί να έχετε τα µέσα ενηµέρωσης, να έχετε τους µη-
χανισµούς, αλλά αυτό που δεν έχετε είναι ο ελληνικός λαός και
χωρίς τον λαό, κανένα καθεστώς δεν στέκεται όρθιο. Δεν υπάρχει
τίποτα πιο δυνατό από µία οργή που ωριµάζει και σίγουρα, δεν
υπάρχει τίποτα πιο επικίνδυνο από ανθρώπους που δεν σας φο-
βούνται πια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Είναι λυπηρό στη
Βουλή, εδώ στον ναό της δηµοκρατίας να ακούγονται φράσεις
όπως «εγκληµατική οργάνωση». Θα συνιστούσα στον συνάδελφο
να αποσύρει αυτήν τη φράση και να διαγραφεί από τα Πρακτικά
της Βουλής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Δεν αποσύρω τίποτα. Όταν θα
αποσύρετε εσείς τα δικά σας, τότε ίσως να τα αποσύρω κι εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Κρητικέ, έχετε τον λόγο.

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, ένα σχεδόν χρόνο µετά την

κατάθεση της πρότασης δυσπιστίας από το ΠΑΣΟΚ, η Ολοµέλεια
συζητά επί µιας νέας πρότασης από διευρυµένη αυτήν τη φορά
σύνθεση κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, η οποία έχει και πάλι ως
έρεισµα και άξονα περιστροφής την τραγωδία των Τεµπών. 

Είναι µια πρόταση εντός της οποίας επαναλαµβάνεται το ση-
µείο που πυροδότησε και προκάλεσε ουσιαστικά την περσινή
πρόταση, ένα σηµείο η βασιµότητα του οποίου έχει κριθεί από
πόρισµα του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου, όµως η Αντιπο-
λίτευση επιµένει να το αναφέρει. Αναφέροµαι στη δήθεν µοντα-
ζιέρα που δήθεν στήθηκε από το Μαξίµου. 

Στην πραγµατικότητα, όµως, δεν ήταν κάτι άλλο από ένα προ-
πέτασµα για να προσαφθούν στην Κυβέρνηση ανυπόστατες κα-
τηγορίες για χάλκευση κρίσιµων ηχητικών στοιχείων, που από την
πρώτη στιγµή δόθηκαν γνήσια και αυτούσια στη δικαιοσύνη,
όπως πιστοποιεί το πόρισµα του Μετσοβίου που συντάχθηκε κα-
τόπιν εισαγγελικής παραγγελίας. 

Κύριοι συνάδελφοι, τα Τέµπη είναι το συλλογικό τραύµα που
µας χαρακτηρίζει. Ουδείς σε αυτή την Αίθουσα δικαιούται να
είναι περισσότερο ευαίσθητος µετά από µια τέτοια τραγωδία.
Όλοι είµαστε γονείς και µπορούµε να συναισθανθούµε τον πόνο
των γονιών, των συγγενών. Θα έλεγα φτάνει πια η πλειοδοσία.
Είναι γεγονός πως η λέξη «συγγνώµη» δεν αρκεί, αλλά είναι ανα-
γκαία απ’ όλους µας. Κανείς µας, και εννοώ ως Βουλευτές, τα
κόµµατα µας που έχουν ιστορία και συνέχεια, δεν προήλθε από
παρθενογένεση.

Θρηνήσαµε πενήντα επτά συνανθρώπους µας. Θρηνήσαµε
κατά ένα µεγάλο αριθµό τον ανθό της νιότης µας, τα παιδιά που
δεν έφτασαν ούτε στα µισά της διαδροµής της ζωής. Τα Τέµπη,
όµως, είναι και η σαφής απόδειξη ότι το κράτος συσσώρευσε δια-
χρονικές παθογένειες. Υπάρχουν διαχρονικές ευθύνες. Υπάρ-
χουν και δικές µας ευθύνες βέβαια, αλλά η διαφορά είναι πως
εµείς τις αναγνωρίζουµε και ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, ήταν ξεκάθαρος σε αυτό. 

Να υπενθυµίσω σε αυτό το σηµείο πως ένα από τα µηνύµατα
των πάνδηµων συναθροίσεων του Ιανουαρίου και του Φεβρουα-
ρίου ήταν να µην εργαλειοποιηθούν, να µη γίνουν αντικείµενο
κοµµατικής εκµετάλλευσης τα Τέµπη. Οι συµµετέχοντες πολίτες
συνασπίστηκαν και επιστρατεύτηκαν κάτω από ένα κοινό παλ-

λαϊκό αίτηµα, την απόδοση δικαιοσύνης. Η Αντιπολίτευση, όµως,
περί άλλα τυρβάζει, προσκολληµένη µε την προσπόριση πρό-
σκαιρων µικροκοµµατικών ωφελειών, τη στιγµή που οι οικογέ-
νειες των θυµάτων διαµηνύουν σε όλους τους τόνους ότι ουδείς
πρέπει να επιχειρεί να καρπωθεί οφέλη από το πολύνεκρο δυστύ-
χηµα. 

Κι έρχοµαι να αναρωτηθώ, κυρίες και κύριοι, κρίνοντας τη
στάση της Αντιπολίτευσης: Τι είναι χειρότερο ότι δεν κατάλαβαν
ή το ότι δεν θέλουν να καταλάβουν τα µηνύµατα που εκπέµπονται
από την πρωτόγνωρη κοινωνική κινητοποίηση και από τις οικογέ-
νειες των νεκρών. Μια κοινωνική κινητοποίηση που κατέδειξε, συν
τοις άλλοις, ότι ο κόσµος δύο χρόνια µετά δεν κινητοποιήθηκε
για να λύσουν τα κόµµατα τα εσωτερικά τους προβλήµατα ή τις
µεταξύ τους αντιθέσεις ή αντιπαλότητες. Το µήνυµα του κόσµου
ήταν εκκωφαντικό. Δεν µπορεί η Βουλή να συνεδριάζει και απόη-
χος να είναι πως δεν πήρε το µήνυµα και αδυνατεί να συνειδητο-
ποιήσει τη βαρύτητά του. 

Είπα και πέρσι στη συζήτηση επί του πορίσµατος της εξετα-
στικής ότι στη θέση των οικογενειών που έµειναν πίσω να ζουν
κατακερµατισµένες ζωές δεν µπορούµε να µπούµε. Ο χρόνος πά-
γωσε για εκείνους στις 23.18’ της 28 Φεβρουαρίου 2023. Δεν
µπορούµε να µπούµε στη θέση τους. Όµως, σκύβουµε το κεφάλι
και τους ακούµε, τους αφουγκραζόµαστε µε τον προσήκοντα σε-
βασµό. Είχα µάλιστα πει τότε επιλογικά πως ο πόνος, είτε φανε-
ρός είτε σιωπηλός, είναι ένας. Ουδείς µπορεί να υποδείξει στους
ανθρώπους των θυµάτων των Τεµπών και κάθε τραγωδίας που
σηµάδεψε τη χώρα µας πώς θα θρηνούν, πώς θα εκδηλώνουν
τον πόνο τους και ουδείς επιτρέπεται να εκµεταλλεύεται τον αν-
θρώπινο πόνο. 

Ακόµα και στην ενσυναίσθηση, όµως, το να συµµερίζοµαι δη-
λαδή τον πόνο σου και πάσχω µαζί σου, κάποιοι θέλουν να τα βά-
λουν στο ζύγι, διατρανώνοντας πως µόνο αυτή τη διαθέτουν. Όχι,
κύριοι. Ξεκάθαρα όχι. Ουδείς εδώ µέσα διαθέτει ηθικό πλεονέ-
κτηµα. Δεν µπαίνει στη ζυγαριά η ενσυναίσθηση. 

Πρόκειται, λοιπόν, για µια πρόταση δυσπιστίας που πέρα από
το θέµα των Τεµπών βρίθει ψόγων συνολικά για την κυβερνητική
πολιτική, από µία Αντιπολίτευση που στερείται προγραµµατικών
θέσεων και που θέτει στο προσκήνιο τις µαζικές διαδηλώσεις για
τα Τέµπη για να διχάσει και να καλύψει, όπως προανέφερα, τις
ανεπάρκειές της. Μιλούν για απονοµιµοποιηµένο Πρωθυπουργό,
αυτόν που πήρε διαυγή εντολή τετραετίας σε δύο µάλιστα εκλο-
γικές διαδικασίες το 2023, για πρακτικές υπονόµευσης του κρά-
τους δικαίου και για απαξίωση θεσµών, τη στιγµή που οι ίδιοι λένε
πως η εµπιστοσύνη τους προς αυτούς τους θεσµούς έχει κλονι-
στεί. Δεν αντιλαµβάνονται πως µε αυτές τις δηλώσεις οι ίδιοι τους
απαξιώνουν; 

Είναι µια πρόταση µοµφής που µιλά για φτωχοποίηση, όταν η
Κυβέρνηση έχει προβεί σε µικρές µεν, αλλά διαδοχικές αυξήσεις-
ανάσα του κατώτατου µισθού, σε µείωση των ασφαλιστικών ει-
σφορών, καθώς και ένα συστηµατικό και αποδοτικό κυνήγι της
φοροδιαφυγής, ένα σηµαντικό κοµµάτι από την πάταξη της
οποίας κατευθύνεται στην κοινωνική και οικονοµική πολιτική της. 

Μιλούν για εγκατάλειψη της δηµόσιας υγείας, όταν βρίσκεται
εν εξελίξει ένα ευρύ πρόγραµµα πρόληψης µε παροχή δωρεάν
εξετάσεων και για εγκατάλειψη του έτερου πυλώνα του κοινωνι-
κού κράτους, της δηµόσιας εκπαίδευσης, όταν το 2024 ήταν η
χρονιά µε την υψηλότερη από το 2018 χρηµατοδοτική θωράκιση
των ΑΕΙ. 

Κύριοι συνάδελφοι, αυτό το τραύµα είναι όλων µας. Δεν µπο-
ρούµε να ξεχάσουµε. Άκουσα τη µάνα της εικοσάχρονης Κλαού-
ντιας Λάτα, την Άλµα Λάτα, να λέει κάτι την περασµένη Παρα-
σκευή που µας συγκλόνισε. Είπε λοιπόν επί λέξει η κ. Λάτα: «Τους
αξίζει µία πατρίδα που να τους δικαιώσει και µια ιστορία που θα
τους θυµάται για πάντα». Ας γίνει αυτός ο σκοπός και η ευχή µας
η ανόθευτη αλήθεια και η δικαιοσύνη να απαλύνουν τον πόνο και
να ανάψουν τις ψυχές. 

Συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ιδιαίτερα τα τέσσερα συνα-
σπισµένα κόµµατα, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Αριστερά και Πλεύση
Ελευθερίας, νοµοτελειακά κάποια στιγµή θα αντιληφθείτε όσο
κακή υπηρεσία προσφέρατε στην ελληνική κοινωνία, πόσο πολι-
τικά άστοχα κινηθήκατε. Για την προσπάθεια να εκµεταλλευτείτε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΗ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025 9257



τον πόνο των τόσο άδικα χαµένων ψυχών έχετε ήδη πάρει τα µη-
νύµατα από την ίδια την κοινωνία. 

Οι περισσότεροι από εσάς ήδη έχετε αντιληφθεί το αδιέξοδο
στο οποίο οδηγείτε το κόµµα σας, αλλά το κακό είναι πως προ-
σπαθείτε να συµπαρασύρετε σε αυτό και τη χώρα και την πολι-
τική. Διαπιστώνετε ήδη ποιοι είναι εκείνοι που ωφελούνται από
αυτή την ανορθόδοξη και περιστασιακή στάση σας. Θα συνεχί-
σετε να τους ενισχύετε; 

Καταλαβαίνουµε πως σε κάποια κόµµατα υπάρχει έλλειµµα
προγραµµάτων, πολιτικής, σχεδιασµού για το αύριο. Το ότι όµως
καταναλώσατε πολύτιµο πολιτικό και φυσικό χρόνο για να λύσετε
τα εσωτερικά σας προβλήµατα δεν σας δίνει το δικαίωµα να
ακροβατείτε σε επικίνδυνα µονοπάτια σε βάρος των δηµοκρατι-
κών θεσµών και της δικαιοσύνης την οποία να αµφισβητείτε ως
τελευταίο οχυρό απόγνωσης. Δεν µας αξίζει ως χώρα και ως πο-
λίτες, δεν αξίζει στην ιστορία µας η µικροψυχία, οι υστερόβουλες
πολιτικές τις οποίες ενστερνίζονται κάποιες από τις αντιπολιτευ-
τικές ηγεσίες στη Βουλή.

Ακριβώς γι’ αυτούς τους λόγους, αλλά κυρίως διότι ως µεγάλη
και ιστορική παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας αισθανόµαστε ευ-
θύνες απέναντι στην κοινωνία που µας εµπιστεύθηκε, αλλά και
απέναντι στη χώρα µας. Εµείς θα συνεχίσουµε, παρά τις όποιες
δικές σας ανορθόδοξες πολιτικές µεθόδους, την προσπάθεια των
κοινωνικών και τεχνοκρατικών µεταρρυθµίσεων του κράτους σε
όλες τις βαθµίδες. Θα συνεχίσουµε να παρεµβαίνουµε δυναµικά

και µε αποφασιστικότητα στη διεθνή πολιτική σκηνή µε στόχο ο
Έλληνας πολίτης να απολαµβάνει ό,τι του αξίζει και η Ελλάδα να
είναι ισότιµος εταίρος στο ευρωπαϊκό και παγκόσµιο γίγνεσθαι.
Για την Ελλάδα, κύριοι, µας αξίζει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαριστώ
πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 4.31’ λύεται η συνεδρίαση για σή-
µερα, Παρασκευή 7 Μαρτίου 2025 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: συνέχιση της συζήτησης και ψηφοφορία
επί της προτάσεως δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, που υπέ-
βαλαν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων «ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής» κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Σωκράτης Φάµελλος, «Νέα Αριστερά» κ. Αλέ-
ξης Χαρίτσης, «Πλεύση Ελευθερίας - Ζωή Κωνσταντοπούλου» κ.
Ζωή Κωνσταντοπούλου, οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών
τους Οµάδων και εννέα ανεξάρτητοι Βουλευτές, σύµφωνα µε τα
άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής. 
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